
Blz. der 
Handelingen. 

ZITTINGSJAAR 1938-1939. 

3 Opening van de eerste vergadering in het zittingsjaar 1938- 1939. - Ingekomen stuk. - Samenstelling 
commissies als bedoeld in art. 97 R. v. O. - A anwijzing commissie Vrul geschillen inzake de stenografische 
verslagen. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van de termijnen, gesteld voor de afdoe
ning van Ond. 16 [Wijziging van artikel 2 lid (3) der ordonnantie van 9 Maart 1932 (Staatsblad No. 97 ) 1 
en Ond. 1 7 (Wijziging van artikel 1149, ten 4e, van het Burgerliik Wetboek ) . 

4 Aanneming van het voorstel tot rcclllstreeksche openbare behandeling van Ond. 11) [Wijziging van de ordon
nantie op het defensie-uitvoerrecht (Staatsblad 1938 No. 97 )], Ond. 1 6 [Wijziging van art. 2 lid (3) der 
ordonnantie van 9 Maart 1932 (Staatsblad '0. 97 ) en Ond. 17 (Wijziging van al't. 1149 ten 4c van het 
Burgerlijk Wetboek) . 

4-- 5 

Aanneming z.b. en z.h.S. van : Wijziging ord. betr. het vergunningsrecht drankverkoop in het klein door 
lundsonderhoorigen in de Vorstenlanden (Ond. 7); Wijziging van de regeling voor het reservepersoneel van 
het leger in Nederlandsch-Indië (Ond. 9 ); Bek rachtiging leeningsbesluit gemeenteraad Makassar (Ond. ll) ; 
Nadere wijziging Rechtsreglement Bnitengewesten (Ond. 13); Aanvulling van het Wetboek van Krijgstucht 
(Ond. 1 4 ); Wijziging ordonnantie op het defensie-nitvocJTrrht (O nd. lil ) : Wijzigin g '"'lil art ik cl 2 lid 3 van 
dc ordonnantie van 9 Maart 1932 (Staatsblad No. ai) (Onel. Hl ) en WUzig-ing "on artikel 1149, ten 4e, 
van het BUJ'g'cI'1Uk \Vetbock (Ollel . 1 7 ). - R egeling- tCl'ug-zcnding 3c'ht crgeblevcll schepelin gen en tegenga ng 
verstekelingenenvel (Onel. 12) met N. v. W. (st. 3), 

Idem 
rede van den heer De VilJeneuyc. 
untw. v. h. hoofd \1111 den Dienst \"an Sehcep\'aal't

1 
dank

betuiging Y. d. hrer De Villcllc\lvc en stelllming. 
7- 8 Ingekomen stukken. 
8 Vraag of zal worden aangcdl'ongen op vcrlenging van den teJ'IllUn nlll behalld el ing van Ond. (;9 (Ver

lenging werk ingsduur S uikerovergangsrcgclin g en opschorting inwel'kingtreding SuikeJ'consolidaticregeling); 
idem, rccht.st l'ccksC'hc openbare behandeling. 

9 Idem + amend.-De YilleneU\'c (st. 6) . 
red(' \' , d. hecl' l)p \ ïllent'U\'e; Wl.IZlglllg v. h. amendement. 

9- 10 Ioem -1- Idem ant\\'. \', d. c1il' l'Ct('t1 I' \"[111 BeDil. Znkcll. 
JO Idem + Idem vooI'stel va n den Vool'z itteJ' omtl'ent de behandeling van het 

amendement; 

10- 11 Idem, 
11 Ielem, 
)1- 12 Idem, 
12 Id em, 
12- 13 Idem. 
]3 Inuustl'i chanllol'cl onna nt ie 

st. 2), 

Tclem 
I elrm 
Idem 
Idem 
Jdem 
(On el. 2 ) met 

red e in 2den ter'mUn v. d. hrer De Villeneuve en antw. v. d . 
directeul' v. Eco n. Zaken; st rlllllling-en. 
wijziging- \'. h. arnendl'JllCnt; 1'('(lc v. d. heet' Van l-lelsd in gcn. 
redc\' . \' . cl. heel'en 1{;.lII , Kel'~tl' ll s en Vl' l'hoo m. 
rrde \'. d. heer Horp. 
ant w. v. d. directeu,. van E con. Zaken. 
rede v. d. heel' De Yill enruve, \'e l'dcl'c discussie en stem min gen. 

Nota 's nlll \V\jzi g ingen (Z it t . 1937-'38, Ond. 177, st. 4 en Ond. 2 , 

rede v. d, heel' De Villenenn~, 
13- 14 Idem + amend.-De Villenfm e (Ond. 2 . st. 3 ) , 

ant\\'. v. d. d il'ecictll· van Ve1'kecl' en 'Vatel's laat. 
14 Idem + Idem dankbelnig-ing v. d. hee l' D (, Vill encuve en st.em ming. 

Aannemin g z.h. en z.h.s. V(lll : Nadf'l'(, wU ziging V,IIl de ordonnantie betr. de !lc/'!'ing van opcenten op de 
inkoll1stcnhela ~ 1 in g Lb.v. zelfbesturcn in de frewesten Socl'akUl'tc.l rn JogjakaJ'ta (Ond. 2:1 ) ; \Vij ziging art. 14 
Aar1\"nll ende P hlllt cl's rcgeling (Ond. 2 9 ); Nadere w\iziging cl' f'pa chtsol'donnantie VOO I' ze1fbcsi llrcn huiten 
Ja va en Madoera (Ond. :U ) j Toepasselijkheid van nlgemecne vCl'ol'd eningen op g rocpsgclllccnsehappen en 
stmlsgemeenten in de buitengcwesten (Ond. 3 4 ); Vaststelling va n opcenten op de inkomstcn- en vennoot
schapsbelasting enz, (Ond. :IU); \ VUzigi ng en aanvullin~ "\Vetbock van Strafrecht (Ond. 4:1 ) ; Nadere wijzi
ging van de ordonnantie, r egelende de hcff ing vnn de Vot'slenlanc1sche vocl'tlli~cnhE'lasting (Ond. 5 S ). 

]5- 17 Ingekomen st nld<Cll. 
17 Rede nm den Vool'zitter i.v.m. het overlUden van het ouo-lid \'llJl den Volksnuld , den heel' Moh . Ali. 

J\'[cdcdeeliJ1~ \ ' <Hl de aanwijzing van den hcel' Yo H eng Kam als gecleleg-cerde. 
Aannemin g z.b. cn Z.h.S. van: 'Vereenvoudiging bepalingen betr. uitkecl'ing tot onderhoud, krachtens het B. W. 
verschuldigd (Ond. 47 ) met N. v. ' V. (s t, 6); '\V\jzig ing regel ing f:inancieele vC'l'houding tnsschcn het land 
en de zeJfstandigc gemecnschHppen (O nel, 70) . 

17- 19 E erste r apport van de Comm issie voor de Verzoekschriften. 
21 Dankbetuiging van H. ~1. de Kon ingin n.a.v. het van den Volksraad t.g.v. I-laar l'egeer ingsjubileum ont

vangen adres van hulde. 
21- 22 Ingekomen stukken. 

\ Vraag of za l worden aangedrongen op v~rlenging van den ter mij n gesteld voor de afdoeni ng van Ond. 74 

{? ~n,VJO -( I Cb I 9 I 
22 
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(Wijziging en aanvulling van de Wegverkeersordonnantie) . - Idem van Oud. 7ii (Rubberrestrictie-ordou
nantie 1939 ). 

22-- 23 Afscheid van den heer De Bruyu Kops, in zijn kwaliteit van Regeeringsgemachtigde, van het College van 
Gedelegeerden. 

23- 24 Eerste rapport der Commissie voor de Verzoekschriften; verzoekschrift van Moehamad Jacoeb, 
rede v. d. heer 80angkoepon. 

24 Idem antw. v. d . heer De Hoog, Voorzitter der Commissie voor de 
Verzoekschriften; goedkeuring der conclusie z.h.s. 

Idem, verzoek van Theodor 8 iregar, . 
rede v. d. heer 8oangkoepon en antw. v. d. heer De Hoog, 
Voorzitter der Commissie; goedkeuring der conclusie z.h.s. 

Idem, verzoek van Mas 8oedoho, goedkeuring der conclusie z.h.s. 
25- 26 Idem, verzoek van Amak bin Abdoellah, 

rede v. d. heer 80angkoepon. 
26 Idem, Idem antw. v. d . heer De Hoog, Voorzitter v. d. Commissie; goed

keuring der conclusie z.h.s. 

27 

27- 28 

28 

29 

29- 31 

31 

31- 32 
32-- 33 
33- 34 
34- 35 
35 
35- 36 
36 
36- 37 
37 

37- 38 

38 

38- 40 
40- 41 
41- 43 
43- 44 
44 
44- 45 
47 

47- 48 
48- 49 
51 
51- 52 

52 

Idem, verzoek van Balimalipoe, 
rede v. d. heer 80angkoepon; antw. v. d. heer De Hoog, Voor-
zitter der Commissie; goedkeuring der conclusie z.h.s. 

Ingekomen stukken. - Wijziging en aanvulling Rubberplantmateriaaluitvoer-ordonnantie (Ond. SO), vraag 
of op verlenging van den termijn van behandeling zal worden aangedrongen en rechtstreeksche openbare 
behandeling. 
Wijziging en aanvulling Rubberplantmateriaaluitvoer-ordonnantie (Ond. SO), 

rede v. d . heer Van Helsdingen. 
Idem rede v. d. heer Elaauw. 

antw. v. d. directeur van Econ. Zaken en stemming. 
Ingekomen stukken. 
Verhooging maximum jaarlijksche tegoedsehrijving van reserverekening voor groote herstellingen bij de 
Bankatinwinning (Ond. 73) wordt z.b. en z.h.s. aangenomen. 
Wijziging en aanvulling vuuf\yapenregelingen enz. (Ond. 72), 

rede in 1sten termijn v. d. heer Blaauw. 
Idem + amend.- en motie-Blaauw (st. 6 en 7), 

Idem + Idem 
Idem + Idem 
Idem + Idem 
Idem + Idem 
Idem + Idcm 
Idem + Idcm 
Idem + Idem 
Idem + Idem 

rede in lsten termijn v. d. heer Kan. 
Idem De Hoog. 
Idem Van IIclsdingen. 

antw. in 1sten termijn v. d. directeur van B. B. 
rede in 2den termijn v. d. heer Blaauw. 

Idem Kan. 
Idem 
Idem 

antw. in 2den termijn v. d . 

De IIoog. 
Van Helsdingen. 

directeur van B. B. 
Idem, amend.-Elaauw (st. 6, Ie), 

redevoeringen v. d. heeren De Villeneuve, 80srohadikocsoemo 
en VCl'boom j stemmingen. 

Idem, motie-Blaauw (st. 7), redevoeringen v. d . heeren Van Helsdillgen en Blaauw; antw. 
v. d. directeur vall B. B.; opmerking v. d. Voorzitter omtrent 
de behandeling van de motie; intrekking der motie door den 
heer Blaau w. 

Wijziging en aanvulling Wegverkeersordonnantie (Ond. 74) met N. v. W. (st. 6), 

Ingekomen stuk. 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Regeling betr. inhouding enz. 

Idem 
Idem 

Ingekomen stukken. 

rede in 1slen termijn v. d. heer De Villelleuve. 
Idem Verhoom. 
Idem Y 0 Heng Kam. 

antw. in lsten termijn v. d. directeur van V. en 'V. 
rede in 2den termijn v. d. heer Verboom. 

Idem Yo Heng Kam. 
antw. in 2den termijn v. d. directeur van V. en W.; stemming. 

op bezoldiging en pensioen vall ambtenaren (Ond. 3 ) met N. v. W. 
rede in 1sten termijn v. d. heer Verboom. 
antw. in lstcn termijn v. d. directeur van Justitie. 
rede in 2den termijn v. d. heer Verboom. 

(st. 2), 

Regeling betr. inhouding enz. op bezoldiging en pensioen van ambtenaren (Ond. 3 ) met N. v. W. (st. 2), 
_ntw. in 1sten termijn v. d. R.G. voor Alg. Ambten_arszaken. 

Idem dankbetuiging van den heer Verboom en stemming. 
Aanneming z.b. en z.h.s. van: Wijziging Crisiscultuurordonnanties (Ond. 79) met N. v. W. (st. 6); Wijziging 
tarief van invoerrechten (Ond. SI). 

53 Ingekomen stukken. 
53- 54 Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den gestelden termijn VOOt' afdoening van Ond. 9ii 

(Wijzigiug couponbelasting 1933) . 
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54 

54- 55 
55 
55- 56 
56 

56- 57 
57 

57- 58 
58 

59 
59- 60 

60 

61 
61- 62 

62 

62- 63 

lil Zittingsjaar 1938---1939. 

Verwelkoming van den heel' Götzen, d irecteur van Financiën. 
Nadere aanvulling en wijziging van de ordonnantie op de inkomstenbelasting 1932 (Ond. 8 2 ) met N. v. W. 
en verbeteringen (st. 6, 7 en 4), 

rede in 1sten termijn v. d. heel' De Villeneuve. 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Idem 
Idem, 
Idem, 
Idem, 

Idem Van Helsdingen. 
Idem Ver boom. 

antw. in lsten termijn v. d. d irecteur van Financiën. 
redevoeringen in 2den termijn v. d. heeren De Villeneuvc en 
Van Helsdingen. 
rede in 2den termijn v. d . heel' Verboom. 
autw. iu 2dell termijn v. d. directeur van Financiën. 

amend.-Verboom (st. 8) rede v. d. heer Verboom. 
Idem antw. v. d. directeur van F inanciën. 
Idem verklaring v. d. heer De Villeneuve; stemmotiveeringen v. d . 

heeren Soetardjo en Blaauw cn stemmingen. 
Aanneming z.b. cn z.h.s. van: Vaststelling afschrijvingsperccntages voor eenige landsbedrijven (Ond. 8 3 ) en 
Naderc wijziging en aanvulling Indisch Burgerlijk Pensioenreglement (Ond. 87) . 
In gekomen stukken. 
Vraag of zal wordcn aangedrongen op verlenging van den termijn gesteld voor de afdoening van Ond. 98 
(Inslel lingsordonnanties stadsgemeentcn Medan, Palembang, Pematang Siantar en Makassar), 

discussie tnsschen de heeren Van Helsdingen, Kartowisastro, 
Thamrin, Soctardjo, Kan, De Hoog en del1 Voorzitter. 

Idem van Ond. 00 (Aanvnlling en wijziging van de Geldschietersordonnantie 1938), van Ond. 100 (Ver
lenging termijn in art. 1 lid 5 en art. 6 del' Overdrachtsordonnantie Volksgezondheid Java en Madoera) 
en van Ond. 1 0 1 (Wijziging Volksraadkiesverordening 1926). 
Aanneming z.o. en z.h.s. van : Ordo.nnantie interinsulair vervoer aardappelen (Ond. 90) ; UitvQerordonnantie 
toeba-plantmatel'iaal 1938 (Ond. fll ) en Wijziging ord",nnantie op de couponbelasting 1933 c.a. (Ond. 95) . 
Ingekomen stukken. 
Aanneming z.b. en z.h.s. van: Aanvulling en wijziging Geldschietersordonnantie 1938 (Ond. 99) als ge
wijzigd bij Nota van Wijzigingen (st. 6) ; Wijziging Volksraadkiesverordening 1926 (Ond. 101). 
Instellingsordonnanties stadsgemeenten Medan, Palembang, Pematang Sianta:r en Makassar (Ond. 9 8), 

rede in 1sten termijn van den heer Thamrin en autw. v. d. 
Regeeringscommissaris voor de bestuurshervorming in alg. 
dienst; rede in 2den termij.n v. d. heer T·hamrin. 

Verlenging termijn in art. 1 lid 5 en art. 6 der Overdrachtsordonnantie Volksgezondheid Java en Madoera 

(Ond. 100) met N. v. W. (st. 6), 
rede in . l sten termijn v. d. heer Soetardjo ; 
antw. in lsten termijn v. d. adviseur voor de Decentralisatie. 

64 Idem rede in 2den termijn v. d. heer Soetardjo; 
antw. in 2den termij n v. d . adviseur voor de Decentralisatie 
en stemming. 

lnste\lingsol'donnanties stadsgemeenten Medan, Palembang, Pematang Siantar en MakassaI' (Ond. 0 8 ), 
n.ntwoord in 2clen t ermijn v. d. Regecl'Îngscommissul'is voor 
de hestuul'shel'\'. in alg. dienst en stemming. 

65 In gekomen stuk. 

65- 66 

66- 67 
67 

67- 68 

68 

68- 70 
70 
70- 71 

73 

Madoel'U·wel\'iHLl'lsfonds-ordonnantie (Ond. 02), rede \'. d. heer Soetardjo en aanneming z.h.s. 
Aanneming z.b. en Z.h.S. "all de ::-.1adcre aalHulling en wijziging ordonnantie, houdende verbod tot bereiding 
van gedisti llecrd in eenige residenties buiten Java en Madoer" (Ond. 94) . 
Nadere wijziging en aanvulling van de bcvol'derillgsl'cgcling c.a. VOO L' or.ficicl'cn (Ond. 102), 

rede in l sten termijn v. d. hecl' VCl'boolll. 
Idem antw. in l sten termijn v. d . heer Van COOl', R.G. 
Idem rede in 2den termijn v. d . heer VCl'boom, 

antw. in 2clcn termijn v.d. heel' Van 0.001', R.G. en aan
neming z.h.s. 

In t rekking Agl'ul'isch Reglement voor de residentie Bali en Lombok voor het gebied dcl' zelfbesturende land
schappen (Ond. 1)1» wordt z.b. en z.b.s. aangenomen. 
Mogelijkheid lot beperking van den geldingsduur van cdstellingen over de hand (Ond. 88), 

rede in lsten termijn v. d. heer Blaauw. 
Idem antw. in lsten termijn v. d. directeur van Justitie. 
Idem rede in 2den termijn v. d. heer Blaauw. 
Idem autw. in 2den t.ermijn v. d. directeur van Justitie; 

aannem ing z.h.S. 
Afdoeni ng verzoekschrift van de beeren C. E. Slraeter en Jhr. )11'. W. A. Baud. 
Aanneming z.b. en z.h .S. van : Aanvulling en wijziging '\Vetboek van Strafwet, ordonnantie voorwaardelijke 
invrijheidstelling enz. (Ond. 103); Wijziging Koninklijk besluit van 3 NovembCl' 1866 (Ond. 106); Ver-
laging rentepercentages, verschuldigd dool' landsbedrijven (Ond. 108 ); Gedeeltelijke buitenwerkingstelling 
ordonnantie van 17 Juni 1916, intrekking ordonnantie van 6 F ebruari 1882 enz. (Onc\. 110); Aanwijzing 
Mal'ine-établissement te Soerabaja tot landsbedrijf in den zin van de 1. B. W. (Ond. U I ). 
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75 Redevoeringen i.v.m. het overlijden van Z. V. H. den Soesoehoenan van Solo, Pakoe Boewono X , en van den 
heer F. H. de Hoog, lid van den Volksraad en plaatsvervangend Voorzitter van het College van Gedelegeerden . 

75- 77 Ingekomen stukken. 
77 Mededeeling van den Voorzitter omtrent de aanwijzing van den heel' h. E. D. Wel'muth als lid van het 

College van Gedelegeerden. 
77- 78 Nadere wijziging K. B. betr. het verhaal op landsdienaren, die den Lande schade hebben toegebracht (Ond. 89), 

rede in 1sten tel'mijn v. d. hrer Socta rdjo. 
78 Idem antw. v. d. directeur van Financiën ; 

rede in 2den" termijn v. d. heer Soetal'djo en stemming. 
78--- 79 Landrente-ordonnanties Java en Madoera, Bali, Celebes en Borneo (Ond. 86). 

79- 80 
80 

Idem 
Idem 

rede in l sten termijn v. d. hecl' 'l' hamrin. 
Idem Soetardjo. 
Id em De Villeneuve. 

81 Luchtvervoerordonnantie (Ond. 107) wordt z.b. en z.h.s. aangenomen. 
81- 82 Aanvnlling Wetboek van Strafrecht (Ond. 104 ), 

82 
82- 83 
83 

85- 86 
86 

86- 89 

89- 91 
91- 92 
92 
92- 93 
93 
93- 95 
95 

~1 

97- 98 
98 
98- 104 

105 
107 
107- 110 

110- 111 

111 

111-112 

112 

112- 113 
113- 114 
114 

114--- 115 

117 
117- 119 

119- 120 

rede in lsten termijn v. d. hecr Soangkoepon. 
Idem Idem v. d. heeren Soetardjo en Blaauw. 
Idem Idem v. d . heer De Villa"euve. 
Idem Idem Van Helsdingen. 

Nadere verlenging wCl'kingstermijn der ordonnanties betr. terugzending V/lIl buiten Ned.-Indië aangeworven 
arbeiders en betr. den opzeggingstermijn (Ond. 140) wordt z.b. en z.h.S. aangenomen. 
Ingekomen stnkken. 
Aanwijzing van den heer Th . van Al'denne a]g lid van het College van Ged elegeerden. - Benoeming van een 
lid in de Commissie voor de Verzoekschriften. 
Aanvulling Aktenreglement (O nd. 136) wordt z.b. en z.h.s. aan.genomen. 
Landrente-ordonnanties Java en ilfadoera, Bali, Celebes cn Borneo (Ond. 86) met N. v. W. (st. 6) , 

antw. in lsten termijn v. d. directeur van Financiën. 
Aanvulling Wetboek van Strafrecht (Ond. 104), antw. in l slen terilltin v. d. dil'eeteur van Justitie. 

Idem rede in 2den termUn v. d. heel' Soangkoepon. 
Idem Idem SoetaJ'djo. 
Idem Idem Blaauw. 
Idem Idem Van I-Ielsdingen. 
Idem antw. in 2den termijn v. d. directeu r van Justitie. 
Idem stemrnotiveeringen v. d. heel'('l1 Blaau\\', "'ïwoho en Soetardjo 

en stemm in gen . 
Verki ezing plv. Voorzitter van het College van Gedelegeerden. 
Ingekomen stukken. 
Benoeming van ecn lid in de Commissie voor de Verzoeksch~iften. 
Luchtvaart quarantaine-ordonnanti e (Ond. 124 ) wordt z.b. en z.h.s. aangenomen. 
Landrente-ordonnanties Java en Madoera, Bali, Celebes en Borneo (Ond. 8(1 ) met N. v. W. (st. 6), 

rede in 2den termijn v. d. heel' Thamrin. 
Idem redev. in 2den termijn v. d. heeren Soetardjo en De Villeneuve. 

Ingekomen stukken. 
Landrente-ordonnanties Java en Madoera, Bali, Celebes en Borneo (Ond. 8 6 ) met N. v. W. (st. 6), 

antw. in 2den termijn v. d. directeur van Financiën; stemming. 
Idem, amend.-Thamrin (st. 7), rede v. d. heel' Thamrin, intrekking van het amendement; 

eindstemming. 
MOlie-Thamrin inz. maximalen aanslag landrente (Ond. 8 6 , st. 8), 

Idem 

redevoeringen v. d. heeren Thamrin, Kan, Roep, Van H cIs
dingen en Kerstens. 
antw. v. d. directeur van Financiën j intrekking van de motio 
en afhandeling. 

Nadere wijziging en aanvulling voorschriften lo cale belastingen (Ond. 114) met N. v ... w. (st. 4). 

Idem 
Idem 
Idem 

rede in 1sten termijn v. d. heer Soangkoepon. 
antw. in lsten termijn v. d. adviseur voor de Decentralisatie. 
rede in 2den termijn v. d. heel' Soangkoepon. 
antw. in 2den termijn v. d. advisenr voor de Decentralisatie 
en stemming. 

Afscheid van den aftredenden Voorzitter van den Volksraad, Mr. W. H. van Helsdingen ; redevoeringen 
v. d. heer Roep, van den Regeeringsgemachtigde voor Algemeene Zaken en van den Voorzitter. 
Ingekomen stnkken. 
Voorstel-Soetardjo tot het honden van een int erpellatie inz. de onderzoekin gen naur het geldelijk beheer 
van regenten (Ond. 14(1), 

Idem 

redev. v. d. heeren Sosrohadikoesoemo, Kel'stens, De VillenclIve, 
Soangkocpon, Kartowisastro, Van Helsdingen, Kan en Thaml'in. 
antwoord v. d. heer Soetal'djo. Opmerking v. d. Voorzitter. 
Intrekking van het voorstel. 
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120- 121 

121 

121- 122 
122 
122- 123 
123 
123- 124 
124- 125 
125- 127 
127- 128 
128 
128- 129 
129 
129- 130 
130- 131 
131 
132- 133 

134 

134- 135 

135 

135- 136 
136 

136- 137 

137 

v Zittingsjaar 1938-1939. 

Vraag of zal worden aanged rongen op verlen ging van den gestelden termijn voor afdoening van Ond. 147 
(Voorkoming prijsopdrijving van goederen, diensten of huren, verruiming art. 88 ord. 31 Juli 1920 en 
wijziging Crisisuitvoerordonnantie 1933) en rec htstreeksche openbare behandeling. 
Voorkoming pJ'ijsopdrijving goederen. diensten of hureu (Ond. 147, st. 2A), 

. rede in 1sten termijn v. d. heel' De VilJeneuve. 
Idem Idem Thaml'in 

Blaauw. Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

Idem 
Irlem 
Idem 
Idem 
Idem 

Kartowisastro. 
Kan. 
Van Helsdingen. 
Kerstens. 

antw. in lsten termijn v. d. directeur van Ecoll. Zaken. 
rede in 2den t.ermijn v. d. heel' De Villeneuve. 

Idem Thamrin. 
Idem Blaauw. 
Idem 
Idem 
Idem 

opmerking v. d. Voorzittel' . 

Kan. 
Van Helsdingen. 
Kerstens. 

antw. in 2den termijn v. d. directeur van Econ. Zaken; 
wijziging del' ontw.-ol'donnantie. 

Idem + amend.-Blaauw (st. 5), 
overneming V.h. amendement door de Regeerin g; stemmingen. 

Idem + amend .-De Villeneuve (st. 4), 
red ev. v. cl. heeren Ket'stens, Yo Heng Kam, Th amrin, Soe

tardjo en Van Helsdingen . 
Idem + Idem antw. v. d. directetll' van Econ. Zaken en rede v. d. heel' 

De Villeneuve. 
Idem + Idem 
Idem + Idem 

Venuiming van art. 88 del' ordo.nnantie van 

Idem 

antw. v, d. directeur van Econ. Zaken. 
rede v. d. heer De Villeneuve; stemming; stemmotiveering 
v. d. heel' Thamrin; eindstemming. 
31 Juli 1920 (Staatsblad No. 574) (Ond. 147, st. 2B), 
rede in 1sten termijn v. d. heer Blaauw. 

Id em De Villeneuve. 
137- ]38 Idem ant\\". in lsten termijn v. d. directeur van Econ . Zaken; 

wijzigi.ng der ontw.-ordonnantie; stemming. 
138 Wijziging Crisisuitvoerordonnantie 1933 (Ond. 147, st. 2C), 

red e in lsten termijn v. d. heer Blaauw; antwoord v. d. 
directeur van Econ. Zaken; rede in 2den termijn v. d. heer 
Blaauw. 

J39 Idem antw . in Zden termijn v. d. directeur van Bcon. Zaken i 
stemming. 

139- 140 Verzoeksehrift No. 8 van het Tweede rapport del' Commissi e voor de Verzoekschriften, van Hoedo-
soewarno. 

rede v. d. heel' Soangkoepon. 
Idem mededeeling v. d. Voorzitter. 

141 Rede v. d. Voorzitter i.v.m. zijn benoeming tot Voorzitter van den Volksraad. 
141- 142 Redevoeringen v. d. Vool'zitter en v. d. RG. voor AZ. in verband met de natuurramp op Timor, de viering 

van het 25-jarig bestaan van ele militaire luchtmacht en het overlijden vall generaal Snijders. 
142- 143 Ingekomen stukkeIl. 
14~ 1\fededeeling van den Voorzitter omtrent de nadere samenstelling van de Commissie tot onderzoek van 

de geloofsbrieven van nog niet toegelaten leden. 
143- 145 Wijziging en aanvulling Volksraaelposit.ieregelin g enz. (Ond. 71), 

rede in lslen termijn v. d. heel' Soangkoepon. 
145 Idem redev. in lsten termijn v. d. heeren Van Helsdingen, Roep, 

Kel'stells en Kan. 
J45- 146 Vool'zieni'ngen i.v .m. de afschaffing van den naam van afdeeling voo I' residentsressorten op Java en 

Maeloel'll (Onel. 144 ), 

H6 

146- 147 
147 

14ï- 148 

Idem 

Idem 
Idem 

Idem 

I'ede in 1sten termijn v. d. heel' Soangkoepon. 
Idem Roep. 

(mtw. in lsten tCl'ITI \jn v. d. Regeel'in gscommiss8 1'is V001' de 
Bestllul'shervol'ming in algemeenen dienst. 
rede in 2den termljn v. d. heer Soangkoepon. 
verklaring v. d. heer Roep ; Rntw. in 2clen termijn van den 
Regeeringscoll1missaris voor de Bestuul'shel'vol'ming in alge
meenen dienst. 
stem motiveeringen v. d. heeren Soangkoepon en Soetardjo 
en stemming. 
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148- 149 Wijziging regeling bezoldigingen Volksraadspersoneel (Ond. 143) met N. v. W. (st. ti ), 
rede in 1sten termijn v.d. heer Thamrin. 

149 Idem Idem Soangkoepon. 
150 Verruiming toezicht over de gedragingen der practizijns en wijziging van de uitoefening van dat 'toezicht 

(Ond. 139) met N. v. W. (st. 6) , 

150- 152 
152 
152- 154 
154 
154-- 155 
155 

Idem 
Id~m 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in lsten termijn v. d. heer Soangkoepon. 
Idem De Villeneuve. 
Idem Van Helsdingen. 

antw. in l sten termijn v. d. directeur van Justitie. 
rede in 2den termijn v. d. heer Soaugkoepoll. 

Idem De Villeneuve. 
Idem Van Helsdingen. 

antw. in 2den termijn v. d. directeur van Justitie <m stemm ing. 

155- 156 Wijziging en aanvulling Volksraadpositieregeling enz. (Ond. 71), 

156 

156- 157 
157 

157- 158 

158 

158- 159 

159- 160 

160 

160- 161 

161- 163 
165 
165- 166 

166- 167 
167 
167- 168 
169- 170 

170- 171 

Idem 

Idem 

antw. in lsten termijn v. d. 00. vOOr AZ. 
redev. in 2den termijn v. d . heeren Soangkoepon en Kerstens; 
antw. in 2den termijn v. d. RG. voor AZ. 
stemming. 

- Verzoekschrift No. 8 van het tweede rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften, va n Hodosoe-
warno, 

Derde rapport van de Commissie voor de 

Idem 

Idem 

Idem 

Idem 

Idem 

Idem 

Idem 
Ingekomen stukken. 

rede v. d. Voorzitter van de Commissie voor de Verzoek· 
,schriften en goedkeuring der gewijzigde conclusie. 

Verzoekschriften, 
mededeeling v. d . . Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften; conclusie op verzoekschrift No. 1, van 
Dool Il, discussie tusschen den heer Soangkoepon en den 
Voorzitter van de Commissie voor de Verzoekschriften, 
goedkeuring der gewijzigde conclusie. 
conclusie op verzoekschrift No. 2, van vrouwe Masripah, dis
cussie tnsschen den heer Soallgkoepon <Hl den Voorzitter der 
Commissie voor de Verzoekschriften en goedkeuring del' ge
wijzigde conclusie. 
conclusie op de verzoekschriften sub 3, van G. Rouwenhorst, 
diMussie tusschen den heer Soangkoepon en den Voorzitter 
der Commissie voor de V<lrzoekschriften en goedkeuring 
conclusie j aanhouding van verzoekschrift No. 4. 
conclusies op de verzoekschriften Nos. 5 tfm 15; goed
keuring. 
conclusie op verzoekschrift No. 16, van H. Abdul Malik, dis
cussie tusschen den heer Soangkoepon, den Voorzitter der 
Commissie voor de Verzoekschriften en den heer Thaml'in, 
goedkeuring der conclusie. 
conclusie op verzoekMhrift No. 17, van Baginda Soetan 
Pasariboe, goedgekeurd. 
conclusie op verzoekschrift No. 18, van A. Dendang, rede 
v. d. heer Soangkoepon, antwoord v. d. Voorzitter der Com
missie VOor de Verzoekschriften en aanhouding der verdere 
behandeling. 
conclusies op de verzoekschriften Nos. 19- 50; goedkeuring. 

Wij ziging regeling bezoldigingen Volksraadspersoueel (Ond. 145 ), met N. v. W. (st. 6), 

Idem 
Idem 
Idem 

antw, in lsten termijn v . d. RG. voor Alg. Ambtenaal'szaken. 
rede in 2den termijn v. d. heer Thamrin. 

Idem Soangkoepon. 
antw. in 2den termijn v, d. RG. voor Alg. Ambtenaarszaken. 

Idem, am end.-Thamrin (st. 7), 

Idem, Idem 

redev. v. d. heeren Roep, Sosrohadikoesoemo, iKan en 
Verboom; opmerkiug v. d. Voorzitter. 
antw. v. d~ RG. voor Alg. Amhtenaarszaken; rede v. d. heer 
Thamrin, toelichting v. d. Voorzitter, rede v. d. heer Blaauw; 
verdere discussie tusschen den RG. voor Alg. Ambtenaars
zaken en den heer Thamrin j stemmingen. 

171- 172 Derde rapport van de Commissie voor de 
Kartodikoesoemo j 

Ve'r zoekschriften ; conclusie op vCl'zoekschrift No. 4 van Mas 

172 
rede v. d. heer Soetardjo en goedkeuring conclusie. 

Idem) conclusie op verzoekschrift No. 18, van A. Dendang. 
rede v. d. Voorzitter der Commissie en aanhouding van het 
verzoeksch,·ift. 
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172- lï5 

175- 180 
181 

VIl Zittingsjaar 1938-1939. 

Vjet'de rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften j conclusie op verzoekschrift No. 1, van Raden 
Soenal'jo; 

rede Y, d. heer Kal'towisastro, antw. v. d. Voorzitter del' 
Commissie; redev. v. d. heeren Soetardjo en Kartowisastt'o, 
antw. in 2clen termijn v. d. Voorzitter der Commissie j reoev. 
v. d. heeren Thamrin en Kartowisastro; toelichting v. d. 
Voorzitter' j stemmotiveeringen v. d. heeren Roep. Van He1s
dingen en Kerstens en stemming. 

Idem, conclusies op vcrzoeksch rif ten Nos. 2 t /m 73; goedkeuring. 
Jn gekomen stukken. 
Aanvulling en wijziging ordonnantie tot regeling van de armen.zorg (Ond . 11)0 ) wordt z.b. en z.h.s. aan-
genomen . 

181- 182 Wijziging en aanvulling van het pensioenreglement voor bijzonde,·e leerkrachten (Ond. 11):1 ) , 
rede\'. in lsten termijn v. d. hccl'en Soangkoepon, KerstmiS 
en Van Helsdingen. 

182- 184 Wijziging Schepenordo.nnantie-1935 (Ond. 11)1 ) met N. v. W. (st. 6), 

184- 185 
185 
1 5- 186 
186 
186- ]87 
187- ]88 
188 
188- 192 

Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

rede in 1sten termijn v. d. heer 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 
Idem 

opmerking v. d. Voorzitter. 

De Villeneu ve. 
Van Helsdingen. 
Thamrin. 
Kerstens. 
Van Arden.ne. 
Vel·boom. 
Roep. 

antw. in I sten termijn v. d. Hoofdinspecteur van Scheep. 
vaart. 

192- 193 Wijziging en aanvulling van het pensioenreglement voor bijzondere leerkrachten (Oud. 11):1 ), 
antw. Îll 1sten termijn v. d. RG. voor Alg. Ambtenaars
zaken; 
redev. in Zden termijn v. d. heeren Soangkoepon, Kerstens 
en Van Helsdingen en stemming. 

193- 194 Wijziging Schepenordonnantie-1935 (Ond. 11)1 ) met N. v. W. (st. 6 ), 

194- 196 Idem 
rede in 2deJl termijn v. d. heer De Villenenve. 
rt!uev . ill Zden termijn v. d. heeren Van Ilelsdingen, Tham
dn, Van Ardenue, Roep en Verboom ; Rntw. in 2de.n termijn 
v. d. Hoofdjnspecteur van Scheepvaart en stemming. 

Rluiting der laatste vergadering van het College van Gedelegeerden in het afloopend vierja rig tijdperk van 
üe" Yo\\<sraad. 
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HANDELINGEN VAN 

HET COLLEGE VAN GEDELEGEERDEN 
ZITTINGSJAAR 1938 -1939 

ls te VERGADERINU - DINSDAG 21 JUNI 1938. 

1 ngeko1l1cIl stuk. - Samenstelling commissies a ls bedoeld in art. 97 H. \", O. - Aanwijzing Commissie nlll geschillen 
de stenografische verslagen. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van de 

inzake 

termijnen, gesteld voor de afdoening van de Ond. 16 en 17. 

Ie VERGADERING. 

Vel' g a der i n g van Din s dag 2] J H n i ] 938. 

( B~eenroepiugsuur : 11 voo,'middag.) 

Illgekomen stuk. - Samenstelling commissies als bedoeld 
iu arL 9ï R. '-, O. - Aanwijzing Commissie van geschillen 
inzake de stenografische ,'c l's lagen. - Vraag of zal worden 
aanged J'ongen op verlenging van de termijnen, gesteld VOOl' 

de afdoening yaH de Olld. 1(; en 17. - Voorstel tol recht
stl'ceksche openbat'c beha ndeling nll1 Ond. I S , 10 en 1 7 . -
' Vijziging ol'donnantie betr. het ,"cl'guilnilll-!,:-il'e{' ht dl'ankw'l'koop 
in het klein doo,' Inndsondel'1lOorigen in de VOl'stenJanden 
(Ond . 7 ) . - Wijziging van de regeling voor he t reserve
pe,'sonec1 van het leger in Ned.-I ndië (Ond. 9 ), - Bekrach
tiging lerningsbcslllit gemeenteraad M:akasscl' (Ond. ll) . -
!\ndel'c wijziging Rcchtsreglement Buitengewesten (Ond. 
1:1) . - Aanvulling van hct Wetboek van Krijgstucht 
(O lld. 14 ). - ' Vijziging OI'dOl1l1antic op het defensie
uitvoenecht (Ond. lii ) . - Wijziging van arlikel 2 lid 3 
van d e o"donnantie van 9 Maart 1932 (Staatsblad ~o. 9'i) 
(Ond. lU) . - Wij ziging van artikel 1149, tcn 4e, van het 
BUt"gerlUk Wetboek (Ond. 1.7 ) . - HegeJing temgzeniling 
achtel'gebleven schepelingen en tegengang verstekelingen
euvel (Ond. 12). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN, 

De pt'escntielijst is geteekend door 16 leden. te weten 
d e led en: 

Van 13aalel1, Blau uw, C. C. Vê.ln H elsdingen, VV. H. nll1 

Helsdingen, De H oog, 1\:n11 ) Kartowisastl'o, Kel'stens, Roep , 
Soangl\Ocpon, Soetal'd jo, Sosl'ohndikoesoemo, Thaml'in. Ver
boom, Or Vill l' ncuve en " 'i woho. 

Regecr in gsgelll:l.chtigden de hoe ren: De Bruyn Kops, 
Enthoven, Langeier en J.Jeyelt, 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik opcn dele eût'ste 
vergade"; ng in het zittingsjaar 1938-1939. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekom en de nage
komell g-elukwensehen met het 2·0-jarig bestaan van den 
Volksraad Y;lIl het Hoofd van het P nkoe Alalllsche Hu is en 
van het oud-lid van den Yolks,'aad, M,·. n. A. Delprat. 

Deze g'e lllkwcllsehen word en beantwooI'cl met een dank
betuiging-, 

(Voorzitter,) 
De Voorzitter : A a n cl e 0 t' dei s d es a men S t e 1-

I i n g cl e r e 0 m m i ~ s jes, bed 0 e I din a l' tik e I 
97 R. v. O. 

Ik stel voor, gelijk op den rooster van 17 Juni j .1. is an nge
geven, voor bedoelde commissies dit zittingsjaar de huidige 
samenstelling tc handhaven, zoodat dus deze vaste commis
sies als volgt zullen zijn samengesteld: 

E e l' s tee 0 m mis si e: lVrl'. W. H . vfln Helsdingen 
( \ 'ool'zilter ), W. ,·,ltl lJaalen, IIIr. P. A. Hlaauw, P. A. 
Kel·stens, B" Hoep, _\. F. U. -jL !:ioill!gkocpOII, J. r cdJOom 
en R W iwoho Poeruohadidjojo. 

rPweecle com missie: P . .EL De Hoog (Voorzitter), 
~lr. C. C. ,'an Uelsdin gen, H. B. Kan , D,'s. M, H ermen 
KHl'towisastro, R. Ng. Sosl'Ohadikoesocmo, J[, Soetul'djo, 
M. H. Tha'lll' in en Jhr. IIfr. C. H. V. de Villen eu"e, 

Dam'!oe \V0t'd! besloten. 

De Voorzitter: . \ a n d eo I" cl e is dca a n w ij zi n g 
\'.111 de COl\lmiss i e yan geschillen ill z uke 
de ste no graf ische verslagen (art. 93 (2) en (3) 
R. v.O. ) . 

Ik deel mede, dat ik als led C' n aanw~is de pel'sonen, aan 
wie deze ,,,"erkzaamhedcll ook VOOI' de YCI'g-ê.lderingcn van 
den VolksraCld zijn opgf'fl!'f1gen , nrnn el ijk de lede n van de 
Hui shoudelijke Commi ss ie, d e heCl·rn Kan en Soctardjo, die 
c1nn tezamen met mij de commissie \"Ol'lllf'n. 

A a n deo I' cl c is cl e bes 1 i ss i n g 0 ve r cl e v I' 11 a g 
of t e n a a n zie n \" a 11 cl co n t we l' p - 0 J" cl 0 11 I! iJ 11-

tie s tot w \j z i gin g \' a n a I' tik e 1 2 I i cl 3 cl C l' 

o .. cl 0 n n a In tie V" n 9 Th'! a a I't ] 932 (S t a a Is b I a il 
r\o.9ï ) (Ond. In) en tot wüziging '·nn artikel 
11 49, ten 4(', va n h et H ti I' g e r I ij k Wet boe k 
(Dnd. 17) o \r crecnkO!l1stig artikel 17, H.egle
m l' Jl t \" a n () !' d e, h ij 11 enG 0 ti V (' r 11 (' ti I' - 0 (' n C l' a a I 
0]) '·C l' le ll~ ill g vall de VOOI' de afdoening 
Y a n cl e z C' 0 n t wel· p - 0 r d ü n n n n tiC' !~ go e s t e I cl c 
termijnen Zonl wOI'd en nnngcdl'ongC'll. 

Zonder uel·aac1sla gin!,! en zonder hoofdC'lijke stpIll1l1ing 
wOl'dt besloten. dat ten aanzien van deze ontwel'p-ol'dolll1fln
tjes 11 i et bi.i den GOll"el'n eul'-Ge nC' I'IWl op vf'I'h~nginh'" Yl.ln 

de voor de Hfdoelling p;/.'s1elde tel'llI~illén zal worc1C'1l aan~e· 
drongen. 
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1ste VERGADERING - DINSDAG 21 JUNI 1938. 
Voorstel tot. rechtstreekache openbare behandeling van Ond, lIS, 10 en 1 '1. - Wijlliging ordonnAntie betr. het vergunningsrecht urankverkOOI) in het klein door 
]andsonderhoor igell in de VOfBtenlanden (Ond. 7) . - Wijziging vall de regeling voor het reservepersoneel van het leger in Ned.']ndië (Ond. H) . - Bekrachtiging 
leeningsbesluit gemeenteraad l'tlakasser (Ond. 11). - Nadere wijziging Rechtsl'oglement Buitengewesten (Ond. 13). - AanvullÎ11g \'an het 'Vetboek ,'/lil Krijgstucht 
(Ond. 14) . - Wijziging ordonnantie op het defensle'Ultvoerrecht (O nd, ] 5 ). - WijZiging van artikel 2 hd a van de ordonnan\le "'Ul 9 Maart 1932 (Staatablad 
No, 9'1) ( OntI. lU). - Wijziging van artikel 1149, ten 46, van h et Burgerlijk Wetboek (Ond. 1 7' ). - Regeling terugzending achtergebleven sChepelingen en 

tegengang verstekelingeneuvel (Oud. 12). 

De Voorzitter: Aan de orde is het voorstel tot 
rechtst~eeksche op e nuare b ehan deling van 
ct e on t w e r p - 0 r don n a n tie s, 0 n der s e hei den I ij Ic 
strekk e nde tot: 
1. wijzi g ing van de ordonnantie op het 

1938 d e fen s i e - u i t v 0 er ree h t (S t á a t s b I a d 
No. 97) (0 n d. Hi ); 

2. w ij z i gin g van art i keI 2 I i d 3 der 0 r d 0 n
na n tie v an 9 M a art 1932 (S t a a t s b I a d No. 97 ) 
(Ond. 16); 

3. wijziging van artikel 1149, ten 4e, van 
het Burgerlijk Wetboek (Ond. 17). 

Zouder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt tot r echtstreekse he openbare behandeling dezer 
ontwerp-ordonnanties besloten. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 
van deo n t w e r p - 0 r don n a n tie s, 0 n 'd e rs c h e i
deulijk strekkende tot: 

1. w ij z i gin g van deo r don n a n tie, reg e
lende de heffing van een vergunnings
recht op den verkoop van ster ken drank 
in het kleiu door laudsouderhoorigen in 
d e V 0 r s ten I a n d en (S t a a t s b I a d 1926, No. 534) 
(0 u d. 7 ; Z i·t t. j a a r 1937-1938, 0 n d. 188); 

2. w ij z i gIn g van d e "R e gel i n gvo 0 r het 
r e ser v epe r sou e e I v a u het leg e rin N ede r
I a n d s c h - I n d i ë (S t a a t s b I a d 1923, No. 518) (0 n d. 
0 ; Zit t. j a ar 1937- 1938, 0 n d. 100); 

3. bek l' ach tig i n g y a n het bes I t1 i t v a 11 

den gemeenteraad van Makassar van 22 
Feb r u a r i 1938 No. 2083/M 6, voo r zoo ver d I I 
strekt tot h et aangaan van een ge l dlee
ni n g (0 n d. 11 ; Zit t . j a a r 1937- 1938, 0 n d. 10ii); 

4. n a der e w ij z i gin g 
ment Buitengewesten 
1937- 1938, 0 n d. 107); 

vau het Rechtsregl. 
(Ond. 13 ; Zitt. jaar 

5. aanvulling van het Wetboek van 
Krijgstucht met een regeling nopeus de 
betr e kk e lijk e bevoegdheid van de krijgs
raden, kennis nemende van het beklag 
over een opgelegde krijgstuchtelijke be
straffing (Ond. 14; Zitt. jaar 1937-1938, Ond. 
IU8 ) ; 

6. w lij z i g i 11 g van deo l' don n a n tie 0 p het 
de fen s i e - u i t v 0 e r r ee h t (S t a at s b I a d 1938, No. 
97) (0 n d. Iii ); 

7. w ij z i gin g van art i kei 2, 
o r don n a n tie van 9 M a art 1932 
No . 97) (0 n d. 16); 

lid (3) der 
(Staatsblad 

8. w ti z i gin g van art i kei 1149, te 11 4 e, van 
het Burgerlijk Wetboek (Ond. 17). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n d eo r dei s de be h a n d e
ling van de ontwerp-ordonnantie tot 
reg eli n g van cl e ter u g zen din g van ach t e l'
geb l even schepelingen en tot tegen gang 
van het ver s t e kei i n gen e u vel (0 n d. 12 ; Z it t. 

(De Villeneuve, Hoofd Dienst v . Scheepvaart.) 
jaar 1937- 1938, Oud. IU6), als gewijzigd bij Nota 
van Wijzigingen (Ond. 12, st. 3) . 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter ! In de 
eerste p laats bied ik mijn verontschuldiging aan, dat de 
vraag, die ik zoo dadelijk zal stellen, niet is voorgebracht 
t(idens de behandeling van dit onderwerp in de commissies. 
Dat U, Mijnheer de Voorzitter, m\i desalniettemin hier
omtrent nog het woord verleent, stel ik ten zeerste op pl'ijs. 

Mijn vraag betreft art. 2, lid 2 sub b van het ontwerp. H et 
eerste lid van art. 2 legt eigenaren van schepen de verplich
ting op, om kosten te vergoeden, welke door het land zijn 
gemaakt voor onderhoud, verpleging en terugzending vfln 
schepelingen, die hier zijn achtergebleven. Het tweede lid 
van art. 2 maakt daarop eenige uitzonderingen en noemt 
de gevallen, waarbij geen vergoeding te dien aanzien 
verschuldigd zal zijn". Nu betreft mijn vraag, zooals 
gezegd, sub b van het tweede lid vau art. 2. Vol gens 
die bepal.ing is geen vergoeding verschuldigd ten aanzien van 
diegenen, die voorzien zijn van een geldige vergunning tot 
vestiging of toelatingskaart. Nu kwam in Staatsblad 1915 No. 
482 een bepaling voor, krachtens welke mede Wfll'en uitgezon
derd personen, die wel is waar geen toelatin gskaart bezaten, 
doch voldeden aan de vel'eischten VOOL' het verkrijgen van een 
toelatingskaart. Ln dit verband zou il< de Regecl'ing gaarne 
de vraag willen stell en, of het haar ni et wenschelijk voor
komt, om in art. 2, lid 2 een soortgelijke bepaling op te 
nemen als in Staatsblad 1915, No. 482 voorkwam. 

De hee!' Lange!er, hoofd van den Dienst van Scheepvaart: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik kau den heer De Villeneuve het 
volgende antwoorden. 'Vanneer het door hem aangeduide 
art. 2, lid 2 wordt nang'evuld in den zin als aangegeven door 
het geachte lid, zou daarin dus opg'enomen moeten worden, 
dat de desbetreffende vergoeding lIiet geëischt zou worden 
van een reeder, of een kapitein ten aanzien van personen, 
die aan den wal waren achtergebleven en, ofschoon niet 
toegelaten, voldeden aan de vereischten lot het verkrijgen 
van een toelatingskaart. 

Zooals het geachte lid terecht gezegd heeft, bestaat een 
dergelijke redactie in Staatsblad 1915 No. 482, als nader 
gewijzigd bij Staatsblad 1916 No. 503. EI' zijn echter 
twee redenen, waarom het der Regeering beter voorkomt de 
voorgestane aanvulling niet op te nemen. Vool'eerst sch~jnt 
het bij een !'egeling als hier bedoeld ni et buitengesloten, 
dat, indien zich een geschil zou voordoen over de vraag, of 
al dan niet vergoeding wegens van landswege gemaakte kos
ten voor achtergebleven schepelin gen js verschuldigd, de 
rechter in een heool'deeling zal tl'eden vall de vraag, of de 
betrokken schepelingen al dan niet \'001' toelating in aanmer
king komen. Een dergelijke beool'dceling behoort naar de 
meening der Regeering niet aan den rechter te worden over
gelaten, doch moct uitsluitend aan de overheid, in casu den 
Immigrutiedienst, blijven voorbehoudcll. 

Bovendien is naar de mec ning del' Regeering de onder
werpelijke regeling minder practisch, omdat op het tijdstip 
van achterblijven van schepelingen in Ïeite niet kan wOl'd en 
vastgesteld of de betrokken schepelingen inderdaad wel aan 
de vereischten \"001' het verkrijgen van een toelatingskaart 
voldoen. 

De ervaring van de laatste jaren leert voorts, dat in 
verband met de veranderde tijdsomstandigheden en de dien
tengevol ge verminderde werkgelegenheid hiel' te 1ande, 
achtergebleven schepelingen slechts b\j hooge uitzondering 
kunnen wOI'den toegelaten. Voor de zeldzame gevallen nu, 
waarin achtergebleven schepelingen werkelijk zullen wordf>n 
toegelaten, kan op eenvoudiger wijze dan door aanvulling 
van het artikel als door het geachte lid wordt voorgestaan. 
het oogmerk worden bereikt, dat de verplichting" tot ver
goeding van door het land gemaakte kosten vervalt. In het 
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Regeling terugzending achtergebleven schepelingen en tegengang verstekelingeneuvel (Ond. 12 ) . 

(Hoofd Dienst v. Scheepvaart. ) 
oorspronkel.ijk ingediend ontwerp was n.l. het woord "nog" 
aanwezig, zoodat het betreffende lid aanvankelijk luidde: 

"voorzien is van een nog geldige vergunning tot 
vestiging of toelatingskaart" . 

Dit woordje "nog" is inmiddels geschrapt. De positie 
wordt daardoor aldus, dat de aehtergébleven schepelingen, 
aanvankelijk niet in het bezit van een toelatingskaart, ZOOdl'3 
zij zullcn zijn toegelaten, zullen voldoen aan het in het zoo
even genoemd artikel deel gestelde criterium. Krijgen zulke 
personen de toelatingskaart, dan is degene, die voor hen 
opkomt, ontheven van de verplichting de onderwerpelijke 
kosten te vergoeden. Krijgen zij echter de kaart niet, dan 
worden zij uitgewezen en komen terecht alle kosten voor 
rekening van hen, die daarvoor in de ordonnantie zijn aan
gewezen. 

De Regeering is van meening, dat bij handhaving van de 
eenvoudige uitzondering, zooals Ilie in de ontwerp-ordon
nantie is aangegeven, zoowel gedekt is het belang van hen, 
die reeds in het bezit zijn van een geldige toelatingskaart. 
als van degenen, die deze kaart nog niet hebben, maar aa tl-

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(De Villeneuve. ) 
stonds door een onderzoek daarvoor ll1 aanmerking kunnen 
worden gebracht. 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! Ik ben 
den .geachten Regeeringsgemachtigde erkentelijk voor de be
antwoording van de vraag, die ik zooeven heb gesteld. De 
interpretatie, welke hij zoo juist van het bewnste artikel 2, 
lid 2 sub b beeft gegeven, maakt, naar het mij voorkomt een 
aanvulling, als ik zooevcn heb voorg~taan, overbodig, 'aan
gezien deze interpretatie het geval dekt dat ik op het oog 
had. Ik dring daarom niet verder op aanvulling aan en zeg 
df; Regeering dank voor haar uiteenzett ing. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-'Ûrdonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wijzi
.gingen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 11.15 nul' v.m. gesloten. 
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Ingekomen st likken. 

3den: IWADERING. 

Vel' g' j,l de l' i n g van I) ins cl a g 27 S (l P tem b er 1938. 

(Bijel'llI'(){'pingHllur: 9 yool'midclag. ) 

In gekomen stukkeIl. - \ '(, l'lengin~ w<:'l'kingsduur Suiker
overgangsl'ege1ing en opschorting inwerkingtreding Suiker
consolidatieregeling (Ond . 69). - Industriebaanordonnanti e 
(Ond. 2 ). - Nadere wijziging van de ordollllantie betr. de 
heffing van opcenten op de inkomstenbelasting t .b.v. zelf
hesturen in de gewesten Soerak",-ta en Jogjakarta (Ond. 
23 )_ - Wij zig in g al-t. 1.4 AUnI'ullellde Plantersregeling (Ond. 
29) . - Nadere wijziging t.'l'fpachtsol'donnantie voor zelf
hestlll'en buiten ,Java en Madoera (Ond. 31 ) . - Toepasse
IUltheicl vall nlg-cmeene verordeningen op groepsgemeen
schappen en stad!'\gemeenten in de buitengewesten (Oncl. 
:14). - Vaststelling- vnn .opcenten op de inkomsten- en ven· 
nootsehapsbelasting enz . (Ond . 39). - Wijzi ging en aanvul
lin!, \Y etboek van Stl'afrecht (Ond, 43 ), - Nadel'e wijziging 
van (Ic urdonnantie, regelende de heffing VRI1 de Vorsten
landsehe voertnig-enbeln"tini! (Ond. 58). 

Voorzitter: de heel' ~h. W. H. VAN HBLSnTNOEN. 

De presentielijst is g-eteekend door 13 leden, te weten de 
leden: 

Vnl! Baaien, Blaanw, C. C. \-an Helsdingen, W . H. vRn 
H('l xc1 in ~en, Kan. Kal"lowi~astro, Kel'stcns, Roep, Soetarcljo. 
Sosl'ohnditi:oesoemo, Thullll'in, Vel'bOOlll l' ll De Villc!1eu\'C'. 

Regeeringsgemn ehtigden de heeren: Van Haeften en Van 
Mook. 

De Voorzitter : Oeaehte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. Berichtt'll ',.111 YC'l'hindel'ing \'<111 dl' hl'(' l'C Il De HO D:,!. 

Soangkoepon en " Tiwoho. 

Deze berichten wOl"1..1cn \'001' kCllllisg-c\'in~ êHlngenomen. 

B. De volgend e Regecl'ingsbrieven en -beschikkingen: 
1. Kabinetsbl'i cYCl1 "an den Gouverneur-Generaal van 15 

en 16 September 1935 nos. 26 en 30 ter aanbieding van: 
cl. twee ontwerp-ordonnanties strekkende tot verlenging van 

den wCI'kingsdulll' van de suikerovergangsl'egeling 1937-
J 939 en tot opschorting van de inwerkingtreding van de 
suikerconsolidatiel'egeling- 1940 (Olld. 69); 

b, een ontwel'p-ol'donnantie tot wijziging en aanvulling van 
de regeling van de fiml11cieele verhouding tussehèn hrt 
Imnd rn de zelfstandige gemeenschappen (Ond, 70), 

De stukken zijn gedrukt. 

2, Knbinctsbl'ic\'cn \'nn den GouVCl'llC'lIL'-Ccnenwl van ]2 
September 1938 nos, 9 en 28 houdende meeledeeling, dat zijn 
vastges1 clel : 
lt, de Ol'dOll11antÎ(' tot w\jziging en aanvullin~ \'an de Volk~

randkiesverordenin~ 1926 (Ond. 56) ; 
b, de ordonnantie houd ende regeling van het geldschietcl's

bcd l'\if en de ol'donnanti e tot best-I'iidjng van den woekrl' 
(Ond. 19) . 

3, Brievcn van den wd, lsten Gouvel'nements Secretaris 
van 12, 12, 12, 12, 13, 13, 14, 15 en 17 September 1938 nos. 
1816/B- 1819/B, 183-lfB, 1835/B, 1847/B, 1855/B ell 1871/B, 
houdende mededeeling', dal in overeenstemming met den Volks-

Handelingen, Zittingsjllnr J038- 1939, 

raad z~jn \'ustgcst eld aan\'ullend<.' hl'g- root ingen bet l'effcnde 
de afdeelingen IV, V, VI en VII der beg"ooting \"001' 1938 
(Ond. 40), afdeeling VI der be1!l'ootinl! \ ' 001' 1939 (Ond. 51), 
afdeeling IX der begl'Ooting voo,' 1930 (Ond. nOl, afdeelingell 
lIl, VI en VII der begl'ooting \'001' 1938 (Ond. 50), afdee
Jingen lIlA en VIIG der hegrootin/! \'001' 1938 (Ond. 61) ell 
afdeeling lIlA der begl'ooting \-00" 1938 (Ond. 62) . 

4, Brief \'an den G-ouvcL'nemcnts Scc)'etuJ'is \j:l11 ]9 Sep
tember 1938 1\0. 1883/B, homlende med"deeling, dat in over
eenstemm ing met den Volksl'3nd zijn \'ast~('steld de nieuwe 
afdecling IV A del' begl'Ooting VOOI' 19R9 en annvllllcndc be
gl'oot ingell betl'effende de afdeelin ~cn rVI v, V,\, VI en 
VII del' begl'ooting voor 1939 (Ond. 48). 

5, Brieven Vfin den GOl1\'Cl'I1 CIll Cll ls SC'(,I'cb.ll'is "an 20 Sep
tember 1938 :\'os. 1894/13- 1896/13 en van 21 Scptemhel' 1938 
Nos. 1903/B- 1905/B, houdende lIIl'cledeelin;(, dat in overeen
stemming met den Yolksraad zijn \'ust:,.testeld anll\'nllendc 
begrootingen betreffende de afdeelingen III A l'n VI A, 
afdeeling V A en afdeeli ng VI del' begl'ootini! voor 193R 
(Ond. 6:1, 67 en 65) en betreffen,] e de afdedingen III A 
en VI A, afdeeling V A en afdee1inl=! IX del' bcg-root ing VOOl' 
1939 (Ond. 66, 68 en (4). 

6, Brief van den Gouvernements S(,Cl'C'tal'Îs \'fln 19 Sep
tember 1938 :\'0. 18SS/A, houdende mededeeling, dat geen 
gevolg h:an worden gegeven aa n Je llIol ie-ThHllll'in e,s, inza ke 
de pub1icatie van loongegevens, 

7, Brief \'an don wd, Eersten GOlL\'cl'llcmentssecl'etaris. 
houdende mededeeling, dat in het StaatRhlad van Nederlandseh
Indië No, 525 va n dit jam' is · afgekondigd het Koninkl\ik 
Besluit van 22 Augustus j,!., houdrll(l r \'oor, .. C'hriften 1el' uit
\'oC'J'illg in Kl'df'l'hlJ1dsC'h -In clji' \'<111 dr op 7 Jfri 1934 te 
J.JOIHl cll gesloten inl pJ'lwl iOlJalr O\'C' I' t'('nkIJllls! het rrffende elr 
regeling yau de productie ril den ui t voC'l' nm l'ubber, zooa l ~ 
deze sedert is gewijzigd en aangenlid en dat de bij de tot
stcllldkoming van dezen al~emeenen lluwll'cgel van besluu1' 
geboden spoed het onmo~cljjk h('cft g-cmnakt den Volksraad 
in de gelegen heid te' stellen O\'e l' hel onl wC'r]) daarvan op den 
voet van artikel 70 der Tndisehe ~hliltsJ'('g-e lill g van ad\' Îes te 
dienen. 

8, Rondschrijven van den Gouvcl'nemcnts Secretaris van 
17 Septembel' 1938 :\'0. 1880/B bet retfende toezeggingen aan 
dcn VolkSl'~H1c1 bij de hehnndelin!r van (1(> ontwerp-begrooting 
1939. 

9, Besluit van den Gouverneur-Gene l'aal vall 2 September 
1938 No, 1 houdende vaststelling van een l'egeeringsvero rde
ning ter uitvoering van artikel 4, lid 1 der .. Kapok belangen
ordonnantie 1935". 

10. Als voren van 9 Sptemhel' 1938 :'0. 2 1 houd ende nan
teekening, dat het lidmaatschap van den Volksraad van 
Th, van Ardenne njet eindigt (1001' lij n afwezigheid uit 
Nederlandsch-Indië voor 111eer dan acht maanden, 

ll. Als voren van 12 Septembel' 1938 No. 49 houdende 
vaststelling van een regeel'ingsverol'dening tel' uitvoering 
van artikel 5. lid 5 en artikel 12 van de .. Kapokbelangen
ordonnantie 1935", 

12, Als VOl'en van 12 SeptclllhC'I' 1938 no, 53 houdende 
ontheffing van C, Bruidegom Vall het lidmaatschap van het 
bestuur V:lTI het h-:offiefonds en benorming- in ;t,ijn plaats van 
,J. C'. Schreuder. 

13. Als vorcn van 12 Septelllbel' 1938 110. 55 houdende 
henoeming van Dl', \V, Ho ven in de Commissie van b,jstand 
en ach'i es inzake het Bosehwezcn, 

t4. Als voren vfln 14 Septenlher 1938 no. 29 houdende 
O,t!., buitenwel'king-stelli Ilg' vall de .. Zei fbestuursl'egelen :1927", 

15, Als vOJ'en vfln 14 September 1938 no , 32 houdende 
benoeming van :\f1', A. R, Blok tot lid van de Commissie voor 
de vaststelling vall de aan de leden va.n den "Volksraad en het 
College van n edelrg-eel'aen toe te kennen schadeloosstellin
gell, 



8 

2d" VBRGADJoaUNG - DINSDAG 27 SgPTEMI3ER 1938. 

lngel\OUlun stukken. - Verl enging werkingsduur Suikel'over gangsregeling en opschorting inwerkingtt'eding SuikcL'conso
lidatieregeling (Ond. 6f) . 

(Voorzitter.) 
16. Als voren van 15 September 1938 no. 1z houdende 

overdracht van het dagelijksch beleid der zaken aan den 
Vice-President van den Raad van Nederlandseh-Indië gedu
rende de reis van den Gouverneur-Generaal naar de Lam
pongsche Districten, Palembang, Benkoelen en Sumatra 's 
Westkust. 

17. . \Is voren van 17 September 1938 no. 15 houdende 
verboel van het uitgeven en verspreiden van het Chineesche 
dagblad "Tay Kong Siang Po " voor den duur van acht da
gen. 

18. Als voren van 17 September 1938 no. 18 bepalende, 
dat de .,Bestuur academie-ordonnantie" geacht wordt in 
werking te zijn getreden op 29 Juli 1938. 

De sub 2 t/m 17 genoemde stukken worden ter inzage ge
legd ter secreta rie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisueming ontvangen bescheiden: 
1. Motie van de P. G. 1. afdeeling Buitenzorg houdende 

verzoek om intrekking van de besluiten tot overdracht van 
de Inlandsche tweede klasse scholen aau de locale ressorten. 

2. Motie van de "Sarekat Djagal Indonesia" te Soerabaja 
houdende verzoek tot de Regeering om verlaging van de 
slachtbelasting. 

3. Brief gedagteekend Talaugpadang 14 September 1938, 
van Raden Oesman, betreffende onwettige occupatie van 
bevolkingsgronden. 

4. Afsehrift van het verzoekschrift van Soekono, gedag
teekend Batavia 21 September 1938, aau den directem van 
Financiën houdende verzoek om toekenuing van onderstand 
bij wijze van pensioen. 

De stukken worden ter inzage gelegd tel' secl'etal'ie van den 
Volksraad. 

D. De volgeude boekwerken en publicaties: 

1. ,.De beplIling-en van het nieuwe zeerecht". 
2. "Bulletin de I' Institut international du Froid No. III 

1938 ". 
3. "De man in den rooden rok uit de Landsverzameling 

schilderijen" . 
4. "Jaal'vel'sWig over 1937 van de afdeeling rubber

research van het proefstation West-Java" en "Verslag van 
de Rubber-Stichting over het tijdvak 31 October 1936-31 
DecembeL' 1937". 

5. Korte mededeelingen van het Boschbouwproefstation, 
No.63. 

6. Verslag- van het Havenwezen over de ja/pen 1936 en 
1937. 

7. Blfde jaarboekje van de Geneeskundige Hoogeschool te 
Batavia. 

8. Gedrukten betreffende de wereldtentoonstelling te 
New York. 

9, Verslag' van het Algemeen Syndicaat van suikerfabri
kanten in Nederlandsch-Indië over 1937. 

10. ..De Woeker", September 1938. 

De boekwerken worden opgenomen in de boekerij van den 
Volksraad. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e bes I i ss i n g 
OVCl' de Yraag of t ,en aanzien va n ontwerp-f 
ordonnanties, strekkende tot verlengi ng 
van den werk in gsduur van de Suikeroyer
g a n g s reg e I i n g 1937- 1939 (S t a a t s b 1 a d 1936 
No. SS) éH tOt 6P3- Cho~, ng van de inwer
kingtl'eding van de Suikercon"solidatie
re~eljng 1940 (Staatsblad 1936 No. 39) (O n d. 
69 o,·ereenkomst ig artikel 17 (1) Regie-

ment van Orde bij den Gouverneur-Gene
raal op verlenging van den voor de 
afdoening gestelden termijn zal worden 
aangedrongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnanties n i et 
bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van den voor de 
afdoening gestelden termijn zal worden aangedrongen. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s het voo l'S tel 
tot rechtstreeksehe openbare behand e ling 
van de ontwerp-ordonnanties, strekkende 
tot verlenging van den werkingsduur . 
va u i k e r 0 ver g a n g s I' e gel i n 1937- 1939 
(S t a a t s b I ad 1 o. e 11 0 0 P s C lor t 1 n ~ 
van cl e i n w e l' kin g t red i 11 g van d e S u i k e 1'

con sol i dat i er e ge l i n g 1940 (S t a a t sb I a a 1936 
No. 39 ). {v rid. 6 . 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
tot rechtstreeksehe openbare behandeling besloten, waarna hier
toe onmiddellijk wordt overgegaan. 

De Voorzitter: Binnengekomen is een amendement, onder
teekend door de heercn De Villcneuve, Verboom en Sosro
hadikocsoemo (st. 6), luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp-ordonnantie stuk 2B artikel 1 sub D te lezen 
als volgt: 
1. In artikel 4 worden telkens de woorden "Suikerover

gangsregelin g 1937- 1939 " vervangen door de woorden 
.. Suikerovergangsregeling 193ï- 1940 ' '. 

2. I n artikel 4 lid 1 wordell de jaartallen 1939 en 1940 
vel'vangen dOOI· de jaal'tallen 1940 en 1941. 

Toe I i c h tin g. 
Vol gens den huidigen tekst van artikel 4 lid 2 det' 

"SuikCl'consoJidatieregeling 1940" wordt de grondslag 
VOor de insmelting van den toeslag van alleenstaande 
fabrieken in hun productieaandeel gevormd door het 
gemiddelde der totale jaa,'prodncties '-001' de oogstjaren 
1937, 1938 en 1939. 

Zooals in de memorie van antwoord wordt erkend zal 
de toevoeging van het oogstjaar 1940 aan vool'lloemden 
reeks van jaren, als in de wijzigîngsol'donnantie voorge
steld, invloed op dien .grondslag verkrijgen, althans 1."1111-

DeH verkrijgen. 
Blijkens de memorie van antwoord zal dit punt een 

onderwerp van overweging voor de nieuw in te stellen 
suikercommissie uitmaken, waarbij de Rcgcering VC I'

klaart niet voornemens te zijn deze comm issie aan de 
voorgestelde w\jziging te binden, zoodat Zij ev-entueel 
eon terugkeer tot de bestaande redactie in overweging 
kan geven. 

Dit voorop stellende komt het juister voor de bereke
uingsmethode volgens den huidigen tekst van artikel 4 
lid 2 voorshands te handhaven en de voorstellen der ïn 
te stellen suikercommissie, welke zullen kunnen leiden, 
hetzij tot een berekeningsmethode als thans in de wijzi
gingsordonnantie vervat, hetzij tot handhaving van de 
bestaande methode, hetzij tot een ige andere methode, af 
te wachten. 

Hierbij zij opgemerkt, dat de voorgestelde wijziging van 
de berekeningsmethode niet alIecn gevolgen zal hebben 
voor de alleenstaande fabrieken, doch evenzeer voor de 
niet·alleenstaallde. 

De voorstellers achten het minder jnist om uitsluitend 
uit overwegingen van systemathiek een wijziging aan te 
brengen, waarvan thans in het .geheel niet vaststaat of 
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Vcl'lenginft w(,l'kin~Julll' Sllik{,l'o\'('q,nlllg'~I't'g-elin~ en opschorting inwerkingtreding Suikcrconsoljdati el'l:geli ll ~ (Ond. 09) . 

(De Villeneuve.) 
zij bij nadere bestudeet'ing de,' consol idatieregeling als 
juist zal worden aanvaard." 

De heer De Villeneuve : Mijnheer dc Voorzitter! Ik kan 
Cl' mij geheel mede nl'ccnigcl1, dat de intl'cde ' van de Z.g. 
consolidatiepcl'iodc nog wat wOl'dt uit~cstcld. Inderdaad kan 
Cl' van een stabi lisatienh'cau nlll de suikcl'Întlustt'ic nog niet 
worden gespl'okcn Oll het zou dan ook onjuist zijn t h.ll1S reeds 
een zekere mate van "cl'stHrring in de vCl'houdillgcn te fol'
cceren, nu de toestanden daartoe nog ullerminst al:ln lciding 
geven. Dat dus de suikcl'overgangsl'cgeling nog \'001' eenig'OIl 

tijd gecontinueerd wordt, komt zekel' rationeel voor, 
'Vij weten vel'der, dat de Regeering eerstdaags de nieuwe 

suikercommissie zal instellen in den geest van de commissie
Erdbrink, welke nieuwe commissie het consolidatie-vraagstuk 
in studie zal nemen, 

Het ligt voor de hand, dat ondel' deze omstandigheden aall 
de beginselen, welke aan de suikcrregcling 1936 ten g'l'ondslag 
liggen, thans nict worot getornd. Dit brengt mede, dat cic 
ordonnanties tot \'erlenging van den werkingsduur \"1111 de su i
km'overgangsregeling en tot opschorting van de inwerkingtre
ding van de suikel'oollsolidatiercgeling 1940 zich tot haal' 
eigenlljke doelstelling, rcspecticvel\jk vC'r1cnging en opschor-
1 ing behool'cJ1 te beperkclI, 

Nu is Cl' eehter één wljziging. welke !lila!" 11L' t IllIJ 
voo,'komt buiten dllt doel treedt, althans verdCl' effect 
kan hebben dan wi"wrschtjnlUk door den steller bedueld is, Ik 
heb hicl' het oo~ op de wtj7.iging vool'gesteld in ul'tikel 4 
der C'onsoliclati('J"c{!eling, "(;'I" 'at in al'tikel 1, sub D, van de 
ontwel'p-Ol'dol\l\untie stul\ :l B. ~\I'tikel 4 dl' l" l.' oJlsoli(lc!tir
I'egeling bestnnt uit 2 g"edceIteJl" Hrl (>('I'~lt ' 1id \';111 dil nt,tikl>1 
bepaalt, da.t de Dil'crteur van Bconol\liselw Zakell vóór den 
nanvang van het cOllsoli dntiet\idpcl'1\, WHHl'voor men zich 
oO I'spron.kelijk 1 I"ebn,a,'i 1939 had gedacht, een pl"oduetie
aandeel za l toekcnnen aan iedel' eigelllHll' \'001' één of mecl' 
sllikel'fabl'ieken. De leden 2 tot en lIlet 5 bepalen de bere
kening nUl die productiennndeelen, 

Het is logisch, dat nu de aUll vang van de consolidatie-periode 
vCl'scllOvcn wOI'dt, in lid 1 de noodige wijzigingen worden 
<langebl'uchl. 1k kan hieraan toevoegen, dat de geachte Re
gCCl'ingsgemi:lchtigde mij er zooeven op attendeerde - waarvoor 
ik zce,' erkentelijk ben - dat ook in iedcr geval in de leden 
4 en !j van Ill'tikel 4 een Iweetnl ja1:11'111 11 en gewUzigd zal 
moeten worden. 

Anders ligt dl' zaak echtt't, teil aanzien \';111 lid 2 van tll't.ikel 
4, Volgens den huidig"en t('kst van al'tikel 4 lid 2 van de: 
Suikcrcollsolid aticl'egeling 1940, wordt de g rondslag \'001" de 
insmellillg van den toeslag V<ln alleenstaande fabr ieken in hun 
produetieaandecl gevormd door het gemiddelde van dc totale 
jaarpredllctie voor de oogstjaren 1937, 1938 en 1939. Nu wordt 
in de "Aiemol'ie van Antwoord erkend, dat de toevoeging van 
het oogstjaar 1940. zooals oorspronkelijk dool' de Regeel'ing 
voorgesteld, invloed op dien grondslag kan hebben. Blijkens 
de :Memol'ie van Antwoord zat dit punt een 'Onderwerp van O\"C1'

weging uitmaken voor de nieuw in te stellen suikercommissie, 
w,lHl"bÜ de Rcgeering ,-cl'klHal'd heei\ niet voorllemens te zijn 
J~zc commissie aan de \'oorgestelde wijziging te billdell , 7.00-
dat Zij eventueel een tCI"ugkeer tot df' bt~st<HlIlclp J'f'èlHf'j ie in 
overweging kan geven, 

Dit vooropstellende, komt het juistel' VOOI' de berekenings
methode volgens den huldigen tekst van m'tikel 4 lid 2 voors
hands 1(' handhaven en de voorstellen der in te stollen suikel'
commissie even af te wilchtcn, \'oorstellcn welke eJ'toe zullen 
kunnen leiden, dat hetzij een bCl'ekeningsmcthode, a ls thans 
in de wijzigings-ordonnantie vervat, wordt aanbevolen, hetzij, 
de bestaande methode wordt gehandhaafd, hetzU oenige andere 
methode worut vool'gesteld, 

l[iel'bij zij nog opgemerkt , dat de 'foOl'gestelde w\lziA'ing van 
de berekeningsmethode niet alleen gcvol::rcll 7.(1 1 kmmcll hC'hhen 

(Directeur van Economische Zaken,) 
\'uor de alleenstaande fabrieken, doeh evenzeer voor de niet
alleenstaande. 

Het is om doze redenen, dat ik en met mij de hee"en Ver
boom cn Sosrohadikoesoemo gemeend hebben een amendement 
to moeten indienen, dat in hoofdzaak tot doel heeft om artikel 
4 lid 2 te laten zooals het is en af te wachten de voorstellen 
\'an de nieuw in te stellen su ikercom missie, waarbij ik echter, 
IJ;HlI' nan!eiding van de opmerking, die de geachte Regeel'ings
gemachtigde zoo juist tegenover mij maakte, een tweetal toe
voegi ngen moet aanbrengen in dier voege, dat in het amen
dement na de punten 1 en 2 een nieuw punt 3 wordt opgeno
men, luidende : 

"Tn artikel 4 lid 4 wordt, instede van ,,15 Januari 
1939" gelezen ,,15 Januari 1940",", 

waal'aehter dan een lid 4 komt, luidende : 
"In artikel 4, lid 5 wordt instede van ,,]940" gelezen 

,,1941"", 

De Voorzitter: net amendement stuk 6 is aangevuld zooals 
zoo juist door den eersten voorsteller is medegedeeld en zal 
in den nieuwen vorm verder in behandeling komen, 

De heel' Van Mook, directeur van Economisohe Zaken : 
)[ünheer de \" oorzitter ! Op het eerste ge"ieht heeft het 
betoog ,"an den heer De Villeneuve veel aantrekkelijks en 
het gaat ook niet in tegen de algemeene strekking van het 
standpunt del' Regeering wat deze verlenging betreft. De 
Regeering had uitsluitend de bedoeling, de werking der over
gnngsregeling een jnar te verlengen, teneinde gelegenheid 
te VE'l'k L'ijg,en, in een nog ilnmer onstabielen tijd opnieuw 
te o\'<'J'wegcn, op welke wijzr de7.e regeling in een meel' 
g"ecotlsolidrcn! systeem ZêlJ moclen wOl'den aHllgepast; v'lI!uit. 
dit st(lndpmlt moet lILen het ontwerp tot wUzigin~ va.n de 
suikel'-consolida t iel'egel ing beschouwen. 

Nu moet men echter de7.e soort van producten van wet
geving kennen om te beseffen, hoe logisch het in het voor
stel del' Hegeel'ing is geweest, niet te trachten iJl deze 
!onsolirlatiel'cgeli ng allerlei aanpassingen tot stand te brengen, 
W[iJlt'van het in wet'king treden een jaar is uitgesteld en 
welke opnieuw aan een onderzoek zullen worden onderwor
pen. Deze p,'oducten van wetgeving zijn als een moderne 
auto : 7.e loopen vr\i geruischloos, maar men moet er geen 
raadje uit halen of de zaak staat stil. Het .geachte lid heeft 
clit d.an ook aan den lijve ondervonden, toen ik er hem op 
opmerkzaam moest maken, dat de oorspronkelijke redactie 
\'al1 7.\jn <lIllendcment ecn wijziging gaf voor artikel 4, waar
door in ]940 - gesteld, dat deze wijziging verder niet aan 
een nieuwe wijzigin g zou worden onderworpen - de werking 
uiterst moeilijk 7.0U worden. 

Bij nadere overweging ben ik tot nog een punt gekomen, 
waarover ik zelf eenigermatc in twijfel vel'keer en wel in 
n~'l'band met het artikel 4 lid 3, waarin spJ'ake is van eige
llI11'cn van alleenstaande fabrieken, wien op 15 Januari 1939 
een toeslag toekomt. In aansluiting bij het vorige lid is dat 
tot zekere hoogte begrijpelijk, maar waar het hier gaat om 
het verdeelen van produetie-anndeelen tusschen eigenaren 
van suikerfabrieken op 15 Januari ]940, kan daaruit ver
warring ontstaan en zelfs een vrij gl'oote verwarring indien 
- hetg-een wel niet. waarschijnlijk is, maul' toch mogelijk -
binnen dat jaul' alleenstaande fabrieken vall eigenaar zou
den vel'wisselen, 

De Regeerin g blUft el' daal'om de voorkeur aan geven te 
handelen, zoon18 Zij het zich voorstelt. Juist omdat deze 
ordonnantie zoo \'cl'Schillcnde termijnen bevat en daardoor 
betl'ekkelijk ingewikkeld is, bestaat el' geen gevaar voor 
teg'cn~tl'ijdighrrlen, wanneer men alle data verschui ft, doch 
dai gevHH l' bestaat wel, wanneer enkele data wèl worden 
verschoven en nnclel'e weel' niet, Zonder nu dadelijk de rc
dHctiC' van het al'tikC'1 zelf. aan een grondige bestudeering te 
onderwerpen , ::reeft (Ie Rcg-e('ring er de voorkem' aan, a lle 
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data te verschuiven en aan de suikercommissie over te la· 
ten, te overwegen, op welke wijze dit speciale geval in een 
consolidatieregeling, die dan een jaar later in werking zal 
treden, behoort te worden geredigeerd. 

Het is dus niet, dat de Regeering het betoog van den heer 
de Villeneuve niet zou kunnen volgen en .nog minder, dat 
de Regeering een ander systeem van insmelting niet mogelijk 
zou achten, het is hier zuiver een kwestie van systematiek, 
en wanneer men systematisch wijzigt bestaat er de minste 
kans op ongelukken. 

De Voorzit ter : Ik mag hieraan wel even toevoegen, dat 
OIJS Reglement van Orde in art. 60 uitdrukkelijk voorschrijft 
dat, indien een ontwenp bij amendement tijdens een verga
dering wordt gewijzigd, de eindbeslissing over het betrokken 
onderwerp wordt aangehouden tot een volgende vergadering, 
juist om gelegenheid te doen bestaan, dat deskundige instan
ties nog eens even de consequenties van zulk een amende· 
ment ten aanzien van de overige artikelen rustig ktmnen 
overwegen. Die tijd zal nu -ontbreken, waar een zoo korte 
termijn voor de 'behandeling is gesteld en als het amendement 
zou worden aangenomen, zou ik toch moeten voorstellen om, 
ofschoon de wijziging staande de vergadering i" aangebracht, 
alsnog heden de eindstemming te doen plaats vinden zonder 
dat wij rusti g de consequenties hebben kunnen overwegen. 
Nu de Regeeringsgemachtigde ook zeer huiveri g is en de 
consequenties niet geheel kan overzien, moet ik de voor
!ltellers aanraden het advies van den Regeeringsgemachtigde 
te volgen en het amendement in te trekken. 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! Zoudt U 
mij eenige oogenblikken kunnen toe!ltaan voor beraad! 

De vergadering wordt voor enke le oogcnhlih:ken ~CS(>h Ol'~t 
en daarna hervat. 

De heel' De Villeneuve: Mijnheer de Vool·zitter! Na over
leg met mijn medevoorstellers heb ik de eer het amendemen t 
te handhaven en wel om de volgende redenen. Er wordt vol
~ens het regeeringsvoorstel in art. 4 lid 2 een jaar bijgevoegd, 
dat, gesteld dat dit jaar in het systeem gehandha"fd blijft, 
van invloed kan zijn op de uiteindelijke uitkomst. 

Zooals ik zooeven betoogde, berust de insmelting van den 
toeslag volgens den thans vigeerenden tekst op het gem id
delde van drie jaren, 1937, 1938 en 1939. Het behoeft geen 
betoog, dat, wanneer een oogst 1940 wordt vastgesteld, die 
een ander cijfer doet zien dan 1450000 tons en deze oogst 
hij de berekening van het gemidde]de wor at mede-gecalculeerd 
dit zoowe] voor de alleenstaande als de niet-a lJ eeJ1stHand~ 
fabrieken van invloed zal zijn. 

Nu zegt de Regeering: ja , maar de commissie, die de ge
heele materie zal hebben te bezien, heeft het volste recht om, 
wanneer zij tot een bepaald inzicht komt, bet jaar 1940 als
nog uit het artikel te schrappen. Maar, waar op het oogen
blik nog in geen en deele vaststaat, dat tot een ander systeem 
zal worden overgegaan dan oorspronkelijk bij de snikenege
ling is uitgestippeld, komt het mij toch zeel' prematuur voor, 
om nu reeds een jaar erbij te nemen, dat wellicht over eeni
gen tijd weder uit de ordonnantie zal moeten verdwijnen. 

De kans bestaat, dat de voor~este]de toevoeging bij sommige 
belanghebbenden verwaebtingen zal wekken - hetzij dit nu 
de alleenstaande fabrieken of de concerns zijn - die tot allerlei 
misverstand aanleiding kunnen geven, waardoor de gchcele 
sfeer wellicht weder vertroebeld wordt. 

Ik geloof dus, dat, als w~i het van dit standpunt bezien, 
het verrewe.g het verstandigst zal z\jn - en uit een oogpunt 
van wetgeving ook het zuiverste - om een wijziging, waar
van de juistheid nog allerminst vaststaat, niet reeds nu aan 
te brengen. 

. Nn is het bezwaar van de Rel(eel' ing, dat dit well icht con-

(Directeur van Economische Zaken, De Villeneuve.) 
seqnenties kan hebben ten aanzien van andere jaartallen of 
bepalingen, in deze regeling voorkomende. Maal' dan zou ik 
den bal naar de Regeering willen terugkaatsen en tegen de 
Regeering willen zeggen: mocht blijken, dat zich hier of daal' 
een lacune; een onvolkomenheid of tegenstrijdigheid voor
doet, dan is het werk van de suikercomnussie om daarop te 
wijzen en deze lacunes, enz. te zijner tijd weg te werken. 
Maal' dan behoeft naar mijn vaste overtuiging niet een zoo 
belangrijk punt, waarover zoo veel oneenigheid in suikerkrin
gen zelf is geweest, namelijk de toeslagregeling, te worden 
gewijzigd door el' een jaartal aan toe te voegen, alvorens men 
weet, welken koers men in de toekomst zal sturen. 

Ik heb dus de eer het amendement te handhaven. 

De heel' Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik zou, nu de geachte voorstellers bet 
amendement handhaven, hun in de eerste plaats in overweging 
willen geven om ook in artikel 4 lid (3) den datum van 15 
Januari 1939 te wijzigen in 15 Januari 1940; ik geloof, dat 
dit, alles bijeengenomen, de bedoeling van de geachte voorstel
lers van het amendement het zniverste weergeeft. 

In de tweede plaats zou ik, naar aanleiding van hetgeen 
de heer De Villeneuve heeft gezegd, nog hierop willen wijzen. 
Wanneer de Regeering, zooals in de Memorie van Toelichting 
is geschied, en zooals ik nu nog eens gaarne herhaa.l, uitdruk
kelijk vel'k1aal't , dat het geheele wijzigingsontwerp geen andere 
bedoeling heeft dan om de werking van de suikerovergangs
regeling met nog een jaar te verlengen, om daarmede den tijd 
te scheppen om de suikerconsolidatieregeling opnieuw aan een 
beschouwing te onderwerpen, en dat dus consequenties, welke 
lüt het systeem van de verlenging zouden voortvloeien, geen be
slissing beteekenen ten aanzien van wijzigingen in de huidige 
bepalingen en ook geen mandaat beteekenen \'001' de nieuwe 
su ikercommissie. geloof ik niet, dat de verwachtingen , waarvoor 
het geachte lid zoo beducht is, in sterke mate gewekt k"unnen 
worden. Bovendien, het geachte lid heeft el' wel -niet duidelijk op 
gewezen, maar toch geïndiceerd, dat de yerwachtingen geheel 
afhangen van het cijfer, waarop de jaaroogst 1940 zal worden 
vastgeste1d i een cijfer, waarvan op het oogenblik in de huidige 
zeer moeilijke internationale omstandigheden zeke r niets te 
zeggen valt. 

Om die redenen meent de Reg{'{'rjng nog altijd, dat het 
eenvoudiger en zeker niet gevnarlijk is om de data del' beide 
regelingen met een jaar te verschuiven. 

De Voorzitter : rrhans kan tot stemming over de ontwerp. 
ordonnantie betreffende de Suikerovel'gangsregeling worden 
overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie, vervat in st. 1 A (ten rechte 
2 A), wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : \ Vij kunnen thans overgaan tot de artikels
gewijze behandeling van de ontwerp-ordonnantie, vervat in 
stuk 2 B. 

Aan de orde is de behandeling van het 
amendement-De Vi l leneuve c.s. (st. 6) op 
artikel I. 

Te voren wil ik den voorsteller van het amendement vragen, 
of hij de suggestie van den Regeeringsgemachtigde om ook 
lid 3 van art. 4 del' Suikerconsolidatieregeling te w\jzigen 
overneemt. 

De heel' De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb 
daar geen bezwaar tegen . 

De Voorzitter: Dan lnidt het nader aangevnlde amende
ment thans als volgt: 
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y el'l(,I1:,!' ill~ werk i ng:suu til ' Su ikl'I'O\ï.-'I'gtlllg'SI'l'g'cl i ng' en opseho 1'1 i nA' i 11\\,(,1'k in ~t rcd i 1I,Lr Su ikcrconsolitlnt ÎC'I'('g'l'! i 1l(.!.' (Ond. fUt ). 

(Van Helsdingen, Kan, e.a.) 
"OndcrgctC'clmntlcll hehhen de C('I' \'oor te stellen. in 

de onl~vct'p-OJ'(]Ollllulltic stllk :2 13 ill'tikel L sub D te lezen 
a Is "olgl : 

1. In art ikcl ..J. woroel1 telkens de wOOl'den .,Sllikcl'-
ovcl'gangsl'cl!rling .1D3ï- 193D " n'J'\'<lngcn door de 
woorden .)S;l1ikel'o\' (>I'~all(.!.'sl·('gc l iJlp: ] 9:3.- 19-1-0' '. 

2. In artikel 4 lid 1 worden de ja,"·tallen 1939 en 
19~0 vervangen dooI' de j'J;lrtnllen 1940 en 19~I. 

3. In artikel 4 liel 3 wordt instedc van "IG Januari 
]939 " gelezen 1) 15 Januari ]9-1-0 ". 

-1-. TI1 artikel -l lid -:I: wordt instcdc van ,,1:') Januari 
1939 '1 gelezen .,]5 Januari ]9-1-0". 

3. lil tll'tikc l .... lid 5 wOl'dt instedc \'an ,.19 .... 0·' gelezen 
. , 19~1 "." 

.lJe heel' Van Helsdingen: Mijnh eer de Voorzit ter ! Het is 
nog wat moeilijk, teil aanzien VHIl dit amendement mijn stem te 
bepalen. lk kan mij het standpunt, dat de heel' De \ ïlleneuve 
inneemt, indenken. Ik gevoel er wel wat \'001', mai:ll' de formeele 
hezwal'en, die dOOI' de Regeering naar \'oren zijn gebracht en 
dool' U, :Mijnheer de Voorzitter, geaccentueerd zijn, dat de 
'Iool'gestelde wijzigingen ten gevolge kunnen hebben, dat het 
wetsvoorstel njet op tijd kan worden aangenomen, zijn toch 
wel van dien aard, dat ik huiverig ben, mijn stem aan het 
amendement te geven. Ik zal dus tegen het amendement 
stemmen. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, dat ik 
wel met den heel' De \ 'ilJencu\'e in zee kan gaan. daar deze 
l,wr~tie nun het oordeel \,:111 de Suikel'commissie zal worden 
onderworpen. D eze zat event.ueel, naar omstandigheden, w ij
ziging-en in de ot'Clonnantie kunnen aanbrengen, 

Maal' bovendien, wanneer later mocht blijken, uat hetgeen 
hiC!' voorgesteld wordt in strijd kOl1lt met andere artikelen 
betreffende jam'tallen e,d., dan staat het de Regeering vrij, 
een verandering van de ordonnantie bij het college voor te 
~Le ll c n , tel'wijl het aan het colleg-c zeI( veel meer moeite zal 
kosten. een \"cl'anJel'in~ te bewerkstelligen, wanneer eenmaal 
de Ol'oOl1l1l1nl ie is nfgclwndigd. 

SUlnnl:l SUIllIII<t I'lllll knil ik clus in tegenstelling met den 
lH'~'\' \'all ll rlstlilll.!)'11 Yf'l'k lnn'll. dnt ik mrt eell /.!:C'1'l1s1 harl 
\'001' het all1cndem'ent kan stemmen, om de zooeven door mij 
genoemde redenen. 

no IH'CI' Kerstens: Hijnh t'l'I ' <1(' \"ool'Zittrl' ! Uil de uitrcn
zetting van den geachten Ht'g-{'r l'ing-s!!f'IlHlchtigdc is mij 
dnidrlijk ~ewOl·clrn. dil! de Hrg'{'('I'În g eigenlijk gl111l'ne lege
nloel wil komen aan het~een de YOOl'stcllCI'S van het 
amendement beoogen. Zij wil de zaak alleen eerst op wat 
omzichtiger en meel' olllvnttende \V~jze bekijken. Daarom hen 
ik. in t(lg'cnstcl1ing met den heer 1\1l11. van l1leening. dat het 
tlmcndement minstens ,'oOl'harig en misschien zelfs wcl 
hrf'}('mHal ovel'bodi~ is. Ik ZHl daarom tegen stemmen. 

De heel' Verboom: :\fijnheel' de Voorzittet,! Als ik de 
zaak g-oed hegl'ijp, gaat het in weT'keli.ikheid hierom , dat. 
Wlll1l1('('1' dC' hllidig-e redactie wordt HangenOl1len, wij aan een 
h('panlcle i!;,'oep - w\i weten op hel oogenblik niet eens Hall 

"'(' ll\e gJ'orp: de Illlecnst<-wnde fHb!'icl\t'n dan wel cle fabl'if'ken 
drl' l'Ollcel'IIS - misschien een J'echt 7.ouden toekelllH'11 1 W<lal'OJ) 
d('z(' ~I'O('Jl zieh la teI', h\i oe d('lïnitieve I'clI(' ling', ZO\l hel'oepen. 

( De heel' Van H e lsdillgPI1: l)nt is toeh, IHI de 
\'(, I'klaring V<ln de Regcel'ing, uitlIe~lotell !t I~~I' is g'N'1l pnkelr 
b(,fo\lissin~ geva ll cn,) 

~lllnl' (]r bepnling is inch 7,('CI' duidelijk en daH I'Op zal mell 

zich dus op ('CIl hepnnld oOg'('nblil, hel'oC'pcn. Daar gaat 
]lPt VOOI' mij om. 

Ifrt is wcr Juisl, wnt dool' den heel' De Villeneuve is 
g'('z('god, dat ovel' den loeslng aan alleenstaande fabrieken 
(lrst\;ds 7.eel' veel tr doen is goeweest en dM <lnnl'ovel' zeel' 

H andelinge n. Z.itlingsjaar ]!l::lS 1!1:l9. 

(Verboom, Roep ,) 
gl'oote vel'Cleeldheid ondel' de suikedllh)'il,l1lltf'n hC'pft gC'
heel'scht. 

D e thans behandelde r egeling beoogt niets andel's dan de 
Jlllidi ge regeling Illet een jan!' te verleng"Cn, doch juist dool' 
in het bewuste artikel het jaartal 1939 dOOI" 1940 te ver
vangen, zou men thans wellicht aan cell bepaalde g roep een 
r el·ht geven. waarop men latel' zou willen t el'ugl<OlI1 en cn 
waartegen dan verzet zou rijzen. 

Daal'om geloof ik, dat inderdaad de methode, welke de heel' 
D e Yjlleneuve heeft lfl angegeven, juist is, 111. om, wnt deze 
bepaling betreft, vast te houden nan het jaar 1939, omdat 
wij anders afln een bepaalde groep rechten ge\'en - en wij 
weten zelf niet ecns welke groep -, d ie wij later zeel' 
moeil,jk kunnen terugnemen , l k g-eloof voorts1 dat juist is 
de l'edeneering van den heel' Kan dHt nls mocht hl\iken 
na vaststelling del' Ol'dollllllntie. dat 7.ij nog bepaalde onvol
komenheden bevflt, omdat niet rnet alle wijzigingen, die 
tengevolge van het thans behnndelde amendement noodig 
zullen zijn. is rekening gehouden, met een zeer eenvoudig voor
stel aan dell Volksl'aad zou kunnen worden volstaan om de 
kwestie geheel in orde te maken. 'Vaal' op het oog-enblik 
de Regeel'ing op een zeel' korten term'În is gekomen met 
cen zeer belangrijk "ool'stel, waarvan wU eigen ltik de gevolg\!n 
niet geheel ]\llllllCn overzien, vnlag ik m\i af ,,"('Ik be7.wnat' el' 
tegen lHl11 zi,in om stl'aks ook op z('el' korten tel'mijn te komen 
met een Yool'stel betreffende zuivel' technische wij7.Î~ingen, 

D e heer Roep: Mijnheel' de Voorzittel'! Ik geloof niet, 
dat het juist is, dat indien het vooI'stel del' Regeel'ing wordt 
allngenomen. de pas ingestelde commissie dan op een igel'1ei 
wijze g-rhonclen zon zijn. Illa:l l' ik geloof ho\'endi('n niet , dat 
hrpaaldr 1'('.5e l(' Yrl'\\'ll·hlillg'CIl hij hrlllllg-hrLJbrndell of bU 
r('l1 hl'jHlalde groep hierdoor zouden wOl'den gewekt, 
lil d" eel'ste plaats heeft de Regeerin gsgemnchtigde 
dit duidelijk gezegd, maal' het wordt bovendien nog 
gereleveerd in de toelichtin!( bii dit amcndelllent. 
waarin duidelijk staa t 1 dat ,.de Reg'rering \'erklllllrt niet. 
voornemens Ie zijn d eze C'ommissie aan de voorgestelde wU~ 
zil!ing te binden , zoodat z.ij eventueel een terugkeer tot d e 
II('staande J'cdactie i11 o\'el'wegin:! l\all ~evrn.)1 

I n ZOO\'('lTl' li:ikt mij hel beloog' van vCl'srhillell(]e mijner 
g'cil(·hle 1lll'dr]('dl'll niet juist-, cl;l! lHlllneming \.111 hrl \"oo)'strl 
del' Rrg('erin~ ('ell min of IIH'eL' hindclld h('sl11it zon zijn. 1\[:.Hll' 
gf'hrrl aïg'f'srheidc!1 dnal'\'ntl. 1110('1 ik z('g~l'Il, tlnt hrt mU 
eigen li.ik erll hertje moeilijk "HIt epn oordeel lp VOl'llwn. 
Ik mort eerlijk zeg~('n. ik 1)('11 Il irl ~è1t1\\" \'erle~cn om "ja" 
or "nrt'II" Ic zcg'g'('Il. IllmlJ.' iJl tlil geval, ncig ik naar het stand
punt van dl'll her)' Yan He1sdin gPll, die het blUkbmll' ook 
niet precies weet. Ik moet 7.f'g'g'ell. dat ik hiel' technisch 
tp wrini~ ln thuis bell en knn daarom niet dadelijk verklaren, 
of mUns inzi·ens do Re~(,f'I'in~ geli,jk hceft met hetgeen Zlj 
heoo~t. of dat de h('('l' De Villeneuve gelUk heeft. l':nat' m\in 
llleening - rn dllt ligt W:lfLt'schijnlijk aan !HU - is de herl' 
De ViJlenellvr el' nog niet geheel in geslaagd HBn te toonen, 
dat het vooI'stel del' Regeel'ing van e(lH dllsdnnige pOl'tre is, 
dat bepaHlde belan gen of VHn ron ,bepanlcl c g-roep, wie dit 
ook !lI ogcn 7.i.1o. door (fit ,'oOI'stel in het I-!rdl'nng zu lle11 
kom en, of Cl' dool' be vool'de(lld of henadf'e ld zu llen worden. 

(De hee l' J) e V i 11 e 11 e u v C: \Vêlnneel' het jal.ll' 1940 
gehandhaal'd hlijft, zal dit stellig een \'('l'sehuiving ondel'ling 
ten gevolge kunnen hebhen. ) 

Dnt dit dnt. ge\'olg zal .. kunncn" hebhe n is natuurlijk we l 
een k\\'f'stie ,'all brlilllg. 

(De heel' De V i 11 e II C 11 \' (': Dat heh ik :i uist gf'zcgd. 
Alleen wanneer de oogst VOOl' hrt vieJ'de jaar preeies uitkomt 
op !lrt I!em id delcle van elf' drie voorafgaande .inren, heeft de 
handhaving \'all het janl' 19-:10 in dp Ol'dOlll1nlltie geen invloed .) 

UP Voorzitter: 11f' Jl('f'l' De Villrll('\lvC' krijgt s tl'Hks nog 
het woord. 
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VCI' lenging werkingsduur Suikcl'o\'Cl'gallf,!sl'C'geling en opscho I'ting inwerkingt l'eding Suik<"l'C'onsolidaticJ'cgeling (Ond. 60). 

(Roep, Directeur van Economische Zaken.) 
De heer Roep : Het is gelukki g, dat de heer De 

Villeneuve straks nog het woord krij gt, Mijnheer de 
Voorzitter, want ccn interruptie mag niet te lang 
zijn en ik wil gaarne voor lltijzelf realiseeren, hoe 
de zaak er op het oogen:blik voor staat nl. , geeft het voor· 
stel der Regeer ing aanleiding tot belangrijke onzekerheid, wat 
betreft de redelijke verwachtingen, die de producenten voor 
de komende jaren mogen hebben, of geeft het voorstel der 
Regecring de mogelijkheid, dat belangrijke verschnivingen in 
de individueele producties hiervan het gevolg kunnen zijn, 
waarbij bepaalde belangen ernstig zouden kunnen worden 
getroffen 1 Als ik mij dit afvraag dan lijkt het mij toe, dat 
het voorstel der Regeering meer is dan alleen cen technisch 
voorstel tot verlenging van den werkingsduul' van de Suiker
overgangsregeling met een jaar. Is dit niet het geval en zijn 
er voor belanghebbenden geen belangrijke materieele conse
quenties aan verbonden, di e tenslotte ook belangrijke Neder
landsch-Indische belangen zijn, omdat hiermede gepaard gaan 
vele plaatselijke werkgelegenheden, die de fabrieken. ver
schaffen, dan zal ik dat toch nog gaarne eens vernemen. 
V oorloopig krijg ik uit de gewisselde stukken en de toelieh
tingen wel den indruk, dat wanneer de bedoelde regeling 
met een jaar zou worden verlengd, daardoor de mogelijkheid 
zou openstaan, dat meer of minder belangrijke verschuivingen 
in de toegestane producties daarvan het gevolg zouden knnnen 
zijn. 

)1aa1', ~iijnheer de Voorzitter, ik heb mijn slem nog niet be· 
paald. Ik zal eerst nog gaarne de technische en deskundige 
uiteenzettingen hieromtrent van den geachten Regecl'ingsge
machtigde en van onze geaehte medeleden afwachten. 

De heel" Van Maok, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheell de Voorzitter! Ik zou nog gaarne een kleine toelieh
ting willen geven op hetgeen ik reeds heb opgemerkt. Uit 
hetgeen in eersten en tweeden termijn ovcr ue ontwerp
ordonnanties is gezegd, blUkt wel, dat inderdaad de behandeling 
van deze kwestie zich beweegt in een richting, Yoor het 
inslaa'Jl waarvan de Regeering min of meer gevreesd had en 
die een andere is dan de voorstellers van het amendement en 
de Regeering bedoelen. De Regeering heeft n.l. niets anders 
mogelijk willen maken dan een verlenging van den werkings
duur van de overgangsregeling met één jaar, terwijl aan den 
bestaanden toestand niets veranderd zou worden en voorts een 
hernieuwde overweging "au de consolidatie-regeling, waarbij 
weliswaar natuurlijk de commis8ie aan de algemeene beginselen 
van de suikel'l'egelingen gebonden zou zijn, doch niet aan der
gelijke details als hier naar \"oren zijn gebracht. Nn is het 
ten deze naar voren gebrachte argument omkeerbaar. Men kan 
even goed zeggen, dal, wanneer het amendement wordt aan
genomen, waarbij de betrokken termijn wordt gehandhaafd, 
daardoor ook verwachtingen worden gewekt, misschien nog 
sterker, dan die het voorstel van de Regeering zou kunnen 
opwekken, omdat in het amendement cen speciale wijziging is 
voorgesteld, die afwijkt van wat de Regeering heeft bedoeld. 
De Regeering heeft n.l. bedoeld een systematische verschuiving 
van alle data. Ik heb er voorts reeds op gewezen, dat de 
omvang van den oogst 1940 op het oogenblik geenszins te 
voorzien is cn dat de balans, wanneer die jaaroogst afwijkt 
van een productie van 1.450.000 tons, wowel naar den een en 
kant als naar den anderen kant kan overslaan. Ik verwacht 
wel niet - het is echter moeilijk te zeggen -, dat de verschil
len erg groot zullen zijn. 

I~l het algemeen gesproken gaat het hier om tiende, mis
schIen honderste deelen van procenten. Doch m elk geval 
kan de afwijking zich zoowel aan den eonen als aan den 
andoren kant ,manifcsteeren. Nu was het denkbeeld van 
de Regeering, om zonder meel' de data te verschuiven en 
daarmede duidelijk uan te geven - wat ik in eersten termijn 
heb gedaan -, dat haar bedoeling geen andere was dan de 
werking va.n de overgangsregeling l11et één jaar te verlengen 

(De Villenenve.) 
en dergelijke detailpunten van aanpassing in studie te doen 
nemen, welke punten de Regeering natuurlijk zelf ook za l 
hestndeeren . Uit een dergelijke werkwijze zal dan een be
paald resultaat voortvloeien; dat resllitaat zal aan den 
Volksraad worden overgelegd, omdat wel vaststaat, dat in 
ieder geval eenige wijziging in de consolidatie-regeling zal 
worden aangebracht. Ik geloof daarom nog altijd, dat men 
een veiliger weg bewandelt, wanneer men dit regeerings
voorstel niet ziet als een beslissing ten aanzien van een 
bepaald punt, een bepaalde materieele kwestie, doch als een 
formeel voorstel om de werking van de overgangsregeling 
met één jaar te verlengen, meer niet. 

Ik geloof nog altijd, dat het voorstel va'l de Hegeering 
het dnidelijkst dat karakter aangeeft. Ook de voorstellers 
- zooals ik uit het gesprokene van den heer De Vill enell"e 
heb begrepen - willen met hun amendement uiet prejudi
cieeren op hetgeen de commissie, de Regeel'ing en dc Volks· 
raad naderhand ten aanzien van dit punt, na een volledige 
technische uiteenzetting, na kennisneming ook van de ge
volgen, die ik te dezen aanzien op het oogenblik niet kan 
voorspellen - omdat ik niet kan voorspellen hoe gl·oot de 
oogst 1940 zal zijn - doch die zieh binnen zeer enge g,·enzen 
zullen bewegen, zullen besluiten. 

De heer De Villeneuve: Mij 11 hec l" de Voorzitter! l nde l·daad 
is het juist, dat de voorstellers ytln het amendement geenszins 
bedoeld hebben in eenig opzicht te prejudicieeren op hetgeen 
zich verder ten aanzien van deze materie zal manifestecl'clI, 
in het bijzonder op de voorstellen, die de nieuwe commissie 
zal doen ten aanzien van verder aan te brengen wijzigingen . 
Doch juist daarom kwam het ons juist voor om de jaartallen 
in het be,vuste artikellid te laten, zooals zij thans zijn. 

Dit systeem is bij den opzet van de suikel't'egelingen be
wust gekozen. Wanneer nu op het oogenblik nog gansehelijk 
niet vaststnat of bij het aanvaarden van den uiteindelijken 
vorut van de co nsolidutiercgcl ing het jaar 1940, dat thans 
wordt ingelascht, al dan niet zal medetellen, dan lijkt het 
mij toch uit een oogpunt van systematiek, én van wetgeving, 
onjuist en te veroordeel en om nu reeds dat jaar erbij te zet
ten. Het ligt niet in mijn bedoeling te pleiten, hetzij voor het 
belang van de alleen staande, hetzij voor het belang van de 
concernfabrieken : daarom gaat het in dit geval in het geheel 
niet. Het gaat alleen hierom , dat hl het systeem, dat men 
aanvaard beeft bij de in werkingtredillg van de suikerrege
lingen - in het bijzonder de toeslagen van de alleenstaande 
fabrieken en hoe die toeslagen te zijner tijd zullen moeten 
worden ingesmolten in het producti eaandeel, - geen wijzi. 
ging wordt gebracht, althans niet op dit moment, nu wij niet 
weten hoe de voorstellen van de nieuwe suikercoll1missie 
zullen uitvallen . 

In antwoord op hetgeen de heer Roep heeft gezpgcl, ZOlt 

ik het volgenae will en aanvoeren. Uit de 1\Iemorie van Toe
lichting weten wij, dat de jaaroogsten 193ï, 1938 en 1939 
respectievelijk zijn bepaald op: ] 400000, 1400 000 ell 
1550000 tons suiker. 'Vordt hieraa n nu een vierde jaar toe
gevoegd, dan is zulks alleen dan niet van belang, wanneer 
het vierde jaar precies het gemiddelde aan oogst heeft, van 
de drie vorige jaren. Indien ik zoo even sprak over "van 
belang kunnen zijn ", dan wil dat zeggen, dat ik ook met 
dat eene geval rekening houdt n1. dat de oog-st 1940 op 
precies bet gemiddelde van de drie voorafgaande jaren zal 
worden gesteld. In alle andere geva llen zal het mederckenen 
van den oogst "an het jaar 1940 wèl invloed hebben, hetzU dat 
die jaaroogst op een kleiner bedrag wordt bepaald, hetzij op 
eeu hooger bedrag, immers zulks komt respectievelijk aan 
den een en of aan den anderen kant, dus of aan de alleen 
staande fabrieken àf aan de nict·allecn staande fabr ieken ten 
goede. 

Dit alles vooropstellende blijf ik er bij, dat het de meest 
juiste poli~iek is voorshands in dit zooveel omstreden arti-
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Verleng ing wCl'kingsduul' Suikcl'ovcl'gangsl'cgeling en opschort in g inwerkingtl'eding Suikcl'consolidaiieregeling (Ond. (;U).-
Industl'iebaanol'donnuntie (O nd. 2 ). . 

< 

(De Villeneuve.) 
kel - althans in vroeger stadium veel omstreden - geen 
wijziging te brengen, maal' daarin geheel vrijblijvend de 
vool'steUen van de nieuwe suikcl'commissie af te wachten . 

De Voorzitter : Verlangt de Regecl'ingsgemachtigde nog 
het woord 1 

De heer Van Mook, dit·ecteur van Economische Zaken: Ik 
dank U, Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : Dan is thans de beraadslaging over het 
amendemcnt-De Villeneuve geëindigd. Wenscht nog iemand 
zijn stem te motivecl'cn' Zoo niet, dan kan thans tot stem
mjng worden overgegaan. 

Het nader aangevulde amendement-De YiUeneuve wordt in 
stemming geb ra cht en aangenomen met 7 stemmen VQOl' en 
5 stemmen tegen. 

V 6 Ó l' stemmen de leden: De YillcllCUVC, Ver hoorn, 
Blaauw, Kan, Roep, Van BaaIen en Sosrohadikoesoemo. 

T e gen stem men de leden: Kerstens. Van I-Ielsdingen, 
'l'hamrin, Soetarcljo en de Voorzitter. 

De Voorzitter: Hoewel er dool' de aanneming van dit 
amendement in de ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2B, 
wijzi gi ngcn zijn aangebracht, stel ik coaform artikel 60, junc
to nrt. 103, V(1I1 het Reg-Temen t van Orde "OOI', haar niet
temin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2B, als gewijzigd 
bij amendement, wordt zonder hoofdelijke stemming aange
nomen. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s d e b e h a n d e
ling van de Q ntwel' p-ordon~{L n tie tot vast
ste lling vanJLe.pa[lngen op den aan eg en 
de exp loitati. e van j nQu str i eban,c n (I11-
dnstl'iebaanol'dOlulantJe) (Ond. 2; zitt. j. 
1937- 193 Ond. (77), als gewijzigd bij Nota's 
van W U z i g in ge il (0 n d. 177,. st. 4 en 0 n d. 2 
st. 2). 

De heel' De Villeneuve : Mijnheer de Vool'zitter! Ik moge 
mijn rede aanvangen met - wat ook reeds in het Gedelegeer
den-veJ'slag te lezen staat - mijn waardeering uit te spreken 
Yoot' dit knappe stuk wetgeving. Het is een vrij lange weg ge
weest, welke tot dit ontwerp heeft geleid j men is er jaren over 
doend e ge weest, Er wordt wel eens gezegd, dat de molens 
van ue wetgeving langzaam malen, maar dat heeft in som
mige p:evtdlen ook wel eens zijn voordeelen, 1l3mel,jk indien 
een intensief overleg - zooals in deze aangelegenheid heeft 
pinnts g-evondell - tot een inderdaad alleszins bevredigend 
resultaat leidt, 

El' is dan ook slechts een enkel punt, waarop ik nog nader 
wil te l'ug-komen en wel clat. vervat in artikel 10, lid (2) 
sub c, hetwelk bepaalt, dat de in artikel 2 bedoelde vergun
ning Voo I' de geheele baan of een gedeelte daarvan dool' hct 
bevoeg-cle gezag kan worden ingetrokken, indien 

.. dc baan gedurende ecn tijdvak va n meel' clan twce 
jnl'en ni et in gebruik is geweest ". 

Dit punt is in het bijzonder voor de suikerindustrie van 
groot belang. Ondel' de huidige regelingen kennen we de 
Z.g. l'eservefabl'ieken, dat zij n fabrieken, die door de COI1-
ceJ'ns wOl'den aangehouden, doch doordat de suikerindustJ'ie 
thans nog maal' op 50% vall haal' oorspronkelijke capaciteit 
werkt niet in werking zU n. In de Memorie van Toelichting op de 

-
zoojuist door ons college behandelde wijziging van de Suiker
overgangsregeling en de Suiker-consolidatie regeling is een 
staatjc opgenomen, aangevende welke fabrieken in de verschil
lende residenties de laatste drie jaren in werking waren en 
daaruit zien wc, dat de vel'g l'ooting van den oogst, die voor 
1937-1938 1.4 millioen ton heeft bedragen en vel·vol gens 
voor 1939 werd gesteld op 1.55 millioen ton, tengevolge 
heeft gehad, dat in meel'dere residenties eertijds gesloten fa
brieken aan den arbeid konden gaan . 

Willen die reserve-fabrieken echter haar nut behouden en 
te allcn tijde in het productie proces kunnen worden ingc
schakeld, dan is het een cerste eisch, dat haal' outillage vol
komen intact wordt gelaten . Een belangrijk onderdeel van 
die outillage wordt gevormd door het railbaan-, dus het in
dustriebaannet van de fabriek. 

Uit de door mij geciteerde bepaling nu zou 1\:lmncn worden 
gelezen dat, wanneer zulk een baan gedut'ende twee jaren 
niet is gebruikt, de locale overh eid zonder meer bet reeht 
heeft, de vergunning voor die baan in te trekken . Nu wordt 
in de practijk de pap niet zoo heet gegeten als ze wordt' 
opgediend en de locale ovcrheid zal tot zulk een maatregel 
clan ook niet zoo spoedig overgaan. Niettemin bevat deze 
bepaling bepaalde directieven, waarnaar een locale overheid 
zich toch zal hebben te richten en dan lijkt mij hiel' toeh wel 
een zekere mate van voorzichtigheid geboden. 

Nu is het mij bekend, dat op ccn beslissing van de loeale 
overheid eventueel hooger beroep bestaat bij den gouvel'l1eul' 
en in sommige gevallen bij den Gouverneur-Generaal, maar 
het is toch altijd een weinig prettige weg, wanneer men eerst 
eeu vergunning ziet ingetrokken en dan veel moeite moet 
doen om die intrekking weel' geredressecrd te krijgen. 

Daarom wil het mij zeel' wenschelijk voorkomen om aan het 
tlireclief, gestcld in arl. 10 lid 2 sub c eell zinSllcde toc 
te vocgen, die ik als volgt wilde doen luiden: 

"en tevens op redelijke gronden mag worden aange
nomen, dat het vervoer over de industl'iebaan definitief 
is gestaakt. /l 

Deze bijvoeging zou dan moeten komen na het woord "ge
weest". Immers, wanneer werkelijk vast staat, dat de reser
\'cfabl'iek haa l' functie in het ])l'od\\('\i~pl'o('(,s \wel.t "el'\ol'en, 
Cet'st d.m za l het wenschelijk zijn, bezien uit ecn oogpunt van 
algemeen belang, de vergunning Ül te trekkcn. liet is om 
deze rcdenen, dat ik met mUn geachte medeleden de heeren 
Verboom en Sosl'ohadikoesoemo dit amendement heb ingediend, 

De Voorzitter : Ingediend is een amendement (Olld . 2 , st, 
3), onderteekcnd dool' de heeren De Villeneuve, Verboom en 
Sosrohadikoesoemo, luidende : 

"Ondergeteekendcn hebben de cel' \'001' te stellen: 
In artikel 10 lid 2 sub c de komma-pnnt te dOCII ver

vallen en achter het woord "geweest" de navolgende 
woorden in te voegen: "en tevens op redel ijke gronden 
mag worden aangenomen, dat het vervoer over de in
dustriebaan definitief is gestaakt." 

'I.' 0 e I i c h tin g. 
In de l\Ielllorie van Antwoord is dool' de Regeering 

tegen de in het gedelegeet'den-\'erslag naar vorcn ge
brachte suggestie, dat de vergunning eerst zou kunnen 
worden ingetrokken, wanneer onOlllstootelijk vaststaat, 
dut het vervoer over de indllstriebaan definitief is ge
staakt, bezwaar gemaakt . 

Echter erkent de Regeel'ing, dat de omstandigheden 
in de suikerindustrie sedert 1932, zijnde het tijdstip 
waarop destijds over deze materie werd geadviseerd, 
aanmerkelijk gewijzigd zijn. 

In het bijzonder zal het voor een tijdelijk stilgelegde 
fabriek van groot belang zijn, dat haar industriebaan, 
welke een onmisbaar deel van de bedl'ijfsoutillage uit
maakt, intact blijft. 
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Inuustrieba&lIoruonnantie (Ond. :: ). - Nadere wijziging "11.11 de ordonnantie betr. de heffing van opcenten op de inkomstenbelasting t.b.v. zelfbellturell in de 
gewesten Soerllkarta en Jo~jakarti (Ond. ::3 ). - Wijziging art. 14 Alt.nvullende Plantersregeling ( Ond. ZO ), - Nadere wijziging erfll8chtsordollllH.ntie "001' zelf· 
besturen buiten Java en Madoera (Olld. 3 1). - Toepasselijkheid van algemeene "erordeningen op groepagemeenschappcn en stadsgemeenten in de buitengew6stl'Il 
(Ond. 34 ), - Yaatatelling van opcenten 0Jl de inkomsten· e n vennootschapsbelasting enz. (Ond. 30), - Wijziging en IlllnYlllllng Wetboek van Strafrecht 

(Ond. 43), - Nadere wijziging van de ordonnantie, regelende de heffing van de Vorstenlandsclle voertuigenbelasting (Ond. 58). 

(Dir. v. V. en W ., De ViJleneuve, Voorzitter.) 
Teneinde met deze belangen zooveel mogelijk rekening 

te houden komt het wenschelijk voor artikel 10 lid 2 sub 
c aan te vullen als voorgesteld. " 

De heer Van Haeften, cJirecteur van Verkeer en Water
staat : Mijnheer de Voorzitter. Met erkentelijkheid heeft de 
Regeering de woorden van waardeering van het geachte lid 
den heer De ViJleneuve over dit ontwerp vernomen. Wat 
de kleine wp'ziging, bij amendement voorgesteld, aangaat, kan 
gezegd worden, dat hierdoor geen wijziging wordt gebracht 
in het standpunt der Regeering; het betreft hiel' feitelijk 
meer een verduidelijking. Waar hierdoor alleen het element van 
redelijkheid op den voorgrond wordt geplaatst meen ik, dat 
daartegen niet het minste bezwaar kan bestaan en de Regeering 
is dan ook gaarne bereid artikel 10 lid 2 sllb c in den gevraag
den zin aan te vullen. 

De heer De ViJleneuve : Mijnheer de Voorzitter. U ver
gunDe mij, den Regeeringsgemachtigde ten zeerste dank te 
zeggen voor de gedane toezegging. 

De Voorzitter : De in het amendement gevraagde aall· 
vulling is door de Regeering overgenomen; het amendement 
kan daardoor worden beschouwd als te zijn vervallen. 

Hoewel er tijdens de beraadslagingen van heden in de 
ontwerp·ordonnantie nog een wijziging is aangebracht, stel 
ik conform art. 60, juncto art. 103, van het Regl ement van 
Orde voor, haar niettemin thans in stemming te brengen . 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp·ordonnantie, als gewijzigd bij Nota's van Wijzi
gingen en bij monde van den Regeeringsgemachtigde, wordt 
zonder hbofdelijke stcmming aangenomcn. 

De Voorzitter: A a n deo r cl cis d c IJ c h a 11 cl el i 11 g 
va 11 : 

1. cl eon t w e l' p - 0 r cl 0 n 11 a II tie tot n a der e 
wijziging van de ordonnantie van 31 Mei 
1925 (S t a at s b I a d N o. 250) bet r ei feil cl ede 
hef f i 11 g van 0 p c ent e nop dei n kom s t e n
belasting ten behoeve van de Zelfbesturen 
in de gewesten Soerakar ta en Jogjakarta 
(O n d. 2!l ); 

2. de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van art i keI 14 van cl e )IA a n y 11 11 end e PI a n· 
tersre!}elin g " (Staatsblad 1938 No. 98) 
(0 n d. _D J; 

(Voorzitter.) 
3. deo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot n a cl ere 

wijziging van de Erfpachtsol'clollllantie 
voor de zelfbesturende landschappen ilJ 
de gewesten buiten Java en Madoera 
(Staatsb lad 1919 No. 61) (Ond. :11); 

4. de ontwerp-ordonnantie houdende be
p a I i n g d a t, w a a rin alg e mee n cve l' 0 r d e
ning en, welke niet zijn uitgesloten van 
toe pas s e I ij k hei dop g roe p s gem feil s C hap· 
pen en stadsgemeenten in d e buit enge. 
we s t e U, S P rak e is van Ioc ale r e s S 0 r ten e l} 

hun 0 r g a n e Il , d a a ron der m ede wor den b c
grepen groepsgemeenschappen en stadsge
meenten in de buitengewesten en del'zelver 
or g a n e n (0 n d. !l4 ) ; 

5. deo n t w e r p - 0 r don n a n tie tot: 
a. vaststelling van het aantal opcenten op 

de aanslagen in de inkomstenbelasting 
o ver het j a ar 1939 e nop d e a a n s I a gen j D 
d e ven n oot s eh. p s bel ast i n g, bet rek kin g 
hëb b end e 0 p tijd vak k en, wel k e r C i n d e 
valt tusschen 30 Juni 1938 en 1 Juli 1939; 

b, wij z i gin gen IJ Cl n v n 11 i n g \" a II cl C 02iLo n· 
nantie op de loonbela sting; 

c. ; ":ij z i g i 11 g . van deo r cl 0 11 n a n tie 0 p dei 11-

komstenbelasting 1932 (Ond. a9); 

6. deo n t w e r p - 0 r don Dan tie tot w ij z i gin g 
en aanvn llin g van enkele artikelen van 
het W et boek van Strafrecht (Ond. 4:1 ) ; 

7. deo n t wel' IJ . 0 I' U 0 11 U a 11 tie tot n a cl ere 
wijziging van de ordonnantie, rcgelende 
d e hef fin g van d e V Q r s ten I a n d s c h e v 0 e r
tuigenbelasting (Staatsblad 1925 !'lo. 247, 
zooals sedert gewijzigd en aangevuld) (Ond. 
ijS). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
betaädslàghig én 2ói.lder h of 1" . ~ stemminO' aanO'cnomen · 
de ontwerp-ordonnantie van Ond. 39 on( el' aantee ening, a 
de heer Thamrin geaeht wil worden te hebben gestemd 
tegen artikel 1 lid 1 en artikel 3 lid 1. 

De vergadering wordt te 10.06 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. 

3de VERGADERING. 

Ver g a der i 11 g van Din s dag 25 0 c tob e I' 1938. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Rede van den Voorzitter i. v.m. het 
overlijden van het oud-lid van den Volksraad, den heel' 
Moh . AlL - Mededeeling van de aanwijzing van den heel' 
Yo Heng Kam als gedelegeerde. - Vereenvoudiging bepa
lingen betr. uitkeering tot onderhoud, kraehtens het B. W . 
verschuldigd (Ond. 47). - Wijzi ging regeling financieele 
vcrhoudjng tusschen het land en de zelfstandige gemeen
schappen (Ond . 70). - Eerste rapport van de Commissie 
voor de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend dool' 15 leden, te weten 
de leden: 

Blaauw, C. C. van I-Ielsdingen, 'V. H. van Helsdingen, 
De Hoog, Kan, Kartowisastro, Kel'stens, Hoep, Soangkoepoll, 
Soetal'djo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, De 
"ViJlencuve en Yo Heng Kam. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deeh mede, dat zijn ingekomen: 

A. Een bericht van den heel' 'Viwoho, dat hij wegens 
ziekte verhinderd is, de vergadering bij te wonen. 

DH bericht wordt VOOl' kennisgeving aangenomen. 
B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 
1. JCabinetsbrieven vall den Gouverneur-Generaal van 4, 

10 en 18 OctobCl' 1938 Nos. 43, 9 en 8 ter aanbieding van, 
a. yijf onlwerp-ol'clolll18nties strekkende tot wijziging en 

aanvulling van de Volksraaclpositieregeling 1926, pro
vincie-, stadsgemeente-, regentschaps- en locale raden 
ordonnanties i.v.m. pensioensaanspraken van raadsleden 
(Ond . 71) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvul1ing van 
de nieuwe vuurwapenregelingen, het reglement op de 
strafvordering, het lnlandsch re.glement, het rechts regle
ment buitengewesten en de zegelverordening (Ond. 72 ) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot vel'hoogillg vnn het maxi 
mum bedrag> del' jaarlijksche tegoedschrijving aan de 
reserve-rekening voor groote herstellingen bij de Bangka
tinwinning (Ond. 73 ). 

De stukken zijn gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal \i111 29, 
29, 29, 30, 30 en 30 September en 1 October 1938 Nos. 1, 23, 
25, 17, 18, 19 en 15 houdende mededeeling, dat zijn vast
[!esteld: 
a. de ordonnanties strekkende tot verlenging van den wer

kingsduur van de Snikerovergangsregelillg 1937-1939 en 
tot opschorting van de inwerkingtreding van de Suiker
consolidatieregeling (Ond. 69) ; 

b. de O1'donnantie tot nadere wijziging van de ordonnantie 
van 31 Mei 1925 (Stbl. No. 250) betreffende de heffing 
van opcenten op de inkomstenbelasting ten behoeve van 
de ze1Îbesturen in de gewesten Soerakarta en Jogjakartn 
(Ond. 2:J ); . 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-193!J. 

c. de Ol'dOI1lUlntie tot nadere WlJZ1gïng van de Erfpachts~ 
ordonnantie voor de zelfbesturende landschappen in de 
gewesten buiten Java en Madoera (Stbl. 1919 No. 61) 
(Ond. 31) ; 

d. de ordonnanti tot wüz~gil1g van artikel 14 van de "Aan
vullende Plantersregeling" (Stbl. 1938 ~o. 98) (Ond. 
29) ; 

B. de ordol1!l1'3Jltie houdende 'bepaJiJlg dat, waar Ül a lgemeene 
verordeninlgon, welke niet zijn uirLgesloten van toepasselijk
heid op groepsgemecllschappen en stadsgCIIllC€ntBll in de 
buitengewesten, spr,aam is van locale ressorten en hun 
Ol'gane;n, daaronder mede worden bogl"epCll gl"oepsgemeen
scha.ppen en stadsgemeenten in de buitengewesten en der
zelver organen (Ond. ~~4 ) ; 

f. de ordonl1'3lI1.tie tot wUzigung en a,,-lIlvulling van enkcle m'ti
kelen vam het wetboek van strafrecht (Ond. 43 ) ; 

g. de ordonnantie tot vaststelling vaJl Bepalingen op den aan
leg en de expLoi:tatie Vrul industriebancn (Industl'icbaan
ordonnantie) . 

3. Brie\"(~n Yall den GoU\·elU1ements SeCl'CLarjs VHl] 2], 28 
en 29 September en 11.l October 193'8 Noo. 1909a.lB, 19Ha/B, 
1947ajB en 2019djB houdende mededeeling dat bij besluiten 
van d~ll GOllV'C"l'neur-Gcncra'al van 21 Septembcr No. 1, 
28 Sept.\ll11ber No. 25, 29 September No. 20 en 12 October No. 1 
zijn vastgesteld de "InyoorvcJ'orden ing llwJlufaetul'en 1938 " 
(Stbl. No. 542) , de "InvoerveI'Ordeni"g Cement 19:t8 (Stbl. 
No. 5\%) ", de "Invoeryerordcning Autobanden 1938 (Stbl. 
No. 587 ) ", de "Invoerverordening Bier 1938 (Stbl. No. H2) ", 
alle sta'CkkendlÜ tot voort.ze.ûUng vam de contillgen1ce J"ing van 
den invoer WiJl genoolnde goederen. 

4. Besluit van den OOlivernelH'-GellPI'Hal vall ]9 ~('ptembet' 
1938 No. 10 tot nadere wijziging vall de splitsing in artikelen 
en subartikèlen van de posten van hoofdstuk II van afdeeling 
IV (departement van Binnenlandsch Bestuur) der begrooting 
yan Nederlandsch-Indië voor het dienstjaar 1937, zooals die 
splitsing is vastgesteld bij het besluit van 23 Juni 1937 No. 4 
(Stb1. No. 409) en gewij zigd bij het besluit van 21 Apl'il1938 
No. 4 (Stb1. No. 185). 

5. Als vorer; van 19 Septembel' 1938 No. 11 tot nadere 
wijziging van de splitsing in artikelen en sllbnrtikel cn van 
hoofdstuk 11 Y(\n aïdeeling VlIr (departement van Oorlog) 
llel' begl'ooting' yan NederlHl1clsch-Indië voo I' hf't dienstjaar 
1937, zooals die splitsing is vastgesteld bij het besluit van 
23 Juni 1937 No. 8 (Stbl. No. 414) en gewijzigd bij de beslui
ten yan 25 Juni 1937 No. 12 (Stbl. No. 423 ) , 21 April 1938 
No. 8 (Stbl. No. 189) en 16 J:uni 1938 No. 8 (Stbl. No. 350). 

6. Als voren van 23 September 1938 No. 1z teneinde uit
voering te geven aan het besluit van 26 Augustus 1938 hou
dende machtiging aan den I .. egercommandant, krachtens 
artikel 105 I. S" om te bcschikken over het bij een aa nvull en
de begrooting uitgetrokken erediet ten behoeve van aan~ 

schaffing, keuring en uitzending van vliegtuigen en munitie 
en grondstoffen voor de vervaardiging van munitie ten be
hoeve van de luchtvaartafdeeling. 

7. Als voren van 23 September 1938 No. 7 houdend e 
machtiging a.an den directeur van Binncnlandsch Best.uur, 
krachtens artikel 105 I . S., om te beschikken over de bij 
aanvullende begl'ootingen uitgetrokken credieten ten behoeve 
van de instelling der groepsgemeenschappen Minangkabnu en 
Bandjar en taakovcrdrucht aan deze gemeenschappen en aan 
de stadsgemeenten Padang, Fort de Koek en Bancljarmasin 
zoornede in verband met de regeling van de fjnuncieele ver
houding tusschen het J.Jand en de provincies, regentschappen 
en stadsgemeenten op Java en l\iadoera. 

8. Als voren van 26 September 1938 No. 23 houdende 
machtiging aan den Directeur van Economische Za]{ell, 
krachtens artikel 105 1. S., te beschikken over het bjj een 
aanvullende begrooting uitgetrokken cl'cdiet ten behoeve van 
de Nederlandsch-lndische deelneming aan de Internntionale 
tentoonstelling t e S~m Frnncisco in ]939. 
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9. Als voren van 28 September 1938 No. 26 houdende 
machtiging aan den Directeur van Vel'keer en Waterstaat, 
krachtens artikel 105 I. S" te beschikken over de bij aan
vullende begrootingen uitgetrokken credieten ten behoeve 
van 

L a het aanleggen van een nieuw vliegveld voor de burger
luchtvaart te Tandjong Perak; 

b den bouw van een slibzuiger voor het uitdiepen van de 
Kapoeasgenl; 

'e vernieuwing en nieuwe werken voor "gebouwen" . 
IT. het verleenen van een vergoeding aan de K. N.l. L. M. 

wegens verliezen geleden op nieuwe luchtlijnen; 
lIl. verlenging van den kademuur en de opslagloods van het 

kade etablissement aan den Oosterboord del' 1e binnen
haven en den bouw van een nieuwe vischopslagloods te 
Tandjong Priok. 

10. Als voren van 4 October 1938 No. 22 houdende mach
tiging aan den Directeur vau Economische Zaken , krachtens 
artikel 105 1. S., fe beschikken over het bij een aanvnBende 
begrooting uitgetrokken crediet voor de Gouvernements Land
bouwbedrijven. 

11. Als voren van 12 October 1938 No. 21 houdcnde mach
tiging aan den Directeur van Justi tie, krachtens artikel 105 
1. S., te beschikken over de bij afdeding Il del' begrooting 
van Nedcrlandseh-Indië voor 1939 uitgell'Okkcn fondsen tot 
a. uitbreiding van het personeel del' landl'Udcn met 1 buiten

gewoon voorzitter en 2 ondervoorzitters 
b. indienststelling hij de Weeskamers van 2 agenten, 2 assis

ienten en 2 derde commiezen 
c. de indienststelling van één mantI·j en de verhooging van 

de fondsen voor overwerkgelden ten behoeve van het 
Centraal Kantoor voor Dactyloscopie 

d. verhooging van de fondsen voor kantool'kQsten van het Hof 
voor Islamietische Zaken 

e. de indienststelling van een Hoofd van den Immigratie
dienst en twee Immigratieambtenaren. 

12. Als voren van 12 Oetober 1938 No. 22 houdende mach
t iging aan den Directeur van Justitie, krachtens artikel 105 
1. S., te beschikken over de bij afdeeling Il der begrooting van 
Nederlandsch-Indië voor 1939 uitgetrokken fondsen ten be
hOC\'e van de uitbreiding van de personeclsformatie bij het 
Kadaster. 

13. Als voren van 12 October 1938 No. 23 houdende mach
tiging aan den Directeur van Justitie, krachtens artikel 105 
I. S., te besehikken over de bij afdeeling Il del' begl'Ooting van 
Nedcrlandseh-Indië voor 1939 uitgetrokken fondsen ten be
hoeve van de uitbreiding del' personeelsformatie der arbeids
inspectie. 

14. Als voren van 17 October 1938 No. 10 houdende mach
tiging aan den Directeur van Verkeer en Waterstaat, krachtens 
artikel 105 1. S., te beschikken over de bij afdecling VII B 
del' begrooting van Nederlandsch-Indië voor het jaar 1939 
uitgetrokken fondsen voor de aanschaffing en in bedrijf stel
ling van een derde turbineaggregaat voor de centrale Oebroeg. 

15. Als voren van 17 October 1938 No. 19, houdende 
machtiging aan den Direeteur van Justiti e, kt-achtens artikel 
105 I. S., te beschikken over de bij afdeeling II del' begroo
tiug van Nederlandsch-Indië voor 1939 uitgetrokken fondsen 
vQor de personeele en materieele uitgaven ten behoeve van 
de Lands'iverkiul'ichtingen te Ngawi en ~1:alang en voor de 
uitgaven, verbonden aan de u itbreiding vall het personeel 
van het Hoofdkantoor van het Gevangeniswezen, de straf
gevangenissen en de huizen , 'an bewaring. 

16. Als voren va n 21 September 1938 No. 8 houdende het 
eervol ontslag uit 's Lands dienst met recht op pensioen 
van Dr. J. Offl'inga, Hoofd van den Dienst der Volksgezond
heid, met ingang van 30 November 1938. 

17. Als voren van 4 October 1938 No. 40 houdende ont
binding van de "Commissie voor het militair straf-, tucht
en strafprocesrecht", ingesteld bij het besluit van 21 Januari 

1930 No. 22, onder dankbetuiging voor den dool' haar ver
richten belangrijken arbeid . 

18. Als voren van 13 October 1938 No. 1 houdende verbod 
voor den dUlll' van drie weken van het drukken, uitgeven 
en verspreiden van het te Batavia verschijnend Chineesch 
weekblad "Ta Chung Shih Chieh Weekly". 

19. Als voren van 17 October 1938 No. 1z houdende aan
teekening van de wederaanvaarding van het dagelijksch be
leid der zaken door den Gouverneur-Generaal. 

20. Als voren van 17 October 1938 No. 7 houdende de 
tijdelijke belasting met de waarnellling van de betrekking 
van Secretaris van het GoUvernement van Nederlandsch
Indië met ingang van 17 October 1938 van Mr. K. F. J . 
Verboeket, tijdelijk waarnelllend referendaris ter Algemeene 
Secretarie. 

De sub 2 t/m 20 genoemde stukken worden tel' inzagc ge
legd ter secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Brief van den Directeur van Binnenlandsch Bestlllll' 

van 30 September 1938 No. E F 2/19/2 tel' aanbieding van 
de door de Regeering goedgekeurde nadere beantwoording 
van de bij de IVde begrootingsafdeeling van het di enst
jaar 1938 gedane toezegging, betreffende straffe inning van 
belastingen in de ondcrafdeeling J(otaboemi. Lampongsche 
districten en grondoccupatie in de Boekit Asarn bosch reserve. 

2. Brief van het Hoofd van den Dienst del' Yolksgczonu
heid van 14 October 1938 No. 3535zfBegr. tel' aanbieding va.n 
een opgave van de namens de Regeering gedurende de bui
tengewone zitting 1938-1939 aan den Volksraad gedane 
toezeggingen. 

3. Zendbrief van den Directeur van Verkeer en 'Vater
staat van 30 September 1938 Ko. C 1/25/11, tel' aanbieding 
va n een opgave van aan den Volksl'aad gedurende de eerste 
gewone zitting 1938- 1939 namens de Regeering gedane toe
zeggingen. 

4. Zendbrief van den Legercommandant van 1 October 
1938 ter aanbieding van een opgave van aau deu Volksrnad 
gedurende de eerste gewone zitting 1938-1939 namens de 
Regeerin g gedane toezeggingen. 

5. Brief van den Commanda nt del' Zeemacht van 5 Octo
ber 1938 No . Az 22/3/8 ter aanbieding van een opgave van 
aan den Volks raad .gedurende de eerste gewone zitt ing 
1938-1939 namens de Regeel'ing gedane toezeggingen. 

6. Besluit van den Directeur "an Binnenla ndsch Bestuur 
ran 6 October 1938 No. BR 6/14/4 houdende bepaling' dat het 
gezamenlijk bedrag ad f 42.3ï1 ,'an de bij de dzz. besluiten 
van 18 Januari 1938 No. BR 6,2/3 beschikbaargestelde gelden 
tel' bestriidiug' van de pCl'soneele en materieele uitgaven, 
verband houdende met de toepassing van de individueele 
restrictie op den uitvoer van bevolkingsrnbber in de resi
dentie Zujder- en Oostel'afclecling van Borneo, moet worden 
geacht te zijn bestemd voor bedoelde uitgaven gedurende het 
jaar 1937. 

7. Besluit van den Directeur van Onderwijs en Eel'edienst 
van 4 October 1938 No. 34209/0.E. houdende verhooging van 
het voor maatregelen tel' bestrijding van de malaria in de 
afdeeling Agam gedurende het jaar 1938 toegestane erediet 
met f 1 800. 

8. Besluit van den Directeur van .onderwijs en Eel'edicnst 
van 4 Oetober 1938 No. 34201/0.E. houdende machtiging aan 
den resident van Djambi f 900 aan te vragen ter bestrijding 
van de kosten verbonden aan het aanstellen van een mantri
malaria in de residentie Djambi. 

9. Besluit van het Hoofd van den Gezondheidsdienst van 
3 October 1938 No. 3795 van de provincie West-Java hou
dende aanwijzing van Lnndsgeneeskundigen voor g-eval1en 
dat het verrichten van keuringen door één medicus is 
,-eroorloofd. 



17 

3de VERGADERING DINSDAG 25 OCTOBER 1938. 
Ingekomen stukken, - Rede van den Voorzitter i.\'.m. het overl ijden vun het oud-l id vno den Volksraad, den heer Moh. Ali. - Medcdceling 
van ds uunwij1.ing van den heer Yo Heng Kam als gedelegeerde. - Vereenvoudiging bepalingen betr. uitkeering tot onderhoud, kru.chtens 
het B. W. "crschu ldigd (Ood. 47) . - Wijziging regeling fiJUlIlI'icelc verhouding tusBchen het land en de zelfstand ige gcmecllschappclI (Ond. 

70) . - Eerste rapport mn de Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter.) 
10. Rondsch rijven van den Gouverneur van 'Vest.Java 

van 5 Octobcr 1938 no. C F 25/108/5 betreffende de indiening 
van een extra-tl'actementsstaat over de maand October 1938 
ten behoeve van de ambtenarenstatistiek. 

11. Besluit van den regentschapsraad van Pandeglallg van 
10 September 1938 no . 17jE.Z.- 2jR.R. houdende een 
ac1haesiebetuiging aan de motie van den regentschapsraad 
va n Tjiamis en aldus de wenschelijkheid mede uit te spI'eken, 
dat dool' de Regeering de noodige stappen worden gedaan 
voor de verbetering va.n de huidige copraprijzen. 

12. Voorloopig overzicht TJandsmiddelen over Augustus 
1938. 

13. Officieel nieuwsblad der groepsgemeenschap Bandjar 
va n 3, 10, 14, 17 en 23 September 1938. 

14. Moti e van den Stadsgemeenteraad t e Cheribon hou
dende verzoek aan de Regeering over te willen gaan tot 
invoering van het evenredigheidskiesstelsel voor de stads ge
meenteraden VOOl' de ln hccmsche onderdanen n iet-Neder
landcrs. 

15. :Moti e va n de Vereeniging van Oostersche Radio
luisteraars te Bandoeng houdende adhaesie aan de motie 
Sootardjo betreftende do overdracht van de regeling van don 
Oostorschen radio-omroep aan de P. P. R. K. 

16. Brief van hot H oofdbostuur van den Inlandsohen 
Politio Bond te Batavia-C. van 24 Septcmber 1938 No. 2266 
houdende verzoek om inlichtingen bet reffende gij zeling van 
Landsdienaren wegens schuld en. 

17. Brief vall SQ.darmo alias Soedarmolan van Tjelangap 
4 Oetober 1938 hondende verzoek om benoeming tot lid van 
drn Vollm·aad. 

18. 1\Iotic van de P Cl'scrikatan 1\o1'maalsoh001 nrclccling 
Rihol~a om hnndhaving \"[ln de normali sten aan de Il. 1. S. 
C.q. hen niet fi nancieel tc dupeeren. 

] 9. Brief va n den fd. Hoofdinspeoteur del' Staatsspoor
wegen van 17 October 1938 No. 39276/38 tel' aanbieding van 
<'en staat van de op ven"oergebied genomen tariefsmaatregelen 
in het 3e kwartaal 1938. 

De stukken worden ter inzage gelegd t('l' secretarie van den 
.~~ olksraad. 

D. De yolgencle boekwerken el1 \·el'slagen: 
I. O"ordJ'lIk uit hel Koloniaal 'l'ijdsehJ'ift No. 5. 270 Jaar

gnng bctl'rffendc het artikel .. Pnl'nlleUrll" van de hnnc1 y[tH 
.J hJ'. H. C. C. }r. M . van SlIehleion. 

::!. ~\l g'(,IlIN'1I \'(~rslag uetreffende de \'erschillcnc1e ge
IlIccntcdiell s tl'll OH'I' hrt jaar 1937 ntJl de stadsgemeente 
Bataviu. 

3. Bulletins van het Ko loniaa l I nstituut te AlIIsterdalll. 
4. QUHI'tc1'ly Summa!'." of Anst raliHll Statistics, Bulletin 

)10. 152, Ju ne 1938. 
5. Uitgave van het KantooL' voor den Handel van het 

Departement van Economische Zaken betreffende Neder
Jandsch-Indië. 

6. Derde wetenschappelij ke balans van het P ensioenfonds 
,·oor Europeesche locale ambtenaren in Nec1erlandsch-Indië 
naa r den toesta nd op 31 December 1935. 

7. Muntverslag over llet jaar 1937. 
8. ~faaudcUfcrs betreffende den economischen toestand 

del' Inheemsche be\'olking op Jav a en Madoera. 
9. Versla g va n den Dienst van het Boschweze n in 

Nederlandsch-Inclië over het jaar 1937. 
10. 1'he China Press, Forty Years ' Reign Jubi lee of Her 

Maj esty t he Queen of the Netherlands. 

D e werken wOI·den opgeno men in de boekerij. 

De Voorzitter : Ik yerzo(>k den leden zich van hun zetels 
te verheffen. 

Geachte Medeleden! Op 5 October j.1. hebben wij bericht 
ontvangen van het 0 ver 1 ij den van 0 n sou cl -
m e de I i cl , Pan ge l' a n M 0 h a tn a d A I i. Ik weet in 
Uw geest te hebben gehandeld cloor aan de weduwe van 
wijlen Pangeran Mohamad .Ali en aan zijn zoon, ons geacht 
medelid, den heer Mohamad Noor, de har·tclijke deelnem ing 
van den Volksraad te betuigen. 

Gelijk in het schrijven van den secretaris van 5 October 
j.1. is medegedeeld, heeft de hee r Van BaaIen met in gang 
vall 10 October j .1. ontslag ge nomen als lid van het College 
van Gedelegeerden. 

Ik deel conform art. 21 der Gedelegeerden-Kiesverordening 
mede, dat dool' mij krachtens art. 20 der Gedelegeerden
Kiesverordening t er voorziening in deze vacature aan de 
hanel van ele candielatenlijst is a a n g e w e z e It a I s I i d 
van h et C olle ge v a n Gedelegeerden h e t 
I i d va n den V 0 I k s r a a d, de h e e l' Y 0 H e n g 
Ka rn, di e zijn benoeming heeft aanvaard en heden voor 
het eerst in ele ver gadering van het Coll ege aanwezig is. 

Aan de orde is d e behandeling vall: 

1. cl eon t \V C r p . 0 r d 0 11 n a n tie tot ver ee n v 0 u
diging van d e b e p a lin gen betreffe nd e 
t1 i t k ee r i n ge n tot 0 II d e r hou d, Ic l' ach ten s 
h e t Bur ge rlijk Wetboek v e rschuldigd 
(Olld. 47), a ls ge wij z igd bij Nota van 
Wij zigi n g (st. 6 ) ; 

2. d e o n l wc/' P - 0 r cl 0 11 n a n tip tOL w.ij z i gin g-
en aa n vu l ling van de l~ cgcling van de 
Finan ciec l e V e rhoudin g t u ssc hcn h et 
IJ a n d en d e Z e i f sta II d i g e Ge m ee n s c h a p
pen, zoo a l s d i e i s ge l' e ge l d b ti deo l' d 0 It

II a 11 tie s van 11 Apr i I 1938 (S t a at s b I a d 
1938, Nos. 169 en 170) (0 n d. 70). 

Deze ontwerp-OrUOIIIIautics worden achtC"'C'clJvolgclls zOllde/' 
beraadslaging en zo ndel· hoofclclijl,e stemming aangenomoll. 

Do Voorzitter: A a n d oo r dei s cl 0 b e h a n d r-
1 i Tl g v IJ 11 h c ti ee t' s t e 1" a P IJ 0 [' t van cl e CO IB 

m i S 8 ie,· 0 0 l' cl e Vet' Z 0 e k s c h t' i f ten, 1 11 i d (' n d (': 

1. Ongcdagteekend verzoek van Soepurdi , om. toekenning 
\'(111 onderstalld bij wUze Vflll pensioen, 

AHngezien de bepa1 ingen inwil1jging van het verzoek niet 
toelaten, stelt de commissie voo r ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
medecleel ing te doen. 

2. Ongedagteekend verzoek van Moehamacl Jacoeb, 
betreffende een gl'ondkwestie. 

Regeerin gsbri ef van 1 April 1938 No. 683/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten a.anzi en van heL verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hi er
van lllededeeling te doen. 

3. Verzoek, gedagteekend Kiaradj angkoeng 9 J anuari 
1937, va n Ai. Ojo Satjawisastra, betreffende de verkiezing 
vall een desahoofd. 

Regeel'ingsbrievell van 15 November 1937 No. 2427/A en 
20 April 1938 No. 819/A met biilage hebben op dit verzoek 
hetl'ekking. 
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Eerste rapport van de Commissie voor de Verzoekschriften . 

(Voorzitter. ) 
De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

4. Verzoek, gedagteekend Moeara Enim Augustns 1937, 
van R. A. J. Noengtjik, hondende bezwaren tegen de auto
keuring in de residentie Palembang. 

Regeeringsbrief van 28 Mei 1938 No . 1126(B met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afsehrift van genoemden Regeeringsbrief met 
bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

5. Verzoek, gedagteekend Soerabaja 23 December 1936, 
van Sarmin, Doel, Tajat en Asmadie, betreffende het hun 
verleend eervol ontslag wegens ongeschiktheid. 

Regeeringsbrief van 24 Mei 1938 No. 1091jC met bijlage 
heeft op <lit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hler
van mededeeling te doen . 

6. Verzoek. gedagterkend Buitenzorg 6 Januari 1938, van 
L. F. Bauwens, betreffende zijn ontslag uit den dienst der 
stadsgemeente Cheriboll . 

Regeeringsbrief van 4 Juni 1938 No. 1172jC heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt vOor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den <lag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan medec1eeling te doen. 

7. Verzoek, gedagteekend Ngawi 12 October 1937, van 
Wongsosentono, om toekenning van wachtgeld, onderstand 
dan wel pensioen. 

Regeeringsbrief van 9 Juni 1938 No. 1196jC heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Pematang Siautar 5 Januari 
1937, van Theodor Siregal', om herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 11 Juni 1938 No. 1215jC heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor : 
a. ten aanzien van het verzoek om herplaatsing over te gaan 

tot de orde van den dag, 
b. der Regeering om mededeeling te verzoeken of aan 

adressant, die bij besluit van den directeur van Binnen
landsch Bestuur van 7 Februari 1938 No. Pol. 1/3/2 eervol 
uit 's Lands dienst werd ontslagen, pensioen of onder
stand werd of zal worden toegekend, zoo neen, waarom 
niet, 

c. adressant, onder toezendiug van een afschrift van ge
noemden Regeeringsbrief, van een en ander mededeeling te 
doen. 

9. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrum 4 November 
1937, van Hauw Kwie 8an, houdende bezwaren tegen een 
vendutie. 

Regeeringsbrief van 21 Juni 1938 Nn. 1277/B. 
Aangezien inwilliging van het verzoek slechts mogelijk zou 

zUn na ontbinding van de tusschen derden gesloten koopover-

eenkomst, waartoe een bCl'ÜCp op den rechter zou moetcn 
worden gedaan, stelt de commissie voor t.a.v. het vcrzoek OVCl' 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezcn
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

10. Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 1 November 1937, 
van Mas Soehodn, alias Reksoprodjo, om toekenning van pen
sioen. 

Regeeringsbrief van 22 Juni 1938 No. 1282jC met bijlage 
beeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag eu adressant, onder toezending van een 
afscbrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededecling 
te doen. 

11. Verzoek, gedagteekend Djember 17 Januari 1938, van 
H. C. H . Doeve, om uitkeering van ecn schadeloosstelling C.q. 
plaatsing in een Gonvernementsbetrekking. 

Regeeringsbrief van 23 Juni 1938 No. 1295 bjC met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

12. Verzoek, gcdagteekcnd Batung 24 Juni 1937, van 1\L 
ReksodiJlardjo alias l\lartoatmodjo, om o.a. toekenning van 
onderstand of herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 27 Juni 1938 No. 1320/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. bet verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder tnezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeclillg 
te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Djedjawi 25 September 1937, 
van Amak bin Abdoellah betreffende zijn ontslag als marga
hoofd. 

Regeeringsbrief van 4 Juli 1938 No. 1354fA met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het vel'zoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeerillgsbl'ief, hierv311 mededeeling 
te doen. 

14. Verzoek, gedagteekend Sielotopo 25 Augustus 1937, 
van het "Comité Pel'mintaän Ketetapan Hoofdwagenman· 
doer", om wederinstelling bij de Staatsspoorwegen van de 
betrekking van hoofdwagenmandoer. 

Regeeringsbrief van 5 J uH 1938 No. 1362 bjC met bU lag'e 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien bij de in voorbereiding zijnde herziening van 
het maandlooners- en werkliedenreglement o.m. de betrekking 
van hoofdwagenmandoer bU de Staatsspoorwegen weder zal 
worden ingesteld, stelt de commissie voor ten aanzien van 
het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adres
sant, onder toezending van een afschrift van genoemden 
Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 

15. Verzoek, gedagteekenel Tuhaba 30 Juni 1937, van P. A. 
Sahusilawaue, om toekenning van onderstand C.q. herplaat
sing. 

Regeeringshrief van 8 Juli 1938 No. 1388jC heeft op dit 
verzoek betrekking. 

Aangez ien aau het verzoek dool' toekenning- van tijdelijkCJI 
onderstand is tegemoetgekomen stelt de commissie voor ten 
aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant, onder toezeneling van een afschrift van 
genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen. 
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E erste rapport van de Commissie VQ'Ûl' de Vcrz·oekschl'iftcn. 

(Voorzitter.) 
16. Verzoek, gedagteekend Tarogong 28 Augustus 1937, 

van Mas Hardjadiwidjaja, betreffende ziin ontslag. 
Regeeringsbrief van 9 Juli 1938 No. 1409 aiO met bijlagen 

heert op dit verzoek betrekking. 
Do commissie stel t VQOl' ten aanzien van het verzoek over te 

gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeel'ingsbl'ief, hiervan 
mededeeling te doen. 

17. Verzoek, gedagteekend Pasoeroean 12 Maart 1937, van 
H. Chl'istiaan, om herplaatsing. 

Regee l·ingsbrief van 10 Augustus 1937 No. 1763/0 heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De comm issie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van ee n afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

] 8. Verzoek, gcclngtcckcnd Pnmbnocng 8 April 1938 vun 
Balimalipoe 0111 in aanmerking te mogen komen voor de 
bekleeding van een adatwaardigheid. 

Hegeeringsbl'ief van 23 Juli 1938 No. 1496/A heeft op dit 
vel'zoek betrel,king. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant onder toe
zending van een uittreksel uit genoemden H.egeeringsbrief 
hiervan medcdeeling te doen, 

19. Vel'zoek, gedagteckcnd Kcmajol'an 11 l\faart 1937, 
van ·.Mas Soeardjo, om toekenning van onc1cl'stand, 

Hcgec l'ingsbl'ief V<ln 2G .\ ugustus 1937 No, 1874/C heeft op 
dit vcrzoek betrekking. 

De commissie stelt Vaal' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
hi ervan mccledeeling te doen. 

20. Verzoek, gedagteekend Haria 21 September 1936, van 
Piet cr MaI1Uhulu houdende verschillende bezwaren verband 
houdende met een tegen hem gewezen landl'aadvonnis en de 
tcnuityoel'legging daar\'an. 

Regeeringsbrief van 26 Augustus 1937 No. l 880/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt VCOl' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen-

ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteckend Gombong 6 October 1937, Vllll 

O. M. 'rh . Kaltofen, om toekenning van onderstand, 
Aangezien een rekest van adressllnt vun gelijke strekking 

reeds dool' het Oollege van Gedelegeerden op 23 Februari 1937 
is afgedaan en in het onderhavige verzoekschrift geen nieuwe 
gezichtspunten worden geopend, stelt de commissie voor ten 
aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van den 
dag en adressant hiervan mec1edeeling te doen . 

22. Verzoek, gedagteekend Balige 23 Juli 1937 van Peter 
alias A ni Haba mOJ'ga Siahaan betreffende een grondkwestie, 

RegeeringsbrieÏ van 13 October 1937 No. 2217fB met bijlage 
heeft op dit vel'zoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant, onder toe
z~nding van een afsch rift van genoemden Regeel'ingsbl'ief, 
Ill erv3n mededeeling te doen , onder aantcekcning dat h\i zich 
eventueel tot den bevoeg'den civielen rechter kan wenden. 

23. Verzoek, gedagteekend Batavia-Oen trulll 20 April 1935, 
vtln K. Loef, om herplaatsing, 

Regeoringsbl·icf van 19 October 1937 No. 2252/0 heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor La.v. het verzoek o\'er te gaan tot 
de orde van den dag en ad ressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbricî, hiervan mcdedeeling 
te cloen. 

De heel' Soangkoepon heeft mij 11:1 oY0l'lrg Illet don Voor
zitter van de Comm issie voor de Vel'zockschJ'iften verzocht, 
de yerzoeksehriften, genummerd 2, 8, 13 en 18 te willen aan
houden , daar hij hierover enkele opmerkingen wenscht te 
maken en de Voorzitter der commissie hierop nog niet is voor
bereid. Voorts heeft de heer Soetardjo mij om dezelfde reden 
vCl·zocht, verzoekschrift No. 10 te willen aanhoudeu . Naar 
aan leidi ng hiervan wordt de behand eling van genoemde vel'· 
zoekschriften aangehouden lot een volgende gelegenheid. 

De conclus ics dCl' comm issie betreffende de "crzoekschl'iftcn 
Kos. 1. 3 tJm 7, 9. 11, 12, 1.1 tlm 17 en 19 t/m 23, wOl'den 
achtel'ecll\'olgclls zonde l' bel'aadslaging en zondcr hoofdeIüke 
stemming goedgekeurd. 

De vergadering wordt te 9.11 uur v.m. gesloten. 
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Dankbetuiging van H. ~t de Koningin n.a.v. het van den Volksraad t.g.v. Haal' l'cgeeringsjnbilcum ontvangen adl'es 
van hulde. - Ingekomen stukken. 

4de VERGADERING. 

Ver g a del' i n g van Din s dag 8 Nov e mbo l' 1938. 

(BijeenroepingsuUl': 9 voormiddag.) 

Dankbetuiging van H.:àI. de Koningin n.a.v. het van den 
Volksl'uac1 t.g.v. J I.aar regeel'ingsjubileulll ontvangen adres 
van hulde. - Ingekomen stllkken. - Vraag of zal wordon 
aangedrongen op verlenging van den termijn gesteld voor 
de afdoening van Ond. 74. - Vraag of zal worden aan
gedl'ongen op vct'lenging van den termijn, gesteld voor de 
afdoening van Ond. 7 .... - Afscheid van den heel' De Bruyn 
Kops, in zijn kwaliteit van Regeel'ingsgemachtigde, van het 
College van Gedelegeerden. - Voortzetting behandeling eerste 
rapport del' Commissie voor de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 16 leden, te weten de 
leden: 

Blaanw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, 
De Hoog, Kan, Kartowisastl'o, Kerstens, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, 'I'hamrin, Verboom, De Ville
nCllVc, vViwoho on Yo Heng Kam . 

Regeeringsgemaehtigde: de heel' De Bruyn Kops. 

De Voorzitter: Geachte Medeleelen! Ik open deze verga-
dering en dcel mede. cl a t va 11 cl C n wd. 1 s ten 
gouv c rucm c nt s s cc r c t a t'l s dc na v olg e ndc 
b I' i e.E iso n t van gen (No. 2181/C. - van 4 November 
1938) : 

"Ingevolge opdracht van Hare Majesteit de Koningin 
heeft de Minister van Koloniën den Landvoogd verzocht 
HoogstDerzelver dank te willen doen overbrengen aan 
den Volksraad voor zijn adres van hulde tel' gelegenheid 
van Haar Regeeringsjubileum. 

Gevolg gevende aan dit verzoek JJceft ?;ijne Excellentie 
mij opgedragen UHoogBdelGestrcnge in kennis te stel
len van deze KOllinklijke dankbetuiging en U te ver
zoeken daarvan op de naar Uw inzicht meest geëigende 
wijze mededecling te doen aan de leden van het door U 
voorgezeten College." 

De Secretaris eleelt mede, dat voorts zijn ingekomen: 

A. De volgende Rcgccl'ingsbrieven en -beschikkingen: 
1. KabinetslH'lcven van deu Gouverneur-Generaal van 22, 

27 en 28 October en van 3 November 1938 Nos. 4, 7, 17 en 
2 tor aanbied in g van : 
a. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van 

de Wegverkeersordonnantie (Ond. 74); 
b. een ontwerp-ordonnantie tot regeling van de rubberrestric

tie in Nederlandseh-Indië gednrende de periode van 
1 Januari 1939 tot en met 31 December 1943 (Ond. 71i ) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie houdende nieuwe voorschriften in
zake de jacht op Java en Madoel'R (Ond. 76); 

d. viel' ontwerp-ordonnanties tot wUziging van de Z.g'. Cl'i~js
enltuurordonnanties (Ond. 79). 

2. Brief van den wd. 1sten GOllVel'llements Secretaris van 
28 October 1938 No. 2138/B houdende regeeringsmededeeling 
naar aanleiding van de motie-Verboom c.s. betreffende de 
defensiekosten en de wijze van financiering daarvan. 

3. Als voren van 31 Oetober 1938 No. 2150/A houdende 
regeeringsmcdedeeling naar aanleiding van de motie-Janssen 
c.s. betreffende de finaneier ing van de armenzorg. 

De stukken zün oE worden gedrukt. 
Handelingen. Zit.tingsjaar 1938-1939. 

4. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 27 
en 28 October 1938 Nos. 22 en 10, houdende mededeeling, 
dat zij n vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot wijziging en aanvu lling van de rege

ling van de fillanciec le verhouding tusschen het Land en 
de zelfstadige gemeenschappen (Ond. 70) ; 

b. de ordonnantie tot vereenvoudiging van de bepalingen be
treffende uitkeeringen tot onderhoud krachtens het Bur
gerlijk Wetboek verschuldi gd (Ond. 47). 

5. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 5 October 
1938 No . 16 houdende aanwijzing van het te Makasser ver
schijnend Chineesch dagblad "Hna Chiao Yit Po" als perio
diek versehijnend drukwerk, welks verschijning tijdelijk kan 
worden verboden. 

6. Als voren van 18 Oetober 1938 No. 20 houdende ont
zegging aan Go 'rw a Bianw alias Go Tai (Tay) Bianw van 
het verblijf in Nederlandsch-Indië. 

7. Als voren van 25 October 1938 No. 24 houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 I. S., aan den directeur van 
Onderwijs en Eeredienst om te beschikken over de bij een 
aanvullende begrooting voor 1938 uitgetrokken fondsen voor 
werken tel' verbetering van den malal'iagevaadijken toestano 
te Tandjoeng Priok. 

8. Als voren van 28 October 1938 No. 8 houdende verbod 
van het drukken, uitgeven en verspreiden van het te Sema
rang verschijnende dagblad "Sinar Selatan" voor den duur 
van aeht dagen . 

9. Als voren van 29 October 1938 No . 16 houdende ont
heffing van C. van den Bussche van de functie van voor
zi tter van het hoofdbestulU' van de Indische Maatschappij 
voor \\' erkvc l'schaffing en ben oeming in zUn plaats van 
J. H. B. Knneman. 

10. Als voren van 29 October 1938 houdende benoeming 
van Mr. H. J . Spit en G. F. de Bruyn Kops onderseheidenlijk 
tot Vice-President en tot lid van den Raad van Nederlandsch
Indië. 

11. Als voren van 5 November 1938 No. 22 hondende be
noeming van L. Götzen tot Dil'ectel1l' van Financiën. 

Dc sub 4 t jm 11 genoemde stukken worden tcr inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

B. Dc "olgende tcr kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Besluit van den Dit'ecteur van Binnenlandsch Bestuur 

van 21 October 1938 No. BR 6/14/12 bepalende, dat voor het 
werk "Het vernieuwen van de beschoeiingen langs de oevers 
van de parits, gelegen achter de blokwoningen tnssehen den 
Pasar Besarweg, VOOl'straat, :àfonumcntsweg cu de Parit 
1'epekong te Pontianak " boven het reeds vrijgegeven bedrag 
alsnog een bedrag van f 10,20 uit de opbrengst van het bij
zonder uitvoerrecht op bevolkingsrubber wordt vrUgegeven. 

2. Als voren van 3 November 1938 No. BR 6/15/3 bepa
lende, dat het beschikbaargesteld 'bedrag van f 1200 tel' 
uitbetaling als snbsidie a-an de onderafdeelingskas van Batoe 
Bahra wordt vermindel'd met f 400. 

3. Beslnit van het Hoofd van den Dienst del' Volksge
zondheid van 29 October 1938 No. 37116fA.Z. houdende ont
binding van de commissie, die ten doel heeft het Hoofd van 
den Dienst der Volksgezondheid voor te lichten (}Intrent de 
wenschelijkheid om over te gaan tot voorbereiding en in
stelling van medische eereraden. 

4. lVloties van een oudervergauering te Ngawi houdende 
protest tegen het voornemen tot opheffing van de Gouverne
ments openbare Europeesehe school te Ngawi en tegen de 
verslechtering van het leerplan van genoemde school. 

De bescheidel1 worden tel' inzage gelegd tel' seeretarie van 
den V olkst'aad. 
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Ingekomen stukken. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn gesteld voor de afdoening van 
Ond. 74. - Vraag of zal worden aangedrongen op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoening van Ond. 75. 
- Afscheid van den heer De Bruyn Kops, in zijn kwaliteit van Regceringsgemachtigde, van het College van Gedelegeerden. 

(Voorzitter. ) 
C. De volgende boekwerken en publicaties: 

1. Gedenkboek der KN.I.L.M.: "Tien vervlogen jaren". 
2. Herdenkingsnnmmer 1918-1938 van "de Indische Voort

stuwer". 
3. De buitenlandsche handel van Nederlandsch-Indië gedu

rende 1937. 
4. lIIaandcijfers betreffende den economischen toestand del' 

inheemsche bevolking op Java en Madoera over Septem
ber 1938. 

5. Kort overzicht betreffende den economisch en toestand 
van Nederlandsch-Indië. 

6. Mededeelingen uit de gaslaboratoria van het KN.I.L. 
7. De Woeker, October 1938. 
8. "Machinale asphalteering". 

De boekwerken worden opgenomen rn de boekerij. 

De Voorzitter: Aan de orde is de beslissin g 
over de vraag of ten aanzien van de ont
w e r p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin gen a a 11-

vulling van de Wegverkeersordonnantie 
(Ond. 74) overeenkomstig artikel 17 (1) 
Reglement van Orde bij den Gouverneur
Generaal op verlenging van den voor de 
afdoening gestelden termijn zal worden 
a a 1\ g e d ron gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnan
tie ni e t bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van 
den voor de afdoening gestelden termijn zal worden aan
gedrongen. 

De Voorzitter: 'ren aanzien van deze outwerp-ordonnantie 
is verzocbt bet advies van den Volks raad vóór 25 November 
a.s. te willen uitbrengen . Zooals de leden op den rooster voor 
deze vergadering zullen hebben gezien, zal straks het com
missie-onderzoek betreffende deze ,ontwerp-ordonnantie 
plaats hobben. Wann eer - wat te verwachten is - geen 
verzoek tot voorbehoud der behandeling van deze ontwerp
ordonnantie aan den Volksraad zal worden ingediend, zal 
de openbare behandeling plaats hebben in de volgende ver
gade.ring van het College van Gedelegeerden, nl. in de vol
gende week of op Maandag 21 November a.s. De laatst
bedoelde vergadering wordt op Maandag gesteld in verband 
met de Poeasafeestdagen op 23 en 24 November. 

Aau de orde is de beslissing over de 
vraag of ten aanzien van de ontwel'p~ 
Ru b b 0 r r est ri ct i e - 0 r don n a n tie 1939 (0 n d. 
75) 0 ver een kom s tig art i kei 17 (1) Reg 1 e
ment van Orde bij den Gouverneur-Gene
raal op verJenging van den voor de 
afdoening geste lden termijn zal worden 
aangedrongen. 

Zooals bekend, is verzocht het advies van den Volksraad 
ten aanzien van deze ontwerp-ordonnantie te willen uitbren
gen vÓÓr 3 December a.s. Het commissie-onderzoek betreffen
de deze ontwerp-ordonnantie zal eveneens straks plaats heb
hen. 

Wordt in de buitengewone zitting, welke zal worden bij
eengeroepen op 28 November a.s., besloten om genoegen te 
nemen met bet schriftelijk onderzoek van het College van 
Gedelegeerden dan zal op dien dag dadelijk met de open
bare behandeling worden ,begonnen. 

De buitengewone zitting wordt bijeengeroepen in de laatste 
week vÓÓr den vo<>r de afdoening gestelden termijn, omdat 
de daaraan voorafgaande week, door de feestdagen 23 en 

(Directeur van F'inanciën.) 
24 November, zich minder voor het houden van een buiten
gewone zitting van den Volksraad leent. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming 
wordt besloten, dat ten aanzien van deze ontwel'p-ordonnantie 
niet bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van den 
voor de afdoening gestelden termijn zal worden aangedron
gen. 

De Voorzitter: Het w oor dis a a n den Reg e e
r i nog s gem ach tig de voo r F i 11 anc i ë 11, cl i e cl a a r
om verzocht heeft. 

De heer De Bruyn Kops, directeur van Financiën: Mijnheer 
de Voorzitter! De reden, waarom ik thans het woord hob ver
zocht, is bekend. Het betreft mijn aanstaand aftredcn als Regec
ringsgemachtigde voor Financiën in den Voll\:sl'uad en ik moge 
beginnen met U dank te zeggen voor de mti geboden gelegen
beid om tot het geachte College eenige woorden van afscheid 
te richten. Het eerste contact met den Volksraad daleert van 
ongeveer medio 1933 terzake van een omvangrUk onderwerp, 
nl. het in Jaulll'ai 1934 in werking getreden nieuwe tarief "an 
invoerrechten, bij de hehandeling waarvan ik het mecr douane
technisch gedeelte als mede-Regeel'ingsgcmachtigdc tel' Ycr
lichting van de taak van den vOl'igen directeur yan lj'i nau
ciën voor mUn rekening kreeg. In den loop van dat jaar trad 
ik nog oellige malen incidenteel op als Rcgecringsgcmachtigde, 
doch vanzelfsprekend bracht eerst mUn benoeming tot depar
iementshoofd in het voorjaar 1935 een regelmatiger en veelvul
dig contact met den Volksraad mede. 

Voor den Volksraad als College beschouwd, Mijnhcer de 
Voorzitter, is het komen en gaan van Rege~ringsgemachtigden 
feitelijk niets bijzondel's ; het ligt immers in den aard van de 
opvolging. 1\'1aa1' voor de gcmacht igden del' RcgccJ'ing heeft 
dat komen en gaan de betcckcnis \111l iJldividueel zeel' in
grijpende gebeurtenissen. Althans ten aanzien van de tot dus
ver opgetreden gemachtigden VOOt' Financiën kan getuigd 
worden, dat de bemoeienissen met den Volksraad een zeer 
voornaam en veel-opeischend deel hebben gevormd van hun 
levenstaak in de betrekkelijke jaren, en het ziet er niet naar 
uit, dat in de toekomst daarin veel verandering zal zijn Ic 
wachten. 

Zonder overdrijving, Mijnheer de Voorzitter, mag hier 
gesproken worden van een veelopeischend element. Onge
twijfeld beeft de openbare behandeling van zaken meer relief 
gegeven aan den werkkring der departementshoofden, bij 
vroeger vergeleken. Doch evenzeer staat vast, dat dit relief 
niet dan ten koste van groote inspanning kan worden ver
kregen. Ver boven al het andere staa,t het landsbelang, in 
dezen zin identiek aan het algemeen belang van de Neder
landsch-Indische gemeenschap, dat de overheid naar beste 
weten tracht te dienen. Wanneer dus in dit verband sprake 
kan zijn van persoonlijke factoren en gevoelens, dan behoo
ren die te worden getoetst aan en geheel ondergescbikt te 
worden gemaakt arm de volledige medewerking tot het zoo
even vermelde doel, in overeenstemming met de richtlijl:en 
van den hoogen machtgever. Dat deze taak geen eenvoudIge 
is, en ook voor mij niet gemakkelijk kon zijn in de gebleven 
wel zeer bijzondere tijdsomstandigheden, behoeft geen be
toog. Evenzeer is het intusschen duidelijk, dat de taak van 
den Regeeringsgemachtigde belangrijk beïnvloed, vel'zwaard 
of verlicht kan worden door de persoonlijke verstandhouding 
tot den Volksraad. En in dat belangrijke opzicht, Mijnheer 
de Voorzitter, mag ik verklaren, dat ik in den loop van de 
voorbijgegane vijf jaren steeds in de zakelijke debatten met 
den Volksraad geschraagd ben geweest door het sterke ge
voel, dat de verstandhouding met Uw college, ja zelfs met 
de verschillende onderscheidene groepen en figuren daarvan, 
een zeer goede was. Niet alleen nu, Mijnheer de Voorzitter, 
dat die bij mij bestaande indruk mijn arbeid in dit kader 
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Afscheid van den heer De Bruyn Kops, in zijn kwaliteit van Regeeringsgemachtigde, van het College van Gedelegeerden. 
- Voortzetting behandeling eerste l'apport der Commissie v(lor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter.) 
.aanmerkelijk verlicht en veraangenaamd lleeft, ik ben el' 
tevens van overtuigd, dat die m.i. juiste verstandhouding 
mede ten goede is gekomen aan de productiviteit en aan het 
.gehalte del' einduitkomsten vau den gemeenschappelijken 
.. .arbeid, zij het aan twee zijden verricht, op financieel terrein 
Ül I'uimel' verbam1. 

.Mijnheer de Voorzitter! Voor deze feiten, voor de onde!'
vonden samenwerking mag ik wel zeggen, ben ik den Volks
raad erkentelijk. U, Mijnheer de Voorzitter, moge ik in het 
bijzonder dankzeggen en tevens complimenteeren voor de 
.aangename en efficiente leiding van de debatten VQor ZOOV81' 

ik die heb medegemaakt. Van de zijde van den heer seere· 
tUl·is De Booy met zijn staf, destijds ook van den wd. 
secretaris Mr. Nolting, van den Huishoudelijken Dienst en 
last but not least van den Stenografischen Dienst, den heer 
Dreesman mot zijn staf, heb ik nooit anders dan groote 
voortvarendheid en tegemoetkoming ondervonden, waarvoor 
ik mede gaarne mijn besten dank uitspreek. 

Aan het einde van mijn taak als Regeeringsgemaehtigde 
voor Pinanciën gekomen, Mijnheer de Voorzitter, zij het mij 
1.enslo1.te ve"guncl, den geJlCe leJl Volksmad c.a. een hartelijk 
gemeend verder welzijn, ook in persoonlijk opzicht, toe te 
wenschen. (T eek ene TI van i TI S tem JU in g.) 

De Voorzitter: Mijnheer cic Bruyn Kops! Toen U in Sep
Lember '33, als hoofd van dCil Dienst del' In- en Uitvoer
,'cchl"cn cu AccUnzen voor lIet eerst als Regeeringsgemachtigde 
in den Volksrand optrad, was niet te voorzien, dat reeds vrij 
s poetlig sinds Maart 1935 een intens en gelukkig steeds aan
genaam contact 1ussehen U en den Voll;:sraad zou ontstaan. 
Orn ccrlljk te blijven verdient de kwalificatie ",-I<mgenaam" 
nadere toelicllting. 

De voorbaamste punten in de debatten met U betroffen in
vocring van nieuwe en verhooging of verlaging van reeds be· 
slaandc heffingen; ik denk aan den tabaks- en benzineaccijns, 
(Ic invoencchlen, het uitvoerrccht op rubber, het tijdelijk extra 
uilvoe1'l'echt, luter het defensie·uitvoerrecht en de loonbelasting. 

In erl1st kan I1jct worden volgehouden, dat dit alles "aan· 
v; cnt\n\11 " werd ge\'ondel1, de verhoogingcn n iet, noch ook df:' 
~lechts geringe en tijdelijke verlagingen. 

]loe men ook ovor de samenstelling van den Volksraad moge 
oOl'deelel1, men zal moeten erkennenl dat de ln de samenleving 
hecl'schende opvattingen omtrent belastingen nauwgezet in den 
l"ë.lad tot uiting plegen te komen. Geen enkel bczwaar van den 
belastingbetalel' wordt over het hoofd gezien en aan onheil
spellende voorspiegelingen ontbreeJ..-t het nimmer. Toch had de 
Volksraad steeds oog voor den nood van de schatkist en de 
vervulling van urgente behoeften, welke de Rcgeering dwongen 
tot belastingvoorstellen, die Zij zelve liever achterwege had 
gclaten. 

Het feit dat U niet als directeur van Pinanciën Uw eigen 
beleid hiCI" had lc verdedigen, ontslaat mij ervan, hier verder 
op in te gaan. Genoeg zij, dat U als Regeeringsgemachtigde 
met groole volharding, vaslhoudendheid en overtuiging het 
,'cgeel'ingsstandpnnt verdedigd hebt en met keur van argumen· 
t eil, statistieken en grafi eken gepoogd hebt de geopperde be· 
zw aren te ontzenuwen. Hel "aangename" in het contact was 
de ervaring, dat. U overtuigd is van de beteekenis van den 
Volksraad, hetgeen blijkt niet allecn uit de juist dool' U ge
sproken aîsehcidwoorden, Jlll:Hlr, wat meer zegt, uit den groo
ten C'rn st, waal'mce U s 'cccls volle aandacht hebt geschonken 
aan de beantwoording v~m de betoogen en opmerkingen dCl" Ie· 
den j uit de geduldige en wclmeencnde w\jze van Uw optredcn, 
waardoor de schcl'pe kanten vermeden werden, welke in vraag· 
stukken van tegenstrijdige belangen overigens verklaarbaar 
zijn . 

Zien wU on; al deze redenen U noode heengaan, bij UW VCl'

trek uit dezen raad overweegt het gevoelen, dat wij allen de 

(Soangkoepon.) 
hooge, U ten deel gevallen henoeming U zoo van harte gunnen, 
en dat daarmede Uw rijke kennis, Uw wCl'kkracht en bekwaam
heid nog jarenlang voor het land behouden blib·cn . De indi
recte oorzaak vall Uw benoeming: het gevoelig verlies, dat het 
land zal lijden dool' het vertrek van den heel' Van den Bussehe, 
den olld-Regeeringsgemachtigde. die in het hart en in de waal'
clecring van den Volksraad toch altüd een zeer bijzondere plaats 
inneemt, stip ik slechts even aan . Ook die wolk heeft haar zil
voren rand: de voldoening, dat wederom een oud-voorzitter van 
ons college tot het nuast·}lOogstc ambt geroepen is. 

Mijnheer De Bl'nyn Kops. Namens den geheelen Volksmad 
spreek ik den wensch uit, dat U in Uw nieuwcn werkkring met 
gelijken zin '·001' de realiteit en even vruchtbaar moogt al"bei· 
den, als in Uw vorige functie, kan het zijn onder gunstiger 
financieele aspecten. (T eek e 11 e n van ins tem min g.) 

Aan de orde is de voortzetting 
behandeling van het eerste rapport 
Co III mis s i e voo l' de Vel' Z 0 e k s c hL' i f ten; 
clusie op verzoekschrift No. 2: 

der 
der 

co n-

"Ongedagteekend verzoek van 1t1oehamud Jacoeb, be· 
treffende een grondkwcstie. 

Regeeringsbrief van 1 April 1938 No. 683/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De comlllissie stelt VOOl" ten aanzien vall het verzoek 
Qver te gaan tot de orde vfln den da.g en adressant, 
onder toezending van een afschrift van genoemden 
Rcgeeringsbrief, hiervan mededeeling te doen." 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Het is mij 
een \'olkûlllcn l"lli\(IsrlJ hoc lIJen adressant )lochamad Jacocb 
een g'edeellc van ZÜll slukje grond afhamlig kon maken. 

De Regeering heeft in haal' schrijven van 1 April 1938 
No. 683/A zelf erkend, dat adressant een erfpachtsperceel Z.g. 
"contl'oleursgrant" in de gemeente Tebing Tinggi bezit, vol
gens de daarvan . afgegeven aete van 1 JHuuari ]90& gl'oot 
17 644 m'. 

De "controleursgrant" is cen bewijsstuk van een door het 
het rokken zeI flJestu Ul' aan de 11 iet -HU toch t hOllo be"olki ng ti it· 
gege\'en stukje grond, welke uitgifte dOOl" het hoofd '-an gcwcs· 
lelijk bestuur is goedgekeurd. Deze gl'ant clrangt min of meer 
het l.;:al'<1kte1" van een zakelUk recht en als zooclanig dienen ulle 
geschillen voortvloeiende uit hot bestaan \'Hn (hl 1 reehl beslist 
te worden dOOL" den gouvcrl1cmentsl'echtcr. De kernpatan vnn 
Padang heeft derhal"e geen bevoegdheid om de onderwerpelUkC' 
geschillen in behandeling te nemell. 

Dezc I!l"ant is ecn authentiek stuk, waarin de 1·C'chten en ver· 
ptichtingen van den gl'anthoudcl', i.c . l\/[oehamad Jaeoeb, wet
tclUk zijn omschl'even cn vastgelegd. 

De overheid erkent dus volgens dit openbaal" stuk, dat het 
bewuste perceel mèt een oppervlakte van 17644 m2 aan 
~foehamad Jacocb toebehoort. Waar deze grond verdel' sedert 
1905 dus Ibijna 3() jaren in handen van Moehamad Jacocb is 
gebleven, zouden op grond van dit feit alleen diens aanspl'a· 
ken op dien grond niet meel' kunnen worden betwist, en dit 
krachtens de verjuringsl'egelen, vastgelegd o.a. in artikel 1963 
van ' het Burgerlijk Wetbock. 

'Vaal'Olll de betrokken commissie geen gebl·uik heeft gemaakt 
van de betrekkelijke controleursgrant bij het bepa,len van haal' 
standpunt ter zake, is voor mU cen tweede raadsel. 

In het l'egeel'ingsschrijven is immers bekend gesteld, dat 
geen van beide partijen voldoende bewijs voor haar stellin
gen kon aanvoeren, doch in dit verband vraag ik m ij af, of 
de controleursgrant dan geen overtuigend bewijs voo I' de 
kC'l"upatan va n Padang, de commissie en de Regeering kan 
opleveren om het rechtmatig bezit van adressant aan te too
nen ! 

Hoe de commissie of een ander gezag dan wel de lnhcem-
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Voortzetting behandeling eerste rapport der Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter, De Hoog, S<Jangkoepon.) 
sche rechter adressants rechten op dien grond, welke rechten 
bevestigd zijn doOO" een authentiek stuk, dat het karakter 
draagt van een in kracht van gewijsde ·gegaan vonnis, kan 
betwistan, is voor mij een derde raadsel. 

De grond in kwestie is het volkomen bezit van adressant 
en de controleursgrant is het wettig bewijs daarvan; daarom 
beho()rt de grond in kwestie geheel aan adressant te worden 
teruggegeven en de gemeente van Tebing Tinggi is onbe
voegd eigenmachtig daarin verandering te brengen. Deze 
gemeente ware derhalve met de hieruit voortvloeiende schade 
van adressant te belasten. 

Ik geef de commissie in overweging om in dien geest een 
voorstel aan de T!.egee'l"Îng te .doe)l en ik do'e dit voorstel, 
omdat dit ook geheel ligt in de lijn van de taak der Regee
ring, omschreven jn de artikelen 4& en 51 der I. S. 

De Voorzitter : Alvorens het woord te verleenen aan den 
Voorzitter van de Commissie voor de Verzoekschriften, wil 
ik de opmerking maken, dat de heer Soangkoepon hier niet 
kan spreken van het "afhandig " maken van een stuk grond, 
waar het hier gaat om een tcn rechte of ten onrechte geno
men beslissing. 

(De heer Soa n g koe pon : Deze beslissing is onwettig; 
de grond iS' op onwettige basis van adressant afgenomen.) 

De woorden "afhandig maken" hebben echter een andere 
strekking. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij aan
sluiten bij de opmerking, die U zooeven heeft gemaakt om
trent de strekking van de woorden "afhandig maken." 
Waar de COllllnissie voor de Verzoekschriften in dit geval 
een beslissing heeft genomen, wil dat zeker ni et inhouden, 
dat de commissie daarmede crkcnt, dat hiel' sprake zon zijn 
van h.et "afhandig ulnken" vnn een stuk grond. 

Daar staat echter aan den anderen kant tegenover - het
geen den heer Soangkoepon reeds is medegedeeld -, dat de 
commissie zijn terzake gemaakte opmerkingen tel' kennis 
van de Regeering wil brengen, met handhaving overigens 
van de door de commissie voorgestelde conclusie. 

De conclusie der commissie op verzoekschrift No. 2 wordt 
zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd, met inachtneming 
van de door den Voorzitter del' commissie gedane toezegging. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behandeling 
van dec 0 nel ti s i e 0 pvc r z 0 e k s c h r i ft No. 8: 

"Verzoek, gedngteekend Pematang Siantar 5 Januari 
1937, van Theodor Siregal', om herplaatsing. 

Regeerillgsbrief van 11 Juni 1938 No. 1215/C heeft 
op dit ",rzoek betrekking. 

De conunissie stelt voor: 
a. t .a.v. het verzoek om herplaatsing over te gaan tot 

de orde van den dag, 
b. del' Regeering om mededeeling te verzoeken of aan 

adressant, die bij besluit van den directeur van Bin
nenlandsch Bestuur van 7 Februari 1938 No. Pol. 
1/3/2 eervol uit 's Lands dienst werd ontslagen, pen
sioen of onderstand werd of zal worden toegekend, 
zoo neen, waarom niet, 

c. adressant, onder toezending van een afschrift van 
vorengenoemden Regeeringsbrief, van een en ander 
mededeeling te doen." 

De heel' Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Adressant 
Theodor Siregal' heeft volgcns den overgelegdeu dienststaat 
een diensttijd van 17 jaren en 5 maanden achter den rug, 
doch behalve dat, heeft hij gedurende 9 jaren en 6 maanden 
als leerling-schrijver bij den controleur van Angkola en 

(De Hoog, Voorzitter.) 
Sipirok gewerkt. In de praktijk van den onden tijd betee
kende zulk een leerlingschap diensten verrichten voor het 
land zonder eenig loon. Dit leerlingschap is evenwel mede . een 
sleutel voor het openen van de deur om het huis van 's lands 
diensten binnen te treden. Adressant heeft zich zonder kost 
en zonder loon vrijwtillig aan deze vuurproef onderworpen, 
om eindelijk tot de betrekking van tijdelijk waarnemend 
schrijver op het residentiekantoor te Medan met een bezol
diging van f 15 per maand te worden benoemd en ver
volgens tot andere betrekkingen in 's lands dienst. 

Adressant kan wegens zijn ouderdom van 56 jaar uiet meer 
in 's lands dienst herplaatst worden. Dat deze man daardoor 
thans in behoeftige omstandigheden verkeert, daaraan be
hoeft zeker niet te worden getwijfeld. 

Waar de Regeering zich voor de werkloozen zoo veel moeite 
heeft getroost, vraag ik mij af of er voor haar geen aanlei
ding bestaat, om dezen man, landsdienaar, die toch den lande 
meel' dan 17 jaren trouw heeft gediend, op de een of andere 
manier tegemoet te komen. 

Ten aanzien van verscheidene gepensionneel'de ambtena
ren heeft de Regeering zoo nu en dan weleens den magangtijd 
als diensttijd medegeteld ter completeering van den voor 
pensioen geldenden tijd van bedoelde ambtenaren. 

Is het nu niet mogelijk, om in dit speciaal geval den ma
gangtijd van adressant van 9 jaren en 6 maanden mede in 
rekening te brengen ter bepaling van den voor zijn pensloen 
geldenden diensttijd, ten einde adressant in de gelegenheid 
te stellen om zich in zijn levensonderhoud te voorzien 1 In
dien de Regeering hierin wil tegemoetkomen, dan zou de heer 
Theodor Siregal' een diensttijd van 26 jaren en 11 maanden 
hebben en op dien grond zou hem m.L een pensioen overeen
komstig het Indisch Burgerlijk P ensioenreglement kunnen 
worden toegekenel. 

Ik geef daarom de comnUSSIe in overweging, der Ucgee
ring ter zake dienovereenkomstig te adviseeren. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Connnissie voor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Ook ten aanzien 
van deze conclusie der commissie geldt, dat de commissie 
geen ·bezw"ar heeft om hetgeen dool' den heer Soangkoepon 
is gezegd ter kennis van de Regeering te brengen. Niettemin 
handhaaft de commissie haar conclusie. 

De conclusie der commissie op verzoeksehrift No . 8 wordt 
zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd, met inachtneming 
van de door den Voorzitter -der commissie gedane toezegging-

De Voorzitter: Aan de orde is 'de behande
ling van de conclnsie op verzoekschrift 
No. 10 : 

"Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 1 November 1937, 
van Mas Soehodo, alias Reksoprodjo, om toekenning van 
pensioen. 

Regeeringsbrief van 22 Juni 1938 No. 1282/C met bij
lage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van genoemden Regeerings 
brief, hierVlllll mededeeling te doen." 

Het geachte lid, dat hierover het woord heeft willen voe
ren, heeft hiervan afgezien. Wenscht nog iemand het woord 
OVCl' deze conclusie der commissie1 Zoo niet, dan kan tot 
stemming worden overgegaan. 

De conclusie der commissie op verzoekschrift No. 10 wordt 
zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming goed
gekeurd. 
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Voodzettln~ behandeling l'CI'slo I'apport der Oommissie \'001' de VCl'zoekschriften. 

(Soangkoepon.) 
De Voorzitter: A a n deo r dei s cl e bch a n-

äeling van de conclusie op verzoekschrift 
No. ] 3: 

"Vel'zoek, geclagteekencl Djecljawi 25 September 1937, 
van Amnk bin Abdoellnh betreffende 7.ijn ontsla.g als 
ll1argallOofd. 

Regecringsbrief van 4 Juli 1938 No. 1354/A met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant, 
onder toezending van een afschrift van genoemden 
Hegecl'ingsbrief, hiervan mecledeeling te doen. 'J 

De heer Soangkoepon: Mijnheer cle Voorzitter! Het be
zwaaI' van adressant geldt het volgende: 

Mohamad Joesoef, secretaris van den localen raad van Ko
mCl'ing Ilir heeft plannen beraamd om zijn zwager Achmad, 
zoon van den gewezen pasirah van Djedjawi, Rais, tot marga
hoofd van dit gebied te doen bewerkstelligen. 

VOQl'dat deze kwestie aan het rollen werd gebracht, hceft 
Ruis vóór het ontslag van adressant reeds kiezers gezocht voor 
uiens ZOOI1 Achmad. Intusschen bereikte een anonieme klacht 
den procureur-generaal bU het hoogste rechtscollege in deze 
landen omtrent ongewenschte handelingen van adressant. 
Adressant is nu van meening, dat een causaal verband tusschen 
bedoelde plannen en de ingediende anonieme klacht, zoomede 
dc vCl'nietigjng van de eerste verkiezing van z:ijn opvolger, 
bestaat. Gewoonlijk werden in de praktijk zulke anonieme 
klachten gedeponeerd. 

\VU heuben nog' on!:mgs heL standpunt dol' RL\gccJ'illg \'('1'

nornen omtrent ÎugcJicllue unonieme klachten. ~U beeft l1et 
zeer juiste standpunt ingenomen, om geen anonieme klachten 
in behandeling te nemen en indien mogelijk, den steller van 
zulk een anonieme klacht te doen vervolgen. Dit onriddedijk 
gedoe is derllalve door de Regeering zelf veroordeeld. 

\Vaa..rom nu deze anonieme klacht redenen geeft tot een 
gedegen onderzoek dool' het betrokken Europeesch bestuur 
i~ VOOl' m i.i een opell \Taag. Dh onderzoek zou nog niet zoo 
erg Z.\)ll, illûien men adl.'essaut itl de volle gelegenheid had 
gcsteld, om lich tCl' zake te verdedigen, doch alles werd 
uestist geheel ovcreenkOttlstig het schrijven van den gezag
heubcr van !CO/nering Hir, laatstelijk van 15 September 1937, 
No. ll8/geheim. 

\VlUlJ' ncll'eSsällt als mRrgaJlOofd, l'ubbertuillen va,n zijn 
onontwikkelde onderdanen heeft gekocht - naar word ver
moed, middels sluwe vexat ies - ligt het mijns inziens VUOI' de 
hand cn op don weg van de betrokken autoriteiten, om 
adJ'essant gel'cchtel~ik 1e doen vervolgen; de behandeEng 
van deze zaak zou dan aan zuivel'heid meel' winnen - en 
dit is ook cle wensch vall adressant. \Vaal'om dit niet is 
gebeul'd is m U onbegrijpelijk. 

AdressaJlt is overtuigd van zijn onschuld en de resident 
van Palembang heeft hem evenwel bij besluit van 21 Septem
ber 1937, No. 1309, ervan beschuldigd, dat hij zich, ten koste 
van de arlllC, onontwikkelde onderdanen, middels sluwe vexa
ties, hl het bezit heeft gesteld van rubbertuinen. Heeft nu 
adressant gelijk, dan beteekent dit, dat de onderafdeelingschef 
van Komer,ing Ilit, zich schuldig heeit gemaakt aan het strafba
re feit, omschreven in artikel 317 van heL Wetboek van Straf
recht. Ik vraag mij nu af of in dit verba.nd aan de Regeering 
niet zou kunncn wOl'den geadvisseerd 0111 aclressant mede 
te eleelen, dat indien deze overtuigd is van zijn onschnld, hij 
clen betrold{en onderafdeelingschef, den heer J. G. Exel, bij 
den Raad van Jnstiti e te Batavja, wegens lasterlijke aan
klacht, kan aankla.gen. 

Volgens adressant was het doel van een en ander hem te 
ontslaan, teneinde in zijn plClat~ eell anclc I' lc kUJlll cn aun
stellen en dit kon aUeen , wanneer de l'esident van Palembang 
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bewogen kon worden adl'essnnt le ontslaan, hetgeen dan ook 
heeft plaats gehad. 

Bij de eerste verkiezing ter voorziening' in de bestaande 
vacature heeft Mohwmad Zaini bin Samid de volstrekte 
meerderheid vel\kregen en als gevolg claal.'va,n uehoort hij 
als zoodanig te worden erkend, doch dit gaat in tegen de 
bedoeling van den anoniemen schrijver van de klachten aan 
den procureur-generaal on daarom moet nu de eCH or 
andere wijze worden overwogen, om deze vel'kiezing te doen 
vernietigen. 

Vol geus het besluit van den resident van Palembang van 
11 April 1938 No. 465 werd clez" verkiezing vf>rnietigd, om
dat de afwijzing van Hanafiah bin Mohamad Azis, hande
laar te Palembang als candidaat ten onrechte heeft plaats 
g·evonclen . 

Is dit wel juist! Volgens artikel 1, hoofdstLlk II van- de 
gewestelijke regelen omtrent de verkiezing, erkenning en 
O'ntslag van margahoofden in Palentballg, vastgesteld bij 
besluit van den I'esident van Palembang delo. 15 Maal't 1930 
No. 141, gewijzigd bij de besluitcn van 25 September 193 1 
No. 447 en van 14 November 1932 No. 838 is de v"rnietiging 
van deze verkiezing allcen mogelijk, wanneer b~j deze verlde
ZÎJlg de vool'schriften~ gegeven in dit )'eglem ent. ni et z\jn 
opgevolgd. 

\Vaar de aanwijzing van cle canclic1aten overeenkomstig de 
voorschriften heeft plaats gehad n.1. volkomen in overeen
stemming met artikel 5 del' bestaande regelingen, kall deze 
verkiezing m.i. nimmer worden vernietigd, immcl's voordat 
de stemming- f'en nanvHng nam , heeft de afdeelingschef een 
hesloLen \'el'g(Jdel'in~' lJ('I('~cl 1)l<.'1 alle aHllwezige ldezel's, ten 
einde \'tIS!" te !:ilel leH, wir g'f'schikt l'1l w(!(!l'dig- wun.1vll geacl1t 
om als candic1aat-pasil'uh te worden toegelaten, een en ander 
met inachtnemjng van het bepaalde bij artikel 6. 

Over de toelating wordt door de vergadering b\1 meerder
heid van stemmen beslist. 

De aanwijzing van de candidaten heeft derhalve geheel 
overeenkomst ig artikel 5 plaats gehad. Zoodl'a dus de meer
derheid der stemmen van de aanwczige kiezers bestist heeft, 
dat ÎCIlli:lJld niet (lIs eëlrldid,wl, toegelaten wordt, behoort deze 
beslissing te w orden grë<'l'hiedigd, nfg-esc heid cn nog' van de 
Oll1st<ll1{lig-heic1, dat deze hesloten \'C'I'g'1Hlf'l'in~ ~eleid wordt 
dool' den betrokken afdcelillgscheC. 

or is deze afdeelingschef otllJcl J'oLlwb,H11' \'001' wat aangaat 
de aanwijzing en verkiczin~ VlI ll dcze canc1id<lICIl ~ Dil is voo I' 
mij olwanllcmelijk, 

\Vaar Hrlnafiah geell afstammeling is van cen pasirah
geslacht uit de betTokkcll mHl'gu, geniet. de candidaat 1\iohamad 
Zaini bin Saillid boven J[anafiah den voorrang VOOl' dit CUlI

didaatschap en zulks kJ'ach1en~ sub 2 van artikel 6 del' betrok
ken regelingen. 

1\faar bovendien slaat volkomen vasl, dat Hanafiah geen be
zittingen heeft in de marga Djedjawi, r eeds 10 jaren niet meel' 
aldaar woonachtig is en zijn belasting dus gedul'ende dien tijd 
niet aldaar heeft betaald. Uit deze feiten allecn moeten de 
aangevoerde bezwal'en vun Hunafiah ongegrond worden geacht, 
en dit krachtens sub 1 van het. meergenoemd al't-ikel 6. 

Bovendien vl'aag ik mij af., of de betrokken aïdeelingschef 
en de aanwezige kiezers dan niet meel' in staal kunn en wOl'den 
geacht, om doel en st rekking vall suh 1 V'.lI1 dit al'tikel 6 tot 
uitvoering te brengen. . 

Ik acht dit uitgesloten en ook uit de stukken is mij niet 
gebleken, dat aan de uitvoering daarvan iets mankeert. De 
verkiezing voldoet derhalve volkomen aan de bedocling van 
artikel 2, hoofdstuk Il, van de tel' zake geldende regeliJlgen 
en Th10hamud Zaini bin SaIllid behoort aldus te wotden erkend. 

l\{aal' het gaat hier niot om :Mohamad Zaini, doch om Achmuu 
b in Rais. 

Ik heb den indruk gekl'cgcll, dat de tweede vCl'kiezing ook 
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Yool'tzetting hrhandcling ee l'~tc 1'UPPOl't del' Comm issie VOOI' ue Verzoekschl'iften. 

(De Hoog, ) 
den anoniemen schrijver heeft telenrgesteld. Doch afgeschei
den van dit alles komt het mij voor, dat adressant geen vol
doende gelegenheid wordt geboden om zich inzake de beschul
digingen behoorlijk te verdedigen, terwijl de verkiezing van 
Mohamad Zaini bin Samid overeenkomstig de ter zake bestaan
de regelingen heeft plaats gehad. 

Ik zou daarom de commissie in overweging willen geven, 
om der Regeering voor te stellen: 
a. de be",varen van adressant door een onpartijdige commissie 

te doen onderzoeken; zonder rekelling Ie houden met de 
anonieme klacht; 

b. de erkenlling van Mohamad Zaini bin Samid alsnog te 
doen plaats hebben. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie VOOr de 
Verzoekschriften : Mijnh_ de Voorzitter. Uiteraard heeft de 
commissie zich op een heel ander standpunt gesteld, nl. dat 
der Regeering. Zooals ik reeds zooeven zeide, is met den 
heer Soangkoepon overeengekomen, dat zijn verschillende be
zwaren ter kennis van de Regeering zullen worden gebracht. 
Ook wat dit verzoekschrift betreft, heeft de commissie daar
tegen geen bezwaar. Zij zal eventueel aanhalen hetgeen de 
heer Soangkoepon over de zaak heeft gezegd en geschreven 
- het geaehte lid heeft terzake nl. een Ilota geschreven - en 
na ter kennisbrenging van een en ander aan de Regeering 
kan deze dan nader overwegen, welke beslissing Zij ter zake 
wcnscht te nemen . 

De conclusie der commissie op verzoekschrift No. 13 wordt 
zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd, met inachtneming 
vall de door den Voorzitter der commissie gedane toezegging. 

De Voorzitter : A a n deo r dei s d e b e h a 11 del i n g 
van de concl u sie op verzo e kschrift No. 18: 

"Verzoek, gedagteeke.nd Pambaoeang 8 April 1938, 
van Balimal ipoe, om in aanmerking te mogen komen 
voor de bekl eeding van een adatwaaJ'digheid. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant. 
onder toezending van een uittreksel uit neven genoemden 
Rcgeel'ingsbri ef, hiervan mededeeling te doen." 

(Soangkoepon, De Hoog.) 
De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! VolgenlS het 

Regeeringsschl'ijven van 23 Juli 1938 No. H961A is adressant 
geestelijk niet normaal en in dit verband vraag ik mij af, of' 
het mogelijk is adressant eell bepaalden werkkring toe te ver
trouwen, waardoor hij bezigheid heeft. Het mag zekel' niet uit
gesloten worden geacht dat adressant van zijn ziekte zal gene
zen, indien hij een bepaalde bezigheid heeft, meer overcenko
mende met zijn aard en karakter. Het is mij namelijk bekend, 
dat krankzinnigen dikwijls van hun ziekte genezen, wannecl' 
men aan hUll wcnschen kan tegemoetkomen. 

Ik zou daarom de Commissie voor de Verzoekschriften uit 
piëteitsoverwegingen willen voorstellen, om der Regeering in 
overweging te geven, dezen afstammeling van den zelfbestuur
der van Pambaoeang aan de een of andcre betrekking op een 
der laudskautoren in de residentie Celebes en onderhool'ighc
den te helpen. 

De heer De Hoog, Voorzitter van de Commissie voor dc 
Verzoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! De commissie 
handhaaft weclerom hum' conclusie, want zij staat geheel 
anders tegenov er de zaak clan de heel' Soangkoepoll ; zij heeft 
zich in het geheel niet laten overtuigen cloor hetgeen de hcer 
Soangkoepon beeft gezegd. 

De Regeering heeft echter ten slotte tcn cleze te beslissen 
en dus heeft de Commissie \'001' de Vel'zoekschriften el' geen 
bezwaar tegen hetgeen de heel' Soangkoepon te berde ll eeft 
gebracht ter kennis van de Regecl'ing te brengen. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Mijn ver
zoek is op piëteitsoverwegingen gebaseerd. 

De conclusie OC I' com missie op \'C'l'zoeksc-hl'ifl No. l R \\"01'(.11 
zonder hoofdelijke slcJllllling- gocclgf'}{f>ul'd, met üHlcl1tn emi ng 
van de dool' ueJl ' ·ool'i,:ittcl' del' comlllissie geda ne toezeg· 
ging. 

De Voorzitter: lJ.:: vC' l' zoek (lcl1 ]t>c1Cll lil de commissies te 
willen bijeenkomen. 

De vergadering WOl'dt te 9.37 HUl' V,IIl. gesloten . 



27 

~de V g R UADBlUNU - DINSDAU 15 NOVEMBER 1938. 

Il lgC}{OlllCI) st uli kcn. - \~7ijzigin g en aanvul li ng Rubbet'plantmateriaaluitvoer-ordol1uantie (Ond. S O). 

(Voorzit ter , Vall H eJsdingen.) 
5de VgJW A I) 8RDIU. prae-advies nopen s de reistoe lagcn van Inh eemsch e bestuurs

a mbtenaren, u itgebracht dool' den hee l' R. M. S . Sosroboeso no 
, . erg ad L' I' i 11 g V ti 11 J) i 11 S d <l g Ui No \' e 111 IJ C l' 1935. ten behoev e van de 9de al gemce ne ve rgadering van de V. A. 

( BijcCJl l'Oepingstlur: 9 voo r midd ag.) 

Illgekomen stukken. - \Vijziging en aanvull ing HulJbel'
lIla 11 t materiaal u it VOl'I'-ul'dollllunt ie (O nd. SO). 

Voorzitter : de heel' M,·. W . H. V M" HEfJSDINGEN. 

De pl'l'sl'lltielijst is gcleckcllu 0001' 16 leden, te weten de 
leden : 

I3laa uw, C. C. va ll H elsdingcn, W . H . va n H elsdingen, De 
J loog, 'Knn. Kal'towisastl'o, Kel'stens. Roep , Soa ngk oep oll , 
Soetanljo, Sosl'ohadi koesoemoJ Thamrin, Verboom, D e Ville· 
Heuve, \Viwoho en Yo Heng Kam, 

Hegcel'ing'sg'cJlI uch tigde : de heer V an ~fook , 

I)e Voorzitter : Uenchte Med eleden! Ik open deze ver ga
deri ng, 

Oe Secretaris deelt llledc, dat zijn ingekomen: 

A . De volgende Hegeeringsbrieven en beschikkin gen: 

1, Kabinetsbl'ieL van den Gouver neu l'·Generaal van 10 
N ovember 1938 No, 1 t('1' aanbieding van een ontwcl'p·ordon. 
nantic, houdende wijziging eH aanvttllillg' v:tn (1 ,:0 "R ubber. 
pla Ht IIlil 1 l'l'i:lillui t "UN'-ul 'dun na 11 t ie" ( Ond. ~O ) . 

De stll kken worden gedJ'ukt. 

2. B l' ief VlIll den wd . l stcn Uo uvel' llements Secretaris va n 
J Novembe ,' 1938 No. 215(;/13 houdende mededeeling, dat het 
dool' onvel'lllijdelijkc orltstalldi ~.!'heden Il iet 1ll0gelUk is geweest 
dc' heg'l'uoting:-il'('kpnillg' de l' g-czHlllenJ ijk c I.a ndsbecl r\j vcn 
OVC l' 19:57 Han dCJl Vu lk.s l'ilHtl te doen toekO lll cll hin tl ün t ien 
luaand cn IIa afloop V<lIl het begl'ootingsjaar. 

:3, 13esluil VBIl den GouvcrllcUl'-G-cnel'nal vall 2 Novembcr 
1938 No. 25 houdende intrekking vall het beslu it van 25 April 
1938 No. 10 vOOr zoover daarbij sub a 14, met wijziging in 
zoove""e van a r tikel 1 sub 35e van het beslui t va n 12 JllIli 
J 93J No. 49, aan Mohamad l sa de hoofdplaats de l' oude,', 
afdct\lillg BovelI Digoel tot verblijf is aangewezen . 

4. Als VO"en van 7 November 1938 No. 11 hou(lende eer
voll e ontheffing vau de f u nctie vnn lid, tevens voorzitter, 
van de tweede begt'ootingscommissie van C, va n den B ussche 
l'1l ht'llOellling in zijn plaats van U. P. de Bl'uyn Kops. 

5. Als voren van 9 November 1938 No. 4 houdende aan
tt'c kcnillg, dat het lidmaatschap van den Volksraad van 
H ... \. A. A. ~oc l'ia Nataätmadja n iet eindigt 0001' zUn i.I f we· 
zig-heid uil Nedc l'l unclsc h·l ndië voor mee r dun ncht mll und en . 

De sub 2 t /ill G gelloem de stu1.::ken wOl'den t. el' in zage gelegd 
tU l' ~ec t' ('ti.l l 'ic "all den Volksraa d . 

H. I}(' volgcllde 1el' kCllllisllelllill~; untvang'e n bescheiden. 
1. Bl's luitc li van den Directe ur van Binnenlandsch Bestuu r 

houdcnde gocdl<Ctlring van u itgaven in ver bélnd met de be· 
,'ol ki ngs L' ubbel'l'es trict ie, 

2. Ad h<.H's icbetuigiJlg dool' oen regen tschaps raad va n 
Pekalo ll g'an Hall de planncn nopens de ins telli ng va ll een 
p(' llsiucnfonds VOOI' de volksondenvijzers. 

3. Adhaesiebetuigin g dool' den regentschapsraad van Soe-
11iCIIep aan de motie vu n den regentschapsl'aad vu n Tjiamis 
ver vat in zUn besluit van 24 Mei 1938 No . A/1557/4(RR 

4, B ri ef van het hoodfbestu lll' V~l n de V . A. J. B., gedag. 
teekend Se mul'ang 1 November 1938, te l' aanb ieding va n het 
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LB. 

De stukken wOl'den te l' inzilkp g'elegd tc l' sec l'ctal' ie va n 
den Volksraad . 

De Voorzitter : Aan d eo I' de i s d e b e s I i s s in g 
over de v r aag of te n a a n z i e n v a n d e o n [~ 
w e r p - 0 l' cl 0 n n a n ti e to t w ij z i g in ge n a all· 

vullin g v an d e Rllbb e rpl a ntmat e ri aa lui t 
v oe r -o rdonn a nti e (Ond. 100 ) ove r ee nk omst i g 
a r t i k e i 17 (1) H eg 1 e m e n t va n 0 r d e bij d e Il 
G o u ve rn e ur ·Gene l'a a l o p v e rl e n gi n g v an 
de n v o or d e a fdo e nin g ges t e ld e n te l' m ijn 
z a I w o r d e Tl a a Tl g e d l' 0 11 ge n . 

Zonder beraadslagin g en zo nder hoofd elijke stemming 
wordt beslot en, dat t en aa nzien vu n deze ontwerp-ordonn a ntie 
ni e t bij den Gouvern eur-Ge nera a l op verlenging va n den 
voor de afdoenin g gest eld en termijn zal wOl'd en aan gedrongen . 

De Voorzitter: Va n de gelegenh eid om schriftelijke vragen 
over d it ond erwerp in te di enen is doo ,' ~een del' leden ge
bruik gemaakt. 

A a n d e orde i s b e t v oor s t e l t o t r ec ht
st r ee k se h e op e nb a r e b e h a nd e lin g vn n de 
o n t w e r p . 0 r d 0 Tl n a n ti e tot w \j z i g in go e n fl n n· 
,. II 1 1 i n g v a n de R ti h h e l' p I ft n t 111 a tel' i a a I u j t · 
" {)P I'-Ol'dO Il Il <ln lIP (SlH<ltsh l ad 19:14 No. 344 ) , 
(0 n d. 100 .) 

I k doe di t vOOJ'stel, omdat ik het wel mogel \jk acht, daa l' 
d it on twerp dien t tOl' verd ere ui tvoering van de interna tio· 
nalc ove t'eenkomst inza ke de l'u bben est l'ietie en over het be· 
t l'ekkeHjk art ikel in het niellW(l on twerp Hangaande de 
l' uhhel'1'cst l'ie t ir hU he! rommissie-ond el'zoek g('(' 11 opmel'kin g
i~ g,(,tll iwk1. 

%011\11'1' hl' I'i.liHlsla g·ing; (' IJ zond" l' hoofd l' lijke ~ ! c ll1 m ill g: wordt 
lol l'cehts1 rccksche OIJPI1!Ji/l 'C IJC lwlldcling besJoten, WH i.lI 'Il H 
hiel'toe onmidd ellijk word t ovel'gegaan . 

De heer Van H elsdingen : MijnJ,ee,' de Vool'zitte ,'! H et 
ontwerp is inderdaad zeel' ecnvoud ig en kan heel gemHkkclijk 
in rechtstr eekse he openbare behandel ing worden genomen , 
maar toch heeft de ~,1:emol'ie va n Toelich t ing bij mij eenige 
vragen doen rij zen. H et blijk t u it de 1\lemol' ie van rroeliehting 
wel Q\'el'd u idel ij k, dat het vool'liggend ontwerp is een ui tbrei
d ing van een bepalin g, die in de n ieuwe intc t'llat ionalc ove1'
eenkomst voor de l'ubbeJ'l'cstl'ic1ie is tot stand gekomen, een 
bepaling, waa l'van wij - dat word t in de :Mcmorie va n 'r oe
Iieht illg zelf erkend - d e finesses alt ha ns niet. weten. Toc h 
lUkt mtj deze bepal ing en cle ui tb l'c i c1 in ~, die Han clie hepaling 
dool' dit. on t werp gegeven word t, ni et geheel van bedenking 
ontbloot. 

De R egeel'i ng zelf zeg't iJl de l\'l c tl lOl' ie van 'J'oelichti ng h et 
volgende : 

"Naa r' ui t het onderhavige on !wel'p blÜ kt, ligt hel in 
de bedoeling den u itvoer \ 'all l'ubbcl'plan tmatcri aal te 
binden aan een schriftel\ike \'e l'~unning van den Directeur 
van E conomische Zaken, waardoor het mogelijk za l ZijII , 
dezen ui tvoer dusdanig in de hand te houden, dat de 
Ned el'la ndseh-Inclische J'ubbcl't' IIIt Ulll' daa l' \'<.lIl zoo mi n 
mogel ijk schade onder vi ndt en pl'ijsopd rij v ing van p lan t
l11 a tm'iaa l hie l' te lande wOl·dt voorkomen ." 

Mij nheer de Voo J'zitteJ'! Ik heb met bUzonde"en nad ruk elJ
kele gedeelt en daarvan voo l'gcli2zcn. Uit het fi2 il , Ja1 de 
Heg'cc l' ing het noodig' "i ndt Olll deze n uit V()f'1' in de hand te 
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Wijziging en aanvulling Rubberplant materiaaluilvoer-ordonnantie (Ond. SO) . 

(Blaauw, D.irecteur van Eoonomische Zaken.) 
houden om daardoor te voorkomen, dat Cl' te veel schade 
aan de Indische rubbercultuur zou J..-unnen worden toegebracht, 
blijkt wel, dat de Regeering deze bepaling zelf ook als een 
schadelijke bepaling aanvoelt en inderdaad, ieder nuchter lezer 
kan hieruit \ niet anders concludeeren, dan dat door dezen uit
voer moge\!jk Ie maken, de kans ontstaat dat onze concur
renten in de gelegenheid worden gesteld te profiteeren van 
den wetenschappelijken arbeid, die hier door de verschillende 
laboratoria op rubbergebied wordt verricht. Zij zouden dan in 
staat zijn het beste plantmateriaal te verkrijgen. 

Nu zou ik aan de Regeering willen vragen of bij het aangaan 
der overeenkomst deze ,bepaling er gemakkelijk is door
gekomen. Is er veel verzet tegen gerezen 1 Wat zijn de redenen 
geweest, waarom men tenslotte toch - want wij hebben hier 
ook rekening te houden met de andere rubberproduceerende 
landen - de bezwaren heeft terzijde gesteld 1 Daar komt dau 
nog bij de vraag: hoe denkt de Regeering dezen uitvoer dus
danig in de hand te houden, dat zoo min mogelijk schade daar
van zal worden ondervouden en hoe denkt Zij de prijsopdrij
ving van rubberplantmateriaal te voorkomen! 

Waar dit tenslotte een internationale overeenkomst is, zal 
ik mij uiteraard bij de totstandkoming der bepaling hebben 
neer te leggen, maar wel vraag ik eenige inlichtingen over de 
totstandkoming van deze bepaling, en vooral zou ik wel gaarne 
willen weten, hoe de Regeering zich denkt deze bepaling dus
danig toe te passen, dat inderdaad de Nederlandsch-Indischc 
rubbercultuur er zoo min mogelijk schade van ondervindt (;:11 

prijsopdrijving wordt voorkomen. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter. In den trant 
van de vragen van den heer Van Helsdingen zou ik hieraan 
eenige uitbreiding' willen geven. 

Uit de voorliggende ordonnantie blijkt, dat Ned.-Indië zich 
bereid verklaard heeft om rubberplantl1lule"iaul uil te 
voeren llaal' de landen, die dat wcnschen en aan de intel'na
tionale overeenkomst hebben meegewerkt. Nu is mijn vraag 
deze: Is er ook een overeenkomstige reciprociteitsbepaling 
opgenomen in de regelingen in de landen, die met Ned .
Indië de internationale ov,ereenkomst hebben aangegaan! Ik 
geloof niet, dat het geval zich gauw zal voordoen, dat 
Ned.-Indië zich voorziet van rubberplantmateriaal uit an
dere landen, maar het zou kunnen zijn, dat men ook iu 
de landen, welke hier genoemd zijn, resultaten bereikt heeft, als 
waarop de heel' Van Helsdingen heeft gedoeld, waarvan 
Ned.-Indië zou kunnen profiteeren, zoodat wij bijv. het 
plantmateriaal aldaar, zoo dat betel' mocht zijn dan het plant
materiaal, dat wij in Indië hebben, ook naar Indië zouden 
kunnen krijgen . 

Ik zou gaarne deze vraag in het bijzonder door den ge
achten Regeeringsgemachtigde zien beantwoord. 

De heel' Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Men moet bij dit onderwerp en bij 
het beschouwen van de tot stand gekomen bepaling in de 
nieuwe overeenkomst zich vooral voor Dogen stellen, dat de 
l'nbberrestrictie zich tenslotte weliswaar uitstrekt over een 
aantal landen, die alle rubber produceeren en derhalve in dit 
opzicht concurrenten zijn, doch op zichzelf beschouwd een 
uiting is van samenwerking tusschen die verschillende con
CUl'renten. Die samenwerking heeft zich niet alleen uitge
strekt over bet limiteel'en van den uitvoer van rubber, doch 
ook in de afgeloopell periode en zeer intensief over het 
gebied van de research, met betrekking tot de verbreiding 
van rubberproducten, het marktenonderzoek en dergelijke 
zaken meer, punten die men vroeger in den zuiveren concur
l'entietijd ieder v{)or zichzelf behandelde en waarb~i men jeder 
voor zichzelf trachtte de resultaten, die men bereikte, uit te 

(Voorzitter. ) 
buitcn, zonder een ander daarvan direct te laten pl'ofiteercn. 
Nu is die samenwerking, nadat dit punt gedurende eenig'€ 
jaren al ter sprake was gekomen in de internationale com
missie, ook uitgebreid tot de uitwisseling van plantmateriaal. 
Ik leg hierbij den nadruk op het woord "uitwisseling ", omdat 
het geheel niet zeker is, dat Nederlandsch-Indië geen voor
deel zou kunnen hebben van de mogelijkheid v,an het ver
krijgen van plantmateriaal uit andere rubberproduceerend" 
streken. 

Men moet zich deze kwestie vooral niet al te eenvoudig voor
stellen. In het algemeen zal meJl loch ook, al krijgt men plant
materiaal, dat voor een bepaalde streek goed geschikt is, proe
ven moeten nemen, om na te gaan, of dat plantmateriaal 001 .. 
voor andere streken met een ander klimaat on andere bodem
gesteldheid geschikt is. 

Nu is deze ontwerp-ordonnantie alleen ingedicnd, omda t 
enkele aan de rubberrestrictie deelnemende landen een plant
tijd hebben, die vroeger ligt dan in Ned.-Indië en ~1alakka 
het geval is, waardoor het gewcnscht was, dat de werkings
duur van deze nieuwe bepaling in de overeenkomst, cenigszills 
naar voren wordt verschoven. Dat is de beteekenis van deze be
paling. De reciprociteit ten. deze is dus ten volle gewuê.ll'botgd. 
Ik geloof alleen niet, dat Ned.-Indië vóór 1 Janua"i plantmate
riaal, uit andere landen afkomstig·, Iloodig- zou hebben lJf w u 
kunnen gebruiken. Na 1 Januari 1939 geldt de betrokken 
bepaling voor iedereen. 

Ik kan wel zeggen, dat ook andere landen maatregelen heb
ben getroffen om de landen, die nu al iets eerder plantmate
riaal behoeven, daaraan te helpen. 

'Vat betreft de uitvoering van dezen maatregel, meen ik, 
dat de heer Van Helsdingen deze kwestie van een iets te verre 
strekking heeft bezien. Het vergunningsstelsel, dat hierbij is 
ingevoerd, is daarom voorgesteld, omdat het nat lILil'] Uk niet 
gcwenscht is - en ook niet in dc bedoeling kun liggen - , 
dat de uitvoer van plantmateriaal tot gevolg zou heboen, dat 
wij in Ned.-Indië plantmateriaal te kort zouden komen, ot 
daardoor de prijzen van het plantmateriaal zouden worden 
opgedreven. De bedoeling van het vergunningsstelsel is, er 
in de eerste plaats voor te zorgen, dat het plantmateriaal, 
dat men zelf voor de ondel'nemings- en bevolkillgSl'llObercul
tuur behoeft, in elk geval hier beschikbaar is, terwijl alleen 
de surplussen - hetgeen daarboven nog beschikbaar is -
voor uitvoer in aanmerking komen. 

De Voorzitter: Wenscht een van cle leden in tweeden 
termijn nog het woord 1 Zoo neen, clan kan tot stemming 
worden overgegaan . 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonuer hoofdelijke stem
ming aangenomen, 

De Voorzitter: Op clen rooster voor de openbare ve1'
gadcdng van hedon staat nog vermeld de behandeling van 
de 'Vijziging en aanvulling der 'Vegverkecl'so l'donnantie 
(Ond. 74), in de verwachting, dat de Memorie van Antwoord 
van de Regeering Zaterdag j.l. zou zijn ontvangen. Nu deze 
Memorie van Antvoord echter pas gisteren is verschenen, is 
ondershands nog geïnformeerd of er omtrent dit onderwerp 
leden in het openbaar willen spreken. Het is gebleken, dat 
inderdaad eenige leden het onderwerp nog in bespreking 
wenschen te nemen, doch de behandeling daarvan vandaag 
toch wel wat te gehaast achten. De behandeling van dit 
onderwerp wordt derhalve uitgesteld tot de volgende week 
en wel met het oog op de komende feestdagen, niet tot 
Dinsdag doch tot Maandag 21 November. 

De vergadering wordt te 9.22 uur v.m. gesloten. 
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Ingrlwmcn stukken. - VCl'hooging maximum jaal'lijksche tegoedschl'ijving van reserve-rekening vOOr gl'ootc herstellingen 
hij de Banka1 inwinning (Ond. 7:1 ) . - 'Vij ziging en aanvulling vllurwapclll'cgelingen enz. (O ud. 72) . 

6de VEHGADElUNG. 

Ver g ad e ,. i n g va n M a a n dag 21 Nov. 1938. 

(BUeenroepingsul1l·; 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Verhoogillg maximum jaal'lijksche 
tegoedschrijving van reserve-rekening voor gl'oote herstel
lingen bU de Bankatinwinning (Ond. 73). - Wijziging en 
aanvull in g vuurwapenregelingen euz. (Ond. 72 ). - Motie
BIaRuw betr. verzegeling van vuurwapens (Ond. 72, st. 7).
Wij ziging en aanvulling W egverkeersordOllllantie (Ond. 74). · 

Voorzitter: de heer lIr. W. H. Van Helsdingen. 

De presentielij st 
de leden; 

geteekend door 16 leden, te weten 

BJaanw, C. C. van Helsdingen, W. H. van H elsdingen, 
De Hoog, Kan, Kartowisnstro, Kel'stcns, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohad ikoesoemo, Thamrin, Verboom, De Vil-
leneuve, Wiwoho en Yo Heng Kam. . 

Regccl'ingsgemachtigclen de heeren: Drossacl's en Van 
Haeften . 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zIJn ingekomen: 

A. De yolgende Rl'geering!;bl'ieYcli en -heschikkingen. 
1. lCabinetsbrieven VHn den Gouverneur-Generaal van 11 

en 14 November 1938 Nos. 33 en 4 ter aanbieding van 
a. een ontwerp..,ordonnantie tot nadere aanvulling en wij

ziging v'an cle ordonnantie op de inkomstenbelasting 1932 
(Ollel. 82) ; 

b. ( ' {l il ontwerp-ordonnantie tot vaststelling van de afschrij
Yill!!sperccntages van eenige Landsbedrijven (Ond. 83). 

() ~ ~t\\kk\..!\\ 1.\.\1\ 01' \\Ol'Ü~n ~c\'hu1d, 

2, Hes luit V;tll den tJoltvel'lleul'-Uellel'aal van 29 Octobel' 
1.938 No. 24 tot nadere wijziging cn aanvullin g van de 
1:1. B. T,. 1938. 

3. ~\I s VOI',e ll van 7 ~ovellllJel' 1938 No. 7 tot nadel'e wij
ziging van de splitsing in al'tikelen en sub-artikelen der 
postelI van hei Ile hoofdstuk van afeleeling VII der begroo
ting van )J'edel'iandsch-Indië voor het dienstjaar 1937. 

4. _\I s ,-ol·en vall 9 November 1938 No. 14 tot "aclere wij
ziging en afll1vulling vnn de B, B, I..J, 1938. 

De sub 2, 3 en ! genoemde stukken wOl'den tel' IJlzage 
g·elegd ter secretarie van den Volksraad. 

B. D(' yoJgende tel' kennisneming ontvm1gen bescheiden : 
1. BI·ief van het Volksraadstemkantoor van 7 November 

1938 No. A 49/4/1 ter aanbieding van een afschrift van het 
proces-verbaal van het verhandelde in zijn openbare verga
dering van 26 Octobel· 1938 met bijbehoorende radenlijst en 
ki ezerslijsten, 

2. Voorloopig overzicht van de Landsmiddeleu over Sep
tember 1938, aangeboden door de Generale Thesaurie. 

3. Motie van den Volks Onderwijzers Bond afdeeling 
Sawah Loento ter betuiging van adhaesie aan de motie
Iskandnr Dinn1a c.s, ü1Zake opneming van de betrekkin g van 
volksondel"\vijzcr in cle B. B. L. 1938. 

4, :lUotic "an het Comité iKaoem Tani te Pematal1g Siantal' 
houdende bezwaren inzake de toepassing van de z,g. snwah
]'ege Jing'. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938- ]939. 

• 

(Blaauw.) 
De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 

den Volksrand. 

De Voorzitter: .A a n deo r dei s d e b e h a n del i n g 
van de ontwerp-ordonnant i e tot ve rhoo
g i n g van het ma" i mum IJ e dra g cl e r j a a r
lijksche tegoedsehr ij villg aan de reserve
rekening van g r oote herstellingen bij het 
landsbedl'ijf "De Bangkatinwiuni n g" tot 
.f 300000. (Olld. 7:1 .) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 

De Voorzitter: A a 11 deo r dei s d e b e h a n del i n g 
v a Il deo n t we r p-o r don na n tic, hou den d e w ij
z i gin ge n a a n v u II i n g va n de bij d eo r do Il n a n
i i e va u 1 9 M a a rt 1 9 3 7 (S t a a t sb 1 a cl No 170 ) 
v ast ges te l der e ge l i n gen 0 m t ren t i n-, u i t- e n 
door v 0 e 1', l os sin g, be z it e n ver v 0 e r van en 
ha n del i n v u u l' w a. pens, bus k r n i ten m ti n i
tie e n aanvulling en wijziging van het 
Heg l cm ent 0 p deS t r a f v 0 r der i n g, het In
landsch RegIem 0 IJ t, h ot noch lsr c gl em e n t 
B u i t c 11 g C w è s teil e 11 d c "Z e gel \' e l' 0 l' den i n g 
1921". (Ond. 72.) 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Van de wets
wijzigingen, verhandeld in de thans aan de orde zijnde ont
werpordonnantie, is cr slechts één, die mij aanleiding geeft 
tot het maken van enkele opmerkingen en dat is die wets\Vij~ 
ziging, waarbij de lllogclUkheid wordt geopend voor de toe
komst om vuurwapenen, die in handen van de overheid zijn 
geraakt, niet meer automatisch te vernietigen, doch in bepaal
de gevallen ten dienste van het land te doen komen. 

De Rcgeeriug is dus tot de overtuiging gekomen, dat het 
niet noodzakelijk is om vuurwapenen, d ie in beslag zijn geno
men, te vernietigen, aangezien er bepaalde vuurwapenen kun
nen zijn, die kunnen ~1l'rkken tel1 dic11s1e \'~111 het a\gcnwt'l\ -
tp illg('Ill('C'llf' Jlllttf' - ell in (]p!'g'plijk" g('\,allpll !\fm zieh de 
\Tang \,oo1'(loPI1 of het niet lloorhakdijk is dp!1 hc1rokkcnc 
schad eloos h' strllrll \'001' hrt fI rSI:Wll aall d(' 11 land e \'ilIl 

zijn bezit. 
Tot nu toe was de toestilnd zoo, hoe 111('11 dr zllak ook 

bekeek, dat icclel' ing-eJlOIlI Cn vUUI'wapen beschouwd wcrd te 
zijn een gevn;H' YOOl' het algemeen on dnal'ol1l vernietigd 
behool"de to wonlell. Het sprcekt \""lUl zelf, dat onder die 
omstandigheid de vrang of C't'11 vel'~oeding moest worden 
gegeven niet Iwn worden opgeworpen. Zooals de toestand nu, 
bij het in wel'king treden eventueel van deze ordonnantie 
zal worden, en dus vuurwapens ingenomcn zullen kunnen 
worden, die kunnen strekken ten di enste va11 het algemeen 
belang, dus te algemeenen nutte, is de vraag inderdaad ge
wettigd of in dergelijke gevallen geen schadeloosstelling 
moet worden betaald aan den eigenaar van dat vuurwapen. 
, Nu kunnen zich twee gevallen voordoen , H et wapen is III 

handen van de overheid gekomen, omdat daarmede een straf
baar feit is gepleegd ten gevolge waarvan het verbeurd ver
klam'cl wordt, zoodat het eigendomsrecht van den belang
hebbcnde teniet gegaan is en in l1 and cn van de Regeerin g is 
gekomen . 

Het andere geval is, dat het vuurwapen, zonder dat el' 
een strafbaar feit is gepleegd in handen is geJ<om en vun de 
overheid en te dien aanzien is dan ook de. 'Taag gewet! igu 
of, wanneer de overheid het vuurwapen kan p;ebl'uiken, niet 
tot schadeloosstelling dient te worden overgegaan. In de 
:Memori e van Antwoord zegt de Regeèring hieromtrent: 

"Aangezien tot deze maatregelen slechts wOl'dt over
gegaan indien de bij de vuul'wapenregelingen op!~e\egcle 

, 
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'Vijziging en aanvuLling vUUl'wapenl'cgelingen enz. (Qnd. 72) . 

(Blaauw.) 
verplichtingen niet worden nageleefd, bestaat el' geen 
aanleiding voor toekenning van ee ni ge schadeloosstelling 
aan hUD bezitters." 

Nu is dit niet naleven van de bepalingen niet geheel juist. 
El' kunnen zich gevallen voordoen dat de betrokkenen, juist 
om te voorkomen dat z~ de bepalingen niet zullen naleven, 
het vuurwapen in handen van de Regeering stellen. El' is 
dan nog geen strafbaar feit gepleegd en tot op dat oogenblik 
heeft de betrokkene de verplichtingen, opgelegd in de vuur
wapenordonnantie, nagekomen. Ik zie dus geen reden, waar· 
om in dergel~ke gevallen niet een schadeloosstelling zou 
moeten worden uitbetaald. Ik wil hier een vergelijking maker. 
met het vernietigen van een dolle hond ; niemand zal be
toogen, dat de eigenaar van een dolle hond die afgemaakt 
is, schadeloos moet worden gesteld . Maar stel nu, dat de 
eigenaar van een kostbare rashond de hondenbelasting niet 
kan betalen en genoopt is, ut! lJOnc1 ter beschjkking van de 
overheid te stellen. Als dan de overheid die hond kan ge
bruiken, ligt het toch voo r de hand dat er schadeloosstelling 
zal moeten worden betaald . Nu is dit voorbeeld in zoo verre 
ongelukkig gekozen, omdat dergelijke honden in het algemeen 
door de bezitters wel van de hand kunnen worden gedaan, 
zoodat het niet noodig is, dat de beesten in ha nden van het 
land terecht komen. Met een vuurwapen is het echter heel 
anders. H et is in de practijk vl'\iwel niet mogelijk, een vuur
wapen te vCl'koopen aan een ander zelfs met de hijzondel'e 
medewerking van de overheid. 

Bij de bespreking van d it onderwerp kom ik al dadelijk 
bij het tweede punt dat in de Memorie van Antwoord is be
handeld, n.l. de mogelijkheid van verzegeling van het vuur
wapen waarvan geen belasting is betaald. Bij de algemeenc 
beschouwingen VIln de begrooting voor dit jaar heb ik ge
v)'aagd hoe het stond met de toczegging der Regccl'ing, c1esttic1s 
gedaan, om te O\'crweg-en of het niet mogeHjk is, ('CI1 \'lIUl'wa
))~" \~ "~\'·L~~I.!\~\\ tl'\' voorkoming dat het YCI'nicti~cl zalmo('tl'n 
wOl'den. Zeel' tot mijn leedwezen heeft de Regeel'illg toen 
moeten antwoorden , dat nlll deze verzegeling niets kon ko
men, doch dat dl' oplossing zon wO l'den gezocht in de richting, 
die thans in dc !\lclllorie van Antwoord staat aangegeven, n.l. 
dat de betrokkene in de gclc~('nhcid gesteld wordt, gedurende 
een jaar aan zijn vet'plichtinp;en te \'oldoCIl, d.w.z. de belas
ting te betalen, dan wel het vuurwapen \1111 de hand te doen. 

Ik zeg hiel': zeer tot mUn leedwezen, omdat in de meeste 
gevallen deze oplossing geen oplossing is. '''11nneer iemand 
deze belasting niet kan betalen ('11 hij krijgt gedurende een 
jaar gelegenheid, dit alsnog te doen, moet hij in den loop van 
dat jaar tweemaal belasting betalen, zoowel over het verloopen 
als over het loopcnde jaar en het is duidelijk, dat er dan in 
de meeste gevallen van het betalen van belasting niets kan 
komen. 

Een tweede oplossing die de Rcgeering geeft is, dat men 
iu den loop van het jaar het vuurwapen van de hand kan 
doen aan een ander. Dat lijkt zoo plausibel, maal' is het 
toch niet, want hoe gaat het in de practijk' In de meeste 
gevallen dat iemand tracht, zijn vuurwapen van de hand te 
doen zal hij, wanneer hij ei ndelijk een kooper ontdekt heeft 
tot de ervadng komen, dat die koopel' geen vel'gunning tot 
het bezit van het vuurwapen krijgen kan j dat is mij al in vele 
gevallen gemeld. Èn kooper èn verkooper zijn dan gedupeerd 
en het vTeemde is, dat men meestal niet begrijpen kan, waar
om de \{<Joper die vergunning tot bezit niet krijgen kan. 

In vele gevallen krijgt de kooper de mededeel ing, dat hij 
wel een vuurwapen mag bezitten en daarvool' een vergun
ning kan krijgen, maar dat dát speciale wapen waarvoo r 
hij die vraagt, te gevaarlijk is, zoodat de vergunning moet 
worden geweigerd en het wapen vernietigd. B~ dergelijke 
dingen doet zich telkens de vraag voor, waarom in al die 
gevallen de vergunningen worden geweigerd. Die besluiten 
tot weigering van vergunningen zijn nooit met redenen 
gemotiveerd. Tn ieder geval vraagt men zich af, wa81'om men 

een vergunning tot bezit van zulk een vum'wnpen niet krijgt. 
Ik zou den geachten Regeerin gsgemachtigde willen vragen, 
of er niet een mogelijkheid kan worden ge\'onden 0111 be· 
trokkenen in de gelegenheid te stellen te kunnen kennis
nemen van de motieven van weigering, Ik begrijp wel, dat 
het in vele gevallen zeer lastig zal zijn om een dergelijke 
motiveering te geven, maal' toch zal dit noodzakelijk blijken. 
Ook de overheid zal zich een maatstaf moeten vormen, op 
grond wanrvan sommige vergunningen moeten worden 
geweigerd. 

Er zijn versch illende redenen geweest, waarbij men zich 
inderdaad afvraagt, waarom zoo 'n vergunning is geweigerd, 
terwijl de betrokkenen el' op geen enke le wijze achter kunnen 
komen. Vermoedelijk zal zulk een weigeri ng zijn gebaseerd 
op inlichtingen van de politie, maal' ook de geachte Regec
rin gsgemachtigde zal mij moeten toegeven , da t zelfs een 
lichaam als de politie wel eens fouten maakt in zulke ge
vallen en dat dre fouten niet kunnen worden geredresseerd, 
Wan neer betrokkene zich zou kunnen verweren op bepaalde 
feiten die ten laste worden gelegd, in verband waarmede hij 
een vergunning tot bezit van een vuurwapen niet kan krij gen, 
kan hij althans aantoonen, dat misschien in sommi ge geval
len de politie vCI'keerde inlichtingen heeft gekregen. die 
tot weigering del' vergunning hebben geleiel. Ik zou daHI'om ' 
den geachten Regec l'ingsgemachtigde willen vragen, hoe het 
daarmede staat en of niet de betrokl<ene in geval van wei
gering del' vergunning i1lsllog in de gelegenheid kan worden 
gesteld zich op de feiten te vet'dedigen. Hoe dit zij, om aan 
verschi llende moeilijkheden een einde te maken, is destijds 
door mij gevraagd, of het niet mogelijk was om vuu rwapens, 
waarvan de belasting ni et kan worden betaald, te verzegelen, 
teneinde vernietiging te kunnen voorkomen. In de Memorie 
vfln Antwoo)'d zegt de Rcg-eering, dat die verzegeling VOOL'· 
alsnog niet kan geschieden. omdat Zi,j die practisch niet wel 
nit"oeJ'baar HCJlt en da<tf'aan voegt Zü toe, dat dÎt nÎf'ttcmÎn 
r:.og een punt van studie uitmaakt. Dat klinkt bemoedigend en 
hardnekkig. De Ucgeering is dus al anderhalf jaar bezig om 
te stndeeren op een wijze van verzegeling en in al dien tijd 
heeft die studie niets opgeleverd, maa" de Regeering laat het 
er niet bti, Zij gaat met die studie voort. 

Anderzijds zit er aan deze zaak toch een zeel' ollllangename 
kant, nl., dat hieruit kan worden begrepen, dat de Regee r'ing 
zich hiermede wel een zeldzaam testimonium puupel'tatis 
verstrekt. Wanneer toch de Rcgeering, die beschikt O\'er 
diensten als de politie en de technische legerd iensten, zoo'n 
eenvoudig vraagstuk van wapenverzegel ing in anderhalf jaar 
nog niet heeft kunnen oplossen, ben ik zeel' bevreesd, dat die 
verde"e studie daal' ook niet toe zal kllllnen leiden. Dit valt 
mij daarom zoo tegen, omdat juist in den laatsten tijd de 
Regeer ing bij de Illeest ingewikkelde zaken, zooals die tijdens 
de crisis zijn opgekomen, in korten tijd de g t'ootste moei lijk
hoden heert weten op te lossen. Ik vel'\vijs b.V. naar de 
suikerregeling, waarbij zeel' ingewikkelde intel'nationale 
moeilijkheden z~in moeten worden overwonnen, naar andere 
contingenteerin~smaatregelen ..... . 

(De heer K c l' S te n s: Het tcllen del' rubberboom en. ) 
...... en naar de individueele rubberrestrictie. Dat alles 

kan de Regeering in zeer korten tijd tot oplossing brengen. 
(De heer Sos l' 0 had i koe s 0 e!TI 0: Dat heeft twee 

en een hali jaar geduurd.) 
Voor het verzegelel1 van de vuurwapens heeft de l~egee· 

ring echter na anderhalf jaar nog geen oplossing weten 
te vinden. 

(De heel' Ver b 0 0 lil: Daaruit blijkt, hoe moeilijk het 
vraagstuk is. 

De heer De Hoog: Dat is een bewijs uit het 
ongerijmde.) 

Ik vrees, dat wanneer de Regeel'ing verdet, aU een gebruik 
mnakt van de diensten, waarover Zij beschikt, Zij niet verder 
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(Kan,) 
komt cn cln8l'O ili zou ik de suggestie willen cloen om eens 
buiten de diensten te gaan informeeren, bij v, bij den parti
culieren w" p enJla ndel, of Illen daal' wellicht een oplossing 
voor het \'cl'Zcgelen "au vuurwapens weet. 

Oo k zou men zich tot Ncc1cl'll:lnd kunnen wenden, misschien, 
dat daal' in dit opzicht meel' wijsheid bestaat, 

(D e hecl' K c J' S ten s : H et is een lmvenc1i ge aan
ge legenheid,) 

Inderdaad, maal' wanneer de Regeering voor de onmoge
lijkh eid staat dit onderwerp op t e lossen, waarom zou men 
dan niet eens aankloppen bij den grooten broer, 

(De heel' R oe p: E en bel'oep doen op de rijksee nheid ,) 
I k zal het J' cgccringsa ntwoord met belangstelling af

wachten . 

De Voorzitter: Ik decl mede, dat zij n ingekomen: 

1. cen nmenclelllcnt. ondcl'tec]{cnd dool' de hoeren Blanllw, 
Yo H eng Kam , Soetardjo en Verboom (st , 6) , luidende: 

1.0ndcrgeteekenden hebben de ee t' voo I' te stellen in 
de ontwerp-ordonna nti e tot wij zigi ng en aanvul lin g van 
de nieuwe ,'ullI'wapem'egelingen en7., (zitt , 1938-'39, 
Olld. 72) de volgende wijzigingen fl an te bl'engen: 
l p. Tn nrt ik el I A onde\' a. wordt tusschen de woorden 

,,TJil nel" en " aan!) ingevoegd: ,,- yoo rzOOYC'1' ~eell 
,'e t'bem'd" cl'klaring is uitgesproken tegen schade

loosstelling "an dcn rechthebbende _". 
2e. l il tlI·tikel 1 B onder (IJ wordt tnssehcn de woorden 

,,1 m!lel" en "oa 11" ingevoegd : ,,- VOOl'zoovel' geen 
verb(,lIl'dn~ l'ldarin{! is uitgesproken te~en schade
l oosst('lIin~ \'all dC'n I'cchthehh('nde - "." 

2, eei, rnotic, ondertcckcnd door de lH'Cl'en BI<l4ttW, Yo 
H eng !Cam, Soetardjo en V erboom (st. 7), luidende: 

"Het College vall Gedelegeerden van den Volksraad, 
gehool'd de debatten, 
acht het noodza kelijk dat zoo spoedig mogelijk eeu 

l' egeli n~ ~('troffen wordt krachtens welke vuurwapens, 
ten nanr.Îcn wl.llll' van ele ve rschuldigde belasting niet 
wordt. betaald, op H' t'zoek van den belanghebbcn,de kun
nen worden verzegeld, in welk geval deze VUU l'wapens 
zonder ve rnietiging lil het bezit \'an belanghebbenden 
worden gelaten," 

H et amendement ('ll de motie zijn ve rmenigvuldigd en 
rond gedee ld en kunnell, hoewel ziJ nog afzonderlijk aan d e 
orde zu ll en worden gesteld, reeds thans in bespl'eki ng wor~ 
den gebracht. 

De heel' Kan : Mijnheer de Voo rzitter! lk wil den heer 
Blaa uw bijvallen inzake zijn verzoek aan de Regeering om 
de vuurwapens, waarvoor de belasting niet kan worden be
taald, van deze be lasti ng vrij te stellen en cloor verzegeiing 
Cl'\'OO I' te zo rgen, dut von deze vuurwapens geen gebruik kan 
worden gemaakt. 

U it het feit, dat de H.egecring hiertegenovel' ni et gehee~ 
afl\eerig s tant, m ail !' het ondcrwerp nog in studie heeft, kan 
men concl ucl ee l'cn, cl<lt de Regeering de billijkheid ervan 
inziet. 

Ik zou h et geen de heel' Blaauw gezegd heeft echte r een 
' .... eini g will en arncndeeren en het volgende willen zeggen. 

De hee l' Blaauw heeft gesproken vun bezitters vall VUU1'

wnpcns, die de belasting niet kunnen betalen. BI' zijn echter 
bezitters van VUUl'wapens, die de belasting ervoor ni et willen 
betal ell , omdHt zij VHII he t vuunvape n geen gebruik maken 
en daarom het "Ulll'wapen gaarne verzegeld zouden zien, 
dH ar zij het vuurwapen niet gebruiken, maal' het hun , zooa]s 
de heer Blaauw opmerkte, moeilijk valt eell kooper voor het 
YUUl'wa pen te vi nden . 

Ik zag dus gaarJlC, dat de motie zoo we rd opgevat, dat 

(De Hoog,) 
vuurwapens, waarvo or mcn de belast ing ni et kan of niet 
wil betalen, vel'Zegeld kunnen wOl'den . 

Ik zal niet zeggen, dat de Regeering zich een testimon ium 
van weinig voortvarendh eid heeft uitgereikt, omdat Zij de 
aangelegenheid nog in studie heeft, ik wil alleen zeggen : 
waal' een wil is, wordt ook een weg gevonden en hiel' kan 
deze weg zelfs op zecl' gemakkelijke wij ze gevonden worden. 
Ik vertrouw dan ook, dat de Regeerin g ingaat op de suggest ie 
nHl den heel' B1aall\v en spoedi g met een regeling komt, 
welke den heer Blaauw en den zijnen bevredigt. 

' Vat het technische bezwaar betreft, waarvooL' zoovccl 
studi e naoel ig is, lijkt het mij als leek dat hiervoor "emak
kelijk een oplossing kan worden gevonden dOO I' bij v, de loop 
van het vuunvapen op zooelanige wijze te verzegelen dat 
het on mogelijk is van het vuurwapen gebruik te m:lken . 
rrelkenjal'e, wan neer de vuurwapens ter inspectie moeten 
worden ingeleverd, kan dan geconsta teerd worden, of de 
plombe of wat dan ook, nog aanwezi g is, Blijkt de plombe 
niet meel' aanwezig te zijn dan zo u een extra zware boete 
kunnen worden opgelegd. H et komt mij voor, dat het vraa g
stuk zeel' gemakkelijk is en dat niet een jarenlano'e studie 
nooeli g is om er een oplossing voor te vinden. I!! 

'Yanneel' ee n regeling getroffen wOl'dt, zal de Uegecl'ill g 
zeker vele bezitters van vuurwapens tevredenstellen. Ik 
geloot niet , dnt hel de Regccl' ing erom te doon is om quand 
même belasting te heffen, waal' een weg gevonden zou kun
nen worden om de bezitters va n vuurwapens eenigel'm atc 
\'au de belastin g te bevrijden. 

De heel' De" Hoog: Uijnll ee l' de Voorzitter! Mijn fl'Uetie 
heelt JUi st alt 'Jd. gestreefd naar het \'inden van een oplossing 
um ltlcnschen, dIe hun HIUI'\V:lp enhelastin g niet lntn llcn be
talclI , tegemoet te komen cn te ,'ool'komen, dat hun vuur
wapen zou worden vernietigd, 

Ongeveer twee jaar geleden is in het College van Gedele
geerden doo l' dezen Regeeringsgemuchtigde de toezegging 
gedaan, dat de R egeering naal' een oplossing zou zoeken om 
aan den eenen kant de zek erh eid te hebben dat als de vuur
wapen belasting niet betaald werd, het vuurw;pen ook ni et 
zou worden gebruikt en aan den anderen kant om in zulk 
{'cn gcnll den houder van een vuurwapen tegemoet te komen, 

De l~ egeel'ing heeft op de desuetreffende opmerkin g in de 
Memone Yall AntwoOl'd geantwoord dat HI1(]cl'half à twee 
jaar geleden een ?e l'gelij,kc toezeggi n'g dool' de Rcgee l' ing is 
gedaa~ en tInt de Hegccl' 1J1g nog bezig is met dl' bestu cleerin g 
van dIt vraagstuk. 

Ik za l ~CCII commen~aul' leveren op deze "c l'kla rin g vall 
de Hegeerlllg, maar wil toch gaarne even ee n andere toc
lichtin g op deze zaak geven. H et gebeurt herhaaldelijk _ 
en het is in den tijd , die achter ons ligt, clikwijls het geval 
geweest - dat men, wan neer men geen geld had om d e 
vuurwap enbelas ting te betalen, het wapen inl everde, Het 
wapen werd dan al of ni et vernietigd, Men heeft namelijk 
gedaan gekregen dat het wapen voor een half jaar bij de 
politie kon worden bewaard, ofschoon deze claneop niet was 
ingeri cht, met het n acleeli g gevolg, dat het wapen, dat zou 
worden bewaard tot de vuurwapenbelasting zou zijn vol
daan, niet we l'd schoongemaakt en onderhouden. ' VanneeJ' 
men het t erugk reeg was het dan in wHal'de tC l'uggegaa n, 

Ik wil mij hiel' met klem aansluiten bij de "erklal'Îng van 
den heel' Blaanw, dat de praktij k van de verkoop van vuur
wapenen anders is dan de Regeel'ing mededeelde, H et is een 
heele t oer, een vuurwapen te verkoopen. :Mcn heeit eerst 
allerl ei moe ilijkheden te overwinnen en da n is het nog de 
groote vraag of de koopel' toestem ming luijgt, zulk een 
vuurwapen te mogen koopen. 

Voor mij gaat het echter om wat ande !'s, De Regeering 
heeft verklaard, dat Zij de mogelijkhcid van verzegel in g van 
vuurwapenen nog aan het bestucleeren is en ik wil die 



3~ 

6de VERGADERING - MAANDAG 21 NOVEMBER 1938. 

WUziging en aanvnlling vuurwapenregelingen enz. (Ond. 72 ) . 

(De Hoog. ) 
kwestie nu eens nader onder de loupe nemen. Ik heb 
getracht om van onzen kant te helpen tot een oplossing te 
komen. Wij zouden ons ook op het standpunt kunnen stellen; 
de Regeering moet een oplossing vinden, maal' wij hebben 
dat niet gedaan en hebben onzerzijds suggesties voorge
bracht, ten einde te komen tot een oplossing van deze 
kwestie. Wij hebben b.v. de vraag gesteld: kan znlk een 
vuurwapen niet op een zoodanige wijze verzegeld worden, 
dat men de zekerheid heeft dat het niet gebruikt kan 
worden 1 De heer Kan heeft er zooeven al op gewezen, dat 
men in znlk een geval elken keer op 1 Jannari van het nieuwe 
jaar met het vuurwapen bij de politie zal komen, waarna ge
constateerd kon worden dat het nog verzegeld is, zoodat er 
geen sprake van kan zijn, dat het intusschen gebruikt is. 

Wij hebben in deze van alles gepr obeerd. Ik heb onder 
anderen den adviseur van de Regeering over deze zaak ge
sproken en deze verklaarde, dat het niet alleen minder 
gegoeden met bescheiden middelen betrof, maar dat ook 
gewezen officieren hun revolver inl everden en verklaar
den, dat zij het vunrwapen gaarne zonden behouden, maar 
dat zij ervoor bedankten om er elk jaar f 6 belasting voor 
te betalen. 

Wij hebben bij die gelegenheid ook medegedeeld, dat het 
herhaaldelijk gebeurt, vooral bij onze groep, dat men oude 
wapens erft, pistolen waarmede geduelleerd wordt en dat men 
deze wapenen, wanneer men de verschuldigde belasting niet 
bctaa\t, moet 'inleveI'en. 

(De heel' D e V i 11 ene u v e : Wapenen om te duelleer en 1) 
Ja, Mijnheer de Voorzitter, het komt den heer De Villeneuve 

misschien vreemd voor dat iemand er duelleerpistolen op na 
houdt, Dlaar het is toch zoo. Ik heb hier dus het oog op oude 
pistolen die men voor het mooie ervan heeft; wanneer de houder 
daarvan de vnurwapenbelasting daarvoor luet betaalt is hij 
ze kwijt. De honder van een dergelijk pistool ziet veelal in 
ï..ulk e.C\\ w~)?e\\ ec\\ "})ocsaka. en heeît niet in het minst gele
gcnJleid van de betaling del' belasting ervoor af te komen. 

(De heel' R oe p: Maar hij wil er toch ook niet van aH) 
Zeker, maar hij kan ook niet van de verplichting afkomen 

de vuurwapenbelasting daarvoor te betalen. 
Ik heb, toen ik naar den adviseur van de Regeering ben 

gegaan, gezien wat hier jnist gesignaleerd fi(}et worden als 
een opvatting van de Regeering, waartegen met klem Dloet 
worden opgekomen. 

Ik vroeg of het niet mogelijk was het wapen te verzegelen, 
maar men antwoordde mij , dat er zooveel soorten van vuur
wapenen zijn, dat een uniforme verzegeling niet mogelijk is. 
Daarna vroeg ik, of het dan niet mogelijk zou zijn om bijv. 
een ijzerdraad door den loop van het wapen te halen en daar
aan het zegel te ·bevestigen. Daarop antwoordde men mij, dat 
dI t ook weer vele moeilijkheden zou geven. Ik zou hier nu 
even willen aanhalen, wat een gemeenteraadslid van Sema
rang tegen de Regeering heeft gezegd. n.l. dat men den in
druk. krijgt dat wanneer men met een redelijk verzoek komt de 
Regeering niet overweegt, hoe Zij daaraan tegemoet zou kun
nen komen, .,maar dat wanneer men komt met een redelijk of 
een onredelijk verzoek - dit speelt hier heelemaal geen rol -
de Regeering . zichzelf afvraagt : hoe kan ik den verzoeker op 
de beste. mamar met een klui tje in het riet stnren Y 

Het emd van het onderhoud is geweest, dat ik tegen den 
betreffenden persoon heb gezegd: als U tegen alles bezwaar 
maakt, WIl Ik U nog zeggen, dat U in deze niet moet zoeken 
naar een oplossing die voor de volle 100% der gevallen zal 
g~ldel1. 'Va,nneer men een regeling zou kunnen maken, die 
b~ verzegehng van het wapen voor 90% del' gevallen voldoe
nmg geeft, make men niet het betere den vijand van het 
goede en trachtc ~iet voor de volle 100% de verzegel ing te 
waarborgen, terwIJl men m.i. met 90% zal kunnen vol
staan. De politie kan dan van de Re~eering eischen dat Zij 
aan den maatregel, dien Zij den mens~hen oplegt en 'die dool' 

(Van Helsdingen.) 
velen als een onbillijkheid wordt gevoeld, niet tracht een 
regeling vast te koppelen die voor de volle 100% de verzege
ling verzekert, maar dat Zij probeert de 10%, die bij een 
90% zekerheid van de verzegeling aan de 100% tekort komen 
op een andere wijze op te vangen. Men legge bijv. zware 
sancties of boeten op, maar blijve niet halsstarrig aa.ndrin gen 
op een regeling die de volle 100% zekerheid geeft. Wanneer 
men een maatregel kan krijgen, die voor 90% voldoet, moet 
men niet op die resteerende 10% kijken en zeggen: die rege
ling wensch ik niet, want ik eisch de volle 100% . 

Ik zou daarom aan de Regeering willen aanbevelen: pro
beer het eens met een regeling, die voor een zeel' groot deel 
aan de bezwaren tegemoet kODlt en zorg wat de rest betreft, 
dus voor die 10%, of hoeveel percent dat ook moge zij n, 
ervoor dat door een zware straf, of hooge boeten, de sch rik 
erin komt. 

Ik zou nog willen wijzen op het fe it, dat de Regeering de 
jachtordonnantie in het leven heeft geroepen, maar toch niet 
de minste kans ziet om op de naleving daarvan een behoor
lijke controle nit te oefenen. Dit feit heeft de Regeering 
geaccepteerd. Maal' wij kunnen hiel' een maatregel krij gen 
die voor minstens 90% de gevallen zon kunnen opvangen en nu 
moet DIen het volle pond vragen. Ik moet zeggen, da t ik dit 
een opvatting vind, die niet juist geacht kan worden. 

Aan de hand van hetgeen ik nu heb opgemerkt, wil ik de 
Regeering verzoeken werkelijk eens te komen tot een regel ing, 
zij het da.n niet een volmaakte regeling. \Vij zij n Cl' hier 
altijd op uit volmaakto, perfecte regelingen te maken, lnMII' 

men breke met dit systeem en neme genoegen met een regeling, 
die in elk geval een zeer groot deel der gevallen opvangt. 
Men kan het dan eens een poos aanzien en eventueel lat.e r 
de regeling nog aanvnIIen, maar in eIk geval kome men thans 
tegemoet aan mijns inziens ge rechtvaardigde wenschen, die 
telkens zijn voorgebeaeht en ten aanzien waal'vnn de Heg'cl'l"ing 
- en dat is het merkwaardige - een toezcggjng llceft gedaan, 
ik zou bijna zeggen met de bedoeling om na 1% jaar te 
knnnen verklaren, dat de zaak nog steeds in studie is. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter ! Het be
toog van den heer Blaanw heeft voor wat het tweede pnnt 
betreft grooten stenn gevonden en inderdaad heeft de ge
dachte, welke in de motie is belichaamd, veel aantrekkelijks. 
Ik kan alleen nog niet beoordeelen of er zeer ernstige be
zwaren tegen bestaan. De betoogen van mijn geachte mede
leden hebben er mij wel van doordron gen, dat overigens een 
redelijke <>plossing waarschijnlijk wel gevonden kan worden. 
Als dat het geval is zal ik gaarne mijn stem aan de motie 
geven. 

Ten opzichte van het eerste gedeelte van het betoog van 
dit geacht medelid, moet ik toch echter wel eenige beden
kingen naar voren brengen. Heb ik hem goed verstaan, daa 
heeft hij zelfs v rij nadrukkelijk verklaard, dat el', nu de 
vuurwapens niet worden vernietigd, doch verbeurd verklaard 
en ten nutte zullen komen van het land, zelfs in geva l van 
een strafbaar feit alle aanleiding bestaat om den persoon, aan 
wien het vuurwapen ontnomen wordt, een zekere schadeloos
stelling te geven. 

(De heel' B I a a uw: Alleen indien er geen strafbaar feit 
wordt gepleegd!) 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben blij. dat de heel' Blaauw 
di t nog even nadrukkelijk heeft verklaard, want zoo dat 
niet zijn bedoeling was geweest, zou ik daartegen natuurlijk 
zeer ernstig bezwaar hebben gehad . 

Ik voel wel wat voor het eerste deel van het betoog vaIl 
den geachten spreke r. De verbeurdverklaring van het vuur
wapen, na het niet betal en ,an de belasting terzake, hc(\ft 
tenslotte toch wel een ander karakter dan een verbeurd
verklaring, zooals die in het Wetboek van Strafl'echt is 
geregeld. In het strafwetboek is de vCl'beurdverklar ing een 
bijkomende straf en dan is het uit den aarcl der zaak vol-
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komen begrijpelijk, dat wanneer te dezer zake een strafbaar feit 
is gepleegd, van een vergoeding of schadeloosstelling van hel 
verbeurd verklaarde geen ~prake kan zijn, ook al heeft het 
gouvernement nut van het verbeurd vOl'klaarde goed. Am, 
den anderen kant geloof ik echter, dat men goed doet, den 
term "verbeurdverklaring" zooveel mogelijk te vermijden en 
b.v. te spreken van "aan bet land trekken van bepaalde 
goederen," "het tot zich nemen" - speciaal in dit geval -, 
waarbij dan sprake kan zijn van het uitkeeren van een be· 
paalde vergoeding. 

De heel' Drossaers, directeur van Binnenll1ndseh Bestuur: 
l\itjnheer de Voorzitter! Wanneer ik mag aanvangen met dl' 
beantwoording van den heer Blaauw, zou ik omtrent het dool' 
Itcm naar voren gebrachte het volgende willen opmerken . De 
geachte sp"eker heeft in de eerste plaats een aanvulling voor
gesteld van art. IA sub a, inhoudende, dat tusschen de woor
den "Land JJ en "aan" zal worden ingevoegd: "voorzoover 
geen verbeurdverklaring is uitgesproken tegen schadeloosstcl~ 
lillg van den rechthebbende. " 

lIet geachte lid is aangevangen met el' op te wijzen, dat 
het- de bedoeling van de Regeerhlg is om nu aan de VUllrwa~ 
pCIlS, die ingeleverd z\in nog een bestemming ten behoeve van 
het land te kunnen geven. Daarbij heeft hij zich afgevl'aagd, 
of Cl' in dat geval - wanncer derhalve een vuurwapen wordl 
bestemd ten algemeene nutte - geen aanleiding bestaat om 
een schadeloosstelling aan den ex-bezitter toe te kennen. Daar
bij wenseht het geacht e lid dan nog onderscheid te zien ge
maakt tusschen gevallen, waarin een strafbaar feit is gepleegd 
en gevallen, waarin dat niet het geval is geweest. In het 
hlalsle ~evat zon hij het dan wel gemotiveerd achten, dat er 
een schadeloosstelling aan den ex-bezitt er wordt uitgekeerd. 

lIIijnbeer de Voorzitter! 'regen dit vool'stel van den hee,' 
Blaallw bestaan bezwaren. Onder de gevallen waarin geen 
overtreding, geen strafbaar feit is gepleegd, kunnen zich ook 
gevallen voordoen, waarin men de belasting niet wenscht te 
l>ctn Iell, zooals ook - wanneer ik mij niet vergis - dool' den 
heol' Elaunw is opgemerkt, dan wel in elk geval door andere 
sprekers 1Iaar vOI'on is gebracht. \Van ncer men nu de vuuJ"
wapenhelasting niet wen s c h t le betalen - daartoe dus 
we l instaat zou zijn - wordt het wapen ingeleverd. In een 
del'gelijk geval is Cl" geen strafbaar feit geplecgd en wanneer 
dan aan dat wapen een bestemming zou worden gegeven ten 
algemeene nutte, zou de heel' BIaauw het redelijk achten, dat 
een dergelijk persoon, die echter wel degelijk de bepalingen 
op de vuul'wapenbclasting heeft overtreden vanwege zijn niet
betalen van de belasting, een schadeloosstelling daarvoor krijgt. 
Dat zou echter op die manier wel een zeer gemakkelijke me
thode zijn voor de vuurwapen bezitters om zich op die wijze te 
onLdocn van het wapen en daarvoor nog wat van het land 
te ontvangen ook. 

Daal·om bestaan dan ook tegen deze suggestie ernstige 
bezwaren. Degenen die op een bepaald moment niet in staat 
zijn om hun vuul'wapenbelasting te betalen, zullen eveneens 
verplicht zijn hun vuurwapen in te leveren. Ten einde nu 
te voorkomen, dat een dergelijk wapen direct wordt verbeurd 
verklaard en daaraan een bestemming wordt gegeven door 
het land , zal in de r egeerin gsverordening - gelijk ook reeds 
in de l\1emorie van 'r oc li chting op deze ontwerp-ordonnantie 
is opgemerkt - een bepaling worden opgenomen, waarbij 
wordt voorgesch reven, dat het vuurwapen gedurende een 
jaar ter beschikking wordt gehouden vnll den bezitter, gedu
rende welken tijd de bezitter dus nog in staat wordt gesteld, 
hetzij z~jn vuul'wnpenbelasting te betalen, hetzij het wapen 
van de hand te doen. 

Tot dusver is de Uegeering er nog niet in geslaagd een 
oplossing te vinden voor ecn behoorlijke verzegeling van vuur
wapens, zooals door den heel' Blaauw en de nndere sprekers, 
d(' heel'en Kan, De Hoog en Van Helsdin gen, wordt bepleit. 
Hierovel' is gesproken op een w\lze waarop ik liefst 
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op dit moment niet al te diep zal ingaan. Alleen tegen een 
wijze van voorstellen en wel die, welke door den heel' De 
Hoog gegeven is, moet ik opkomen. 

De heer De Hoog toch stelt het · voo,' alsof de Regeering 
eigenlijk opzettelijk deze kwestie op de lange baan schuift, 
omdat Zij er tot dusver nog niet in geslaagd is een afdoende 
oplossin g voor die verzegeling te vinden. 'r egen deze voor
stelling van zaken moet ik protesteeren. Ik hoop, dat de 
geachte leden van dit college de verzekering zullen willen aan
vaarden, dat de Regeering inderdaad niet stil gezeten heeft en 
haar technische adviseurs heeft geraadpleegd, teneinde een 
zoodan ige verzegeling, als hier bedoeld wordt, te vinden, zoodat 
inderdaad van het wapen, dat dan in handen van den bezitter 
zal kuunen blijven, geen gebruik kan worden gemaakt. 

Nu zegt de heer Blaauw wel - en met hem de heer De 
Hoog - dat dit toch zoo'n dood eenvoudig vraagstuk is, 
reden waarom het onbegrijpelijk is, dat de Regeering na ander
half jaar tijd, nog geen oplossing heeft kunnen vinden, maar, 
Mijnheer de Voorzitter, deskundigen denken er anders over. 
Die vinden dit vraagstuk in het geheel niet zoo eenvoudig 
op te lossen en als ik nu een oogenblik in den zelfden trnnt 
Z(JU spreken, als de heer Blaauw zooev·en gedaan heeft, dan 
zou ik willen vragen; indien het nu werkelijk ZOO'll dood
ec..nyoudig vraagstukje is, waarom hebben dan diegenen, die 
zich ook voor dit vraagstllkje interesseeren, niet eens een 
werkelijk bruikbare oplossing aan de hand gedaan! Tot dus
ver is dit nog niet geschied! Hoe het zij, dool' mij, als direc
teur van Binnenlandsch Bestuur, is nogmaals de hulp inge· 
roepen van den Lege"eommalldant om aan het hoofd van de 
werkplaats voor dl"aagbare wapens, op te dragen nogmaals 
te tl'l1chten een oplossing tel' zake te vinden. 

D(' heel' De Hoog acht het niet noodig, dat gezocht wordt 
naar een oplossing, welke 100% zekerheid geeft, een oplos
sing dus, waarbij met de verzegeling niet de minste risico 
wordt geloopen. 

De heel' De Hoog pleit er voor, dat de Regeering genoegen 
zal nemen met een oplossing, die 90% zeke rheid geeft. De 
Hegeering, Mijnheer de Voorzitter, voelt claar zeker wel voor. 
Zij betuigde bereids haal' sympathie met de gedaeMe, niet te 
snel tot ,'ernictigillg dcr wapens over Ic gaan, en om tel' 
wille van den bezitter van het wapen een regeling te treffeu, 
waardoor deze het wapen zal kunnen onderhouden gedurende 
eell bepaalden tijd, dat hij nog in de gelegenheid is, alsnog 
aan zijn verplichting te voldoen . En dan kan van de Regee
ring toch niet worden aangenomcn dat Z.ij niet zal streven 
naar een oplossing, die zoowel redelijk is als afdoen,l. El' 
zal dan ook niet worden gestreefd naar een oplossing welke 
de volle 100% zekerheid geeft, mits el' slechts een oplossing 
gevonden worde waarbij redelijkerw.ijs kan worden aangeno· 
men dat de bezitter gedurende den tijd, clat het wapen is 
verzegeld, er geen gebruik ,"an maken za l. 

Experts verzekeren, dat dit iets buitengewoon moeilijks is, 
want als mon b.v. een onderdeel van hel wapen weg
neemt is het zeer eenvoudig, het door een ander te vervangen 
en het is volgens hen vrijwel ondoenlijk, een zooda.nige ver
zegeling aan te brengen dat de bezitter het wapen niet kan 
gebruiken. Nu is het mogelijk, dat de expel·ts inderdaad te 
zware eisehen stellen, dat ze naur een 100% oplossing 
streven, en daarom wil de Regeering den sprekers, die het 
hierover hebben gehad, wel de verzekering geven, dat Zij 
niet naar een zoo perfecte oplossing zal streven, mits Cl' 

voldoende zekel'heid bestaat, dat met de te vinde n 
oplos,.:;ing menschelijkerwijs gesproken geen overtreding 
mogelijk is. 

De heel' Blaauw mankte ook eenige opmerkingen over de 
mogelijkheid van overdracht vall ingeleverde vuurwapens, 
welke mogelijkheid hij zeer geri ng acht, omdat in vele ge
vallen de adspirant.]woper geen vergunning tot bezit van 
het vuurwapen, dat hij wenscht over te nemen, kan krijgen. 
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Het is natuurlijk mogelijk, dat zulk een geval zich voordoet; 
of dit in de meeste gevallen zoo is, kan de Regeering op het 
oogenblik niet zeggen. In ieder geval is het een feit, dat er 
voor het bezit van een vuurwapen strenge eischen worden 
gesteld. Maar, Mijnheer de Voorzitter, die eischen iijn toch 
wel bekend. Men moet een vuurwapen - en dat geldt spe
ciaal voor de gevaarlijke vnurwapenen - noodig hebben, 
men moet te goeder naam en faam bekend staan e.d. 

De heer Blaauw vraagt of, wanneer een vergunning wordt 
geweigerd, de aanvrager niet in kennis kan worden gesteld 
met de motieven, die daartoe hebben geleid. Nu zijn de 
besluiten tot weigering in den regel inderdaad zeer summier 
gesteld en het is ook uiet altijd gewensebt, deze motieven 
in extenso in het besluit op te nemen. Maar in die gevallen, 
waarin een aanvraag geweigerd werd omdat de aanvrager 
niet aannemelijk kon maken, dat hij het wapen bepaaldelijk 
noodig had, bestaat er niet het minste bezwaar, hem met het 
motief in kennis te stellen. 

Ik meen hiermede van de beschouwingen van den heer 
Blaauw te kunnen afstappen en wil thans nog een kort ant
woord geven aan den heer Kan, die zijn adhaesie heeft betuigd 
aan de door den heer Blaauw c.s. onderteekende motie, doch 
die daarin zou willen zien betrokken die personen, die de 
vuurwapenbelasting niet willen betalen omdat zij van het 
wapen geen gebruik willen maken. Dat gaat toch werkelijk 
zeer ver, Mijnheer de Voorzitter . Om nn aan die personen, 
die geen gebruik willen maken van hun wapen, daarom de 
belasting niet willen betalen en als gevolg daarvan verplicht 
zijn bet in te leveren, ook nog tegemoetkomingen te verleenen, 
zou niet anders beteekenen dan dat die personen in de gelegen
heid worden gesteld zich van het wapen te ontdoen en daar
voor nog eell schadeloosstelling te ontvangen, indien aan dat 
wapen een bepaalde bestemming door den lande zou worden 
gegeven . 

(De heer Kan: Ik heb alleen mijn .dhaesie betuigd aan 
de kwestie van de verzegeling.) 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter , ik zie in mijn aanteeke
Dingen nu ook, dat de heer Kall het alleen over de 
verzegeling heeft gehad. Toch moet de Regeering 
ook op dit puut bezwaar maloen. Het is nu een
maal zoo, dat voor het bezit van eell vuurwapen belasting 
wordt gevorderd en zoolang men dat wapen bezit, moet men 
aan die verplichting voldoen. Wanneer men dus wel de be
lasting kau betalen, doch dit niet wil doen, bestaat er niet de 
minste aanleiding om zulke personen ook nog tegemoet te 
komen. Ik meen hiermede in hoofdzaak de opmerlringeu der 
geachte sprekers te hebben beantwoord. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil beginnen 
met mijn erkentelijkheid te betuigen aan degenen, die hun 
steun hebben verleend aan wat ik vanochtend heb gezegd, nl. 
de heeren Kan, De Hoog en Van Helsdingen. Het leek aan
vankelijk alsof de heer Van Helsdingen nog eenige bezwaren 
had, doch bij nader inzien zal hij wel begrijpen, dat het hier 
een misverstand heeft gegolden en wij ten slotte precies het 
zelfde wenschen. 

Zelfs ben ik tot op zekere hoogte dankbaar vaar hetgeen de 
geachte Regeeringsgemachtigde hedenochtend heeft verklaard, 
omdat daarnit ten minste niet. die strakkfl honding hlijkt die 
in de l\fcmorie van Antwoord was belichaamd. 'roch za] de 
geachte Regccl' ingsgemachtigde ten opzichte van enkele onder
deelen niet met mijn wenschen accoord kunnen gaan. In de 
eerste plaats geldt dit het inmiddelds ingediende amendement, 
hetwelk vraagt om schadeloosstell ing toe te kennen voor die 
vuurwapens, die het land ten algemeenen nutte zal aanwenden 
en ten opzichte waarvan geen strafbaar feit is gepleegd. De 
geachte Regeeringsgemachtigde onderscheidt hier twee ge
valJen, nl. in de eerste plaats het geval, waarbij het wapen is 
ingeleverd, omdat de betrokkene de belasting niet wenseht te 
betalen. Hij acht dit een overwegend bezwaar, omdat, wan-

neer zulk een schadeloosstelling zou worden uitgekeerd, de 
Regeering daarin een gemakkelijke methode voorziet voor de 
bezitters om zich van het betalen van de belasting te ontdoen 
en toch nog wat voor het vuurwapen te krij gen. 

Ik geloof toch, dat deze visie op de zaak niet. geheel 
volledig is. Men moet vaar oogen houden in de eerste plaals. 
dat hier een belasting wordt geheven, die in verhouding tot 
de waarde van het object exorbitant hoog is, zoo exorbitant 
hoog, dat men haar bijna met een langzame onteigening kalt 
vergelijken en in zeer vele gevallen heeft de belasting dan 
ook geleid tot een langzame onteigening. 

(De heet D ros S a ers, directenr van Binnenlandsch 
Bestuur : Dan zou de heer Blaauw beter een voorstel tot vel'
laging van de vuurwapen belasting kunnen indieneu dan dit 
amendement.) 

Als het aan mij ligt, houdt de belasting morgen op, ik 
wijs er echter op, dat de belasting thans niet "an de orde is. 

(De heel' Dra s s a ers, directeur van Binnenlandsch 
Bestunr : U brengt zelf de belasting ter sprake.) 

In verband met de thans bestaande exorbitant hooge 
belasting breng ik ter sprake een mogelijkheid tot het uit
keeren van schadeloosstelling, wanneer de bet rokkene de 
belasting langzamerhand niet wenscht te betalen. Dat iJl de 
eerste plaats. 

Een tweede reden, waarom schadeloosstelling niet kan 
worden uitgekeerd, zelfs in gevallen, ~vaarin de betrokken.e 
de belasting niet wenscht te betalen, IS de practlsche moel
lijkheid en in zeer vele gevallen de practische onmogelijkheid 
voor den betrokkene om zich in den vrijen handel van het 
vuurwapen te ontdoen. Als het bijv. betrof een auto of een 
radiotoestel zou het gemakkelijk gaan, maar bij een vuur
wapen wordt de betrokkene aan alle kanten door overheids
maatregelen geblokkeerd. Daarom zou ik zelfs in de gevallen, 
waarin de betrokkene cle belasting niet wenscht te betalen, 
reden zien voor het uitkeeren van de schadeloosstelllll g. 

Bovendien vergeet de Regeer ing één ding. Zoo gemakke
lijk om wat voor zijn vuurwapen te krijgen, is h~t voor ~.e 
trokkene nog niet, want hij weet van tevoren met, of zIJn 
vunrwapen ten algemeene nutte zal kunnen strekken .. Als 
het vuurwapen wordt ingenom en en de RegeerllIg vermetlgt 
het dan is ook in mijn gedachtengang het m tkeeren van de 
sch~deloosstelling niet noodig. Alleen in die gevallen, waar
in het eigendom van landsinge7.etenen zal gaan strekken ten 
algemeene nutte vraag ik een uitkeeri ng van een schadeloos
stelling. 

(De heer R oe p : En wanneer met het vuurwapen geen 
strafbaar feit is gepleegd.) 

Inderdaad. 
Wanneer ik in dergelijke gevallen schadeloosstelling vraag, 

blijf ik geheel binnen de Nederlandseh-Indische rechtsorde 
en op grond daarvan vraag ik de llitkeel'ing van een schade
loosstelling. 

Het tweede onderscheid, dat de Regeel'ing maal<t, be
treft deO'enell die het vuurwapen hebben moeten inleveren, 
omdat zij de belasting ni et kunnen betalen. Voor deze lieden 
heeft de Regeering verwezen naar de oplossing, die ook in 
de Memorie van .Antwoord staat vermeld, deze menschen 
krij gen nog een jaarlan g de gelegenheid om aan hun bela~
tillgplicht te voldoen, zij kunnen zich in den loop van dIt 
jaar ook nog van hun vuurwapen ontdoen. 

In eersten termijn heb ik reeds verklaard, dat dit voor 
die mensehen niet helpt. Zij kunnen de belasting uiet betalen 
en derhalve kunnen zij zeker niet tweemaal de belasting 
betalen. Het ontdoen van het vuurwapen is in de practijk 
in vele gevallen nagenoeg ondoenlijk. Het zal de Regeering 
dan ook wel bekend zij n, dat in den loop der laatste jaren 
vele vuurwapenen ingeleverd moesten worden, maar, als 
zulke vuurwapens njet vernietigd worden, als zij zullen 
strekken ten algemeene nutte vraag ik daarvoor het uitkeeren 
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van een schadeloosstelling, ook in de gevallen, waarin de 
betrokkene - ik herhaal het. - de in verhouding tot het 
voorwerp exorbitant hooge uelasting niet wil betalen. 

Wat de tweede kwestie betreft, de eventueele verzegeling 
van het vuurwapen, heeft de geachte Regeeringsgcmachtigde 
er nogmaals op gewezen, dat dit werkelijk zoo eenvoudig 
niet is en de geachte Regeeringsgemachtigde heeft er nog 
op gezinspeeld, dat van de zijde van particulieren geen enkele 
oplossing is aan de haud gedaan. Als de verzegeling dan 
zoo eenvoudig is te bewerkstelligen, zou dit toch wel zijn 
gebcurd . 

Geheel juist is dit niet, want daargelaten, dat suggesties 
van particuliere zijde dool' de overheidsdeskundigen niet 
altijd zoo gaarne aauyaard worden, is van den aanvang af 
gewezen op de oplossing, welke mijn geacht medelid, dil 
heer De Hoog, zooeven nog terloops heeft genoemd, het halen 
vau een ijzerdraad door de loop van het vuurwapen en het 
verzegelen van de beide uiteinden van dien ijzerdraad aan den 
buitenkant. 

Dan is die loop niet brnikbaar, want dan kan door dien 
loop niet worden geschoten ell is dat vuurwapen in het 
algemeen niet te gebruiken. 

Nu heeft de Regeeriugsgemaehtigde gezegd, dat het een 
klein kunstje is, het onderdeel, dat niet te gebruiken is, door 
een ander te vervangen. Inderdaad, zoo zal men natuurl\jk 
ook iedere wet, die gemaakt wordt, kunnen ontduiken. Ik 
tart den Regeeringsgemachtigde mij een wet te noemen, die 
niet te ontduiken is. 

(De heer Sos I' 0 h ad i koe s 0 e m 0: Maar wij zijn toch 
geen advocaten I) 

'Vanneet· men zich desondanks aan de vuurwupenbelasting 
zou wiJlen onttrekken, kan de Regeering zich daartegen dek
ken door het maken van strafbepalingen. In sommige ge
vallen zal dit echter ook niet helpen, doch een oplossing, 
waarbij de wet in alle gevallen voorziet, is niet te verkrijgen. 

(De l,eer D I' 0 S S a e l' S, directeur van Binneulandsch 
Bestuur: ~1:aar men zal er toch voor moeten zorgen, dat ont
dniking niet gemakkelijk is.) 

De heel' De Hoog heeft zooeven al gewezen op de jacht· 
bepalingen. 1\1en moet daB bijv. uok zorgen, dat de jacht
bepalingen niet gemah:kelijk te ontduiken zijn, maal' de 
Rcgecringsgemachtigde zal toch wel weten, dat onder den rook 
van Batavia dagelijks gestroopt wordt en dat dagelijks de 
jaehtbepalingen schromelijk wordcn overt reden . En hoe staat 
het dan in de gebieden, waal' de o\'cl'heid niet ecn zoo diep· 
ingrijpend toczich t heeft! 

Ik kan derhalve het argument van de Regeering niet in zijn 
volle zwaarte accepteeren en sluit mij ten deze volkomen aan 
bij mijn geacht mcdelid, den heer De Hoog, die gezegd heeft: 
begin maar met een oplossing te zoeken, die niet voor de volle 
100% der gevallen bruikbaar is, maar die toch een heel eind 
in de goede richting gaat. 

De Voorzitter: Ik \'c:'zoek U, U in tweeden termijn te 
bekorten. 

De heer Blaauw: Ja, Mijnheer de Voorzitter, ik moet nog 
één opmerking mnken naar aanleiding van hetgeen de geachte 
l'tegeeringsgemachtigde gezegd heeft ten aanzien van het 
niet verIcellen van een vergunning voor het houden van een 
YUlU'Wapen. Hiel' verklaart de Regeeringsgemachtigde, dat 
llij de praktijk niet zoo goed kent, maar dat toch in de 
meeste gevallen een onitf'l'7.o~k zal worden ingesteld, of de! 
betrokkene te goeder naam en faam bekend staat en of hij het 
VUUl'wapcn bepaald noodi g heeft. Er zijn gevallen bekend, 
waaruit blijkt, dat het begrip dat iemand een \'t1l1rwapen 
noodig heeft uiterst rekbaar is. "\Yan neer iemand eenigszins 
}lOog op den maatschappelijken ladder staat, wordt direct 
aangenomen, da.t hij het vuurwapen nooelig heeft ep krijgt 
hij de vel'gunning ook. Het t.e goeder naam en fnam bekenu 

(Kan, De Hoog. ) 
staan mag men van iemand toch wel aannemen, wanneer niet 
blijkt, dat hij zich aan laakbare handelingen schuldig heeft 
gemaakt. Ik ken echter verscheidene gevallen van kl einere 
menschen, die te goeder naam en faam bekend staan, maar 
alleen omdat ze niet hoog genoeg op den maatschappelijkeu 
ladder staall toch een vergunning geweigerd wordt. Het 
weigeren van een vergunning aan iemand die niet zoo hoog 
op den maatschappelijken ladder staat is dus wel heel gemak. 
kelijk, doeh dit terloops. Ik hoop, dat het den Regeerings· 
gemacht igde ernst is met zijn mededeeling, dat in vele ge· 
vallen de mogelijkheid zal bestaan te informeeren naar de 
redenen van weigering, om eventueele weigeringen van de 
vergunning te redl'esseeren. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil in tweeden 
termijn cTadelljk ingaan op de suggcstie van den geachten 
Regecringsgcmachtigde en hi er aan de Rcgeering verzoeken, 
uit naam van alle bezitters van vuurwapens, de vuurwapen
helasting te verlagen. 

(De heel' B 1 a a uw: Bravo, ik sluit mij daarbö aan. 
De heer D ros s a ers, directeur van Billnenlandsch 

Bestuur: Een "suggestie'" Dat was toch niet ecn "suggestie"!) 
De Regeeringsgemachtigde heeft gezegd: dan had de heer 

Blaauw dat moeten bepleiten toen de vuurwapenbelasting aan 
de orde was. 

De Voorzitter: Ik verzoek den spreker, zich tot het aan 
de orde zUnde onderwerp te bepalen. 

De heer Kan: In de tweede plaats heb ik nog even bij 
intclTuptie gezegd, dat hetgeen ik hier hcb voorgebracht, dus 
een amendeeri ng van hetgeen door den heer Blaallw is gezegd, 
in de motie ligt besloten. Dit nu wordt door den geachten 
Regeeringsgemachtigde ontkend. Als men aandachtig na1eest, 
dat verzoeht wordt een regeling te treffen, kraehteus welke 
vuurwapens, ten aanzien waarvan de· verschuldigde belasting 
niet wordt betaald - er staat niet, Mijnheer de Voorzi tter, 
"niet kan worden betaald" - op verzoek van den belangheb
bende kum1Cll woroen verzegeld, enz. dan lijkt mij toeh dat 
ik gelük had. De geachte RcgeeringsgemachLigde zei zooeven : 
dat zal niet gaan, dat gaat te ver, zU, die in het bezit zUn van 
vuurwapens, moeten daur 1111 eenmaal voor betalen. Vlannecr 
Z\j de daarvoor verschuldigde belasting niet kunnen betalen, 
blijft e\·entueel in de toekomst hot vuurwapen vel'zegeld en ook 
in hun bezit, doch waar is hier de grens, dat de wapen bezitter 
lliet behoeft te betalen, omdat h~ niet kan betalen? Ook men
schen met een redelijk inkomen kunnen echter dool' uitgaven, 
bij\·. dool' ziekte. e.d. soms wet in de gelegenheid zijn hun 
belasting te betalen . Bo\·endien wil ik nog wijzen op hetgeen 
ons geacht medelid, de heel" De IIoog, heeft opgemerkt, 111. dat 
cr ook menschen zijn, die een bepaald vuurwapen als 
"poesaka 11 in bezit hebben, als een herinnering aan een vriend 
bijv., die hun dat wapen eadeau gegeven heeft, maar die van 
dit wapen geen gebruik maken. De bedoeling van de ordou
nantie is toch, dat men belasting moet betalen voor vuurwapens, 
die men zou kunnen of willen gebruiken. 'Vaar dit i.c. niet 
het geval is, zou ik den geachten Regeeringsgemaehtigde nog· 
maals willen verzoeken een meer tegemoetkomende houding 
tegenover m\jn suggestie aan te nemen. 

De heel' De Hoog : MijnJ,eer de Voorzitte'" Ik wil hier 
protesteeren tegen het protest van den geachten Regeerings
gemachtigde. 

Ik had al een idee van hetgeen ik heb gezegd, maar ik hcb 
dit nog eens bij den Stenografischen Dienst nagegaan en 
daarbij is mij gebleken, clat ik inderdaad de opmerking, dat 
het der Regeering niet ernst zou zijn met haar toezegging, 
gekoppcld heb aan het feit, dat Zij niet tcgemoet zou willen 
komen aan hetgeen wel·cl gevraagd en hetgeen Zij eigen Hik 
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alleszins redelijk vindt. Waal' de Regeering - en ik zeg 
haal' daarvoor dank - zegt, dat Zij haar adviseurs zal op
dragen nog eens terug te komen op hun advies en een regeling 
te treffen, die zij het dan niet voor 100%, maar toch voor 
bijv. 80% del' gevallen zal gelden, vervalt dus natuurlijk het 
alternatief, dat ik noemde. Ik zie dus voor een protest van 
de zijde der Regeering heel weinig reden. Nu heeft de Re
geeringsgcmachtigde gezegd: ja, maal' de heeren - en dat 
sloeg dan op den heel' Blaauw en mij - denken, dat het 
zoo gemakkelijk is een regeling te treffen. Niets is minder 
waar, i\fijnheer de Voorzitter. Ik heb juist aangehaald, dat 
er verschillende moeilijkheden zijn. Ik heb dit voorgebracht 
en heb bepleit een oplossing te zoeken. Daarbij heb ik ge
vraagd nu eens niet een regeling te eischen, die 100% der 
gevallen zal opvangen, maar daarbij tevreden te zijn met een 
minder percentage. Ik zei zelfs: laat het betere niet de 
vijand zijn van het goede. 

(De heer D ros s a ers, directeur van Binnenlandsch Be
stnur: Maar de heer Blaauw heeft toch gezegd, dat het een 
doodeenvoudig vraagstuk was.) 

Ja, de heer Blaauw, maar de geachte Regeeringsgemach
tigde noemde den heer Blaauw en mij in één adem. Ik wensch 
hierover nog het volgende te zeggen. 

Toen ik bij den bedoelden adviseur kwam en over deze 
zaak sprak, bleek mij - de geachte Regeeringsgemachtigde 
houde mij dit ten goede, Mijnheer de Voorzitter, maal' het 
was eenige maanden na het gesprek, dat ik rnct hem had -
dat deze nog niets wist van het voorstel, waarop ik had aan
gedrongen. Ik heb bij die gelegenheid absoluut den indruk 
gekregen, dat van de zijde del' Regeering gevraagd was om een 
regeling, die voor 100% der gevallen zou gelden. 

Ik stelde bijv. de vraag, of het niet mogelijk zou zijn, dat . 
door de politie van een geweer de grendel zou worden aan
gehouden. EI' is dan wel een deel van het geweer in handen 
van de politie, maar toch een veel kleiner object dan wan
neer het geheele geweer door de politie moet worden 
bewaard. Ik kreeg op die vraag ten antwoord, dat een gren
del wel van een ander, die over eenzelfde geweer beschikt, 
geleend zou kunnen worden. Dit antwoord wijst toch in de 
richting van het stellen van den eisch, dat de regeling lOO'f{: 
del' gevallen moet opvangen. Trouwens, de Regeeringsge
machtigde lleeft in zijn rede van zooeven hetzelfde voorge
bracht. Wanneer echter zulk een ontbrekende grendel van 
een ander, die eenzelfde geweer heeft, geleend zou worden, 
zou die persoon dus eigeulijk medeplichtig zijn. 

Maar ik ben geen jurist, dus ik zal hierover niet verder 
spreken. Doch de Hegeeringsgemaehtigde heeft zooeven toe
gezegd, dat hij aan den betrokken adviseur zal vragen om 
cen methode te vinden - verzegeling of iets anders - om 
te bewerkstelligen, dat een wapen niet meer zal kunnen wor
den gebruikt. Te dien aanzien zou ik nog wel even op het 
volgende willen wijzen . De geachte Regeeringsgemachtigde 
heeft zooeven gezegd: Ik heb dit illtusschen weder aan mijn 
adviseur gevraagd enz. Nu zou ik van mijn kant willen 
vragen om dien adviseur zoo spoedig mogelijk een brief nn 
te zenden, waarin hem wordt medegedeeld, dat hij bij het 
zoeken ten deze naar een deugdelijke oplossing eventueel 
reeds genoegen zal nemen met een tachtig procent oplossing 
en in geen geval uitsluitend naar een honderd procent oplossing 
zal zoeken. Dat is zeel' noodig. 'Va nt anders wordt straks 
wederom een advies in denzelfden geest ingediend als reeds 
is geschied. 

Wanneer de geachte Regeel'ingsgemaehtigde mij een der'
gelijke nj euwe toezegging zou kunnen doen, zou ik daarvoor, 
evenals ik het thans ben over de zooeven gedane toezegging, 
ten zeerste dankbaar zUn. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Na de 
toezegging van de Regeering, waarop de fheeren Blaauw en de 
Hoog hebben aangedrongen, n.1. dat naar een oplossing zal 

(Directeur van Binnenlandsch Bestuur. ) 
worden gezocht en genoegen zal worden genomen ook met een 
werkwijze, die niet voor de volle honderd procent een oplos
sing brengt, had ik eigenlijk verwacht, dat de betrokken 
motie zon zijn ingetrokken; ik hoop alsnog, dat de voorstellers 
dit zullen doen. 

Wat het eerste punt van het debat betreft, schaar ik mij 
geheel aan den kant van den beer Blaauw en kan ook ik het 
standpunt van de Regeel'ing ten deze toeb niet goed billijken. 
Toen er n.l een bepaling bestond, inhoudende, dat het vuur
wapen dergenen, die hun belasting niet betaalden, in beslag 
zou worden genomen en vernietigd, hield dat een extra-risico 
in, dat iedere kooper van een vuurwapen op zich nam. Men 
wist, dat de bepalingen het dienaangaande moeilijk maakten 
eventueele koopers voor het vuurwapen te vinden en men aan
vaardde derhalve het risico, dat bij het niet-voldoen van de 
belasting het wapen zou worden vernietigd. 

Doch thans wordt de kwestie wel geheel anders waar 
thans de Hegeering verklaart, dat Zij dat wapen go~d kan 
gebruiken en wel naar aanleiding van de opmerkingen, die 
een vorige maal in {len Volksraad te dezen aanzien zij n 
gemaakt, dat het eigenlijk een dwaasheid was goede vuur
wapens zonder meer te vernietigen, t;"rwijl het land ze zelf 
goed kon gebruiken. Nu de Regeerin g gevolg heeft gegeven 
aan den aandrang van den Volksraad op dit punt, is de 
kwesti e geheel anders gewol'den, wnnt nu wordt beslagge
legd op een goed en bnükbaar wapen om het daarna 
ten eigen bate - volkomen terecht, Mijnheer de Voorzitter; 
ik juich dat toe - aan te wenden. Doeh in dat geval is het 
nu volkomen redelijk, dat aan den eigenaar van het vuur
wapen een vergoeding wordt gegeven . Wanneer de Hegee
ring nu verklaart, dat Zij onderscheid wil maken tussehen 
het niet willen en niet kunnen betalen van de verschuldigde 
belasting - overigen.s zal dit wel zeer tlloeiltjk vnst te stclJcn 
z~jn - dan ligt de waat·ucbepalillg van liet wapen, de 
bepaling van de hoegrootheid van de schadeloosstelling, ten
slotte toch nog in handen van de Regeering. Het is 
volstrekt niet noodig, dat deze waarde wordt geschat op 
de marktwaarde van het goed, om daarvan de belasting af 
te trekken. Er kFln een mepr redelijke waarde worden vast
gesteld, waarin desnoods een extra-risico ten deze is ver
disconteerd. Doch ik acht het volkomen aanvaardbaar en 
redelijk, dat de bezitter van een vuurwapen, w,anneer het 
land dat wapen tenslotte voor eigen gebruik aanwendt, en 
het ook geen voorwerp is , waarmede geen strafbaar feit is 
gepleegd, op schadeloosstelling aanspraak zal kunnen maken. 

De heer Drossaers, directeur van Binnenlandsch Bestuur: 
Mijnheer de Voorzitter! De heer Elaauw is, in tweeden 
termijn sprekende, nog teruggekomen op het amendement. 
Ik moet te dien aanzien echter herhalen hetgeen ik zooevr.r. 
heb gezegd, nl. dat tegen de strekking van het amendement 
van regeeringswege bepaaldElij k bezwaar moet worden ge
maakt. Wanneer het nu alleen bij de voorstellers te doen 
zou zijn geweest, om aan het wapen van vuul'wapenbezitters, 
van wie gebleken is, - wanneer dit na ondel'zof'k is komen 
vast te staan - dat zij dool' bijzondere omstandigheden niet 
in staat zijn geweest hun belasting te betalen en dat zij geen 
strafbaar feit hebben gepleegd, een bestemming te algemeenen 
nutte te kunnen geven, zou voor dat voorstel nog veel te 
zeggen zijn en clan zou ook - dat durf ik hi er wel namens 
de Regeering te verklaren - een' dergelijke suggestie in 
nadere overweging worden genomen. Dan is er tevens een 
goede reden aanwezig om tegemoet te komen . Men heeft dan 
te . doon JTIet een geval, dat een bonafide vuurwapen
bezitter door bijzondere omstandigheden niet meel' in staat 
is aan zijn verplichting tot betaling van belasting te voldoen. 
Hij heeft geen strafbaar feit gepleegd, doch omdat hij aan 
zijn verplichting tot belasting'betaling niet kon voldoen, heeft 
hij zijn wapen moeten inlevel'en. De tijd, waarin hij alsnog 

• 
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(De ViJleneuve, Sosrohadikoesoemo.) 
die verplichting zou kunnen nakomen, welke nog nader zal 
worden vastgelegd in de l'cgeerillgsVCl'orderung, is verstreken . 
De man blijft onmachtig zijn belasting over dat ingeleverde 
wapen te voldoen en dat wapen krijgt een bestemming te 
algemeenen nutte. Ziedaar een geval, waarin bepaaldelijk kan 
wo relen overwogen een redelijke schadeloosstelling aan den 
bezitte,' te geven. 

Ik kan momenteel niet de positieve toezegging doen, dat 
de bepalingen in dit "pzicht gewijzigd zullen worden, maar 
ik h:Htl wel verklaren, dat dit in ernstige overweging zal 
worden genomen. ~ranneer men het echter zoo algemeen 
stelt als in het amendement geschied is, dan moet ik de 
bezwaren, die ik zooeven daartegen geuit heb, volkomen 
handha.ven. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Dat betreft dus iemand, 
die wel wil betalen, maar het niet kan.) 

Het betreft hi er personen, die wel in staat zijn te be
talen , maar zulks niet willen doen en zich beroepen, zouals de 
heel' Blaauw dat ook deed, op de te hooge belasting of wat 
ook. Het komt ook voor, dat men niet betaalt, omdat men 
toch van zijn wapen geen gebruik maakt. 

(De heer Van Hel sdi n gen: Dan kan het wapen ver
nietigd worden, maal' de Regeering zegt, dat wanneer zoo 'n 
wapen dan te algemeenen nutte wordt gebruikt, er geen ver
goeding voor gegeven zal worden.) 

Wanneer aan de verplichting om belasting te betalen niet 
wordt voldaan, dan bestaat er voo,' de Regeering geen aan
leiding tegemoet te komen door een schadeloosstelling nit te 
J\eeren. 

Verder heeft de heer Kan zijn verzoek om in de moti e ook 
te betl'ekken de personen, die niet willen betalen, omdat zij 
van InUl vuurwapen geen gebrnik maken, gehandhaafd . Ik 
moet daartegenover stellen, dat voor een tegemoetkomende 
houding tegenover personen die hun belasting niet willen 
betalen, naar het oordeel der Regeering, geen aanleiding 
bestaat. 

De heer De Hoog is nog in herhaling getreden van hetgeen 
hij ill eersten termijn gezegd heeft. Ik geloof niet, dat el' 
\ '001' de Regeel'ing aanleiding is hierop verder in te gaan. 

De Voorzitter: Hiermede is de tweede termijn ook van de 
zijde del' Regeering beëindigd. Thans wordt overgegaan tot 
de artikelsgewijze behandeling, waarbij het amendement aan 
de orde komt. 

Aan de orde is het amendement-Blaauw 
c.s. Ol' artike l I, sub A (st. 6, Ie; zie HG31 ). 

Verlangt nog iemand het woord over dit amendement! 
Zoo niet, wenscht dan wellicht nog een der leden zijn stem 
te motiveel'en? 

De heer De ViJleneuve : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou 
ter motiveering van mijn stern willen opmerken, dat het -
in het algemeen gesproken - van zeer veel belang is, dat het 
principe wordt gehandhaafd, dat de staat, indien hij van 
een van zijn onderdanen eenig object - hetzij langs vrij
willigen weg, hetzij min of meer gedwongen - overneemt. 
dnurvoor vel'goeding betaalt. 

Tk moge ten aanzien van het onderhavige geval in dit 
verband opmerken dat, wanneer de staat geen overname 
wcnscht - ongeacht om welke reden - , hij het recht van 
vernietiging heeft. ~faar neemt de Staat het wapen wèl ovel', 
dan lijkt het mij geheel in de lijn van onze algemeene rechts
beginselen te liggen, dat er schadeloosstelling wordt nitge
keerd. TI< zal derhalve yóór het amendement stemmen. 

De Ileer Sosrohadikoesoemo: lIfijnheer de Voorzitter! U, 
sluit mij geheel aan bij de woorden van den vorigen spreker. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(Verboom, Van Helsdingen, Blaauw.) 
De heer Verooom : Mijnheer de Voorzitter! Ook ik sluit 

mij geheel aan bij het standpunt en cle formuleering van den 
heer De Villeneuve. Ik begrijp nog steeds niet goed, ook niet 
na het antwoord der Regeering, welke bezwaren Zij tegen dit 
amendement kan hebben. Het wil immers alleen een schade
loosstelling zien toegekencl voor het geval er geen verbeurd
verklaring plaats heeft. Indien zich werkelijk een geval 
voordoet van aperten onwil, wanneer dus iemand en défaut is, 
zal hij natuurlijk gestraft worden en zal ve"moedelijk ver
beurdverklaring volgen. Wanneer het wapen eehter niet 
verbeurd wordt verklaard is het ook logiseh, dat er schade
loosstelling wordt toegekend in die gevallen, waarin het 
vuurwapen door het gouvernement wordt bennt. Wat het 
amendement wenscht acht ik dan ook volkomen billijk. 

Het amendement-Blaaw op art. I sub A (st. 6, Ie ) wordt 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen . 

De Voorzitter: Mag ik aannemen, dat ook het amendement
Blaauw op art. I sub B (st. 6, 2e) zonder hoofdelijke stem
ming is aangenomen' 

Hie,toe worelt besloten. 

Het geamendeerde artikel I en artikel II worden achter
eenvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Hoewel er tijdens de beraadslagingen van 
heden in de ontwerp-Ol'donnHntie wijzigingen zijn aange
bt'ncht, stcl ik eOnLOrJlL art. GO, juncto jUt. 103 va!! het Re
glement van Orde VOOl', haal' niettemin thans in stemming te 
brengen. 

Daartoe wordt besloten . 

De ontwerp-ordonnantie, als geamendeerd, wordt zonder 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' el cis d e l1l 0 tie -
B I a a uw e. s. · (Onel. 72, st'. '7; zie nu 31 ) . 

De heer Van Helsdingen: Mijnhee,' de Voorzitter! Ik zou 
den voorstellers willen vragen, of Cl' voor hen geen aanlei~ 
ding bestaat, gezien de nadere toezegging van de Regeering, 
dat geen volle 100% zekerheid zal worden geëischt en dat 
met de afdoening dezer aangelegenheid spoed zal worden 
betracht, om de motie in te trekken. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzittel'l Anderhalf à twec 
jaar geleden heb ik iets de"gelijks gevraagd als in deze 
motie wordt gewenscht. De geachte Regeeringsgemaehtigde 
verklaarde toen, dat zou worden overwogen om deze oplos
sing te zoeken . Bij de begrootingsbehandeling van dit jaar 
ben ik op deze zaak teruggekomen en toen bleek, dat deze 
oplossing geheel terzijde was geschoven. El' werd toen alleen . 
verklaard, dat er een andere oplossing zou worden gegeven 
en die bleek voor ons onaanvaardbaar. In de ~femOl'ie van 
Antwoord op het thans aan de orde zijnde onderwerp ver
klaart de Regeel'ing, dat voorshands de verzegel ing ollmoge~ 
.ijk wo,'dt geacht, doch dat men de studie voortzet. 

Binnenkort, hU het begin van het komende jaar, zal de 
vuul'wapenbeJasting opnieuw moeten wotden voldaan en 
daul'omis deze aung-elegenhcid m\jns inz-iens zecr urgent. 
Daarom zijn in de motie opgrnOJllcn de woorden "zoo spoedig 
mogelijk" hetgeen den wcnsch uitdrukt, dat deze regeling Cl' 

zal zijn vóór het tijdstip, waarop de nieuwe VllUt'wapen-
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(Directeur van Bin. Best., Voorzitter, Blaauw.) 
belasting zal worden geïnd, opdat dan tegelijkertijd degenen, 
die haar niet kunnen voldoen, van de gelcgenheid tot ver
zegeling gebruik zullen kunnen maken. 

In verband met dit alles lijkt het den voorstellers toch wel 
wensehelijk, dat het College van Gedelegeerden zich over de 
al dan niet wensehelijkbeid van deze zaak zal uitspreken en 
meenen zij, de motie te moeten handhaven. 

De beer Drossaers, direeteur van Binnenlandscb Bestuur: 
Mijnheer de Voorzitter! De Regeering heeft verklaard, dat 
het vraagstuk van de verzegeling nader zal worden bezien en 
dat hierbij niet de volle 100% zekerheid zal worden na
gestreefd. Dit is dan toch een toezegging, welke volkomen 
ligt in de lijn van wat de geachte sprekers, die hierover het 
woord hebben gevoerd, wenschen. 

Een dergelijke verzekering wordt blijkbaar niet voldoende 
geacht, daar de voorstellers der motie deze - .tegen mijn ver
wachting in - nu toch wenschen te handhaven. Men is het over 
de geheele linie eens, dat het wenschelijk is een redelijke oplos
sing voor die verzegelingskwestie te vinden. Welnu, dan is het 
ook niet meer noodig dit nog eens in een motie tot uiting te 
brengen. Ik had verwacht, en zou dit redelijk en welwillend heb
ben gevonden, dat de motie nu zou zijn ingetrokken. Nu men dat 
niet heeft gedaan en nog eens bijzonder het accent op deze 
zaak legt door de motie in stemming te doen brengen, voor
onderstelt men bijna, zou ik willen zeggen, onwelwillendheid 
van de zijde der Regeering. Indien men dat doet, wat verwacht 
men dan eigenlijk nog van een motie, door het College van 
Gedelegeerden aangenomen' 

De Voorzitter : Ik moet bepaald deze voorstelling van 
zaken door den geachten Regeeringsgemachtigde tegenspreken ; 
het aannemen van de motie, nadat een toezegging is gedaan, 
beteekent volstrekt niet, dat men aan onwelwillcndheid van 
de R egeering gelooft. 

Het kan wel degelijk, zooals de heer Blaauw uiteenzette, 
zijn nut hebben om in een bepaalde uitspraak te laten merken, 
hoe ieder der leden over de motie den kt. Tot op dit oogenhlik 
zijn vier leden in debat geweest, maar niet ieder del" leden 
beeft zich uitgesproken en er is nog geen ui tspraak van het 
college als zoodanig. Deze aard is aan een uitspraak van het 
college toe te kennen, zonder dat bedoeld wordt daarmede aan 
te geven, dat men van de Regeering onwelwillendheid ver
onderstelt. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij vol
komen bij uw woorden aansluiten. Op het oogenblik is er 
nog geen uitspraak van het College van Gedelegeerden 
geweest. Waar de geachte Regeeringsgemaebtigde in het 
aanhouden en in stemming brengen van de motie echter een 
onwelwillendheid van mijn zijde ziet en desondanks toch, 
na hetgeen hier vanmorgen door het College is verklaard, 
aanneemt, dat het met de motie medegaat, verklaar ik 
hierbij, deze motie te willen intrekken. 

De Voorzitter: De motie-Blaauw c.s. (Ond. 72, st. 7) is 
door den eersten ouderteekenaar ingetrokken en maakt 
derhalve geen onderwerp van beraadslaging meer uit. 

Aan de orde is de behandeling der 
o n t w e r p - 0 r don n a n tie tot w ij z i gin gen a a ll
vulling van de ,,'Vegverkeersordonnantie" 
(Staats blad 1936 No. 201) (Ond. 74), als 
gewijzigd bij Nota va n Wijzigingen (st. 6). 

Ik breng in heril1llCring, dat - gelijk den leden reeds is 
medegedeeld - bet slot van de Memorie van Antwoord, aan
vangende bij het stukje betreffende de vermeerdering van 
het aantal vrachtauto 's, is vervangen door het volgende: 

(De Villeneuve, Verboom.) 

"Aantal nieuwe vrachtauto's, dat in bedrijf is genomen. 

1936 I. 
Java en Mo.doera . ... . ... . ... 664 

Buitengewesten .............. 285 

Totaal ......... 949 

1937 

1072 

825 

1897 

t 

Eerste 
8 maanden 

1938 

759 

444 

1203 

Het aantal nieuwe vrachtauto 's, dat in de eerste 8 
maanden van het loopende jaar op Java en Madoera in 
bedrijf is genomen, bedraagt derhalve ± 75% van het 
totale aantal op deze eilanden in bedrijf genomen nieuwe 
vrachtauto 's in het economisch niterst gunstige jaar 1937. 

In de maanden September en October is het aantal op 
Java en Madoera in bedrijf genomen nieuwe vrachtauto's 
- de vervanging van oude dool' nieuwe vrachtauto's 
blijft immers steeds mogelijk - nog verder gestegen met 
-+- 150 eenheden, zoodat te verwachten is, dat de totale 
vrachtauto-omzet op Java en Madoera in 1938 ongeveer 
gelijk zal zijn aan dien in het vorige jaar." 

De heer De Villeneuve: Mijn.heer de Voorzitter ! Ik mag 
wel aanvangen met den geachten Regeeringsgemàchtigde mijn 
dank te betuigen voor de welwillende en vlotte wijze, waarop 
hij op een suggestie in het Gedelegeerden-verslag gedaan, is 
ingegaan. Het betreft hier speciaal wat in den aanvang daar
van is gesteld ten aanzien van de zg. schoolautobnssen. Ik 
acht het een gelukkige methode, die hier is gevolgd kunnen 
worden, om op zoo snelle wijze na een kort overleg een ver
betering aan te brengen, die stellig voor een groote cate
gorie ingezetenen van belang is. 

Nog een enkele opmerking betreffende art. 40 lid 1 en 
art. 41 lid 2. In het Gedelegeerden-verslag is de aandacht ge
vestigd op klachten, vernomen inzake den langen duur die met 
het afdoen van de vergunningen gemoeid is. In de Me
morie van Antwoord is de Regeering daarop vrij uitvoerig 
ingegaan en heeft betoogd, dat deze zaak niet zoo eenvoudig 
is en langeren tijd vordert dan oorspronkelijk gemeend werd. 
Met groote klem zou ik nog eens de suggestie uit het Ge
delegeerden-verslag willen herhalen, dat de Regeering toch 
zoo veel mogelijk die afdoening van de vergunningsaanvragen 
zal bespoedigen. Het betreft hier een kwestie, welke VOOI· de 
betrokkercen van groot belang is. Ik kan mij voorstellen, dat 
men aan den eenen kant hier bepaalde stelregels wcnseht te 
volgen, maar dic eenmaal gesteld zijnde, komt het mij voor, 
dat in de practijk een snellere methode gevolgd kan wOI·den 
dan tot nu toe geschiedt. 

Ik zou hieraan nog één vraag willen vastkoppelen hetref· 
fende de vergunningen voor de niet-open bare vracht
auto's. In het Gedelegeerden-verslag is bereids de suggestie 
gedaan, of het mogelijk zou zijn, de vcrleening van deze vergun
ningen te decentraliseeren en aan de locale inspecteurs een 
grootere bevoegdheid te geven. Door de motieven, welke de 
Regeering hiertegen op blz. 3 van de Memorie van Antwoord 
aanvoert, ben ik niet overtuigd, dat een decentralisatie te 
dezen opzichte niet zou kunnen plaats hebben, welke tot een 
snellere afdoening zou kunnen leiden. Ik hoop, dat de Regee
ring dit punt nog eens in overweging zal willen nemen en 
alsnog haar aandacht eraan zal schenken. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Bij de behan
deling van dit onderwerp in de commissies zijn o.m. ook door mij 
enkele vragen gesteld over de toepassing van artikel 40 (1) 
en artikel 41 (4) der wegverkeersordonnantie. De Regeering 
heeft hierop in de Memorie van Antwoord uitvoerig van 
antwoord gediend en ik zeg de Regeering daarvoor gaarne 



39 

6de VERGADERING - MAANDAG 21 NOVEMBER 1938. 

Wijziging en aanvulling Wegverkeersordonnantie (Ond. 74) . 

(Verboom.) 
dank. Toch zou ik nog gaarne naar aanleiding van het ant
woord juist op dit punt, enkele opmerkingen willen maken. 

De heel' De Villeneuve heeft reeds aangedrongen op een 
bespoediging van de afrandeling van de vergunningen eTi 
heeft gewezen op de moeilijkheden, waarvoor de betrokkenen 
staan, wanneer de behandeling stagneert. In dit verband is 
bü het commissieonderzoek het denkbeeld geopperd om, zooals 
de hecl' De Villeneuve zooeven heeft betoogd, de afhandeling 
,'all de vergunningen te bespoedigen door den plaatselijken 
ambtenaren - dat zjjll dus do verkeersinspecteul's - een 
grootere bevoegdheid te geven. De Regecring is blijkens de 
1\tcmol'ie van Antwoord van oordeel dat tegen een verwezeu
JUking vall deze gedachte groote bezwaren bestaan. Ik lees 
immcl'g op blz. 3 van de 1Tcmol'ie van Antwoord: 

"Tegen het voorstel om de bevoegdheid tot hrt vel'
lcenen van deze vergunningen, zij het dan in eenvoudige 
gevallen, toe te kennen aan de verkeersinspecteurs, heeft 
de Regeedng bezwaar, aangezien Zij van meening is, dat 
de toepassing van de artikelen 40-45 W . V. O. centraal 
dient te blijven geleid en niet kan worden gedelegeerd 
aan subalterne ambtenaren." 

Dcuutegenover blijf ik mij afvragen, of het nu werkelijk niet 
mogclijl< is, dat in eenvoudige gevallen het ve l'leenen van ver
gunningen gedecentraliseerd wordt, ik denk hierbij in het bij
zonder aan vergunningen voor niet-openbare vrachtauto's. 
Deze decentralisatie heeft immers reeds plaats ten aanzien van 
vergunningen voor autobussen, voorzoover deze vergunningen 
niet betrekking hebben op het rijden in meer dan één provin
cie. De ambtenaren, waarom het hier gaat, zijn de ver
keersinspecteurs op wier advies het Departement van Verkeer 
en Waterstaat in de tallooze eenvoudige gevallen af!'(aat. Ik 
~ie dus nog steeds niet in, dat een dergelijke oplossing niet 
moget~ik is. 

De Regeering zegt verder nog: er is weinig bespoediging van 
te verwachten, maar hetgeen de Regeering hiervoor aanvoert, 
heeft mij niet overtuigd van de juistheid van dit argument, 
want de procedure blijkt vrij gecompliceerd te zij n . 

E en ander punt, dat tel' sprake is gebracht, betreft de 
nieuwe vergunningen, welke eventueel zullen worden uitgereikt 
op grond van de artikelen 41- 46 van de wegverkeersordonnan
tie. Vooral b\i de aanwijzin~ van de trajecten staat de Re
geering in de ~l\lcmorie van Antwoord uitvoerig stil j Zij zegt 
h iero"er O.m. 

"dat de aanwijzing vun trajecten op den voet van art. 
40 lid (1) heeft plaats gehad, aangezien op die trajecten 
eCn zoodanige overmaat van vervoersgelcgenheid met de 
in dat al'likell id bedoelde motorrijtuigen is geconstateerd, 
dat daal'uit ernstige economische bezwaren voortvloeien.)1 

Als ik goed ben ingelieht, heeft het onderzoek naar de 
mate van vûrvocrsgelcgenhcid meer clun ccn jaar geleden 
plaats gelUid en ik zou daarom aan de Regeering willen 
vragen, op grond waarvall het inzicht van de Regeering be
l'ust, dat de "overmaat Vfin vcnfoel'sgelegenheid" nog steeds 
bestaat. lCan de Regeering statistisehe gegevens overleggen 
wunl'uit dit blükt 1 

J:.:ven later wordt in de Memorie van Antwoord nog nadel' 
ingegaan op het doel, dat men met de aanwijzing van trajec
ten heoogt j op blz. 3 van de ~[emoric va n Antwoord wordt 
gezegd : 

"Het doel, dat met de aanwijzing van trajecten wordt 
beoogd, en de geconstateerde feiten, welke daartoe aan
le iding hebben gegeven, implieeel'en echter, dat - be
houdens wellicht het geval van een bijzondere economi
sche opleving en daarmede gepaard gaande sterke 
toename van de vervoersbdlOefte, waarvoor echter in de 
huidige omstandigheden geen symptomen aanwijsbaar 
zijn - van vergunningen tot uitbreiding van openbare 
vrachtauto bedrijven op de aangewezen trajecten reeds 
binnen enkele maanden , nadat de aanw\jzing heeft plaats 
gehad, in het algemeen geen sprake zal InUlnen zijn." 

Mijnheer de Voorzitter! Als ik deze pas::;age lees, kan ik 
mij niet losmaken van den indruk, dat hier eigenlijk het 
criterium "verkeersbehoefte" om den hoek komt k,jken j 

dat eriterium is destijds nadrukkelijk dool' den Volksraad 
verworpen bij de behandeling van de W egverkeersordonnan
tie, omdat men van meening was, dat het niet was vast te 
stellen. Vervoersbehoefte groeit overigens met het toenemen 
van vervo~rsgelegenheid, welke toeneming vrijwel onmogelijk 
gemaakt wordt. Ik vind het inttlSsehen ni et zonder bedenking 
dat, blijkens de Memorie van Antwoord, alleen van een 
"bijzondere economische opleving" een toeneming van de ver
voersbehoefte wordt verwacht. Toeneming van yervoel'sbe
hoef te kan om tiental len redenen plaats vinden, ook al is er 
van een bijzondere eeonomisehe opleving geen sprake. 

In dit verband zou ik de Regeering nog willen vragen, 
hoe de Hegeet'ing den vrachtauto-ondernemer denkt te waar
borgen, dat hij tijdig en ten volle van een gl'ootere vervoers
behoefte, al dan niet als gevolg van een economische ople
ving, kan profiteeren. In zoo 'n geval kunnen de spoorwegen 
terstond naar believen meerdel'e wagens inleggen, terwij l de 
vra chtauto-exploitant maandenlang, zoo ni et langer., 7.81 

moeten wachten op mogelijke toestemming om meer wagens 
in bedl'ijf te stellen. 

Er is in het Gedelegeel'denverslag ook gewezen op de 
groote bezwaren, aan den eellen kant voor de importelll's van 
vrachtauto's, aan den anderen kant VOOr de Regeering zelf j 

omdat, wanneer de handel stagneert, men daarvan onmid
dellijk den terugslag ondervindt in de daling van de in voer
recht.en, terwijl ook de opbrengst van den bcnzineaccljns 
daal'door nadeelig zal wOI·den >beïnvloed. De Regeel'ing 
ontkent dit laat ste. Ik ben het in zoo"el'J'e met de 
Regeering eens, dat de invloed van den benzine-aecjjns zich 
natuurlijk niet onmiddellijk zal afteekenen, maar op den 
langen duur za l dit toch stell ig het gevolg moeten zijn, want 
deze maatregelen beteekenen allemaal een vermindering van 
het vervoer langs den weg en in ieder geval een tempering 
van dat vervoer. Daarom zou ik w ill en vragen: Kan de 
Regeel'ing toezeggen, dat Zij bij daling van cle opbrengsten 
uit h(t motorvel'keet'. als gevol~ yan (le 1nu\stmat\ge hep~l'
king \'all dit \'cl'kc('l', niet nJlecn nict znl t)'nchten die in
kornstendel'\'ing' dool' vcrzwarülg vaD de lasten op het moto!'
verkeer te compenseeren, doch diligent zal blijven om de 
eerste gelegenheid aan te grUpen om alsnog in de eerste 
plaats tot afschaffing van de tüdelijke verhooging van den 
benzine-accijns over tc gaan, zooals dool' de Regeering zelf 
bij herhaling is toegezegd. 

aar aanleiding van de opmerking, dat de import van auto's 
en de handel in vrachtauto's van dit alles nadeel zull t'n onder
vinden, heeft de Regeering een aantal cijfel'~ oVC')'gelpgd om_ 
trent het aantal nummerbewijzen, uitgereikt voor nieuwe 
vrachtauto's, waaraan de Regeel'Îng vel'schillende conclusies 
verbindt. 

Intusschen zijn later andere cijfers overgelegd, waardoor 
de conclusie ook een zekere wijziging heeft ondergaan. 1\1':1.:1.1' 

niettemin meent de Regeel'inO', ook op grond yan deze 
nieuwe cijfers, dat de toestand in het algemeen vrij gunstig 
is, Zij zegt in de l\1:emorie van Antwoord: . 

"Het aantal nieuwe vrachtauto's, dat in de eerste 8 
.maanden van het loopende jaar op Java en Madoera in 
bedrijf is genomen, bedl'angt derhalve -+- 75% van het 
totale aantal op deze eilanden in bedrijf genomen nieuwe 
vrachtauto's in het economisch uiterst gunstige jaar 
1937." 

Zij geeft dan nog de cijfers van de maanden September 
en October voor Java en ?l,iadoel'a en zegt daarovcr: 

"In de maanden September en October is het aantal 
op J ava en Madoera in bedrijf genomen nieuwe vracht
auto's - de vervanging van oude door nieuwe vracht
auto's blijft immers steeds mogelijk - nog verder geste-
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gen met ± 150 eenheden, zoodat te verwachten is, dat 
de totale vrachtauto-omzet op Java en Madoera in 1938 
'ongeveer gelijk zal zijn aan dien in het vortge jaar." 

Er is natuurlijk lang en breed over te praten in hoeverre 
1937 werkelijk als een uiterst gunstig jaar is te beschouwen. 
Dat 1937 in economisch opzicht als een gunstig jaar valt aan 
te merken, zal iedereen toegeven, maar dat het is te kwalifi
ceeren als een uiterst gunstig jaar, lijkt mij te betwijfelen. 

Hoe dit ook zij, een tweede vraag, die zich hierbij voordoet, 
is, of deze of een dergelijke opleving onmiddellijk gepaard 
gaat met een evenredige uitzetting van het verkeer of dat 
deze eerst .later zal " ijn te constateeren. Ik geloof dat alt'hans 
een gedeelte van die opleving haar invloed. pas 'lal doen geI
den op den langeren duur. Wanneer wij dit in aanmerking 
nemen en uit de cijfers del' Regeering verder zien, dat dit 
jaar in het ·allergunsti.gste geval 'hetzelfde cijfer zal worden 
bereikt van het vorige jaar, dan maant dit toch wel tot voor
zichtigheid, en dit vooral, wanneer men de cijfers van den 
vrachtauto-omzet op Java en Madoera 'beziet van m"and tot 
maand, want dan blijkt inderdaad een vrij aanzienlijke 
terugloop daarvan . Als wij de cijfers van het .aantal vracht
auto 's, afgenomen door het departement van Oorlog buiten 
beschouwing laten, zien wij, dat het aantal verkochte vracht
auto's bedroeg in Juni 120, Juli 90, Augustus 83, September 
70 en October 66. Dit beteekent dus een voortdurenden 
teruggang van den vrllchtauto-omzet, die naar mijn meening 
iu dit opzicht toch wel eenige beteekeuis heeft. 

Dit wat het naar mijn meening zeer belangrijke punt betreft 
van het vrachtauto verkeer. Ik wil voorop stellen, voorzoover 
dit nog noodig moc.'ht zijn, <lmdat in deze zoo spoedig mis
verstanden rijzen, dat ik zeker niet het vrachtautoverkeer 
zou willen Ibegunstigen ten nadeele van de spoorwegen en 
dus ook niet de spoorwegen in den grond zou willen werken, 
als het niet anders kan. Ik heb al tijd een zoodanige regeling 
voorgestaan, dat ook met de groote belangen van de spoor- cn 
tramwegen en de gl'oote algemeene belangen, die daarmede 
nauw verband houden, ten volle rekening wordt gehouden. 
Maar ·aan den anderen kant moet naar mijn meening ook 
rekening worden gehouden met de belangen der autobedrij
ven en van hen, die zuiver voor particuliere diensten vracht
auto 's laten rijden. 

Zoo is mij medegedeeld dat importeursfirma 's, doordat 
zij niet tijdig over de vergunningen voor vrachtauto's be
schikten, aanzienlijk zijn benadeeld, juist omdat zij van die 
vrachta1;tto's in den poeasatijd geen gebruik konden maken. 

Tenslotte nog een opmerking over een wijziging die eerst 
nu aan de orde komt, omdat zij in de Nota van Wijziging is 
opgenomen, die n.l. betreffende artikel 29, lid 5 van de 

o ordonnantie. 
De Nota van Wijziging zegt da.arover: 
"De eerste volzin van artikel 29 lid (5) wordt gelezen: 

"Bij of krachtens regeeringsverordening worden nadere 
voorschriften gegeven omtrent de verplichtingen van den 
exploitant en het personeel van openbare rij- of voertui
gen en van de reizigers, zoomede omtrent de wijze van 
vervoer van personen, goederen en dieren met openbare 
rij. of voertuigen." n 

Mijnheer de Voorzitter! Hier hebben wij dus weder te 
maken met een kwestie, waarvan de regeling aan de controle 
van den Volksraad wordt onttrokken. Het betreft op het eer
ste gezicht misschien iets onbelangrijks, doch wanneer men 
de kwestie nader overdenkt, komt men toch wel tot een andere 
c011c]usie. 

Ik heb b.v. vernomen, dat het o.m. in de bedoeling ligt aan 
de chauffeurs de verplichting op te leggen zelf van dag tot 
dag een register aan te houden van rij- en rusttijden, welk 
boekje zij periodiek door den houder moeten doen afteekenen. 
Voorts schijnt het in de bedoeling te liggen de chauffeurs van 
dag tot dag ladinglijsten van de vervoerde goederen te doen 
aanhouden. 

(Yo Heng Kam.) 
Het nut van dergelijke maatregelen staat llFltnurlijk ook 

voor mij vast. Doch ik heb mij hierbij toch afgevraagd, of het 
niet wenschelijk zon zijn, dat de Volksraad de gelegenheid ZOll 

krijgen zich omtrent zulke maatregelen te beraden, vooral 
omdat zich hiel'bij de vraag voordoet - juist bij een uitwer
king van deze kwestie -, of men aldus niet komt tot het 
creëeren van een te groote volmaaktheid van administratieve 
regelinge.n, voor een per slot van rekening vrij primitief deel 
van de Indische maatschappij. 

De heer Yo Heng Katn: Mijnheer de Voorzitter! Gaarne 
moge ik mij aansluiten bij mijn geachte medeleden, die van 
hun instemming hebben doen blijken met de incliening van 
deze ontwerp-ordonnantie, waarbij de Wegverkecrsordonnantie 
zal worden gewijzigd en aangevuld aangezien hierbij aan 
oenige door mij, bij de behandeling der ordonnantie zelve, in 
Februari 1936 gestelde criteria min of meer wordt tegemoet 
gekomen. 

Aangezien de voorgestelde wijzigingen meer van materieelen, 
dan van principieelen aard mogen worden geoordeeld, zij het 
mij veroorloofd aan eenige ondel'deelen van het voorgebrachte 
ontwerp, eenige aandacht te schenken en daarbij mijne wcschen 
naar voren te brengen. 

In de eerste plaats dan vermeen ik, dat het doen vervallen 
van het criterium eigen gewicht voor motorrijwielen, wat 
betreft het rijbewijs C, volkomen aanvaardbaar is. Ik zou 
hierbij echter ietwat verder willen gaan, Mijnheer de Voor
zitter! De aangegeven snelheid van 25 km pel' uur acht ik 
namelijk ietwat laag. Van de kleinste op de markt zijnde 
motorrijwielen, al dan niet met één in een normaal riiwiel 
ingebouwdcn motor, wordt door de importeurs gaarne ver
klaard, dat daarmede op een horizontalen weg trillingsvrij een 
snelheid kan worden gehaald van ten hoogste 35 km/h! Voor 
het besturen van een dergelijk motonijwiel, naar de Jette1' van 
de voorgebrachte wijzjging, zou men derllalve in het bezit 
moeten zijn van een rijbewijs C. 

Het wil mij voorkomen dat dit niet in de bedoeling kan 
liggen. Immers, het feit dat met een dergelijk motorrijwiel 
een maximum snelheid kan worden gehaald van 35 km/h, 
zal ongetwijfeld beteekenen, dat de berijders daarmede 
normaal een behouden snelheid van 25 km/h zullen maken. 
Tegen deze gemiddeld" snelheid, zal uit een verkeerstechnisch 
oogpunt, naar het mij wil voorkomen, geen bezwaar bestaan. 

Niettemin zal naar de letter van het voorliggende onbver!) 
de bestuurder van een dergelijk motorrijwiel - over het 
algemeen gewone rijwielen met een ingebouwdcil motor -
in het bezit moeten zijn van een rijbewijs C, instede van, 
gelijk in de bedoeling ligt , een rijbewijs D en dat alleen 
vanwege het feit, dat het uiterste verlllogen den berijder in 
staat stelt onder de meest gunstige uwslantlighcclcn op (le1l 
weg een snelheid te ontwikkelen die eenigszins daarboven 
uitgaat. 

Ik zou daarom de Regeering gaarne willen vragen of een 
wijziging van de ontwerp-ordonnantie in den door mij aan
gegeven zin, te weten een vel'hooging van de snelheidslimiet 
van 25 tot 35 km per uur, niet mogelijk is. 

Gaarne zou ik voorts nog eenige aandacht willen vragen. 
voor het volgende. 

In art. 32 lid (6) wordt het ineidenteele vervoer per auto
bus nader geregeld. Ik moge in de herinnering terugroepen, 
Mijnheer de Voorzitter, dat bij de behandeling dezer materie 
in 1936 door mij reeds uitvoerig bezwaar werd gemaakt tegen 
het in de ordonnantie neergelegde systeem, waarbij het uit
reiken van incidentecle vergunningen niet wordt gelegd in 
handen van den gezaghebbende ( en zijn organen), belast 
met de regeling van het volledige stelsel der vergunnillgen 
voor het exploiteer en van autobussen, doch in die van de 
ambtenaren van het Binnenlandseh Bestuur. 

Deze bezwaren klemmen thans te meer, Mijnheer de Voor-
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zitter, nu de ervaring ten dienste staat van een bijkans drie
jarige periode. Voor wat betreft West-Java wijst de7.e er
varing, - en ik dank mijne inlichtingen aan bij het auto
buswczcn nauw verbonden belanghebbenden en offiCIals -' 
er ouomstootelijk op, dat het niet gewenscht moet worden 
geoordeeld den bestaanden toestand te continueeren. 

De situatie is namelijk, dat practisch alle autobussen een 
bepaald traject berijden en dat dus de bonafiditeit van de 
verschillende ondernemers een open boek is voor de met bet 
toezicht op de autobnsdiensten belaste ambtenaren. Daar
nevens is bij deze instanties volkomen bekend, over welke 
vergunningen door de onderscheidene ondernemers wordt 
beschikt en hoe groot hun wagenpark is. Dit laatste is van 
zeel' uitzonderlijk belang, omdat als gevolg van het systeem 
der vergunningen, de bij art. 36 lid (1) bedoelde inciden
teele ritten slechts zullen kunnen worden gemaakt, naast 
en behalve die, waartoe de exploitant krachtens de hem uit
gereikte vergunning of vergunningen is verplicht. De door 
mij bedoelde instanties kunnen bij het binnenkomen van een 
aanvraag derhalve onmiddellijk beoordeel en of de reflectant 
in staat moet worden geoordeeld aan de incidentecle ver
gunning te voldoen, zonder te kort te doen aan zijn andere 
verplichtingen. 

Het feit, dat slechts de met de uitreiking der normale 
vergunningen belaste gezaghebbende QVC l' de naoelige ge~e
vens beschikt om zulks te beoordeelCll geeft reeds oan, dat 
uitsluitend deze gezaghebbende met de uitreiking van inci
denteel. "el'guullingen mag worden belast. 

Daarnaast dient, en thans kom ik terug op de bonafiditeit, 
waarvan il, 7.ooevcn roeds gewaagde, bij de tocwijziging VU'Jl 

incidcnt.llcelc vergunningen, te worden gelet of de aanvrager, 
l.c. de autobus-onclcrncmcl' waardig kan worden geoordeeld 
een extra, in den zin van ecn incidentcelc vergunning, te 
erlangen. Het moet immers duidelijk zijn , dat die onder
nemers, die practisch geregeld niet geheel voldoen aan de 
voorwaarden der normale vergunningen zooveel mogelijk 
dienen t,c worden uitgesloten van het verkrijgen van extra
vergunningen. En deze bonafiditeit nu kan over het algemeen 
slechts wOI'clen beoordeeld door de mrt de uitreiking van au to
bu~-ve",\!,unnln~cn hcla~te autoriteit. 

Ten slolte, 1f(jnheer de Voorzitter, het laatste argument, dat 
ik in dit stacli nm onder de aandacht del' Rcgccl'ing meen te 
mogen brengen om het in het ontweJ'p voorgestane systeem 
alsnog gewijzigd te krijgen; hiel' op Janl z\in zoO\v(·1 in 'Yest
als Oost-Java - zijn m\jn in lichtingen juist, dan zal hinnen
kort ook Jfiddelhlu\'u volgen - de diensten del' pl'ovinciale 
wat eJ'slaal helast Jllel de nityoering en het loczicht op elf' 
gewone anlohnsvorgunni ngen, Dit was dest ijds, voor wnf h('
treft Oost-Java nog niet het geval. ~u ook in dit opzicht ecn 
coördinatie in do wel'kwijze del' \'crschillende provincies \'alt 
waar te nemen, zou het te betreuren zijn, indien de door mij 
beoog-dc ccntra lisatie van alle bemoeiingen met het autobns
wezen dool' de bij artikel 32 lid (1) beoogde inschakeling 
van het Binnenlandsch B estuur, in den weg zou worden ge
staml. 

Voorts zou ik mij gaarne willen aansluiten bij het betoog 
van den heer Vel'boom, terwijl ik wat het betoog van den 
heer De Villeneuve betreft verder zou willen gaan en mij 
niet alleen willen bepalen tot de ni et-openbare voertui gen, 
doch hierbij alle voertuigen willen betrekken. 

Gaarne zal ik vernemen of een en ander niet beter gede
centraliseerd kan worden bij de provincies, die te dezen aan
zien goed geoutilleerd zijn en reeds geruimen tijd belast zijn 
met het toekennen van auto-vergunningen, Wanneer de pro
vincies die taak erbij krijgen, zal een en ander veel vlotter 
kunnen verloopen, dan indien zulks van Verkeer en Water
staat uitgaat en zal het niet meer behoeven voor te komen. 
dat - behoudens misschien een enk ele uitzondering - op 
het afkomen van een vergunning moet worden gewacht, 

Handelingen, Zittingsj no.r 1938-1939. 

(Directeur van Verkeer en Waterstaat.) 
De Voorzitter : Hiermede zijn de beschouwingen in eersten 

termijn van de zijde van het college beëindigd. Wenseht de 
Regeerin gsgemachtigde dadelijk te antwoorden of na de 
pauze' 

De heer Van Haeften, directeur van Verkeer en Water
staat: Gaarne na de pauze, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan wordt het regeeringsantwoord uitge
steld tot ua de pauze. 

De vergadering wordt te 11.03 uur v.m. geschorst en te 
11.38 uur v.m. hervat. 

De heel' Van Haeften, directeur van Verkeer en Water
staat: Mijnheer de Voorzitter! Met voldoening heeft de 
Regeering kunnen constateeren, dat de dool' haal' in de 
Memorie van Antwoord gegeven uiteenzetting in het al ge
meen voldoende was, althans voorzoover het g ing over de 
kwesties, welke rechtstreeks betrekking hebben op de her
ziening van de Wegverkeersordonnantie. De vragen, bij de 
openbare behandeling alsnog gesteld door do heeren De Ville
neuvc en Verboom hadden, behoudens een enkele uitzondeI'Îllg, 
uitsluitend betrekking op de lütvoering van de art ikelen 
-1.0- .... 5 der Wegverkeersordonnanti e, wel kc niet in rccht
st l'ceksch verband staan met de hiervoor inged iende wijzi ging 
dier ordonnantie, doch nitsluitend met de nitvoering, welke 
thans aan de orde is, met betrekking tot het verleenen van de 
vergunningen, 

Hi el'bij hehben bride !-i]1l'ckers in hoofdz;Hlk iJl vCl'bnnd met 
dc JIÎl't-opC'llhill'C' \T;]('hllllltO·S. er llOg l'l' JlS op iJangcdl'ollgocn, 
dC' hehnlldeJ ing te bespoedigen. 1k zou el' ('clltel' op willcn 
wDzcn, dat het hiel' een kwestie van zeer groot belang betreft, 
een eerste regeling van deze materie, waarbij men niet te 
lichtvaardjg te werk mag gaan en zich niet op één nacht 
ijs mag begeven. Er moeten ongcveer 1]00 aanvragen worden 
heh:lIldeld, die grootendeels zijn binnengekomen in den loop 
van Augustus en September, terwtil een zecl' beJnngl'\jk deel 
tE' lnnt werd ontvangen, n,1. in October. 

De Rcgeel'i ng heeft uU deze eel'stc rcgeling gemeend iets 
dool' de villg"cr:s Lc lIIoetel! zi~n. ICIICill<.lc <.Ic LJcfllllghcbbcnden 
niet tc clupeeI'c ll ; daal'om is met de publicatie g'cwac}lt totdnt 
alle gocgevens binnen Wil l'en en deze is toen in begin Novembcr 
verschcnen. Inlussehen hebben de vel'kecl'sinspeclcll l'S de 
verschillende H'rl!unning'en nader oJlclel'zocht. Verschillende 
\·rrkC'l'}'dc ill\'lIl1ingl'll morsten \\'ol'den \'l'l'beterd, g{'gcvcns 
moest,cfl tel' plaatsl' hij dr OndCl'llrmingcn zelf wOl'dl~n nage
g:lfln, lwdere toelichtingcn moesten worden gevraagd en zoo 
werd het Novel1lber. Yool'dat de inspecteul's konden gereed 
konten met het eerste I'apport. dat aan de vel'voe l'seom missies 
moest worden toegezanden, tcn ei nde haal' advies aan den 
dil'ectcur van Verkeer en '''atel'staat te kunnen opmaken, De
ze ga ng van zaken heeft ertoe geleid, dat eerst onlangs, in den 
loop del' laatste dagen, verschillende vergunningsaanvragen 
het departemcnt bereikten, D e verleening van de vergun
ningen zou dus nu, waar de verdere controle op het departe
ment in snel tempo kan geschieden, binnen zeer korten tijd 
kunnen plaats hebben, ware het niet, dat gewacht moet WOI'

llcn op de wijziging in de ordon nantie als thans wordt voor
gesteld. 

. Een belangrijk punt in deze wijziging geldt art. 43 lid 3; 
thans is namelijk bepaald dat, tel'\vij l vroeger voor elke niet
openbare vrachtauto een afzonderlijke vergunn ing moest wor
den verleend, thans met één vergunning knn worden volstaan. 
Dit beteekent zoowel VOOI' de administratie als voor de belang
hebbenden een groot gemak en ten departemente heeft men 
gemeend, dat het beter is de vergunningen op dezen voet te 
verleenen , hetgeen vermoedelijk in Januari kan geschieden. 
Het voorbereidencl werk is reeds vcr l'icht en verwacht kan 
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worden dat voor de niet-openbare vrachtauto 's, die den voor
rang hebben, de vergnnning inderdaad in Januari kan worden 
verleend. 

Hiermede is tevens beantwoord de opmerking, dat het wel
licht bespoediging zou kunnen geven om tot decentralisatie 
over te gaan. Ik meen, dat zulks niet het geval is, want bet 
zelfde werk, wat thans op het departement wordt gedaan door 
de meest bevoegde instanties, zou dan moeten worden verricht 
dool' de verkeersinspecteurs, of, zooals gebruikelijk voor de 
autobusdiensten, door het college van gedeputeerden. Dat zou 
geen versnelling geven, aangezien dit werk thans het snelst 
door het departement kan worden afgedaan. Ik geloof dan 
ook, dat het bepaald in het belang van de ondernemers is, 
dat wordt vastgehouden aan wat de regeling voorschrijft. Ik 
meen te mogen zeggen, dat het mogelijke is gedaan om de 
verleening van de vergunningen voor niet-openbare vracht
auto's met den grootst mogelijken spoed te doen plaats heb
ben. 

De heer Verboom stelde een vraag over de geconstateerde 
ernstige economische bezwaren, welke een jaar geleden aan 
het licht zijn gekomen. Het geachte lid vroeg, hoe men nu 
IVeet. dat deze bezwaren ook thans nog bestaan. Om dat te 
kunnen beoordeelen, moest een zeer uitvoerige statistiek 
worden opgemaakt en zooiets kan men niet in een week tijd 
doen. Afgezien echter daarvan, meen ik, dat wii hi er veilig 
gaan. Op grond van de onderzoekingen zijn de wegtrajecten, 
waarop vergunningen moeten worden verleend, aangewezen. 

Te meer, waar het hier een eerste aanwijzing betrof, heeft 
als ricbtlijn gegolden, dat in deze zeker niet verdcr mocbt 
worden gegaan dan de trajecten, welke reeds jaren
lang en duidelijk minder gunstige omstandigbeden voor de 
~rerl'oeràers opleveren. hetzij voor de vrachtauto-ondernemers 
onderling hetzij wat de verhouding tot andere vervoersmid
delen betreft· 

Nu heeft inderdaad het onderzoek reeds in 1937 plaats 
gehad, maal' uit het transport, ook dat met den trein, is geeon
statcerd, dat sedert den tijd, waarop het onderzoek werd ge
houden, de omstandigheden VOOI' de vervoeders er zeker lliet 
beter op zijn geworden. Waar ook de conjunctuur stellig geen 
verbeteri ng heeft ondergaan, kan men veilig aannemen, dat het 
vervoer niet is toegenomen, terwijl daartegenover valt te 
constateeren, dat het aantal vracbtauto 's wel een stijging 
vertoont. De omstandigheden van thans zij n dus zeker niet 
gunstiger dan zij waren, toen de statistieken werden samen
gesteld en waar toen op verschillende trajecten zeer groote 
misstanden bestonden, mag worden aangenomen, dat dit thans 
in niet mindere mate het geval zal zijn. 

Een ander punt, dat de beer Verboom naar voren heeft 
gebracht, betreft het weder invoeren van het begrip "ver
voersbehoefte". ZoonIs de heel' Verboom terecht opmerkte, 
is het positieve criterium van een aangetoonde vervoersbe
hoefte uit bet artikel vervallen ten gevolge van bet amen
dement-Ratu Langie. 

Nu is het zeker niet de bedoeling - en er is ook geen aan
leid ing voor - om het criterium weder in te voeren, maar 
dit beteekent niet, dat op zieb zelf het begrip "vervoers
beboefte" uit elk betoog moet worden geweerd. In de 
Memorie van Antwoord had wellicht even goed gesproken 
kuunen worden van toename van het vervoer instede van ve1'
vocrsbehoefte; er is toch niet anders bedoeld dan te ver
klaren, dat, als er een plotselinge economische opleving zon 
hebben plaats gevonden in enkele maanden en het vervoer 
dientengevolge zeer sterk zou toenemen, et' inderdaad wel 
aanleiding zou kunnen bestaan om aan het aantal bestaande. 
vergunningen op zeer korten termijn uitbreiding te geven. 

Indien tocb de vrachtprijzen ineens sterk zouden oploopen 
ten nadeele van de bevolking zou hieraan tegemoetgekomen 
kunnen worden door aan het aautal uitgereikte vergunningen 

uitbreidi:rbg te geven. Maar, dit geval doet zich niet voor en 
dus is er geen bepaalde aanleiding om tot uitbreiding op 
korten termijn van het aantal vergunningen over te gaan. 

Hiermede heb ik willen aantoonen, dat bet begrip "ver
voersbehoefte" in de M.v.A. niet gebruikt is in den zin, 
waarin het indertijd werd bedoeld, toen de vervoersbehoefte 
het eenige criterium zou vormen. Hier is alleen als voorbeeld 
aangehaald, dat de vervoersbehoefte wel eens een factor kan 
vormen, waarmede rekenin~ gehonden dient te worden. 

De heer Verboom heeft bieraan ook nog de vraag gekop
peld hoe de exploitanten tijdig gewaarscbuwd zullen kunnen 
worden, dat er, naar bet oordeel van de Regeering, een toe
name van de vervoersbeboefte bestaat. Hierop zou ik willen 
antwoorden, dat het geenszins de bedoeling is, dat er in dit 
opzicht een waarschuwing van de Regeering zal nitgaan . In
dien de exploitant niet in staat is, dit zelf waar te nemen, 
zal hij geen vergunning tot uitbreiding vragen en bet ligt 
tocb niet op den weg der Regeering, hem daartoe aan te 
sporen. 

(De beer Ver b oom: Dat beb ik ook niet gevraagd. Ik 
heb alleen gevraagd: hoe, als er werkelijk een toename van 
vervoer is en de exploitant zijn zaken zou willen uitbreiden, 
dit mogelijk is, daar hij dan gebonden is aan de vergunning, 
die hi,i moet aanvragen en de toekenning daarvan nanzienJük 
veel tijd vordert.) 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, is di t punt mij door 
deze interruptie iets duidelijker geworden . Het verleenen va n 
die vergunning voor uitbreiding zal, nadat het groote aantal, 
dat nu in eerste instantie verleeud moet worden, behandeld 
is, niet meer den langen tijd eischen die de verleening van ver
gunuingen nu eischt. Maar tenslotte is dat iets dat de onder
nemer zelf moet weten. Als er een paar maanden met het 
verleenen van een vergunning gemoejd zijn, moet de onder· 
nemer zorgen, dat hij vl"oeg genoeg' zijn aanvI'ageindj(,llt, 
Dit overgangsstadium stel ik el'en tCl' zijde. In de toekomst 
za l de ondernemer het tijdstip moeten en kunuen bepalen 
waarop hij zijn onderneming zal moeten uitbreiden, zood at 
hij tijdig zijn aanvrage voor een vergunning kan indienen. 
Ik zie het bezwaar niet in dat daaraan verbonden zou zU n. 
Bovendien zal de aanvra ge om vergunning een snellere be
handeling oudergaan dan de huidi ge. 

Inzake de cijfers, verstrekt in het laatste gedeelte van de 
Memorie van Antwoord - naar aanleiding waarvan ik tot 
mijn spijt moet opmerken dat bij de opgave der oorspron
kelijke cijfers een ernstige vergissing is gemaakt - knn ik 
met den heel' Verboom instemmen, dat deze lang niet zoo 
sprekend zijn als die welke oorspronkelijk werden gegeven . 
Maal' toch blijkt wel uit deze cijfers, dat er van een belang
rijken, beteekenenden achteruitgang op Java geen sprake is, 
waarbj.i ik er dan nog op 7.0U willen w\lzen, dat dit wel het ' 
geval is ten aanzien van de buitengewesten . In de buiten
gewesten zijn er dit jaar economische invloeden geweest, die 
den verkoop van vraehtauto's zeer nadeelig bebben beïnvloed. 
Op Java zijn die invloeden blijkbanr minder geweest, maal' 
wij kunnen aannemen, dat zij ook daar geweest zijn, En 
als wij dan zien, dat nog ongeveer hetzelfde Mntal auto 's 
verkocht is geworden, dan geloof ik, dat el' geen aanleiding 
bestaat om aan te nemen, dat de regeling van de vergunningen 
op den autohandel een zeer ongullstigen invloed heeft uitge
oefend. Bovendien hebben de exploitanten vOOl'uit geweten, 
dat de regeling zou komen, dus heeft ieder zich t(jdig kunnen 
indekken, wat vermoedelijk ook wel gebeurd za l zij n. 

De beer Ver boom beeft ook nog de vraag gesteld, of de 
Regeering bereid zou zijn, indien dat naoelig zou zijn, bij de 
verdere ontwikkeling vall het autoverkeer als gevolg van 
dit vergunningsstelsel, de voorloopi ge maatregelen ten ann
zien van den benzine-accijns eventueel terug te nemen maar 
hierop moet ik antwoorden, dat dit grootendeels een fiscale 
kwestie betreft, waarop hiel' verder niet kan worden inge
gaan. 
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Verder wil ik er nog op wij7.en, dat op den duur, ook al 

zou het vergnnningsstelsel een zekere beperking aan de nor· 
male uitbreiding van het autoverkeer opleggen er voor de 
autohandelaren ook een goede zijde aan is verbonden, want zij 
krij gen dan te maken met gezonde bedrijvtCn en meer reëele 
koopers. Bij de autobusvergUllningen is reeds gebleken, dat 
dit in verschillende opzichten als een voordeel door de ver
koopers wordt gevoeld. Het spreekt wel vanzelf, dat met 
reëele exploitanten beter te handelen is, dan met minder 
reëele koopers. 

Ten slotte is door den heer Verboom nog een opmer
kin g gemaakt over artikel 29 lid 5. Ik zou er hierbij 
op willen wUzen, dat dit 5de lid van artikel 29 der 
ordonnantie, behoudens het wegnemen van een aantal woorden 
geheel ongewijzigd is gebleven. Men heeft namelijk de 
dienst- en rustt ijden, di e in de ordonnantie alleen ziin gere
geld voor openbare rij- en voertuigen ook willen regelen voor 
niet openbare voertuigen. Dat dit nog niet was geschied, was 
inderdaad in de bestaande ordonnanti e een tekortkoming daar 
het vanzelf sprekend ook voor niet-openbare rij- en voertu igen 
van belang is, dat de chauffeurs een dergelijke regeling der 
rusttijden hebben, hetgeen de veiligheid van het verkeer op 
den weg ten goede komt. De Regeering heeft hiermede dus 
geen wijziging gebracht in het karakter van de ordonnantie. 

Nu vraagt de heer Verboom of het niet juister zou zij n 
in plaats van dit bij regeeringsverord ening te regelen hierover 
ook de meening van den Volksraad te vragen . Ik zou er 
Ol) willen wij zen, dat men niet bevreesd behoeft te zij n, 
dat hier te vcr zat word en gegaan, of dat nieuwe elementer. 
in dc ord onnantie zull en worden gebracht, die bij de beo 
sp reking van de wüziging de t' verol'delling van 1936 niet aan 
de orde zij n gekomen. Ik geloof daarom niet, dat er aall
leiding voor bestaat dit thans opnieuw te overwegen. 

Ik kom nu tot de opmerkingen, gemaakt door het geachte 
lid, den heer Yo Heng Kam, di e een opmerking heeft gemaakt 
over de kleine motorf ietsen, die een max imum snelheid mogell 
bebben van 25 km. Het geachte lid wijst er op, dat die motor
rUwiclen op de markt worden gebracht, ,bestemd VOO I' een 
maximum snelheid van 35 km. Ik geef toe, dat 25 km niet zecr 
hoog is, maar aan den anderen kant houdt een snelheid vnl1 35 
km voor ecn dergelijk klein voertuig, waarvoor geen volledig 
rijbewijs noodig is, inderdaad nog wel een zeker r isico in. 
Uet za l bovendien in het algemeen niet de bedoeling zijn 
om met deze rijwi elen veel har,der dan 25 km te rijden want 
clan zou men wel een gewoon motorrijwiel k-unnen nemen. 
Ik zie dus geen bepaalde behoefte om hierin tegemoet te 
komen, al kan ik toegeven, dat het verschil in snelheid tus
schen 25 km en 35 km wel eenigszins een kwestie van 
gevoel is. 

Dit is een g rens, di e overwogen en met de verschillende 
deskundige belanghebbenden besproken is. Men achtte deze 
juist on daarom zou ik zeggen, dat cr geen bepaalde aan
leid ing bestaat ervan af te wijken. 

Voorts is door den heer Yo Heng Kam de mogelijkheid 
naar voron gebracht om niet den assistent-resident in te 
schakelen voor de verlcenin g van de btjzondere vergunnin gen, 
maar daarvoor te nemen de provincial e diensten, omdat ge
meend wordt, dat hiermede een meer deskundige instantie 
wordt bereikt. Ik zou hiertegenover willen stellen, dat hoewel 
de verkeersinspecteur mcer de deskundige instantie is, hel hiel' 
gl.lat om in cidenteele gevallen, die meestal op zeer korten termijn 
beslist moeten wOl'den, bij v. aan vragen van een groep personen, 
die van een autobus gebruik willen maken om nam' buiten te 
gaan, of iets dergelijks. Dat zijn zaken, waarover niet twee
maal gepl'aat kan worden. Dan is het toch wel gewenscht, dat 
men bii de instant ie komt, die het directe toezicht, de leiding 
van de politie heeft. Want het gaat er daarbij in de eerste 
plaats om om de polit ie te waarschuwen, opdat zij weet, dat een 
dergelijke autobus wordt toegelaten. Hoofdzaak is, dat een 

(Verboom.) 
zoodanige regeling wordt getroffen, dat aan een behoorlijk 
politietoezicht kan worden voldaan. 

Hierbij komt nog, dat men in de buitengewesten is aangewc
zen op het hoofd van plaatselijk bestuur, omdat daar niet 
overal technische instanties aa nwezig zij n. Hierdoor zou men 
een regeling krijgen, die voor de bnitengewesten noodwendig 
anders zon moeten zijn dan voor Java, terwijl het een fe it is, 
dat ook op Java het pnbliek den assistent-residcnt inderdaad 
beter kan bereiken dan elke andere instantie, want de 
assistent-resident is tenslotte de autoriteit, waarheen iedereen 
den weg weet te vinden. 

Tenslotte heeft de heer Yo Heng Kam nog aan de orde 
gesteld de kwestie van het verleen en van vergunningen aan 
vrachtauto's en heeft te dien aanzien nog een pleidooi gehou
clen voor het niet-centraal verleenen van die vergunningen, 
door de bevoegdheid daartoe toe te kennen aan de 
provinciale besturen. Ik geloof, dat de heer Yo Heng 
Kam hier een onderwerp heeft aangesneden, dat inder tijd 
een pu nt van uitvoerige bespreking heeft uitgemaakt tijdens 
de behandeling van de wijziging van de wegverkeersol'don
nantie in 1936 en toen te dien aanzien reeds alle argumenten 
naar voren zijn gebracht, welke er toe geleid bebben deze 
vergunningsbevoegdheid centraal te houdeu. Ik meen niet, 
dat el' aanleiding is hierop thans nog verder in te gaan. 

De heer Verlioom : Mijnheer de Voorzitter! Ik wil den 
geachten Regeeringsgemacbtigde gaarne dank zeggen voo,' 
de uitvoerige wijze waarop hij mijn betoog beantwoord 
heeft en waarop hij nog verschillende punten nader heeft 
toegelicht en verduidelijkt. Ik stel dat te meer op prijs, om
dat - zooals de Regceri ngsgemachti gde nog eens heeft laten 
uitkomen - mij n opmerkin gen niet rechtstreeks op de out· 
werp-ordonnantie betrekking hebben - met uitzondering 
van een enkele opmerking - doch meer op de toepassing 
van deze ordonnantie. 

Op een enkel pnnt echter zou ik nog even willen terug
komen. Dat betreft in de eerste plaats de mogelijkheid voor 
ondernemers van vrachtauto diensten om snel tot een uitbrei
ding van hun bedrjjf te kunnen geraken. wanneer de toene
min g van het vervoer dat noodig en wenschelijk maakt. D~ 
Hegeeringsgemaehtigde heeft gezegd, clat in de toekomst 
dergel.ij ke vergunningen, wanneer het stelsel eenmaal werkt, 
veel sneller zullen kunnen worden verleend. Dat juich ik 
natuurlijk zee r toe. Met zeer veel genoegen heb ik dat verno
men. Doch dan voegt de Regeeringsgemachtigde daaraan 
toe - en dat bedel"ft mijn genoegen weder voor een groot 
gedeelte -, dat een ondernemer toch wel een half jaar van 
te voren zal zien kunnen aankomen, dat el' een toeneming 
van het vervoer zaL plaatshebben. Die toevoeging heeft mijn 
vreugde weder aanzienlijk getemperd. Want uit deze toe
voeging blijkt indirect, dat de behandeling van dergelijke 
aanvragen toch altijd zeer langen tijd zal vorderen en ik ben 
dan ook op dit punt niet zoo optimistisch gestemd als 
de geachte Regeeringsgemachtigde. Er zijn natuurlijk geval
len denkbaar, dat een toeneming van vervoer gerllirn en tijd 
ttvoren vaststaat. Ik denk b.v. aan het geval van een fabriek, 
die ergens za l worden gebouwd, of van een of lueer groott' 
werken, welke zull en wOI'den ui tgevoe rd. Doch wanneer 
wij - om in de lijn van het betoog van den Regeerin gs
gemachtigde te blij ven - eens nemen het geval, dat die 
toeneming van vervoer een gevolg is vun een eeon'Omisph e 
opleving, dan zal dat tij d ig voorzien va n die vervoerstoe
llame in het algemeen niet mogelijk zijn . Ik knn onmogel,j k 
aannemen, dat een v l'acht.a l1 1:o-onclerneme r een half jnar van 
te voren een dergelijke opleving zal kunnen zien aankomen 
Wanneer hij dat wel zou kun nen, zou hij ook niet lan g meel' 
vrachtauto-ondernemer zijn, doch zou hij , naar ik meen, wel 
op een and ere wijze winsten, en aanzienl\jk grootere winsten, 
\\,eten te vel'werven. Di t al'gument is derhalve voor mij niet 
zeer ovC'rtui gend. Ik zou el' daarom nogmaals op will en aan~ 
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dringen, dat dergelijke vergunningen in de toekomst werke· 
lijk zeer snel zullen worden verleend. 

Voorts de kwestie van den benzineaccijns. Ik heb niet 
opnieuw een pleidooi gehouden voor verlaging van den benzine· 
accijns. Ik heb alleen opgemerkt, dat door dezen maatregel 
de kans groot is, dat de inkomsten van het gouvernement 
zullen dalen en in ieder geval niet in een zoo snel tempo 
zullen toenemen, als anders misschien het geval zOIl zijn en 
heb daarom de vraag gesteld of dit el' niet toe zal leiden dat 
nieuwe lasten op het autoverkeer zullen worden gelegd en ~ldus 
maatregelen, waarvan de Regeering al bij herhaling heeft ver
klaard, dat zij zoo snel als de omstandigheden het toelaten 
zullen worden doorgevoerd, - o.a. en in de eerste plaats een 
verlaging van den benzineaccijns - daardoor opnieuw stagna· 
tie zullen ondervinden. 

Hetgeen de geachte Regeeringsgemachtigde heeft gezegd 
over de wenschelijkheid om snel verglmningen te kunnen 
verleenen aan ondernemers van auto'bussen, voor speciale 
reizen, die met die autobussen worden gemaakt, heeft bij mij 
opnieuw de vraag doen rij zen of het dan niet tevens mogelijk 
is, maatregelen van gelijk tegemoetkomenden aard te nemen 
ten ~anzien van de vergunningen die door mij besproken zijn, 
speCIaal dus voor de vrachtautobusdiensten, die niet in open· 
baar verkeer rijden . 

De heer Yo Heng Kam: Mijnheer de Voorzitter ! Het 
spijt mij, dat de Rcgct!r1ugsgemachtigde aan de door mij voor
gebrachte bezwaren ten aanzien van artikel 15 lid 2, niet tege· 
moet kan komen. Ik heb mijn inlichtingen ook van deskundigen. 
P ersoonlijk kan ik natuurlijk niet beoordeelen of alles juist is, 
maar in ieder gcval heb ik evenals de Regeering mijn inlich
tingen van insiders. 

Nu zegt de Regeering als iemand harder wil rijden dan 
25 km, dan moet hij de gevolgen VOOI' zijn rekening nemen, 
maal' daarom gaat het hler niet. Het gaat om de bedoeling 
van de ordonnantie, die de kleine motorvoertuigen wil vrij
stell en. Ik heb gezegd, dat dan de maximumsnelheid ver"root 
dient te worden tot 35 km of '500 km per dag. Bezwaren °voor 
het wegverkeer zie ik niet in. De Regeering toch zegt zelf 
dat een snelheid van 25 km geen bezwaren oplevert voor de~ 
goeden gang van zaken op den weg en dan zal het mijns 
mZlens geen bezwaar opleveren als die snelheid met 5 km 
wordt opgevoerd. Ik kan dan ook geen enkel bezwaar zien. 

Nu artikel 31 lid 6. Ook wat dit artil,el betreft neemt 
de Regeering een afwijzende houding aan tegen hetgeen ik 
heb voorgebracht. Dat had ik verwacht. De Regeering heeft 
bij de behandeling van dit ontwerp in 1936 reeds een afwijzend 
standpunt mgenomen en die starre houding heeft Zij nu weel' 
getoond in de Memorie van Antwoord. Ook te dezen aanzien 
betreur ik dat de Regeering geen gevolg wil geven aan mijn 
suggestIe, dle na een periode van drie jaar hier weer met 
klem van redenen naar voren is gebracht. Het gaat hier om 
een kleinigheid, namelijk om incidentcele vergunningen. 

De heer Ver boom heeft reeds betoogd, dat wanneer het 
gaat om eenvoudige gevallen hij ni et kan inzien dat dan de 
aangelegenheid centraal geregeld moet worden.' Ook ik zic 
dat niet in, in het bijzonder niet voor eenvoudige gevallen. 

Nu zegt d~ Rcgccl'ing, dat het publiek ~ in dit geval de 
autobusexploItanten - den weg naar den assistent·resident 
beter kent, dan naar het districtskantoor. Maar, Mijnheer de 
Voorzitter, de antobnsexploitanten hebben jnist dagelijks 
contact met de districtskantoren van den provincialen water
staat en als er één weg is dien zij goed kennen, dan is het 
dien weg naar de districtskantoren. Bovendien - gel.ijk ik 
al heb opgemerkt - we heb ben reeds het apparaat van de 
provincie, dat dagelijks functionneert en speciaal is ingesteld 
ten behoeve van de autobnsexploitanten en van datgene wat 
de wegverkeersordonnantie beoogt. Waarom maakt de Regee
rlllg dan van dat apparaat geen gebruik? Waarom moet el' 

(Directeur van Verkeer en Waterstaat.) 
weer een soort dubbel·organisatie in het leven worden ge· 
roepen 1 Ik dring er daarom nogmaals met klem op aan, aan 
mijn bezwaren tegemoet te komen, want dit is in het belang 
van de autobusexploitanten. 

:à'Iij is meermalen het verzoek gedaan, deze zaak voor te 
brengen bij de bevoegde instantie en daartoe grijp ik de 
thans bestaande gelegenheid aan. 

De heer Van Haeften, directeur van Verkeer en Water· 
staat: Mijnheer de Voorzitter! De beer Ver boom had nog 
eenig bezwaar t egen den nitleg, door de Regeering gegeven 
op het stuk van het verlcenen van uitbreidingsvergunningen. 
Deze konden naar de meening del' Regeering wel een half 
jaar duren, nademaal de exploitanten haars inziens dit wel 
vooruit konden zien aankomen en men dan toch altijd wrl 
tijd beeft om een beslissing te nemen. De heer Verboom nn 
~reest, dat deze zienswijze tot vertraging zal leiden, ofschoon ik 
III eersten termijn nitdrukkelijk in bet licht stelde dat het 
verleenen van de vergunningen <lp zichzelf snell~r in zijn 
werk kan gaan. Ik moge er hierbij nog op wijzen, dat het hiel' 
uitsluitend gaat om vergunningen voor trajecten, waar in
derdaad van een vervoersovermaat kan wOl'den gesproken. 
In geval van een economische opleving kan ik mij voorstel
len, dat een thee·onderneming of ecn ander bedrijf plot
seling de behoefte zal gC\'oelen, haar wagenpark op korten 
termijn u it te breiden. Het zal echter nooit een groot 
bezwaar kunnen {)pleveren, dat daarmede enkele maanden 
wordt gewacht want er is toch op die trajecten ook nog ander 
openbaar vervoer aanwezig. Het betreft hier trajecten, waar 
de economische omstandigheden ongunstig waren en die om 
d~ze reden zij n aangewezen; de overmaat van vervoer stond 
hlCr vast. Komt cr een opleving dan is het mogel1jk, 
dat een bepaaldc onderneme,' op korten lel'lnijn de be· 
hoefte zal gevoelen, zijn wagenpark uit te breiden maar naar 
kan dan tijdelijk door andere, openbare vervoe'rsmiddelen, 
~an worden tegemoet gekomen en als de behandeling dan 
111 enkele maanden kan geschieden geloof ik niet dat er 
('rnstige bezwaren zullen worden o'ndervonden. ' 

Met betrekking tot den benzine-accijns Vl'eest de heer 
Verboo~ dat, w~nneer d" opbrengst daarvan terugloopt, de 
Regeerlllg met ruenwe lasten voor het autoverkeer zal komen. 
De Regeering meent echter, dat deze ordening be
paaldelijk niet zal leiden tot het terngloopen van bet auto
verkeer, hoogstens tot een beperking der toename. Met de 
manier waarop de vergunningen thans worden verleend is 
het voorshands niet de bedoeling, het bestaande verkeer in te 
krimpen, doch wel om het vast te stellen en de toename ervan 
voor de toekomst te regelen. Het is dus mogelijk, dat het accres 
der benzine-accijnsbelasting iets vermindert, doch voor ver
mindering van de huidige opbrengst behoeft mijns inziens 
niet te worden gevreesd. 

Met betrekking tot het snel verleenen van bijzondere ver
gunuingen kan ik den heer Verboom antwoorden, dat deze 
soort vergunningen tenslotte geen direeten invloed hebben 
op het geheele verkeer. De regeling van het verkeer door 
middel van vergunningen heeft de bedoeling om het blij ven
de, het groote verkeer aan bepaalde regels te binden. Een 
bijzondere vergunning voor een enkele vrachtauto als hier 
wordt bedoeld, zal geen ernstige econom ische bezwaren kunnen 
opleveren en er bestaat geen bezwaar tegen, dat de aanvl'aag 
hiervoor door een lagere instantie wordt afgedaan. 

Ik kom thans tot de opmerking van den heer Yo H eng 
Kam, die nogmaals bepleitte om deu: bijzondere vergunningen 
aan de provinciale diensten over te laten. Op het oogenblik 
echter staan wij aan het begin der ontwikkelin g van deze vel'· 
keenmrdening en het zal goed zijn eerst de ervarin g af te 
wachten i deze zal moeten aantoonen, of aan inschakeling van 
de provinciale diensten werkelijk behoefte bestaat. Ik merkte 
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'Vijziging en aau\'u lling ,"Vegvel'keersol'donnantie (Ond. 74 ) . 

(Voorzitter.) 
I'eeds op, dat het in de buitengewesten zonder meel' niet moge
lijk is. Het kan zijn, dat bv. in West·Java, waar een goed 
functiollnecl'cnde verkeel'sdienst is, daarvoor iets is te zeggen, 
maal' ik bi U r hei bete)' achten deze zaak nog eens enkele jaren 
aan te zicn en dan te beslissen welke de beste instantie is. 

De heel' Y 0 Heng Kam betoogde nog, dat de maximnm
snelheid van 25 km als bepaald in art. 15, lid 2, sub c, niet 
hoog is. Dat is inderdaad een feit, en ik heb dan ook, nu 
de heel' Yo Heng Kam daarop zooveel prijs blijkt te stellen, 
geen bezwaar om deze snelheid te wijzigen in 35 km. De 
Regecl'ing is dus bereid deze w\jziging in de ordonnantie aan 
te brengen. 

De Voorzitter: Art. 15, lid 2, snb c is gewijzigd als zoo· 
even dool' den Regeeringsgemachtigde is medegedeeld. 

Handelingen. Zittingsjaar .1938- 1939. 

Hoewel er dus tijdens de beraadslagingen van heden in de 
gewijzigde ontwerp-ordonnantie een wijziging is aangebracht, 
stel ik conform art. 60, juncto art. 103, van het Reglement 
van Orde voor, haar niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wijzi
ging (st. 6) en bij monde van den Regeel'ingsgemachtigde, 
wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Met den wensch, dat de leden, die gewend 
zijn den Lebaran te vieren, goede dagen mogen hebben, sluit 
ik hierbij de vergadering. 

De vergadering wordt te 12.18 lUlt' n,m, gesloten, 
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IngekolllC'1l stuk. - Hegeling betreffende inhouding enz. op bezoldiging en pensioen van ambtenaren (Ol1e1. 3 ). 

7de VERGADERING. 

Vcr g a der i n g van Din s dag 29 Nov. 1938. 

(Bijeenroepingsuur ; 9 voormiddag.) 

J"ng-ekolllen stuk. - Regeling betreffende inhouding enz. 
op bezoldiging en pensioen van ambtenaren (Ond. 3 ) . 

Voorzitter : de heC!" Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 15 leden, te weten 
de leden; 

Blanuw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, 
De Hoog, Kan, Kartowisastro, Kerstens, Roep, Soangkoepon, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, De 
Villeneuve en Yo Heng Kam. 

Regeel'ingsgemachtigden de heeren; Enthoven en Verhoeff. 

De Voorzitter: Geaehte Medeledcn! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen een bericht 
van den heer Wiwoho, volgens hetwelk hij wegens familie
omstlludiglleden verh indel'd is de vergaderjngen van College 
van (:cdelegecl'den en Volksraacl bij tc wonen. 

Dit bericht wOl'dt VOOl' kennisgeving aangenomen. 

De Voorzitter: A a Il cl C 0 r d cis cl c b e h a n del i n g 
van deo n t w er p - 0 r don n a n tie tot v ast s t e)
I i n g v a. Tl een "R e ge l j n g bet r e f fen cl e in h,o u
ding beslag en korting op en vervreemdIng 
vlln 'de bezoldiging en h et pensio en del' 
am h ten are n" (0 n c1.:l ; zit t. j. 1937- ]938,0 n cl. I S O) , 
a I ~ ).!; (\ W ij z i g cl b ij Not a van W ij z i gin gen 
(Onl1. :1, st. 2). 

De hecl' V erboom: ~lijnheet' de Voorzitter! Eel'lijk gezegd 
moet ik verklaren, dat ik mij niet met zeel' groote geestdl'ift 
en hartstocht op dit onderwerp heb geworpen . Ik zou slechts 
enkele opmerkin gen willen maken, die wellicht zullen kun
nen leiden tot verduidelijking of verbetering der ordonnantie. 
Ik heb den indruk gekl'egen ~ dat in de ordonnantie, 
zooals die ons oorspronkelijk is voorgelegd, eigen lijk 011-

\'oldoendc aandacht is besteed aan de omstandigheid, dat 
z~j ook op de locale ambtenaren van toepassing is. Nu is op 
vel'sehillende plUlten ;', dit opzicht de zaak bij Nota van 
'Yij zigingen hersteld. Zoo lezen wij in de Memorie van 
Antwoord voor wat betreft artikel 1 lid 1, dat hierdoor te-
vens buiten twijfel is gesteld, . .. . .. . ........ . . . 

"dat de nieuwe regeling zich mede uitstrekt tot de 
maandlooners en werklieden in localen dienst." 

'l'en aanzien van artikel 7 wordt gezegd: 
"In de Nota van Vvijz igingen onder 2° en 3° is gevolg 

gegeven aan de in het verslag gedane suggestie door lid 
1 onder f en j zoodanig uit te breiden, dat onbeperl\tc in
houdillg ook mogelijk is terzah:e van niet achterstallige 
schu ld wegens het bewonen van een locale woning en 
terzake van disciplinaire bestraffing van locale ambte
naren." 

Ik wil Cl' lUWt' aanleiding daal'V~1n de aandacht op vesti
gen, dat als dit gebeurt ten aanzien van de leden f cn .i, dit 
naar mijn meening- ook zal moeten gebeuren voor de leden 
!J en h van hetzelfde artikel. In deze leden is in de eerste 
plants sprake van geneeskundige behandeling en verstrek
king van medicijnen en verbandmiddelen van landswege en 
verder van de vcrstrckkin::r vlln licht en water van lands-

Hundelingen. Zittingsjaar 1938- 1939. 

(Verboorn, Voorzitter, Directeur van Justitie. ) 
wege. Ik meen, dat zulks ook bij locale ressorten voorkomt en 
vraag mij dus af, of daarmede geen rekening moet worden 
gehouden en oE de desbetreffende leden niet alsnog gewijzigd 
moeten worden. 

Verder wensch ik nog een enkele opmerking te maken ten 
aanzien van artikel 2 lid 2. Daar wordt gezegd, dat wacht
geld, onderstand, non-aetiviteits-, voorloopige en verlofbezol
diging als bezoldiging worden beschouwd. Ik zon willen vragen, 
of hieronder ook moet worden begrepen onderstand bij wijze 
van pensioen. Uit de wijze, waarop het woord "onderstand" hier 
geplaatst is, zou ik bijna opmaken, dat hier alleen gedacht 
is aan onderstand bij wijze van wachtgeld. Ik zag echter 
gaarne, dat elke twijfel in dit opzicht uitgesloten was. 

In artikel 3 lid 2 wordt gezegd; 
"Pensioenen worden geacht ten deze tevens verschu ldigd 

te zijn door het lichaam in welks dienst de ambtenaar 
stond bij het einde van den voor pensioen geldigen 
diensttijd . " 

Ik zou willen vragen, wat de bodoeling is, wanneer mell 
een langeren diensttijd heeft dan voor pensioen geldig is. In 
hoevene denkt men de bepaling dan toe te passen! 

In het 3e lid van hetzelfde artikel wordt gezegd ; 
.,Belastingen worden geacht ten deze tevens ve1'schul

digd te zijn aan het li chaam, dat met de invord el'ing of 
de verrekening ervan is belast. 11 

Ik zou wi ll en vragen, of hieronder ook de loonbelasting valt 
en vestig er in dit opzicht cle aandacht op, dat cle gemeente 
bv. niet belast is met de inning of de verreken ing van de loon
belasting, maal' zelf de belastingplichtige is. De gemeente is 
wel bevoegd de loonbelasting te korten, maar dan betreft het 
een korting op het loon en niet een belastinginning in for
meelen zin. Artikel 7 ]jd d doet vermoeden, dat de bedoeling is 
ook de loonbelasting erin te betrekken; de redactie van artikel 
3 is dan echter niet onberispelijk. 

Ik kom tenslotte nog tot artikel 9 lid 1; 
"Indien een ingehouden, in beslag genomen of gekort 

bedrag tnssehen sehnldeisehers moet worden verdeeld, 
geschiedt de verdeeling pondsgewijze naar evenred igheid 
der inschulden, voor ZOQver u.iet de eene schuldeiseher 
boven dl'n andere VOOl'l'<lng )1Ceft. " 

De vermeld ing va n het ingehouden bedrag rijmt zich mijns 
inziens niet met al'tikel S lid 1, dat ik niet zal voorlezen, 
omdat het zoo lang is; ik volsta dus met deze vermelding. 

Ik maak mijn excuses aan de Rcgcel'ingsgemachtigden, dat 
ik deze detailkwesties eerst bU do mondelinge discussie aan de 
orde heb gesteld; mijn aandacht is cr echter eerst· op gevestigd, 
nadat de schriftelijke behandeling was beëindigd en ik was 
aan den anderen kant van oordeel, dat het zaken betreft, die 
van voldoende belang zijn om er hiel' op te altendeeren. 

De Voorzitter : De eerste tennij ll VHn de zijde van den 
Yolksl'aad is hiermede beëindigd. Is de Regeeringsgemaehtig
de bel'eid dadelijk te antwoorden of geeft hij er de voorkeur 
aan, gezien het feit dat eenige nieuwe punten naur voren 
zijn gebraeht, dit tot de volg-ende week uit te stellen? 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: lVIijnheer de 
Voorzitter! Ik za l gaarnc dadelijk antwoorden. 

Het geachte lid, de heel' Verboom, heeft medegedeeld, dat 
hij de bespreking van di t onderwerp niet met groot enthou
siasme heeft opgenomen, maar toch blijkt wel. dat de ge
achte spreker het onderwerp met grootc zorg in beschouwing 
heeft genomen en hij verdient daal'voor te meer lof, omdat 
het onderwerp inderdaad niet geschjkt is om groot enthou
siasme te wekken, vooral als men zich in de details gaat 
verdiepen, wat tenslotte toch noodzakelijk is. 

Dat hier de dil'ecteur van Justitie nIs Regeeringsgemach
tigde optl'eedt is een gevolg van het feit, dat hij te\'ens voo 1'-
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Regeling betreffende inhouding enz. op bezoldiging· en pensioen van ambtenaren (O nd. a ) . 

(Directeur va.n Justitie.) 
zitter is van den Raad van Departementshoofden en hij in 
dié kwaliteit de langdurige behandeling van dit onderwerp 
heeft moeten leiden. 

Ik mag dan als verontschnldiging tegenover het verwijt, 
dat in de woorden van den geachten spreker gelegen heeft, 
over te weinige aandacht, die in het ontwerp is besteed aan 
een bepaalden kant van de materie, wel aanvoeren, dat dit 
ontwerp een lange behandelingswijze heeft doorgemaakt, dat 
aan het ontwerp telkens weel' wat is toegevoegd en dan weer 
wat ervan is afgenomen, doordat er allerlei wijzigingen el1 
aanvullingen in zijn aangebracht en men niet altijd aanstonds 
heeft ingezien, welke conseqnenties die wijzigingen of aan
vullingen zonden moeten hebben. 

Dit geldt ook voor de wijziging welke dool' de Regeering 
bij Nota van Wijziging in het ontwerp is aangebracht, naar 
aanleiding van snggesties van de zijde van het College van 
Gedelegeerden, de wijziging van art. 7 lid 1 snb f en j, waar
door het mogelijk is geworden, hier ook rekening te houden met 
dezelfde soort schulden aan locale gemeenschappen. Het is 
volkomen jnist wanneer de geachte spreker aanvoert, dat de 
consequentie hiervan moet leiden tot een aanvulling van 
dezelfde strekking onder art. 7 lid 1 snb g en h. De Regeering 
neemt deze snggestie dan ook gaarne over en brengt dus in 
het ontwerp deze wij ziging aan! dat in art. 7 lid 1 sub 
9 en h de woorden "van 1andswege" YCl'Yallen. Daardoor 
worden ook deze onderdeelen van het artikel t oepasselijk in 
gevallen waarin sprake is va n yerstrekkingen \'anwege een 
locale gemeenschap. 

KalI de Regeering dus op dit punt het geachte lid vol
komen tevreden stellen door een wijziging aan te brengen, 
zooals hij in overweging heeft gegeveu, wat de andere punten 
betreft meent de Regeering een wijziging van de bepalingen 
te moeten on traden . Op clie punten kan O\'cI"Î gens. dOOL' het
geen ik zal aanvoeren, vermoedelijk ook de zekerheid gegeven 
worden die het geachte lid heeft gevraagd. 

Dit geldt in de eerste plaats voor zi.jn opmerking over art. 
2, lid 2, waarin gesproken wordt van wachtgeld, onderstand, 
nonactiviteit enz. De heer Verboom heeft gevraagd of hier
onder ook za l va llen onderstand b\j wijze van pensioen, het
geen hij dubieus acht. Inderdaad is hi er bedoeld èlke onder
stand, dus ook onderstand bij wijze va n pensioen. Het zal ni et 
noodig zijn, dit nog uitdrukkelijk in een bepaling op te 
nemen; deze door mij gegeven uitl eggin g zal voldoende zijn 
om eventueelen twUiel te voorkomen. 

Een vol~ende opmerking geldt Ret. 3, lid 2. 
Het geachte lid heeft de vraag gesteld, hoe de toepassing 

van die bepaling zal zij n, wanneer de betrokken ambtenaal' 
meel' dienstjaren zal hebben dan hij voor pensioen in rekening 
za] kunnen brengen. Ook in dat geval is, naar de meening der 
Rcgeel'ing, het einde van den diensttijd het einde van den voor 
pensioen geldenden diensttijd. Het kan zijn, dat de laatste 
jaren van dien diensttijd geen verhooging van pensioen ten
gevolge hebben en geen wijziging meebrengen in den pensioen
grondslag. maar tenslotte is toch de geheele diensttijd, tot het 
laatste toe, voor pensioen geldige diensttijd. El' zullen zich 
hiel' dus geen moeilijkheden voordoen, ingeval de ambtenaar 
veel langer in dienst blijft dan noodig is om een bepaald 
pensioen, maximum pensioen eventueel, te bereiken, 

Een volgend punt is lid 3 van artikel 3, waaromtrent de 
hee l' Verboom gevraagd heeft hoe de toepassing zal zijn ;n 
gevallen, dat loonbelasting wordt ingehouden. Omtrent dit 
punt durf ik geen al te positief antwoord te geven. De bepa
ling is ontworpen door de deshlllldige instanties en zal, naar 
de Regeering meent, geen moeilijkheden opleveren, ook niet 
ten aanzien van het punt loonbelasting. Ik zou echter de mo
gelijkheid will en openhouden, dat nog zal knnnen blijken dat 
het bezwaar, dat dool' het geachte lid is voorgebracht, reëel 
is en dan zou eventueel nog een wijziging zoo noodig kunnen 
worden aangebracht. Het lijkt mij verkeerd om op het oogeIl-

(Voorzitter, Directeur van Justitie, Verboom.) 
blik een wijziging in overwcging te nemen, die dan te haastig 

. zou moeten worden bezien en waaruit dan wellicht andere con
sequenties zouden kunnen voortvloeien, die men op het oogen
blik niet kan overzien. 

Ik hoop, dat het geachte lid het zal willen billijken, dat de 
Regeering vast houdt aan de ontworpen bepaling, maal' zich 
voorneemt nog eens na te gaan, of in het punt door hem VOO['
gebracht, geheel is voorzien, zooda t gecn nadere wjjziging vall 
de bepalingen noodzakelijk zal zij n. 

De Voorzitter: Als de Regeeringsgemachtigde meent, dat 
een kort overleg met de betrokken instanties de oplossing 
nog vandaag zou kunnen geven, bestaat el' geen bezwaar 
tegen, de afdoening tot nader aan te houden. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie : Accoord, Mijn
heer de Voorzitter, ik heb daartegen geen bezwaar en zal 
dan inLllSschen de beantwoording voltooien. 

El' is een laatste opmerking van het geachte lid , die arti
kel 9 betreft. In artikel 9 wordt in de eerste plaats gespro
ken van ingehouden bedragen en wordt dus veronde~steld, 
dat ook bij inhoudingen het geval zich kan vool·doen van 
meerdere schuldeischers, zoodat Cl' aanleiding za l kunn en 
zijn voor ponds-pondsgewijze verdeeling. De heel' Ver boom 
merkt nu op, dat het niet duidelijk is, hoe zich een dergelijk 
geval kan voo.rdoen, omdat immers inhouding gaat voor be
slag en korting. Toch kau, in theorie althans, het geval zich 
voordoen, dat ingehouden wordt voor meer dan een lichaam. 
Men kan dit al dadelijk zien bij vergelijking met het ar tikel 
over de inhonding, nl. art. 3. 

In het tweede en derde lid van IlJl'tikel 3 wordt immers I'CS

pectievelijk gesproken van I,pensioenen tevens verschuldigd 
dool' het lichaam, in welks dienst de ambtenaar stond bij lI et 
einde van den voor pensioen geJdigcn dienstt ijd " en van "be
lastingen te,·cns verschuldigd aan het lichaam, dat lnet de 
invordering of de verrekening ervan is belast" . 

Hier doet zich al dadelijk het geval voor, dat men te maken 
heeft met, wat het derde lid van genoemd artikel betreft, bet 
lichaam, waal'b\i de betrokken ambtena.ar in dienst is en met 
het lichaam, dat met de invordering of verrekening van de 
belasting is belast. Het geval kan zich in theorie voordoen, 
dat wordt ingehouden door verschillende lichamen en het is 
dus niet onjuist om bij de regeling omtrent de ponds-ponds
gewijze verdeeling ook melding te maken van inhouding. 

Mijnheer de Voorzitter. Ik meen hiermede alle opmerkin
gen op één na van het geachte lid, den heer Vel'boom, te hebben 
beantwoord. 

Wat betreft Uw suggestie, Mijnheer de Voorzittel', om de 
vergadering voor eenigen tijd te schorsen, totdat de Regeering 
zich zekerheId heeft verschaft omtrent het punt van de loon
belasting, zou de Regeering bij nader inzien echter de alsnog 
te verschaffen inlichtingen lie\'er in eell volgende vergadering 
geven. 

De Voorzitter : De Regeeringsgemachtigde heeft in zijn 
antwoord een wijzig'ing gebracht in de punten 9 en h van 
art. 7, door in beide punten de woorden "van landswege " te 
schrappen. 

Het antwoord van de Regeering omtrent het punt van de 
loonbelasting zal op een nader te bepalen tijdstip worden 
gegeven. 

Er bestaat echter geen bezwaar om nog heden voort te 
gaan met de behandeling in tweeden termijn ten aanzien van 
de beantwoorde punten. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Na de nadere 
toeli'ehtin g en de door de Regeel'ing in het ontwerp gebrachte 
wijziging is aan mijn wenschen en bezwaren, met uitzondering 
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iel e VI!;RGADBRlNG - DINSDAG 29 NOVEMB8R 1938. 

Hegeling betreffende inhouding enz. op bezoldiging en pensioen "<lil ambtenaren (Ond. :1 ) . 

(Voorzitter .) 
van het pUil t van de loonbelasting, vo lkomen tegemoet ge
kom en. Ik dank de Regecl'ing zeel' VQOl' de verstrekte 
inlichtingen. 

De Voorzitter: Het komt mij beter voor, het ontwel'jl 
heden ni et in stemming te brengen, aangezien een bepaald 
punt nog nadl'!' uoot' de I~ cg-cel'in g zHt WOI'dl'1l ovcnvogen, 

welke ovel'weging tot ecn W~lZ1 gll1g van het ontwerp zou 
kunnen leiden. \Vaar de vaststelling van het ontwerp ovel'igens 
niet spoedeischend is, is er geen bezwaar de afhandeling uit 
te stell en tot ecn volgende vet'gadering. 

De vergadering wordt te 9.33 uur v.m. geslot en . 
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8ste VERGADBRING - DINSDAG 6 D I~CEMBER ]938. 

Ingekomen stukken. - Regeling betreffende inhouding enz. op bezold igin g en p ensioen van ambtenaren (Ond. :l). 

(Regeeringsgemachtigde voor Alg. Am btenaa.rszaken.) 
8sto VERGADERING. o. A ls voren van 23 November 1938 No. 21, houdende ont-

heffing van Dr. F. H. Visman van het toezicht op de vCl"der~ 
Vel' go a cl e I' i n g va n Din s cl a g 6 Dec e m b e r 1938. doorvoering Vrul de bestuurshervorming. 

7. Als voren van 26 November 1938 No. 17 tot wij ziging 
(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) van artikel 2 van de " Instructie voor de Rubberrondseom-

Ingekomen stukken. - Regeling betr. inh ouding enz. op 
hezoldiging en pensioen van ambtenaren (O lld. 3 ). -
Wijz'ging Crisiseulturn'ordonnanties (Ond. 70 ) . - Wijziging 
tari ef van invoerrechten (Ond. SI) . 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN FmTJSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 15 leden , te weten de 
leden: 

B laauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, 
De H oog, Kan, Kartowisl.lstl'o, Kerstens, Roep, Soang]wcpoll, 
Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, rrhaml'in , VCl'boom, De Vil le
neuvc en Yo Heng Kaln . 

Regeeringsgemachtigde : de heer Verhoeff. 

De Voorzitter: Geaehte Medeleden! TI, open deze ver· 
g-ac1c l'i ng. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Bericht van verhindering \'an den hccl' " Tiwoho. 

nit \)el'Îc!Jt wOI'dL \'00 1' kCllni:-;gc"ing aangenomcn. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen : 
I, Kabinetsbrieven van den Gouvcrneur-Generaal van 25, 

26, 26 en 30 November 1938 Nos. 6, 6, 7 .en 1 ter aan
bieding van: 

a., CC H ontwcl'p-Ol'dOl1llUntie tot nadcre wijziging van de arti
kelen 3 en 9 van het Koninklijk besluit va n 1 Maart 1904 
No. 25 bctl'cttendc het Ver1H.lU\ op landsdienal'cn, die den 
Lande schade hebben toegeb"aeht (Ond. SO) ; 

U. een ontwe11l-ordonnalltie, houdende regelen betreffende het 
interinsulai,· vervoer van aardappelen (O nd. 00); 

c. een ontwerp-ol'donnantie tot regeJing van den UitvOCl' van 
plantmateriaal van toeba (derrissoorten ) (Ond. In ); 

d. een ontwel'p-Ol'donnantie ' tot uitvoering van het bepaa ldc in 
artikel 3 van de wet van 16 December 1937 nopens de 111-

stelling van het Madoera-welvaartsfonds (Ond. 02). 

De stukken zij n of worden gedrnkt. 

2, Kabinctsbrieven van den Gouverncur-Generaal van 25 
en 29 November 1938 Nos. 7 en 23, houdende mededeeling, dat 
zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot wijziging en aanvull ing van de Weg

verkeersordonnalltie (Ond. 74 ); 
'iJ. de ordonnantie tot verhooging van het maximum bedrag 

der jaal'lijksche tcgocdschl'ijving aan de reserve-rckening 
voor groote herstellingen bij het Landsbedrijl tot f 300000 
(O nd. 7:1 ) . 

3. Brief van den lsten Gouvernements Secretaris van 22 
November 1938 No. 228] IB betreffende de voorlzetting van de 
contingentecl'ing van zWilvclzu l'en ammoniak. 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 19 November 
1938 No. 38 houdende ontheffing van Mr. H. J. Spit als voor· 
zitter van de Bezoldigingscommissie en henoeming in zijn 
plaats van G. F. de Bruyn Kops. 

5. Als voren van 23 November 1938 No. 20 houdende O.m. 
opheffing van de a[deeling "BesluUJ'szakcn der Buiten~ 
gewesten" van hct departement van Binnenlandsch Besluur. 

IIl\l1delingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

missie", 

De sub 2 tJm 7 genoemde slukken worden te r inzage gelegd 
ter see"etarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisnem ing ontvangen bescheiden: 
1. Besluiten van den directeur van Binnenlandseh Besluur 

houdende machtiging tot het doen van uitgaven in verband 
met de bevolkingsl'ubbcrrcstrictie. 

2. Besluit van den gemeenteraad van Palemba ng tot betui
ging van adhaesie aan de motie van den stadsgemeenteraad 
van Cheribon, houdende verzoek aan de Regeering om het 
meerderheidskiesstelsel voor de inhcemsche onderdanen te w.ij
zigen in een evenrcdighcidskicsstelsel overeenkomstig de "Kies
ordonnantie Gemeenteraden Nederlanders en lJitheemsehe 
Onderdanen ". 

3. Mededeeling vàu den heer W. F. Theun isscn, dat hij 
30 November j J. is opgetreden als H oofd van den Dienst der 
Volksgezondheid. , 

De stukken worden tel' inzage gclegd ter secreta rie van den 
Volksraad. 

D. De volgende boekwerken en publicaties: 
1. "I-Ict onderwijs in het jaar neg-cnlien honderd zeven en 

tiert ig ", verslng \',111 den stanl nlll hel ondcJ'\vi,is in hel Ko
llinkl'Uk dcr NcderluJldcn. 

2. Jaaroverzicht van den in- en uitvoer VUil Ned.-] ndië 
gedurende het jaar 1937. 

3. De landbouwexportgewassen van Ned .-Indië in ]937. 
4. "Grotius" jaarboek 1938. 
5. Bulleti n de l 'Institut International du Froid, ]938. 
6. "De Woeker " , November 1938. 

De werken w{)l'den opgenomen in de bOC}Wl·Ü. 

De Voorzitter: A a n deo r cl eis cl e voo r t zet tin g 
cl e l' bch a n IJ e I i Il g van ti e 0 11 t wel' p - 0 l' don n a n~ 
l iet 0 t \' ast s tel I i Il g; V alle e n "R C' gel i n g b e-
t l' e f f (' 11 cl e i n hou d i 11 go, IJ e sin gen kO l' t i tl g 0 p 
e n vel' v l' C C m cl i 11 g van cl e b e z 0 I cl i gin g e H 

het p e nsioen del' ambtennren " (Olld. :-1 ; 
zitt. j. 1937- 1938, Ond. ISO), als gewijz i gd bij 
Nota van Wij zigi n gen (OneI. a, st. 2) . 

De behandeling js gevorderd tot het regeel'ingsanlwoord 
in eersten termijn, meel' specjflH I ten fillllzien va n het punt 
loonbelasting. 

De heer Verhoeff, Regeeringsgemaehtigde voor Algemeene 
Ambtenaarszaken : Mijnheer de Voo"zitt er! U hebt in de 
vorige vergad,,,.;ng van dit Coll ege de afhandel ing vall het 
aan de orde zij nd e onderwerp uitgesteld,om der Regeering 
gelegenheid te geven na te gaan of de ontwerp-ordonnantie 
nog wijziging behoefde in vel"band met een opmerking, wel~ 
kc de heer Verboom heeft gemaakt, met betrekking tot het 
deede lid van het voorgestelde artikel 3. Men treft daarin 
de bepaling aan, dat de belasti ngcn geacht worden t evens 
verschuldigd te zij n aan het lichaam, dat met de invo l'dering 
of de verrekcnjng ervan is belust. Naa.r aanleiding van deze 
bepaling en hetgeen voorkomt in a,·tikel 7 (J) onde,' d, nl. 
dat zonder beperkingen inhouding plaats vindt tel'zake van 
loonbelasting (voor zoover die niet achterstallig is geworden ). 
verondel'stelt het gea.chte l id, dat ind erdaad onder het zoo 
juist genoemde lid 3 ook de loonbelasti ng zou zijn begl'epen. 
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Sste VJmGADBRING - DJNSDAG 6 DECEMBER 1938. 

Regeling betreffende inhouding enz. op bezoldiging en pensioen van ambtenaren (Ond. :J). - WUziging Crisiscultuur· 
ordonnanties (Ond. 79). - Wijziging tarief van invoerrechten (Onel. 81). 

(Regeeringsgemachtigde voor Alg. Ambtenaarszaken.) 
Wijl het hier een belastingt.echnische kwestie betrof kon de 

directeur van Justitie, die als Voorzitter van den Raad van 
Departementshoofden deze zaak behandelde, noch ik - even· 
min een specialist op dit gebied zijnde - dadelijk op dit 
onderdeel van het door den heer Verboom gesprokene in
gaan. 

Inmiddels ingewonnen inlichtingen, Mijnheer de Voorzitter, 
wijzen uit, dat ware diens vCl"Onderstelling juist, het geachte 
lid gelijk zou hebben gehad met zijn opmerking, dat de 
redactie van het bepaalde in lid 3 van artikel 3 "niet 
onberispelijk" is. De veronderstelling, Mijnheer de Voor
zitter, is echter niet juist. Uitgaande van een der grondsla
gen van de loonbelasting, n.l. dat deze belasting verschuldigd 
is door den werkgever - hierop wees de heer Verboom 
reeds -, en anderzijds van den tekst van het artikel, waar
uit m.i. voldoende duidelijk blijkt, dat het gaat om belastin
gen, door den betrokken ambtenaar zelf verschuldigd, is 
het duidelijk, dat men hier niet het oog op loonbelasting' heeft 
gehad. 

Dat artikel 7 (1) onder d de loonbelasting noemt, geschiedt 
buiten eenig verband met artikel 3. De in art. 7 bedoelde 
onbeperkte inhouding ter zake van loollbelasting, die geba
seerd is op het aan den werkgever in artikel 23 van de 
desbetreffende belastingregeling toegekende recht tot afwen
teling, diende in verband met het bepaalde in artikel 6 van 
de ontwerp-ordonnantie betreffende het deel van bet tI'aktc· 
ment, dat in het algemeen mag worden ingehouden, in 
artikel 7, handelende over de onbeperkte inhoumngen, te 
worden geregeld. lndien zoo doende gesproken wordt van 
inhouding "terzake van loonbelasting, IJ wordt lUet deze uit
drnkking, welke ook voorkomt in het eenige maanden ge
leden eloor het College van Gedelegeerden aangenomen 
nieuwe artikel 46a van de ordonnantie op de loonbelasting 
(Ond. :l0), niet te kennen gegeven elat het zou gaan om een 
belastingschuld van den ambtenaal', doch een sehulel van hem 
aan zijn werkgever, die met de loonbelasting in \'cl'band staat. 

(Verboom, Voorzitter,) 
Een en ander in aanmerking nemend, is e l' naar de mee

ning del' l~egeeri ng geen aanleiding het voorgestelde onelel" 
werp nog nader te wijzigen. 

De heel' Verboom : Mijnheer ele Voorzitter! Ik kan vol
staan met den Regeeringsgemachtigde mijn dank te betuigen 
voor de door hem verstrekte toelichtingen . 

De Voorzitter : Dan kan thans lot stemming worden oveJ'
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wij
zigingen en bij monde van den Regeeringsgemaeht.igde tijelens 
de behandeling in eersten termijn, wordt zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n d eo r dei s el c h e h a n el e-
1 i TI g V a 11 deo 11 t wel' p - 0 r cl 0 n n a n tip s i on cl e l' · 
scheidenlijk strekkende tot: 

1. w ij z i g i 11 g van d e zg, C I' i sis - c u I t u U l' 0 I' d 0 11-

nanties (S taatsbl ad 1933 Nos, 202 t jm 205) 
(0 n d. 79), a I s g e w ij z i g el b ij Nol a van W ij
z i gin gen (s t . 6); 

2. w ij 7. i gin g va n het t a r i e f v a 11 i n v 0 e r
,'echten e n tot buitcnwerkingstelling 
t e die nop z ie h t e van a I' ti k e I 16 der 1 n· 
disch e Comptabiliteitswet (Ond. 81 ). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
der beraadslaging en zondel' hoofd elijke stemming aan gc
nornen. 

De vergadering wordt te 9.11 um v.m. gesloten. 



9de VE1WADERlNG - DINSDAG 13 DECEMBER 1938. 

Ingekomen stukken. 

9de VERGADERING. 

V e l' g a del' i n g van D i 11 S dag 13 Dec e m bel' 1938. 

(BijeenroepingsuUt': 9 voorm iddag.) 

Ingekomen stukken. - YJ'aag of zal worden Hilll ~!wlrongell 
op \"erlenging van den voor de afdoening van Ond. 9ä 
gestelden termijn. - Nadere aanvull ing en wijziging van de 
Ordonnantie op de Inkomstenbelasting 1932 (O nd. 82). -
Vaststelling nfschrijvingspcl'ccntnges voor eenige lands
bedrijven (Ond. Sa L - Nadere wijziging en aanvulling 
Indisch Bl1I"gerlijk Pensioenreglement (Ond. 87). 

Voorzitter: de heel' Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekcnd door 15 leden, te weten de 
leden ; 

Blaauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, De 
Roog, Kan, KC/'stens, Kllrtowisastro, Roep, Soetardjo, 
Sosrohnclikoesoemo, Th amri n, V erboom, De Villeneuve, 
Wiwoho en Yo R eng Kam. 

H.cgecl'ingsgcmacht igdc: de heer GÖlzen. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gndering. 

n l' Secretaris deelt lliNIe, dat zijn ingrkomcn: 

A. Mededeeling ddo. 9 December 1938 van Jhr . Mr. C, R, 
V, de ViJleneuve, dat h\i op 13 December 1938 nanr Neder
land vertrekt en omstreeks 10 Januari hier te lande terug
keert. 

B. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinctsbrievcn van den Gouverneur-Generaal van 6, 

7 en 8 December 1938 Nos. 22, 17 en 2 tel' aanbiedi ng van 
a. een ontwerp-ordonnantie tot nadere wijziging en aanvul

ling van de ordonnantie van 1 Maart 1915, houdende ver· 
bod tot bereiding van gedistilleerd in eenige residenties 
buiten J ava en Madoera (Ond. 1l4); 

b. een ontwerp-ordonnantie tot intrekking van het agrarisch
reglement voor de residentie Bali en Lombok voor het 
gebied del' zelfbesturende landschappen in die residentie 
(Ond,IUI); 

c. een ontwe t'p-ordonnantic tot wijziging van de ordonnantie 
op de couponbelasting 1 ~) :331 met goltjktijilige hnitcnwer
kingstelling te dien opzichte van art. 16 I.C,W. (Ond. llö ). 

De stukken z\in of worden gedrukt, 

2. Kabin etsb rieven van den Gouverneur-Generaal vun 3, 
7 en 7 December 1938 Nos. 28, 12 en 16, houdende mede
deeling dat z~jn vllstgcstclcl 
(1. de ordon nantie tot I'ege ling va n de rubbel'l'estrictie in 

Ned.-Tndië gedurende d ~ periode van 1 Januari 1939 tot 
en met 31 Deeembet' 1943 (Ond. 73); 

1;, dc ordonnantie tot wijziging van het tarief van invoer
rechten en tot bnitenwerk ingstell ing te dien opzichte van 
nl·t . 16 T.C,W. (Ond. !Ol) ; 

c. de ordonnantie tot wijz iging van de z.g. Ct'isis·cultuur
ol'donnanties (Ond. 711 ). 

3. Brief van den wd. l sten Gouvernements Secreta.ris van 
1 December 1938 No. 2330afB betreffende de voortzetting van 
de C011tingenteering van deH invoer van confectiegoecleren . 

4. Beslui t vun den GonveL'neur-Generaal van 15 December 
]938 No. 23 hOlldcndp ontheffing van 11'. L. Verhoer van de 

Hundelingen. Zit.iing~j llllr H> 3S-193!). 

functie van Lid van het Bestuur del' T-Tm'sen Centrale en 
benoeming in zijn plaats van Ir, A. T, J. Binnehi. 

5, Als voren van 31 November 1938 No. 21 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 Indische Staatsreg'eling, aan 
den Directeur van Financiën om te beschikken ovor de bij 
aanvuUingsbegrootingen uitgetrokken fondsen voor vool'zie
ningen op personeelsgebieq. bij verschillende d iensttakken. 

6. Als voren van 30 November 1938 No. 38 houdende ont
heffing van 'rhio rrhiam 'rjong vall de f uncUe van lid. vun 
den Raad vall Beheer van het Kapokfonds en benoeming in 
zijn plaats van TUil Tok Peng. 

7. Als voren van 3 Deeembel' 1938 No. H te l' bepa ling va n 
de vergoeding, geheven voor de uitvoervergunningen voor 
citronella-olie. op den voet van artikel 12 der "ordonnantie 
flctht:!l'ische-ol iën 1937 " . 

8. Als VOl 'en van 6 DecembCl' 1938 No. 16 lot nadcre wyzi
ging "all de voorwaarden , waaronder aan do Ni rom concessie 
is verleend, 

9. Als voren van 6 December 1938 No, 33 houdende ont
heffing van L. Götzen als lid van de Rubberfondseommiss ie 
en benoeming in zij n plaats van IJ, K01-thals. 

10. Als voren van 6 December ]938 No. 34 houdend e ont
heffing "an 1 .. 0ötzcn als lid van de .. Centrale Commissie 
van ~\(hif'~ \"001' ve l'clel'(, J)(''\Jeding- V;11l inkornstcn uil het 
bijzondel' llitvocl'I'rcht op h(,Yol k i ng~l'tlbbl'l''' en benocming in 
zUn plaats van L. , Korthals. 

De sub 2 tfm 10 genoemde stukken worden tel' inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

C, De volgende tOl' kennisnoming ontvangen bescheiden: 
1. Kort overzicht bell'C'rrellde dell C'('onomischcn toestand 

van Ned,-Indië, aangeboden dOOl' het CCllI'raalkantoor VOOI' de 
Statistiek. 

2. Brief van den Gouverneur van West-J ava van 30 No
vember 1938 No. G 4f14f23 ter aanbieding va n de mot ie van 
den regentschapsraad van lndramajoe houdende aandrang tot 
spoedige reglementeering van rijstpellerij en, 

3. Betuiging van adhaesie dool' den stadsgemeenteraad van 
Modjokerto aan de motie van den stad'gemeenteraad van Che
l'ibon inzake· wijziging der "Kicsordollnuntie Gemeenteraden 
lnh eemsche onderdanen' '. 

4. Brief van A. de Rozario en A, R. Warlicht houdende 
medeclecling van de totstandkoming van de federatie van Ned,
Indisclw Vakvereenigingen van lIoogel'e Overheidsdienaren. 

5. Brief van h. E. O. DoU\ves Dekker, gedagteekend 
Ualallg 4 November 1938, houdende suggestie om de bestaande 
vel'keel'steekClls meer "sprekend " te maken. 

6. Telegrafische medcdeel ing ddo. 12 n eeember 1938 van 
dc conclusies van de op 10 en 11 D ecember gehouden buiten
gewone algemecne vergadering der Vad t:! l'l andsche Club. 

D e stukken worden ter in zage gelegd tel' secreta rie va n den 
Volksraad. 

D. De volgende publicaties : 
I, Statistisch Overzicht betreffende de bewegingen van de 

lllotOl'verkccl'smiddclen te land in Ned.-Indië gedurende de 
eel'ste drie kwa l' talen 1938, mll1gebodt:!n elOOl' de Koninklijke 
Ned.-Indische Motorclub. 

2, Jaaroverzicht van den In- en UitV{)el' van Ned.-Indië 
gedurende het jaar 1937. 

3. lIfaandeijfers betreffende den economischen toestand der 
lnheemsche bevolking op Java en )I[adoera in October 1938. 

Deze publicat ies worden opgenomen in Uf' boekerij . 

De Voorzitter : A a n d e o r dei s d e 
s in g over de v r aag of ten aanzien 
ontwerp-or donnanti e tot wij z i g in g 

b es l is
va.n de 
va n de 
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9de VEIWADl!:lUNG - DINSDAG 13 DECEMBER 1938. 

Vraag of zal worden aangedrongen op verlaging van den voor de afdoening van Ond. 9 1i gestelden termijn . - Nadere 
aanvulling en wijziging van de Ordonnantie op de Inkomstenbelasting 19,32 (Ond. 82) . 

(Voorzitter, De Villeneuve.) 
o l' don n a n tie 0 p deC 0 up 0 n bel ast i n g 1933 
met gelijktijdige bnitenwerkingstelling 
te ,d i en 0 p zie h te van art. 16 I . C. W. (0 n d. 
9 1i) overe en komstig artikel 17 (1) RegIe· 
me nt van Orde bij den Gouverneur·Gene· 
l' a a I 0 p ver I eng i n g van den voo r d e a f· 
doening gestelden termijn zal worden 
a a n g e d ron gen. 

Indien de vergadering van het College, in plaats van op 
den gebruikelijk en Dinsdag, met het oog op de aan Dinsdag 
27 December a.s. voorafgaande Kerstdagen, op Woensdag 
den 28sten dezer zal worden gehouden, zal zoo noodig aan de 
Regeering verzocht worden of in plaats vaq de woorden 
II vóór 28 dezer 11 gelezen kan worden "op 28 dezer ", zoodat 
in ieder geval nog twee vergaderingen voor het einde van den 
gestelden term~n zullen kunnen worden gehouden. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp·ordol1llautie niet 
bij den GouvernQ.ur·Generaal op verlenging van den voor de 
afdoening gestelden termijn zal worden aangedrongen, behou
dens hetgeen dool' den Voorzitter is medegedeeld. 

De Voorzit ter : Aan de orde is de behande· 
ling van de ontwerp-ordonnantie tot na
der e a a n v u \ \1 n g e 11 w ij z i g i 11.. g van deO r
don n a n tie 0 p del n kom s ten bel ast i n g 1932 
(Ond. 82), als gewijzigd bij nota's van 
w ijz i gin g e 11 (s t . 6' en 7; zie ook de v e r
bet e l' i n g 0 n der st. 4). 

Ik heet den Regeeringsgemachtigde, die hier voor het eerst 
in zijn functie van directeur van Financiën aanwezig is, van 
harte welkom. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voc>rzitter! In de 
Memorie van Antwoord komt de Regeering op verschillende 
punten tegemoot aan de opmerkingen in het Gedelegeerden. 
verslag. Ik ben daarvoor zeer erkentelijk, doch zou gaarne 
hebben gezien, dat de Regeering nog iets verder was gegaan, 
dan thans het ge'l~1 is. Ik dool hierbij op de beantwoording van 
hetgeen in het Gédelegeerden-verslag is opgemerkt ten aanzien 
van een werknemer, die vrijwillig deelneemt in een door zij n 
werkgever ingesteld fonds, waarbij onder ,Jonds' I zoowel een 
pensioenfonds, als een spaarfonds is te verstaan. 

De Regeering antwoordt er geen bezwaar tegen te hebben om 
op het voetspoor van de Nederlandsclle practijk en rechtspraak 
voortaan de vrijwillige bijdragen aan pensioonfondsen in af
trek toe te laten op den voet van artikel 20, lid 1, letter d, der 
belastingregeling. Hier wordt dus uitsluitend gesproken over 
pensioenfondsen en wordt over spaarfondsen niet gerept. 

Nu zal zich, nadat de wijziging, welke wij thans in bespre
king bebben, in de ordonnantie is opgenomen, de situatie gaan 
voordoen, dat een werknemer, die vrijwillig in een pensioen
fonds deelneemt, wèl zijn bijdrage in aftrek mag brengen, 
terwijl, indien het gaat om een spaarfonds, waaraan vrijwillig 
wordt deelgenomen, deze aftrek niet toegelaten zal worden. 

Wanneer de Regeering kan erkennen, dat, zoo het gaat om 
vrijwillige bijdragen in pensioenfondsen, waarop het nieuwe 
4e lid van art. 12 niet van toepassing kan zij u, de billijkheid 
medebrengt deze bijdragen krachtens het l ste lid van artikel 
20, binnen de in het 2e lid van dat artikel gestelde grenzen, 
in aftrek toe te Jaten, dan wil het mij voorkomen, dat de Re
geering op dien weg halverwege halt houdt, wanneer Zij ten 
opzichte van de spaarfondsen den toestand laat, zooals deze 
thans is. 

Immers, Mijnheer de Voorzitter, wanneer iemand bij . een 
levensverzekeringmaatschappij een verzekering afsluit, opdat 

(Van Helsdingen.) 
bij zijn overlijden een bepaald bedrag aau ziju nabestaanden 
wordt uitgekeerd, met de verdere voorwaarde, dat aan den 
verzekerde dit bedrag zal worden uitbetaald, indien hij op een 
in de polis genoemden datum nog in leven is, dan mag de 
premie van die zoogcl1aamde gemengde levensverzekering, 
eventueel gedeeltelijk, in mindering van het belastbaar in
komen worden gebraeht. 

Nu kan het dcn fiscus toch onverschillig laten, of die premie 
in een door den werkgever opgericht fonds wordt gestort, dan 
wel aan een assurantiemaatschappij wordt betaald. Hoofdzaak 
is toch de economische bedoeling en uitwerking van die premie, 
welke in beidc gevallen geheel vrijwillig wordt betaald. 

Ik zou daarom een beroep op de Regeering willen doon 
om ten aanzien van de vrijwillige bijdragen in spaarfondsen 
eenzelfde tegemoetkomend standpunt in te nemen als ten 
aanzien van de pensioenfondsen thans gebeurt. 

Er is nog een ander punt, MijnJleer de Voorzitter, waar
over ik gaarne iets zou willen opmerken, nl. over de terug
werkende kracht tot 1 Januari 1938, welke aan deze wijzigiugs· 
ordonnantie wordt verleend. 

Dit punt is in het Gedelegeerden-verslag niet aangeroerd, 
maar ik hoop, dat U mij zult willen toostaan hierover alsnog 
een opmerking te plaatsen; evenzeer hoop ik, dat de geachte 
Regeeringsgemaehtigde aan deze opmerking alsnog zUn ge· 
waardeerde aandacht zal willen geven. 

De in de artikel eu 15 lid 4, 17 en 75 voorgestelde wijzigin· 
gen heoogen de toepassing van de inkomstenbelasting in over
eenstemming te brengen met de oorspronkelijke bedoeling, 
welke bij de totstandkoming van deze belastingregeling den 
wetgever voor oogen stond. Hetgeen hier staat te gebeuren, 
is inderdaad als een verbetering te beschouwen en ik kan ·hét 
dan ook toejuièhen, dat de Regeering, 'hiermede gevolg ge
vende aan een eenige malen in oen Volksl'aad geuitcn wenseh, 
tot deze wijzigingen overgaat. 

Blijkens de Memorie van '['oclichting wordt aan de wijzi. 
gingen terugwerkende kracht verleend, teneinde met name 
diegenen, wier aanslag over het thans loopende belastingjaar 
in aanmerking komt voor herrekening, terstond van de gewij· 
zigde voorsehriften te doen profiteeren. 

Er doet zich echter de bijzondere omstandigheid voor, dat, 
als gevolg van het conjunctuurverloop in de laatste jaren, in 
het algemeen gesproken, de tantièmes over 1937 hooger zullen 
zijn dan die over 1938, zoooat bij terugwerkende kraeht tot 
1 Januari 1938 de wijzigingen, welke voor een speciale cate
gorie belastingplicht igen worden aangebracht, nl. de tantiè
misten, die in 1938 van verlof terugkeeren, voor het belastlllg
jaar 1938 onvoordeelig zullen uitkomen. Juist door het verschil 
in tantièmes tusschen .1937 en 1938 is het in het algemeen 
voor deze categorie beter, indien de wijzigingen in de zooeven 
genoomde artikelen eerst op 1 Januari 1939 in werking zullen 
treden. 

Hoewel ik de goede bedoeling, welke bij het verlcenen van 
terugwerkende kracht voorzat, 7.eer waardeer, zou ik, wanr 
deze bijzondere maatregel niet de beoogde uitwerking zal heb
ben, er bij de Regeering op willen aandringen, zeker voor wat 
de artikelen 15, 17 en 75 betreft, de terugwerkende krach t 
te laten vervallen. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Met 
erkentelijkheid heb ik kennis genomen van het voorstel der 
Regeering, zooals het is belichaamd in de voorliggende ont
werp-ordonnantie. Dit voorstel komt tegemoet aan vele wen
schen, die zoowel in als buiten den Volksraad tot uiting zijn 
gekomen betreffende de - ook Jlaar onze meening - niet 
billijke regeling inzake het niet in aftrek toelaten van het 
belastbaar inkomen van de bijdragen, die een belastingplich· 
tige heeft te storten in het een of ander fonds. 

Tevoren gold namelijk de voorwaarde, dat zulk ee.i fonds 
- ik spreek hier niet van de wettelijke geïnstitueerde pen· 
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siocnfondscn - eerst moel voldoen aan art. 1601s RW., wil 
men zijn bijdrage 41 dit fonds in mindering gebracht zien 
van zijn belastbaar inkomen. Door het laten vervallen van 
dcze voorwaarde en dool' het loslaten van dezen eisch her
stelt de Regeering een onbillijkheid, die vooral in particuliere 
werknemerskringen wordt gevoeld. 

Stemt dus deze regeling - ik bepaal mij voorshands tot 
de bijdragen - eenerzijds tot voldoening, aan den anderen 
kant gaat deze regeling mijns inzieThS niet zoover, als ik die 
zoo graag zou willen zien. 

Indien het del' Regeering werkelijk meenens is om de in
stelling van fondsen ter voorziening in den ouderdom door 
particuliere werkgevers zooveel mogelijk te bevorderen - er 
zou zelfs van de zijde der Regeering een bepaalde aandrang 
tot de instelling van zulke fondsen op de werkgevers worden 
uitgeoefend - dan kan men niet volstaan met deze kleine 
tegemoetkoming. Een fonds wordt nu eeumaal gevorUiu duol' 
de bijdragen van de deelnemers en tot de deelnemers behoo
l'en niet alleen de werknemers, maar ook de werkgevers. 

Nu mis ik in de toelichting noode, dat de bijdrage van de 
wcl'i\:gevcl's - men spreekt alleen van werknemers - in het 
fonds in de toekomst ook niet als belastbaar inkomen van 
den betrokken werknemer zal worden beschouwd. De prak
tijk geeft het onderstaande voorbeeld te zien. De werknemer 
stort b.v. 5% van zijn salar is in het fonds, t erwijl de werkge
ver ten behoeve van dezen werknemer 10% aan het fonds 
doteert. De stortingen van den werkgever, ongeacht of deze 
stortingen in den een of andere,n vorm ter beschikking van 
den betrokkene worden gesteld, worden nu bij voorbaat reeds 
als inkomcn van den betrokken werknemer beschouwd en 
zijn belastbaar inkomen wordt dienovereenkomstig verhoogd. 

Dit is nu naar mijn meening een onbillijkheid, die, wil de 
Regeering inderdaad een sociale daad verrichten, zoo spoedig 
mogelijk hersteld moet worden. Immers, een fonds kan niet 
worden gevormd alleen door de bijdragen van de werknemers 
zelf. De werkgever moet daarin ook bijdragen, wil het fonds 
finan ciee l kracht ig zijn om te kunnen voldoen aan de terzake 
gestelde eischen. 

Nu dus de b~idl'age van den werknemer zelf niet meel' als i 11-

karnen wordt beschouwd, altlums van het. belastbaar inkomen 
mag worden afgetrokken, ligt het o.i. in de lijn van de rede, 
dat de bijdragen vun den werkgever ten behoeve van den werk
nemer, ook niet als inkomen van dien werknemer worden be
schouwd. Op dit punt is de 1I1emorie van Toel ichting niet 
duidelijk. Ik zou de Rcgeering daarom willen vragen, of Zij 
alsnog aanleiding vindt de kwestie van dezen kant te bekijken. 
lIfochl de Regeering bij nader inzien besluiten deze bijdragen 
ook buiten de aanslagregeling te houden, dan zou nog nader 
in overweging kunnen worden genomen in hoeverre hieraan 
bekendheid moet worden gegeven, ook met het oog op de rege
ling betreffende de loonbelasting, die van deze bijdragen is 
geheven. Mcn zie hiervoor de Verzameling van Besluiten No. 
969. De ingewikkeldheid van deze materie wordt daardoor voor 
een goed deel ondervangen. 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij , op 
een enkele uitzondering na, aansluiten bij het betoog van 
den heet' De Villeneu ve, zoowel wat betreft de kwestie van de 
hijdr'agcn aan fondsen Hls die der belastlngheffing over tan
tièmes. Ik vraag mij alleen af, of de oplossing, die dit 
geachte lid ten aanzien van de laatste kwestie geeft, n.l. 
om de nieuwe regeling te laten ingaan met 1 Januari 
1939, wel de meest aanbevelenswaardige is en of het niet veel 
betcr zou zijn aan de regeling terugwerkende kracht te ve l'
leenen niet tot 1 Januari 1938, doch tot 1 Januari 1937. Ik 
vind hiertoe te meel' aanleiding, omdat ook volgens de Regee
r ing de huidige regeling onbillijk is, en deze onbillijkheid in 
den loop van het jaar 1937 is gebleken, terwijl de zaak voorts 
reeds in den loop vall het jaar 1937 - zooals mij toevallig 

(Directeur van Financiën.) 
bekend is - door de Regeering bekeken is. Door allerlei 
omstandigheden is de afdoening ervan blijkbaar aanzienlijk 
vertraagd, maal' dat behoeft toch geen reden te zijn om 
daarvan den belastingplichtige de dupe te doen zijn. 

Ik he'b op zichzelf veel waal'deel'ing voor deze wijzigings
voorstellen, doch mijn waardeering zou nog grooter zijn, 
wanneer de Regeering zou kunnen besluiten om deze rege
ling te laten ingaan op 1 Januari 1937. 

De heer Götzen, dit'ecteur van Fil1anciën : Mijnheer de 
Voorzitter! Ik moge beginnen met {T dank tc zeggen voor de 
hartelijke woorden, waarmede U mij juist welkom hebt 
geheeten in dit College. 

Overgaande tot beant.woOl'ding van de sprekers, zou ik dan 
willen aanvangen met ten aanzien van den heer De Villcneuve 
het volgende op te merker.. Dit geachte lid Il eclL iu de cer~Lo 
plaats een pleidooi gehouden om de vrijwi ll ige hijd"agen aan 
spaarfondsen ook op te nemen onder de vrijstellingen, gelijk 
thans zal geschieden ten aanzien van de pensioenfondsen. 
Dat laatste is geschied om daarmede het verschil, dat el' tot 
dusverre werd gemaakt tusschen prcmiën voor levensver
zekeringen, lijfrenten en peThSioenen en de bijdragen aan pen
sioenfondsen, te laten vervallen en daardoor dus ook deze 
bijdragen te brengen onder vigneur van artikel 20, lid 1 
letter d. De heer De Villeneuve meent, dat de vrijwillige 
bijdragen aan spaarfondsen daar ook onder gebracht kunnen 
worden en zegt dan dat de billijkheid medebrengt, dat, 
wanneer vrijwillige bijdragen aan pensioenfondsen krachtens 
het eerste lid van artikel 20, binnen de in het tweede lid van 
dat artikel gestelde grenzen, voor aftrek worden toegelaten, 
men te dezen aanzien niet halverwege halt moet honden, 
doch ook zulke bijdragen aan spaa rfondsen daarin dient te 
betrekken. 

Daarmede slaat de heel' De Villeneuve den spijker op den 
kop. Hij zegt, een en ander moet geschieden binnen de in het 
artikel getrokken grenzen. Welnu, deze grenzen laten niet 
toe, er ' de ·spaarfondsen in te betrekken; zij ' bop.eT'ken zich 
t.ot levensverzekeringen, lijfrenten of llensiocnen, en de 
spaarfondsen vallen el' ]lÎet ondel', De uitbreiding der 
interpretatie, door de Regeering gegeven aan het begrip "pre· 
miën 11 - daaronder ook te betrekken de ,tbijdragen" aan 
pensioenfondsen - gaat al zoo ver als maar eenigszins 
mogelijk is, en wanneer men het geachte lid zou willen 
volgen - ik zeg el' echter onmiddellijk bij, dat de Regee
ring, gezien den aard der spaarfondsen, hiertegen bepaald 
bezwaar zou maken - zou men moeten beginnen Ulet een 
ordonnantiewijziging. Nu meent de Regeering dat het on
wenschelijk moet worden geacht, in dit stadium de aanhan
gige wijzigingen te vertragen door een dergelijke ordon
nantiewijziging voor te stellen, 

De heel' De Villeneuve heeft ook nog de positie van de 
tantièmisten tel' sprake gebracht, bij welk betoog de heel' 
Verboom zich heeft aangesloten. Nu beperken de "egelingen, 
die thans staan getroffen te worden, zich niet tot de tantiè
misten. El' zijn - en dit is, · zooals ik het aanvoel, toch wel 
een der voornaamste punten welke met de7.e wijzigingen 
wordt beoogd - ook iu betroldten degenen, die tot dusvel', 
dank zij de redactie van het vierde lid van artikel 12 en 
volgens de jurisprudentie, hun bijdragen aan bepaalde 
fondRen niet mogen aftrekken, omdat deze niet vallen onder 
de verplichte bijdragen aan fondsen ex artikel 1601s Bur
~(:rlijk \ Vetboek. Hierin is een belangrijke verrlliming 
gekomen, waarvoor het College, naar ik meen, dankbaar is, 
Indien men nu den weg van den heer De Villeneuve wil 
opgaan, dan zou men - want het lijkt de Regeering niet 
wel doenlijk, een gedeelte van de voorgestelde wijzigingen 
te Jaten aanvangen per 1 Januari 1939 en het andere pel' 
1 Januari 1938 - degenen, die tot dusver jnridisch niet 
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onder de feitelijk verplichte bijdragen vallen, daarmede 
dupeeren. 

Ik wil hierop laten aansluiten mijn antwoord op het 
betoog van den heer Verboom, me pleitte voor een terug
werkende kracht tot 1 Januari 1937. Hij voert hiervoor aan, 
dat op een en ander reeds werd gewezen iu aen loop van 
1937 en dat nu, door te doen hetgeen hij voorstelt, de 
grootst mogelijke billijkheid zou worden betracht. 

M\inheer de Voorzitter! Hoewel hiervoor inderdaad iets te 
zeggen valt, moge ik er den heer Verboom wel op wijzen, 
dat in het algemeen aan wijzigingen in belastiugordonnanties 
geen terugwerkende kracht wordt verleend. Dat zou -
wanneer men deze wijzigingen in den loop van 1937 had 
kunnen voorbrengen - ook niet zijn gebeurd, dan zouden 
de wijzigingen zijn voorgesteld per 1 Januari 1938. Teneinde 
nu te voorkomen, d,at door de plaatsgevonden ver
tl'aging in de behandeling de betrokkenen in een ongunstige 
positie zouden komen te verkeeren, beeft de Regeering er 
van afgeZIen om - gelijk normaal zou zij n - de wij
zigingen te laten intreden per 1 Januari 1939 en gemeend, dat 
hier terugwerkende kracht tot 1 Januari 1938 en tot het 
belastingjaar 1938 moest worden verleend. Ik zou het ge
achte lid willen vragen, hiermede genoegen te nemen, aan
gezien, wat thans wordt voorgesteld, toch practisch overeen~ 
komt met wat er zou zijn geschied, wanneer deze zaak in 1937 
zou z\in beëindîgd. 

De heer Van Helsdlngen, die ten aanzien van de regeling 
als zoodanig zijn erkentelijkheid heeft nitgesproken, heeft 
zieh afgevraagd, waarom de bijdragen van de werkgevers niet 
voor aftrek worden toegelaten. Voor zoo ver deze bijdragen 
geschieden ten bate van pensioenfondsen, worden zij .reeds 
op grond van het bepaalde in artikel 11 letter U niet als 
inkomen beschouwd. De bijdragen der werkgevers aan 
spaarfondsen echter maken deel van het inkomen der werk
nemers llit; dit is sinds jaren de hiel' te lande gevestigde 
rechtspraak. De Regeering meent dan ook dat het niet juist 
zou zijn de werkgeversbijdragen aan spaarfondsen buiten 
de 'inkomstenbelasting te brengen en het komt mij voor, 
dat het 'geachte lid deze meening wel zal onderschr\iven. 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! Ik zon op 
enkele punten toch nog even willen terugkomen. 

De geaehte Regeeringsgemachtigde voert mij tegen, dat 
tegen het eerste punt, dat ik ter sprake bracht, namelijk 
ook de vrijwilli ge bijdragen aan spaarfondsen in aftrek toe 
te laten, het tweede lid van artikel 20 zieh verzet. Als ik het 
wel heh, moet men ten deze ecbter zien naar artikel 20 lid 1 
en dan meen ik, dat dit lid hetgeen door mij wordt voor
gestaan zeer wel zal toelaten. Het tweede lid van artikel 20 . 
stelt alleen eenige limites, die in acht zijn te nemen en dat 
zon ook b\i de vrijwillige bijdragen moeten gebenren. Maar 
wanneer men op het eerste lid van artikel 20 let, meen ik, 
dat de tekst van dit artikel zich niet tegen mUn opvatting 
verzet. 

Ik zou den geachte Regeeringsgemaehtigde dus willen ver
zoeken de beide leden van artikel 20 nog eens naast elkaar 
te leggen en in onderling verband te bezien om na te gaan, 
of de vraag, die ik zoDeven stelde, dan niet op andere wtlze 
te beantwoorden valt. 

Wat het tweede punt betreft, stelt het antwoord van den 
geachten Regeeringsgemachtigde mij inderdaad wel teleur, 
want, zijn mijn informaties juist, dan wordt door de terug
werkende kracht toch wel een zeel' groote categorie van werk
nemers, laat ik zeggen, gedupeerd. En juist, waal' de Regee
ring met de voqrliggende wijziging aan de billijkhejd wil te
gemoetkomen, komt het mij voor, dat een betere weg wordt 
bewandeld, indien de terugwerkende kracht komt te vervallen 
en artikel 2 dus niet in het ontwerp wordt opgenomen. 

(Van Helsdjngen, Verboom.) 
De heer Van Helsrnngen: Mijnheer de Voorzitter! De 

geachte Regeeringsgemachtigde heeft mij verwezen naar ar
tikel 11 letter U voorzoover betreft de verplichte bijdragen van 
werkgevers aan fondsen en merkt terecht op, dat ik klaarblijke
lijk het oog heb gehad op de vrijwillige bijdragen. 

Nu zegt de geachte Regeeringsgemachtigde, dat ik wel met 
hem eens zal zijn, dat de vrijwillige bijdragen erbuiten moeten 
vallen, maal' het · was mij juist om de vrijwillige bijdragen te 
doen, omdat ik het van groote beteekenis acht, dat door par
ticuliere werh:gevers fondsen worden gevormd, welke ouder
domsvoorzieningen voor particuliere werknemers inhoudeu en 
ik meen, dat een dergelijke fondsvorming niet wordt bevor
derd, wanneer de Regeering aan den door mij gestelden wensch 
niet voldoet. Het geval ligt immers zoo, dat verschillende in
stellingen werkgeversbijdragen niet aan de werknemers uitkce
ren hij niet-normaal ontslag. De werknemer krijgt in zulk een 
geval vaak alleen terug, wat hijzelf heeft gestort, eventueel 
met renteberekening. Nu vind ik het onjuist, dat werkgevers
bijdragen reeds direct buiten rekening worden gelaten bij de 
berekening van het belastbare inkomen. Daarom had ik gaarne 
van de Regeering de toezegging ontvangen, dat Z\i de vraag, 
of dergelijke vrijwillige bijdragen buiten bet belastbaar in-

. komen kunnen worden gebracht, in nadere overweging zal 
nemen. 

De heer Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben door 
het antwoord van den geachten Rcgeeringsgemachtigde niet 
bijzonder tevredengesteld. Dat geldt speciaal het antwoord 
omtrent het belasteu van tantièmes. Als ik het goed begrij p, 
heeft de Regeering op billijkheidsgronden tot deze wijziging 
besloten. De huidige regeling is dus ook naar de meening 
der Regeering onb\ll'\jk. 'Maar, Wanneer de w\iziging wordt 
doorgevoerd pel' 1 Januari 1938, zal het resu ltaat van deze 
tegemoetkoming aan de billijkheid zijn, dat een gl'oot 
gedeelte van de menschell, die in bet afgeloopen jaar, ook 
volgens de zienswijze van de Regeering te veel belasting 
hebben betaald, nu nog eens opnieuw meer belasting znllen 
betalen dan volgens de bestaande regeling het geval is. 
Ik kan een dergelijke regeling niet e;rg billijk vinden. 

Nu antwoordt de Regeering aan den heer De Villeneuve, 
die voorstelt, deze regeling op 1 Januari 1939 in werking te 
doen treden, dat het voorstel in we;rkelijkheid twee voorstel
len omvat. Als men het eene gedeelte in werking stelt 
op 1 Januari 1939 - aldus de redeneering der Regeering -
doet men dit automatisch ook met het andere deel. 

Ik wil er mij op het oogenblik niet in verdiepen, of dit 
werkelijk absoluut noodzakelijk is, maar ik zou toch zeggen, 
dat de menschen op deze wijze, doordat de voorstellen ge
combineerd zijn, dubbel gedupeerd worden. Doordat de voor
stellen gecombineerd zijn, is de behandeling ervan later aan de 
orde gesteld, dan anders vermoedelijk het geval geweest zou z\in 
en doordat de beide voorstellen zijn gecombineerd, zegt de 
Regeering, dat er geen andcre mogelijkheid bestaat, dan deze 
twee regelingen pel' 1 Januari 1938 in werking te laten tre
den. 

Ik heb erop gewezen, dat deze zaak reeds in 1937 de aan
daeht van belanghebbenden heeft gehad en ook de aandacht 
van de Regeering. Ik heb in dat verband de opmerking ge
maakt, dat het toch voor de hand had gelegen dat, wanneer 
de beslissing eerder was afgekomen, de regeJjng met ingang 
van 1 Januari 1937 van kracht zou zijn verklaard. 

De RegeCl'ing zegt, dat hiervan geen sprake had kunnen 
zijn, omdat in het algemeen aan beJastingl'egelingen geen terug. 
werkende kracht wordt toegekend. 

Dit was ook mij bekend, maar waar het hier een geval 
van aperte onbillijkheid betreft, óók naar het oordeel der 
Regeering, geloof ik, dat er alle reden is voor dit maal 
van dezen stelregel af te wijken. Het wordt door de betrok-. 
kenen, zooals ik al eerder in den Volksraad gezegd heb, - ik 
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helJ IlIÜ daarvan ook persoonlijk kunnen vergewissen - uls 
ceu zeer grove oubillijkheid gevoeld, dat de regeling in deu 
ouden vorm bestaat en uitgevoerd is. Ik dring er dus nog
maals bij ele l'egeering op aan om redellen vau billijkheid 
de nieuwe I'egeling pel' 1 Januari 1937 in werking te doen 
treden. 

De heer Götzen, directeur van Pinanciën: Mijnheer de 
Vool'Zitter! Wanneer ik de geachte sprekers in volgorde be
antwoord, zou ik ten aanzien van den heer De Villeneuve 
willen zeggen, dat hij inderdaad gelijk heeft, waar hij op
merkt, dat wij moeten kijken naar het eerste lid van art. 20, 
maar d"t is ook gedaan. Ik heb lllisschien wel gesproken 
van het tweede lid van art. 20, maar dat was een vergis
sing; ik heb steeds bedoeld het eerste lid, want iu 
het tweede lid wordt niet gesproken van hetgeen in aftrek 
kan wordell gebracht. in het eerste lid van art. 20 wordt 
oneler letter d gesproken over den aftrek van premiën voor 
levensverzekering, lijfrente of pensioen en dat sluit inderdaad 
spaarfondscll uit. Ik geloof, dat men ten aanzien daarvan uiet 
verder moet gaan. Spaarfondsen zijn wonderlijke dingen en 
voor men het weet is men volkomen verzeild geraakt in de 
gewone, normale kapitaalsvorming. 

Dit zou ik ook den heer Vau Helsdingen willen antwoor
den, die op dit punt speciaal is ingegaan. Wanneer men 
vrijwillige bijdragen, die inderdaad van groote bete eken is 
zijn, nl. wl1ardevol met het oog op het vormen van een 
LUJlds VOOL' den ouden dag, ook gaat vrijstellen, dan is het 
he\\, van don dam en kan men zich tenslotte niet meer 
alleen tot spaarfondsen beperken, doch moet men ook vrij
stelling vcricellen \'OOl' elke voorziening, die getroffen wordt 
um dcn oudcl'dOlu te verzorgen, dus voo l' elke kapitaals
vorming. 

De heer De Villeneuve beeft gezegd, dat het antwoord 
der Hegeering hem teleurgesteld heeft en dat hij nog altijd 
vun tllccning is, dat Cl' een betere weg is: ui. dat de terug
werkende kracht verva lt. Ik geloof, dat die terugwerkende 
JO'acht zou Jeiden tot ollbillijkheden aan den anderen kant. 
Het. is een afwegen eencl'zijds van de belangen va.n de eene 
groell en andcl'i'.ijds VUil die gl'oep, waat'Op de heer De 
Villeneuvc speciaal het oog had, van menschen, die tenge
volge van de buiten eenige 'belastingordonnantie staande 
wijidging in de conjunctuur, hiermede min of meer gedu
peerd zijn. Daar staat echter legenovei" dat wanneer men 
hiertoe zou overgaan, diegenen, die onder artikel 12 lid 4 
vallen - dut zijn degenen, die vroeger hun bijdragen niet 
voor belastingaftrek van het jnkomen in aarunerking zagen 
genomen, - gedupeerd zouden worden. ik geloof, dat men 
dien weg niet op moet gaan en dat ik daarom het eollege 
in overweging moet geven om ten aanzien van dit punt bepaald 
niet den weg op te gaan, dien de heer De Villeneuvc wenscht. 

(De hecl" Verboolll: 1\fum' wel mUn weg moet opgaan). 
Tenslotte heeit de heer Verboom nog enkele opmerkingen 

gemaakt. Deze spI'ekel' is nog eens teruggekomen op de 
billijkheidsgl·onden. In verband daarlIlede heeft hij de be
staande regeling onbillük, een apèl'te en grove onbil
lijkheid genoemd. Het lijkt mij toe, M(jnheer de Voor
zitter, dat deze wool'den iets te sterk zUn. \V e hebbcn 
jaren lang geleefd onder de vigueur van deze regeli ng en 
er zijn ook inderdaad oneffenheden aan den dag getreden, 
welke men thans tracht weg te nemen, Toen men echter in 
1932 deze regel ing maakte, heeft men JUet ernst getracht 
haar zoo billlik mogelijk voor alle partijen te doen zijn. 
Wanneer uit zoo is, dan is het toch ook bepaald 
minder juist om tc spreken van een onbillijkheid, een apèrte 
onbillijkheid, van een grove onbillijkheid en van dubbel 
gedupeerd zUn en uI dergelijke dingen meer. 

De Regeering heeft naar Zij meent den juisten midden
weg gekozen, welke weg ook bewandeld zou zijn, wanneer 

Rn,ndclingcn. Zittingsj:mr 1938--1939, 

(Voorzitter, Verboom, Directeur van Financiën.) 
in het jaar 1937, deze zaak aan de orde zou zijn gesteld . 
I k zou daarom het college in overweging willen geven op 
d it punt de zienswijze der Regeering tot de zijne te maken. 

De Voorzitter: Ingediend is een alllendement, voo l'ges teld 
door de heeren VerboalIl, De ViJleneuve en Kan, (Ond. 82, 
st. 8), luidende : 

"Oudergeteekenden hebben de eer voor te stellen, in 
artikel 2 \ 'a11 de olltwel'p-ordonnantic tol nadere aanvul
ling en wijziging van de ordonnantie op de inkomstenbelas
ting 1932, zooals dit ontwerp bij nota's van wijzigingen 
is gewijzigd, de beide geta llen Jl 1938" te veranderen in 
,,1937". " 

Hetgeen in dit amendement is vervat is zoo juist tijdens de 
bespreking uitvoerig toegelicht. Naar mijn meening behoeft 
dan ook niet gewacht te wOI'den op de vermenigvuldiging van 
dit amendement, doch kan direct tot de bel'aadslaging hier
over worden overgegaan. 

De Voorzitter: A a 11 deo l' dei B de b e h a n d e-
1 i n g van h et a III è 11 d e men t - Vel' b oom c.s. 
(s t. 8). 

Wenscht de heer Verboolll zij n amendement nog toe te 
lichten j 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! ik zou gaarne 
nog het volgende will en opmerken. Toen ik sprak van een 
grove onbillijkheid, gaf ik de meening weer van diegenen, 
c1ie dool' deze I'cgclillg gC'tl'uHcu wordeli ; ik sp/'I.lk daarbij 
dus niet mijn persooa.l(jke meening nit. Ik ben verder van 
meening, dat al bekijkt men een zaak ook nog zoo goed van 
alle kanten, het steeds mogelijk zal zijn, dat men fouten of 
omissies begaat, en dientengevolge ook onbillijkheden . Met 
mijn woorden bedoelde ik dus uiet de Regeering in een 
vroegelI stadiulIl del' zaak in gebreke te stellen! ik heb 
alleen el'op wilfcn wijzen, dat het hi er ook naar de ojlvatting 
del' H.cgccl'ing CCI! onhillijkheid ge ldt, die op het oogcnblik 
wordt recht gezet. 

De heer Götzen, directeur van Pinaneiën : Mijnheel' de 
Voorzitter! Ten aanzien van dit amendement zou ik willen 
wijzen op een incongrnentie in den gedachten gang van den 
tweeden onderteekenaar van dit amendement, die gepleit 
heeft voor de inwerkingtreding van deze ordonnantie op 
1 J anuari 1939 en nu plotseling omzwaait en deze gaarne 
in werking zou willen laten treden DiP 1 Januari 1937. 

Dit terloops! 
,rijnheer de Vool·zilter! Voorts heb ik met veel genoegen 

vernomen, dut de heel' Vel'boom met zijn woorden: "grove 
on billijkheid 11 enz. weergaf de meening van degenen, die hem 
daaromtrent hebben ingelicht, zood at deze woorden dus niet 
zijn persoonl ljke opinie ten deze kenschetsen. 

(De heer Ver ba 0 m: Dit laatste heb ik niet gezegd.) 
~lijnhecl' de Voorzitter! \ Vunllcer het geachte lid dat niet 

beeft bedoeld, blijft ook volkomen gehandhaafd, hetgeen ik 
ZOOCVCIt hcb gezegd. 

Met betrekking tot het ingediende amendement zou ik wil 
Jen opmerken, dat daartegen precies dezelfde argumenten 
zUn aan te voeren, welke ik zoo juist bezigde. Daarenboven 
gelden dan nog belangrijke technische (I,l'gumenten. 

il-IUnlleel' de Voorzitter! Voor het jaar .1938 heeft men, juist 
in verband met het nanhangig maken van deze ontwerp
ordonnantie, de aanslagen zooyeel mogelijk voorloopig gehou
den. Voor het jaar 1937 zijn de aanslagen echter veelal reeds 
definitief vastgesteld. Het gevolg hiervan is, dat wanneer 
men te maken zon krijgen met belast ingplichtigen, die als ge
volg van deze wijziging een vCl'hooging van aanslag ZOUdCll 
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(De Villeneuve, Voorzitter, Soetardjo.) 
moeten hebben, dit niet meer mogelijk is en ten aanzien van 
dit punt het nadeel alleen het land zal treffen. 

Fouten of omissies - om nog even terug te komen op het 
hieromtrent gesprokene door den heer Verboom - zijn steeds 
mogelijk. Deze fouten en omissies worden inderdaad, ook 
nadat zij aan het licht zijn gekomen, zooveel mogelijk her
steld. De Regeering doet dit. Welnu - zou ik willen zeggen 
- laat het College dan ten aanzien van dit punt de Regee
ring volgen en genoegen nemen met de regeling, zooals die 
hier is voorgelegd. lk kan het geachte College dan ook niet 
aanraden dit amendement aan te nemen . 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter I De ge
achte Regeeringsgemachtigde wijst mij op een incongruentie. 
Ik heb inderdaad verdedigd, dat het wel bet best zou 
zijn, de terugwerkende kracht te laten vervallen. Doch 
nu daartegen een aantal argumenten zijn aangevoerd door 
den geachten Regeeringsgemachtigde en er te dezen aanzien 
een ander voorstel is gedaan door den ,heer Verba om, dat 
een verbetering betreft in de richting, die ik voorsta, heb 
ik mijn handteekenulg gaarne aan het amendement willen 
geven." . 

De Voorzitter : Deze verklaring van den heer De Ville
neuve voor de plaatsing van zijn handteekening ol)der het 
amendement was na hetgeen cle Regeeringsgemachtigde heeft 
opgemerkt wel noodig. 

Hiermede is de beraadslaging over het amendement be
eindigd. 

Ik geef thans nog gelegenheid tot stemmotiveerillg. 

De heer 3oetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Naar aan
leiding van de uitvoerige bezwaren die door de Rcgeerin g naar 
voren zijn gebracht tegen dit amendem ent, kan ik mijn stem 
niet aan het amendement geven. 

De Regeering heeft eerst gewezen op do consequenties 
van dit amendement voor andere groepen van ingezetenen, 
welke neerkomen op een benadeeling van die groepen . Aan 
den anderen kant heeft de Regeering er op gewezen, dat 
opvolging van het gevraagde in dit am endement op prak
tische bezwaren zou stuiten. 

Op grond van deze overwegingen van de Regeering zal ik 
tegen dit amendement stemmen. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Bij herhaling 
worden er in de belastingwetgeving wijzigingen gebracht op 
grond van gebleken onbillijkheden. In al die gevallen wordt 

(Bla.auw.) 
- wanneer dergelijke wijzigingsvoorstellen wet worden 
daaraan geen terugwerkende kracht verleend, ofschoon de 
grond van die wijziging - de gebleken onbillijkheid 
daartoe wel aanleiding zou kunnen geven. Slechts in zeer bij
zondere gevallen, voor zoover mij bekend, wordt te dien aan
zien terugwerkende kracht verleend. 

Thans wordt echter voor dit speciale geval door de onder
teekenaars van het amendement terugwerkende kracht ge
vraagd, op grond van de billijkheid, zonder dat men llecfl 
aangetoond, dat het hicl' wcdcl'OIrt ecn Zeol' b~jzolldcl' gcnd 
betreft. 

Op grond hiervan zal ik tegen het amendement moeten 
stemmen. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming over het amen
dement worden overgegaan. 

Het amendement-Verboom c.s. (st. 8), wordt in stemming 
gebracht en 'verworpen met 3 stemmen vóór en 1] stemmen 
tegen. 

V Ó 61' stemmen de leden: Verboom, Kan en De Vill eneu\·e. 

Te geil stemmen de leden: Van Helsdingen , K el'stcns, 
Blaauw, 'Viwoho, Soetardjo, Roep, Kartowisastl'o, Yo Heng 
Kam, Sosrohadikoesoemo, Tharnl'in en de Voorzitter. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij twee Nota 's va u 
Wijzigingen, wordt zonder hoofdelijke stemmllig aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 
van d eo n t w e l' p - 0 J' d 0 11 n a n ti e SJ 0 n der s c h c i-
d e nlijk strekkende tot: 

1. va s t s t e 11 i Tl g van d c a f s c h l' U v i n g spe ree 11 -

tages voor eenige landsb ed rijven (Oni!. 
8 3 ) ; 

2. nadere wijziging en 
In·diseh Burg e rlijk 
(0 n d. 87 ) . 

aanvulling v an h el 
P e nsi oe nreglem e nt 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonde!' 
beraadslaging en zonder hoofd elijke stemmin g aangenomen. 

De vergadering wordt te 9.47 UUl' v.m. ges loten. 



59 

lade VERGADERlNG - DINSDAG 20 DECEMBER 1938. 

In.gekOluen stukken. - ' Tj,"aag of za] worden aangedr.ollgen op verlenging van clen termijn gesteld voor de afdoeni,ng vun 
Ond.98. 

lade VERGADERING. 

Vel' g a d e l' i n g van Din S dag 20 Dec e m bel' 1938. 

(Bijcenl'oep ingsllUl': 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - VI'aag of zal worden aangedl'ongen 
op verlenging van den termijn, gesteld voor de afdoening 
van Ond. 98. - Vraag ai zal wOI·den aangedrongen op 
verlenging vrul den termijn, gesteld voo,' de afdoening resp. 
va ll de onde"wcl'pen 99, 100 en 101. - Ordonnanti e inter
insulair vervocr aardappelen (Ond. 90). - Uitvoerordon
nantie toeba-plantmateriaal 1938 (Ond. 91). - Wijziging 
Ordonnantie op do Couponbelasting 1933 c.a. (Ond. !Jó ). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De pl'esentielijst is geteeke.nd dool' 14 leden, te weten de 
leden: 

Blaauw, C. C. Vlm Helsdingen, W. H. van Helsdingen, De 
Hoog, Kan, Kerstens, Kartowisastro, Roep, Soetardjo, 
Sosl'ohadikoesoemo, Thumrin, VerbooOl, Wiwobo en Yo Heng 
Kam. 

Rcgeeringsgemachtigde: de heel' Van Maak. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
I'el·gadering. 

De Secretaris deeIt mede, dat zij n ingekomen: 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gonvel'lleur-Generaal van 10, 

13, 13, 13 en 16 December 193'8 Nos. 6, 21, 22, 23 en 3, tel' 
aanbieding van: 

(1. . een ontwerp VI:1I1 wet tot nadere wijzigi ng van de Indische 
Uomptabiliteilswet (Ond. 97); 

b. vict' ont.wcl'p·ordonnantics tot inslcl\ing van de stad:sge
mcentenl\lcdan , Palembang, Pematang S iantar en 1\Iakass3J' 
(Ond. 98); 

c. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling en wijziging van de 
geldschietersordonnantie 1938 (Ond. OH); 

d. een ontwel'p-ordonnantie tot verlenging VH n den in artikel 
1, lid 5 en artikel 6 del' overdrachlsordollnantie Volks
gezondheid Java en Madoera bedoelden termijn (Ond. 
100) ; 

e. ecn ontwerp-ordonnantie tot wijziging van de Volksruad
kiesverordening (Ond. 101) ; 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbriei van den Gouverneur-Generaal van 10 De
cember 1938 No. 38, houdende mededeeling, dat is vastgesteld 
de ordonnan tie tot vaststell ing van een regeling betreffende 
inhouding, beslag en korting op en vervreemding van de bezol
diging en het pensioen del' ambtenaren (Ond. 3 ). 

3. ld. van 16 Dec. 1938 No. 30, houdendc meded eeling, 
dat is vastgesteld de ordonnantie tot nadere wijziging en aan
vulling dool' het Indisch burgerlijk pensioenreglement (Ond. 
87 ). 

4. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 7 December 
1938 No. 13 houdende ontheffi ng van C. J. M. van der IJinden 
van zijn functie van lid van den raad van advies inzake den 
Nirom-omroep en benoeming in zijn plaats van Th. G. van 
Leeuwen. 

5. Als voren van 7 December 1938 No. 27, houdende mach
tiging, krachtens artikel 105 I. S., Han den Directeur van 

HlLlldelingeu. Zittingsjan.r 1938- 1939. 

(Voorzitter, Van Helsdingen e.a. ) 
l·'inanciën om te beschikken over de op de be.grooting voor 
1939 uitgetrokken personeelscredielen ten behoeve van de ver
meerderde productie en den gl'ootel'en omvang van het vel'voel' 
vun zout. 

6. Als voren van 8 December 1938 No. 24, houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 1. S., aall den Directeur 
van Economische Zaken om te beschikken over de voor de 
iudienststelling VBJl een hoofdcommies bij den eentralen dienst 
van het departement toegestane fondsen. 

7. Als voren van 9 December 1938 No. 14 tot nadere wij
ziging en aanvulling van de B. B. L. 1938. 

8. Als voren van 9 December 1938 No. 32, houdende in
terneering van Mohamad Sirin gelal' 'l,'an AJam te Padang. 

De suiJ 2 t/m 8 genoemde stukken worden ter inzage ge
legd tel' secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 
1. Brief van de N. V. Koninklijke Paketvaart Maatschap

pij van 13 December 1938 No. 3357, tel' aanbieding van een 
exemplaar van de dienstreg'eling del' Maatschappij voor 
1939. 

2. B"iei van het verbondsbestulU' van de P. G. I. van 10 
December 1938 No. 31jD, tel' aanbieding van 2 moties, onder
scheidenlijk betreffende de bezoldigingsregeling voor de 
volksonderwijzers en de gevolgen van overdracht van de 
ondel'wij~7.OI'g door het Land aan de autonome ressorten. 

3. Agenda van een in Januari a.s. te houden gedelegeer
denvergadering van het N.l. O. K. 

JJe stu kkcn wOl'dcn tel' illzage 1jl'Jegd 1(')' sec reta rie van 
den Volksraad. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e bes I i s sin g 
o ver d e v l' a a g 0 f t e Ll a a u z i e n van dei u
s tel I i n g s 0 r don n a n ti e sst a d s g e 111 een ten M e
dan, Pal e mba n g, P e mat a n g S j a n t are n Af u
kas s ar (O nd. H8) overeenkomstig artikeI17(1) 
Reg 1 e m e 11 t van 0 I' cl e b ij cl enG 0 \\ V e \' n e TI \'

Gellel'aal op verJenging van den voor de 
afdoening geste lden termijn zal worden 
a a n ge d r 0 11 gen. 

De voor deze ontwerp-ordonnanties gestelde termijn eindigt 
op 27 Decembcl' a.S. Met hel oog op de Kerstdagen op Zondag 
en Maandag a.s. ben ik echter voo rnemens de volgende ver
gadering niet, zooals gebruikelijk js, op Dinsdag a.s., doch 
op Woensdag 28 December a.s. te stellen, tenzij lut de 
vergadering stemmen opgaan om de vool'l<eur te blijven geven 
aan den gebruil,elijken Dinsdag. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Persoon
lijk zou ik het waardeeren, als op Dinsdag vergaderd kon 
worden. 

De heer Kartowisastro: Mijnheer de Voorzitter! Ook ik 
zag de volgende vergadering gaat· ne op Dinsdag gesteld. 

De hee l' Thamrin: Ik voel meer voor den Vi{ uensdag, 
Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter : Wanneer Cl' verscheidene leden zijn, die 
de voorkeur blijven geven aan Dinsdag, houd ik mij aan 
den gebl'uikel üken Dinsdag. De ontwel'p-ordonnanties, waar
V00 1' de terlll ~jn -op dien Dinsdag afloopt, kunnen dan op 
dien dag behandeld worden. 

De heel' Soetardjo: Miinheer de Voorzitter ! Zoudt U 
misschien zoo vriendelijk willen zijn, den leden, die el' be
zwaar tegen hebben om op 'Voensdag te vergaderen, te 
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(Kan, Soetardjo e.a.) 
vragen, welke hun bezwaren zijn en of deze bezwaren on~ 
overkomelijk zijn, want indien deze bezwaren niet onover
komelijk zijn, lijkt het mij wel gewenseht, dat de vergaderin g 
een dag wordt uitgesteld. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Misschien zou bij 
meerderheid tan stemmen beslist kunnen worden.-

De heer Soetardjo: Het is een kwestie van voorkeur, 
Mijnheer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Ik wil dan de vraag, of de volgende week 
op Dinsdag dan wel op Woensdag vergaderd zal worden, 
wel even in debat brengen. 

Zijn er leden, die willen motiveeren, waarom zij aan den 
Dinsdag of aan den Woensdag de voorkeur geven' 

De heer De Hoog: Mijnheer de Voorzitter ! Ik prefereer 
den Woensdag. 

De heer Van Helsdingen : Ik geef daarentegen de voor
keur aan den Dinsdag, Mijnheer de Voorzitter, omdat ik voor 
den Woensdag een uitnoodiging heb voor "en congres, dat 
ik gaarne wil bijwonen, maar ik leg mij uiteraard bij de 
meerderheid neer. 

De heer Kartowisastro : Mijnheer de Voorzitter! De vol
gende week is mijn Woensdag bezet, maar natuurlijk leg 
ik mij bij de meerderheid .neer. 

De Voorzitter: Zijn er nog meer leden, die aan den Dins
dag de voorkeur geven t Zoo niet, dan meen ik wel, dat de 
meerderheid van het college den Woensdag prefereert, zoo(fut 
de volgende vergadering zoo mogelijk wordt gesteld op 
Woensdag 28 December a.s. 

Dan blijft nog het bezwaar, dat de termijn voor de be
handeling van de instellingsordonnanties stadsgemeenten 
Medan, enz. (Ond. HS ) op Dinsdag 27 December a.s. afloopt. 
Ik heb echter reeds ondershands laten informeeren eu l1eb 
vernomen, dat er vermoedelijk geen bezwaar tegen bestaat 
om den termijn met één dag, dus tot 28 December a.s. te 
verlengen. 

I kst e I dus voo r, den G 0 u ve r n e u r - Gen e -
l' a alt e Ver z 0 ek e 11, den ter III ij 11 voo r d e 
instellingsordonnanties stadsgemeenten 
M e dan, P a I e mba n g, P e mat a n g S i a n tal' en 
Makassar (Ond. 98) te verlengen tot uiter 
I ij k 28 Dec e rn b er 11 . 8 . 

(Voorzitter.) 
Daartoe wordt besloten. 

De Voorzitter : Aan de orde i s de bes l issing 
over de vraag of ten aanz i en van de 
ontwerp - ordonnant i e tot aa n vu ll ing en 
wijziging van de Geldsc h ietersordonnan
tie 1938 (Ond. 99), de ontwerp-ordonnantie 
tot ver I eng i u g van den i 11 art i keI 1, I i d 
5, e nar tik e I 6 d e l' 0 ver dra c hts 0 l' don n a n -
tie Volksgezondh eid J ava en Madoera 
bedoelden termiju (O ud. 100) en de ont
werp-ordonnantie tot WlJz1ging van de 
Volksraadskiesverordenin g 1926 (O nel. JOl ) 
o ver een kom s tig a l' tik e I 17 (1) Reg 1 e men t 
van Orde bij den Gouverneur-Generaal op 
verleuging van de voor de afdoening 
gestelde termijn en za l word e n aange
dl' 0 n gen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnanties n i et 
bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van de voor de 
afdoening gestelde termijnen zal wordcn aangedrongen. 

De Voorzitter : Aau de ord ·e is de behandeling 
van deo n t w e r p - 0 l' don n a n tie s, 0 11 der s c h e i
den l ijk s t rekkende tot : 

1. h et stellen van regelen betreffende het 
int er in s ul a ir ve rvo e r van aardappe l e n 
(0 nd. ,90); 

2. l' e gel i 11 g 
materiaal 
(0 n d. 91); 

van den uitvoer van p]ant-
van toe ba (der ri ssoorten) 

3. w \J Z 1 gin g van deO r don u a n tie 0 p d e 
Co u pon b c I ast i n g 1933 met gel ij kt ij ,d i g e 
buitenwerkingstelling te di e n opzichte 
v a II a l' tik e I 16 der I n dis c h e C 0 m p tab i I i
teitswet (Indi sc h Staatsb l ad 1925 No. 448) 
(0 n d. 9~). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zondel' 
beraadslaging en zondel' hoofdelijke stemming aangenomen. 

De vergadering wordt te 9,09 uur v,m. gesloten. 
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Ingekomen stukkeIl. 

llele VERGADERING. 

Ver g a der i n g y a nWo e n S dag 28 Dec. 1938. 

(BijeenroepingsuUl": 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - .\ anvull ing en wijziging Geld· 
schietersordonnautie 1938 (Onel. 99). - Wijziging Volks· 
I"aadkicsverordening 1926 (Ond. 101) . - Instellingsordon
nanties stadsgemeenten Medan, Palembang, Pematang 
Siantal" en Makassar (Ond. 98). - Verlenging termijn in 
art. 1 lid 5 eu al"t. 6 der Overdrachtsordonnantie Volks· 
gezondheid Java en Madoera (Ond. JOO) . 

Voorzitter: de heel· :Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De prese nt ielijst is geteel<end door 14 leden, te weten 
de leden: 

Blaauw, C. C. van Helsclingen, W. H. van Helsdingen , 
De Hoog, Kall, KCl'stens, Kartowisastl'o, Roep, Soetardjo: 
Sosl'ohadikoesoemo, 'fhamrin, VCl'boom, 'Viwoho en Yo 
H eng Kam. 

Regecl'ingsgemachtigden de hecl'cn: Hartcvclt, De Leeuw, 
Levelt en De Waal. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver· 
gadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Regecl'ingsbl'icvcn en -beschikkingen: 
1. J'Cnbin ctsbl'icven van den Gouverneur-Generaal van 17, 

19, 20, 22 en 23 December 1938 Nos. 15, 9, 15, 8 en 25, tel" 
aanbi eding: 
a. een ontwerp.ordonnantie tot nadere wijziging en aanvul· 

ling van de bevol'deringsregeling c.a. voor officieren 
(Ond . 102); . 

b. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging en aanvulling van 
het wetboek van strafrecht, de ordonnantie op de voor· 
waal'delijke in vr ijh eidstelling en de l1itvOCl'ingsordollnan
tic voorwaardelijke veroordeelin g (Ond. 103) ; 

c. een ontwerp-ordonnantie tot aanvulling van het wetboek 
van strafrecht met een nieuw artikel 136 bis (Ond. J04); 

d . een ontwerp "un wet, houdende machtiging tot het slu iten 
van een 5a·o\"ereenkomst met de X V. )Iijnbollw Maat-
8chapp\j Celebes VOOI' de opsporing en ontginning v11n ijzer, 
nikkel enz. in de I'esidenties Celebes en Ondcrhool'ig-hedcn 
cn Manado (Ond. 10ö); 

e. een ontwerp-ordonnantie tot wijziging van het Koninklijk 
besluit van 3 November 1866 (Indisch Staatsblad 1867 
No. 10) (Ond. 106). 

De stukken zUn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven va n den Gouverneur-Generaal van 16, 
16 en 22 December 1938 Nos. 11, 12 en 9, houdende mede· 
deeling, dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot vaststelling va.n de afschrijvingsper

centages VDor eenige Iandsbedl'ijven (Dnd. S3) j 

b. de ordonnantie tot nadere aanvul1ing en wijziging van de 
ordon nantie op dc inkomstenbelasting 1932 (Ond. 8 2 ); 

c. de ordonnantie tot regeling van den uitvoer van plant
materiaal van toeba (Ond. 91). 

3. Brief van den wd . l sten Gouvernements Secretaris van 
20 December 1938 No. 2450/C betreffende de instelling vau 
een pensioenfonds voor ni et-Europeesche locale ambtenaren 
en hunne weduwen, 

4. Al s voren van 20 December 1938 No. 2453a/B tcr aan· 
bieding van de RegeerÎngsverordening, houdende verbod van 
uitvOCt· van cacao-plantmateriaal. 

5. Als vorcn van 21 December 1938 No. 2468/.'1., houdende 
H andelingon. Zittingsjaar ]938-]939. 

mededeeling, dat Zijne Excellentie de Gouvernelu·-Generaal 
geen bezwaar heeft tegen verlenging tot 28 dezer van den 
gestelden termijn voor de behandeling van de ontwerp· 
ordonnanties tot instelling van de stadsgemeenten :àfedan, 
Palembang, Pematang Siantar en Makassar (Oud. 1)8) . 

6. Als voren van 22 December 1938 No. 24ï4/A bell·effende 
de vaststelling van data voor de mondelinge beantwoording 
van gestelde vragen in de a.S. 2de gewone zitting vlln den 
Volksraad. 

7. Als vorcn van 23 December 1938 No. 2486/.'1. houdende 
mededeeling dat nader Mr. L. W. R. cle Leeuw is aangewezen 
als gemachtigde del' Regeering om voorlichting te verschaffen 
bij de beraadslagingen over de ontwel'p·ordonnantie tot 
wijziging en aanvullin g van de Geldschietersordonnantie 
(Ond . 99) . 

8. Rondschrijven van den wd. l stcn Gouvel'nemcnts Secl'c
tm'is van 14 December 1938 No. 2413/A betreffende d e plaat· 
selijke regeling van het pasal'-crediet. 

9. Afsehrift van den brief van dcn wd . 1sten Gouvel"ne· 
ments Secretaris van 14 December 1938 No. 2412/.'1. aan de 
gouverneurs van Socl'akul'ta en Jogjakarta en den resident 
der Oostkust van Sumatra betreffende de toepassing va n de 
Gelclsehietersordonnantie 1938. 

10. Besluit va n den Gouverneur-G eneraal van 17 Decem ber 
1938 No. 13, houdende machtiging, krachtens artikel 105 LS" 
aan den directeur van Binnen landseh BestuUl" om te beschik. 
kèn over de bij de begrooting 1939 uitgetrokken fondsen ten 
behoeve van de organisatie van de luehtbesehermi.ng voor de 
burgerbevolking. 

11. Als voren van 20 December 1938 No. 28, houdende o.a. 
intrekking van de regeling voor tijdelijke verlaging van wed· 
den en andere inkomst en van burgerlUk personeel. 

De sub 2 t/m 11 genoemde slukken wordcn ter inzage gelegd 
ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ter kmmisneming ontvangen bescheiden: 
1. Brief van het Algemeen Landbouw Syndicaat van 19 

December 1938 No. A 4227, ter aanbieding van een exemplaar 
"Algemeen Schema voor een arbeidsovereenkomst" . 

'1. Motie van den Algemeenen Bond van Politiepel·soneel 
betreffende de bezoldiging van het politi epersoneel vanaf den 
rang van hoofd·blspecteur van politie t jm den rang van 
hoofdagent. 

3. Een artikel in de Matahm·i van 10 December 1938 beo 
treffende het bestaan van cle kleine ijsfabrieken. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
dcn Volksraad. 

C. De volgende publicaties: 
1. Mededeeli ng No. 160 van het Centraal Kantoor voor de 

Statistiek. 
2. "De Eerste I ndische Handelshuizen". 
3. Verslagen van het Zuid-Afrikaansche parlement. 

De werken worden opgenomen in de boekerij van den 
Volksraad. 

De Voorzitter: Tcneinde aan de betrokken Regeel· ings
gema~11tigden gelegen heid te geve n, zoo spoedig mogelijk de 
vergadering te verlaten, breng ik wijziging in de volgorde 
van behandeling det' op den rooster voorkomende onderwer
pen en zal ik eerst de ondCl'WOL'pen aBn de orde stellen, waar'· 
VOOt' zich g'cen sprekers hebben aangemeld. 

Aan de orde is de behandeling van de 
o n t wet' p . 0 l' cl 0 n n a n tie s, 0 n der s c hei cl c n 1 ij k 
strekkende tot: 

J. a a 11 v n 1 I i n gen w U z i gin g van de (I e I d· 
schietersordonnantie 1938 (St aatsblad 
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Aanvulling en 
(Ond. 101). -

wyZlgmg Geldschietel'lsol'dollnantie 1938 (Ond. DD) . - Wijziging VolksraadkiesverOl'dening 1926 
Instelli ngsordonnanties stadsgemeenten Medan, Palembang, Pematang Siantar en Makassal' (O nd. OS ). 

(Voorz., Thamrin, Reg. Oomm. vJd best. herv. in alg. dienst.) 
No. 523) (0 n d. 99), a I s ge w ij z i gd bij Not a 
van Wijzigingen (stuk 6); 

2. wij z i gin g v a 11 d e Vol k s l' a a d ki e s ver 0 l' d e
ning 1926 (Ond. 101). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zon
der beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangeno
men, 

De Voorzitter: Aan de orde is de beh a ude
l ing van viel' ontwerp-ordonnant i es tot 
in s teil i n g van des t a d s gem een ten M e dan, 
P a l e mba n g, P e mat a n g S i a n tal' e nM a kas -
sar. (Ond. 9S. ) 

Ik vestig er de aandacht op, dat de datum van afdoening 
dezer ontwerp-ordonnanties, door de Regeering aanvankelijk 
gesteld op 27 December j.l., blijkens het onder de ingekomen 
stukken vermelde regeeringsschrijven dd . 21 December 1938 
No. 2468/A nader is bepaald op 28 December . 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter] Ik zou van 
deze gelegenheid gebruik willen maken om enkele inlichtin
gen aan de Regeering te vragen. In het Gedelegeerden-ver
slag werd door verscheidene leden de suggestie gedaan OJD 
van de gelegenbeid van de indiening van deze ontwerp-ordon
nanties tevens gebruik te maken om tp-gp.lijk met de voor
gestelde omvorming tot stadsgemeenten ook de zetelverhou
ding in de gemeenteraden aan een herziening te onderwerpen. 
De Regeering heeft daarop gereageerd met te verklaren, dat 
Zij niet kan toegeven, dat van deze gelegenheid gebruik had 
moeten worden gemaakt om de samenstelling van de gemeen
teraden in nadere overweging te nemen, aangezien Zij van 
oordeel is, dat bij deze gelegenheid alleen sprake is van het 
staatsrechtelijk inpassen van eenige gemeenten in het stelsel 
van de bestuurshervorming. Volgens de Regeering is het 
thans dus niet de juiste gelegenheid om de zetel verhoudingen 
daarbij t egelijkertijd aan een herziening te onderwerpen. 

Mijnheer de Voorzitter ] Ik zou echter toch gaarne in dit 
verband van de Regeering een antwoord vernemen op de 
vraag, in hoeverre wordt voortgegaan met het onderzoek, 
welke gemeenten in aanmerb::ing komen voor een herziening 
van de zetel verhoudingen in de gemeenteraden en of de 
gemeenteraden, die thans bij name worden genoemd, ook in 
dat onderzoek worden betrokken. 

De heer De Waal, R<lgeeringscommissaris voor de bestuurs
hervorming in algenwenen dienst: Mijnheer de Voorzitter] Het 
geachte lid, de heer Thamrin heeft van de behandeling van 
deze ontwerp-ordonnanties gebruik gemaakt om de vraag te 
stellen, in hoeverre wordt voortgegaan met de overweging 
van de wijziging vau de samenstelling van de gemeenteraden. 

JliIijllheer de Voorzitter] Zooals in de Memorie van Toe
lichting en de Memorie van Antwoord al werd opgemerkt, 
is de Regeering van meening, dat de kwestie van de wijziging 
in de samenstell ing van bepaalde gemeenteraden geheel staat 
bniten de materie van de ontwerp-ordonnanties, die thans in 
behandeling zij n. De Regeering heeft ook bij de omzetting 
in stadsgemeenten van de voormalige gemeenten P adang, Fort 
de Koek en Bandjermasin deze gedragslijn gevolgd. Daar
mede is in den Volks raad ingestemd en in verband daarmede 
is deze kwestie bij de thans ingediende ontwerp-ordonnanties 
geheel buiten beschouwing gelaten. 

Tot dusverre heeft de Regeering enkele ontwerp-ordonnan
ties ingediend, waarbij wijzigingen in de samenstelling van 
de zetelverhoudingen werden voorgesteld, doch men heeft zich 
daarbij steeds op het standpunt gesteld, dat het daarbij ging 
om die gemeenteraden op zichzelf beschouwd; daarbij werd 
slechts bezien het geval van de gemeente, dat men voorbracht. 
Daarom kan ik op het oogenblik tot mijn spijt geen antwoord 

(Thamrin, Reg. Oomm. vld best. herv. in alg. dienst, Voorz.) 
geven op de door dcn heer Thamrin gestelde vragcn. Die 
vragen zijn bij de indiening van deze ontwerp-ordonnanties 
niet in beschouwing genomen. De Regeering kan daarop 
derhalve bij deze gelegenheid moeilijk een antwoord geven. 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter] Het doet mij 
wel eenigszins vreemd aan, dat de Regeering op een gestelde 
vraag te dezen aanzien geen antwoord kan geven. Het betreft 
hier toch de kwestie van een bepaald standpunt, dat reeds 
door de Regeering is ingenomen, waal' Zij meermalen - on· 
langs nog in de afgeloopen zitting - heeft medegedeeld, dat 
Zij inderdaad bezig is met een algemeen onderzoek naar de 
zetelverhoudingen in de gemeenteraden. Doch dan lijkt het 
mij toch wel voor de hand liggend, dat de Regeering kan 
mededeel en, hoever Zij met dat onderzoek is gekomen en of 
met dat onderzoek wordt voortgegaan, dan wel in het geheel 
niets meer in die richtin g wordt gedaan. Dat is toch een zeer 
eenvoudi ge vraag, ten aanzien waarvan het mij ns inziens geen 
diepe overweging behoeft, of de Regeering daarop al dan niet 
behoeft te antwoorden, dan wel in welken vorm Zij daarop 
zal antwoorden. Mij dunkt, zooals gezegd, dat dit een zeer 
eenvoudige vraag is, terwijl h et de Regeering zeer weini g tijd 
zou kosten om daarop mondeling te antwoorden. 

Of zou de Regeerin g wenschen, dat ik een zeer omslachtige 
vr aag zou indi enen ? Het komt mij voor, dat het hier een 
zeer eenvoudiO'e vraag betreft. waarop de Regeering gemak. 
kelijk zal kunnen antwoorden. 

De heel' De Waal, Regeeringscommissaris voor de 
bestuurshervorming in algemeenen dienst: Mijnheer de 
Voorzitter] Ik zou gaarne de vraag nog eens precies gefor
muleerd willen veruemen. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter] Mijn vraag 
luidt: of met het onderzoek l1aar de zetel verhoudingen in 
de gemeenteraden wordt voortgegaan en indien dit het 
geval is of dan de gemeenten, die in deze ontwerp-ordon
nanties bij name ' worden genoemd, ook voor dit onder~oek 
in aanmerking komen. 

De Voorzitter: Ik geloof, dat nit het antwoord van den 
Regeeringsgemachti gde duidelijk i~ op te maken, dat de 
gestelde vraag geen rechtstreeksch verband houdt met de 
strekking van het aan de orde gestelde onderwerp. Indien 
de Regeeringsgemachtigde, die voor het verschaffen van 
voorlichting ten aanzien van deze ontwerp·ordonnanties is 
aangewezen, om deze reden niet in staat is dadelijk op de 
bedoelde vraag te antwoorden, is het naar mijn oordeel toch 
niet noodig, te trachten een antwoord te verkrijgen door het 
indienen van een schriftelijke vraag. W ellicht kan de Regee
ring alsnog achteraf van haar inzicht laten blijken op de 
thans reeds geformuleerde vr aag. 

De heer De Waal, Regeerin gscommissaris voor de bestnurs
hervorming: Jvlijnhecl' de Voorzitter! Ik zou we1 gaarne 
eenig uitstel willen hebben voor het beantwoorden van deze 
vraag. 

De Voorzitter : Dan wordt de behandeling van dit onder
werp even aangehonden. 

Aan de orde is de behandeling der ont
werp.ordonnantie t ot verlenging van den 
i n a I' tik e lI, I i d 5, c nar t ik e l 6 der 0 ve 1'

draehtsordonnantie Volksgezondheid J ava 
e n Ma doe l' a (S t a a t s b I a d 1936 No. 582) bed 0 e 1-
den termijn (O nd. 100), a ls gewijzigd bij 
Nota van Wij z i g i ng (st. 6). 

De heer Soota.rdjo : Mijn heer de Voorzitter] Het vorig 
jaar heeft de Regeering bij de behandeling van deze aan gele-
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Verlenging termijn 111 art. 1 lid 5 en art . 6 der Overdrachtsordonnantie Volksgezondheid Java en Madoer" (Ond.100) . 

(Soetardjo, Adv. v. d. decentr alisa.tie.) 
gen heid met zekere stelligheid toegczc,gd, dat de overdracht. 
van ziekeninrichtingen en waterleidingen, uitgaande van de 
provincies, aan de autonome regentschappen bespoedigd zou 
worden. Zelfs werd in uitzicht gesteld, dat de overdracht van 
verschillende van die ziekeninrichtingen en waterleiding
bedrijven nog voor het verstrijken van de eerste helft van 
1938 haar beslag zou krijgen. 

Nu blijkt uit de Memorie van Antwoord, dat in 1938 nog 
geen enkele ziekeninrichting en waterleidingbedrijf is over
gedragen. 

In de Memorie van Antwoord wordt verzekerd) dat meer
dere ziekeninl'ichtingen en drinkwaterleidingen nog in het 
eerstc kwartaal van 1939 zullen worden overgedragen. 

Ik ben de Regee"ing voor deze mededeeling zeer erkentelijk, 
maal' meen toch, gezien de bezwaren, die van verschillende 
instanties tegen de onderhavige aangelegenheid worden voor
gebracht, dat het nog wel eenige moeilijkheden zal opleveren. 
n et is mij niet onbekend, dat de behandeling van deze kwestie 
verschillende schij ven moet passceren en dat van verschillende 
z\jdcn veelsoortige bezwaren worden ingebracht. Op grond 
hiervan ben ik dan ook wel zeer erkentelijk voor de verp 

zekering der Regeering, dat meerdere van deze zieken in
richtingen en waterleidingbedrijven aan de regentschappen 
.zullen worden overgedragen in het eerste kWHl'taal van 1939, 
maar toeh ben ik ook wel eenigszins pessimistisch gestemd. 

Verder lees ik in de Memorie van Antwoord, dat deze over
dracht alleen zal plaats hebben in West- en Midden-Java. 
Oost-.Java wordt met geen enkel woord genoemd. Vandaar, 
dat ik aan de Regeering zou willen vragen hoe het in Oost
.Java gesteld lS rnet die oyerdrachl en of Z\l ook in die 
provincie met dezelfde \'ool't\'arcndheÎll tegemoet gezien Imn 
worden. Ik zou het zeer betreuren, indien, door welke om
standigheid ook, Oost-Java b\j de andere provincies ten achter 
gesteld zou worden op dit gebied. 

Voorts zou ik de Regeering willen vragen, op grond van 
welke overweging de ziekeninrichtingen te Tasikmalaja en te 
Garoet niet voor onmiddellijke overdracht in aanmerking ko
men. In de Memorie van Antwoord staat zelfs, dat deze zie
kcninrichtingen vooralsnog in beheer zullen blijven bij de 
prm(melc \\Test-Ja\·a, U\.\'::\ ·LonUèr cenÎ.g \.lÎ.tzicht, wanneer het 
provinciale beheer zal worden beëindigd en deze ziekenhuizen 
zullen overgaan naar de betrokken regentschappen. Ik zou er 
op willen aandringen, dat ook ten aanzien van deze twee zie
keninrichtingen een termUn wordt gesteld, evena ls zulks in de 
provincie Midden-Java bij overdrachten van dezen aard is 
geschied, alwaar een termijn is gesteld tot 1 Janual'i 1941. 
Ook op deze vraag zou ik gaarne een antwoord van de Regec
ring ontvangen, 

De heel' Levelt. advisellr 1'001' de Dece ntralisatie : Mljn
.heer de Voorzitter! De hecr Soet.rdjo heeft el' in de eerste 
plauts op gewezen, dat de Rcgcol'ing het vOl'ige jaar met een 
zekCl'c mate van stelligheid hee ft gezegd, dat de overdracht van 
watel'leidingen en ziekeninrichtingen zooveel mogelijk zou wor
den bespoedigd en in den loop van 1938 tot stand zou word en 
gebracht. Helaas is het niet mogelijk gebleken , deze toezegging 
gestand te doen, aangezien in de practijk is gebleken, dat aan 
deze overdrachten tal van moeilijkheden zijn verbonden. 

In de eerste plaats moge ik onder de aandacht van den heer 
Soeturdjo brengen, dat het hiel' gaat om 33 waterleidingen, 
7 zieken inrichtingen plus 3 poliklinieken, waarbij vooral de 
iinun cieele kant dezer overdrachten een nauwkeurige en gezet
te he~tl1deCl'ing vereischt. Het voorgeschreyen overleg met de 
l'egcnt schapsbestul'en heeft vrij veel tijd genomen en is in 

'Oost-Java thans zelfs nog niet geheel beëindigd. 
Hoewel een spoedige overdracht van waterleidingen en zie

keninrichlingen - welke een belangl'\ike intensiveel'ing van 
de taak der regentschappen met zich brengt - ook door de 
Regeering op zichzelf zeel' wenschelijk wordt geoordeeld, is het 
t.u.v. de onderhavige materie toch wel zaak, met een gl'oote 

(Adv. v. d. decentra.lisatie.) 
mat.e vun nauwkeurigheid te werk te gmm, teneinde gerecht
vaardigde klachten te voorkomen. Het zou bepaald ongewenseht 
zijn, de noodige accuratesse en gezette overweging van de 
i i.nancieele gevolgen van deze overd rach ten uan den ge
wenscbten spoed op te offeren. Verschillende regentsehaps
besturen vreezen, dat de ovel'dracht hun geld zal kosten. Er 
dient derhalve te worden gestreefd naar een zoo billijk moge
lijke oplossing, hetgeen een nauwkeurige bestudeering van alle 
details vereischt. 

De heel' Soetardjo merkte nog op, dat in de Memorie van 
Antwoord alleen sprake IS van West- en Midden-Java. Dit 
is hieraan te wijten, dat de voorbereiding vall de overdrachten 
in W est- en MiOden-Java verder is gevorderd dan in 008t
Java, alwaar het overleg tnsschen het College van Gedeputeer
den en de betrokken l'egentschapsbesturcn nog niet geheel is 
beëindigd. Dit neemt niet weg, dat de OverdJ'uchlsordonnantie 
Volksgezondl,eid Java en Madoera uiteraard \'001' alle drie de 
provincies geldt, zoodat ook in Oost-Java de overdracht van 
de waterleidingen en de eene ziekeninrichting, die daarvoor 
in aanmerking komt, voor 1 Januari 1940 zal moeten plaats 
hebben. Ik kan het geachte lid de verzekering geven, dat 
de Regeering voor het jaar 1939 aan de verdere afwer
king der overdrachtsvoorstellen zooveel mogelyk spoed zal 
bijzetten. 

Het geachte lid beeft voorts gevraagd, waarom door de 
Regeering is bepaald, dat de ziekeninrichtingen te Tasikmalaja 
en Garoet vooralsnog bij de provincie in beheer zullen blijven. 
Ik meen uit zijn woorden te moeten afleiden, dnt hij er voor 
geporteerd zou zijn om ook deze ziek,eninrichtingen aan de 
I'egent~('happell 0\'('1' te dr;\g'cn. n o hee r Soetu l'djo stelde in 
n~l'hand daanllNle de vraag', or hej niel mogcl~jk zou ZUil 0111, 

evenals ten aanzien \'<.ln enkele watcrleidillgen in ~[idd en -JHvH 
is geschied, ook ten aanzien van bedoelde zieken inrichtingen 
een tennijn te stellen, b.v. tot 1 Januari 1941, waarbinnen 
z\j aan de betrokken regentschappen moeten worden overge
dragen . Ik kan het geachte lid verzekeren, dat deze aange
legenheid nauwgezet is bekeken, dat hie,' het Coll ege van Ge
deputeel'den is ingeschakeld, het hoofd van den D.V.G. en cle 
dil'ectelll' van B.B. en dat de Regeering eel'st na ernstige 
o,·cnv('gi n g tot dcz(' ueslissillg" is gekomen. Ik moge er overi
gens nog op wljzen, dat hrt betrekkelijke t'('~eel'ingsbesluit 
zegt) dat deze inricht ingon vooralsnog bU de provincie in bc
heer zul len blUn~n, hctget:'n dus niet insluit, dat hi ermede 
definitief eens ril VOOI· al V'Hststaat , dat zij dOOI' de provincie 
zullen worden behouden. 

Ofschoon het ('enigszins bui ten het knclel' yall deze ordon
nantie vH lt Olll een uitvoerige uiteenzetting te g"c\'cn "fin de 
rcdenen, welke de Re~eel'ing tot bedoelde beslissing hebben 
geleid, wil ik toch enkele punten daaromtrent naar VOl'cn 
bl'cngen. De ziekenhuizen te rrllsikma1aja en GaroC't zijn groot, 
het eerste heeft een capaciteit van 245 bedden, het tweede 
van 242 bedden . H et betreft hier ziekeninrichtingen die in 
zekeren zin een dynamisch karakter dl'flg"en, in tegenstelling 
tot het ziekenhuis te Indramajoe, dat een meel' statisch 
karakter heeft. Ik spreek hi er van een dynamisch karakter, 
waarmede ik wil aangeven, dat deze inrichtingen wegens 
voortdurende ontwikkelin g geregeld moeten worden uitge
breid, hetgecn geacht werd de financ ieele capaciteit van de 
betrokken regentschappen te boven te gaan. net ziekenhuis 
te Tasikmalaja levert jaarlijks een exploitatieverlies van 
f 75 000, Ga !'oet va n ongeveer .f 53 000. 

Ik mag er nog wel op wijzen, dat b.v. aan het ziekenhuis 
te GaJ'oct een zware herstelling moet worden ve1'1'icht, waaJ'~ 
voor onlangs bij een aanvullende p l'ovinciale begrooting 
een bedrag van .f 25000 werd opgebracht. Ik meen hiermede 
voldoende in het licht te 'hebben gesteld, clat het zeel' clubieus 
is, of een regentschap van bepel"lde financieele capaciteit in 
staat is om een dergelijk groot ziekenhuis behoo"'lik te 
financieren. Ik hoop hiermede het geachte lid te hebben 
tevreden gesteld. 
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Verlenging termijn in art. 1 lid 5 en art. 6 der Overdrachtsordonnantie Volksgezondheid Java en Madoera (Ond. 100) . -
Instellingsordonnantie stadsgemeenten Medan, Palembang, Pematang Siantar en Makassar (Ond. 9S) . 

(Soetardjo, Adv. v. d. decentraJisatie.) 
De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik dank den 

geachten Regeeringsgemachtigde voor het uitvoerig antwoord 
en de uitgebreide inlichti>1gen. Ik zou alleen willen terug
komen op de kwestie van de overdracht der ziekeninrich
tingen en waterleidingen voor wat aangaat Oost-Java. Ik heb 
dit verschil in procednre met opzet naar voren gebracht, 
omdat de mededeeling van de Regeering in de Memorie van 
Antwoord bij mij den inch-uk heeft gewekt, als zon in die 
provincie minder voortvarend zijn te werk gegaan, zoodat de 
voorbereidingen daar voor de overdrachten in een zoodanig 
stadium zouden verkeeren, dat de vrees niet ongerechtvaar
digd is te achten, dat straks weer de Regeering genoodzaakt 
zou zijn tot een verder uitstel, een verder verlengen van den 
overdrachtstermijn, over te gaan. Het was op grond van de 
vrees, die mij bekroop, dat de Regeel'ing genoodzaakt zon 
zijn wederom tot verlenging van den termijn over te gaan, 
dat ik de vraag tot de Regeering heb gericht. Nu blijkt uit 
het antwoord van den geachten Regeeringsgemachtigde, dat 
die vrees inderdaad niet ongegrond is en dat men iJ) Oost
J ava met de voorbereiding nog lang niet in een zoodanig sta
diullJ. ver keelt als in West- en Midden-Java het gevai is. Ik 
zou daarom met den sterksten aandrang erop willen aandrin, 
gen, dat van de zijde der Regeerin g het noodige wordt ver
richt om ervoor te zorgen, dat de voorbereidingen met 'Voort
~'arendheid worden geëntameerd, zoodat straks cle Regeering 
ook ten aanzien van Oost-Java niet behoeft over te gaan tot 
verlenging van den overdrachtstermjjn. 

Wat het antwoord van de Regeering betreft op de door mij 
gestelde vragen betreffende de overdracht van de ziekenin
richtingen te Tasikmalaja en Garoet, boewel ik voor dit 
antwoord zeer erkentelijk ben, zou ik toch nog gaarne een 
positiever an woord van de Regeering ontvangen op de vol
gende vraag. De Regeerin g zegt in de Memorie van Antwoord 
dat dus vooralsnog het beheer van de ziokeninrichtin gen in 
banden van bet provi nciaal bestuur moet blij ven, Dlaar deze 
mededeeling geeft mij nog geen vastheid. Ik zon gaarne van 
de Regeering willen vernemen, of de Regeering in principe 
reeds tot de overdracht van deze zieken inrichtingen besloten 
heeft, maar het tijdstip van de overdracht wellicht nog niet kan 
worden bepaald in verband met de genoemde financieele en 
andere bezwaren. Wanneer de Regeering mij op deze vraag 
een positief antwoord geeft, zal ik haar daarvoor zeer erken
telij k zij n. 

De heer Levelt, advisenr voor de Decentralisatie: 
Mijnheer de Voorzitt",,! De heer Soetardjo heeft den indruk 
gekregen, dat de voorbereiding van de overdracht der wa
terleidingen in Oost...Java met minder voortv8ll'ICndheid is ter 
hand genomen dan in West- en Midden-Java. 

De !Wgeering moet deze meening van het geachte lid 
echter weerspreken. Ook in Oost-Java heeft men ernaar ge
streefd de overd~chten zooveel mogelijk te bevorderen, 
doch gebleken is, dat in Oost-Java aan deze overdrachten 
grootere moeilijkheden verbonden zijn, meer in het bijzon
der op financieel gebied. Het is wel wat bezwaarlijk, thans 
op de details in te gaan, doch ik moge even aanstippen, dat 
de groote moeilijkheid in Oost...Java vooral hierin gelegen is, 
dat op de verschillende waterleidingen vrij belangrijke lee
ningsBchuldcn rusten en d~t niet meer precies js na te gaan 
welk bedrag van deze leeningsschulden in elk object is ge
stoken, hetgeen er misschien toe zal moeten leiden, dat 
in Oost-Java een ander systeem van overdracht wordt gevolgd 
dan in West- en Midden...Java ofschoon dit op het oogenblik 
nog niet vaststaat. De Regeering wil het geachte lid ver
zekeren, dat Zij alles in het werk zal stellen om ook in 
Oost-Java de overdrachten in den loop van 1939 tot stand 
te brengen. 

De heer Soetardjo was voorts niet geheel tevredengesteld 
door de niteenzetting, welke de Regeering gaf van haar stand
punt ten aanzien van de ziekenhuizen te TasikmaJaja en 

(!Wg. Oomm. vld best. herv. in alg. dienst. ) 
Garoet. Het geachte lid zou gaarne vernemen of de Regeering 
in principe besloten heeft tot overdracht daarvan aan de 
regentschappen over te gaan, zij het ook op een later t ijdst ip. 

Wat dit betreft moet ik het geachte lid teleurstellen. De 
Regeering heeft in principe besloten deze ziekeninl"Îcht ingen 
niet aan de regentschappen over te dragen, maar Zij wil 
toch nog de mogelijkheid open laten om eventueel op 
een later tijdstip op deze beslissing terug te komen. Waarol) 
deze regeeringsbeslissing gegrond is, heb ik in den IJl'eede uit
eengezet, zij is genomen in overeenstemming met het ad,' ies 
van alle regeeringsadviseurs ; ik kall het geachte lid verze
keren, dat hier nauwgezet alle details zijn overwogen en dat 
de beslissing zeer stevig gefundeerd is. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemm ing worden overgegaa n. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wijzi
ging, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s d e voo r t zet tin g 
der b e h a n del i n g van v i e l' 0 n t wel' p - 0 r d 0 n
nanties tot instelling vande stads gemeen
ten 1t1 e dan, P a I e mba n g, P e mat a n g S i a n t a I' 
en Makassar. (Ond. 9 S. ) 

De behandeling is gevorderd tot het regeeringsantwoord in 
tweeden termijn. 

De heer De Waal, Regeeringscommissal'is voor de besluUl'S
hervorming in algemeenen dienst : Mijnheer de Voorzitter ! 
In antwoord op de vraag, waarop het geachte lid, de heer 
Thamrjn in tweeden termijn is teruggekomen, kan ik den 
geachten spreker het volgende mededeelen. Zooals de vraag 
gesteld is, kan ik daarop antwoorden, da t de Regeeri ng vool'l
ga at met na te g'aull , te n aanzie n van wel ke stn dsgemeente
raden de samenstelling wijziging zou behoeven. Echter draagt 
deze overweging, zooals ik reeds zei, een incidenteel karakter, 
dat wil zeggen, dat elke gemeente daarbij afzonderlijk wordt 
bezien. Een tendenz is dns niet aanwezig. 

Op de vraag nn of ook de stadsgemeenten Medan, Pema
taug Siantar, Palembang en Makasser zullen worden bezien 
kan ik antwoorden, dat de Regeering deze gemeenten niet 
zal ui tsluiten van haar overwegingen. Echter moet hieruit 
niet afgeleid worden, dat teu aanzien van deze stadsgemeen
ten nu een speciale toezegging van overweging zou zijn 
gedaan. Niet kan dus toegezegd worden, dat de samen
stelling der raden van deze stadsgemeenten bepaaldelijk in 
den Volksraad aan de orde zal worden gesteld. 

Alles bijeengenomen komt het er dus op neer, dat de 
Regeering geheel blijft bij haar voornemens, zooals tot nu 
toe gekoesterd en welke den Volksraad bekend zijn. 

Ik hoop, Mijnheer de Voorzitter, dat, zoo er een misver
stand geweest is, dit hiermede is opgehelderd. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnanties, vervat in de stukken 2A. 2B, 
2C en 2D, worden achtereenvolgens zouder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter: Ik deel de vergadering mede, dat op 
3 Januari a.s., den dag van de stemmingen voor den Volks
raad, geen zitting van het College zal worden gehouden 
behoudens bijzondere omstandigheden. 

liet den wensch voor degenen, die binnenkort de jaar
wisseling denken te vieren, dat zij een goed einde en een goed 
begin mogen hebben, slnit ik hierbij cle vergadering en noodig 
de leden uit, in de commissie bijeen te komen. 

De vergadering wordt te 9.34 uur v.m. gesloten. 
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12de VERGADERING - DINSDAG 24 JANCARI 1939 . 

. Ingekomen stuk. - :.Madoera-welvaal'tsfonds-ordonnantie ( Ond. 02) . - Nadere aanvulling en w\jziging ordonnnnti e, 
houdend e verbod tot bereiding van gedistilleerd in eenige residenties Duiten Java en Madoe,.. (Ond. 114 ). - Nud e"e 

wijziging en ~HlIlvullin g va n de bevorderin gSl'egeling c.a. voor officieren (Olld . 10.2 ) . 

12do VERGADERIN G. 

V e l' g a d e l' i n gvo n Di 11 s dag 24 Jan u a I' i 1939. 

( llijeenroepingsuur: 11.15 voormiddag.) 

lngekomCll stuk. - Madoera-welvaartsfonds-ordonnantie 
(O nd. 02) . - Nadere aanvulling en wijziging ordonnantie, 
houdende verbod tot bereiding van gedistilleerd in eenige 
residenties buiten Java en Madoera (-Ond . 0 4 ) . - Nadere 
wijziging en aanvulling van de bevorderin gsl'egeling c.a. voor 
officieren (Ond. 102). - Intrekking Agrarisch Reglement 
voor de resid entie Ball en Lombok voor het ge bied der zelf
besturende landschappen (Ond. 1)6) . - Mogelijkheid tot 
beperking van den geldingsdunr van erfstelli ngen over de 
hand (O nd. 88). 

Voorzitter : de heer Mr. W. H. VAl'\! HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 13 leden, te weten de 
ledcn : 

Bloauw, C. C. van Helsd in gen, W . H. van Helsdingen, Kan, 
Kal'towisastl'o, KeI'stens, Roep, Soetardjo, Thamrin, Vel'boom, 
De Vill eneuve, Wiwoho en Yo Hen g Kam. 

Hegeel'ingsgcmBclltigden de heeren: Enthoven en Van Goor. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze verga
dcl'i ng. 

De Secretaris deelt mede, dat is ingekomen een bericht van 
den heer Sosrohadikoesoemo, dat hij verhinderd is, de ver
gadet'i ng bij te wonen. 

Dit bericht wordt voo r kenni sgev ing aangenomen. 

De Voorzitter: A a n el e 0 r dei s d e b e h a n d eI i n g 
va n de outwerp·ol·do nn antie tot uitvoc· 
ring van het bepaalde in artikel 3 van de 
wet van 16 D ec e m bel' 1937 (N ede rI a 11 d sc h 
Sta at s b I a el No. 912, 1 n di s c hSt a a t s b 1 ad 
No. 692 ) n opens de inste lli ng va n h et "Ma
do era-we lvaar tsfo nd s". (O nel. 02.) 

De heer Soetardj o : Mijnheer de Voorzitter I Ondanks de 
afwezigheid van een Regeerin gsgemachtigde zon ik gaarne toch 
een opmerking wUien maken naar aanleiding van hetgeen 
voorkomt in de l\1emorie van Antwoord, waarin de Regeering 
op uitnood ig ing van het Gedelegeerden.verslag een uiteenzet~ 
ting heert gegeven van de uitvoering van het welvaartsplan. 
Daa"uit blijkt, dat gedurende de beide jaren 1937 en 1938 een 
betrckkelijk gering bedrag is kunnen worden verwerkt, hetgeen 
de Regeering toeschrijft aan de moeilijkheden, d ie aan de voor
bereidin g del' uitvoering waren verbonden. 

Ik zou hierbij will en opmerken, dat bedoelde moeilijkheden 
bU de uitvoering toch eerder hadden kunnen worden voorzien 
en het heeft mij daarom zoo getroffen, elat deze er thans 
aa nleiding van zijn geworden, dat gednrende genoemde jare,' 
zoo weinig aan de welvaartsbevordering van }'ladoera is 
besteed . 

]~chter : Gedane znken nemen geen keer en ik hoop dan 
ook slechts, dat in de kom ende da gen meer activiteit zal 
worden betracht met de ui tvoering van dit welvaartsplan. 

De Voorzitter: Tot stemmin g kan worden overgegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen . 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(Verboom.) 
De Voorzitter: A a n cl e 0 r cl eis cl e be hun cl e

lin g van de o n twerp-ordonnantie tot 
nadere wijzigin g en aanvullin g van de 
o r don n a n t i e van 1 M a a I' t 1915 (S t a a t s b I a d 
N o. 223 ), h ou den d e ve r bod tot IJ e r e i din g 
van ge di s tille erd in ee ni ge r es id e nti es 
buiten Java en Madoer a. (O neI. 1)4 .) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonelel' bel'aaelslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aa ngenom en. 

De Voorzitter: Aan de orde i s de b eha nd e
l i 11 g van deo n t wel' p ~ 0 r cl 0 n n a n ti e t ot n a~ 
dere wijzi gi n g en aanvulling van de bij 
or don n a n ti e va n 26 F e b I' U a I' i 1934 (S t a a t s
b I a d N o. 101) v ast ges t e l de "R e ge l i n g va n 
de b evo rd e rin g en h et onts l ag van de 
Europees c h e en de op ge lijk en voet be
h ande ld e offi c ieren van h e t Koninklijk 
Nederlandsch-Indische L eger b ene d e n den 
ra n g van 0 p p e l' - 0 f f i e i e r, zoo m e d e va n d eo p 
non ac tivit eitste llin g van die off i cieren 
en va n deo p per - 0 f f i e i ere n ". (0 n d. 102.) 

De heer Verboom : Mijnheer de Vool'zitter! Ik sluit mij 
gaarne aan bij de woorden van waardeering, in het Gede
legeerden-verslag voor dezen -maatregel geuit. Hij ligt naar 
mijn meening in de ontwikkeliug der dingen, hij doet r echt 
wedervaren aan de groote beteeken is der luchtmacht en 
beteekent dus als zoodani g een verbeterin g en versteviging 
van de defensie. Jk kan dnn ook uit der.en hoofde niet ander.s 
dan den maatr'egeJ van harte toejuichen. 

Door degenen, die hun waardeering uitten, is in het 
G-edelegeerden-versl a.g tevens gevraagd, wanneer verder zou 
worden gegaan op dezen weg en wanneer dus \het stelsel , 
waa"van hier de basis wordt gelegd, zal worden voltooid . 
In dit verband worden enkele punten bepaaldelijk genoemd, 
el ie in de Memorie v-an Antwoord uader r.ijn besproken. Nu 
spijt het mij, dat het antwoord daarop in de l\femo l"ic van 
Antwoord, juist aa ngaande die punten dus, VOO I' mü niet in 
alle opzichten bevredigend is geweest, en dit is dan ook de 
reden, waarom ik speciaal over deze aangelegenheid het 
woord voer, 

Het eerste punt, dat aan de orde is gesteld, betreft de rege
ling van den overgang van militairen beneden den rang van 
officier naar het wapell der miHtaire luchtvaart. ])e Regee
ring antwoordt, dat dit een interne legeraangelegenheid is, 
waarvoor geen regecringsvool'schriften behoeven te wOl'den 
ontworpen of wettelijke voorschriften moeten worden getroffen . 
U iteraard is deze aangelegenheid, zoo zegt de Regecring verdel', 
gelijktijdig met de overige voorzien in gen op dit stuk in be
handeling genomen. 

Het is zeker niet mijn bedoeling aan de Regeerin g te vra
gen om op dit terrein al te vertr ouwelijke mededeelin gen te 
doen. Ik kan mij begrijpen, dat de Regeering zieh zekere 
reserves moet opleggen ten aanzien van allerl ei maatregelen, 
die overwogen wOl'den, maar ik zou toch zeggen, dat het voor 
de betrokkenen, dat zijn dus in djt geval de ond eroffic ieren 
en minderen, wel zeer wenschelUk is, dat zij wet-en, waaraan 
zij toe Z\1 n en ik zou dus willen vrrugen : kan de Regeel'ing -
met alle reserves, die overigens noodi g en wenschelijk zijn -
ni et zoover gaan, dat Z\j ten deze eenige r ichtlijnen aangeeft, 
welke in alle opzichten den toets der redelijkheid zouden 
weerstaan. 

Het tweede punt betreft de opleiding. 
Daarvan wordt in de Jtiemorie van Antwoord gezegd : 

"Het vraagstuk van een afzonderlijke opleiding tot 
Juchtvaartoffic ier aan de Koninklijke Militaire Acade· 
mie is in studie." 
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Nadere wijziging en aanvulling van de bevorderingsregeling c.a. voor officieren (Ond. 102 ). 

(Verboom.) 
Ik kon natuurlijk niet anders verwachten dan dat deze 

aangelegenheid de aandacht der Regeering zou hebben, maar 
ik zou toch willen vragen: is het in dezen tijd van groote 
internatiOlulle spanning, waarin wij er alles op moeten zetten 
om de defensie in korten tijd zoo vel' mogelijk op te voeren, 
wel voldoende, dat een zoo belangrijke zaak als de opleiding 
tot luchtvaartofficier in studie wordt genomen' Moeten w:ij 
niet verdel' gaall en moet bij deze studie niet zeer groote 
spoed worden betrac.'ht j Anders zou het immers wel eens 
kunnen zijn, dat de studie op een ontijdig moment zou moeteIl 
worden afgebroken, omdat men reeds stMt voor de moeiLijk
heden, welke zich op een bepaald moment kunnen voordoen. 

Het derde punt betreft de wijziging van het bij algemeenen 
maaITegel van bestuur vastgestelde ",Legerorganisatiebesluit 
voor Nederlandsch-Indië". In de Memorie van Antwoord 
staat daaromtrent te lezen, dat de wijziging in ontwerp ge
reed is en dat de form",tie reeds is va,stgesteld. Daaraan 
wordt dan toegevoegd: 

"Nopens de vraag, of spoedig de aanstelling van het 
betJrokken personeel in de onderscheidene fnncties en 
rangen kan worden tegemootJgezien, wordt medege'deeld, 
dat deze perS'Oneelsaangelegenheid door ,zoo verscheidene 
factoren van internen aard wordt behe_cht, dat daar
omtrent nog geen inlichtingen kunnen worden Veil"'

strekt. J' 
Ik aanvaard dit laatste gaarne, maar ik zou toch willen 

vragen , waar de formatie reeds is vastgesteld - zooals uit 
het antwool'd van de Regeering blijkt - en waar toch een . 
ieder - ook hij , die geen deskundige is - overtuigd moet 
zijn van de wensehelijkheid, dat de formatie zoo spoedig 
mogelijk wordt voltooid, is het dan niet wenscheLijk, dat 
ook de verschillende officieren benoemd worden in de func
ties, welke zijn ingesteld en dat wel in de functie en "",ng, 
die hun toekomen j 

In de tweede pl\lats ,rou ik willen vragen, of 1lÏet bij de 
bevordering, juist ,bij ,dit ,wapen, moot worden gesDreef\l naar 
een regeling, die een zoo groot ,mogelijke aantrekkelijkheid 
heeft voor de betrokkenen j ,Het is toch voor een ieder duide
lijk, dat bij dit wapen aan den physieken zoowel als aan den 
psychischen toestand van de betrokkenen zeer hooge eischen 
woroen gesteld. Wij hooren dat telkens opnieuw en wij lezen 
het ook voortdurend in tijdschriften en elders, en daarom zou 
het mij als leek volkomen plausibel Lijken, dat met 
deze .omstandigheid worot .rekening gehoullen en dus de be
vordering bij dit wapen eender plaats vindt dan bij de .andere 
wapens het geval is. 

Mij is een verschil van vij,f jaar genoemd als een verschil 
dat tenslotte beelemaal niet .zoo dwaas Zou zijn, m\l.ar ik wil 
niet het onderste .uit de kan vragen .en .ik .zou zeggen dat 
een verschil 'Van één jaar .voor eersten luitenant, van 2 jaar 
voor k.apitein, van 3 jaar voor de overige rangen - en ook een 
verschil van 3 jaar wat de pensionneering betreft, een zeer 
billijke regeling ZO\! zijn, een regeling, die geheel zou li.ggen 
in den aard van de regeling welke wij op het oogenblik 
bespreken. 

Tenslotte is gevraagd, wat er zal gebeuren met officieren
kort-verband-vlieger en reserve-officieren-vlieger. Daarop 
antwoordt de Regeering in de Memorie van Antwoord (blz. 
2 I'olleu) : 

"De vraag hoe de inpassing in de ranglijst van de mi
litaire luchtvaart zal geschieden voor officieren-kort-ver
:ban'dvlieger en voor reserve-officieren-vlieger .op wier be
houd .in het leger bij de milïtalre ,Luchtvaart bijzonder 
prijs wordt gesteld, valt in feite buiten de onderhavige 
voorziening. Afgezien hiervan verkeert het vraagstuk 
nopens den overgang van -officierell-kortverbantl-vli'eger in 
vasten dienst nog niet in zoodanig stadium, dat daarom
trent inlichtingen kunnen ,vorden verstrekt. Het openen 
van de mogelijkheid tot overgang in vasten dienst van 
reserve..()fficieren-vneger is niet in O'Verweging." 

(Va.n Goor, Regeeringsgemaehtigde. ) 
Mijnheer de Voorzitter I Ik ben het ermede eens, dat deze 

zaak eigenlijk buiten de regeling in kwestie valt, maar waar 
juist de functies van officier-kort verband-vlieger en reserve
officier-vlieger in ve"band lllet de defensie zoo bijzonder de 
a:andac.'ht trekken, li.gt <het mijns inziens voor de band, dat 
een dergelijke vraag op een 'bepaald oogenblik wordt gesteld. 
E,b. nu moet ik zeggen, dat vooral op dit punt het antwoord 
van de Regeering zeer teleurstellend is. Telkens wanneer 
er over de defensie wordt gesproken, wordt gezegd: ja, maal' 
een factor waarmede jullie in het .geheel geen J'ekening of in 
onvoldoende mate rekening houden is de opleiding. Wij 
kunnen het personeel nu eenmaal niet uit den grond stampen. 

En wanneer het het luchtwapen betreft wordt gezegd: de 
eischen, die aan deze officim:en-vheglers gesteld worden, zijn 
zoo bijzonder zwaar, dat het ook om die reden zeer moeilijk is, 
voldoende personeel te krijgen. 

Ik zou zeggen dat, als dit waar is, en als aan den anderen 
kant het geval zich voordoet dat men beschikt over bekwame 
vliegers, men alles in het werk dient te stellen Olu die be
kwame vliegers ook te behouden. Ik kan mij voorstellen, 
dat men daarvoor een andere bevordeûngsregeling wenscht 
te treffen dan voor de ·beroepsofficieren, maar aan den 
anderen kant is er alles voor te zeggen, dat zoo wel de offi
cieren-kort-verbandvlieger als de ('eserve-officieren-vliegers, 
wanneer ze werkelijk bekwaam zijn en op hUll ,behoud prijs 
wordt gesteld, in dienst kunnen ,blijven. Ik zou het daarom 
zeer op prijs stellen, wanneer dit door de Rcgccr ing nog eens 
werd overwogen, desnoods door de menschen onder te 
bren.gen in eer:t afzonderlijke ranglijst, zooals, naar ik meen, 
ook het geval is bij den Marine-luchtvaartdienst. 

De heer Van Goor , Regeeri ngsgemachtigde: Mijnheer de 
V<OOrzitte~! Het geachte liIJ, ,de Jleer Verboom, heeft in iJe 
eerste plaats aangeroerd de aangelegenheid, welke in het 
begin der Memorie van Antwoord onder a is genoemd, nl. 
de regeling van den overgang van militairen beneden den 
rang van officier naar het wapen der militaire luchtvaart. 
Het geachte , lid kan owor'den toegezegd, dat ook met deze 
kwestie de meest mogelijke spoed zal worden betracht en 
dat, wanneer de officieren naar het vaste corps van de mili
taire luehtvaart zullen over.gaan, ook tegelijk voor de mili
tairen beneden den rang van officier de verschillende rege
lingen in kannen en kruiken zullen zijn en dat daarbij met 
billijke wenschen van betrokkenen rekening zal worden 
gehonden. 

Wat het tweede punt betreft, het vraagstuk van de ,f
zonderLijke opleiding tot luchtvaartofficier aan de K.M.A., 
dit is, zooals in de Memorie van Antwoord is medegedeeld, 
op het oogenblik nog in studie. Dat ook daarmede groote 
voortvarendheid zal worden betracht kan mcde worden toe
gezegd. 

Er is geen dadelijk .gevaar, omdat de regeling, zooals deze 
op het oogenblik is, waarbij de officieren \"001' de militaire 
lucbtvaat't best.emd van andere wapens en diensten worden 
betrokken, kan worden voortgezet. Men houd t al reken ing 
met de toekomstige vraag naar deze beroepsofficieren en 
houd t daal' ook rekening mee bij de toelating tot de K. M. A., 
waal'vnn hp.t aantal momenteel zeker tweemaal grooter is dan 
eenige jaren geleden. Ik meen dat voor het jaar 1939 80 
'candidaten tot het eerste studiejaar van de K. M. A. worden 
toegelaten. In de toekomst kan men dus ook daaruit offi
cieren voor de militaire luchtvaart betrekken maar ik zeg 
nogmaals, de studie hieromtrent zal met voortvarendheid 
worden voortgezet. 

De derde \Taag van den heer Vel'boom betreft de wen
schelijkheid om de benoeming in de verschillende functies en 
rangen zoo spoedig mogelijk te doen plaats hebben. 

In de Memorie van Antwoord is hieromtrent medegedeeld: 
" ............ dat deze personeelsaangelegenheid dool' zoo 
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(Van Goor, Regeeringsgemachtigde.) 
verscheidene factoren vRn internen aard wordt bchecl'scht, 
dat daaromtrent nog geen inlichtingen kunnen worden 
\'erstrekt. " 

W el kan echter worden toegezegd, dat binnen zeel' 
afzienbaren tijd deze aangelcgenheid haar beslag zal hebben 
gekregen, zoodat overgang naur de militaire luchtvaart zal 
kunnen plaats hchben. 

Het geachte lid, de heer Verboom, hceft nog eenige deside
rata geuit omtrent de bevordering. Zeker zal de bevordering 
bij de militaire luchtvaart, althans in de eerste jare .. - dat 
is reeds nu te zeggen, omdat er verschillende hoofdofficiers· 
functies zullen zijn, die bezet zullen moeten worden - eerder 
p laats hcbben dun bij andere wapens en diensten, doch het 
verband met de bevordering bU andere wapens en diensten zal 
niet geheel kunnen worden losgelaten. Het spreekt wel vanzelf, 
dat b.v. voor den hoofdofficiersrang een bepaalde diensttijd 
ten allcn tijde wenschelij k zal z~n, maur in het algemeen zal 
de bevordering bij de militaire luchtvaart zeker vlugger plaats 
hebben dan bij de andere wapens en diensten. 

Aan de suggestie van den heel' Verboom om de pensioens
bepalingen voor deze personen in een milderen vorm toe te 
passen, zal in voorkomende geva llen aandacht worden 
geschonken . 

Tenslotte komt de heer Verboom tot het punt inpassing in 
de ranglijst van de militaire luchtvaart van de officieren
kort verband-vliegers en de reserve-officiel'envliegers, op 
wiel' behoud voor de militaire luchtvaart bijzondere prijs 
wordt gesteld. Hoewel in de Memorie van Antwoord is ge
zegd, dat deze vraag eigenlijk buiten de onderhavige voor
ziening valt, kan toch wel met enkele woorden hierop word\~n 
ingcgnan. \Vat toeh is het !!C'n.tl 1 Evenals h~jr. bij het wapen 
der infanterie bestaat het COL'pS officie l'en uit een kel'n van be
roepsofficieren en daarnaast reservepersoneel. Wat betreft 
de kern, de beroepsofficieren, is men aan een bepaalde for
matie gebonden, doch niet wat betreft het reservepersoneel. 
Men zou uit don aard der zaak liefst zooveel mogel~k reser· 
vepersoneel willen hebben, maar men is daarbij gebonde" aan 
het aantal ca ndidaten, dat men voor het r eserve personeel 
heeft en aan de opleidingsmogelijkhedcn dool' het personeel, 
dat men heeft 0111_ deze mcnschen op te leiden. Zoowel het 
beroepspersoneel als het reservepersoneel is hard noodig. Zij 
zijn beide even noodzakelijk. Men kan ook bij de militaire 
luchtvaart niet alleen met beroepspersoneel volstaan, maar 
moet zeel' zeker ook een groot percentage rescrvepersoueel 
hebben . Voor bel'oepsofficieren van de militaire luchtvaart 
zal de opleiding en nanvalling, zooals tot dusver gebeurt kun
nen plaats hebben doer officieren te betrekken uit de vcr
schiLlende wapens en d iensten dan wel - 'hetgeen n10g in studie 
is - dool' een afzonderlijke opleiding tot luchtvaart-officier. 
Voor rt'serve-officier b\i de militaire luchtvaart z\in de kort
verbanders bestemd en de overige reserve-officieren en 
wanneel' men nu dus het bel'oepspersoneel zou aanvullen uit 
het I'esel'vepet'soneel, kt'ijgt men in de eerste plaats de yt'aag 
of het wenschelijk is. personen in het beroepscorps op te 
nemen van heterogene opleiding, maar bovendien beteekent 
een reserve-officier, die naar het vaste corps is ,overgegaan, 
bij mobilisatie een geschoold vlieger minder. 

Nu zou men kunnen zeg-g-cn : Leid dan meer ,'eserve-offi
cieren op! :1\1aa1' in dit opzicht is men gebonden aan hel aan
tal candidaten, dat zich aanmeldt en Hall het beschikbare 
Ilpleidingspersoneel. ,Dns het dienstbelang verzet zich in het 
algemeen tegen {len overgang van l'escrvepersoneel naar het 
beroepspersoneel. Zoolaug de m.Hitaire luchtvaart nog in een 
periode van opbouw is, zal het eventueel mogelijk, misschien 
1100dzakelijk zijn om zoo spoedig mogelijk een vaste formatie 
va n bel'oepspersoneel te bereiken, door personen met kort 
dienstvel'band tot het beroepspersoneel te doen overgaan. 
In het algemeen gesteld echter, is dit minder wenschelijk. 

Tenslotte wil ik echter nogmaals mededeelen, dat hetgeen 
het geachte lid heeft a:l11gevocl'd bij de bcstlldecl'ing van de 

(Verboom, Van Goor, Regeeringsgemachtigde.) 
mogelijkheid van overgang naar het beroepscol'pS de volle 
aandacht heeft. 

De heer Verboom : M~nheer de Voorzitter! Ik dank den 
geachten Regeeringsgemachtigde zeer voor zijn uiteenzet
tingen. Op verschillende punten is de zaak mij inderdaad 
duidelijker geworden en is het mondelinge antwoord be
vredigender dan dat, in de Memorie van Antwoord gegeven. 

Wat echter het laatste punt betreft, moet ik opnienw ver
klaren, dat ik in het geheel niet bevredigd ben. De geachte Re
geeringsgemachtigde zegt zelf, da.t wtL wat de militaire lucht
vaart betreft, nog in een periode van opbouw zijn. Ik zou 
nu zeggen, dat dit karakter van opbouw dezer periode met 
zich brengt, dat de maatregelen, die kunnen leiden tot ver
snelling van het tempo van dezen opbouw, ook vooral genomen 
worden en ik geloof, dat een dergelijke maatregel zou 
kunnen zijn ·het benutten van officieren-kortverband-vlicgers 
en ook het benutten van reserve-clficieren. 

Wat het eerste betreft is de geachte Regeerillgsgemachtig
de het met mij eens. l~r bestaat alleen verschil van inzicht 
over de vraag of inpassing in het beroepscol'Ps mogelijk is 
en op welke wijze dit zou moeten gesch ieden. 

Wat echter het tweede punt betreft blijft het standpunt 
van den Regeeringsgemachtigde - als ik hem goed begrepen 
heh - afwijzend en als motief daarvoor voert hij aan: Die 
reserve-o~ficieren hehben w~ in tijd van oorlog ten slotte 
ook noodig; die kunnen Wl] niet missen. Dat is best mo
gelijk, maar wij hebben in het verleden bij herhaling gezien, 
zoowel in Indië als in HoUand, dat er op een bepaald oogen
blik, omdat el' een tekort was aan beroepsofficieren, gebruik 
gemaakt werd van reserve-officieren. Waarom zou men dit 
dan ook niet doen bij dit wapen, dat voor ons van buiten
gewone beteekenis is en waarbij men voortdurend staat voor 
de moeilijkheid van een groot tekort aan personeel Y Ik zou 
zeggen: Als er werkelijk bij de reserve-officieren vliegers gevon
den worden, waarvan men zegt, dat zij alleszins capabel zijn, 
laat men die dan vooral vasthonden, als zij zelf tenminste wil· 
len; laat men die menschen bij de formatie indeelen en daarbij 
bezwaren van ondergeschikten aard ter zijde ste\\en. Het 
gaat cr toch om, zoo gauw mogelijk dit wapen op volle kl'acht 
te krijgen en daarvoor moeten naar mijn meening aUe be
schikbare en bruikbare krachten worden benut. Wanneer di t in 
andere opzichten een nadeel zon z~ n , omdat zich in de eigen
lijke reserve een hiaat voordoet, moet men m.L trachten dit 
hiaat op andere \vijze weel' aan te vullen, maar in de eerste 
plaats moet men zorgen de hiaten in de voorste gelederen aan 
te vullen. 

Ik blijf dit dus nog steeds een zaak van het gl·ootste belang 
achten en zou haar gaarne nog eens in de bijzondere aan
dacht van de Regeering willen aanbevclen. Eventueel kom ik 
hierop bij de behandeling van de hoofdbegrooting terug. 

De heel' Van Goor, Regeeringsgemachtigde: Mijnheer de 
'Voorzitter! Ik kan het kOt't maken en wil toezeggen, dat bij 
de verdere bestudeering van deze aangelegenheid aan wat de 
heer Verboom heeft opg-emcrkt, a.lle aandacht za l worden 
besteed. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen, 

De Voorzitter: A a n deo I' d 0 i s d e b e hall d e-
1 i n g van cl eon t w e r p - 0 r cl 0 n n a n tie tot i 11 -

trekking van het Agra.risch Reglement 
voor de residentie Bali en Lombok voo r 
hct gebicd del' zelfbeslurende landschap
pen in die residentie. (Ond. Il(l.) 
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Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 

zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo l' dei s de be ha n d e
l ing van de ontwerp-ordonnantie tot h et 
openen van de moge l ijkhe i d tot beperking 
van den geldingsduur van erfstellingen 
over de hand. (Ond. SS.) 

De heer Bla.a.uw : Mijnheer de Voorzitter! Mijn bezwaren 
tegen dit onderwerp richten zich niet zoozeer tegen den in
houd der ontwerpordonnantie, n.l. een wijziging van de invoe· 
rin gs- en overgangsbepalingen dan wel tegen enkele bijzon
derheden, die de Regeering naar aanleiding van de indien.ing 
van dit ontwerp heeft medegedeeld en tegen de plannen, die 
de Regeering heeft, wanneer dit ontwerp wet zal zijn 
geworden. 

In het bijzonder richt zich mijn bezwaar tegen de methode 
van vaststelling van de schadeloosstelling, of liever gezegd 
koopprijs, die te zijner tijd zal worden betaald, wanneer 
eventueel het fidei-commis Tjampea, zal hebben opgehou
den te bestaan. Mogelijk werpt men mij tegen, dat dit 
onderdeel bn.iten de bevoegdheidssfeer van den Volksraad op 
het oogenblik valt, doch dan zou ik toch willen aanvoeren, 
dat ook de Regeering heeft moeten erkennen, dat dit onder
werp - n.l. de beëincl!iging van een fidei-commis - in be
ginsel is een onderwerp van wetgeving en derhalve daarbij 
medezeggenschap van den Volksraad verantwoord is te 
achten . 

Op dien grond zon ik dan ook enkele mededeelingen van 
de Regeering ten opzichte van haar plannen ten deze 
gaa rne in bespl'eking nemen. 

In dit verband zou ik er aan willen hcrinneren, dat dit 
ontwerp feitelijk in de plaats komt van een onteigen.ings
procedure. De Regeering ,heeft in de Memorie van Toelich
ting verklarurd, dat de oorspronkelijke onteigeningsprocedure 
is verz.and in verband met den hoogen kostprijs, dien de 
Regeering zou moeten betalen an het bijzonder t.O.V. een van 
deze fidei-commissen, n.l. het land Tjampea en dat met de 
onteigening verder n.iet meer kan worden vooll'lgegaan ten
gevolge van praktische moeilijkheden, zoodat men dus eigen
lijk een anderen weg moet ,gaan volgen om te komen tot deze 
onteigen.ing. 

Ter versterking van mijn opinie in deze, wil ik nog even 
aanhalen wat de Regeering ook zelf zegt in de MemOO'Ïe van 
Toelichting, n.l. dat, hoe dan ook, toch binnenkort de ver
werving van de gronden, waarop het waterkrachtwerk 
Krat jak is gebouwd, noodzakelijk zou zijn en. derhalve, 
wanneer eventueel de Volksraad' dit ontwerp niet zou 
aanvaarden en het geen wet zou worden, de Regeering 
toch zou worden gedwongen tot onteigen.ing van het land. 
Wanneer men dit voor oogen houdt, lijkt het toch wel plau
sibel, wanneer ook de Volk.raad rekening houdt met de be
langen van degenen, die thans eigenaren zijn van dit fidei
commissair land, wanneer er toe zal moeten worden over ge· 
gaan den kostprijs van dit land te bepalen. 

De R-egeering stelt zich voor, dat, wanneer deze ontwerp
ordonnantie wet is geworden, in de eerste plaats het fidei
commis wat betreft het land Tjampea, vervallen zal worden 
verklaard en tengevolge daarvan - men kan wel zeggen in on
verbrekelijk verband daarmede - gevraagd zal worden een 
scheiding en deeling van dezcn onverdeeld en boedel door 
enkele rechthebbenden, waardoor men zal komen tot een pu
blieken verkoop van dit land. 

Nu is de groote moeilijkhcid de volgende ! Gegadigden voor 
een dergelijk kostbaar Iobject zijn er hier te lande niet te 
vinden, zoodat de eenige, die daarvoor in aanmerking komt, 
is de naamlooze vennootschap, die de Regeering ook noemt, 

(Dir. v. Justitie.) 
n.l. de naamlooze vennootschap: Javasche Particuliere Lande
rijen Maatschappij. Nu zal de Regeering alleen dan een einde 
maken aan het fidei -commis Tjampea, wannecr haar van te 
voren is gebleken, dat genoemde naamlooze vennootschap 
bereid is een prijs daarvoor te betalen, die de Regeering rede
lijk acht. 

Daartoe zal een taxatie, te verrichten door eeJlige des
kundigen worden uitgelokt. Nu is wel een van de voo rnaam
ste punten waarom het hier gaat, hoe die tuxatie zal plaats 
hebben. Immers, die taxatie zal beslissend zijn wat betreft 
de prijs, die in de plaats komt van de oorspronkelijke bij de 
onteigeningsprocedure vastgestelde waarde van dit land. 

In het Gedelegeerdenverslag is l'eeds opgemerkt, dat en
kele leden met name vreesden, dat de belangen van de recht
hebbenden znllen worden geschaad, indien een geheel andere, 
waarschijnlijk voor de rechthebbenden onvoordeeliger methode 
van schatting zal worden gevolgd, dan voorgeschreven is bij do 
onteigen.ingsprocedure. Daarom is dan ook reeds in het 
Gedelegeerdenverslag gevraagd of er, Indien ue belang
hebbenden met die taxatie - die voor hen beslissend zal 
zijn - niet kunnen accoord gaan, dan op de een of andere 
manier hooger beroep mogelijk zal zijn. De Regeering heeft 
hierop geantwoord, dat cen dergelijk hooger beroep niet ter 
sprake kan worden gebracht, doch Zij geeft geen aanwijzin
gen hoe dan in deze wel een voor belanghebbenden bevredi
gende oplossing kan worden gevo nden . 

Inmiddels heeft den Volksraad een verzoekschrift bereikt 
van een tweetal mede·eigenaren van dit fideicommis Tjampea, 
waarin op genoemde moeilijkheid wordt gewezen. Ook deze 
mede-eigenaren zijn bevreesd, dat bij een taxatie, die op een
zijdige wijze namens het Land of namens de N. V. wordt 
gehouden, onvoldoende zal worden gerekend met de belangen 
van de eigenaren. Indien ik den inhond van het verzoekschrift 
goed begrijp, dan zouden deze mede·ejgenaren wcnscllcn, dat 
de taxatie zal geschieden niet dool' deskundigen aan te wijzen 
door de Regeering of wel vanwege de Regeering of vanwege 
de N. V., doch aan te wijzen in ieder geval door een 'onpartij
dige derde nl., door den rechter. 

Ik zal nu gaarne van de Regeering de toezegging ontvangen 
- althans indien znlks mogelijk is - dat, indien te zijner 
tijd tot deze taxatie zal worden overgegaan, de deskundigen 
dan inderdaad n.iet door de overheid zullen worden aan
gewezen, doch dool' den rechter. 

De heer Enthoven, directenr van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! De heer Blaauw is aangevangen met zich te 
verontschnldigen over het aan de orde stellen van het door 
hem voorgebrachte punt, omdat het eigenlijk ligt buiten de 
ordonnantie. Die verontschuldiging was bijna niet noodig, 
omdat, zooals de heer Blaauw opmerkte, ook de Regeering 
zelf duidelijk heeft latcn blijken, dat de geheele wijze van af
wikkeling van deze zaak feitelijk behoort bij de regeling, 
die aan den Volksraad is voorgelegd. 

De Regeering heeft dan ook om die reden in de toelich
ting medegedeeld, hoe Zij zich voorstelt, dat tenslotte de 
overg-ang van dit land naar de Particuliere Landerij en-Maat
schappij zal plaats nebben, waarbij de Regeering meent, dat 
men zeker kan zijn van een volkomen redelijke oplossing, 
waarbij de belangen van de rechthebbenden niet zullen wor
den geschaad. 

Nn wordt zoowel door het geachte lid, als door de "nder
teekenaars van het aan den Volksraad overgelegd rekest, 
uitgegaan van een vergelijking met de onteigeningsprocedu
re, die in dit geval reeds eenmaal heeft plaats gehad, en niet 
tot een resultaat heeft geleid. 

Het is noodig over deze vergelijking ook van Regeerings
zijde iets te zeggen. Men kan nu wel zeggen, dat deze rege
ling in. de plaats treedt van de onteigening, maar dan mag 
niet worden vergeten, dat hier van onteigening tenslotte 
geen sprake is. 
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Hoe zal- ",,,anneer deze 'Ordonnantie in werking is getredeu 

en er 'Voor dit eene geVllI uitvoering aan is gegeven - de 
afwikkeling van deze aangelegenheid plaats heb 'ben 1 Er zal 
dan komen een Tekest aan den Raad van Justitie teneinde te 
komen tot scheiding en !deeling. Sdheiding en !deeling is dan, 
wat noodzakelijk en gemakkelijk zal zijn geworden, een schei
ding en deeling, \He de 'belanghebbenden wellicht reeds lang 
zouden hebbren tot stand gebracht, indien hun dat niet ~vas 
belet dool' de bepalingen van het testament, waarbij dit ~idei 
commis is ingesteld, een 'verlMop die zal plaats hebben om te 
komen tot. scbeiding en deeling. Deze verkoop op last van den 
rechter 'zal zijn een 'I1'Ormale openbare 'Verkoop, welke niet 
anders zal zijn dan een normale toepassing van het burgeTlijke 
recht. 

'Vanneel' nu de Regeering, om ,,,elke reden ûan ook, deze 
oplossing niet zou kunnen voortzetten, 'oou de gang van zaken 
deze zijn dat men mloet wachten tot na afloop van het fidei
<lommis. Ook dit fideicommis komt tenslotte tot een eind, het 
beperkt zidh alleen tot het 'vierde geslacht. Dan zou, zonder 
eenige medewerking of tussdhenkiomst van de Regeering en dus 
ook geheel 'bniten haar verantwoOTdelijkheid een verwek, oin 
tot scheiding en deeling te komen, om dus ,den verkoop te 
gelasten, kunnen plaats hebben en zou de Regeering haar han
den kunnen aftrekken Ivan de vraag, 'of niet door het ontbreken 
van gegadigden, een behoorlijke "pbrengst van den verkoop 
zou zijn gegarandeerd. 

Dat el' - gelijk de heer Blaauw stelde - voor een derge
lijk object in Indië geen gegadigden zouden zijn, staat nog 
t e bezien. Het is genoegzaam bekend, dat er op het Dogen
blik op het stuk van de kapitaalsbelegging groote moeilijk
heden bestaan. Hiel' gaat het om ecn beleggingsobject als 
elk ander, een object, dat wellicht '1001' groote concerns of 
bankinstellingen aantrekkelijkheid bezit. Het gaat dus niet 
aau, a priori aan te nemen, dat "het uitgesloten zou zijn, dat 
zich nog andere gegadigden zouden voordoen. 

Niettemin houdt de Regeering rekening met het feit, dat 
dit onzeker is en dus van regeeringswege dient te ·w1{)l'dcn 
voorkómen dat de Particuliere Landerijen Maatschappij, een 
semi-officieele instelling, van de omstandigheden zou profi
teeren en zieh voor een appel en een ei in het bezit zou stellen 
van deze landerij~n. 

Er zijn minstens twee belangrijke ID'otieven aan te 'voeren, 
waarom de Regeering zich hiervoor interesseert. In de eerste 
plaats is daar het landsbelang, het algemeen belang en 
ik mag ook zeggen: het bevolk'ingsbelang, die eischen dat 
het tijdstip, waarop dit land vrij zal komen en in andere 
handen zal kunnen overgaan, wordt vervroegd. Om deze 
reden is de Regeering gekomen met deze ontwerp-ordon
nantie, die den weg moet vrij maken en tevens is dit het 
motief, waarom de Regeering zich moreel aansprakelijk moet 
achten volor de gevolgen, die 'Van de aanneming van deze 
ontwerp-ordonnantie 'zijn te verwaehten. 

Het tweede motief, dat ik al aanroerde is, dat de kooper 
zal zijn een semi-officieele instantie, waarvan de Regeering 
het uiteraard ongewenscht acht, dat zij onbehoorlijke voor
deelen uit de omstandigheden zou kunnen trekken. 

Dit alles motiveert, waarom de Regeering zich voor het 
verdere verloop van deze zaak interesseert en wil weten, hoe 
de verkoop zal geschieden, wanneer eenmaal deze ordonnantie 
het mogel~ik zal maken om tot een dergelijken verkoop over 
te gaan. 

Een en andm' motiveert echter niet, dat de Regeering nu 
nog verder zou moeten gaan en aan een semi-officieele maat
schappij - maal' dan toch eene, die niet van de Regeering 
afhankelijk is - waarborgen zou moeten gaan opleggen, die 
de wet toekent in geval van onteigening. lIet gaat hier 
niet om een onte.igen ingsprocedure, en ook niet om het vast
stellen van een schadeloosstelling, die aan de bepalingen omtrent 
het terugbrengen van pa rticuliere landen tot landsdomein en 
011er1ei andere waarborgen is onderworpen en waarhij in de 
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pl'acLijk hel uezwaar is ondervonden, dal een waardetaxatié 
niet op een reëele basis kan zijn gegrondvest. 

Bovendien mag men zeggen, dat er nog waarbo'tgen zijn voor 
de redelijkheid van het bod, dat eventueel zal wor<len uitge' 
bracht door de Partieuliere Landerijen-maatschappij, want 
men moge dan in het feit, dat hier een openbare verkooping 
wordt gelast, geen waarborg zien - tenslotte heeft de wet in 
gevallen als het onderhavige, wanneer het gaat om een sellei
ding en deeling mogelijk te maken, de openbare verkooping 
voorgeschreV<ln, omdat dat in het algemeen de beste weg is 
om te komen tot een behoorlijke opbrengst van het perceel, 
dewijl het voorkomt, dat een prijs wordt beaongen, in onder
handsch overleg, die lliet in overeenstemming is met de wer
kelijke waarde - . lIren moge dus zeggen. dat de vorm van de 
verkooping, die door den rechter zal worden gelast, misschien 
geen voldoende waarborg geeft, maar tenslotte zal hier de 
rechter - ik wijs speciaal hierop - nl. de Raad van Justitie 
aan wien het verzoek zal worden gedaan om de verkooping 
te gelasten, hiel' beslissen, dat in het belaug van de erfgena
men, om te komen tot een scheiding en deeling, de ver ka 0-
ping nood ig zal zijn, terwijl aan dien Raad van Justitie, even
als aan de Regeerillg ter beoordeelill'g zal worden voorgelegd 
de vorm, waarin de verdere afwikkeling zal plaats hebben. 
Den Raad van Justitie zal ook worden medegedeeld, welke 
overeenkomst zal zijn tot stand gekomen tusschen de Parti
culiere Landerijen-Maatschappij en een groote groep van be
langhebbenden met betrekking tot het bod, dat zal worden 
gedaan. Niet alleen dus de Regeering zal zich interesseeren 
voor de v,raag, of het bod redelijk is te aehten, maar ook de 
Raad van Justitie. Hoe men ook tenslotte zal moeten beoor
deelen of het bod, waartoe de maatschappij zal komen, rede
lijk is, ik kan alleen zeggen, dat de basis voor de waarde
schatting zal zijn, dat het bod in overeenstemming moet zijn 
met de reëele waarde van het land als beleggingsobject, dat 
is dus als kapitaal, dat rente moet opbrengen. Men zou hier 
dus kunnen zeggen, dat dit is de verkoopswaarde. 

Het bod zal niet mogen zijn beneden de waarde die het 
land zal hebben, geheel afgezien van alle overwegingen die 
het land tot deze tusschenkomst hebben genoopt, doeh in 
ovcrcenstemming met de waarde, die het land zal hebben VOOI' 

dengene, die het wil cxploitcel'cn, er zijn geld in wil beleggen. 
Het geld, dat hiervoor zal moeten worden besehikbaar gesteld, 
is geen landsgeld, doch geld, dat door een bankinstelling aan 
de Particuliere Landerijen-Maatschappij zal worden ter beschik
king gesteld voor den aankoop van zulke complexen land op 
volkomen reëele basis. Men kan er zeker van zijn, dat het 
bod ten slotte reëel zal uitvallen, omdat ook thans reeds met 
die waardebepaling is aangevangen op een basis, die een be
hoorlijke uitkomst verzekert. 

Reeds thans wordt, geheel vr\l van alle overwegingen dut 
het land zoo gaarne deze oplossing zoekt, door de daartoe 
meest geschikte deskundigen, ook uit particulieren kring, in 
gezamenlijk overleg een taxatie opgemaakt van de verschillende 
bestanddeelen, waaruit de waardebepaling moet worden op
gemaakt. 

Neutraler dan het thans gaat, en dit voor elk onderdeel 
van het land - men heeft zeer verschillende samenstellende 
deelen van groote landerijen - kan het niet, ook niet, wan
neer de Regeering een commissie van arbitrage zou doen 
instellen, die de waardebepaling zou moeten ter hand nemen 
en zich zou moeten laten voorlichten door de deskundigen. 
die elk onderdeel afzonderlijk kunnen ·beoordeelen. De Regee
ring kan dus niet toezeggen - hetgeen trouwens principieel 
ook onjuist zou zijn - dat Z~j de Particuliel'e\ Landerijen
Maatschappij zon opleggen zich te onderwerpen aan de 
taxatie door deskundigen, aan te wijzen door een neutrale 
instantie als bv. den rechter. Dit zal niet naodig zijn en het 
zal ook volstrekt geen beletsel zijn om de beoordeeling van 
het resultaat der ramingen op reëele basis te doen plaats 
hebben. De ramingen zullen ook worden beoordeeld door den 
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Mogelijkheid t ot beperking van den geldingsduur van erfstellingen over de hand (Ond. 8'8). 

(Blaauw. ) 
rechter, evenals het bod en er is dan dus geen enkele reden 
om hier een soort ,onteigeningsprocedure toe te passen, waar
voor bovendien in zulk een geval de vorm, die gekozen is, 
bepaald niet juist zou zijn. 

Ik meen, dat men gerust kan zijn, dat de oplossing, welke 
gevonden zal worden, zoo mogelijk in volkomen overeen
stemming tusschen de grootste groepen van belanghebbenden 
en de Javasche Particuliere .Landerijenmaatschappij zal 
plaats vinden. En, dat, zoo de overeenstemming onverhoopt 
mocht nitblijven, bij het land en den raad van justitie de 
beoordeeling van het bod in goede handen zal zijn. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Uit het betoog 
van den geachten Regeeringsgemachtigde meen ik nog altijd 
een zekeren schroom te moeten opmaken om de zaak te 
onderwerpen aan een mogelijke taxatie door desknndigen, 
aan te wijzen door den Raad van Justitie. De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft erop gewezen, dat de waar
borgen voor de belanghebbende eigenaren aanwezig zijn, 
juist, omdat ook de Raad van Justitie bij een eventueelen 
openbaren verkoop zich er van zal vergewissen, of de prijs, 
welke bij den openbaren verkoop zal worden bepaald, redelijk 
is. Maar om dat te kunnen doen zal t.Z.t. de Raad van 
Justitie een zeker aantal deskundigen moeten aanwijzen om 
dit nog eens na te gaan, opdat de Raad van Justitie voor 
zichzelf de overtuiging krijgt, dat inderdaad aan belang
hebbenden wordt betaald, wat huu toekomt. 

Nu heeft de ' geachte Regeeringsgemachtigde - van zijn 
kant natuurlijk volkomen terecht - op de keerzijde van de 
medaille gewezen namelijk, dat het in het geheel geen ont
eigeningsprocedure is, doch zelfs de geachte Regeeringsge
machtigde zal niet willen ontkennen, dat de procedure toch 
op zekere hoogte ermede parallel loopt en in de plaats moet 
komen van een onteigeningsprocedure. 

Ook heeft de geachte Regeeringsgemachtigde in het begin 
van zijn rede erop gewezen, dat de verkoop, die te 
zijner tijd zal plaats vinden, zuiver een civielrechtelijke open
bare verkoop is, maar in den grond van de zaak is uiel6 
minder waal', want deze verkoop wordt indirect bij de wet 
afgedwongen. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft er verder op ge
wezen, dat wanneer belanghebbenden hiermede eventueel niet 
accoord zouden gaan, zij te zijner tijd - dus wanneer de 
fideicommis is afgeloopen - op de gewone zuiver civielrech
telijke markt zijn aangewezen en verstoken zijn van alle moge
lijke openbare publieke waarborgen. Maar daarom draait hier 
de geheele zaak. Het is noodig, dat het land op dit oogenblik 
van eigenaar verandert. Dat heeft ook de geachte Regeerings
gemachtigde gezegd. Het landsbelang en het bevolkingsbelang 
eischt vervroeging van de beëindiging van dit fideicommis. 
Wanneer een dergelijke eisch bestaat, wanneer het landsbelang 
en het bevolkingsbelang zulks eischen, bestaat daarvoor een 
oplossing. 'Vanneer aan een civiel recht een einde moot wor
den gemaakt is daarvoor de onteigeningsprocedure. Men vraagt 
echter de samenwerking van den Volksraad om op een practi
sche, snelle wijze, tot een uitslag te kOlncn, welke beide 
partijen bevredigt. 

Nu meent de geachte Regeeringsgemachtigde wel, dat de 
procedure, welke hij ons beschreven heeft, uiteindelijk ook de 
belanghebbenden zal bevredigen, maar uit de rekesten, welke 
ons van twee belanghebbenden hebben bereikt, blijkt juist, 
dat zij ietwat bevreesd zijn ten opzichte van het voornaamate 
gedeelte in deze geheele zaak, de taxatie vau den koopprijs, 
die te zijner tijd zal worden betaald. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, de 
Regeering kan de naamlooze vennootschap niet dwingen tot 
het volgen van een regeling, welke buiten het civiele recht 
ligt, maar ik geloof toch wel, dat wanneer in deze landsbe
lang en bevolkingsbelang !primair zijn voor het zoeken van 
een oplossing, zelfs de Regeering in staat zal zijn om te zijner 

(Dir. v. Justitie.) 
tijd eeuigen zachten dwang uit te oe~enen. Weliswaar is 
de naamlooze vennootschap een vennootschap van koophan
del, formeel dus volgens de beginselen van het wetboek van 
koophandel "inger icht zijnde ~ het maken van winst", maar 
·hier bet.·eft het toch eeu naamlooze vennootschap, wier doel 
volkomen ligt op publieki'echtel\jk terrein en die ook met 
deze bedoeling is opgericht. 

Aandeelhouders zijn, als ik mij goed herinner, alleen het 
land en de provincie "1est-Java. De bedoeling is clan ook, 
meen ik, dat t.z.t. wanneer de Yel'koop ,'an 'l'jampea plaats 
heeft, niet de mogelijkheid bestaat dat dit fidei commis dool' 
een particulier wordt gekocht. Ik ~ou .mij sterk vergissen 
wanneer het uiet uitsluitend de bedoeling is dat dit fidei 
commis wordt gekocht dool' deze naamlooze vennootschap, 
OIPdat voldaan zal.lmuuen worden aan de eischen van lands
belang en bevolkingsbelang. Immers, komt :het iu handen van 
een derde, dan zijn die belangen niet voldoende gewaarborgd. 

Dit zijn aUe redenen om de zaak tot in laatste instantie 
ietwat pnbliekrechtelijk te behandelen en ook redenen, waar
om ik er t och uog op moet aandringen, ook door de Regee
ring aanvaard te zien een taxatie 'van den koopprijs dool' 
deskundigen, te 'bepalen dool' den rechter. 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Het doet mij leed te moeten verklaren dat ik dool' 
den geachten spreker niet ben overtuigd. Tenslotte mag men 
niet uit het oog verliezen dat het hiel' niet gaat om een 
schadeloosstelling, die door buiten partijen om aan te wijzen 
deskundigen moet worden getaxeerd. Het gaat erom dat 
een vlotte verkoop te verwachten is en ook voor het lands
belang gewenscht is en dat bij den verkoop moet worden 
voorkomen dat een opbrengst wordt verkregen, die niet in 
overeenstemming is met de wel'kelUke waarde van het land. 
Dit is dus al een bijzondere positie. l'iu heeft de Regeerin g 
medegedeeld dat, om dit te w1clal'bol'gen, er van tevoren 
tusschen zeer groote groepen van belanghebbenden en de 
Particuliere JJanclerijenmaatschappij een overeenkomst tot 
stand zal komen, waarbij de Particuliere Landerijenmaat
schappij zich zal moeten verbinden om een bepaald bod te 
doen. Het bliift hiel' dus gaan om een bod van één zijde, 
een bod van de Particuliere Landerijenmaatschappii· 

Nu is het weinig logisch om wanneer het gaat om twee par· 
tijen die met elkaar gaan onderhandelen 'over een prijs, het 
bod te laten vaststeUen door een door derden aan te wijzen 
oommissie 'van deskundigen. Het gaat er 'Voor de Regeering 
om dat, wanneer eventueel het bod, dat door de Particuliere 
Landerijenmaatschappij zal worden gedaan en waartoe de 
Particuliere Landel'ijenmaatschappij zich zal verplichten, aan 
redelijke eischen voldoet, el' voor haal' geen reden is, nog naar 
nieuwe waarborgen te zoeken teneinde eventueele bezwaren 
tegen het bod te ondervangen. 

De Regeering zal uiteraard als geen overeenstemming be
reikt wordt, wat thans nog in het geheel niet te voorspellen is 
- integendeel men verwacht dat part~ien, voor zoo vel' ze 
met elkaar in contact komen, het \vel over het boel eens zullen 
worden - en als tegen het bod bezwaren ontstaan, gaa.rne 
zien, of een oplossing te vinden is. Nu al van tevoren een 
anderen vorm van waarborg te kiezen en daarvoor de rege· 
ling te nemen die in de ontcigeningsbcpnlingen is gelegen, 
waarbij men van een geheel andere basis van berekening van 
het bod zou moeten uitgaan, daartegen heeft de Regeering 
werkelijk bezwaar. Het gaat el' niet om het land extra goed
koop te krijgen. De Regeering wenscht niet anders dan dat 
door de Particuliere Landerijenmaatschappij aan belangheb
benden een bod zal worden gedaan dat zal leiden tot verkoop 
van het land en wel tot een bedrag, dat volkomen in over· 
eenstemming is met de l'eëele waarde. Wij moeten niet 
een weg gaan bewandelen, die zou kunnen leiden tot wat 
de vorige maal het eind is geweest van de onteigenings
procedure, nl. dat weer niets gebeurt en dat de Particuliere 
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(Voorzitter. ) 
Landerijenmaatschappij zal moeten afzien van den aan
koop van het land. Daarvoor zij n hieraan te groote 
belangen verbonden . De Regeering kan echter wel toe
zeggen dat, wanneer de onderhandelingen verder gevoerd 
worden en van groote verschillen van inzicht over de wer
kelijke waarde van het land zou blijken de Regeering de 
bezwaren tegen het gedane bod nauwkeurig za l onderzoeken 
en zal overwegen, wat eventueel terzake kan worden gedaan. 

De Voorzitter : Hiermede zijn de beraadslagingen over dit 
onderwerp beëindigd en kan tot de stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter: H iermede is tevens afgedaan het verzoek
schrift van de heet·en C. E. Straeter en Jhr. Mr. W. A. Baud, 
dd. 27 December 1938, hetwelk mede bij deze ontwerp
ordonnantie in bespreking kon worden genomen. Dit ver
zoekschrift za l dan ook niet meer in handen van de Commiasie 
voor de Verzoekschriften worden gesteld. 

De vergadering wordt om 12.09 uur n.m. gesloten . 



• 
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13de VERGADERING - VRIJDAG 17 FEBRUARI 1939. 

Aanvulling en "'lJz1gmg Wetboek van Strafrecht, ordonnuntie voorwaardelijke invrijheidstelling enz. (Oud. 103 ) . - Wijziging Koninklijk besluit 
van 3 Nov. 1866 (Ond. 106) . - Verlaging rentepercentages, verschuldigd door landsbedrijven (Ond. 108 ) . - Gedeeltelijke buiteuwcrkingstelling 
ordonnantie vall 17 Juni 1911i, intrekking ordonnantie van 6 }"cbrunri 1882 e ll z. (Ond. 110) . - Aanwijzing Mnrino·étnblisscment te Socrabaju. 

tot landsbedrijf in den zin der l.B. W. (Ond. 111 ). 

13de VERGADERING. 

Ver g a der i n g van V rijd a g 17 Feb run riJ 939. 

(BUeenroepingsllu r: 10 voormiddag.) 

Aanvulling en wijziging Wetboek van Strafrecht, ordon
nantie voorwaardelijke invl·ijheidstelling enz. (Ond. 103). 
- Wijziging Koninklijk besluit van 3 Nov. 1866 (Ond. 106) . 
- Verlaging rentepercentages, verschuldigd door landsbe-
drijven (Ond. 108). - Gedeeltelijke buitenwerkingstelling 
ordonnantie van 17 Juni 1916, intrekking ordonnantie van 
6 Februari 1882 enz. (Ond . nO) . - Aanwijzing Marine
établissement te Soerabaja tot landsbedrijf in den zin der 
1. B. W. (Ond . lU) . 

Voorzitter : de heer M,·. W. H. VAN HETJSDJNGEN. 

De presentielijst is geteekend uoor 1-5 leden, te weten de 
leden: 

Blanuw, C. C. van Helsdingen, W. H. van Helsdingen, 
Kan, KUl'towisastro, Kel'stens, Roep, Soangkoepon, Soetal'djo, 
Sosl'ohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, De Villeneuvc, 
Wiwoho en Yo Heng Kam. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver
gaderi ng. 

Ik deel dc vergadering mede, dat Onderwerp 89, nadel·e 
wijziging van heL Koninl<iijk Besluit betreffende het verhaal 
op landsdienal·en, die den lande schade hebben toegebracht, 
even moet worden aangehouden, aangezien zich een spreker 
voor dit onderwerp heeft laten inschrij ven en nog overlegd 
zal worden of de directeur van Financiën zal worden uit
genoodigd, hedenmorgen tel' vergadering te komen. 

Aan de orde is de behandeling van cle 
o n t w e r p - 0 r don n n n tie s, 0 n der s c hei den I ij k 
strekkende tot: 

1. aanvullin g en wl,)zlgin g van de ul'tike1cn 
15, 15!!, 15b en 16 v an h e t W e t bo e k van St,. a f
r e c h t, d e art i k e i e n 1, 3, 4, 8, 8 bi s e n 12 van 
de -Ordonnantie op de Voorwaard el ijk e 
InvrUheidst e llin g (Staat s blad 1917 ;>10. 749 ) 

HnlHlclillgcn. 7. itt.ill gsjaar 1!J38-1939. 

(Voorzitter. ) 
en de artikelen 6 en 8 van de Uitvoe
ringsol'dollnantie Voorwaardelijke Ver
oor cl e e I i n g (S t a a t s b I a d 1926 No. 487) (0 n d. 
103) ; 

2. w ij z i gin g van het TC 0 n i n k I ij k 
3 Nov e m b e r 1866 (I n dis c h 
1867 No. 10) (Ond. 106); 

besl u i t vall 
Staatsblad 

3. ver I a gin g van enk e led e r ren t epe r
een tag e s, wel k e d oor del a n d s bed r ij v e ti 
verschuldigd zijn over het in artikel 4, 
o n d c r Ie a d e r I n dis c h e B e d r ij ven wet 
bedoelde kapitaal (Oud. 108); 

4. g ede e I tel ij k e b u i ten w e r kin g S teil i n g van 
deo r d 0 nll a n tie van 17 J u u i 1916 (S t a a t s
b 1 ft cl N o. 432 ) , int l' c k kin g v a 11 deo r d 0 n
n a n tie van 6 Feb r u a r i 1882 (S t a a t s b I a d 
No. 28) en 31 Mei 1874 (Staatsblad No. 144) 
cllw ijzigin g van de ordonnantie van 18 
l!' e IJ r u a r i 1932 (S t a a t s b I a d N o. 80) (011 d. 110) ; 

5. a a n w ij zin g van het ~1: a rin e - eta b 1 i s s e-
ment te Soerabaja tot landsb edrijf i n 
d e n zin der Indische B e drijvenwet (Ond. 
111). 

Deze ontwerp-ordonnanties worden achtereenvolgens zonder 
beraadslaging en zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: 1k schors thans de vCl'gaucl'ing, totdat wcl
beht het aangehouden eerste punt van de agenda nog in deze 
vErgadering behandeld kan worden. 

Ik verzoek den leden in de commissies bijeen te komen. 

De vergadering worcH te 10.14 uur v.m. geschorst en te 
10.40 uur v.m. hervat. 

De Voorzitter: Aangezien het den directeur van Financiën 
zeel' ongelegen komt, heden in deze vel'~t\drl'in!! aanwezig tr 
zijn, wordt de behandeling van Ond. 80 aangehouden tot de 
volgende vergadering. 

De vCl'gadcri Jl !! wUl'lll te J0.41 11111' v.m. geslolen. 
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14de VERGADERING - MAANDAG 6 MAART 1939. 

Redevoeringen in verbantl lI1et het overlijden van Z. V. H. den Soesoehoenan van Solo, Pakoe Bocwono X, en van den 
heer F. H. De Hoog, lid van den Volksraad en het College van Gedelegeerden. - Ingekomen stukken. 

l4de VERGADERING. 

Vergadering van Maandag 6 Maart 1939. 

(Bijeenroepingsuur : 9 voormiddag.) 

Redevoeringeu in verband met het overlijden van Z. V. H . den 
Soesoehoenan van Solo, Pakoe BoewonoX, en van den heer F.H. 
De Hoog, lid van den Volksraad en het College van Gedelegeer
den. - Ingekomen stukken. - lIfededeeling van den Voorzitter 
omtrent de aanwijzing van den heer Ir. E. D. Wermuth als lid 
van het College van Gedelegeerden. - Nadere wijziging 
Koninklijk besluit betreffende het verhaal op landsdienaren, 
die den lande schade hebben toegebracht (O nd. S9) . 
Landrente-ordollllanties Java en Madoera, Bali, Celebes en 
Borneo (Ond. S6). - Luchtvervoerordonnantie (Ond.107). 
- Aanvulling Wetboek van Strafrecht (Ond. 104). - Na
dere verlaging werkingstermijn der ordonnanties betr. terug
zending van buiten Ned.-Indië aangeworven arbeiders en betr. 
den opzeggingstermijn (Ond. 140). 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HELSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 15 leden, te weten de 
leden: 

BlallllW, C. C. van Helsdingen , V-l. H. van Helsdingen, Kan, 
Kerstens, Roep, Soa n!(koepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, 
Than11'in . Verboom. De 'lill eneuve, 'Vermnth, Wiwoho en 
Yo J-Tcll~ Kam. 

Hegeeringsgcm3chtigden de heeren: Enthoycn, Oötzen en 
Van lIfook. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden ! Ik open deze verga
dering. 

Ik verzoek U' vau Uw zetels te willen opstaau. 
Den 20sten dcl' vorige maand is 0 p 72 - j a l' i gen lee f

tij,l he e n gegaan Zijn e Vorstelijke Hoog
hei d deS () e S 0 e 11 oen a n van Solo, Pak 0 e Boe
won 0 X, na een zegenrijk bewind van 45 jaar. 

Namens den Volksraad heb ik teleg.·afisch hartelUke deel
neming betuigd aan de weduwe van wijlen Zijne Vorstelijke 
Hoogheid, Goesti Kandjeng Ratoe Hemas en de familieleden en 
afzonderlijk aan ons oud-lid Pangeran Hadiwidjojo met het 
door hen geleden smartelijk verlies. 

Voor deze condoleance zijn inmiddels hartelijke dankbe
tuigingen terug ontvang-en. 

De vo ri ge week stonden wij in grooten getale om het graf 
va non S 0 ver l ed e n m ede I i d, den h eer D e H oog. 
Voor wie het nog niet wist, is op dien dag wel gebleken 
van welk een zeer bijzondere beteekenis zijn persoon was 
in de Indische samenleving. Dool' honderden, neen door 
duizenden is hem de laatste eer bewezen door bloemen, door 
halfstok te vlaggen, door hem op zijn laatsten gang te ver
gezellen. Dat deze in zoo wijden kring hooggeachte persoon
lijkheid sinds 1n4 deel uitmaakte van den Volksraad, heeft 
onget wiifeld het aanzien van ons College verhoogd. 

Zijn beteekenis vond in ons midden openl\ik erkenning in 
z~jll verkiezing tot tweeden plaatsvervangend Voorzitter van 
den Volksraac1 in drie Volksraadsperioden en tot eersten 
plaatsvervangend Voorzitter van het College van Gedelegeer
den sinds 1930. Toen het H.M. de Koningin in 1935 behaagde 
ter gelegenheid van de herdenking van Haar geboortedag 
den heel' De Hoog - aan wien reeds eenige jaren te voren 
het officierskl'uis in de Orde van Oranje Nassau was toe
gekend- te benoemen tot ridder in de Orde van den Neder-

Hundelingen. Zittingsjll!l.r 1938-1939. 

(Voorzitter, Directeur van Financiën.) 
landsehen Leeuw, grepen wij die gelegenheid aan om hem 
te huldigen en zijn vele kwaliteiten van hoog gehalte te 
memoreeren. Sinds dien werkte bij rusteloos voort ........... . 

·tot hem de krachten begaven. 
Zeker, anderen staan klaar om de ledige plaats te vervullen; 

het leven gaat voort j maar wij zullen hem noode missen . 
Zijn nagedachtenis zal nog lang bU ons in eere blijven, wij 
zulle.n vele goede herinneringen aan zij n prettige kameraad
schap bewaren. 

Aan zijn zoo z~vaar getroffen weduwe heb ik namens den 
Raad onze diepgevoelde deelneming betuigd. 

Het woord is nu aan den Regecl'ingsgemachtigde VOOr 

Financien, die daarom heeft verzocht. 

De heer Götzen, directeur van Financiën: Mijnl.eer de 
Voorzitter! De Regeering sluit zich geheel aan bij de 
treffende woorden, welke door U zij n gewijd aan de nage
da chtenis van den heer De Hoog, wiens plotseling verscheiden 
allerwegen zulk een diepen indrnk heeft gemaakt. Wanneer 
van iemand, dan kan zeker van dezen ontslapene worden ge
tuigd, dat hij in het barnas is gestol·ven. Zoo lang zijn gezond
heid dat toeliet heeft hij op de bres gestaan voor de verde
diging van de belangen, welker behartiging hij heeft gezien 
als zijn levenstaak. 

De bnitengewone verdiensten van den heer De Hoog op zoo 
velerlei levensterrein, ten behoeve van de Indo-Europeesche 
bevolkingsgroep, het door hem met groote bekwaamheid geleide 
streven naar sociale en culturcelc opheffing van deze groep, 
zij werden elders reeds herdacht. 

Thans zij de volle nadl"tli, gclewl op het vele en 
belangJ'ijke wel'k, dat hij heeft mogen vCl'l'ichicn als lid van 
den Volksraad en van het College van Gedelegeerden. in ge· 
bondenheid aan het Indo-l~U\"opeesch Verbond en in groote 
toewijding aan de zaak van het land . De heer De Hoog heeft 
op dit gebied een spoor getrokken, dat niet licht zal worden 
llitgewischt en dat ongetwijfeld richtinggevend zal lijn voor 
hen, die geroepen worden zijn taak over te nemen. 

De secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende op leden betrekking hebbende mededee-
lingen: . 

1. Mededeeling van den heer Mr. H. J. Boelen. dat hii 
wegens vertrek naar Nederland met ingang van 4 Maat-1; 1939 
ontslag neemt als lid van den Volksraad. 

2. Mededeeling van het Hoofdbestuur der Vaderlandscbe 
Club, dat de heer C. O. van Kesteren wegens gezondheids
redenen alsnog besloten heeft het lidmaatschap van den 
Volksraad niet te aanvaarden. 

3. Bericht van verhindering wegens ziekte van den heel' 
D!"s. H. Kartowisastro. 

De mededeelingen worden ter kennisgeving aangenoman. 

B. De volgende Regeel'ingsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 15 

Februari en van 4 en 4 Maart 1939 Nos. 14, 1z en 2z ter 
aanbieding van: _ 

a. ecn ontwerp-ordonnantie tot verruiming van het toezicht 
over de gedJ'agi ngen der praetizijns en tot wijziging van 
de uitoefening van dat toezicht (Ond. 139) ; 

b. een ontwerp-ordonnantie tot nadere verlenging van den 
werkingsduur der ordonnanties betreffende de terug
zending van buiten Ncderlandsch-Indië aangenomen of aan
geworven arbeiders en betreffende den opzeggingstermijn 
(Ond. 140); 

c. ontwerp-ordonnanties tot bl\lVende regeling van de materie, 
bedoeld in de onde!" b vermelde crisis-ordon nanties (Oud. 
141). 
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Ingekomen stnkken. 

De stukken zijn of worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 20 Fe
bruari 1939 Nos. 1, 4, 5 en 6 en van 22 Februari 1939 
Nos. 29 en 30 houdende mededeeling, dat zijn vastgesteld 

o. de ordonnantie houdende regelen ter opheffing van privaat
rechtelijke belemmeringen bij den aanleg van leidingen voor 
het overbrengen van electrischen arbeid, indien het alge
meen belang een spoedige totstandkoming daarvan vordert 
(Ond. 127) ; 

b. de ordonnantie, strekkende tot gedeeltelijke buitenwerking 
stelling van de ordonnantie van 17 Juni 1916 (StbL 
No. 432 ), intrekking van de ordonnantie van 6 Februari 
1882 (StbL No. 28) en 31 Mei 1874 (Stbl. No. 144) en 
wijziging van de ordonnantie van 18 Februari 1932 (StbL 
No. 80) (Ond. 110) ; 

c. de ordonnantie tot aanvulling en wijziging van de artikelen 
15, 100, 15b en 16 van het Wetboek van Strafrecht, de 
artikelen 1, 3, 4, 8, 8' bis en 12 van de Ordonnantie op de 
Voorwaardelijke Invrijheidsstelling en de artikelen 6 en 8 
van de Uitvoeringsordonnantie Voorwaardelijke Veroordee
ling (Ond. 103); 

d. de ordonnantie tot verlaging van enkele der rentepercen
tages, welke door de Landsbedrijven verschuldigd zijn over 
het in artikel 4, onder Ie a. der Indische Bedrijvenwet 
bedoelde kapitaal (Ond. 108); 

e. de ordonnantie tot wijziging van bet Koninklijk beslui t in 
Indisch Staatsblad 1867 No. 10 (Ond. 106); 

f. de ordonnantie tot aanwijzing van het marine-etablisse
ment te Soerabaja tot Landsbedrijf in den zin der Indische 
Bedrijvenwet (Ond. lU). 

3. Brieven "an den wd. lsten Gouvernements Secretaris 
van 10, 10, 16. 16, 16, 17, 17, 17, 17, 21, 22, 22, 22, 22 en 23 
Februari 19'39 Nos. 2971B, 2981B, 3311B, 332jB, 3331B, 343jB, 
344jB, 345{J:1, 346/B, 353/B, 368/B, 381jB, 382jB, 383jB, 
384jB en 387jB houdende mededeeling, dat in overeenstem
ming met den Volksraad zijn vastgesteld: 
a. aanvullende begrootingen betreffende de afdeelingen m, 

IV, V, V A en VII der begrooting voor 1939 (Ond. 119) ; 
b. een aanvullende begrooting betreffende de afdeeling VI 

der begrooting voor 1939 (Ond. 115) ; 
c. aan vullende begrootingen betreffende de afdeelingen m, 

IlIA en IX der begrooting voor 1939 en de afdeeling IXA 
(lel' begrooting voor genoemd jaar (Ond. 123 ) ; 

d. een aanvullende begmoting betreffende afdeeling IV der 
bcgrooting voor 1939 (Ond. 121); 

e. een 8lanvullende begrooting betreffende afdeeling VI der 
begrooting voor 1939 (Ond. 128) ; 

f. een aanvullende begrooting betreffende afdeeling IU der 
begrooting v,oor 1939 (Ond. 131) ; 

g . een aanvullende begrooting betreffende afdeeling VI der 
begrooting voor 1939 (Ond. 129) ; 

h. een aanvnllende begvooting betreffende afdeeling VIII 
der begrooting voor 1939 (Ond. 126); 

,. een aanvullende begrooting betreffende afdeeling IX der 
begrooting voor 1939 (Ond. 125); 

J. aanvullende begrootingen betreffende de afdeelingen III A, 
III C, V, V A en VII der begrootin" voor 1939 (Olld. 132); 

I,. aanvullende begrootingen betreffende de afdeelingen I, IV, 
V A, VI, VII en IX der begrooting voor 1939 (Ond. 116); 

I. een aanvullende begrooti ng betreffende afdeeling I der 
begrooting voor 1939 (Ond. 117 ) ; 

"'. een aanvullende begrooting betreffende afdeeling II der 
begrooting voor 1939 (Ond. 135); 

n. aanvullende begrootingen betreffende de afdeelingen III 
en III A der begrooting voor 1939 (Ond. 120) ; 

o. een aanvullende begrooting betreffende afdeeling IV der 
begrooting voor 1939 (Ond. 133) ; 

p. aanvnllende begrootingen betreffende de afdeelingen IV, 

IV A, V, V A, VI en VII der begrooting Vool' 1939 
(Ond. 134). 

4. Brief van den wd. 1sten Gouvernements Secretaris van 
20 Februari 1939 No. 363/B ter aanbieding van de opgemaaktc 
rekening en verantwoording met bijlagen nopens de te gelde 
making van sehuldbewijzen tot een bcdmg van f 912050000 
nominaal ten laste van Nederlandsch-Indië, tezamen vormende 
de Nederlandseh-Indische Leening 1937 A, onder aanteekening 
dat di t stuk bij de Tweede Kamer is ingediend. 

5. Als voren van 22 Februari 1939 No, 386ajB betrcffendc 
de voortzetting van de conti ngenteering van den invoel~ van 
katoenen dekens. 

6. Rondschrijven van clen wd. lsten Gouvernements 
Secretaris van 21 Februari 1939 No. 37ljB betreffende de 
indiening van een opgave vart toezeggingen aan den Volks
raad bij de behandeling van de aanvullende begrootingen 
voor 1939. 

7. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 7 F ebruari 
1939 No. 8 houdende aanwijzing van het te Batavia verschij
nende J apansehe dagblad "Tohindo Nippo" als periodiek 
verschijnend drukwerk, welks v"'sehijning tijdelijk kan 
worden verboden. 

8. Als voren van 16 Februari 1939 No. 23 houdend e aan
wijzing aan Kadarisman van de hooJidplaats der onderafdee
ling Boven-Digoel tot verblijf. 

9. Als vorcn van 17 Februari 1939 No. 15 tot vervanging 
van het model voor de school verklaring, vastgesteld bij het 
besluit van 14 F ebruari 1934 No. 2l. 

10. Als voren van 20 Filbruari 1939 No. 3 houdende op
heffing van den ten aanzien van Hadji Achmad Sanoesi 
genomen politieken maatregel. 

11. Als voren van 21 Januari 1939 No. 17 houd enil e aan
wijzing van het te- Batavia verschijnend weekblad ,.Foto 
JOlll'llaal" als periodiek verschünencl cll'lllnverk, welks ver
schijning tijde lijk kan worden verbod cn. 

12. Als voren van 22 Februari 1939 No. 26 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 1. S., aan den Directeur 
van Financiën om te bcschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen voor uitbreiding van het 
personeel bij het Kantoor voor Reiswezen. 

13. Als voren van 24 Februari 1939 No. 24 houdende ver
bod van het drukken, uitgeven en verspreiden van het te 
Batavia verschijnend Chineesch weekblad "Ta Chung Sih 
Chieh Weekly". 

14. Als voren van 27 Februari 1939 No. 23 houdende 
machtiging, krachtens artikel 105 1. S., aan den Directeur 
van Verkeer en Waterstaat om te beschikken over de bij een 
aanvullende begrooting uitgetrokken credietcn ten behoeve 
vim maatregelen van welvaartszorg. 

De sub 2 t/m 14 gcnoemde stukken word en ter inzage ge
legd ter secretarie van den Volksl'aad . 

C. De volgende tel' kennisneming ontvangen bescheiden : 
1. Een telegram namens de Gocsti Kandjcng Ratoe Hemas 

en overige familieleden en een brief van Pn.ngerall Hadiwi
djojo, houdende dankbetuiging voor de condoleance van den 
Volksraad bij het "verlijden van den Soesoehoenan van Solo . 

2. Voorloopig overzicht van de Landsmidd elen over 
December 1938. 

3. Mededeeling van den heer Th. C. Leeuwendal, dat hij 
den heer W. J. van Haeften als assistent-resident van Batavia 
is opgevolgd. 

4. Brief van den Nederlandsch-Indischen Marineraad van 
23 Februari 1939 No. 8/1 ter aanbieding van een gewaar
merkt afschrift van de uitspraak cloor d en raad gedaan 
inzake de aanvaring van Hr. Ms. "Piet Hein" met Hr. :Ms. 
"J ava" op 13 October 1938. 

5. Brief van de Commissie voor de kenring van films 
van 27 Februari 1939 No. 88/39 ter aanbieding van zes 
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Inge kom en stukken. - Medeçleeling van den Voorzitter omtrent de aanwijzing van deu heer Ir. E. D. Wermnth als lid 
van het College van Gedelegeerden. - Nadere wijziging Koninklijk besluit betJreffende het verhaal op landsdienaren, 

die den Lande schade hebben toegebracht (Oud. 8 9 ). 

(Voorzitter.) 
exemplaren van het jaarverslag <1er commissie over het jaar 
1938. 

6. Brief van den Raad van Bestuur der N. V. Kon . Ned. 
Ind. IJuchtvaartmaatschappij van 28 December 1938 houden
de mededeelillg, dat de heer Jh~. H. K. B. Rendorp op eigen 
verzoek on tslag is verleend met ingang van 1 Januari 1939 
als directeur en dat in die functie is benoemd de heer N. 
N.iellwenhuis. 

7. Opgave vau enkele bij het bureau voor arbeidsbemid
delin g der stadsgemeente Batavia per ultimo Januari 1939 
in geschreven werkzoekenden. 

8. Moties van talrijke afdeelin gen van den P. G. B. be
treffende het salaris van den goeroe bantoe. 

9. Motie van de afdeeling Semarang van de P. G. I. be
treffende de positie van de volksonderwijzers. 

LD. Motie van een openbare vergadering te Baroes, hou~ 
dcnc1e bezwaren tegen de ."mangombo" diensten . 

11. Eenige moties van den regentschapsraad van Ban
doeng bell'ekking hebbend e op uitgaveu voor de onderwijs
ZOl'g. 

J 2. Motie van den regentschapsraad van Keboemen be
treHende de positie van de volksonderwijzers. 

13. Offieieel Ni euwsblad van de groepsgemeeusehap Ban
djar va n 24 Jannari en 10 en 11 Februari 1939. 

14. Motie van den Radja P amoesoek Bond te Peujaboe
ngan. waarbij wordt aangedrongen op instelling van afzon
derlUke g l'oepsgemeenschappen voor Noord- eu Znid-Tapa
lloeli. 

15. Afschrift van een tot de Regeering gericht reqnest 
van de h<:'ol'cn D. C. Dnmwtjk c.s. inzake de voorgenomen 
w\izi~ing dcl' jachtbepalingen. 

16. Verzoekschriften, gedagteekend Koeta !"adja 17 J anuari 
1939 en Lageueu (Tjalang) 23 Januari 1939, houdende ver
zoek om wederinsteUing van het sultanaat van Atjeh. 

De stukkcn wordcn ter inzage gelegd ter secretarie van den 
Volksraad. 

1>. Do vo1gende vC l'slag-cn : 
1. Verslag van de Ned.-Indische delegatie naar de "inter

nationale telegraaf- en l'adiotelegraaf-conîe l'cnt ies te Cairo 
(1938) . 

2. Indisch verslag 1938. 
3. J aarverslag 1937 van het illStituut voor de zeevisscherij 

te Batavia. 

De verslagen worden opgenomen in de boekerij van den 
Volk!'H'ûad . 

De Voorzitter : Gelijk reeds bij schrijven van 3 Maart j.l. 
is medegedeeld, is in de tusschentijdsche vacatnre, ontstaan 
door het verscheiden van den heer De Hoog, aan de hand 
van de eandidatenlijst No. 9, do 0 Oi m ij a I s I i d van 
he t Co ll ege van Gede legeerden aangewe
zen Ir. E. D. We r m u t h, die door heden zitting te 
nemen zijn fU llct ie heeft aanvaard. 

In een der volgcnde vergaderingen van het College van 
Gedelegeerden zal ik de verldezing van een eersten plaats
verv~lI1genden voorzitter van dit College aan de orde stenen. 
Tevens zal dan mededeeling worden gedaan van de vervul
ling van de vacature in de Commissie voor de Verzoekschrif
ten. 

Hedenmorgen werd een ondenverp rondgedeel d, waaraan 
een zeer korte termijn verbonden is, n.l. onderwerp 14 0. 
Ik zal straks voorstellen dit onderwerp nog in deze verga
dering in rechtstl'ceksc he openbare behandeling te nemen, 
zooant het heden kan worden afgedaan. Naar mijn meeni ng 
bestaat hie l' tegen geen bezwaar, aangezien het slech ts gaat 
om een nadere verlenging \"an den op 15 dezer eincljgenden 

(SoetaItdjo. ) 
werkingstermijn van de ordonnanties betreffende de terng
zending van bniten Nederlandseh-Indië in dienst genomen of 
aangeworven arbeide,'s en betr effende den opzeggingster
mijn. Door nadere verlenging van den geldingsc1uur van die 
twee tijdelijke voorzicning-en met eenige Il1nanden zullen 
wij gelegenheid hebben de definitieve r egeling van deze 
mater ie (Oud. 141) in een rustig tempo te behandelen. 
Ware de indiening van .ond. 14 0 achterwege gebleven, dan 
zou dit Of tot overhanste behandeling van de defitieve r ege
ling of tot een tijdelijke leemte in de wetgeving op dit 
terrein hebben moeten leiden. 

Aan de orde i s d", behandeling der ont
werp-ordonnantie tot nadere wijziging van 
de artikelen 3 en 9 va n h et Koninklijk Be
s I n i t v nnI M a art 1904 N o. 25 (I n dis e hSt a a t s
bl a d No. Z41) betreffende h e t verhaal op 
I a n d sd i en are u, di e den I a n des c had e h e b beu 
toe geb r ach t. (0 n d. 89.) 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! In de MemoTie 
van Antwoord heeft de Regeering het verzoek, gedaan in 
het Gedelegeerden-verslag, om bij de bepaling van de ver
antwoordelijkheid van toezichthoudende ambtenaren, in casu 
de onderdistrictshoofden op Java, ten aanzien van het beheer 
van landsgelden door desahoofden, een uniforme gedragslijn 
aan te geven, afgewezen. Ik moet dit ten z·ee:rste betreuren, 
omdat sedert lang de behoefte wordt gevoeld om in de7.c 
regelingen te treffen, niet alleen door de lndonesische-, doeb 
ook door Europeesche bestuursam btena ,·en. Gelijk bekend 
wordt bij fraude, gepleegd door desahoofden - het betreft 
hier meestal bij die desahoofden in beheer zijnde belasting
gelden -, het onderdistrictshoofd verantwoordelijk gesteld. 
Ter beoordeeling van deze verantwoordelijkheid wordt dan 
nagegaan, in hoeverre het onderdistrictshoofd over het be
heer dier gelden v{)ldoende toezicht heeft ui tgeoefend. 

Nu w{)rdt ten deze over Java en Madoera door versehi l
lende bestuurshoofden een verschillende gedragslijn gevolgd. 
Tn de (!e!1C residentie, of zelfs in de eene afdeeJing, wordt een 
\'ollccl ige kasopname, da n wel het nemen va n steekproeven 
eenmaal 's jaars verricht, of eenmaal in de zes maanden 
voldoende geacht, in een ander ressort acht men de controle 
pas voldoende aangetoond, wanneer er in een jaar zes maal 
een kasopname wordt verricht en steekproeven in een desa 
zijn gehouden. Het is voorgekomen, dat er bii zes achter
eenvolgende oprtamen niets werd geeonstateerd j geen on
regelmatigheden, welke ook, werd~u door het betrokken 
onclerdistrictshoofd ontdekt. De zevende maal, dat deze 
,mbtenaar in de zelfde desa een onderzoek instelde, 
ontdekte hij plotseling, dat er fraude was gepleegd. 
Deze zelfde assistent-wedana is later door den betrokken 
d ienstehef verantwoordeliik gesteld voorde aan den 
lande toegebraehte schade. Men ziet dus, dat in de versehil
lende ressorten lang niet de zelfde gedragslijn wordt gevolgd 
ten aanzien van de beoordceling, in hoeverre con ondel'districts
hoofd al dan uiet verantwoordelijk dient te word en gesteld in 
geval van een door een desahoofd gepleegde fraude. Deze 
za.ak heeft reeds langen tijd de aandacht get rokken ook van 
de Europeesche bestuursambtenaren en sedert gerllÎmen tijd 
wordt de behoefte gevoeld , dat van wege de centrale overheid 
vaste regelingen worden getroffen, teneinde ter zake uniior
miteit te verkrÁigen. 

Nog even wil ik - als aanvulling op hetgeen jn het Gede
legeerden verslag en ook in den Volksrand mondeling her
haaldel\jk is gezegd over deze zaak - wij zen op cle immo
reele zijde van deze kwestie. De onderdistrictshoofden, die 
belast worden met terugbetaling der geleden schade, althans 
de gedeeltelijke terugbetaling daarvan, trachten meestal, 
indi en vll n de betrokken desahoofden zelf niets is te krijgen, 
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(Directeur van Financiën. ) 
deze schade op de familieleden te verhalen. Dat is begrijpe
lijk, zij doen dit uit zelfbehoud ten einde die schade uiet zelf 
te behoeven te dragen. Zoo zien zij zich dan verplicht om aan 
te kloppcn 'bij familieleden van de betrokken desahoofden, 
hetgeen uiteraard afbreuk doet aan den goeden naam en 
het gezag van deze bestuursambtenaren. .. 

Op grond van dit alles zou ik er derhalve nogmaals bij de 
Regeering op willen aandringen, dat aan de verschillende 
gewestelijke hoofden een vaste regeling zal worden opgelegd, 
opdat over geheel Java en Madoera de zelfde gedragslijn in 
deze kwestie zal worden gevolgd. Naar het mij V<lor
komt, is een inspectie van het betrokken onderdistrictshoofd, 
te houden eens in de zes maanden, alleszins voldoende te 
achten. Ook dient in de regeling te worden gestipuleerd, dat · 
niet alleen kasopname, doch ook steekproeven moeten worden 
verricht door het betrokken onderdistrictshoofd onder de in 
de desa wonende belastingplichtigen. Indien in de door mij 
bedoelde regeling al deze dingen worden vastgesteld, ben ik 
overtuigd, dat aan alle eischen voor een voldoend toezicht zal 
zijn voldaan. 

Ik zie niet in, waarom een dergelijke . uniforme gedragslijn 
niet kan worden aangegeven en verwacht dan ook, straks van 
den geachten Regeeringsgemachtigde te zullen hooren, dat 
tegen .deze suggestie bij nadere overweging geen bezwaren 
bestaan. 

De heer Götzen, directeur van Financiën : Mijnheer de 
Voorzitter! Nu ik de redevoering van den heel' Soetardjo 
beluisterd heb, is duidelijker geworden dan tot dusverre wat 
bedoeld was met de opmerkingen in het Gedelegeerden
verslag, die door het geachte lid zijn gereleveerd. De heer 
Soetardjo pleit voor een uniforme gedragslijn in zeer bij
zondere gevallen, nl. ten aanzien van de asslstent-wedana 's in 
hun verhouding tot de dessahoofden. De regeling, die voor 
ons ligt, is echter van algemeen karakter. 

Ik moge even releveeren hetgeen art. 74 van de Indische 
Comptabiliteitswet zegt: 

"Alle landsdienaren, die als zoodanig en zonder ter 
zake comptabel te z~n, door onrechtmatige handelingen 
of door het nalaten v~n de zorg, waartoe zij gehouden 
zijn, middellijk of onmiddellijk den Lande schade toe
brengen, zijn verplicht die schade te vergoeden." 

En verder: 
"Voor Nederlandsch-Indië wordt door .ons in dit 

onderwerp voorzien." 
De regeling van de vervolging van de landsdienareu, die 

op genoemde wijze den lande schade hebben toegebracht, is 
gegeven bii Koninklijk besluit van 1904. Daarin is precies 
voorgesehreven, op welke wijze deze actie moet plaats vinden 
en welke garan ties gegeven worden voor de betrokkenen, om 
te voorkomen, dat daarbij op onrechtmatige wij ze zou worden 
tewerk gegaan. Tot de onderdeelen van die regeling behooren 
de artikelen, waarin de thans voorgestelde wijzigingen zijn 
aangebracht met het uitsluitend doel, om daarmede tegemoet 
te kom en aan de bezwaren, die in de practijk zijn gebleken en 
waardoor op niet geheel billijke wijze niet de fraudeurs maal' 
de met toezicht belasten wel eeus te zwaar zouden kunnen 
worden getroffen. Deze regeling is dus getroffen geheel in 
het belang van de betrokken ambtenaren. 

Nu doet zich ten aanzien van de door den heer Soetardjo 
gegeven voorbeelden deze kwestie voor, dat naar de meening 
van het geachte lid bij de uitwerking - als ik hem 
goed heb begrepen - van deze regeling niet op de
zelfde wii ze wordt opgetreden. Ik wil daar 11 iet al te 
ver op ingaan , omdat de Regeering geneigd is, straks 
eenigermate met den heer Soetardjo mede t.e gaan, maar 
wil er toch op wijzen, dat men ten aanzien van desa
hoofden voor een heel bijzonder geval staat. De desahoof
den - hier aanwezige bestuursambtenaren weten dit wel -
zijn geen landsdienaren in den eigenlijken zin des woords. 

(Soetardjo. ) 
Zij zijn wel belast met inning van landsgelden en ontvangen 
daarvoor ook collecteloon, maar zijn toch geen landsdienaren. 
Dat maakt de zaak sa wie sa moeilijker. 

In de tweede plaats - eu nu komen wij op meer algemeen 
terrein - kan een onderdistrictshoofd, dat zijn plicht verzaakt 
dool' niet voldoende controle uit te oefenen, nooit belast worden 
met het geheele bedrag der schade. Er is van oudsher een 
regeling, volgens welke men niet verder kan gaan dan 60% van 
de schade en deze regeling word t ook toegepast. T n de dool' den 
heel' Soetardjo aangehaalde gevallen, weer te vinden in het 
artikel van P emimpin, hebben de betrokken onderdistricts
hoofden - leest men het artikel goed - toch niet bepaald 
voldaan ..an den hun opgelegden plicht. Men streeft el' bij 
het bestuur naar, steeds zoo zorgvuldig mogelijk na te gaan 
of dat is gebeurd. Heeft een onderdistrictshoofd aan zijn 
plicht voldaan, dan kan men el' zeker van zijn, dat hij op 
geenerlei wijze in de zaak betrokken wordt en met aan
sprakelijk wordt gesteld voor de aan het land veroorzaakte 
schade. 

Wat betreft hetgeen het geachte lid noemt de immoreele 
zijde van de zaak, wil ik op den voorgrond stellen, 
dat de Regeering met deze zijde der zaak niets te 
maken heeft. Er staat hieromtrent ni ets in de rege
ling. Het gaat om besprekingen , welke plaats vinden 
met de bestuursambtenaren ter plaatse in dezen vorm , 
dat aan de familie van de dessahoofden wordt gevraagd, of 
zij bereid en in staat is, de geleden schade te vergoeden. 
Zoo de fam.ilie daarop ontkenneud antwoordt, gaat - en nu 
kom ik weder <lp de algemeene regeling terug - ten aanzien 
van den met niet voldoende zorg z~n werk verricht hebben
den bestunrsambtenaar, deze procedure verder. 

Toch kan ik mij voorstellen, dat in de practijk van de 
toepassing van deze procedure Ia.ngzamerhand verschillen 
zijn ontstaan, zoodanig, dat llCt accent nu eens hier, da11 
eens daal' gelegd wordt. Voorzoover het dus de uitwerking 
betreft, is de Regeering bereid na te gaan - en 
ik vermoed, dat dit geheel in de r ichting van de wenschen 
van den heer Soetardjo te dezen aanzien ligt; het zal hoogst
waarschijnlijk geschiedeu in samenwerking tusschen het 
Binneulandsch ,Bestuur en het Departement van Financiën - . 
op welke wijze kan worden tegemoet gekomen "an in de 
practijk gerezen bezwaren. 

De heer Soetardj o: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij 
voorloopig tevreden stellen met de door de Regeerillg gedane 
toezegging, dat nagegaan za] worden in samenwerking tus
schen de departementen van Binnenlandsch Bestuur en van 
Financiën, in hoeverre aan mijn wenschcn kan worden tege
moet gekomen. Ik wil slechts de hoop uitspreken, dat in deze 
voortvarendheid zal worden betracht en dat een regeling, als 
door mij bedoeld, spoedig kan worden tegemoet gezien. 

De Voorzitter: Thans kan tot stemming worden overge
gaan. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stemming 
aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 
van een viertal ontwerp-ordonnanties to t 
.lke-LZ~ i-ll e n her n i e u w d e af kon d i gin g 0 n-
d ---" I" k ddt cl el'SC <Cl en · lJ van e, el.l e- r on-
n~llf-e 1927" (S t a a t s b I a d o. 163), e"B at-
1 n VeW -ordonnanti e" (Staatsblad 1922 
No. 812), de "Ce lebes-Iandrent e -ordonnan
tie" (Staatsblad 1927 No. 179) en de "Borneo
I a TI d l' ent e - 0 l' don n a n tie" (S t a a t s b 1 ad 1923 
No. 484) (0 n d. 8 6 ), a 11 e v i e I' a I s ge w ij z i g d 
bij Nota van Wijzigingen (st. 6) . (Zie voorts 
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TJnndrente-orclonna,nties Java en Ma,doera, l:Iali Celebes en Borneo (Ond. SO). 

(ThalllJ:in. ) 
de verbetering van drukfouten in de ont· 
wel' I' - 0 I' don na n tie s der st u k ken 2 Be n 2 D , 
vermeld onder stuk 4.) 

De heel' Thamrin: Miinheer de Voorzitter! Ik wil gaarne 
e l'kC'nnen) dat verschillende van de aangehrachte w\jzigingen 
ook verhetel'ingen z~jn! vergeleken met de bestaande bepalingen 
inzake de landrente. Ik juich deze ,+e rbcteringell dan ook 
toe, zoo o.a. de jaadiiksche vaststelling van de padipl'iizen, 
de verlaging van de landrente van droge gronden, vischv.ijvers 
enz. en het vl'\istellen van belasting voor de p roefvelden. 

Ik betreu r echter cenigCl'mate de handhaving van het hef· 
fingspcL'centage \'an de landrente tep bedrage van 8 tot 20%, 
dus gemiddeld van 14% van de netto-opbrengst. 

':Hoewel de },'lemoric , 'an Antwoord to dezen aanzien met een 
theoretische ui teenzetting komt van de elementen, die bij de 
landrente mcdespl'eken, n.l. het gronclbelastingelement en het 
inkomstenbelastingelement - op zichzelf niet onjuist en theo
retisch heel wel te verdedigen - blljft het een feit, dat ecn 
heffingspercentage tot 20% alleen aan landrente uitzonderlijk 
hoog is. 

De in <.la )!(cmol'ie van An twoord gewl'aakte vergclU king van 
dit pCl'centage ad 200/0 met de. percentages, verschuldigd aan 
jnkolllstenbelasting en loonbelasting, zegt in dit opzicht niet 
veel , want 110e men de) zaak ook wendt of keert, een feit blijft, 
da t de tani, in vergel~king met dengene, die inkomsten- of 
loonbelasting betaalt, uitzonderlijk hoog WOl'dt belast. 

(De heer G ö t zen, directeur van Financiën: Geen sprake 
van.) 

]~~ r wordt in de landl'cntrorc1onnantics vC l'melcl een pcrcen
tu~c VUil oS tot 20! 

(De heel' U Ö t zen, directem vau Financiën: Doch vast 
te stellen op de in de landrente-ordonnanties aangegeven 
wijze !) 

Zeke l', doch het blijft in elk geval een feit, dat de heffing 
tot 20% kan oploopen. 

'Pel'wijl de gewone werknemer kan volstaan met zijn arbeids
lo·acht aLicen en dan met ...1:% loonbelasting voor zijn inkomcn 
wordt helast, moet de tanÎ. tot 2.00/0 bC'last in~ hotalC'n, of
schoon hij naast zijn spierarbeid zich ook nog de kapitaals
uitgave moet getroosten voor grond en landbouwwerkt.uigen. 
De tani is theoret isch in het voordeel, omdat hij z.g. het genot 
van den grond heeft, maar dit bezit brengt hem dan toch 
maal' in ecn veel zwaarder belaste categorie, zonder dat daar
tegenover sprekende vool'dcclen staan. Terwijl de persoon, 
die loonbelasting betaalt eerst in een hooger belastingpercen
tage vervalt bij ovcrschrijding van een zekere inkomstengrens, 
betaalt de tani zUn 8 tot 20% belasting, zonder een bepaalde 
inkomstcngrcns te overschrijdcn. 

Dat cIal11'door cIc druk del' landrende zwaar is, behoeft voor 
ecn illsider geen nader betoog. Talloos zijn dan ook de klach
ten over de zwnurte der dool' den tani op te brengen belas
ting. Theoretisch slechts tot 20% stijgt dit percentage in vele 
gevallen tot 20 ja 30% wegens slechte padiprijzell, wegens 
llOoger aandeel aan den deel bouwer of andere factore n, die 
de inkomsten drukken. Bovendien is voor den tani de land
r ente niet de eenige belasting·. Naast de landrente moet de 
tani nog belasting voor de desa betalen, de zoogenaamde 
desadiensten, welke in geld uitgedrukt, 30 tot 50% van het 
bedrag del' landrente uitmaken. 

Ik weet niet in hoeverre het juist is, dat er desa 's zijn die 
100% tot meer percentage aan desadiensten moeten opbreIl
gen. Het is daarom, dat ik dit ontwerp, wat betreft de druk 
der landl"entc, onbevl'edigend noem, aangezien het geen VCl'
Hchting heeït gebracht in de heffingspercentages. 

De hew€'l'ing der Reg'eering, dat de aftrek voor zaadpadi 
ad maxitllum 9 quintalen pa:di per ha niet te laag is, kan 
ik Illoeil~jk drclen. Het is moei lijk om mijn standpunt met 
concrete eijfcl's te adslrllCCI"C'll, VOOl' zoo lang de Regecl'ing 

H andelingen. Zitting.'<jaar J938-J030. 

(Soetardjo.) 
haal· berekening niet overlegt, hoe Z.ij aan haal' negen 
cJuintalen aftrek is gekomen, vooral ook omdat deze aftrek 
berekend is op taxatie, wat betreft het benoodigde aan 
zaaipac1i, slijtage aan mate r'ia len en ploegvee. 

De padicnltuur is geen cultuur, welke een loonend rende
ment g'eeft. Indien Illen allen arbeid, aan de pa,dicultuur 
besteed, in geld omzet, zal het resultaat nantoo nen, dat de 
padicultuur een verliesgevende CUJtUlU' is. Daarom moet d<: 
Regeering er op ui t zijn, deze cultuur op alle mogelijl<e wijze 
tegemoet te komen en haar niet bezwa ren met hoogen land
rentedl'uk en gel'ingen aft rek. 

Een tweede aangelegenheid, waarop ik de aandacht wil 
vestigen, betreft de Illl1tel'ie, ge l'egeld in al'tikel 17. In dat 
artikel is de mogeLijkheid geopend, betaling in termijnen 
dwingend voor te schrijven. Volgcns den tekst van het artikel 
en de desbetreffende toelicht ing is het bedoeld als een uitzon
deringsgeval, namelijk Len aanzien van personel1, die wel in 
staat zijn tot betaling in termijnen, doch dat willens en wetens 
nalaten. I k vrees echter, dat het in de practijk geen uitzonde
ring, maar regel zal worden. Immers, terstond na den oogst 
is men wel iJl staat te beta len door middel van verkoop van de 
padi, wat dan evenwel tegen zeel' lage prijzen geschiedt. De 
bedoeling van de Roekoen Tani 's van de Parindra met haar 
Loemboeng-corporaties is jnist: uitstcl van betal ing, totdat de 
padi-pl'ijzen weer redelijk hoog zijn gestegen . Daarom is de 
invoering van de nieuwe bepaling, waarbij de termijn van 
betaling dwingend wOl'dt voorgeschreven, ongewenscht. Het 
bezwaar gaat namelijk tegen de dadelijkc opeischbaarheid van 
het geheele bedrag del' landrente, ook voor hem, die kan wijzen 
op een hoeveelheid padi, welke zelfs bij den laagsten padiprijs, 
voldoende is om de gehcele belast.ing 1e voldoen. Ik wil daar
van een Youl'uceld ge\·Cll. In adjkel 17, lid 2 wordt \·001"

gesclu'cven : 
"De rcsident-afdeelingshoofd kan ten aanzien van dool' 

hem aan te wijzen belastingplichtigen bepalen, dat de 
aanslag in de landrente in twee of meel' dool' hem vast 
te stellen term ijnen moet worden aangezuiverd. Bij niet 
voldoen.Îllg hiel'aan is de aanslag dadelijJ.~ geheel invor
del'buHl'. " 

're dien aunzÎen is het UedeJegecl'denvcl'slag- el'op uan
g'ed l'ongen, hier een nieuw derde lid in te ]asscJletl, luidende: 

D e resident-afdeel ingshoofd kan bepalen, dat de land
rente van de in een coöperatieve vel'eeniging vereenigde 
landrenteplichtigen, die een deel van hun oogst gemeen
schappelijk hebben opgeschuurd om uit de opbrengst 
daarvan de landrente te betalen, binnen de drie maanden 
volgende op die van den oogst" niet za l worden geïnd." 

Ik zal het van het antwoord del' Regeering la ten afhangcn, 
in hoeverrc ik ten aanzien van deze twee kwest ies nog voor
stellen t el' verandering za l indienen. 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Op de sugges
tie in het Gedelegeerdenverslag geplaatst om aan de desahoof
den en ander e desabestuul'sleelen vrtjstelling· van landrente te 
verleenen, ,an twoordt de Regeering afwij zend, waal' Zij in de 
Memorie van Antwoord blz. 2 mededeelt: 

"Aan volksboofden, wier inkomsten beneden het nood
zakel\jk minimum z\jn gedaa ld, wordt reeds eenige jaren 
een tegemoetkoming van Landswege verleend in den vorm 
van tijdelijke uitkeerin gen. II 

Ik zou el' de R eg'cering· aan willen herinnel'cn, dat deze 
tegemoetkoming was bedoeld als een gedeeltel\jke com pen
satie van de vermindering eler collecteloonen, die een gevolg 
waren van het ontvallen van den z.g. grooten aanslag aan 
de inkomsten del' desahoofden en van dat gedcelte van don aan
slag in de inkomstenbelasting, dat later dool' de loonbelas
ting werd vervangen . 

(De heer G ö t zen, di recteur van Financiën: ' Vat U hiel' 
bedoelt, is een andel' artikel, n.l. 4.9A.2, hier g~1at het om het 
artikel ".9A. l .) 
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Landrente-ordonnanti es Java en Madoera, Bali, Celebes en Borneo (Ond . 86). 

(Soeta.rdjo.) 
Ik hoop aanstonds aan te toonen, dat de suggestie, die in het 

Gedelegeerdenverslag werd gedaan, betrekking heeft op an
dere inkomstenverlagingen dan de Regeering hier bedoelt. 
In de Memorie van Antwoord lees ik voorts, dat een verdere 
tegemoetkoming in den vorm van landrentevrijstelling aan 
de desahoofden op moeilijkheden ,zal stniten in verband met 
de ongelijkheid in de toestanden in de verschillende desa 's, 
en verder, dat vele dorpsbestuurders zelfs geen ambtsvelden 
hebben en dat, wanneer ze ze wèl hebben, de uitgestrektheid 
en de kwalitei t van die velden nogal varieeren. Dat is natnur
lijk juist, maa l' daartegenover zou ik er de Regeering ook op 
willen wijzen, dat er in de uitoefening van de bestuurstaak 
door de desahoofden - die uitgebreid is - ook variatie be
staat. Voorts moge ik er op wijzen, dat desahoofden, die op 
dit moment geen ambtsvelden hebben, deze ook in het verle
den niet hadden. In aansluiting op de opmerking in het 
Gedelegeerdenverslag moge ik er ook op wijzen, dat verschei
dene desahoofden aan huu ambtsveld bijna niets hebben door 
de geringe inkomsten, die zij el' uit trekken. Het is dus volko
men begrijpelijk, dat in de malaiseperiode, toen ze bijna niets 
opbrachten, de ambtsvelden als het ware om niet door an
deren werden bewerkt op voorwaarde, dat de bewerkers vol
deden aan hun landrenteverplichting. 

De Regeering heeft er verder op gewezen, dat de vrijdom van 
landrElnte in de buitengewesten is gebaseerd op de daar heer
schende adat, die zoodanigen vr~jdom motiveerde. Het zelfde 
kan toch zeker worden gezegd van de desahoofden op Java 
en zelfs van d'e Indonesische bestuursambtenaren, want niet 
alleen de desahoofden, doch ook de regenten en andere 
functionarissen hadden tot voor kort vrijdom van belastingen 
op grond van de adat. Op het oogenblik komt voor de regen
ten zelfs llO I! gedeeltelijke vrijstelling van personeele belas
ting VOOT. Deze vrijste lling is eveneens gebaseerd op de hi er 
bestaaude adat. 

rIei mobei, aat de Regeering in de Memorie van Antwoord 
aanvoert voor de vrijstelling van landrente voor de volkshoofden 
in de buitengewesten, geldt dus ten volle voor de desahoofden 
op J ava. Van hen kan voorts worden gezegd, dat in verband 
met het intensieve bestuur hiel' vele, zeel' vele overheidsbe~ 
moeienissen bestaan, die zonder medewerking der desahoofden 
ni et zouden klUlnen worden uitgevoerd. Ik wijs op hun inten~ 
sieve bemoeienis bij de uitoefe ning van de politiebevoegd
heden, bij de uitgebreide voorbereiding voor de belasting
aanslagen, vooral bij de landrenterepartitie, die den desa
hoofden veel tijd en geld kost, ik wijs op hun bemoeienis 
op het gebied van het boschwezen, de irrigatie, het onderwijs, 
de volksgezondheid, kortom, er is geen enkele regeeringszorg 
te noemen op Java, waarmede de desahoofden niet te maken 
hebben. Zelfs wordt hun medewerking vereischt bij de be
hartig'ing van belaIlgen voo r particulieren. Ik herinner aal~ 
de toestand'cn in de suikerstreken en andere cultuurgebieden, 
waal' de desahoofden moeten medewerken bij de wervi ng 
van werkvolk en het verkrijgen van trekvee ellZ. Tal van 
werkzaamheden, di e door de desahoofden moeten worden 
verricht voor en namens ele centnllc overheid, doen zij voor 
niets. Nu is het hierdoor, dat ik gemeend heb, nogmaals -
ik zeg "nogmaals", omdat in den plenoraad hierop jaar in 
jaar uit al is gewezen - een pleidooi te moeten 1eve l'e,n voor 
het verlnijgen van vr:ijdom van landrente op de ambtsvelden 
del' desahoofden en andere desabestuUt'sleden. 

Strikt genomen heeft het vel'leenen van dezen vrijdom 
zelfs de beteekenis van het betrachten van rechtvaardigheid. 
Het is de plicht del' Regeering om tegenover de lasten, die 
op de schouders van deze dessa~bestullrders worden gelegd, 
ook rechten, althans voor,deelen toe te kennen, hetgeen kan 
geschieden in den vorm van vrijdom va n landrente . Dit is 
slechts, als ik het zoo mag noemen, een gedeeltelijke tege~ 
moetkomillg in hetgeen waarop de dessahoofden aanspraak 
hebben als vergoeding voor het opleggen van al deze werk~ 
zaamheden <lOOI' de centrale overheid. 

(De Villeneuve.) 
Ik hoop, dat de Regeering na deze uiteenzetting anders 

tegenover deze zaak zal staan en bereid zal zijn, gevolg te 
geven aan de dool' mij gedane suggestie. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb een amendement in gereed
heid, houdende het voorstel, om de ambtsvelden ook op te 
nemen in de vrijstelling, bedoeld in art. 2, almea 1, sub b. 
Dit amendement is mede-onderteekend dool' de heeren Van 
Helsdingen en Yo Heng Kam. Ik zal het echter voorloopig 
aanhouden en wil het van het antwoord der Regeering laten 
afhangen of ik dit amendement bij D, Mij nheer de Voorzitter, 
zal indienen. 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! H et is 
slechts ten aanzien van een enkel artikel, dat ik een opmer
king wil maken en wel ten ,aanzien van art. 6. Dit artikel 
behelst een regeling Van de berekening der landrente. Deze 
zal geheven worden naar een evenredig deel van de belastbare 
opbrengst en di e belastbare opbrengst wordt berekend naar 
de gemiddelde marktwaarde van de hoeveelheid padi , die 
de sawahs geacht worden op te brengen. Verder geeft lid 3 
de wijze aan, waarop die gem iddelde waarde van de padi 
berekend zal worden. 

Nu is in het Gedelegeerdenverslng de opmerkin g gemaakt, 
dat het gewenscht zou zijn, belanghebbenden in de gelegen
heid te stell en, bezwaren te~en de berekening van de gemid
delde waarde in te brengen. In de Memorie van Antwoord 
heeft de Regeel'in g echtel' tf~gen dit voorstel bezwaren ge
maakt en el' de aandacht op gevestigd, dat het onjuist zou 
zijn, belanghebbenden, aan wier inlichtingen de gegevens 
voor een belangrijk deel zijn ontleend, in de gelegenheid te 
stellen, tegen die berekening op te komen. Ik zou in dit 
verhand nog op het volgende willen wijzen. 

Belanghebbenden ziJn in dit geval ni et alleen de indi vj~ 
ducele landbouwers. waarover de ~I\t[emorje van Antwoord 
spreekt. maal' belHngh ebbenden - z~j het dfln ook meer 
indirect - zij n ook di egenen, met wie de individueele land
bouwers grondhuurcontracten hebben loopen. Ik moge daar
voor verwijzen naar de regelen hetreffende de vaststelling en de 
periodieke herziening van de minimum huurprijzen, bedoeld 
bii artikel 3 van het gouvernementsbeslui t van 15 Februari 
1918, No. 68. In paragraaf 3 va n die regelen wordt in het 
tweede lid uitdrukkelijk verwezen naar artikel 6 van de 
landrente-ordonn anti e en in het bijzonder na ar lid 3, het 
lid dus, waarover ik zooeven sprak. Nu lijkt het mij toch 
wel billijk, dat diegenen, die in deze in zooverre ook belang 
bij de zaak hebben als de berekening van de minimumhnur
prijzen voor een groot gedeelte afhankelijk wordt gesteld 
van de landrente-gegevens, van de berekening der gemiddelde 
waarde van de padi desgewenscht ook inzage zullen kunnen 
kr~j gen. 

Ik zou dan ook ditmaal niet zoover willen gaan als in het 
Gedelegeerdenverslag, waarin is gevraagd belanghebbenden 
gelegenheid te geven, eventueel hun bezwaren voor te 
hrengen , doch wel komt het mi.i billijk VOO1' - en ik mag 
in dit verband gerust zeggen: nood zakelijk -, da t belang~ 
hebbenden in de gelegenheid worden gesteld van de desbetr ef
fende berekeningen kenuis te nemen. 

Ik zou derhalve de Regeering in overweging willen 
geven zoo mogel.ijk aan art. 6 een nieuw lid 4 toe te voegen, 
luidende als volgt: 

"Van de berekeningen, als bedoeld illlid (2) en (3) va n 
dit artikel, wordt op hun verzoek aan belanghebbenden 
inzage verstrekt." 

Ik hoop, dat de Regeering deze ldeine wijziging alsnog in 
welwillende overweging zal wiJlen nemen. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit onder
werp in eersten termijn van de zijde van den Volksraad 
beëindigd. 'Venscht de geachte Regeeringsgemachtigde, ge-
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(Soangkoepon.) 
zicn de voorstellen, die zijn gedaan, wellicht liever in 
een volgende vergadering hierop te antwoorden Y 

De heel' Götzeu, dil'ecteur \'nll FinHl1ciën: Gaarne, 'Mijn
heer de Voorzitter! 

De Voorzitter: Dan zal de verdere behandeling van dit 
onderwerp plaats hebben in een ~rolgende vergadering, vermoe
delijk op Dinsdag 21 ~raart. 

A Cl 11 cl e 0 l' cl CIS d e b e h H n ,cl e 1 in g van d e 
o n t weL' p - 0 l' cl 0 n n a n tic, hou cl end e voo r zie 
ningC'1l in z ak e h et binnenlanclsch lu c ht
vervoer. (Onc1. 167.) 

Deze ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo r d ei s d e b e h a n d e-
1 i n g va 11 cl eon t w e 1']l. - 0 r cl 0 n 11 a n tie tot a a n
vul l ing van het W et bo e k van St rafrecht 
m e t een ni e uw artikel 136 bis. (Ond. 104.) 

De heel' Soangkoepon: Mijnheel' de Vool'zi tter! D. arti· 
kelen 134, 135 en 136 van het Wetboek van Stl'afrecht lui
den, zooa ls U weet, als volgt: 

"Art. 134. Opzettelijke belecdiging den Koning of del' 
Koningin ëlangedaul1, wordt gestraft met gevangenisstraf 
vtln ten hoogste z('~ ,jaren of geldboete vnll ten hoogste 
dl'ie hOIHlcrd gulden. 

Al't . J::J5. Opzettelijke bclcedigi ll g' den gemaal dol' 
l'c O'ee l'cnde Kon.ingin, den troonopvolger, ecu lid va n het 
Koninklijk Huis of den Regent aangedaan, wordt gestraft 
met geva ngenisstraf van ten hoogste vijf jaren of geld
boete VIIII ten hoogste drie honderd gulden. 

Art. 136. Opzettelijke beleed iging den Gouvel'l1eur
Gcncr.wl of den wnurn pmenc1en Gouvcl'oeul'-GC'neraal 
aa ngedaan, wordt gestraf t met gevangenisstraf "fl ll teil 
hoogste Yiji jal'en of geldboete van t en hoogste dl'ichon· 
dm'cl gu lden." 

V oJ{!cns de bewoordingen van deze drie artikelen is het 
m.i. vo lkom en duidelijk, da t elke opzettelijke beleediging van 
de daal'bij bedoelde personages, in welke omstandigheden, in 
welken vorm en op welk tijdsti p ook, al dan niet in het open
baar, steeds strafbaar is. 

Het spreekt natuurlijk vanzelf. dat onder opzettelijke beo 
leed ig-ing in deze artik elen 134, 135 en 136 omschreven, mede 
begr epen worelt het in artikel 315 van het Wetboek van 
Stl'atl'ccht omsch reven feit, indien dit buiten tegenwoordig
heid van den beleedigde gepleegd is, hetzij in het openbaa r 
elOOI' fe itel ijk heden , hetzij niet in het openbaar, doch in tegen. 
waardi gheid van meer c1nn v ici' personen dan wel in tegen
wool'digheid vn n een derde, die daarb ij zijns ondanks aanwe
zig is en daal'aan aanstoot neemt, zich daaromtrent uitende 
doo l' fe itelijkheden dan wel mondeling of bij geschl'iftc, 

Daill'om komt het mij onnoodig voor dit nog te vel'duide
lijken dan wel te beperken door middel yan het tot stand 
brengen van het voor gestelde artil.::el 136 hi s . De chie ge
noemde a rt ikelcn bebbeu een ruimere st rekking en grond
gedachte dan het onderhavige voorslel \'an de Regeel'ing. 

H et moge juist z~jn, dat volgens de :Memo l'i e yall rroel ich
ting Higemeen aangenomen wordt, dat de in de artikelen 134, 
135 en 136 Yfin het W etboek yan Strafrecht omschre,·en feiten 
eerst da.tl st l'afbaal.' zijn, indien de in die artikelen bedoelde 
opzettelijke bcleeclig-ing on c1e l' de omschr~j v in g van pén der 
delicten van den 16den titel van het 2e boek "fin genoemde 
wetboeken \'a lt . dit nePlllt mtjns inziens niet weg. dat ook 
d e mog-elijkhrid moet hlijven hestaa,n, om a ndere eventueele 
lj)elerclig'in ~(' n . die in dezr ll titel niet zijn omsrlll'C'\-en. ook 

strafbaar te stellen en met het bestaan van deze dl'ie artikelen 
is steeds aan deze mogeliikheid voldaan. 

Ik kan m,j dan ook niet vereenigen met de Rcgeel'ing, waal' 
Zij in de Memorie van Toelichting verklaart, dat de artikelen 
134, 135 en 136 ,·an het Wetboek "an Strafrecht in de beoogde 
voorziening te kort zijn geschoten. 

Indi en, zooals de Regeering in de :Memorie van Toelichting 
zegt, niet stra frechtelijk kan worden opgetl'eden tegen bel ee
digingen van de in vermeide bepalingen genoomde hooge per· 
sonages, welke buiten tegenwoordigheid van den beleed igde 
worden gepleegd , hetz\j dool.' fe itelijkheden in het openbaar, 
hetzij dool' ieitelljkheden mondeling of bij geschritte (b.v. door 
het sehrij,·cn op een bord of het ronddeelen van pamfletten ) 
in besloten vel'gadering of op andere plantsen, waar meerdere 
personen niet in het openbaar bijeen z\jn, dan is di~ zeker ver
oOl'zaakt door de omstandigheid, dat men zu lk een beleediging 
heeft doen beheerschcn eloor den 16dcn titel van het Tweede 
Boek van meergenoemd W etboek. Daardoor doet men mijns 
inziens le kort Hall de strekking en het d oel VlI ll lIe 1II'ic reeds 
genoom de artikelen ,·an het Wetboek van Stl"8frecht. 

In dit verband kan ik mij dan ook aansluiten bij de vel'· 
seheidene leden, die in het Gedelegeerdenverslag betwijfe lden, 
of er in de praktijk indel'daad behoofte bestaat aan een straf
bepaling als de voorgestelde en verder van oordeel ziin, dat 
de in de Memorie van 'l'oelichting aangevoorde motieven hen 
van de noodzaak dezer aanvulling niet hadden overtuigd. 

Ik zou verder zeggen, dat deze ontwerp·ordonnantie de wer
king van de drie genoemde artikelen tegen hun doel in ou
noooig beperkt. 

"Strafbaal'stel1ing van de beleediging, welke plaats vindt 
in tegenwoordigheid van een derde, die daat'b~j z\jns 011-

danks ilallWczig is en d .. wl'aan aallstoot neemt, is in de 
ontworpen bepaling mede voorzien, omdat zich het feit 
voorgedaan heeft, dat op bet kantoor van een ambtenaar 
van het Binnenlandsch Bestuur in diens tegenwoordigheid, 
met belecdigend opzet ecn voorwerp is geworpen naar 
het portret van H. M. de Koningin, dat daardoor werd 
beschadigd. Indien de zooeven aan gehaalde omschry ving 
niet in de nieuwe bepaling wordt opgenomen, zou in den 
YCI'\'olgc een dergelijk feit - evenals tot nu toe - straf
fe loos b l ~j ven lt . 

aldus de ltegee rin g in el f' Memol'i e Viln. Antwoord . 
Maar, Mijnheer de Voorzitter, de vraag, die hierbij moet 

worden beantwoord i deze: " Is H. M. de Konin gin dOOl· de 
handelin g of uiting van den dader 'beleed igd , :ju dan n een ?" 
In het bevestigend geval is deze dader zeker stl'afbaar, 
krachtens artikel 134 van het Wetboek van Strafrecht. In 
elk geval behoeft deze dader niet straffeloos te blijven, om
dat hij het pOl'tret van H. M. de Koningin, dat niet van hem 
is, beschadigd beeft. De dader is derbalve vervolgbaar en dit 
krachtens artikel 407 van het Wetboek van Strafr echt (be
schadiging van andermans goed). 

In de Memorie van Toelichting heeft de R egeerin g verder 
o.a. gezegd : 

"De verbreking van de concordantie ten deze met het 
KederIandsche Strafwetboek, welke van de voorgestelde 
wijziging het gevolg zijn, komt gerechtvaa:rdigd voo r, 
aangezien paal en perk dient t e worden gesteld aan 
den gezagondermijnenden invloed, welke aan bovenbe
doelde feiten, in vel"band met den weinig cl'itischcn 7.in 
van de breede la gen der bevolking hiel' te lande pleegt 
uit te gaan," 

Deze toelichting bevreemdt mij , l\iijnheer de V oorzitter, 
omdat de breed~ lagen der bevolking hier te lande geen reden 
tot klagen hebben gegeven wat betreft baal' eerbfttl jegens 
H. M. de Koningin. n et moge dan waar "Un, dat de be
volking weinig cr itischcn zin heeft, dit neemt niet weg, dat 
zij over het algemeen meer eerbied heeft betoond jegens H . }'1:. 
de KOllingin dan vele )Jeelel'ln nders zelf . Wanneer men ver· 
schel'pi1lg clan \\'el \'(,l'd~lic1el~iking dezer al'tikelen nooelig 
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Aanvu1\in Wetboek van Strafrecht (Ond. 104) . 

(Soetardjo, Bla.auw.) 
acht, ware het beter dit voor Nedel'land te doen en niet voor 
cleze gewesten. Hier is de bevolking heel nuchter en meestal 
immuun voor een slechte beinvloeding ten opzichte van het 
betoon en van eer.bied jegens ons Vorstenhuis en {len hoogsten 
Re.geeringsvertegenwoordiger in deze lan{len. 

De heer Soetardjo : Mijnheer de V<lorzitter ! Ik zou gaarne 
van den geachten Regeeringsgemachtigde vernemen, welke 
feiten der Regeering bekend zijn,die aanleiding gegeven heb
ben tot de indiening van dit ontwerp. In de Memorie van 
Toelichting wordt .. Is motief vOor de indiening aangevoerd, 
dat : 

"paal en perk dient te worden gesteld aan den gezags
ondermijnenden invloed, welke van bovenbedoelde feiten" 
- de fe iten eerder in de Memorie van T<leliehting 
bedoeld - "in verband met den weinig eritischen zin 
van 'breede lagen der bev<llking hier te lande, pleegt 
uit te gaan." 

Wanneer men het oog heeft op den weinig critischen zin 
van de breede lagen der bevolking, zou dat gevallen betreffen, 
die in bet openbaar hebben plaats gehad, en dus tel' kennis 
komen van de breede lagen der bevolking. Maar de bedoeling 
van dit ontwerp is juist, dat strafbaar wordt gesteld beleed i
ging in beperkten en zelfs in intiemen kring. Wat de 
antochthone bevolking betreft, behoeft hiervoor echter geen 
vrees te worden gekoesterd omdat, voorzoover m ij bekend is, 
ahnans \\\ de 'l..eo.mÜcer van de Javaansche bevolking een be· 
pal ing bestaat, waarb\i wordt voorgehouden, <lat men eerbied 
dient te hebben voor den vorst, den leeraal' (ond erwij zer) en 
de ouders en bij mijn weten wordt dit voorschrift ui t de zede
leer steeds hoog gehouden. Het kan dus niet juist zijn, een 
dergelijke bepaling voor de Inheemsche bevolking te treffeIl. 

(De heel' Kan: Men kan tegen een zedeleer ook zondigen.) 
Ik zeide, dat bij mijn weten nooit iemand tegen deze zedelee l' 

beeft gezondigd. Moehten el' in dit opzicht feiten bekend zijn, 
die in andere kringen zij n voorgevaUen, dan vormen deze naar 
mijn meening geen motief, om in deze landen zulk een uitzon
derlijke strafregeling voor te steUen, vooral wanneer men daar
bij bedenkt, dat zulk een strafbepaling zelfs in Nederland 
niet bestaat. Ik ben benieuwd naar de inlichtingen, welke de 
Regeeringsgemachtigde ons aanstonds geven zal omtrent de 
fe iten, welke der Regeel'ing bekend zijn en zal mijn standpnnt 
laten afhangen van deze door de Regeering te verstrekken 
inlichtin gen. 

De heel' Bisauw: Mijnheer de Voorzitter! Ook ik zal gaar
ne van de Regeering met betrekking tot een tweetal punten 
eenige inlichtingen ontvangen. In de eerste plaats zou ik de 
vraag, die de heer Soangkoepon stelde, willen ondersteunen, 
at: vraag waarin hij de Regeering verzocht om mededeeling 
of het geval, dat aanleiding is geworden tot het indienen van 
deze ontwerp-ordonnantie - namelijk dat iemand in tegen
woordigheid va n een bestuursambtenaar een voorwerp heeft 
gegooid naar het portret van H. M. de Koningi n - inder
daad ongestraft had moeten blijven. Uit oe Memorie van Ant
woord maak ik op, dat het voorwerp niet aan den dadel' toe
behoorde en dat het voorwerp is beschadigd, zoodat hier in 
het minste geval dan toch het strafbare feit van artikel 407 
w. v. S. uanwezig was, waarbij het gaat om een waarde van 
minder dan j 25. Nu geef ik aanstonds toe, dat de innerlijke 
beteekenis van deze daad verre uitgaat boven het b"sehadi
gen van goed. Dit neemt echter niet weg, dat hier dan toch 
een strafbaar feit werd gepleegd, op grond waarvan de be
trokkene had kunnen worden vervolgd. Ik zou gaarne ver
nemen, o.f deze vervolging heeft plaats gehad of niet, aange
zien zulks toch wel wenschel.ijk zou zijn geweest. 

Het tweede punt, waaromtrent ik gaarne nader zou worden 
ingelicht, betreft hetzelfde bezwaar, dat ook de heel' Soang
koepon heeft gevoeld, tegen de invoeging in artikel 136 bis 
van de woorden "van een derde, die daaraan aanstoot neemt". 

(De Villenenve.) 
Hierdoor toch wordt als element in een stra.fbaar feit geïntro
duceerd een innerlijke reactie van een derden persoon. Ik 
weet niet, of deze f iguur al in ons strafwetboek voorkomt, 
maar moeht zij een novum zijn, dan kan ik het als zoodanig 
niet bewonderen. Deze persoonlijke beoordeeling van den 
derde gaat toeh in bepaalde omstandigheden wel zeer ver. 
Van het feit, of deze derde aanstoot neemt, zal afhangen, of 
de beklaagde strafbaar is of niet en wanneer deze derde ver
klaart, dat hij aanstoot neemt, ontgaat de beoordeelin g daarvan 
aan den rechter en zal deze, wanneer de zaak hem word t voor
gelegd, moèten veroordeelen. Hij mag niet in een beoor
deeling treden of er inderdaad reden bestaat voor het aanstoot 
nemen ja of neen. Tenminste, zoo lees ik vool"loopig nog bet 
ons voorgelegde ar tikel. 

Nu kan de geachte Regeeringsgemachtigde mii misschien 
tegenwerpen, dat dergelijke persoonlijke react ies wel meer 
voorkomen, o.a. b.v. bij de klachtdelicten, maar dan is el' dit 
groote verschil, dat daarbij een strafbaar fe it in de kiem al 
aanwezig is, terwijl de klacht alleen de vervolging in gang kan 
zetten. Wat wij hier hebben, is een innerlijke beoordeeling, 
die van een feit al dan niet een strafbaar fe it maakt, met het 
gevolg, dat de vermoedelijke dader geheel persoonl ijk afhan
kelijk W<lro t van een anderen persoon. Dit geeft "lI im te tot 
alle mogelijke onaangename consequenties. De derde, dje het 
in de hand heeft een beklaagde al dan niet een veroordeeling 
te doen krijgen, heeft dien adspirant-vero(}l'deelde volkomen 
in de hand. Wann eer wij dan zien, dat hij deze macht op 
een eventueelen beklaagde een geruimen tijd kan u itoefenen, 
- aangezien, waar op het strafbaar feit dat wij voor oogen 
hebben een gevangenisstraf is gesteld van m~er dan 3 jaar, 
de verjaring ervan is gesteld <lp 12 jaar - zal hij dus gedu
rende al dien tijd in de gelegenheid zlin om aangiPte te doen 
en te veI'klaren, dat hij zijn s ondanks aanwezig is geweest en 
aan de daar uitgesproken woorden .:H1nstoot lleeft genomen. 
Ik vind dat wet een buitengewoon onaangenaam gevolg van 
het ons hiel' voorgelegde artikä 

(De heer Roe p: Daal' kan <lok chantage uit voortvloeien.) 
Inderdaad opent dit gelegenheid tot chantage en uitoefening 

van wraakzucht, zelfs in kringen van gelijkgezinden. 
(De heel' Th a m rin : En het werkt vcrklikkcrijcn in de 

hand .) 
Dat ligt er ook in opgesloten. Men kan zich het geval inden

ken, dat vijf personen van volkomen gelijkgezinden aard, 
gesprekken houden van beleedigenden aard voor het Koninklijk 
Huis of den Gouverneur-Generaal, welke gesprekken in bun 
kring gewoon zij n. Nu kan in een verloop van 12 jaar de onder
linge verhouding tusschen deze personen zoo veranderen, dat 
een hunner op zeker moment wraak wenscht uit te oefenen op 
een van hen, die deze woorden destijds beeft gesproken, hem bij 
de justitie aangeven en voor den rechter verkl aren , dat hij 
heeft aanstoot genomen aan de woorden, die in dat gesprek 
door een bepaalden persoon zijn gesproken. Dit zijn aUemaal 
redenen, die voor ln:Îj het aannemen van dit subjectieve element 
in het strafbaar feit wel buitengewoon moeilijk maken. Gaarne 
zou ik dan ook van den geachten Regeel'ingsgcmachtigde vcr
nemen, of daaraan niet iets te doen valt . 

De heer De Villenenve: Mijnheer de Voorzitter! Ik heb mij 
niet als spreker doen inschrijven en zou ook niet 11et woord 
hebben gevraagd, ware het niet, dat enkele opmerkingen van 
de heet'en Blaauw en Soangkoepon mij daartoe aanleiding 
geven. 

In het bijzondel' heeft de heel' Blaau\V protest aangeteekend 
tegen het feit, dat hiel' de stl'afbaar'heid afhankelijk wordt 
gesteld van een aangifte van iemand, die aanstoot neemt Hun 
zekere uitlatingen. Ik vraag mij echter af of wij niet op deu 
verkeerden weg zijn dool' daarop te zeer den nadruk te leggen . 
Het gaat er toch in eerste instantie om, of hiel' belcedigingen 
en wel opzettelijke beleedigingen zijn geschied ten aanzien van 
de categori e van hooge personen, genoemd iJl de nrtikelen 
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Aannllling Wetboek van Strafrecht (Ond . 104). - Nadere verlating we"kingste,'m\jn der ordonnantie. het". terugz,'n
ding van buiten Ned.-Indië aangeworven arbeiders en betr. den opzeggingstermijn (Ond. 14 0 ). 

(Van Helsdingen. ) 
134, 135 en 136 van het Wetboek van Strafl-eeht en cla n wil 
het m\j voo"'wmen, dat, wanneer duidelijk is dat een dergelijke 
opzettel\jke belecdiging heeCt plaats gehad, daarop zoo mogelijk 
een veroordeeli,ng moet volgen. DOOl' te zeel' den nadl'uk 
te leggen op het aanstoot nemen, veJ'liezen wU toch wel het 
allerbelangt'ijkste feit uit het oog, dat het in cle eerste plaats 
ons aller plicht is, opzettelijke beleediging van leden \'an het 
Koninklijk Huis en van den Gouverneur-Generaal, waal' clan 
ook, tegen te gaan . Dit, zooals voorgesteld is, op te nemen 
in het nieuwe gewijzigde artikel van het Wetboek van Straf
recht acht ik op zichzeIl' volkomen rationeel en juist. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik ver
keer in dezelfde omstandigheid als de heer De Villeneuve. 
Ook ik heb mij niet voot' dit onde rwerp opgegeven, maur na 
de heldere .uiteenzetting \'al1 ons geacht medelid, den heel' 
13laauw, zou ik het volgende willen opmerken, 

H et moge waar zijn, dat w~j, zooals de heel' De Villeneuve 
gezegd heeft, toch groote aandacht moeten schenken aan de 
misdr\jveo, die de Regeering hiel' tracht tegen te gaan en 
dat het van het hoogste belang is, dat de gezagdragers zoo
veel 1H0gelUk worden beschermd en beleedigingen worden 
gestraft, maal' het zou wel eens kunnen zijn, dat het middel 
orgel' is dan cle kwaal en het gehoele maatschappelijke leven 
ontwricht. 

Th ben het met den heel' Blaallw eens, dat althans het 
laatste deel van het nieuwe at'tikeI, waarin het subjectieve 
clement IHlIlwczig is, nl. 

" clan wel in tegenwoordigheid van een derde, clie 
daarbij zijns ondanks aaHwezig is en daaraan aanstoot 
neemt" 

een zuu erllstig kUl'aklcl' dl'aagl, dat ik die woul'den uit het 
artikel geschrapt zou willen zien, zood at van het bedoelde 
gedeelte alleen overblUft: 

"doch in tegenwoordigheid van meel' dan viel' pel'sonen n, 

Ik heb vooralsnog tegen de jnlassching van het tegenwoordig 
zijn van een derde, die aanstoot neemt, bezwaar. H et aanstoot 
ncmen is in dele mateJ'ic ccn zeer gevaarljjk element, Als ik 
bedenk, dat lelkens bU\'o bij uitzendingen dool' de raelio Je 
mogcl~ikhcid bestaat, da.t daarbij in hel gehcel geen aanstoot 
gegeven Jllaar toch ten onrechte aanstoot genomcn wordt, moot 
ik el' toch op w\izen, dat dit subj ectieve element in de straf
bepalingen een veel te groote rol speelt. 

(De heer Ent h 0 ven, directeur vau Just itie: Hebt U 
ook bezwaar tegen de woorden: "die dam'bU zUns ondanks 
aanwezig is"?) 

Daal'tegen heb ik minder bezwaar; het criterium van het 
Ha.nstoot nemen is het ergste. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling van dit onder
Wel'P in eersten termijn van de zijde van den Volksraad be
cindigd, 

I s de Regeel'ingsgemaehtigde bereid hedenmorgen te ant
wOOl'den of acht hij het beter, te antwool'den in een volgende 
verga.dering! 

Handelingen, Zittingsjaal' 1938- 1930. 

(Directenr van Justitie, Voorzitter.) 
De heer Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 

Voorzi tter! I-Iet is misschien beter, dal ik in de volgende ver
gadering antwoord, opdat ik nog eens rustig kan nalezen, 
wat dOOl' de verschillende leden over dit onder'tverp is opge· 
merkt, 

De Voorzitter: Dan wordt de verdere behandel ing van dit 
onderwerp aangehouden tot de volgende vergadering, 

Aan de orde i s de bes l issing ovel' d e 
v r a a g 0 f ten a a n zie n van deo n t w e r p - 0 r do n
nao t1e tot nadere ve rl enging van den 
wel'kingstermUn van de ordonnanties no
pens de terugzending van arbeiders, die 
buiten Nederlandseh-Indië zijn in dienst 
gen 0 men 01: a a n ge wor ven, en nop e n s den 
op zeg g in g s ter m ij 11 , i n ach t te 11 e men d oor 
werkgevel's bij de beëindiging vHn arbeids
overeenkomsten (Staalsblad 1932 Nos, 97 
en 98) (Ond. 140), overeenkomstig artikel 
17 (1) R eg l ement van Orde b\i den Gou
verneur-Generaal op verlenging van den 
voor de afdoening geste ld en tel'm\jn zal 
worden aangedl'ongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke slemming wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ol'dol111antie n iet 
bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van den voor de 
afdoening gestelden term~in zal worden aangedl'ongen. 

lJe Voorzitter : A a n deo l' dei s het voo,' s tel 
tot r eehtst r eeksehe ope nb a r e behandeling 
van vorengenoemde ontwerp-ordonnantie 
(0 n d. 140). 

Zond el' bel'nndslaging- en zonder hoofdelijke stemnlÎng 
worelt tot I'echtstreeksche openbare behandeling besloten, 
waal'na hiertoe o,tlmiddellijk wO l'dt ovel'geg:ulII. 

De ontwerp-ordonnantie WOl'(lt zoncler beraadslaging en 
zondel' hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : Wij kun "en eonstateel'en, dat de RegeerÎng 
doOI' de indi ening van het zoo juist afgehandelde ontwerp 
een gesch ikten middenweg heeft gevonden, waardoor, zonder 
dat een t\idelijke leemte in de wetgev ing op dit terrew 
ontstaat, aan den Volksl'aad toch gelegenheid wordt gegeven 
om de \'oorstellen, welke een blijvende vool'zi ening beoogen 
(Ond. 141 ), die behandeling le geven, die het belang del' 
zaak vereischt. 

De vergadering wordt te 10.23 u, v.m, gesloten. 
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lngekomen ~tllkk(ln . 

15 de VERGADERING. 

Ver g ad e I' i n g van Din s dag 21 M a a I' t 1939. 

(BijeenroepuJgsul1l': 9 voormiddag.) 

In gekom en stukken. - Aanwijzing van den heer Th. van 
Ardenne als lid van het College van Gedelegeerden. -
Benoeming van een lid in de Commissie voor de Verzoek
schrifte n. - Aanvulling van het Actcn-rcglement (Ond. 1:16) . 
- Land" ente-ordonnanties J ava en .M:adoera, Bali, Celebes en 
Borneo (Ond. S6). - Aanvulling Wetboek van Strafrecht 
(O.nd. 104 ). - Verkiezing plv. Voorzitter van het College 
van Gedelegeerden. 

Voorzitter: de heer Mr. W. H. VAN HEI,SDINGEN. 

De presentielijst is geteekend door 16 leden, te weten 
de leden: 

Van A"denne, Blnauw, C. C. van Helsdingen, W. H. van 
Helsdingen, Kan, Knrtowisastro, Kerstens, Roep, Soang
koepon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, 
De Villeneuve, Wiwoho en Yo Heng Kam. 

Regeeringsgemachtigden de heeren: Enthoven en Götzen. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen : 

A. De volgende Regeeringsbrieven en beschikkingen: 
1. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 9 

Maart 1939 Nos. 6 en 7 ter aanbieding van: 
G. een ontwerp van wet tot herziening van de wet van 30 

April 1815 No. 5, houdende instelling van de Mili taire 
Willems-Orde (Ond. 142) ; 

b. twee ontwerp-algcmcene maatregelen van bcstUlI(', onder
scheiden.lUk betreffende vaststelling van het "Reglement op 
de Militaire '\Vil1ems-Ol'd e n en he J'ziening van het Konink
lijk beslnit van 8 September 1877 No. 20, houdende in
stelling van het eereteeken voor eervol vermelden (Ond. 
143) . 

De stukken worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 4, 8 
en 9 Uaart 1939 Nos. 36, 18 en 11 houdende mededeeling, 
dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonn anti e tot regeling van den handel in copra in 

de residentie Manado (Ond. 113); 
b. de ordonnantie tot nadere verlenging van den werkings

tennijn van de ordonnanties nopens de terugzending van 
arbeiders, die bui ten Nederlandsch-Indië zij n in dienst ge
nomen of aangewol'ven en nopens den opzeggin gsterm.ijn, in 
acht te nemen dool' werkgevers bij de beëind iging van nr
beidsovereenkomsten (Ond. 140); 

c. de ordonnantie houdende voorzieningen inzake het binnen
landseh luchtvervoe r (Ond. 107). 

. 3. Bt'ieE van den wu. lstcn Gouvcl'ncmcnts Secretaris van 
( Maart 1939 No. 440ajB betreffende de "oortzetting van de 
continp;cnlccl' Îng van den invoel' van badhanddoeken. 

4. Als voren van 7 Maart 1939 No. 447/A, houdende mede
deeling dat llet verkozen lid van den Volksraad, Mr. H. J. 
Boelen, Dm1 den Gouverneur-Generaal heeft kennis gegeven, 
dat hij met ingang van 4 :Maart 1939 zUn ontslag neemt. 

5. Als voren VUil 27 F rbl'u81'i 1939 No. 24, houdend e 
muC'htig-illt!, kra('ht ens art. ·tOf) l11clisrhr Staatsl'C:'g'('ling aan den 

H andel ingen. Zittingsjnnr ]938-Hl39. 

Commandant der Zeemacht om te beschikken ovc ,' de bU aan
vullende begrootingen voo r ]939 nitgetrokken fondsen voor het 
treffen van verschillende maatregelen. 

6. Als voren van 3 Maart 1939 No. 2, houdende verbod tot 
het drukken, uitgeven en vel ·spreiden van het te ~laka!:;sar 
\·erschijnend Chineesch dagblad "IIua Chiao Yit Pao" voor 
den duur van 8 dagen. 

7. Als voren van 3 Maart 1939 No. 5, houdende machtiging, 
krachtens art. 105 Indische Staatsregeling aan den Directeur 
van Binnenlandsch Bestuur om te beschikken over de bU een 
aanvullende begrooting voor 1939 ui tgetrokken fondsen ten 
behoeve van de organisatie van plaatselijke luehtbeschermings
diensten. 

8. Als voren van 4 Maart 1939 No. 19, houdende machti
ging, krachtens art. 105 Tndisehe Staatsregelin g, aan den 
Directeur van J usti tie om te beschikken over de bij een aan
vullende begrooting voor 1939 uitget l'okken Iondsen voor de 
indienststelling bij de arbeidsi nspectie van twee chauffeurs 
(maand looners) . 

9. Als voren van 4 Maart 1939 No. 37 houdende ontslag 
van R. A. A. Danoesoegondo uit zijn betrekki n~, met bepaling. 
dat nader zal worden besl ist of dit ontslag geacht moet wordeu 
al dan niet te zij n verleend met het praedicaat neervol ". 

10. Als voren van 6 Maart 1939 No. 6 houdende vast
stelling van een regecl'ingsveror'dening ter uitvoer i n ~ van 
art. 78 van de groepsgemccnsc ha pSOl'donnantie en art. 87 van 
de Stadsgemeente buitengewesten. 

11. Als voren van 6 Maart 1939 No. 7 houdende machti
gin g , krachtens art. 105 1. S .. aan den Directeur van Econo
mische Zaken 0111 te beschikken over de bij aanvull ende 
begrootingen VOOr 1939 uitgetrokken fondsen o.a. voot' uit
ga\·cn in verband met de thee-, kinH- en l'ubberrestrictie. 

12. Als voren van 7 Maart 1939 No. 97 bepalende, dat in 
het janr 1939 in Nederlandseh-Indië, onverminderd de overi
gens VOOr de toelating gestelde e ischen, in totaal twaalf
duizend vreemdelingen kunnen worden toegelaten. 

13. Als voren van 7 Maart 1939 No. 30, houdende weder · 
benoeming van J. Ramaer tot 1sten Gouvernements Secretaris. 

14. Als voren van 8 Maart 1939 No. 16, honden.de machti
ging, krachtens art. 105 I . S.) om te beschikken OVCI' de bij 
ecn aanvullende begrooting voor 1939 toegestane gelden ten 
behoeve van mnatregelcfI van welvnartszorg. 

15. Als voren van 9 Maart 1939 No. 2z, houdende over
dracht van het dagelijksrh beleid dcl' zaken :·111n den Vice· 
President van den Ra ad van Nederlandseh-Indië in verband 
met het voornemen VUH don OOUVCl'nelll'-ncnCl'll al om met 
ingang van 13 Malll·t 1939 een rcis naar Midden- en Oost-Java 
te ondernemen. 

16. Als voren van 9 Maart 1939 No. 4, houdende machti
ging, krachtens art. 105 I, S" aan den Directeur van Verkeer 
en Waterstaat om te beschikken over het bij afd. VII G der 
begrooting voor 1939 u itgetrokken cl'ediet tcn behoeve van 
de verplaatsing van de werl...-p1aats mct biibehoorendc inl'ich
tUl gen van de Kalimati naar het Borneo-kanaal. 

17. Als voren van 9 Maart 1939 No. 8, houdend e mach
ti g in g, krachtens art. 105 1. S" aan den Directeur van Verkeer 
en 'Vaterstant om te beschikken over de bij aanvullende be
grooting voor 1939 uitgetrokken cl'cdictcn ten behoeve va n 
Ul tbt'eiding VAn de fOl'matie bij het departem ent, 

18. Als vO"en van 10 Maart 1939 No. 20, houdende wij
. ziging van het bepaalde bij a,·tikel 1 onder I van het beslu it 
van 20 Deeem he ,' 1938 Ko. ]6 beh·effende gedeeltelU ke bui
tenwcl'kings1elling van de voorschriften om trent het vervoer 
van personen met op enbarc autobussen. 

De suh 2 t flll 18 genoemde stukk~1l wordl'lJ lt'l· inzal-!(' ge
legd tel' sC'cl'C'tnl'ir ,'Hn den Volk81'111\d. 

H. De ,'olgende fel' IH'nlli~Ill'llling ontvangen stukken : 
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Ingekomen stukken. - Aanwijzing van den heer Th. van Ardenne als lid van het College van Gedelegeerden. -
Benoeming van een lid in de Commissie voor de Verzoekschriften. - Aanvulling van het Acten-reglemcnt (Ond. 136). 

- Landrente-ordonnanties Java en Madoera, Bali, Celebes en Borneo (Ond. 8 0 ). 

(Voorzitter, Blaauw.) 
1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over Ja

nuari 1939, aangeboden door de generale thesaurie. 
2. Kort overzicht betreffende den economisehen toestand 

van Nederlandsch-Indië, aa.ngeboden door de generale 
thesaurie. 

3. Brief van de Koninklijke Ned. Indische Motor Club van 
13 Maart 1939 No. 3932fA, ter aanbieding van een statistisch 
overzicht betreffende de bewegingen van de motorverkeel's· 
middelen te land in Ned.-Indië gedurende het jaar 1938. 

4. Verzoekschrift, gedagteekend Meulaboh 25 Februari 
1939, van ruim honderd Atjehers, houdende verzoek om 
wederinstelling van het sultanaat van Atjeh. 

5. Verzoekschrift, gedagteekend Kota Tengah 22 Januari 
1939, van volksschoolonderwijzers, houdende verzoek om 
positieverbetering. 

De stukken worden ter inzage gelegd tel' secretarie van 
den Volksraad. 

C. De volgende boekwerken en publicaties: 
1 . .. Tien jaar Provincie Oost-Java, 1929-1939". 
2. ..Dc West-Toradjas op Midden-Celebes, deel IV ". 
3. "Vijf en zeventig jaren topografie in Ned.-Indië ". 
4. Jaaroverzicht van den in- en uitvoer van Ned.-Indië ge

dnrende het jaar 1937, aangebod en door het departement 
van Economische Zaken. 

5. Maandcijfers betreffende den economischen toestand del' 
inheemsche bevolking op Java en Madoera, Januari 1939, 
aangeboden door het departement van Economische 
Zaken. 

De boekwerken en publicaties worden opgenomen in de 
boekerij. 

De Voorzitter: Ik deel de vergadering mede, dat de heer 
Wermuth op 8 dezer ontslag heeft genomen als lid van het 
College van Gedelegeerden. Aan de hand van de candidaten
lijst volgnummer 3 is als li cl van het Co 11 e g e va JI 

Gedelegeerden dool' mij aangewezen het lid 
van den Volksraad, de heer Th. van Ardenne, 
die heden in de vergadering aanwezig is en daarmede 
zijn functie heeft aanvaard. 

De behandeling van het eerste punt van de agenda, d. 
benoeming van een plaatsvervangend voorzitter van het 
College van Gedelegeerden, zal ik uitstellen tot aan het einde 
van de vergadering. 

Aan de orde is de aanwijzing van een lid 
van deC 0 m mis s i e voo l' cl e Vel' Z 0 e k s c h rif· 
ten (vacat ure-De Hoog). 

Ik deel mede, dat ik in de vacature bij deze commlSSle 
heb benoemd den heer Blaauw. Ik hoop, dat de heer Blanuw 
het lidmaatschap daarvan wel zal willen aanvaarden. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzittel'~ Zou ik voor 
benoeming in mijn plaats mogen aanbevelen den heel' Wer
muth l 

De Voorzitter : De heer Wermuth is geen lid van het 
College van Gedelegeerden meel' en het is wenschelijk, dat 
in de Commissie voor de Verzoekschriften leden van het 
College van Gedelegeerden zittilJg hebben, bij voorkeur te 
Batavia woonachtig, aangezien in de komende maanden nog 
tal van verzoekschriften in het College zuncn moeten worden 
afgedaan. Ik zal dit punt dan nog even aanhouden. 

Aan de orde is de behandeling van de 
ontwerp-ordonnantie tot aanvulling v -an 
het Akten-reg l ement. (Ond. 136.) 

(Directeur van Financiën.) 
Deze ontwerp-ordonnantie wo rdt ~onder beraadslaging en 

zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter : A a n deo t dei s de voo l' t z e t
ting der behandeling van een vierta l 
ontwerp-ordonnanties tot herziening en 
her n i e u w d e a f kon d i gin g 0 n a ers c h e i d e n
lijk van de "Landrente-ordDnnant~e 1927" 
(Staatsblad No. 163), ae ,.BaITtan rente
or don n a nt ie" (S t a a t s b I ad 1922 No. 812), de 
.. C e 1 e bes - 1 a n d ren t e - 0 l' don n a nt i e" (S t a a t s
b 1 ad 1927 No. 179) end e .. B 0 r ne 0 - 1 a n d I' ent e -
ordonnantie" (Staats blad 1923 No. 484) 
(0 n d. 86), ,, 11 e v ier als g e w ij z i gd b ij Not a 
v 'an Wijzigingen (st. 6). (Zie voorts de 
verbetering van drukfouten in de ont
we r p - 0 r don n a n tie s cl ers tuk k e 11 2 Ben 2 D, 
vermeld onder stuk 4. ) 

De behandeling is gevorderd tot het regeel'ingsantwoord 
in eersten termijn. 

De heer Götzen, directeur van Financiën: Mijnheer de 
Voorzitter! Uit de omstandigheid, dat op de uitvoerige 
schriftelijke behandeling van de aan de orde gestelde vier 
ontwerp-ordonnanties tot herziening en hernieuwde afkondi
ging van de bestaande landrente-ordonnanties in den eersten 
termijn der mondelinge beraadslagingen van de zijde van 
het geachte College slechts op enkele punten nadel· is ingegaan, 
heeft de Regeering met voldoening IDeencn te mogen afleiden, 
dat i.n algemeenen zin met de voorgestelde wijzi gingen wordt 
ingestemd. Deze meening wordt versterkt dool' de wa.ar
deering, we1ke de heer Thamrin aan het begin van zijn rede 
voor verschillende del' aangebrachte wUziging-en heeft geuit. 

Beschouwt men nu de viel' onderwerpen, welke door de drie 
geachte leden die het woord voerden, ter sprake zijn gebracht, 
dan valt het op, dat slechts twee daarvan betrekking hebben 
op door de Regeering voorgestelde wijzigingen, terwijl de bei
de andere zich richten op bepalingen, welke niet zijn gewijzigd 
en waarvan de ontwerpen dns uitsluitend de hernieuwde af
kondiging bevatten, bepalingen bovend ien, welke tot de grond
slagen der landrenteheffing zijn te rekenen. Alvorens tot 
een bespreking van deze beide punten over te gaan moge ik 
daarom nogmaals in herinnering brengen, dat de door de Re
geering aan de orde gestelde herzieningen niet beoogen prin
cipieele wijzigingen door te voeren, doch practische verbete
ringen van in hoofdzaak belasting-technischen aard en daar
naast een aanpassing aan de dool' bestuurshervol'ming en de
centralisatie ,gewijzigde bestuursverholldingen. Het is nood
zakelijk dit voor oogen te houden bij de beoordeeling van de 
door de heeren Thamrin en Soetardjo ter sprake gebrachte 
zaken van principieele beteekenis. 

De beer Thamrin heeft de percentages besproken, welke 
van de belastbare opbrengst der sawahs worden geheven 
en welke loopen van acht tot twintig. Het geachte lid heeft 
cl it laatste pel·centage uitzonderlijk hoog genoemd en verder 
opgemerkt, dat de tani in vergelijking met hen, die onder 
de inkomstenbelasting of de loonbelasting vaUen, bijzonder 
zwaar wordt belast. Bovendien zou in vele gevallen de 
heffing boven het maximum van 200/0 uitgaan, ja tot 30% 
kunn en st.ijgen ~ terwijl daarnaast de tani nog helast.ingen 
voor de desa moet opbrengen welke - in geld ui tgedrukt 
- 30 tot 50% 'CU misschien zelfs wel 100% van de landrente 
uitmH ken. Om ueze redenen acht de heer 1.'hamrin de ont
werpen onbevredigend. aangezien ze geen verlichting hebben 
gebracht in de heffingspel'centages. 

Alvorens nader in te gaan op hetgeen het geachte lid ten 
aanzien van de hoogte del' landrenteheffing heeft opgemerkt, 
komt het geboden voor, Mijnheer de Voorzitter, de door hem 
met de desalasten gelegde band los te maken. Het zou 
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Landl'üntû-OI'dol1nantics Java en ~1adoel'8, Bali, Celebes en Borneo (O:nd. 8 0 ). 

(Directeur van Financiën.) 
.Ieehts tot vertroebeling van het inzieht leiden, wanneer aan 
de hoogte van deze heffingen - die bovendien onderling 
ten zeerste uiteenloopen en waarvan een exacte becijfering 
uiterst moeilijk is, ook al omdat zij grootendeels niet in geld 
worden geheven - argumenten zouden worden ontleend voor 
de beoOJ'deeling van de heffingspercentages der landsbelas
ting, welke de landrente is. Slechts een beschouwing van 
deze heffing op zichzelf, los van andere locale belastingen, 
kun de zaken in het juiste licht plaatsen . 

Doet men dit, dan dient er in de eerste plaats op te worden 
gewezen, dat de belastingpercentages der landrente nict 
,'echtstreelIs worden betrokken op de bruto-opbrengst der 
sawahs - dit vormt O,m. een markant verschil met de loonbe· 
lasting, welke van het bruto-looninkomen wordt geheven _. 
doch - rekening houdende met den economisch en toestand 
- van de belastbare opbrengst der sawah 's, welke, gelijk 
bekend is, wordt berekend aan de hand van de productiviteit 
der verschillende sawahgroepen nadat deze is verminderd met 
het belasting-vrij gedeelte, 

Op het helasting-vrij gedeelte, dat voor alle sawahs uniform 
op negen quintalen per hectare is gesteld, kom ik aanstonds 
nog terug. 

" rat nu verder de hoogte del' percentages betreft, moge 
het volgende dienen. 

Volgcns het eerste lid van artikel 7 der land,'enteordon
nantie bedraagt het aan landrente van de sawahs te betalen 
hed rag tenminste acht cn ten hoogste twintig procent van de 
yoor elke sawahgroep in een district vastgestelde opbrengst, 
terwijl ingcvol~e het derde lid van dit artikel van die per
centages naaI' beneden kan worden afgeweken in geval b(j 
ecn algehC'ele hel'ziening de sawahaansla g van ee n desa met 
mee l' da n 2!) procent zou st\jgcn. 

H et gestelde maximum beoogt niet anders, dan de uiterste 
limiet aan te geven waartoe mogeljjk in de toekomst, wanneer 
de OInstand ighcden daartoe aanleiding zouden geven, gegaan 
za l kunn en worden. Tot dus\'elTe is echter, na de invoering 
va n de landl'pntchcffing in haar huidigen vorm, aan de sawah
hezitters nimm er een haoger percentage aan landrcnte op
gelegd dan 18 procent. Bij de sedert het intreden van de 
crisis tel' hand genomen herzieningen wC'l'd zelfs 111'1 hoog:stt, 
heffingspel'centage teruggebracht tot 16, waarbij boycndicn 
behoort te worden vermeld , dat dit percentage thans nog 
$ I eeht,~ in 103 van het circa 17500 desa's tellende landrente
plichtige sawahurenal van Java en l\fadoel'a wordt geheven. 

Voorts moge el' nogmaals op worden gewezen, dat de land
rente tweeërlei karaktel' draagt, omdat daarin voorkomen 
zoowel de elementen van een grondbelasting als van een in
komstenbelasting, Dit zijn allen redenen , Mijnheer de Voor
zitter, waardoor het vergelijken van de belastingpercentages 
del' landrente met die van loon- en inkomstenbelasting zoo 
weinig vruchtdragend moet worden genoemd. Men moet 
deze peJ'centages zien in het geheele verband van de land
renlebepalingen, warurop ik zooeven heb gewezen , dus als 
een van de vele factoren, welke tenslotte gezamenlijk de 
hoogte der heffing, welke op redelijke wijze de Inheemsche 
inkomsten uit den grond belast, bepalen. 

Bij een tweetal punten zou ik nog gaarne een oogenblik 
willen stilstaan, t e meer waar ook het geachte lid deze in 
besehouwing heeft genomen. Ik doel hiermede op de zoo
genaamde produetiekosten en O.p den afm'ek van negen quin
talen padi pel' hectare, die wordt toegepast om de helastbare 
opl)l'cngst der sawahs te bepalen. 

Het oneindig aantal variaties van de wijze, waarop de grond 
uewcl'kt wOl'dt, maakt het OIldoenl\ik zonder een voor elk ge
zin afzonclerlUk in te stellen en daarom practisch niet uit
\'oerhaar onderzoek met eenige juistheid de indiv"idueele pro
ductiekosten te bepalen. 

In het bij zonder is het onmogelijk den aan de bewerking 
dOl' bouwvelden ten koste gelegden arbeid op de jniste gelds
waarde te schatten, zoodat een berekC11ing aan de hand van 

b,v, de gebruikelijke koelieloonen tot onjniste resnltaten moet 
leiden. 

Wat dezen arbeid betreft kan men in het algemeen zeggen, 
dat loonarbeid van minder beteekenis wordt, ja geheel weg
valt, naarmate de opbrengst der sawahs geringer wordt. In 
het laatste geval presteert de bezitter en zijn gezin zelf al den 
arbeid, welken hij terecht - gelijk overal ter wereld - niet 
als kosten aanmerkt. Hij vindt zijn belooning tenslotte in de 
opbrengst van zijn land, 

De uniformiteit van den aftrek doet in de landrenteheffing 
een zekere progressie ontstaan, Zij heeft mede door de ge
ringe verhooging, welke bij beplantbaarheid van de sawahs 
met nagewas wordt opgelegd, ten gevolge, dat de slechtere 
s.wahs naar verhouding belangrijk lager worden belast dan 
de velden van betere kwaliteit, 

N aar aanleiding van de vraag van den heer Thamrin op 
welke wijze de aftrek van 9 quintalen padi per ha is ver
kregen, moge worden opgemerkt dat deze hoeveelheid het 
aequivalent vormt van de hoeveelheid van 10 picol per bouw, 
welke, bij de voo,'bereiding van de wijziging van de heffing 
in de Preanger-Regentschappen, in de z,g. Pre811ger-nota van 
1895 werd besp,'oken en als een ,'edelijk gemiddelde werd 
aanvaard. 

Dat genoemde aftrek - dit is in deze de hoofdzaak - ook 
voor de htûdige omstandigheden ni et te laag is gefixeerd, 
blijkt hieruit, dat voo,' geheel Java en Madoera, met een 
sawahareaal van rond 2940 flOO ha op deze wUze bu iten de 
belasting wordt gelaten een hoeveelheid padi van omstreeks 
26,5 millioen quintalen, of anders gezegd - daal' de gemid
delde bruto-opurengst pel' ha 23 quintalen bedmagt - ruim 
39% va 11 de to t" Ie opb,'engst. Met deze cijfers voo,' oogen 
is de Hcgeering \':.111 oordeel da t cle hestaande aftrek nog 
steeds voldoet aan het gestelde doel. 

Het tweede punt van principieele beteekenis - tel' sprake 
gebracht dool' den heer Soetardjo - is de vrijstelling van 
ambtsvelden van desahoofden en andere desabestuurders op 
Java en 1\'1adocra. Daarmede zou eveneens een wijziging 
word en gebracht in de beginselen der Landrente, zooals die 
van de eerste ordonnantie van 1907 - en daarv66r reeds van 
18ï2 ftt - hebben gegolden. Vraagt mcn zich nu af. waat'om 
zulk een ingrijpende verandering thans, ter ge legenheid vlln 
de \'ool'gebl'<1 chte technische herziening, tel' sprake wordt 
gebracht, clan voert het geachte Jiel daarvoor een dri etal 
motieven aan. 

Het eerste motief is de teruggang in inkomsten der volks
hoofden, Naar aanleiding van de mededeeling in de :r.1emorie 
van Antwoord , dat aan volkshoofden, wier inkomsten bene
den het noodzakelijk minimum zijn gedaald , r eeds eenige 
jaren een tegemoetkoming van Landswege wordt verleend 
in den vorm van tijdelijke uitkeeringen, heeft de beer Soe
tardjo opgemerkt, dat deze tegemoetkoming was bedoeld als 
een gedeeltelijke compensatie van de vermindering der 001-

leete loonen op de inkomstenbelastin g. Bij interruptie wees 
ik el' r eeds op, dat het geachte Lid hier een ander begroo
tingsartikel op het oog had. dan waarover in de :Memorie van 
AntwoOl'd is gesproken. Er zijn nam elijk twee soorten van 
tegemoetkoming, een voor de collecteloonen, waarvoor op de 
begrooting 1939 f 120000 is uitgetrokken, en een voor het 
zoo juist gere]eveprcle do C'l , w~a.rvoor .f 300000 is opgebl'ncht, 
tezamen c1us f 420000, 

Als tweede motief heeft de hee,' Soetard jo, naar aanleiding 
yan dC' oplll(,l'kin~ in d~ l\[(,1l10rie van Antwoord, dat een 
vrijstellin~ van ambtsvelden zee l' ong-eljjk zou werken in 
verblll1c1 met de ornsttmcljgheic1, dat vele dOf'psbestu1l1'clprs 
geen ambtsvelcl bezitten en overig:(,lls <lr nit'g(lstl'('kth C' id en 
kwaliteit dezer velden van desa tot desa aanzienlijk VU l'i eCI'ün, 
aangevoerd dat el' in de uitoefening \'an de b('s tuUl'shHlk 
dool' cle desahoofden ook va riatie bestaat. nnI. is op ziehzel f 
uiterawrd volkomen juist, maar het geeft aan de suggestie 
\ 'all het geachtc lid toch weinig kr<1cht , omdat tnss('hen den 
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omvang van de individueele bestuurstaak en de grootte van 
het ambtsveldenbezit del' onderscheiden desahoofden geen 
enkel verband bestaat. 

Tenslotte wu een motief hierin zijn gelegen, dat de voor 
sommige gedeelten der buitengewesten op grond van de adat 
verleende vrijdom ook voor Java en Madoera kan worden ver
dedigd, omdat niet alleen de desahoofden, doch ook de regen
ten en andere functionarissen tot voor kort aan de adat vrij
dom van belasting ontleenden, ja dat de regenten zelfs thans 
nog een op de adat gebaseerde gedeeltelijke vrijstelling van 
personeele belasting bezitten. Men moet terzake evenwel goed 
onderscheiden, Mijnheer de Voorzitter. 

Zooals uit de toelichting op de ingediende ontwerp-ordon
nanties blijkt, is de in de Bali-Iandrenteordonnantie opgenomen 
vrij stelling van ambtsvelden niet anders dan het vastleggen 
van een recht, dat de bezitters van oudsher genieten. Op 
J ava en Madoera echter zijn de desahoofden en -bestuurders 
nimmer van landrente vrijgesteld geweest. Zelfs in de eerste 
eigenlijke landrenteregeling van 1872 (Stbl. 1872 No. 66) komt 
een dergelijke vrijstelling niet voor. 

Waar de heer Soetardjo op doelt, is vermoedelijk de ordon
nantie, opgenomen in Staatsblad 1907 No. 182. In deze ordon
nantie, strekkende tot instelling van een belasting op de 
bedrijfs- en andere inkomsten van aUe personen, behoorende 
tot de Inlandsche en met deze gelijkgestelde bevolking (welke 
belasting overigens niet toepasselijk was "p inkomsten uit 
den grond) was in artikel 3 o.m. bepaald, dat de inkomsten 
als zoo danig van hoofden der bevolking, landsdienaren en 
gewezen landsdienaren, zoutrnakers, ridders in de Militaire 
Willemsorde en dragers van andere van gouvernementswege 
uitgereikte eereteekens enz. enz. vrij van deze belasting zou
den zijn. 

Uit de opsomming dezer heterogene categorieën blijkt wel 
dnidelijk, dat de vrijstellingen niet op de adat gebaseerd 
waren. 

Tusschen 1907 en 1920 werden reeds verschillende dezer 
vrijstellingen ingetrokken, totdat in 1920, toen de invoering 
van een voor alle landaarden geldende, uniforme inkomsten
belasting in behandeling kwam, tevens werd besloten al de 
nog bestaande, vrij willekeurig gekozen en niet op redelijke 
basis gevestigde uitzonderingen en bevoordeelingen van be
paalde categorieën op J ava en Madoera af te schaffen. 

Ook de door het geachte lid aangehaalde gedeeltelijke 
vrijsteUing van personeele belasting, toegekend aan gouver
neurs, bestuurvoerende· residenten en regenten, is niet ge
baseerd op de adat, maal' moet worden beschouwd als een 
onderdeel van de aan deze gezagdragers toegekende repre
sentatiekosten. 

Wellicht ten overvloede kan hieraan nog worden toege
voegd, dat zoowel de landrenteordonnantie 1927 in artikel 2 
sub c, als de ordonnantie op de inkomstenbelasting 1932 in 
artikel 32 sub c een vrijstelling kennen, die werkelijk op de 
adat is gebaseerd, en die daarom ook steeds onverzwakt ge
handhaafd bleef, n.1. de vrijstelling van gronden en van de 
hoofden en bevolking del' zgn. vrije of pel'd ikan desa 's. 

Hoewel dan ook ten volle kan worde.n beaamd, dat de 
desahoofden op Java en Madoera op velerlei wijzen hun onge
twijfeld waardevolle medewerking verleenCll bii de uitvoering 
van de ovel'heidstaak, bestaat er naar het oordeel der Regee. 
ring geen redelijke grond waarom zil niet, evenals alle over
heidsdienaren, belasting zouden betalen van de dool' hen al'\ 
zoodanig- genoten in komsten. 

Op grond van al deze ovel'\vegingen bestaan bij de Re
geering overwegende bezwaren tegen opvolging van de door 
den heer Soetardjo voorgestelde, zeer iugrUpende wijziging. 

Daaraan moge nog worden toegevoegd, dat de financieelr 
consequenties van zulk een maatregel wel uitermate be
zwarend zouden zijn. Een globale berekening heeft uitgewe
zen, dat hiermede een bedrag van nie't minder dan 

f 2,2 millioen gemoeid zou zijn, dus nog een half millioen 
gulden meer dan thans in totaal door de desahoofden aan 
collecteloon wordt genoten (-+- f 1700000) . Stelt men daar 
tegenover, dat de gezamenlijke vergoeding aan volkshoofden 
in verband met den teruggang in inkomsten f 420000 
beloopt, welk bedrag is vastgesteld aan de hand van gede
tailleerde opgaven van de hoofden van gewestelijk bestuur, 
dan is het wel dnidelijk dat ook in financieel opzicht deze 
suggestie een redelijke basis ontbeert. 

Ik kom thans tot de beide onderwerpen, welke betrekking 
hebben op de door de Regeering voorgestelde wijzigingen. 

De heel' 'fhamrin heeft ter sprake gebracht de in artikel 
17 der ontwerp-ordonnanties voorkomende termijnenregeling 
en daarbij nogmaals de vrees geuit, dat de ten aanzien van 
onwillige belastingplichtigen geopende mogelijkheid om een 
betaling in twee of meer termijnen af te dwingen, in de prac
tijk ook gebezigd zal worden tegen landbouwers, die wel in 
staat en ook genegen zijn om hun landrenteschuld uit de op
brengst van den grond te voldoen, doch el' de vool·keur aan 
geven hiermede te wachten tot de uiteraard lage pl'ijsnotee .. 
ringen van de padi vlak na den oogst hebben plaatsgemaakt 
voor een hooger en daardoor meer a.anvaardbaar prtjsniveau. 

De Regeering deelt die vrees niet, i\Iijnheer de Voorzitter, 
aangezien deze kwestie de voortdurende en toegewijde aan
dacht geniet. van de bcstllul'shoofdrn. 

Hoewel Zij zich mitsdien op het standpunt blijft stellen dat 
de voorgestelde bepaling in wezen overbodig moet worden 
geacht, is de Regeering niettemin bereid in de regeeringsver
ordening tot uitvoering der landrenteordonnanties de bepa
ling, voorkomende in lid 1 van § 23 der vigeerende uitvol>
ringsvoorschriften in dezen zin aan te vullen, dat instede van 
de slotwoorden : 

"en dat bij de iuning al dadelijk zooveel doenlijk reke
ning worde gehouden met mogelijke ontheffing van land
rente" 

word t gelezen: 
"en dat bij de inning, behalve met mogelijke onthef

fingen, rekening worde gehouden met de belangen van de 
landbouwers, die een deel van hun padi dadelijk na den 
oogst hebben opgeschuurd, om uit de opbrengst daarvan 
later hun landrenteaanslag te voldoen." 

(De heer Th a m r in : Geldt dit alleen , wanneer de tani 
zooveel padi opschuurt, dat uit de opbrengst daarvan de 
geheele landrente-aanslag voldaan kan worden , of ook, wan
neer de tani slechts · zooyeel padi opschunrt, dat uit de op
brengst daarvim slechts een deel van den landrente-aanslag 
voldaan kan worden IJ 

Uiteraard is het de bedoeling, dat ook daarmede rekenin~ 
wordt gehouden. 

De Regeering vertrouwt, Mijnheer de Voorzitter, met deze 
toezegging geheel tegemoet te zijn gekomen aan den gedachten
gang, welke het geachte lid heeft geleid tot zijn suggestie. 

Terzake van de door den heer De Villeneuve aangeroerde 
kwestie moge ik opmerken, dat door het verband, dat in de 
regeling van de minimum-gl'ondhuurpl'ijzen is gelegd, lusschen 
deze prijzen en de voor de berekening 'van den landrente
aanslag vastgestelde gemiddelde marktwaarde van de padi, de 
ondernemers, die langjarige grondhuur-eontracten met de 
lnlandsche landbouwers wellsehen af te sluiten, inderdaad 
indirect mede als belanghebbenden worden bes"houwd. 

.Als zoodanig dient aan hen, evenals aan alle andere be
langhebbenden, op hun verzoek inzage te worden verstrekt 
en inlichtingen te worden gegeveu omtrent alle gegevens, 
die voor hen van beJang zijn. 

De voorgestelde nieuwe bepaling is derhalve overbodig. De 
Regeering wil het geachte lid echter gaarne toezeggen, de 
landrente-afdeelingshoofden te zullen instrueeren om belang
hebbenden op hun verzoek inzage van de padiprijs-berekenin
gen te verstrekken. 



89 

15de VERGADERING - DINSDAG 21 MAART 1939. 

Landrente-ordonnanties Java en Madoera, Bali, Celebes en Borneo (Ond . 8 (1 ). - Aanvulling 
Wetboek van Strafrecht (Ond. 104) . 

(Voorzitter, Directeur van Justitie.) 
De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van dit onder

wcrp in eersten termijn ook van de zijde der Regeel'ing beëin
digd. 

Gezlon het omvangrijke cijfermateriaal en het belang van 
de zaak wil ik op verzoek de verdere behandeling van 
het onderwerp wel uitstellen tot de volgende vergadermg, ver
moedelijk op den volgenden Dinsdag. 

Ik verzoek dan echter den leden, die voornemens mochten 
zijn een amendement in te dienen, dit zoo tijdig te doen, dat 
hrt. onderwerp in ieder geval in de volgende vergadering kan 
WOl-den afgehandeld. 

~I'hans schort ik dus de behandeling van het onderwerp op. 

A a n deo I' dei s de v oor t zet tin g der be h a n
deling van de ontwerp-ordonnantie tot 
a a 11 v u 11 i 11 g van het Wet boe k van St r a f
r ee h t m et een n i c u w nrt i keI 136 bis. (0 n d. 
104.) 

De behandeling is gevorderd tot het regecl'ingsantwoord in 
eersten tCl'mUll. 

De heel' Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! Uit de vragen en opmerkingen in de vodge VCl'

g'<ldcl'ing geuit, is afgeleid, dat er nog al verschil van meening 
over het aanhangige voorstel bestaat. 1\1:aa1', wanneer men nog 
eens na gaat, wat door de verschillende sprekers is gezegd, valt 
hel nog wel mce. El' is wel yeel misverstand geweest cn ik zal 
mijn hesl doen, dit zoovect mogelijk op te helderen. 

In wezen gaat het om een zeel' eenvoudige zaak. 
Ons Stl'arwct bo('\, heert C('11 t itc\ "misdrijven teg'cn de Konink

lijke waardigheid en tegen de waardigheid vHn den GouVel'lleUl'
Generaal". Daarin staan O.m. vier artikelen over opzettelijke 
beIeedigillg van deze hooge personen. Nu hebben zich in de 
pl'Uct(jk een aantal gevallen van zulke opzettelijke belce
digingen vool·gedaan. 

En nu bleek dat vervolging achterwege moest worden gelaten 
dan wel veroordeeling uitbleef, omdat ons Strafwetboek in het 
algemeen alleen be1eediging strafbaar ste lt onder bijzondere 
omstandigheden, die hier niel aanwezig; waren en omdat de 
jurisprudentie, de rechtspraak en de reehlslileratuur die beper
kingen ook meenden te moeten toepassen bij ecu YCl'yo]ging, 
op grond van het aantasten viJn de Koninklijke wHardigheid. 
Dit is nu volkomen irrationeel. Het gaat hiel' om feiten, 
waarvan de strafwaardigheid voor ieder weldenkende vaststaat 
en daarom is een oplossing voorgesteld, die de bestraffing van 
deze feiten mogelijk zal maken. Dus het gaat eenvoudig om een 
technische lacune van de wet die moet worden hersteld. 

Welke bedenkingen ztin hier nu tegen aangeVoerd ! Daal' 
zijn vooreerst de bedenkingen van de heeren Soetnrdjo en 
Soangkoepon. De conclusies van de beide geachte Jeel en z\jn 
geheel verschillend, maar hun uitgangspunt was hetzelfde. 
Deze beide sprekers zien in het voorstel blijkbaar een mis
kenning van de loyal e gezindheid van de lnheemsche bevol
king van Nederlanclsch-Indië. Zij zien jn het voorstel een 
vcrscherpi ng van de strafwet, gericht tegen de Inheemsche 
bevolking en zij vragen: waaraan heeft de Inheemsche bevol
ldng dit nu verdiend Y De heer Soangkoepon zegt met zooveel 
woorden: omdat de breede lagen del' bevolking hier te lan de 
geen reden tot kla gen hebben gegeven wat betreft haar 
eerbied jege ns H. M. de Koningin. 

Ook de heel' Soeta,-djo heeft medegedeeld, dat hij het nog 
nooit meegemaakt heeft, dat dergelijke opzettelijke belee
cligingen plaats hadden en hij SChrijft dit toe aan de zedeleel', 
die dool' de Javaansehe bevolking absoluut in acht wordt 
genomen, de zedeleer, die hoogachting voorschrijft voor den 
vorst, leeraar, ouders enz. 

Dit nu wordt dool' de Regeel'Îng vollwmen onderschreven. 
Het voorstel, dat aanleiding gaf tot dit ontwerp, houdt een 
z\l1snede in, die in dit verh:mcl (1f> aandacht verdient. Ik zal 

ITundcliogen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(Directeur van Justitie.) 
haal' even voorlezen. In dit voorstel werd aangevoerd, dat 
het niet-straffen van de daders in de bedoelde gevallen door 
het gl·oote publiek niet werd begrepen en ·niet werd gewaar
deerd. Nn volgt de aanhaling : 

"Imm ers dit laatste geldt in b\jzondere mate voor het 
Inheemsehe publiek, dat het historisch respect voor de 
Koninklijke waardigheid nog steeds ingeboren bezit en 
het dan ook minstens vreemd vindt dat de overheid 
tegenover deze beleedigingcn machteloos stan t." 

Regeerin g en College van Gedelegeerden zijn het hierover 
dus eens. Er is geen sprake van, dat dit voorstel uitgaat van 
een miskenning van de loyale gezindheid del' Inheemsehe 
bevolking. Maar dit is geen .. -gument tegen de voorziening, 
integendeel het is gebezigd als een argument voor. Want 
gesteld nu eens, dat omtrent andere strafbare feiten iets 
dergelijks zich zou voordoen, dat een bepaalde uitlegging van 
de wet zou tt.:n gevolge hebben, dat laten wij zeggen onder 
bijzondere omstandigheden, een moord straffeloos zou blijven. 
Als de Regeering dan, wat dan toch ongetwijfeld op haar 
weg zou liggen, zou voorstellen de wet daarvoor te wijzigen, 
zou men daartegen dan aanvoeren: maal' de Inheemsche be
yolking is toch niet moordzuchtig I 

(De heer Soa n g ko e pon: Men zou betel' doen zulke 
bepalingen voor Nederland in het leven te roepen, niet voor 
Nederlandseh-Indië. Daarom gaat het juist .) 

OIIS strafrecht bevat vele artikelen, die in het geheel niet 
beooge.ll handelingen te bestrijden, waarvan men aanneemt, 
dat zij algemeen op groote schaal voorkomen. Hoogstens 
mag men dus in dit geval vragen: Maar doen die gevallen 
zich nu wel ooit voor? De heer Soetardjo heeft die vraag ook 
gesteld en hij heeft daarhij meckgedeeld. dat hij zoo iets 
in de praktijk nooit had mecJegelll"alct. Mijnheel' de Voor
zitter I Dat kan inderdaad het geval zijn, want die voor
vallen zijn immers gelukki g n iet aan de orde van den dag. 
Ze komen inderdaad maar zelden voor en dat is ook volkomen 
verklaarbaar; dat weten de heeren zelf ook wel. Het gaat 
hiel' niet om de groote lagen van de bevolking. Dat neemt 
echter niet weg, clat cr in de laatste jaren zulke gevallen 
zi,in geweest. D e geachte sprekers weten zoo goed a1s de 
Rcg-ccl'ing, dat Cl' nu eenmaal uitzonderingen zUn, waarbij 
mell niet op loyn le gezindheid mag rekenen. 

(TIp hee l' T 11 n 111 rin: Kunt U buiten Jwt ce ne gevHl , in 
de 1\fCJllO l'ie van r.l~oelic1lting genoemd, ,nog nndere gevallen 
in dit verband nocmen 1) 

Zeke t'! Het voorstel, dat nnnJeicling heeft gcgeven tot de 
indiening van dit ontwerp, gaf zes gevnllen HRIl, die zich all e 
hadden voor~edaan in den loop vall twee jaron. Ik merk 
hierbij al dadelijk op, dat een van die gevallen een Euro
peaau betrof. Daaruit ziet men, dat het hier wel'kelijk niet 
speciaal gaat om dergelijk e uitlatingen bij de lnheemsche 
bevolking j het guat bij dit voorstel om eon iedel', die zich 
misdraagt. 

Nu i!'3 in de )[el11ol'ie vall Antwoord reeds één van die ge
vanen in details medegedeeld. Het ging daarbij om een fe i~ 
telijkheid, waarbij de beeltenis van de Kon ingin werd bescha
digd. 

(De heer Th a lil rin : Was dam·bU opzet tot belcecliging 
aanwezig?) 

Die was zee l' zeker aanwezig. Nog een dergel\ik geva l heeft 
zich voorgedaan, terwijl de andere vier gevallen hoog t bc
lecd igende uitlatingen betroCfen, welbewust! opzettelijk gedaan 
cn met con ostentatief karakter, alleen niet gedaan in het 
open baal'. Het gi llg hier n,l. niet om openbare vergaderingen, 
doch om bes lol en vergadcringen, bijeenkomsten lel' be
spreking van zaken van staatkundigen aard en dergelijke zllken 
mecl'. Nu zal de heer Soetardjo wel niet vel'wachten, dat ik 
thans in dit College de beleedigingen, die aldaar zijn geuit, 
zal gaan herhal en. Dit zou al heel wein ig in overcenstem
ming zUn Illet de zedeleer, waarn1n de heer Soetardjo heeft 
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(Directeur van Justitie.) 
gesproken, en met den eerbied aan Hare Majesteit, de Ko
ningin verschuldigd. 

(De heel' S 0 eta I' d jo: De bekendstelling van die bel ec
digingen verwacht ik ook niet.) 

Dat doet mij buitengewoon veel genoegen . De heer Soetardjo 
zal wel van mij willen aannemen, dat het daarbij niet ging 
om onberaden woorden, zelfs niet om onvoorzichtigheid in 
intiemen lcring. 

(De heer S 0 eta l' d jo : Door wie waren die beleedigiugeu 
geuit 1) 

Het wareu welbewuste, en opzettel\jke, ernstig beleedjgende 
uitlatingen . 

Mijnheer de Voorzitter! Het ging daarbij om feiten, die 
naar buiten ruchtbaarheid hebben gekregen. Wanneer de 
leden het eens goed nagaan, zullen zij zich ongetwijfeld zelfs 
enkele ·van die feiten, in de pers vermeld, kuunen herinneren. 
Het betrof feiten, die naar buiten ruchtbaarheid verkregen 
en die de loyale gevoelens van de bevolking in ruim1ln kring 
kwetsten. Het is daarvoor niet noodig in zulke gevallen om 
die beleedigingen in het openbaar uit te spreken, in het 
openbaar dan in den zin, dien de rechtspraak daaraan toe
kent. 

Er is ten deze dus een voorziening noodig en men kan 
daartegen niet aanvoeren, dat in een enkel geval nog wel 
eens een vervolging mogelijk is volgens de een of andere 
strafbepaling van geheel andere strekking. 

De heeren Soangkoepon en Blaauw hebben dit argument 
gebezigd. De heer Soangkoepon merkte reeds op, dat ver
volging dan toeh wel mogelijk was op grond van zaakbe
schadiging en de heer Blaauw sloot zich hierbij aan, hoewel 
hij daarbij wel dadelijk opmerkte, dat natuurlijk het feit 
zelf van veel ernstiger aard was. De heer Blaanw verzocht 
er echter over te mog,en worden ingelicht of nu die vervol
ging op grond van zaakbesehadigillg ook is ingesteld, het
geen hem dan toeh wel wenschelijk leek. 

Bij dit geval deden zich in verband met de beleediging ook 
nog andere feiten voor en men heeft inderdaad overwogen, 
welke strafbepaling hiel' kon worden toegepast, dus ook de 
strafbepaling wegens zaah:besehadiging. Er \vas nog een 
andere strafbepaling, die toegepast kon worden, artikel 153bis. 
El' is toen een vervolging op grond van dat laatste artikel 
ingesteld en daarom werd aan de zaakbesehadiging, die van 
veel minder belang was, geen verder gevolg gegeven. 

Maal', Mijnheer de Voorzitter, daarom gaat het hiel' niet. 
Ik wil tel' "erduidelijking van hetgeen waa.rom het hiel' wel 
gaat alweer het voorbeeld van een moord gebruikeu, welke 
onder bepaalde omstandigheden straffeloos zou blijven, waar
bij dan werd gezegd : de dader gebruikte een vuurwapen en 
overtrad aldns de bepaling, dat men binnen den bebouwden 
kom van de gemeente geen vuurwapen mag afvuren. Dit 
kan nimmer zijn een argument om te berusten in de lacune 
in de wet, waardoor de bestraffing van het ernstige feit 
waarom het dan gaat, op losse schroeven komt te staan. 

(De heer Th a m I' in: Dit zijn geen vergelijkbare ob
jecten 1) 

Mijnheer de Voorzitter! De heel' Soangkoepon had nog 
een ander bezwaar. Dit geachte lid acht de uitlegging van 
de wet, welke het uitgangspunt is van dit voorstel, onjuist. 
De heer Soangkoepon heeft in dit verband alweer eenige 
woorden gesproken, welke de Regeering volkomen kan onder
schrijven. De heer Soangkoepoll heeft namelijk gezegd, dat 
door deze uitlegging tekort gedaan wordt aall de strekking 
en het doel van de artikelen 134, 135 en 136. Hiermede gaat 
de Regeering volkomen accoord. Inderdaad, door de nitleg
ging waardoor dit vl'aagstnk op het oogenblik wordt be
heerseht, wordt tekort gedaan aan de strekking en het doel 
van deze artikelen. Dit is dan ook een der belangrijkste argu
menten voor het aanbrengen van de voorgestelde wijziging, 
want wa.t heeft men eraan, dat de heer Soangkoepon mede-

deelt, het met deze nitlegging niet eens te zijn' Het geachte 
lid zal toch zelf ook niet verwachten, dat de rechter, na 
lezing van de debatten in het College van Gedelegeerden, 
de wet anders zal gaan uitleggen. 

Wanneer de heer Soangkoepon nu zegt, dat bij de huidige 
toepassing tekort wordt gedaan aan de strekking en het 
doel yan deze artikelen, dan is er maar één conclusie moge
lijk, namelijk deze, dat ervoor moet worden gezo'rg-d, dat 
er niet langer tekort wordt gedaan aan het doel en de strek
king van die artikelen. Dat is alleen mogelijk middels de 
bepaling, zoo als deze thans door de Regeering wordt voor
gesteld. 

Nu doet zich de volgende vraag voor. El' is voorziening 
noodig, maar is nu de voorziening, welke de Regecl'ing voorstelt 
wel deugdelijk! Wat deze vraag betreft zijn er alleen bezwaren 
gemaakt tegen een onderdeel van de voorgestelde formuleering 
en wel tegen de zinsnede, welke strafbaar slelt de beleed i
ging, welke plaats vindt in tegenwoordigheid van een derde, 
die daarbij zijns ondanks aanwezig is en daaraan aanstoot 
neemt. 

Bezwaren daartegen zijn in het bijzonder voorgebracht door 
den heel' Blaauw, doeh ook bij den heer Van Helsdingen is 
eenige onrust gewekt, wat betreft de uitwerking, die deze voor
ziening zal kunnen hebben in de praktijk. 

De heel' Blaauw heeft opgemerkt, dat hierdoor de dader ge
heel afhankelijk wordt en dat wel jaren lang van een derde, 
die misschien uit wraakzucht nog lang nadat het feit gepleegd 
is, ja, zelfs wanneer het is gepleegd in den kring van gelijk 
gezinden, hiervan aangifte doet. De rechter zou dan niet in 
beoordeeling mogen treden over de vraag of er inderdaad reden 
bestaat voor het aanstoot nemen. Dit bezwaar gaf den heer 
Van Helsdingen aanleiding tot het stellen van de vraag of niet 
hier het middel erger zou zijn dan de kwaal en niet gevreesd 
moest worden voor ontwrichting van liet geheelc maatsclHlppe· 
lijk leven. 

De heer Van Helsdingen noemde een voorbeeld betreffende 
radio-uitzendingen, waaraan somtijds door het luisterende pu
bliek ten onrechte aanstoot wordt genomen. Dat ten onrechte 
aanstoot nemen kan ook hier voorkomen, en hier wordt het 
aanstoot nemen een element van het feit en dat mag de rechter 
uiet beoordeelen. 

Ook na ernstige overweging van dit bezwaar moet de Re
geering verklaren, dat Zij dit niet gegrond kan achten, Mijn
heer de Voorzitter. 

De vraag rijst, of de geachte sprekers niet cenigszins uit 
het oog verliezen, dat dit aanstoot nemen alleen bepaalt den 
aard van den kring, waarin het feit wordt gepleegd. De aard 
van de uitlating zelf, de beleediging, is niet a fbankelijk van 
de vraag, hoe een derde daarover denkt. Voorop dient te 
staan, dat el' sprake is van een opzettelijke belcediging en 
dát moet objectief vaststaan, dat is niet afhankelijk van een be
oordeeling door derden, van de aanwezigheid van derden en hun 
bewering, dat ze daaraan al dan niet aanstoot hebben genomen. 
Reeds daarom is het voorbeeld van den heer Van Helsdingen 
niet juist, hier wordt het karakter in de eerste plaats bepaald 
door het objectief vast te stellen feit, of hiel' een ernstige 
beleediging heeft plaats gehad. 

Waarom, Mijnheer de Voorzitter. dan de toevoeging: in 
bijzijn van een derde. die zijns ondanks daarbii tegenwoordig 
was en daaraan nantstoot heeft genomen? Juist ter voor
koming van aangifte betreffende uitlatingen in intiemen 
kring, aangifte door een derde, die zooiets heeft afgeluisterd, 
juist ter voorkoming van bezwaren van den aard als door 
den heer Blaauw z\in voorgebracht, zijn deze woorden in het 
artikel ingelascht. 'Vanneer zich het geval voordoet dat een 
kring, waarin de beleediging wordt geuit, niet is een intieme 
kring iu den zin waarin de geachte sprekers dit hebben aan
gevoeld en wanneer dan anderen huns ondanks getuigen 
zonden zijn van de beleedigende uitlating en daaraan aan-
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stoot nemen, dan is het niet uitsluitend een zaak van sub
jeetieven aard, maar dan maakt dit bet feit zelf gevaarlijk, 
dan heeft dit invloed op het karakter der beleedigiug, die 
clan n.l. een ostentatief karakter verkrijgt. Maar, zelfs 
wnnnCCl' men dit builen beschouwing' laat, dan nog kan 
worden g-ezegd, dat het niet zoo subj ectief is als de heeren 
het wellicht gedacht hebhen. 

Eén ding moet óók objectief vaststaan, n.1. d"at de' onvrij
willige getuige van de bclecdiging aanstoot heeft genomen 
aBll het f eit. Nu kan iemand niet jarenlang zwijgen en dan 
nog' komen -beweren, dat htj aan zulk eCn beleediging aan
stool heeft genomen. 'Valmeer iemand zijns ondanks getuige 
is Vllll ee n ,ernstige belcedig ing van de Koningin Cn hij doet 
op dat oogenblik ni ets, protesteert niet en hij wacht dan 
jarenlang, dan zal geen enkele rechter aannemen, dat de 
brleerl ige nd e wool'dcn z~jn uitgesproken onder de omstan
digheden. die de wet vereischt en zal de rechter niet 'aan
n omen, dat de getuige aanstoot heeft genomen. 

(De h (>(> I- KeI' s ten s: Waarom dan de termijn van 
12 :jnad) 

Die is genoemd door den heer Blaauw; het is de verja
ringstermijn, welke niets te maken heeft met de hier voor
gestelde \'oorzienill~. :Men kan er derhalve zeker van zjjn, 
dat iemand, die niet oogenblikkelijk protesteert en pas na 
jaren bU den rechter komt, door den rechter op het stuk 
zijnet" bewering van aanstoot nemen niet zal worden geloofd. 

(De heer S 0 eta r d jo: Zoo iemand kan daartoe zijn 
reden hebben.) 

Ieder onzer kan voor zichzelf beoordeelen, wat Ilij doen moet, 
als h\i van een dergcI\jk feit getuige is. 

'Volken invloed heeft nu de houding dcl' aanwezigen op 
het bepalen van de strafmaat'! 'Vie zich in bijzijn v<:ln vreem 
den, van mensehen tot wie hij niet in een intiemere ver
houding staat, op deze wijze misdraagt, loopt de kans dat 
een aanwezige daaraan aanstoot neemt en dan een vervolging 
uitlokt. Maal' dat verdient die persoon, en dat is iets anders 
clfln het voorbeeld dat is genoemd, wanneer het gaat om een 
intieme l<l'ing van gelijkgezinden, want daarbij is b:ij VOOr
baat uitgesloten wat dl' hec l" Blnauw vreesde. Juist de woor
den, die de Regeering in de redactie heei:t opgenom en, moeten 
voorkomen de chantage enz. waaraan het geachte lid dacht . 
Daarom acht de Regeering z\in bezorgdheid niet gegrond en ook 
niet die van den heer Van Helsdjngen over de ontwrichting 
van het geheele maatschappelijke leven, al ware het alleen, 
omdat gelukkig deze beleedigingen zeldzaam z\in. Laat men 
zich I iever houden aan het door de Regeering aangevoerde 
voorbeeld. Een man komt binnen in een kantool', ditmaal 
het kantoor van een bestuursambtenaar, waar de beelten is 
vun de Koningin hangt. en dat niet bij toeval. Hij wil nu 
eens brani zijn en tooncn wat hij durft . .Als dat gebeurt, 
da.n kan daaraan niets worden gedaan. Dit is toch zeker niet 
bevredigend, dit kan niemand van ons bevredigen. Nu is de 
redactie van deze bepaling met zorg gekozen, om te voorzien 
juist in de gevallen die zich in de practijk hebben voorge
daan en niet méér, ook niet zooveel als de heel' Soangkoepon 
in z\in rede wenschte, die vond, dat de Regeering nog niet 
ver genoeg ging. N een, de Regeering acht de hiel' opgelegde 
beperking nuttig en noodig. Het zou veel eenvoudiger kun· 
nen, wa)meer niet juist werd beoogd om de individlleele 
vrijheid in intiemen kring zoo min mogelijk aan te tasten . 
In de gevallen, die de bepaling omvat, is daarvan echter geen 
spl·uke. 

De Rcgeering moet. dus haal' voorstel handhaven, Zij is nog 
steeds ovel·tuigd, daarm ede een oplossing te hebben gegeven, 
die ann redelijke eischcn voldoet. 

Ten slotte nog iets over de woorden van den heel' De Ville· 
neuve. Deze hebben mij niet weerhouden om ernstig in te 
gaan op de bedenkingen van formeel-juridisehen aard, die te
gen het voorstel werden aangevoerd, maar het heeft mij toch 
goed gedaan om bij al deze angstige bedenkingen ook deze 

(Soangkoepon.) 
stem te hebben gehoord, die zeide, dat het ons aller plieht 
is om een einde te maken aan den misstand, dat tegen der
gelijke feiten niet kan worden opgetreden. Wij zijn dat in
derdaad verplicht, ook en niet in de laatste plaats aan de 
bevolking van dit land, ongeacht den landaard, aan de lands
bevolking, die zelf dergelijke feiten ernstig veroordeelt. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De Regee
ring heeft o.a. als motief voor de wijziging van het bewuste 
artikel juist genoemd den weinig eritisehen zin van de breede 
massa der bevolking. De Regeering noemde een voorbeeld van 
een Europeaan, maar die kan toch, als ik het wel heb, niet 
worden gerekend tot de breede massa del' bevolking. MUn 
bezwaar moge ik hier onder nog eens uitvoeriger uiteenzetten. 

\Vanneer men eenvoudige en begrijpelijke begrippen, welke 
voor onze samenleving, reeds duidelijk zijn, nog meel' gaat 
verduidelijken, kan dit gemakkelijk tot verwarring leiden. 

Indien men b.v. het begrip zwart of wit nog wil interpretee
ren door allerlei omschrijvingen, vrees ik, dat deze interpretatie 
straks de werkelijke beteekenis van het begrip zwart of wit 
zal vervagen, d.w.z. dat met deze beteekenis in onze wetgeving 
anders wordt bedoeld dan met die in ollze maatsehappelijke 
samenleving. 

Kortom, ik zie de noodzakelijkheid van deze verduidelijking 
niet in, omdat de bewoordingen van de artikelen 134, 135 en 
136 ,"an het wetboek van strafrecht een ruimere en duidelijkere 
strekking hebben dan die van het voorstel der Regeering. 

De genoemde artikelen van het strafwetboek spreken ook 
niet van de openbaarheid; openbaarheid is hier derhalve niet 
vel'eischt. 

Ook in de dool' de Rcgeel'ing genoemde gevallen is de 
strafbaarstelling va n de fciten dOOI' het bestaan van de arti
kelen 134, 135 en 136 mogelijk. De voorwaarde hiervoor is 
slechts de opzet en niet het al dan niet uiten vall de beleed i
ging in het openbaar. 

Ik deel verder volkomen de meening van ~I{r . T. J. Noyon, 
wanneer hij op pagina 66 van de vierde druk van zijn wetboek 
van strafrecht verklaart, dat met het oog op de personen, 
tegen wie het misdrijf ~eplecgd WOl'dt, elke heleec1 \gh"\g een 
zoodanig ernstig karakter draagt, dat de onc1cl'schc.idlngen van 
t itel XVI buiten aanmerk ing blij n' ll. 

Indien deze rechtsgeleerde evenwel van oordeel is, dat de 
bepaling van het laatste lid van artikel 261 van het Nederland
sche wetboek van strafJ-echt - d.i. artikel 310 van het wet
boek van strafreeht voor deze gebieden - cloor den verdaehte 
te 'zijnen voordeele kan worden ingeroepen, kan ik mti met 
diens meening niet vereenigen, omdat m,i. elke beleediging 
van den Koning of de Koningin in welken vorm ook, steeds 
in elk geval onvoorwaardelijk als axioma wordt aangenomen 
"in strijd te zijn met het dienen der a]gemeene belangen" en 
derhalve ook niets te maken heeft met een eventueel nood
zakelijke verdediging van een verdachte of beklaagde. Het 
laatste lid van artikel 310 van het wetboek vun strafrecht is 
derhah'e krachteloos, zood ra het geldt bcleediging of smaad, 
den Koning of der Koningin aangedaan, omdat zij alszoodanig 
de personificatie van de algemeene belangen z~in. Daarom zijn 
z\i ook volgens artikel 53 van de grondwet onschendbaar. Juist 
in dit vel'band nemen de regeerende vorsten in ons staatsbestel 
een andere en bijzondere positie in, verschillend van die van 
elk ander. 

Wanneer eeht",· de verbreking vall cle coneordantie met 
het Nederlandsch strafwetboek ten deze gerechtvaardigd 
wordt geacht, om paal en perk te stellen aan een of aan 
elken gezagsondermijnenden invloed als gevolg van den wei
nig cr itischen zin van de breede lagen der bevolking d.i. de 
Inheemsche bevolking hier te lande, dan kan ik de voorge
stelde wijziging van het wetboek van strafrecht zeker niet 
aanvaarden, omdat ook zonder het bestaan van deze straf
bepalingen de Inheemsche bevolking steeds den verschuldig-
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den eerbied voor onze Koningin heeft en zal hebben. Dit ligt 
trouwens ook geheel in de lijn van de heerschende adat 
en den Islamietischen godsdienst. De Inheemsche bevolkin g 
vindt het natuurlijk en vanzelfsprekend, dat men eerbied 
moet hebben voor H. M. de Koningin en haar Koninklijken 
vertegenwoordiger in deze landen. 

In de Memorie van Antwoord zegt de Regeering: 
"De Regeering vermag niet in te zien, dat de voor· 

waarde van "tegenwoordigheid van meer dan vier per
sonen" de strafbaarheid vnn subjectieve beoordeeling 
afhaukelijk zou stellen. Die voorwaarde toch beteekent 
niet, dat indien meer dan 4 personen mededeelen dat zij 
zich 'geschokt voelen door een ten aanzien van hooge 
personages gebezigde uitdrukking, zulks stellig tot een 
veroordeeling zal leiden. Het beleedigende karakter der 
gebezigde woorden zal objectief moeten komen vast te 
staan en daarnaast zal moeten blijken, dat zij geuit zijn 
in tegenwoordigheid van meoc dan 4 personen. Deze 
laatste voorwaarde heeft dus juist de strekking om de 
strafbaarheid te b e ver ken en het feit niet strafbaar 
te stellen, indien het in intiemen kring gepleegd is. " 

In dit verband vraag ik mij af, of beleediging, den Koning 
of der Koningin aangedaan in tien of honderd verschillende 
intieme kringen ongestraft mag plaats vinden. 

Ik zag daarom liever, dat de Regeering dit voorstel, als 
zijnde onnoodig of ongewenscht, terugneemt. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Hoewel ik 
waardeering heb voor de wijze, waarop de geachte Regeerings
gemachtigde gepoogd heeft de bezwaren van de zijde van het 
College te ontzenuwen, moet ik als mijn meening bekend
stellcn, dat hij daarin niet ten volle is geslaagd. 

(De heer D e V i 11 ene u v e: U spreekt h ier voor Uzelf, 
niet namens het college. 

De b eer '1' bam rin: Dat sp1'eckt vauzelL ) 

De Voorzitter: De heer Soetardjo spreekt namens zijn 
groep. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil slechts 
op eeu enkel punt ingaan, nam elijk op de opsomming van 
de gevallen, welke der Regeering bekend ziju en die aanlei
ding zijn geweest tot de indieuing van dit ontwerp. Als ik 
mii niet vergis heeft de Regeering slechts twee gevallen ge
noemd. Het ééne geval betreft dat waarbij een Europeaan 
schuldig was en het andere betreft een uitlating in een beslo
ten vergadering. 

(De heer Ent h 0 ven, directeur van Justitie: El' waren 
zes gcvallen.) 

Ik heb maar twee gevallen hooren noemen. 
(De heer E Jl th 0 ven, directeur van Justitie : U herinnert 

zich de bijzonderheden van twee gevallen, maal' ik heb van 
andere gevallen ook bijzonderheden medegedeeld.) 

Het is niet mijn bedoeling, dat de Regeering een uitvoerige 
beschrijving geeft van wat zooal gezegd is. 

(De heer Th a m I' in: Maal' daar komt het toch op aan 1) 
Neen, Mijnheer de Voorzitter, bij mij komt het aan op het 

voorkomen vau veelvuldige gevallen, die de indiening van 
dit ontwerp noodzakelijk zou maken. n{ zou het daarom 
zeer op prijs stellen, indien de Regeering alsnog die feiten 
bekend zou willen stellen, en met name in al die gevallen zou 
willen mededeelen, van welken landaard de schuldigen waren. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft de indiening van deze ontwerp
ordonnantie in zijn antwoord nog eens gekarakteriseerd als een 
poging tot het wegnemen van een technische lacune in om! 
strafwetboek, een lacune, die zou ziju ontstaan doordat dc 
jurisprudentie de artikelen 134, 135 en 136 op een dusdanig 
enge wijze iuterpreteert als vermoedelijk niet in de bedoeling 

(Blaauw.) 
heeft gelegen, eu in ieder geval zoo, dat daardoor feiteu welke 
uiteraard strafbaar worden geacht, niet voor vervolging in 
aanmerking kunnen worden gebracht. Wanneer ik iu eerstcn 
termijn enkele bezwaren tegen de redactie van het nieuwe, in 
te voegen artikel 136 bis heb aangevoerd, hoop ik niet, dat de 
geaehte Regeeringsgemachtigde daaruit de conclusie zal hebben 
getrokken, dat ik niet bereid zou zijn geweest deze technische 
lacune weg te nemen. Integendeel, ik ben volkomen bereid 
daartoe mede te werken, maal' aan den anderen kant acht ik 
het ook mijn plicht om uiterst onaangename conscqucnties van 
deze nieuwe redactie onder de aandacht der Regeering en van 
het College te brengen. Ik kan op het oogenblik reeds ver
klaren, dat ik door het betoog van den geachten Rcgeeringsge
machtigde ten aanzien van een onderdeel van mijn uanm erldn
gen in eersten termijn ui et volledig ben tevreden gesteld. 

Iu de eerste plaats zou ik dan nog eens willen terugkomen 
op de vraag, welke ik in eersten termijn heb gesteld, of in 
het geval, dat als voorbeeld in de Uemorie van Antwoord 
is genoemd, n.l. van het werpen van een voorwerp naar een 
portret van H. M. de Koningin, waardoor dit werd bescha
digd, een strafvervolging is ingesteld en, zoo ja, hoe die 
vervolging dan is verloopen . n, heb die vraag gesteld niet 
omdat ik niet besef, dat in djt geval de zaakbeschadiging 
een volkomen ander soort strafba ar feit is dau in werkelijk. 
heid is gepleegd, maar omdat in de ~femorie van Antwoord 
o.m. uitdrukkelijk het volgende is gezegd: 

"Indien de zooeven aangehaalde omschrijving niet in 
de nieuwe bepaling wordt opgenomen, zou in den ver
volge een dergelijk feit - evenals tot nu toe - straffe
loos blijven." 

Het gaat juist hjerom, of een dergelijk feit straffeloos is. 
Nu heeft de geaehte Regeeringsgemachtigde gezegd, dat 

men hier een verv01ging heeft gepoogd op grond van art. ]53 
bis, verstoring van de openbal'e ord e, m[lal' niet ten aanzi en 
van zaakbeschadiging. 

Ik wil van dit punt afstappen, omdat wij inderdaad wel 
wat naast het hoofdfeit praten, maar ik heb dit uitsluitend 
gezegd op groud van een mijns inziens al te boude uitspraak 
in de Memorie van Antwoord. 

Mijn tweede bezwaar betrof het opnemen in de redactie van 
het artikel van een snbjectief element ten aanzien van het 
strafbare feit, nl. het subjectieve element van het "aanstoot 
nemen." 

Nu heeft de geachte Regeeringsgemachtigde verklaard, dat 
zelfs dit subjectieve element objectief moet vaststaan, wil een 
strafvervolging mogelijk zijn. 

Mijnheer de Voorzitter! Juist ten aanzien van dit punt kan 
ik den geachten Regeeringsgemaehtigde niet volgen. Want 
"aanstoot nemen" betreft ecn innerlijke reactie, ten aanzien 
waarvan iedere waarneming voor een buitenstaander onmo· 
gelijk is. Het is heel goed mogelijk, dat ten aanzien van het
zelfde feit een aantal aanwezigen zeer verschillend reageert. 
Een aantal personen zal geen aanstoot nemen aan een bepaald 
feit, terwijl een ander aantal personen daaraan wel aanstoot 
nemen zal. Of er ergens aan een bepaald feit aanstoot zal 
worden genomen, is een kwestie, die buiten iedere waarneming 
omgaat behalve vau dengeen, die daarbij is betrokken. 

(De heer S 0 eta r d jo: Zeer juist.) 
Ik begrijp dan ook niet, dat de geachte Regeeringsgemach

ti gde aan den rechtcr de bevoegdheid toeschrijft om in be
paalde omstandigheden objectief vast te stellen ten aanzien 
van een bepaald persoon, of dat aanstoot nemen al dan uiet 
aanwezig is geweest. 

(De heer K ers ten s: Dat wordt toch ook niet gevraagd!) 
Dat wordt nu juist wèl gevraagd. 
(De heer K ers ten s: Dat geloof ik niet.) 
Mijnheer de Voorzitter ! Wanneer ons geacht medelid, lIe 

heer Kerstens, den tekst vau de ontwerp-ordonnantie voor 
zich neemt, zal hij aan het eind van de redactie van het 
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nieuwe artikel 136bis kunnen lezen, dat ook vervolgd wordt, 
wanneer er een beleediging is geuit in tegenwoordigheid van 
een derde, die daarbij zijns ondanks aanwezig was en daaraan 
nn nstoot nam. 

Mijnheer de Voorzitter! Nog eens herhaal ik: dat "aan
~toot neme.n ' ) is een inwendige, uiterlijk niet waarneembare 
J'eactic, noch waal'neembaar \'001' den rechter noch voor den ver
volgenden ambtenaar, zoodat ik meen - zooa ls ik in eersten 
tel'mijn reeds heb gezegd -, dat door dit subjectieve element 
ontgaande aan de beoordeeling van een rechter iemand, die 
een beleediging heeft geuit ten aanzien van bet Koninklijk 
Huis, of den Gouverneur-Generaal, 12 jaren lang afbankelijk 
blijft van het bon vouloir van degenen, die daarbij aanwezig 
zijn geweest. 

Ons geacht medelid, de heer Kerstens, beeft tijdens het 
antwoord van den geachten Regeeringsgemachtigde geïnter
I'umpce rd: Waarvoor dient dan cUe termijn van 12 jaar! Daar
op heeit de geaehte Regeeringsgemachtigde gerepliceerd: 
Die 12 jaar hebbcn met het voorstel van de Regeering niets 
to makcn. Doch cUt lijkt mij een beetje bond gezegd . De 
geachte Regeeringsgemachtigde heeft er inderdaad naar ve'r
wezen, dat deze 12 jaar niet in den tekst van de ontwerp
ordonnantie staan vermeld, doch zij zijn daarmede onverbre
kelijk verbonden, omdat een feit, vallende onder art. 136bi." 
12 jaren lang voor vervolging jJl aanmerking komt, zoodat 
12 jal'cn lang iemand, die bij een beleediging tegenwoorcUg 
is gcweest, VOOI' den dag kan komen met een aanklacht en 
voor den rechter za l kunnen verklaren, dat die beleecUging 
is g-ellit en dat hU daaraan destijds aanstoot heeft genomen. 

\Vannccl' de geachte Rcgccl'ingsgemachtigde dan ook vel'
kla:11'I, dat do ,-uu'd van den kring, waarin dergelijke bel cC'
digin~en zijn geuit, beslissend is voor de vI'aug of al dan ni et 
tot vel'volging kan worden overgegaan, kan ik ook ten aanzien 
daarvan niet aannemen, dat dit i.n de practijk in den vervolge 
vast za I staan. Ik wil gaarne met den geachten Regcerings
gemachtigde aanncmen, dat het artikel volgens den gedachten
A:an~. dien hU heeft aangegeven, dient te worden geïnter
pl'ctc'el'd, dorh dan - on dat was ook de strekking van mUn 
betoog in ee rsten tOl'mijn - komt het mij gcwenscht voor, 
dit uitdrukkelij k in het artikel vast te leggen en dit niet over 
te laten aan cen ll1ogel~jkc ontwikkeling van de jurisprudentie. 

En'nals de gcachte Regecri ngsgemachtigdc heb ook ik de 
woorden van den heer De Villeneuve nog tot het laatst bewaard. 
Dit geachte lid heeft eenige opmcrkingen gcmaakt tcn aanzicn 
vun mUn betoog in eersten termijn, waardoor de schijn kon 
worden gewekt, dat dit geachte lid en ik ten deze zeel' veel 
in opvatting verschillen. 

Ik geloof niet, dat dit juist is en ik wcnsch verder ieder 
misverstand, dnt ten aanzien van dit punt zou kunnen be
staan, weg te nemen . '\7al1l1eer hieruit geconcludeerd zou 
kunn en worden, dat ik moeilijkIleden in den weg zou willen 
leggen bij het wegnemen van de bezwaren verbonden aan 
het straffen "an strafbare feiten, dan wil ik uitdrukkelijk 
verklaren, dat ik ten aanzien van dit punt niet vel' afsta van 
den lwer De Vill elleuve. Ik e indig met het uitspreken van 
den wcnsch, dat in de redactie van dit artikel zuiver wordt 
vastgelegd, lwtgeen bedoeld wordt en ni et aan het toeval 
van de jurisprudentie wordt overgein ten hoe in bepaalde 
geva llen zal worden geageerd. 

De heel' Van Helsclingen: Mijnheer de Voorzitter! Naar 
aanleiding van het over het algemeen sterke betoog van den 
geaehten Regeeringsgemachtigde, zou ik toeh nog het vol
gende willen opmerken. 

Met den geachten Regeerin gsgemachti gde kan ik het argu
ment van de heeren Soetardjo en Soangkoepon niet als deug
del\ik aanvaarden, speciaal niet van laatstgenoemde, waar deze 
zegt: 

"Wat de autocbthonc bevolking betreft, beboeft hier
Ha.ndelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(Directeur van Justitie.) 
voor echter geen vrees te worden gekoesterd, omdat, 
voorzoover mij bekend is, althans in de zedeleer van de 
Javaansche bevolking een bepaling bestaat, waarbij 
wordt voorgehouden, dat men hoo gachting dient te 
hebben voor den vorst, den leeraar (onderwijzer ) en do 
ouders en bU mijn weten wordt dit voorsehrift uit de 
zcdeleer steeds hoog gehouden." 

Hoe sterk dit ook moge gelden voor de breede massa, het 
gaat hier jujst om overtreders van de zedeleer en dan is 
hct natuul'1ijk niet gewenscht, dat voor een enkcic overtreding 
een strafbepaling wordt geschapen, maar wèl dat als zich 
zulke ernstige feiten meermalen voordoen, deze ook gestraft 
kunnen worden en dan is het redelijk, dat indicn el' lacunes 
zijn in de strafwet, deze worden opgeheven en de strafwet 
wordt aangevuld, zoodat een overtreder van de zedewet niet 
straffeloos zijn gang kan gaan. Dit is dringend gewenscht, 
omdat juist door het optreden vall dergclijke overtreders de 
zedeleer in haar kern wordt aangetast terwijl tel' handhaving 
van die zeqeleer een doortastend optreden noodig is. 

(De heer Soa n g koe pon: Daardoor wordt alleen ver
warring gesticht bij de Inheemsche bevolking.) 

Dat geloof ik niet. Wannecr de heel' Soangkoepon zegt, dat 
het bestaande artikel in het strafwctboek te eng wordt uit
gelegd, dan kan ik daarmede volkomen accoord gaan. Juist 
is echter wat de Regeeringsgemachtigde heeft gezegd, dat door 
de enkele opmerkingen, die in dit college zijn gemaakt, de in
terpretatie del' rechterlijke macht zeker niet zal worden gewij 
zigd, en het daarom zij.n nut zal hebben ter voorkoming van 
een verdere onjuiste interpretat ie de wet aan te vullen. 

Mecr dan bij ons geacht medelid, den hecr Blaauw, is mijn 
vrces, die ik de vorige maal heb geuit, dOOl' de rcde \"ö.1Il don 
geachten Rcgecl'ingsgcmachtigdc voor een groot deel weggeno
men. Ik zou echter de Regeering nog willen vragen of het 
bezwaar door deu heer Blaauw aangevoerd ten aanzien van 
het subjectieve element, gelegen in de woorden: "en daaralln 
aanstoot neemt ", niet alsnog kan worden weggenomen. 

D e Regeeringsgemachtigcle heeft verklaard, dat het subjec
tieve element van aanstoot nemen door den rechter toch op 
zijn innerlijke waarde moet worden get.oetst en dus niet als 
een obje('tief clemont. van het strafbaar [eit moe\.. worden 
aangemerkt. De aangc\'Cl' zal dus bewijzen moet en aanVOC'I'cn, 
zoodnt de rechter "cdelijkerwijzc lllag aanncmen, dat ten I ijdo 
van het plegen van het delict door hem aan woord of daad 
aanstoot genomen is. 

Dit staat evenwel niet duidelijk in het artikel vermeld. Ik 
vraag mij daarom af of niet misschien een oplossing gevonden 
kan worden in dien zin, dat in hct artikel zelf wordt inge
lascht, dat de aangever aannemelijk moet mnken J dat in
derdaad aanstoot genomen is ten tijde van het plegen VUlt 
het delict, dan wel, dat in het tweede lid van het art ikel 
een som'tgelijke bcpulLng wordt opgenomen, wtlardool' de Vl'èeS 

van den heer Blaauw in deze wordt ondervangen. 

De heel' Enthoven, directeur van Justitie: Mijnheer de 
Voorzitter! De opmerkingen van den heel' Soangkoepan ge · 
ven mij aanleiding tot enkele beschouwingen. Dit geachte 
lid heeft zijn verbazing erover geuit, dat een van de gevallen, 
die de Regeering aanleiding hebben gegeven tot het indienen 
van deze voorstellen, een Europeaan betroÏ, die 11iet gCl'clwnd 
kan worden te behooren tot de breede lagen dcr bevolking, 
woorden, di e èn in de :Memorie van Toeli chting èn in de J\le · 
morie van Antwoord voorkomen, 

Er heerscht hier nog altijd een misverstand. Wanneer het 
hier gaat om een strafbepaling, dan is die strafbepaling mis
schien gericht tegen een enkeling, die zich misdragen heeft. 
Maar ze heeft nog een verdere strekking, ze beschermt ook de 
rechtsorde, de samenleving. Wanneer zich feiten voordoen als 
waarvan hier sprake is, onverschillig of die IJl! wOl'den gepleegd 
door een Europeaan of een niet-Europeaan, hebben die feiten 
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invloed op de rechtsorde, op de samenleving, in de eerste plaats 
op de Inheemsche samenleving. Dat is het verschil in gezichts
punt tusschen den heer Soangkoepon en de Regeering. Met 
betrekking tot zijn aanhaling uit het bekende boek van Noyon 
kan de Regeering mededeelen, dat ook Zij Noyon heeft geraad
pleegd en daarin steun heeft gevonden voor haar opvatting. 
De heer Soangkoepon kan daarin ook vinden, dat de artikelen, 
waar het hier om gaat, ondanks hun volkomen duidelijkheid en 
hun ruime redaetie, door de jurisprudentie toeh niet zoo wor
den toegepast als de heer Soangkoepon het wenseht en dat 
komt, doordat men daarin nu eenmaal de woorden "opzettelijke 
beleediging" aantreft en de rechter er van uitgaat, dat deze 
woorden ook voorkomen in artikel 316 W. v. S. en dat er 
daarom alleen kan worden gestraft, wanneer een beleediging 
in het openbaar dan wel in tegenwoordigheid van derden 
plaats heeft. 

(De heer Soa n g koe pon: Maar het staat toeh niet in 
de desbetreffende artikelen.) 

Het is nu eenmaal niet anders, de jurisprudentie meent, 
dat· het minimum van artikel 316 ook dient te worden toegepast 
bij de artikelen 134, 135 en 136 W. v. S. en men is het er 
.over eens, dat dit ook juist is. 

(De heer Soa n g koe pon: In die drie artikelen wordt 
de openbaarheid niet vereischt.) 

Maar de rechter eischt haar. 
(De heer Soa n g koe p O.n: Dat geeft aanleiding tot 

verwarring, omdat de rechtel' iets eischt, wat ,niet in die 
artikelen is voorgeschreven .) 

Dat geeft volstrekt geen aanleiding tot verwarring; men 
weet precies, hoe de rechter de artikelen toepast; men heeft 
jn sommige gevallen niet alleen afgezien van een vervolging, 
het is ook als vanzelfsprekend gevoeld en ook het Hof zal 
.zich op dit standpunt stellcn . Er is dus geen onzekerheid 
·en wanneer men nu bepaah, dal die eisch niet in die 
mate geldt voor dit artikel, behoeft el' voor onzekerheid ook 
geen vrees te bestaan. 

(De heet· Soa n g koe p 0 TI: Het gaat om de toevoeging: 
in het openbaar.) 

Niettemin kan de Regeel'ing geen gevolg geven aan de 
suggestie van den heel' Soangkoepon om het voorstel terug 
te nemen, aangezien daarmede niet zou worden bereikt wat 
de Regeering en het geacbte lid beide wenschen. 

Mijnhe,," de Voorzitter! De tweede spreker, de heer Soe
tardjo, is helaas nog niet overtuigd van de noodzakelijkheid 
van deze voorziening en verzoekt de Regeering, alsnog be
kend te stellen welke feiten Zij hier op het oog had. Nu 
kan men een feit op verschillende manieren bekend stellen. 
De Regeering zou den heer Soetardjo inzage kunnen geven 
van de relazen, die ik zelf onder de oogen heb gehad, milf
sehien zou bem ook inzage kunnen worden gegeven van de 
dossiers, die op het bedoelde feit betrekking hebben. Maar 
dat zal bij nauwelijks verwachten. Maar men kan een feit 
ook aanduiden en dat heeft de Regeering naar beste weten 
gedaan. Als de heel' Soetardjo dan vraagt naar den landawrd 
van de betrokkenen, dan kan ik hem alleen toevoegen, dat 
ik die heb medegedeeld: in een geval betrof het een Enro
peaa.n, in de vijf andere gevallen betrof het een inheemsehe. Ik 
ZOUl zelfs voor hem kunnen nagaan of dat een lnheemsche was 
nit W est-, Midden- of Oost-Jan. maa'r de Regeering gelooft 
toch niet, dat wij zoover behoeven te gaan, daar gaat het 
bier tenslotte niet om. Het gaat er om, dàt dergelijke feiten 
zich voordoen en een bijzonder slechten invloed kunnen en 
moeten hebben op de Inheemsche bevolking, als daal' niet 
tegen wordt opgetreden. 

De heer Blauuw, :à1:ijnheer de Voorzitter, heeft nog iets 
in het midden gebracht met betrekking tot de zaakbescha
diging en de Regeering begrijpt volkomen, wat daartoe de 
aanleiding was. Nu is een beleediging op verschillende 

manieren uit te voeren. In dit gevnl deed zich het feit voor, 
dat het beschadigde voorwerp den verdachte niet toebehoor
de. Ma,.r het is ook mogelijk, dat het hem wèl toebehoort; 
het kan ook zijn, dat het op tal van andere w(jzen gebeurt. 
Daarom is men er inderdaad niet zeker van, dat een ver
volging zal plaats hebben. Ten slotte is dit een bijzaak, 
waardoor het geachte lid zijn houding wel niet "al laten 
bepalen. Belangrijker is, wat de heer Blaanw nog in het 
midden bracht over het subjectieve element, het aanstoot 
nemen door derden, waarvan dool' mij is gezegd, dat dat 
toch ook weer objectief moet vast staan. Nu geloof ik, dat 
het verschil tnsschen het geachte lid - en ook den. heer 
Van Helsdingen, die daarnaar nog heeft gevraagd - en de 
Regeering eigenlijk hierin ligt. Men stelle zich even voor, 
dat een dergelijke beleediging plaats heeft en daarvan Oll
middellijk, althans spoedig er na, aangifte wordt gedaan. 
Wauneer dan de aangever daarbij verklaart, dat hij aanstoot 
heeft genomen, zal inderdaad de rechter niet nog eens in 
twijfel trekken of dat wel 'zoo is. In zooverre heeft men 
inderd",ad te maken met een innerlijke reactie cn de rechter 
zal niet zeggen, dat hij die niet gelooft. De aangever heeft 
dan dus alles .gedaan, wat van iemand met zulk een inner
lijke gezindheid is te verwachten. Staat men voo I' het geval. 
waaraan de heer Blaauw nog .altijd denkt, dat men jaren 
later met. de aangifte komt, dan gaat het Cl' niet om, dat de 
ambtenaar van het Openbaar Ministerie nader bewijs zal vra
gen dat inderdaad aanstoot is genomen, maar dan zal 
ieder normaal denkend persoon ontkennen, dat er aanstoot 
is genomen. Het is immers eenvoudig ondenkbaar, dat een 
burger van dit land aanstoot aan een beleediging van de Ko
n:ingin neemt en daarover dan jaren lang niet meer spreekt, om 
na 10 of 12 jaar daarmede voor den dag te komen. Dat is dus 
de negatieve kant van de ZHUk. Positief behoe ft men ni et te 
bewijzen, dat men aanstoot heeft genomen, wanneer men 
slechts doet, wat onder dergelijke omstandigheden van ieder 
normaal burger wordt verwacht. 

(De heer B I a a uw: De verklaring, dat aanstoot is ge
nomen, voldoet aan de redactie van het artikel. ) 

Hoe zou de heer Blaauw zich zelf als officier van justitie 
tegenover zoo'n geval stellen, wanneer hij aang-ifte krijgt vall 
iemand, die zegt dat tien jaar te voren in zijn b\iz~il1 iets is 
gezegd en hij daaraan aanstoot heeft genomen Y 

(De heer ' B I a a uw: Als officier van justitic zou ik de 
vervolging kunnen nalaten, maar als rechter zon ik de straf 
moeten uitspreken.) 

Dat zou ook de rechter niet doen. De verklaring, dat lIlen 
tien jaar geleden aanstoot heeft genomen en aan die inner
lijke reactie geen uiterlijk gevolg. heeft gegeven, is onaanne
melijk. 

(De heer S 0 eta r dj 0: ~o~dt U op dit punt ecn grens 
kunnen aangeven I) 

De vraag is maar, of men dit nog uitdrukkelijk in de bepa
ling kan vastleggen, dan wel of men de zaak moet overlaten 
aan de jurisprudentie. Men kan zich bij een wctsbepaling 
allerlei casusposities denken en vragen, hoe het nu met de 
bewijzen zal gaan; men kan zich allerlei moeilijkheden voor
stellen en nu kan men vragen dit alles in de wet vast te leggen, 
maar ik geloof niet, dat de wetgever daarmede op den goeden 
weg zou zijn. 

Het spreekt van zelf, dat in het eene geval het bew(isrecht 
zal medebrengen, dat er geen vel'oordeeling zal mogelijk zijn 
en in het andere geval zal dat wel kunncn. Toch kunnen wij 
niet meer doen dan verwijzen naar de bewijsl'egels van ons 
recht, terwijl in dit geval wordt verwezen naar wat voor den 
rechter vanzelfsprekend moet zijn. Ik geloof dat wij, dool' dit 
nu nog eens in de wet te fOl'tnuleeren, de zaak veel te in
gewikkeld zouden maken en daardoor eerder verwarring zal 
ontstaan. 

De Regeering is dus toch nog overtuigd, dat men zonder 
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(Blaauw, Wiwoho, Soetardjo.) 
aanvulling van deze bepaling er niet bezorgd voor behoeft te 
zijn, dat die kwade gevolgen die de heer Blaauw vreest, zich 
zullen vool'doen. 

De Regecl'ing heeft mot genoegen van den heer Van I-Iels
dingen VCI'nome n , dat hij niet meer zOO VOl' van do Regccl'ing 
~[staat. al was z.i. toch die kwestie van het subjectieve element 
nog niet gehee l opgelost; missch ien zal hetgeen ik daarover 
nude l' aanvoerde. het geachte lid nog iets vCI'der hebben 
overtuigd. 

Tcn slotte nog één punt, Wanneer lUen denkt aan de 
gcvna l'l\ikc gevolgen, verklikkerijen en aangiften nog jaren 
later van dingen, waarbij geen getujgen zijn geweest en 
waaraan de r echter geloof zal hechten , ook al is er uiterlijk 
niets vall gebleken, vl'aag ik mij af: aan welk land denkt 
men! Toch niet aan Nedcrlandseh-Indië! 

(De heer Th a m ri n: Aan een kolouie, 
De heer Kel'stens: Die zijn er niet meer.) 
Dat bij onze r echters en bij ons bewijsrecht zulke gevallen 

zieh zullen voordoen, acht ik onmogelijk, 
Ik meen het ('ol1ege dan ook met gerust heid te mogen aan

bevelen het vooI'stel del' Regeerillg te aanvaarden. 

De Voorzit ter : Thans kan worden overgegaan tot de 
stemmingen. 

A a n deo I' dei s d es tem min g 0 ver a I' t i
k e i 1 van de ontwerp-ordonnantie. 

1 k geef ~eleg'cnheid tot stemmotiveCl'i ng. 

Dc hcer Blaauw: Mijnh cer de YOOl'zitter! Ik kan niet 
verklaren, dat ik ten opzichte van de hoofd kwestie, welke 
ik in tweeden termijn nog eens behandeld heb, overtuigd ben. 
Ik zal niettemin vóór artikel 1 en vóór het geheele ontwerp 
stemmen, om den goeden wil der Regeeri ng niet te belem
meren. 

De heel' Wiwoho: Mijnh eel' de Vool'7.itter! Ik betl'em 
het. dat de Re~eC't'il\g den vool'gestelclcn maatregel noDelig 
heeft geoordeeld. Ik b~tTeUl' het zecr ernstig, dat deze maat
schappij ecn dergelijke regel ing wordt voorgeschreven, om
dat ik vertrouw, dat dergelijke delictcn in hun algemeen
heid niet zullen voorkomen, waar de massa der bevolking 
terzake een eigen hooge opvatting heeft, 

Naar mijn meening zou door deze regeling zelfs aan de 
hoogheid van de hoo gsten in den lande getornd knuuen 
worden. 

Ondanks dit alles zou ik echter niet gaarne medewerken 
aan het bevorderen van het niet-tegengaan van deze delicten. 
Daarom zal ik vóór artikel 1 en vóór het geheele ontwerp 
stemmen . 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit mij 
bij de stemmotivcerillg van den heer Wiwoho a·an. 

Artikel 1 wordt in stemming gebracht en aangenomen met 
14 stemmen vóór en 2 stemmen tegen, 

v Ó Ó I' ~temmen de leden : 'Viwoho, Roep, Kan, Van Ar
d(>lllle, Sosrohadikoesoemo, iKerstens, Blaauw, Soetardjo, Kar-

(Yo Heng K.a.m, Soetardjo e,a. ) 
towisastro, Van H elsdingen, Verboom, De Villeneuve, Yo Heng 
Kam en de Voorzitter. 

T e gen stemmen de leden: Tluimrin en Sangkoepon. 

Artikel 2 en de ontwerp-ordolUlantie in huur geheel worden 
achtereenvolgens zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 
de laatste onder aanteekeuing, dat de heeren Thamrin en 
Soangkoepon geacht willen wOl'den, tegen te hebbcn gestemd. 

De Voorzitter : A a n deo,' dei s cl e ben 0 e III i n g 
va n een plaatsvervangend voorzitte r (art i
k e l 73 l.S. ). 

Ik benoem de heet'en Van Helsdingen, 1'hamrin en Kal'to
wisastro tot stemopnemers. 

Indien de heel'~n ca ndictaten willen stellen, is daartoe 
thans gelegenheid. 

De heer Yo Heng Kam: Mijnheer de Vool'zittet'! Ik stel 
candidaat den heel' Roep. 

De heel' Soetardjo : Ik steml deze candid atuur, Mijnheer 
de Voorzitter. 

De heel' Thamrin: Ik steun eveneens deze candidatuur, 

De heel' KerstellJl : Ik evenzoo, Mijnheer de Voorzittel' . 

De heel' Blaauw: Mijnh eer de Vool'zitter! De fractie van 
het I. I~, \~, znl de candidatuur van den heer Hoep teJl zee l'S te 
aanbevclen, zOlldcl' dat zij dam'mede echie!' C'UllscqlH:'ntics i:lè.lll
vaardt, die vet'der gaan dun deze benoeming zelve , 

De Voorzitter : 1'hans kan tot stemming worden ovel'ge
gaan, 

[k arel meele, elat de presentielijst geteekelld is dOOI' 16 
leden. 

f)~\ ht'e!' Va.n Helsdingen, Voorzitter van het stembureau : 
JlU" hcCl' de VooJ'zitter! Namens het sfemlllll'tl 1.l11 dep I ik IIlcde, 
dat 16 stembiljetten zijn ulgelevel'd. 

Uitgebracht zijn: 
op den beel' Roep 14 stemmen, 
op den heel' Blaauw 1 stem, 
in blnTIco 1 stem, 

De Voorzitter: Aangezien 14 stemmen op den heel' Roep 
zijn uitgebracht en daarmede de volstrekte meerderheid is 
bereikt, is de heel' Roep gekozen tot plaatsvervangend voor
zltter van het College van Gedelegeerden. Mag ik den heer 
Roep vragen of hij zijn verkiezing aanvaal-dt! 

De heCl' Roep: Gaarne, Mijnheer de Vool'zitte'" 

De Voorzitter : Dan wensçh ik den heel' Roep van harte 
geluk met zijn benoem ing en bedank de commissie voor de 
stemopna me voor de door haal' verrichte taak , 

De vergadering wordt te 10,28 uur v.m. gesloten. 
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16de VERGADERING. 

V e ,. g " el e ,. i n g van Din s dag 4 A P ,. i I 1939. 

(Bijeenl'oepingsuul': 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukkeil. - Benoeming van C(' 11 lid in de Com
missie VOOI' de Verzoekschriften. - Luchtvaart quarantaine
o"donnantie (Ond. 124.). - Landrente-ordonnanties J ava en 
Madoe,,", Bali, Celebes en Borneo (Onel. 8 0 ). 

Voorzit ter: de heer Mr. W, H. VAN HETJSDINGEN. 

De presentielijst is geteekend eloor 15 leden, te weten 
ele leden: 

V<an ArdellnC, Blaauw, C. C. van Helsdingen, W . H. van 
Helsdin gen, Kan, Kartowisastro, Kerstens, Roep, Soangkoe
pon, Soetardjo, Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, De 
Villencllve en Yo Heng Kam. 

Regeel'ingsgemachtigde de heer Götzen. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze 
vel'gadcl'ing. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. Bericht van verhindering (wegens ziekte) van den heel' 
Wiwoho. 

Dit bericht wordt voor kennhgcving aangenomen. 

B. De volgende Regem'i ngsbl'ieven en -bcsclükkingen : 

1. Kabinetsbrief van den Gouvcrneul"-Genel'aal va n 28 
Maart 1939 No. 17, ter aanbieding van een ontwerp-ordonnan
tie, houdende voorzien ingen in verband met de afschaffing van 
den naam van afdeeling voor residentsressorten op Java en 
Madoera (Ond. 1 4.4) . 

De stukken worden ged I'l1kt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouverneur-Generaal van 14, 
23 en 24 'Maart 1939 Nos. 31, 32 en 27, houdende mededeeling, 
dat zijn vastgesteld: 

a. de ordonnantie tot nadere wijziging van de artikelen 3 en 9 
van het Koninklijk besluit van 1 Maart 1904 No. 25 betref
fende het verhaal op landsdienaren, die den Lande schade 
hebben toegebracht (Ond. 89) ; 

b. de ordonnantie tot aanvulling van het wetboek van straf
recht met een nieuw artikel 136 bis (Ond. 104 ); 

c. de ordonnantie tot aanvulling van het aktenreglement 
(Ond.1:J0 ). 

3. Bdef van den wd. Gouvernements Secretaris van 20 
Maart 1939 No. ii2Sa!B betreffende de voortzetting van de con
tingenteering van den invoer van sanitair aardewerk. 

4. Beslnit van den Gouvernenr-Generaal van 14 Maart 1939 
No. 33, houdende benoeming van Mr. Dr. G. G. van Buttingha 
Wichers tot lid van de tweede begrootingscommissie. 

5. Als voren van 15 Uaart 1939 No. 7 O.a. tot goedkeuring 
van de toekenning door den Gouverneur van West-Java van 
bestuurspolitieke toelagen aan d'esahoofden in het regentschap 
Meester Cornelis voor het jaar 1938. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

6. Als voren van 16 Maart 1939 No. 17, houdende machti
ging, krachtens artikel 105 I. S., aan den directenr van Eco
nomische Zaken om te beschikken over de bij een aanvullende 
begrooting uitgetrokken fondsen o.a. ten behoeve van de aan
stelling van een hoofd van de onderafdeeling coöperatie en 
binnenlandsche handel. 

7. Als voren van 20 Maart 1939 No. 7, houdende machti
ging, krachtens artikel 105 I. S., aan den directeur van Finan
ciën om te beschikken over de bij een aanvullende begrooting 
voor 1939 uitgetrokken gelden voor storting in het rubber
fonds. 

8. Als voren van 21 Maart 1939 o. 4, houdende eervol 
ontslag van den luitenant-generaal, Commandant van het leger 
en hoofd van het departement van Oorlog M. Boerstra uil 
Harer Majesteits militairen dienst en benoeming in zijn plaats 
van den generaal-majoor G. J. Berenschot. 

~ . Als voren van 23 Maart 1939 No. 18, houdende nadere 
wijziging en aanvulling van de B. B. L.-193S. 

De sub 2 t/m 9 genoemde stukken worden tel' inzage gelegd 
tel' secretarie van den Volksraad. 

C. De volgende ter kennisneming O'Iltvangen bescheiden : 

1. Brief van den Directeur van Justitie van 23 Maart 1939 
No. 131/63/4, ter aanbiedlng van een exemplaar van de statis
tiek van het gevangeniswezen in Nederlandsch-Indië over het 
jaar 1937. . 

2. Als voren van 27 Maart 1939, ter aanbieding van een 
overzicht van de w~ize, waarop de bepalingen inzake den arbeid 
van vreemdelingen gedurende het tijdvak van 1 April tot en 
met ultimo December 1938 toepassing hebben gevO'llden. 

3. Brief van den dlrecteur van Financiën van 25 Maart 
1939 No. GTb 5/1/3, ter aanbieding van een staat van toezeg
gingen, aan den Volksraad gedaan bij de behandeling van de 
aanvullende begrootingen 1939, dan wel van andere onder
werpen van belang gedurende de tweede gewone zitting 
1938--1939. 

4. Brief vfln het bestuur dCl'vereeniging "LawangVoOl'uit" 
van 27 Maart 1939 No. 49fV, ter aanbieding van een motie 
inzake een voorstel tot invoering van een straatverlichtings
belasting ten laste van huiseigenaren te Lawang. 

5. Notulen van de vergadering van leden van het N. I. O. K. 
op Dinsdag 14 Maart 1939. 

De st.ukken worden tel' inzage gelegd tel' secretarie van den 
Volksraad. 

D. De volgende verslagen en publicaties : 

1. Verslag van de Nederl.-Ind. Escompto Maatschappij 
over het boekjaar 1938. 

2. Jaarverslag over 1938 van het gesticht Oranje Nassau 
te Magelang. 

3. 1faandcijfers betreffende den economisehen toestand der 
lnheemschc bevolking op Java en Madocl'a, F ebruari 1939. 

4. Toelichting bij blad 115 van de Geologische kaart van 
Java. 

5. Scheepvaartstatistiek 1825-1937. 
6. "De Vliegwereld " No. 4. 

De verslagen en publicaties worden opgenomen in de 
boekerij. 

De Voorzitter : A a n 
van een lid van 
V c rzock sc hri l"ten 

de orde is de aanwijzing 
de Com mi ss i e yoor de 
(vacHtul'c-J)e Hoo g). 
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Benoeming "'111 een lid in de Commissie voor de Verzoekschriften. - Luchtvaart quarantain c-ordonnantic (On<1. 124 ) . 
Landrente-ordonnanties Java en Mad oera, Bali, Celebes en Borneo (Ond. 86 ) . ... _-

(Voorzitter, Thamrin.) 
Ik deel mede, dat ik in de vacature bij deze commissie heb 

benoemd den heer Wermuth. 

.Aan de orde is de ontwerp-ordonnantie 
tot re ge ling van het sanitair toezicht op 
de lu c htv a art (Ond. 124), a l s ge wijzigd 
bij Nota v a n Wijzigingen (stuk 6) . 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming aaugenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de voortzet
ting der behandeling van een vie rtal 
ontwerp-ordonn an ties tot herziening en 
h e r n i e uw d e af kon d i gin g 0 n der s c hei den
I ij k van d e "L a n d ren te- 0 r don n a n tie 1927" 
(Staatsblad ~6. 183), "II~;,B a li-landrent e
ordonn an tie" (S taatsblad 1922 No. 812), de 
"C el e bes -I a n d ren te- 0 r don n a n tie" (S t a a t s
b I a d 1927 N o. 179) end e "B 0 r n eo- I a n d ren t e
or don na n tie" (S t a a t s b I a d 1923 No. 484) 
(Ond. 86), alle vier als gewijzigd bij Nota 
van Wij z igingen (st. 6). (Zie voorts de 
v e rbet e i-in g van drukfouten in de ont
werp-ordonnanties der stukken 2B en 2D, 
v er m e ld onder stnk 4.) 

De behandeling is gevorderd tot den tweeden termijn van 
de zijde va n het college. 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou wiJlen 
beginnen met mijn waaTdeering uit te sp l"eken voor ~.e uit
voerige en degelijke wijze van beantwoording van m~n be
schouwingen in eersten termijn gehouden en ook voor de 
tegemoetkomende houding van den geachten Regeeringsge
machtigde inzake de wijze van inning der landrente. 

I~ zijn wederwoord tot de sprekers in eersten termijn heeft 
de geachte RegeeringsgeIllilchtigde het noodig geoordeeld na
drukkelijk op den voorgl'ond te stellen, dat - ik citeer, 
Mijnheer de Voorzitter, -

"de door de Regeering aan de orde gestelde llOrzieningen 
niet beoogen prillcipieele wijzig ingen door te voeren, doch 
practische verbeteringen van in hoofdzaak belasting
technischen aard en daarnaast een aanpassing aan de dool' 
bestuurshel'vorming en decentralisatie gewijzigde bestuurs
verhoudingen. " 

Met dezen aanvang vall zijn verder betoog categoriseerde 
d e geachte Regeeringsgemaehtigde mijn bezwaren ten op
zichte van het ongerept laten van de percentages voor den 
aanslag in de landrente ad 8 tot 20% in de groep van "zaken 
v an principieele beteekenis", m et andere woorden de wij
zigingen van de percentages voor d en aanslag hadden feite
lijk niet tersprake gebracht mogen worden bij deze gelegen
heid. Ik kan deze poging tot uitslni ting van mij tot deelname 
aan de debatten bij deze ontwerp-ordonnantie tot zekere 
hoogte waardeeren, maar juist lUkt zij mij niet. En zeer 
zeker wordt de houdin g va.n den geachten Regeeringsgemach. 
ti gde niet gedekt door de Memorie van 'l'oelichting, waar de 
Regeerin g als aanleiding tot de herziening van de tot dusver 
geldende landrente-ordonnanties mededeelt, dat de voorge
brachte wij zigingen in hoofdzaak van belasting-technischen 
aard zijn. 

(De heer G ö t z e 11 , directeur va n Financiën: Daarnaast 
zijn de voorgebrachte wijzigingen ingediend met het oog op 
de .bestunrshervorming; te.amen vormt dit 100% voor het 
motief tot de voorbrenging der .vijzigingelL) 

In elk geval zijn de v·oorgebrachte wijzigingen dus met 
uitsluitend van belasting-technischen aard. 

(Thamrin.) 
Mijnheer de Voorzitter! Onjuist wordt de houdin g van 

den geachten Regeeringsgemachti gde om mijn suggestie tot 
verlaging der percentages van den landrente-aanslag bij deze 
gelegenheid te disqualii iceeren, indien men hierbij in l1an
merking neemt, (lat de poging tot verlaging van de aanslag
percentages valt binnen het kader van de re.geeringsvoor
stellen zelf. In het algemeen gedeelte van de Memorie vall 
Toelichting immers deelt de Regeering mede, dat Zij een 
verdere tegemoetkom ing wenschel\jk acht ten aanzien van 
de belastingplichti gen, die vallen onder de catego rie van 
art. 8 lid 3 der verschillende ontwerpen. Mijn bezwaren nu 
gelden wel is waar niet de belastingplichtigen van art. 8 
lid 3, doeh van art. 7, lid 1. Waarom nu de poging tot ver
laging van den grondslag van de heiiing voor 'belasting
plichtigen, vallende onder art. 7, wel valt onder "zaken van 
prineipieele beteekenis " en die met betrekking tot de belas
tingplichtigen, vallende onder art. 8, niet, ve l'mag ik niet iu 
te zien i ik zie ten deze daarom gaarne ecn nadere mot-iveering 
van den geachten Regeeringsgemachtigde tegemoet. 

Mijnheer de Voorzitter! Mijn bezwaren tegen art. 7 gelden 
voornamelijk het ongewijzigd laten van het heiiingspercentage 
daarin genoemd en wel van ten minste acht tot ten hoogste 
20% van de belastbare opbrengst. 

Behalve, dat ik deze percentages uitzonderlijk hoog acht VOOl' 
belastingplichtigen met dergelijke geringe inkomens - het 
gaat hier om belastingplichtigen met inkomens van doorgaans 
nauwelijks f 100 per jaar, dus de laagste categurie van in ko
mens - deed ik uitkomen, dat in de praktijk deze uitzonderlijk 
hooge percentages van 8 tot 20% stijgen tot 30 en meet· 
procenten wegens slechte pad i-prijzen, hooger aandeel aan 
den deel bouwer of andere factoren, cl ie de inkomsten 
drllkken . 

Wanneer men daarbij de verschillende dessadiensten of 
dessaheffingen in aa nmerking neemt, welke de tani heeft op te 
brengen, dan krijgen de eerder door mij genoemde absu rde 
percentages onwezenlijke en onredelijke verhoudingen in ver
band met het inkomen van den ta ni. 

Ik voerde voorts als vergelijkingsmateriaal van de absurde 
percentages voor den landrente-aanslag aan de door andere 
categorieën van belastingplichtigen op te brengen belastingen 
in den vorm van loonbelasting ad 4% en inkomstenbelast ing 
ingevolge de geldende inkomstenbelastingordonnantie. Welke 
argumenten voerde de geachte Regeeringsgemaehtigde aan tel' 
ontzenuwing van mijn bezwaar ' 

In de eerste plaats, dat het maximum percentage ad 20% 
feitelijk een theoretisch percentage is, aangezien tot dusverre 
immers geen 20% aan landrente is opgelegd doch "slechts" 
18%, dus 2% minder dan de ordonnantie toelaat. 

"Bij de sedert het intreden van de crisis ter hand ge
nomen herzieningen - aldus de geachte Regeeringsge
machtigde verder - "werd zelfs" - zelfs, Mij nheer de 
Voorzitter - "het hoogste heffingspercentage terugge
bracht tot 16 " . 

Dus weder 2% minder dan de hoogste heffing, 
En dan geldt : 

"dit percentage nog slechts in 103 desa 's van het circa 
17 500 desa's tellende landrentepliehtige saw.hareaal van 
Java en Afadoera", 

Mij nheer de Voorzitter! U ziet, dat het door mij gewraakte 
percentage van 20 in den loop del' debatten is teruggeloopell 
to t "zelfs" 16, welkt) winst ik dankbaar incasseer. H et is jam
mer, dat de geachte Regeeringsgemachtigde bij slechts 16% is 
opgehouden met zijn beschouwi.ng, want de mogelijkheid zou 
niet uitgesloten zijn, dat bij een verdere ui teenzetting de 16% 
met telkens weder 2% zouden zijn verminderd, waardoor wij 
langzamerhand zouden belanden op een redelijk en aanvaard
baar getal. Oe geachte R~geeringsgemachtigde is dus beland op 
een hoogste heifingspercentage van 16 en hij mDtiveert de rede-



~9 

16de VERGADERING - DINSDAG 4 APRIL 1939. 

I Jandl'l'ntf'-Ol'dol1nHntie~ Jnva en 1\fnnoe1'3 , Bali, Celebes en Borneo (Ond. 86). 

(Thamrin.) 
lijkheid van dit getal onge"eer aldus : In de landrente zitten 
clementen van inkomstenbelasting en grondbelasting en het is 
onjuist om de landrente-belasting te vergelijken, zoowel met de 
loonbelasting als met de inkomstenbelast ing. Het zijn geen ver
gclijkbare objecten en elke vergel\jking is derhalve onvrueht
dragend. De landrente-percentages moelen in het geheele ver
band van de landrente-bepalingen worden bezien. Alsda n zal 
blijken - aldus de conclusie van de Regcerin g - dat die hef
fing rcdelijk is. 

Op mijn vraag, hoc de 9 quintalen aftrek pel' ha wordt 
bcrekcnd, antwoordde dc Rcgeeringsgemachtigde, dat deze 
aftrek een voortzetting is van de prakt\jk, voortvloeiende uit 
de Preangcl'llol"a van 1895, welke toen te)' tijd een aftrek 
voorschreef van 10 picol pCI' bouw \ '001' pJ'oductiekosten. Hoe 
dit getal precies berekend is, weet de geachte Regeerings
gemachtigde niel aan te geven; hij verli est zich in dit gedeelte 
van zijn betoog in "agc formulecringen van "ecn oneindig 
aantal varii:ltics van de wijze, waarop de grond bewerkt 
wordt ", zoodat het "onmogelijk is den aan de bewerking der 
bouwvelden ten koste gelegden arbeid op de juiste geldswaarde 
te scha.tten 11, tC l'w~il )leen berekening aan de 'hand van b.v. 
de gebl'Uikelijke koelieloonen tot onjuiste resultaten moet 
leiden" en tcnslotte de 9 quintaal per ha "als een redelijk 
gemiddelde werd aanyaar'd ". 

In gewone termen en in eenvoudiger formuleering zegt de 
geachte Regcc ringsgemaehtigde feitelijk: ik weet eigenlijk 
niet, hoe die aft l'ek van 9 quilltalen per ha berekend wordt, 
doch zij is desniettemin billijk. 

Mijnheer lil' \ ' oorzittcl' t Ik zal in den yerderc.n loop yall 
n1~in hetoo~ hiel'op nog nader ingaan , maal' wenseh thans 
even in het midden te brengen, dat de 10 pjJw] aftrck per 
bouw, voortvloeiende uit de Preangerllota van 1895, in den 
Joop der jat'on verminderd is, aangezien thans immers 9 quin
talen pel' ha in aftrek wordt gebracht, terwij l bij toepassing van 
de usantieele omrekening van bouw in ha, de aftrek ten rechte 
lmcl moeten zijn 15 picol pel' ha, of tewel 10 quintalen instede 
Vil n 9 quintal cn. 

( De heer U ö t z C ll , dircc teur YHn Financiën: Het geachte 
lid vcrgist zich, het zou 8,6 quintaten moeten zijn. ) 

Op de omrekening, die trouwens "an ondergeschikt belang 
is, kom ik nader terug. 

Als men daarblj in aanmerking neemt, dat in do volgende 
jaren alle kosten voor levensonderhoud en aanverwante kosten, 
dus ook de productiekosten van den tani, in vergelijking met 
1 95 ongetwijfeld een veel hooger niveau hebben, dan zit er 
in -de o!l\'eranderlijkheid van het aantal picols sinds 1895 voor 
aft rek reeds een belangrijk clement van verzwaring van de 
1)e1asting, welke verzwa rin g nog verhoogd wordt door de ver
mindering van het aftrekgetal tot 9 instede van 10 quintalen. 

'rhans zal ik in beschouwing nemen de argumenten van de 
Rcgeel'ing tegen mijn betoog, doch wil, alvorens daartoe 
over te gaan, in het kort de kern van haal' betoog resumee
l'en. Dat is terug te brengen tot twee punten: 

ten eerste, dat in de Ja-ndrcnte elementen zitten van iu· 
komstenbelastin g en gl'ondbelasting en dat zij zicl~ derhalve 
niet leent tot een vergelijking met de loon· of de II1komsten· 
belasting. De land,'ente moet worden bekeken in haal' eigen 
kader en dan zal blijken, zegt de Hegeering, dat het heffings· 
perecntage redelijk is. Voorts moet hct vanuit het college 
gelegde verband tusscben desa lasten en landrente bij een 
beschouwing va n den druk der landrente worde.n losge
maakt j 

ten tweede, dat de Z.g. productie. of verk rij gin gskosten, 
welke hebben geleid tot den aftrek van 9 quintaal per ha, 
feitel\jk niet kUllnen worden berekend aau de hand van de 
door de Regeel'ing genoemde factoren . 

Mbnheer de Vool,zitter! De door den geachten Regee
ringsgemachtigde gewraakte vergelUking van de landrente 

met de loon- of de inkomstenbelasting wil ik ten deele accep
teeren. Slechts ten deele, omdat, naar de Regcering vel'· 
klaarde, in de landrente een clement van inkomstenbelasting 
zit. Het ",ndere element wordt gevormd cloor het karakter 
van grondbelasting, dat in de landrente zit. Ik heb thans 
te zoeken naar een vergelijkings-maatstaf, waarin het bep 

ginsel van grondbelasting js verwerkt en meen, dien gevon· 
den te hebbcn in cle vcrpondingsbelasting. 

De som van hetgeen is verschuldigd aan inkomstenbelastiug 
plus verpondingsbelasting, kan dus als maatstaf dienen bij 
de beoordeeling van de mate van redelijkheid van de land
rente-percentages. Om de verschuldigde verpondingsbe
lasting te kunnen berekenen, dient eerst de verpondings
waarde bekend t e zijn. Ik stuit hiel' eerugszins op een 
moeilijkheid, omdat voor de sawah's geen 11uurwaarde bekend 
is, althans niet in den zin van de verpondings.ordonnantie. 
Ik kan die alleen verkr\jgen langs den weg van herleiding 
aan de hand van practijkgevaJlen. 

Verhuur van sawah's komt in de Indonesische maatschapp\j 
in vele en gevarieerde vormen VOOl'. In het CODe geval krijgt 
de deelbouwer, dus de bewerker van den grond, cen derdc decl 
van den oogst, waartegenover staat, dat de kosten van zaaizaad, 
een deel del' grond bewerking, de belastingen en andere lasten 
op den sawahbezittel' komen te drukken. In andere gevallen 
komen, bij een grooter aandeel voor den grondbcwerker, cnkele 
lastcn op den grond voor d iens rekening. De meest voorkomen
de en meest usantieele vorm va ll huur is echteL', dat de bewerker 
de helft van de netto-opbrengst krijgt - d.i. de opbrengst 
minus de ba won , plus de gell(~el e polowidjcropbl'engst - en 
alle lasten op zich neemt, terwijl de eigenaar van den grond 
alleen de l'estecl'encle helft n1l1 den padi·oogst krligt. El' is 
in dat genil derhalve sprake rIJn "huurwuêll'Jc", zooal.s die 
wOl'dt bedoeld in artikel ·6, lid 2 van de verpondingsordonnan
tie en uit hoofde hiervan is dan ook de verpondingswaarde 
te berekenen, die n.1. volgens artikel 6, lid 1 van de ,'e,', 
pondingsol'donnantie tienmaal de jaarlijksche hum'waal'de 
bedl'3agt. 

Op dit punt gckomen zijnde lijkt het mij nuttig, naast 
elkander te ,tellcn de lasten, voortvloeiende uit de \mldl'ente
ordonnantie en die, welke het gevolg zijn van toepassing op 
hetzelfde object van de verpondingsordonnantie en de ordon
nantie op de inkomstenbelasting. 

Teneinde het verwijt te ontgaan van het gebl'lliken van niet 
dOOI' den geachten Regeeringsgemachtigde te controlcel'en 
cijfers, zal ik zijn eigen cijfermateriaal als uitgangspunt van 
vergelijking nemen en neem dan de productiecijfers, zooals 
door hem genoemd op blz. 152 van het Stenografisch Verslag, 
nl. een gemiddelde bruto-opbrengst van 23 quintalen padi mel 
een toelaatbare aftrek van 9 quintalen padi als verkr\jgings
kosten . Tusschen twee haakjes wensch ik op te merken, dat 
de dool' den Regeeringsgemachtigde genoemde gemiddcldc 
opbrengst niet klopt met 1et c\jfermateriaal van het C. K. S. 
Uit het overzicht van den Inlandsehen landbouw in 1937, 
opgenomen in het Economisch Weekblad van 2 September 1938 
No. 53, staat in tabel 13 te lezen, dat de gemiddelde sawah. 
productie op Java en Madoera over een clfjarige pcriode 
bedraagt slechts 21,09 quintalen droge pad i per ha, wanneer 
men alleen rekening houdt met geslaagde oogsten, d us met 
uitsluiting van oogstmislukkingen, en 20 quintalel1, WUlln ccl' 
mcn als basis neemt het beplante oppervlak. 

(De heer G Ö t z C 11, directeur van Financiën: In deze 
tabel is geen L'ckcning gehouden met het feit, dat vele sawnhs 
tweemaal worden bepJant. ) 

Ik doel op de cijfer tabel en vraag m\j af, uit welk cijfer
materiaa l het getal van 23 quintalen van den Uegeeriugs· 
gemachtigde is samengesteld. 

(De heel' G ö t z e 11, directeur van Financi.ën: Als men van 
een sawah tweemaal per jaar een oogst verkrijgt en die cene 
sawah tweemaal wordt gel'ekend, krijgt men natuurlijk niet 
de juiste jaaropbl'engst .) 
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Landrente-ordonnanties Java en Madoera, Bali, Celebes en Borneo (Ond. SO). 

(Thamrin.) 
Ik vraag de l~egeering te motiveeren, uit welke cijfers dat 

getal van 23 quintalen is samengesteld. Ik heb mijn mate
riaal van bet Centraal Kantoor voor de Statistiek, waarbij 
als gemiddelde opbrengst van een elf jarige periode 21,09 
quintalen droge padi wordt genoemd. Maar laat ik nu blijven 
bij de verkeerde cijfera ..... . 

(De heer G ö t zen, directeur van Financiën: Die cijfers 
zijn juist.) 

Goed, dat zal dan nog wel worden gemotiveerd. De con
clusie zou echter moeten zijn, dat de cijfers van het kantoor 
voor de Statistiek niet juist zijn. 

Bij toepassing van de landrenteordonnantie : 

bruto-opbrengst .... .. ... ... .... . ... .. .. ... ... ... .. . 23 quintalell 
verkrijgingskosten .. ... ... .. .. .. ..... ... .. . .. ...... 9 " 

belastbare opbrengst padi ... .. .. .... ....... ... . 14 quintalell 

à f 5.72 (gemiddelde pasarprijzen over dertien 
jaren, zie tabel 254 Ind. Verslag 1938) .. .... f 80.08 

opbrengst polowidjo, zeg mais ~ ge
middeld 9,72 quintalen (tabel 16 
overzicht In!. landb. over 1937 elf
jarig tijdvak) à f 5.86 (zie tabel 254 
I . V. 1938) .... ................. ......... ... f 56.95 

verkrijgingskosten getaxeerd 
' /s X f 56.95 ........... ....... .... .. .. .. .. " 18.98 

--- f 37.97 

totaal belastbare opbrengst .. .... .. .... ...... .. .. ..... f 118.05 

Landrenteheffing, zeg tegen 14% .... .. .. .......... f 16.52 

N.]}. Voor de gemiddelde prijzen zijn genomen de prijzen voor 
padi boeloe en m&is No. 1, terwijl de landrenteheffing tegen een 
,'cel lager percentage is genomen dan de ordonna.ntie aangeeft. 

Uit voorgaand voorbeeld moge nog eens dnidelijk blijken, 
in welk een nadeelige positie de tani verkeert, op wien de 
landrenteordonnantie van toepassing is. Tegenover een be
lastingbedrag ad f 9.85 - indien op hem de verpondingsbe
lasting- en inkomstenbelastingordonnanties van toepassing zijn 
- moet hii thans betalen f 16.52 als landrente en dan moet 
niet ui t het oog worden verloren, dat in de berekening van 
de landrente de factoren op zijn gunstigst worden beschouwd, 
terwijl in het andere geval de zaak zoo ongunstig mogelijk 
wordt voorgesteld . Desniettemin betaalt de taui in dit Jl'eval 
nog meer dan anderhalf maal zooveel als hij zon moeten be
talen, indien op hem de verpondingsbelasting- en inkomsten
belastingordonnant ies van toepassing zijn. 

Ik kom in dit verband nog even terug op de desaheffingen, 
die ook nog op den tani drnkken. De Regeeringsgemachtigde 
beeft in zijn betoog de wenschelijkheid naar voren gebracbt 
om bij de berekening van den landrentedruk de desalasten 
los te maken van de landrente. 

IJ< heb zulks in mijn berekeningen dan ook gedaan . Des
niettegenstaande mogen wij bij de beschouwing van de lasten, 
welke op den tani drukken, deze factoren niet uit het oog 
verliezen. Per saldo heeft de tani deze last.e.n toch maar op 
te brengen en moet hij die desalasten betalen uit zijn inkomen 
uit den grond, meestal zijn eenigc bron van inkomen. Boven
dien ~pruit een deel der desalasten voort uit het grondbezit, 
is derhalve als reehtstreeksche lasten op den grond te be
schouwen. 

In theorie is het gemakkelijk een scheiding te maken tus-

(De heer G ö t z e 11, dil'ecteur van Financiën: Dan hebt 
U ze niet goed gelezen.) 

Ik vermoed, dat die 23 quintalen zijn verkregen, doordat 
het totaal is gedeeld door 10 in plaats van door 11. 

De Voorzitter : De Regeeringsgemachti gde zal daarop in 
tweeden termijn ongetwijfeld ingaan . 

De heer Thamrin: Dat denk ik ook, MUnh eer cle Voor
zitter! In ieder geval verkrij g ik met de voor de Regeering 
gunstigste cijfers de volgende opstelling: 

Bij toepassing van de verpondingsbelasting- en 1Il

komstenbelastingordonnanti es : 

verpondingswaarde tienmaal f 118.05 (zie 
hiernaast) .. .. .... .. .. . ... .......... .. ......... J 1180.-

verpondingsbelasting % % van f 1180 ...... f 8.85 

inkomstenbelasting (zonder eenigen aftrek) 
volgens A-klasse I, art. 27 der ordon-
nantie op de inkomstenbelasting ............ f 1,-

totaal belastingen .................... ........ ... .. .. . J 9.85 

N . B. De ycrpondingswnarde is in dit ge\'nl ad absurdum 
opgevoerd, teneinde het vergelijkingsbeeld zoo treffend mogelijk 
te doen zijn. Een gemiddelde waarde ad 1 1 ISO per ho. sawuhgronden 
is veel te hoog. Deze ware te stellen op hoogstens f 450 per ha. 

Indien men de verpondingswaarde vnststelt volgens het begrip 
huurwaarde (zie voorgaand betoog), zou deze gesteld moeten wor· 
den op tienmaal de jaarlijksche opbrengst voor den eigenaar, of 
tienmaal 7 quintalen à f 5.72 = f 400 per ha. 

schen de verschillende lasten, vooral, als zij andere benamingen 
hebben en de grondslagen van de heffingen in t.heorie van 
elkaar verschillen, maar voor dengene, die de lasten moet 
opbrengen, is alleen van belang, hoeveel hij in totaal vau zijn 
inkomen aan lasten moet opbrengen, hij maalt niet om de 
fijne nuanceeringen, zoowel in de benaming als in de theore
tische grondslagen van de heffingen. 

Volgt men deze wijze van reclc.neering - m.i. ue ccuige 
juiste en logische - dan valt zonder meer te erkennen, dat 
de Indonesische tauibevolking aan een ovcl'matigen, onrede
lijken en onwezenlijken belastingdruk onderhevig is. 

Ik zal deze conclusie adstruecl'cn met een viertal cijfervoor
beelden. Het materiaal daarvan is ontleend aan de practijk
cijfers, verkregen uit een viertal ressorten: Poerbolinggo 
(Banjocmas), Brebes, Tjimabi en Loemadjang. 

In al deze gevallen zal ik de waarde van een sawah op f 450 
per ha stelTen, een cijfer, dat mijns inziens de werkelijkheid 
meer benadert en voor de belastingberekening zeker niet ongun
stiger is, een waarde derhalve van f 300 per bouw sawahgron d. 

Ik heb nog getracht cijfers "an het Centraal Kantoor voor 
de Statistiek te verkrij gen, maar dit kantoor beschikt niet over 
waardecijfers voor sawahgronden. Ik heb mijn cijfers dus 
moeten baseeren op den getaxeerden gemiddelden prijs van 
sawahgrond en di e op f 300 per bouw gesteld, een zeer hoog 
cijfer, vooral, als men in aanmerking neemt, dat in Midden
en Oost-Java deze prijs aanzienlijk lager is. 

Men krijgt dan de volgende cijfers: 
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P oe r bo l i n g g o. 

BU toepassing \'an de landren te-ordonnantie : 

B['u to~opb rengst tweemaal padioogst p Cl' jaar 

per bouw 'u 15 quintalen, 30 q à f 3 ......... f 90 
polowidjo éénmcud pel' jaar ... . ..... " ........... " ] 0 

flOO 

Grondbewcl'king, eggen, zaaien, wieden, enz. 

voor padi 2 X f 12.50 .. ................... f 25 
voor polowidjo .. .. ..... . .. .. _ .. ........ _ .... " 5 
bawon lis X 30 q .... .. .......... .. .. ....... " 11.25 

---f 41 .25 

Belastbare opbrengst per bouw ...... .. .. .. ... f 58.75 

Bed ra g del' landrente per ha f 16.50, of per bouw 
f 11, of ongeveer 19% van de belastbare opbrengst. 

Desalasten pel' bouw: 

I'onda-afkoop f 2 en kel'igan-afkoop f 2 (keri gan zijn 
d esadiensten voor onderhoud van wegen, begraafplaat
sen, sawah leid in gen) per koelieaandeel van 300 à 400 
roe, per bouw 5/3 X f 4 = f 6.65 . 

De lasten bed ragen dus in totaal f 11 + f 6.65 = 
f 17.65, of 30% van het belastbare inkomen. 

BI' eb e s. 

BU toepassing van de landrente-ordonnantie: 

opbrengst 40 pieol droog à f 1.70 ............... f 68 
netto-op brengst polowicljo (keclel ee) extensieve 

beplanting ... .... ................................ ,' ", "JO 

f 78 

grond bewerking, enz ..... .............. '., .. .f 15 
bawon 5 picol à .f 1.70 .. .. .............. " 8.50" 23.50 

Belastbare opbl'engst .. .... f 52.50 

Bedrag del' lruldrente f 14.73 met 30% cris isontheffing 
of f 9.57 (18%). 

Andere clesalastcn: 

afkoop pandjend iensten .. .. .. .... .......... .... .... ... .f 1.70 
waterbelusti ng (oeloe-oeloefonds) .................. . " 1.-
bijdrage schoolfonds 4% v. d. landrente .... ... " 0.38 
landrente ............ ... . ...... ...... . .................. . . ,." 9.57 

totale Insten f 12.65 

or 24% van de belastbare opbrengst. 

N. B. \\'Il:nneer betrokkene in loondi ell~t was, ZOu hij aan 
. loon belasting slechts f 1.60 hebben te betale ll . Met een Ittndrente 

ad ± f 10 per bouw per j!Ul r is hij gelijk te s tellen met iemand, 
die een inkomen geniet volgens B klasse 3 Cf 400 - f 500) van 
de inkomstenbelastingor<1onnnn tic, terwijl het werkelijke netto· 
inkomen I:I lcchts nn.uwelijks f 50 bedraagt. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

Bij toepassing van de vel'pondings- en de inkomsten
belastingordonnanties : 

verponding 3/4% van f 300 ............... .. ....... f 2.25 
inkomstenbelasting A klasse I .. .. .... ... .... .. ..... " 1.-

Belasting zonder desalasten .. .................... f 3.25 

Bij tQepassing van de verpondings- en inkomsten· 
belastingordonnanties : 

verponding 3/4% van f 300 .... .. .... .. .. ... .... .. . f 2.25 
jnkomstenbelasting A klasse I ..... . ........ . . .. ... " ] .-

.f 3.25 
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T j i m a h i . 

Bij toepassing van de landrente-ordonnantie: 

opbrengst 45 picol à f 2.25 .... ..... .... .. .... .. . .. f 10l.25 
polowidjo (netto) .. ......... ....... .. ..... ......... ..... 15.-

f 116.25 

grondbewerking, enz . . . . .. . .... . . . ...... . . f 25.-
bawon 1/6 van 45 picoi............... .. 16.87.. 4l.87 

belastbare opbrengst ............. ......... ........... f 74.38 

landrente f 14 per bouw, of 19;% v",n de belastbare 
opbrengst. 
Desalasten f 2.60. 
Totale oosten f 16.60, of 22% vall de belastbare 
opbrengst. 

L 0 e m ad jan g. 

Bij toepassing van de landrente-ordonnantie: 

opbrengst 40 picol à f 2 ............ .. ............. f 80 
polowidjo (netto) .................... .. ................... 10 

f 90 

gl'ondbewerking, etc . .... .. .. ........... .. .. f 20 
bawon 1/3 van 40 picol .................. .. 10 " 30 

belastbare opbrengst ........ .. .. .. .... ...... .......... .. f 60 

landrente .f 10 = 16% van de belastbarc opbrengst. 

De desalasten zijn niet opgege\'en. 

Tot zoover het cijfermateriaal, dat, wat betreft de voorbeel
den, waarop de landrente-ordonnantie van toepassing is, aan 
de practijk is ontleend en uit - voor zoover controleerbaar -
betrouwbare bronnen werd verkregen. 

Uit (Jit cijfermateriaal blijkt, dat voor Poerbolinggo de 
landrentedruk l~%, en (Je 1astendruk met inbegrip van de 
desalasten, 300/0 is van het belastbal'e inkomen; voor Brebes 
18% cn de lastendruk inclusief de desalasten 24%; voor 
Tjimah i 19%, en met inbegrip van de desalasten 22% van 
het belastbare inkomen, terwijl in deze gevallen, bij toepassing 
van de verpondings- en inkomstenbelastingordonnanties, de 
heffi ng f 3.25 zou zUn. 

Wat valt ons verder uit de gegeven voorbeelden op, Mijn
heer de Voorzitterlln de eerste plaats, dat de lan.dr"ntedruk, 
exclusief de desalasten, in geen der genoemde plaatsen - Loe
madjang uitgezonderd - het cijfer van 16% vertoont, volgens 
de Regeering het hoogste landrentepercentage, dat van toe
passing is. ln de tweede plaats, dat de lastendruk, - dus 
inclusief de desalasten - onwezenlijke percentages vertoont, 
n.l. 30%, 24% en 22% van het inkomen van den desaman, 
hetwelk in ,geen der genoemde ge".llen uitgaat boven een 
bedrag van f 100 p er jaar per gezin. 

Ik geloof, dat bij de oplegging van belastingen over 
de geheele wereld is aanvaard het beginsel van heffing naar 
dt'aagkr'ac.ht met een belastingvrij minimum , dat variabel is, 
met een progressie voor hoogere inkomens. 

De praktijk van de toepassing van de landrentebelasting 
op den armen Indonesischen tani toont ons een omgekeerd 
beeld, nl. een belasting van de minimumlijders tot omede
lijke percentages van het inkomcn. Naar eigen verklaring 
erkent de geachte Regeeringsgemachtigde, dat de landrente-

Bij toepassing van de verpondings- en inkomsten
belastingordonnanties : 

verponding 3/4% van f 300 ........................ f 2.25 
inkomstenbelasting A klasse I ............ . .. ........ l.-

.f 3.25 

Bij toepassing van de verpondings- en inkomsten
belastingordonnanties : 

verponding 3/4% van f 300 ...................... .. f 2.25 
inkomstenbelasting .................. .. .................. )! 1.-

f 3.25 

druk, na de jongste herziening, tot "slechts" 16% van het 
belastbare inkomen gaat, dat is dus nog niet het netto in
komen, terwijl de voorliggende ordonnantie de vrijheid laat, 
t.ot 20% te gaan. 

Nu moge de geachte Regeeringsgemachtigde ons een theo
retische verklaring voorleggen, dat in de landrcnte 
elementen van inkomsten- en grondbelasting zitten, ma.ar het 
gaat voor de betrokkenen toch, - zooals reeds gezegd -
om het totaal op te brengen belastingbedrag en welk deel 
dat bedrag van het inkomen uitmaakt. 

Ik zou den Regeeringsgemachtigde de vraag willen voor
leggen, of hij een combinatie van niet vQor "Inlanders" gel
dende belastingen kan opstellen, met verwerking van dezelfde 
beginselen als bij de landrente gelden en of hij in staat is, 
tot dezelfde onereuze percentages te komen a.ls bij de landren
te, gezien ook de waarde der objecten en de geringheid van 
de inkomens. 

In al de door mij genoemde gevallen zijn de opbrengst
cijfers voor den landrente-aanslag op zijn voordeeligst genomen. 
De padiprijzen hv. zijn ontleend aan de plaatselijke pasarprij
zen, dus voor den tani feitelijk theoretische prijzen. De tani 
maakt niet de padiprijzen die op den pasar word en betaald. 
Men denke in dit verband aan de schuldverhoudin gell op het 
platteland, aan de noodzakelijke voorverkoopen van de te velde 
staande padi, aan de onereuze voorwaarden van het ngidjon · 
stelsel, waarbij rentepercentages van 100 en meer binnen één 
oogsttermijn geen uitzonderingen zijn. Deze factoren maken, 
dat de tani slechts een fractie in handen krijgt van de plaat
selijk geldende pasarprijzen voor de padi en, dit zoo zijnde, 
krijgt men oenig inzieht, tot welke onhoudbare percentages 
de landrentebelasting kan stijgen indien de werkelijke toe
standen als maatstaf van bela&ting gelden. 
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Voorts is het cijfer van de grondbewerkingskosten een ruwe 

taxatie nl11 hetgeen de tau i hieraan ten koste moet leggen. 
Uitgeschakeld zti n daarbij de waarde van cigen arbeid en de 
kosll'll nlll inh uur VOO I' veespnnal'beid. 

Nu moge de geachte Regecl'ingsgemachtigde wel met ecnigen 
zw ier beweren, dat de tani den eigen arbeid niet als kosten 
annmc l'kt - gelijk overal ter wereld , volgens zijn bewel'ing -
en ..l at de t.ani zijn belooning tenslotte vindt in de opb J'engst nl ll 

zUn land, maar, Mijnheer de Voorzitter, elke arbeid, ook eigen 
arbcid, heeft zijn eigen waarde en de opbrengst van het land 
moet in c\'cnredige verhouding staan tot den arbeid. Geen 
enkcIc landbouwer - waal' tel' wereld ook -arbeidt voor zijn 
pl ez ier en geen enkele landbouwer - ook in Indonesië niet 
- produceert met het doel om verliesgevende productcn op 
te brengen. 

Men moct den Indonesischen tani niet als een Uebcrmensch 
voo,'stellen als het in de kraam te pas komt; ook hij werkt en 
produceert voor een menscInvaardig bestaan en geen enkele 
l'cgeel'ing mag het op haar geweten bebben om met theoretische 
belast inggrondslagen een belastingstelsel op te leggen, dat den 
g rondslag mist van billijkheid en reehtvaardigheid. De land
r ente mist deze grondslagen, Mijnheer de Voorzitter, en is daar
om onbillijk en onreehtvaardig. 

lIfijnhee ,' de Voorzitter! Dit deel van mijn betoog resu
mcel'ende als antwoOt'd op het eerste deel van de bezwaren 
van den geachten Regeeringsgemachtigde, kom ik tot de 
volgende conclusies : 
I e. In vergelijking met voor andere groepen van bevolking 

geldende belastingstelsels, ook wanneer men daarbij 
toepast de elementen van g l'ondbelasting en inkomsten
belastin g, welke volgens den Regec l' ingsgemachtigde aan
wezig moeten zijn in de landrentebelasting, is doze laatste 
onmatig zwaa r en onbillijk en dient ze daarom door een 
ander stelsel te wOI~den vervangen i 

2e, Bij de beoordecling van den belastingdruk op den tani 
behoo ,'cn de desa lasten zeel' zeker in beschouwing te 
worden genomen. 

M.(jnheer de Voorzitter! Ik kom nu tot het tweede deel del' 
argumenten van den geachten Regeeringsgemachtigde, n1. tot 
dat ~edcc ttc, waarin L. ~n Hoogedelgestrenge beweert, d;:lt hel 
onmogelijk is om de individueele productiekosten van de padi
cultuur te berekenen, zulks in verband met de vaststelling van 
den toelaatbaren aftrek van 9 quintaal per ha. Ik zie een 
tegenstrijdigheid in de samenkoppeling van deze twee uitspra
ken. Immers zegt de geachte Regeeringsgemachtigde eenerzijds, 
dat het, door het oneindig aantal variaties van de wijze, waarop 
de grond bewerkt wordt, onmogelijk is om de individueele 
productiekosten te berekenen. Anderzijds koppelt hij aan deze 
onmogelijkheid de uitspraak van het bestaan van een uniformen 
al'trek van 9 quintalen. Hoe is men dan te werk gegaan! H eeft 
mcn den toelaatbaren aftrek van 9·quintalen vastgesteld omdat 
het onmogelijk is geweest om de individueele productiekosten 
na te ~aa tl Y Maar W<HII'Op is da n het getal van 9 quintalen ge
ha ,eel"Cl! oe heefl d" Rcgecrin g, doordat Zij onmogelijk de 
individueele product iekosten kan nagaan, dus ook niet bij 
hcnad cl'ing- kan ll flgaun, hoe en hoeveel die productiekosten 
gemiddeld moeten worden, maar een slag in de lucht geslagcn 
en het getal van 9 quintalen vastgesteld als resultaat van het 
lmoopen teUcn? l\fen voelt, dat er in deze redenecring iets 
wringt. De uitspraak van den geachten Regeeringsgema chtigdc 
is in het kadcr van den vastgestelden toelaaibaren aftrek dan 
ook niet juist. 

Tenei nde een gemiddeld getal voor aftrek te kunn en kr\lgcn, 
is con nagaa n van de individucele productiemethod en van de 
millioencn sawahbewe rkers ook niet Doodig. Om een inzicht te 
lu\jgen in de productiekosten van de padicultuul', teneinde den 
landrente-aanslag daarop te kunnen baseeren, is het inderdaad 
onmogel\jk, maar ook niet noodig, om de w~jze van grondbcwcr
ken van de 10 milliocll of mee l' sawahbewerkcl's hoofd voor hoofd 
na te gaan. Het is voldoende, als men zich op de hoogte stelt 

\'an de normale wijze van bewerken der sawahs en dit is niet 
onmogelijk en ook voldoende voor de vaststelling van den land
renteaa nslag. De sawahbewerking heeft als iede re g l'ondbewel'
king werkmethodcn. Zooals het mogelijk is om de kostenbere
kening op te maken van iedere andere cultuur, zoo is het ook 
mogelijk om een kostenberekening te maken van de sawahbewer
king, ook al zit hiel'in een gL'oot element van eigen arbcid. 
Juist ook door het conservatisme in de wijze VU il sa wahbew(!J'
king en door de weinige veranderlijkheid in de methoden van 
werken is het bij de sawahbewerking gemakkelijker een kosten
berekening op te ma,ken dan bij eenige andere cultuur, waal' 
dool' telkens nieuwe toepassingen de kostenberekening zeer 
moeilijk is op te maken. Die kostenberekening voor de padi
cultuur is dan ook verschillende malen opgemaakt. 

Reeds in 1878 deed de heel' Sollewijn Gclpke uitgebrei de 
onderzoekingen in deze richting met als resul taat de latct'c 
uitgift e van zijn op dit gebied nog steeds len rechte als 
standaardwerk geldende boekwerk "Naar aanleiding van Stb!. 
1878 No. no". Voordien deed oud-minister Baud zulks, 
toen ter tijd directeur del' cultures in Indië. Van dcn jongeren 
tijd heeft Dl'. de Vries in zijn "Bijdrage tot de kennis van 
de sociale econom ie van Java" in 1931 een publicatie doen 
uitgeven verzorgd door het toenmalig Departcment vall 
IJandbouw, Nijverheid en Handel, betreffende zijn onderzoek 
in het regentschap Pasoeroean. 

Als Illen deze uitgebreide en nauwkeurige onderzoekingen 
heeft gelezen, blijkt ook de onjuistheid van de herhaalde malen 
gehoorde bewering - ook de Regeeringsgemaehtigde in zijn 
rede deed daaraan mee - om de voorstellin g te wekken, dat bii 
sa wahbewerking bijna uitsluitend eigen arbeid plaats heeft 
en loonat'bcid niet zou voorkomen, Een belan g l'ijk deel van 
de sawahbewerking is loonarbeid, dus betaalde a "beid, zoowel 
in geld als in voedscl en geld , en in een deel van de oogst
opbrengst. In vele gevallen moet de tan i zijn loonarbeiders 
in baar geld betalen. Ook is het onjuist, dat niet bekend zou 
zijn hoeveel en welke arbeid aan de verschillende door den tani 
voortgebrachte producten tcn koste is gelegd. Zoowel de heer 
Sollewi.in Gelpke als de heer De Vries hebben minutieuse 
ondcrzoeki ngell gcdaa n en deze vastgelegd in het aalltu} 
bestede al'beidsuren. Waa l' deze dus bckend zijn, als nOK het 
bedrag del' loonon, zelfs de uurloonen, is een "J'entabilitcits
rekening" voor de padicultuur dan ook heel best op te maken. 

Om te bewijzen, dat een belangrijk deel van de padieultuur 
in betaalden arbeid moet worden verrieht, zal ik uit het werk 
van den heer De Vries enkele eitaten aanhalen. 

Zooals bekend bestaat de padieultuur uit verschill end e 
ondel'deelen, zooals aanleg kweekbed, g'1'ondhcwcrkin g, 
waaronder' moet worden verstaan het aanl eggen van 
ga]engans (sawahd~i kjes), ploegen, eggen, het overpl anten 
van de pad i van kweekbed · naar de sa wah, het wieden, het 
nawieden en ten slotte den oogst. Over deze ond Cl'dce len 
ze~t de heer De Vries het volgende: 

Ten aanzien van de grondbewerking : 
"Meestal gebeurt dit in betaalden arbeid, d.w.z. ge

zamenlijk om op een of twee ochtenden een geheel veld 
te kunnen bewerken. Men betaalt ovel" en weer en in 
den. vorm van voedsel, maar toch een behoorlijk 
dagloon . " 

Over het oVC1'pIHllten: 
}lH et trekken van de bibit wordt meestal met 1 ccnt 

pel' pot jong betaald, ook wel met burenhulp tegen 
kost. " 

B etreffende het wieden: 
"Evenals het planten wordt het wieden meest in da g

loon u i tbetaald. " 
Over het oogsten: 

.,Het oogsten geschiedt veelal door vrouwen, soms ook 
door mannen. ]\1en betaa lt in geld pel' bos à 5-6 cent. 

Bawon (oogstloon in product) krijgen alleen Z\j , die 
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aan de sawahbewerhlngen, het planten en het wieden, 
hebben deelgenomen." 

Uit deze bloemlezing moge blijken, dat de hardnekkige 
legenden omtrent de padiellltllUl", n.l . als zou daarbij bijna 
of uitsluitend eigen of onbetaalde arbeid voorkomen, aan de 
fantasie ontsproten zijn. Deze kennis is van belang, omdat 
die legenden ten deele dienst moeten doen om de zwaarte del' 
landrenteheffing goed te praten. Daarbij wordt dan goedmoe
dig en welwillend gezegd, dat de "Inlander" geen besef heeft 
van de.n tijd en uit dien hoofde de tijd hem ook niets kost, 
m.a.w. een produet, voortgebracht zonder eenige geldkosten, 
mag zwaarder belast worden dan andere, waarvoor wel geld
uitgaven worden gedaan. Ook vanuit dezen gezichtshoek 
bekeken , n.l. dat ook bij de padiellltuUl" gelduitgaven ecn 
groote rol spelen, is het zwaarder belasten van de landrente
objecten niet gemotiveerd . 

Mijnheer de Voorzitter! Uit mijn voorgaande uiteenzetting 
is dus wel gebleken, dat een berekening van de produetie
kosten wel degelijk te maken is en dat de bewering van den 
geachten Regeeringsgemachtigde hierc>mtrent derhalve .geen 
steek houdt. Ik verwacht daarom een gedetailleerde uiteen
zetting van de samenstelling van den toelaatbaren aftrek van 
9 quintaal padi per ha als verkrijgingskosten. Verder zou 
ik gaat'ne gemotiveerd zi-en, in hoeverre de heffing van een 
percentage ad maximaal 16% na de herziening - cle ordon
nantie spreekt desondanks nog van een maximum pereen· 
tage ad 20% - voor landrente in evenred.ige en billijke 
verhouding staat tot de reëele en werkelijke opbrengst voor 
den tani I 

Het is intUJ!Schen in dit verband van belang, kennis te 
nemen van enkele uitspraken ten aanzien van de rentabiliteit 
van de padicultuur door terzake deskundigen, n.l. de heeren 
Baud en Sollew\in Gelpke. 

0"d-"!.1inister Baud schreef tcrzake: 
"Bij het bewerken van de sawahvelden wordt door dcn 

Javaan geen arbeid, geen moeite in geld, naar een zeker 
dagloon berekend. Een ieder moet rijst planten om zich 
voedsel te verschaffen, doch die cultuur zou, in dagloon 
uitgevoerd wordende, vooral wanneer het product laag 
in prijs is, geen voordeelen, doch integendeel verlies 
opleveren. " 

De heer Sollewijn Gelpke, deze uitspraak aanhalende, zeide: 
"Dit zelfde heb ik bewezen." (Zie : "De rijstcnltuur in 

Italië en op Java " , 's Gravenhage, door S. Gelpke). 
Naar aanleiding van de uitspraak van den heer Baud is 

het dienstig eenige prijzen voor padi op te noemen, afkomstig 
van het C. K. S. 

De mij opgegeven prijzen zijn als volgt: 
1928 1937 1938 

padi boeloc 7.75 p.q. 3.33 p.q. 3.55 p.q. 
padi tjere 6.59 " 2.80 " 3.05" 

In cen t ijdsverloop van 10 jaar derhalve een val tot minder 
dan de helft. Ik weet niet, Mijnheer de Voorzitter, of de heer 
Baud, indien hij nog leefde, bezien in het kader van onzen tijd, 
dit mot de terminologie van "lagen prijs)' zon kwalificeeren . 
Wel weet ik, dat de crisisontheffingen officieel tot slechts 50% 
va.n de oorspronkelijke aanslagen zijn toegestaan; wel weet 
ik ook, dat slechts heel enkele streken van dit percentage 
gebruik mogen maken en wel weet ik ook, dat procentueel 
de heffing met niet meer dan 2% teruggevallen is. De 
Regeeringsgemachtigde zeide immers in zijn betoog, dat de 
landrenteheffing in haar huidigen vorm nimmer meer heeft 
bedragen dan 18%, doch 

"bij de sedert het intreden van de crisis ter hand 
genomen hel'zieningen werd zelfs" - zelfs, :l\1ijnheer de 
Voorzitter - "het hoogste heffingspercentage terugge
bracht tot 16% " . 

Dus van 18 tot 16·%! 
Mijnheer de Voorzitter! Het heeft geen zin hierover verder 

(Voorzitter. ) 
uit te weiden. Ik meen voldoende aangetoond te hebben, 
dat de in de ontwerp-ordonnantie voorkomende percentages 
uitzonderlijk hoog zijn. Die cijfers van 8 tot 20% zijn voo r 
mij onaanvaardbaar. Naar analogie van het getal van 50% 
voor maximum erisisontheffingen zou de grondslag voor de 
landrente thans niet hooger mogen zijn dan 4 tot 10%. 
Gezien den prijsval van de rijst gedurende een tijdsverloop 
van 10 jaar met 57"%, zou de landrentegrondslag niet meer 
mogen zijn dan 43% van 8 tot 20 of: 3 tot 8% maxima nl. 

Mijnheer de Voorzitter! Het "Centraal Kantoor voor de 
Statistiek geeft mij op, dat de landrente-aanslag voor Java 
en Madoera in 1928 heeft bedragen, netto ... f 32.148 mil. 

Indien wij den prijsindex van de padi vol
gen voor den landrenteaanslag VHn 1937. zou 
deze moeten bedragen 43% van f 32.148 m.Jl1., 
of .. .. ...... ................... ....... ................. ... ..... f 13.82 m.m. 

Er is echter volgens tabel 402 (Indisch Ver-
slag van 1938) geïnd netto .... ... .. ............ .. . f 21 .13 m.m. 

derhalve is er te veel geïnd, of te weinig 
ontheffiug verleend in 1937: .. ............ ....... .f 8.31 m.m. 

Over een tijdvak van 7 jaren (1932 tot 1938), bedraagt 
het te veel betaalde dus veelvouden van f 8 m.m. en indien 
wij ten deze een gemiddelde van f 6 111 . 111. pel' jaar nemen, 
dan heeft de tani-bev olking ged urende de crisi speriode der
halve ruim .f 40 m.m. te weini g ontheffh1g Han landrente 
gekregen. 

Ik zou thans niet zoover durven gaan om de landrente-percen
tages in overeenstemming te brengen met de indexcijfers van 
de padiprijzen voor 1938, ook al, omdat de huidige tendenz van 
de padiprijzen stijgende is, zij het ook met kleine fracti es. 

(De heer Kan: Neen, integendeel! ) 
Ik put mijn kernlis uit de eijfe,·s van het C . .ft". S.1 
( De heer Kan: Het· geldt ni et VOOl" dit jaar!) 
Ik kan het alleen beoo,·deelen volgens de cijfers, die ik ver

kregen heb en die loopen alleen tot 1938. 
Wel acht ik het redelijk, dat de heffingspercentages terug

gebracht worden tot op de helft, n.l. van 4 tot maximaal 10%, 
waartoe ik straks een amendement zal indienen. 

Daarnaast zal ik U, Mijnheer de Voorzitter , een motie over
handigen, inhoudende den wensch, dat er een onderzoek zal 
worden ingesteld en dat de landrente-aanslag niet hooger mag 
zijn dan de gezamenlijke aanslag volgens de verpondings
ordonnantie en de Inkomstenbelastingordonnantie. 

De Voorzitter : Het zal de vergadering zijn opgevallen, 
dat de spreekbeurt van den hecr '!'hamrin den gebruikelijkcn 
duur van een rede in tweeden termijn wel wat Vel' heeft over
schreden. Het komt mij dan ook voor, dat een groot deel 
van zijn beschou\Vlllgen beter in den eersten termijn had kun
nen zijn gehouden. Aangezien echter de omvang van de 
werkzaamheden van het College ni et zoodanig is, dat ik daar
aan een argument had kunnen o.nt lcenen orn den heel' Thamrin 
te verzoeken, zich te bekorten , heb ik dat achterwege gelaten. 

'Mocht de Regecl' ing'sgcmachtigdc, or moch ten leden van het 
College, in het uitvoerige en gedocumenteerde betoog van den 
heer Thamrin aanleiding vinden tot het verzoek, de verdere 
behandeling van dit onderwerp uit te stellen tot de volgende 
vergaderi,ng, dan zal ik daartegen geen bezwaar maken. 

Ingediend is een amendement, voorgesteld door de heeren 
Thamrin, Soetardjo en Soangkoepoll (Ond. S O, stuk 7) · Iui
dende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in a.l'

tikel 7 lid (1) van de ontwerp-Iandrenteordonnanties. 
vervat in de stukken 2A, ZB, 2C en 2D, zooals deze bij 
nota van wijzigingen zijn gewijzigd, de woorden "ten 
rninste acht en ten hoogste twintig procent" te wijzigen 
in "ten minste vier en ten hoogste tien procent ". )J 
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(Soetardjo, ) 
Dezelfde leden hebben een motie ingediend (Ond, 8(;, stuk 

8) luidende: 

"De Volksraad, 
gehoord de debatten, 
spreekt als zijn oordeel uit, dat de gronden en inkom

sten, waarop de landL'cnte-ordonnanties van toepassing 
zijn, niet hooger mogen worden 3U1.1geslagen dan de som 
van de aanslagen ingevolge de verpondingsordonnantie en 
de ordonnantie op de inkomstenbelasting." 

De heer Soetardjo: Mijnheer de VoorzitIer! Hetgeen de 
RcgccrÎn gsgcmllchtigde in eersten termijn mededeelde met 
bet rekking tot de financieele consequenties van de dool' mij 
bepleite maatregelen tot vrijstelling van de betaling van land
rente op ambtsvelden, heeft mij begrijpelijkerwijze doen 
schrikken. De cijfers zijn aanzienlijk hoogcl' dan ik had vcr
wacht. Bovendien is mij gebleken, dat de door mij bepleite 
maatregel een ondeugdelijk middel is, ondeugdelijk althans in 
ZODYCrrC, dat belangrijke groepen desahoofden en desabestuurs
leden niet zouden profiteeren van de bepleite vrijstelling. Op 
grond van cen en ander zie ik af van de indiening van het 
dool' mij reeds aangekondigde amendement. Ik behoud mij 
evenwel de vrijheid voor, bij een andere gelegenheid en even
tueel te andere I' plaatse, het vraagstuk van verbetering del' 
financieele positie van desahoofden en desabestuursleden nog
maals aan de orde te stellen, aangezien naar mijn stellige 
overtuiging, in dezen toestand spoedig verbetering dient te 
komen. Vermoedelijk zal ik de kwestie dus in de komende 
hooîdzitt ing nogmaals aa n de orde stellen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939, 

(De Villenenve, Voorzitter, Dir, van Financiën,) 
De heer De Villeneuve: Uijnheer de Voorzitter! Ik wil 

den geachten Regeeringsgemaehtigde dank zeggen voor de 
toezegging, dat de landrente-afdeelingshoofdell zullen wor
den geïnstrueerd, den belanghebbenden - waal'OndCl' dan 

. ook dienen te wOI'dcn verstaan ondernem ers, die langju rige 
grondhuurovereellkomsten met de Inh eclllsche bevolking 
willen afsluiten - op hun verzoek inzage van de padiprijs
berekeningen te verstrekken. In verband hi ermede tl'ek ik 
mijn voorstel tot ecn aanvulling van de landrente-ordonnantie 
in dezen geest, in. 

De Voorzitter : Hiermede is de behandeling van dit onder
werp in tweeden termijn van de zijde van den Voll,sl'aad 
beëindigd. 

Geeft de Regeeringsgemachtigde er wellicht de voorkeu1' 
aan, het regeeringsantwoord uit te spreken in de volgende 
vergadering van het college, welke hoogstwaarschijnlijk over 
14 dagen 7.al worden gehouden? 

De heer Götzen, directeu!" van Finnn ciën: ~Iijnbee!' de 
Voorzitter! Gezien het vele en omvangrijke cijfermateriaa l, 
hetwelk de heel' 'rhamrin in tweed en tel'mijn heeft voor
gebracht, zou ik gaarne in een yolgende vel'gndering antwoor· 
den. 

De Voorzitter: Dan wordt de verdel'e behandeling vall dit 
ontwel'p opgeschort tot de volgende vergadering, die ver
moedelijk over veertien dagen zal plaats hebben. 

De vergadering wordt te 9.51 uur v.m. gesloten. 
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I ngekomen stuk keil. - Landl'ente-ordonnanties Java en ~1ndoel'a, Bali , Celebes en Borneo (Olll!. SO) . 

l7de Vl;;UGADERING. 

Ver g a der i '1 g van Din s dag 18 Apr i I 1939. 

( l3\jeenroepi ngsuur: 9 voorm iddag.) 

ln rrekolllcn stukken. - Landrente-ordonnanties Java en 
Mad~el·a , Bali, Celebes en 130rneo (Ond . 8 6 ). - Motie
rrhèlllll'in c.s. inz. maximalen aanslag landrente (Ond. S6, st. 8). 
- Nadere wijzi g in g en IHll1vulling voorschriften locale be
lastin~en (O nd. 114 ) . - Afscheid van den aftredenden Voor
zitlc,· \·an den Volksraad , Mr. W. H. van H elsdingen. 

Voorzitter : de heer ,rr. IV. H . VAN J-I I~J~SDlNG]"N . 

De pl'escn ticlij~t is gctcekend doOI' IG leden , te weten de 
leden: 

Van Ardenne, Blaauw, C. C. van ll elsdingcn , ,V. Il. 
van Helsdingen, Kan, Kal'towisastl'o, Kcl'stens, Roep, Soang
koepon, Soctnrdjo, Sosl'ohadikoesoemo, Thaml'in, VCI'boom , 
De Villeneuvc, \Viwoho en Yo Heng Kalll. 

R egeeringsgemacht igden de heeren : Oötzen, Hal'tevelt en 
Levelt. 

De Voorzitt er: Gedachte Medeleden! Ik open deze 
vel'gaderjng, 

De Secretaris deelt mede, dat zijn illg'~kOll1cn : 

De volgende Regeeringsbrieven en -beschikkingen: 

1. Kabinetsbriei van den Gouverneur-Generaal van 14 April 
1939 No. 21, ter aanbieding van een ontwerp-ordonnantie tot 
wUziging van de regeling van de bezoldiging van den Secretaris 
en het overig-e per,oneel van don Volksl·lUld (Ond. 1 4 5 ). 

Oe stukken worden gedrukt. 

2, Brief van den l stell (Jouvel'nclIlcnb; Secretaris \'UI1 
5 April 1939 No. 647a/B betreffende de voortzettin g van de 
impol'tell1'slicent iecring ten Hanzicn van goederen vlln aarde
werk en pOJ'celcinen. 

3, Besluit \'an den GouvCI'ncul'-Ocnct'aal \,\11 6 April 1939 
No, 14 houdendc machtiging aan de gouverneurs van " Test
Java en Oost-Java om -te beschikken voo,· het jaar 1939 over 
een bedrag van onderscheidcnl\jk ten hoogst e f 50.000 en 
.f 175.000 tcn behoeve van het verleencn van tUdelijke nitkee
ringen aan volkshooïden, WiCl' vool'namclijk met de inning' van 
de landrente vel'band houdende inkomsten beneden het nood
zakelijk minimum zijn gedaald . 

4. Als '·Ol·en van 6 April 1939 No. 15 houdende macht igin
gen tot het doen van uitgaven ten beboeve van het verIcellen 
van llitkeeringen aan volkshoofdcll, w.ijkhoofden, enz" wior met 
de inning dor inkomstenbelasting verband houdende inkomsten 
jen~('volge va n de invoeriJlg van de loonbelasting en hunne 
ontllC'rCin g van de bemoeienis mot de üming van den z,g, 
llg' I'Otlt cn ilall~lal-!" in de inkomstenbelasting, beneden het nood
zakelijk minimum zijn gedaald. 

De sub 2, 3 o n 4 genoemde stukken wOl'd e n tc r inzage gelegd 
tel' secretarie va n deu Volksl'aad. 

De Voorzitter: A a 11 deo r dei s d e voo rt z e t
ting del' behandeling van een viertal 
o n t w e l' p - 0 " cl 0 n n a n tie s tot her zie n i n g e TI 

h c r n i e u wde afko nel i g i ng onclersch ei,~!";l
I \i k van d e J I J a n cl re !1 t ft Q,1;"flo p 1~ljH.-i- ." 

Handelingen. Zittihgsjaar 1938 1939, 

(Directeur van Financiën.) 
(St a atsblad No. 163 ) . d e "Bali-Ia ndr e nt e
ordon nanti e" (Staatsbla. d 1922 No. 812), de 
"C e leb e s - 1 a n d ren t e - 0 r don II a n tie" (S t a a t s
b I ad 1927 No. 179 ) en -cl e "B 0 r n e 0 -I all d r e 11 t e
ol"(lonnarutie" (Staatsb lad 1923 No. 484) 
(Ond. 8 6 ), alle vie,· als gewijz i g d bij Nota 
van W\jzigin .gen (st. 6). (Zi e V001·ts de 
verbetering van drukfouten in de ont
we r p - 0 r don n a n tie s der st u k k en 2 Ben 2 D, 
ve rm el donder stu k 4.) 

De behandeling is gevOl·derd tot den tweeden termijn van 
de z\jde der Regeering. 

De heel' Götzen, directeur van Financiën; Mijnheer de 
Voorzitter! Git den tweeden termiin van de zijde van Ilet 
geachte College heeft de Regeering met waardeering ervaren, 
dat de heer Soeta rdjo i'l de argumenten in eersten termijn 
van ,'egeel'Îngszijrle aanleiding heeft gevonden af te zien van 
de indiening van ecn amendement inzake \'ri:jstelIin~ v!l n 
ambts velclcn va.n desahoofden en -bestuLH'del'R op Javn en 
1IIacl oe ra , Daêl l" voo I' js de hect'cll De Vi!lC'!H'uve ell rrlWtlll'in 
Zi C}l bevredigd hebben verklaa rd dool' de gedane toezeggin4 

geil ten aanzien va n de inzage del' padiprijsbel'eke nin gen en 
van de landrente-inning, heeft het debat zich toegespi tst op 
de dool' lnatstgeJ10enHl g-ench t lid wel zeel' uitvoel'i~ nader 
t oege li chte kWf'Rl it" \' :\11 de percentages, welke va n de b(>lllst
bat·e opbrengst der sawa hs worden geheven. 

f:(' lijk ik l'ecds in N'l'sten termijn opmerkte, is deze kwes
tie er een van principi et' le bcteekenis, rakende de beginselen 
van de g-eheelc landl'cntelH'ffing en als zooa'nnig- staande 
buiten het compJex voorzieningen van teclllliseJlCn MH'd, dat 
de Regeering met de voorgebrachte wijzigingen beoogde tot 
stand te brengen. Dat met deze uitspraak van regeeringsz\jde 
evenwel niet is bedoeld een poging tot nitsluiting van deze 
aangelegenheid b\j de debatten bl\jkt voldoende duidelijk uit 
de aandaeht, in eersten termijn gewijd aan de uiteenzett in
gen terzake vall den heer Thnmrin, welke het geachte lid er 
toe gCbt'HCh! hebben zijn zicn!:lw\jzc thans IlO)~mi1r\\'6, I,}"ü~\' 
aanvoering van veel cüfcl'materiaal , zeer omstandi.g toe te 
liehten. 

Dit cijferma te,·iaal, Mijnheer de Voorzitter , noopt de 
Regecl'ing, tot recht verstaan vnn deze materie C'n tot we~
ncming \'H n misvattingen, ook hal'cl'zi,ids lllC('" C' ijÏ(' I'S in het 
geding te bl'cngl'Jl, .Jan hij ecn !\\'('l'd('!l tCJ'mijll gemeen l Uk" ge
bl'llik~ I Ük iS j ik za l mij d:'Wl'bÜ ('cht cl' zoo,"('('1 h<-' pel'ken <ds dit 
debtlt-op-langen·teJ'lllijn Illo~clijk maakt. Ik moge thans 
n<lnvnngcn met de beantwool'ding \'illl ~('n tweetal dOOI' dell 
heel' rl' haml'in gestelde vragen, 

rn de eerste plaats heeft het geachte lid gcvl'nagc1 , waarom 
een vC'rlaging van de pCl'centag'f's, genoemd in het ee rste lid 
nHt ill'tikel 7 der ontwcl'p-ol'clonmlllt ics, wel ell de veringing 
van den minimum-aanslag del' droge gronden, vermeld in 
artikel 8 lid 3, n iet onder de zaken van ])I'ülcipieele betee
kenis mogen worden gerangschikt. 

De reden hiervan is gel egen in de omstandigheid, dat de 
aa nslag der allerslechtste droge grond en, welke op Java en 
l\fadocl'a f 0,35 pel' ha bedraagt, dool' de vCl'leenÎng van 
eris isontheffing tot bedragen VC I' heneden hei thans nog
geldende minimum is geda ald, Bleef dit minimum ongewij
zigd , dan zouden bij de herziening van den aanslag, wnm'nn 
- zooals bekend is - geen cl'isisontheffing- meel' wordt 
ver leend , de belastingbeclragcn dezer g'l'onclen wederom tot 
het" oude niveau van f 0,35 pel' ha voor Java en ~[adocl'[l 
stijgen, het geen onder de huidige omstandi~hed en Îl'I':üion eel 
zon ztjll. 

'ren aanzien van de allersl echtste sawahs is een d ergelijke 
maatregel evenwel niet noodig, omdat de landrentc d ezer honw
velden - gelUk ik reeds in eCl's ten termijn opmerktc - niet 
l'Ccht stl'eeks afhankcltjk is van de bedoelde pel'centages, doch 



108 

17de VERGADERING - DINSDAG 18 APRIL 1938. 

Landrente·ordonnanties Java en Madoera, Bali , Celebes en Borneo (Ond. 86). 

(Directeur van Financiën.) 
onder meer samenhangt met den gemiddelden padiprijs, waar
voor geen minimum is vastgesteld. 

De heer Thamrin heeft cr verder op gewezen, dat de door 
de Regeering genoemde gemiddelde padiopbrengst van de sa
wahs van 23 quintalen droge padi per ha niet overeenstemt 
met de cijfergegevens, voorkomende in tabel 13 van het over
zicht, gcpnbliceerd in het Economiscb Weekblad van Sep
tember 1938 No. 35. In dit overzicht toeh staat als gemid
delde opbrengst over een tienjarige periode 21,05 quintalen 
droge padi per ha vermeld, wanneer men alleen rekening 
houdt met de geslaagde oogsten, en 20,04 quintalen, wanueer 
men als basis bet beplante oppervlak neemt. 

Zooals ik reeds bij interruptie opmerkte, heeft het geachte 
lid bij de bestudeering van dit cijfermateriaal er geen rekcning 
mede gehouden, dat meerdere sawahs tweemaal per jaar met 
padi worden beplant en deze sawaIJS dus in het geoogste of 
beplante oppervlak dubbel geteld zijn. 

(De heer Tb am rin: Maar de oppel'\·lakten zijn toch 
ook dubbel geteld' Het gaat om de opbrengst per ha.) 

In tabel 13 zijn de bedoelde opbrengsten dubbel geteld, 
maar zij bebooren niet dubbel geteld te worden. 

Neemt men dit in aanmerk in g, dan blijkt b.v. voor 1936, 
bij een totale opbrengst der sawahs van 74760795 quintalen 
en een landrenteplichtig areaal van 3 169 672 ha, een ge
middelde opbrengst van 23,5 quintalen, 

Met toepassing van dezelfde berekeningswijze heeft de 
gemiddelde paoiproductie over de jaren 1927 tot en met 
1936 rond 23 quintalen per ha bedragen, 

Wanneer ik tbans - met weglating van die details, welke 
minder terzake doen en in som mig opzicht tot misverstand 
aanleiding zouden kunnen gevcn, - nog even de boofd
zaken van het betoog van den heel' Thamrin in herinn ering 
breng, dan valt te constateeren, dat het geachte lid, ten be
wijze van zijn ook in tweeden tCl'lTI\ln herhaalde bewering, 
dat de landrente onmatig zwaar en onbillijk is, achtereen
volgens wederom ·een vergelijking met andere belastingen 
beeft getroffen, eenige cijfervoorbeelden heeft overgelegd, 
waarvan een viertal aan de practijk ontleend zou zijn, 
en opnieuw de desalasten ter sprake heeft gebr aeht. 

Wat het eerste punt betreft heeft de heer Thamrin de land
Tcnte ditmaal niet zonder meer met de inkomstenbelasting 
,.e l'geleken, docb met een door hem redelijk geoordeelde com
binatie van deze heffing en de verpouding, een belasting, 
welke een gelleel ander uitgangspunt en opzet heeft dan de 
landrente. 

In de yerponding toch is samengevat een belasting op het 
Z.g. gebouwd met een heffin g op ongebouwd. 

Deze wijze van belastingheffing moet daarom voor de land
l'enteplichtige grond'en in het algemeen ondeugdelijk worden 
geacht, zooals in het verleden ook is gebleken, lIfen heeft 
vroeger, voor wat betreft het lnlandsch grondbezit in de 
steden, gezocht naar een aansluiting van de landrente met de 
verponding, waarvan het resultaat is geweest de Lnlandsche 
Verpondingsordonnantie (Staatsblad 1923 No. 425) . De tal
looze ldac11ten evenwel, welke I'ezen over deze belasting, die 
naar analogie van de verponding is geconstrueerd, en meer 
in het bijzonder over den veel zwaarderen druk, hebben ertoe 
geleid dat de Iulandsche verponding, die oorspronkelijk in 94 
plantstm uv Java en Madoera was i.ngevocrd, reeds in 1927, 
dus nauwelijks viel' jaren na de invoering, in het meerendeel 
diel' gebieden wederom werd afgeschaft. Zij is slechts ge
handhaafd in een dertien tal plaatsen, terwij l thans zelfs 
wOl'dt overwogen of onder bedoelde dertien plaatsen en bin
.nen de in Staatsblad 1927 No. 315 genoem de begrenzingen 
ni et nog enkele gebieden voorkomen. "'aar de lnlandsche 
verponding minde .. geëigend moet worden geacht. 

Voor het z.g. "ongebouwd" is een vergelijking met de 
landrente geheel onwezenlijk, daar de verpondingsordounantie 
ten aanzien van deze objecten uitgaat van grondbezit met 
westerse hen titel - dus erfpacht - waaraan aanzienlijke 

verkrijgingskosten verbonden zijn, terwijl bovend ien over het 
algemeen voor uitgifte alleen woeste gronden in aanmerking 
komen. Voor deze gronden moet steeds een jaarlijkscbe canon 
aan het gouvernement worden betaald, welke op Java nor
maliter f 4 per bouw of + f 5,60 per ha bedraagt, terwijl 
tenslotte de onaernemer V001' de voor zij n bedrijf noodzakelijke 
opstallen een groot extra bedrag aan verponding moet voldoen, 

De ondernemer betaaLt dus voor droge gronden, welke in 
het algemeen niet bevloeid en van mindere kwaliteit zijn dan 
sawahs, alleen aan pachtsom reeds een bedrag van gemiddeld 
f 5,60 pel' ha en wordt daarnaast nog aangeslagen in de ver
ponding en inkomstenbelasting. Daartegenover is de Inheem
sche landbouwer alleen landrente verschuldigd, Deze land
rente nu bedraagt thans voor de sawabs gemiddeld f 5,30 
per ha en voor de droge gronden f 1,30 per ha. 

(De heer Kan: Dat zijn heel andere cijfers,) 
Bij een besebouwing van de dool' den heer Thftlnrin opge

stelde vergelijking tusschen den landrente-aa nslag van een 
sawah met een bruto-opbrengst van 23 quintaal padi en 9,72 
quintaal maïs en den aanslag van ditzelfde veld bij toepas
sing van de verpondings- eu inkomstenbelasting-ordounan
ties - waarbij dus geen rekening is geb ouden met den erf
pacbtscanon, Mijnheer de Voorzitter - dient te worden op
gemerkt, dat de landrente-aanslag in het gegeven voorbeeld 
niet, zooals de heer Thamrin bere1<cn<le, f 16,52, doch bij het 
dool' hem ge noemde heffingspercentage van 14% f 6,70 be
draagt en bij een percentage van 12% - het gem iddelde op 
Java en Madoera - f 5,80 zou bedragen. 

Immers, de productiviteit van een dergelijke sawab wordt, 
met inacbtneming van bet vierde lid van § 4 van de "Uit
voeringsvoorscbriften" (Bijblad No. 11321 ) - dus inclusief 
de verhooging wegens beplantbaat'heid met nagewas - op 
26 quintalen droge padi per ha berekend, WH31'Vtlll dus 11[1 

aftrek van het belastingvl'ij gedeelte 17 quintalen belastbaar 
blijven. 

Daar artikel 6 lid 3 van de ontwerp-Iandrente-ordonna:nties 
(§ 9 lid 3 der huidige "Uitvoeringsvoorscbriften") de uitscba
keling van tweede- en derde-bandsprijzen voorschrijft en uit
slui tend de padiprijzen van de drie goedkoopste maanden vau 
elk jaar in beschouwing wenscht te zien genomen, wordt boven
dien een veeljarige padiprijs van f 5,72, als door het geacbte 
lid genoemd, voor de berekening van den aanslag nimmer toe
gepast. In verband hiermede dient in bet aangehaalde voor
beeld voor deze berekening nitgegaan te worden van een padi
prijs van f 2,80, zijnde ongeveer het gemiddelde van de prij
zen, welke thans op Java en Madoera voor de vaststelling vau 
de landrente der sawahs worden aangelegd. 

Een nauwkeurige verificatie van het volgens het geacbte lid 
uit bet district Poerbolinggo (Banjoemas) afkomstige cijfer
materiaal heeft uitgewezen, dat de heer Thamrin hier het 
oog moet hebben gehad op de beste sawabs, die in dit ressort 
voorkomen (de slechtste zijn aangeslagen voor f 0.50 per ha ) 
en die aangeslagen zijn voor een bedrag van f 16,80 per ha. 

Deze sawahs zijn inderdaad tweemaal pel' jaar met padi en 
bovendien nog 1 maal per jaar met polowidjo beplantbaar, 

Aan padi brengen deze sawahs volgens de regelmatig gecon
troleerde proefveldgegevens niet, 200als de heer Tbamrin ver
klaart., 30 quintalen per bouw of 42 quintalen pel' ha, doeh 
58 quintalen per ha op. Telt meu hierhij voor den polowidjo
oogst nog 9 quintalen op, wat niet aan den hoogen kant is, 
dan kan de bruto-opbrengst van deze velden in totaal op 67 
quintalen droge padi worden gesteld . 

De gemiddelde padiprijs in die streek bedroeg over de 
jaren 1928 tot en met 1937 .f 4,47 pel' quintaal. Volgens de 
aangehouden pr:ijsregistel's kan echter worden aangenomen, 
dat de bevolki:ng gemiddeld f 3,80 per quintaal heeft ge
maakt, De in geld uitgedrukte bruto-opbrengst bedraagt 
dus gemiddeld 67 X f 3,80 =' f 254,60 en niet f loo, zOQ~ls 
de beer Tbamrin mededeelde, 
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Landrente-ordonnanties Java en Madoe ra, Bali, Celebes en Borneo (Ond. 86) . 

(Directeur van Financiën.) 
Na aftrek van de bewerkingskosten, zooals die door het 

geaehte lid zijn opgegeven, bedraagt de op die wij ze ver
kregen netto·opbrengst van deze saw abs gemiddeld rond 
f 213. De landrente-aanslag ad f 16,80 beloopt derhalve 
n.iet 19 %, doch 7,7% van de hierbedoelde netto-opbrengst 
en 6,6% van het bruto-provenu. 

Op gelijke wijze berekend, ' bedraagt de landrente-aanslag 
volgens de laatste her ziening in de overige dool' den heer 
Thamrin genoemde voorbeelden, betreffende de districten 
Brebes, Tjimahi en Loemadjang, onderscheidenlijk 8, 4, 5, 8 
en 6.7% van de netto- en 6, 4, 5 en 5,3% van de bruto-op
brengst. Ik t eek en hi erbij aa n dat Loemadjang en Brebes 
binnenkort weder worden herzien, de terreinwerkzaamheden 
zij n in eerstgenoemd distri ct r eeds aangevangen. 

Teneinde, wellicht ten overvloede, bet geachte college aan de 
hand van nog eenige andere voorbeelden een juist inzicht te 
geven in de zwaarte van den landrentedruk, zijn dool' mij 
achtereenvolgens gegevens verzameld van de opbrengst- en 
aanslagcijfers van zeer goede zoowel als van slechte sawahs, 
onderscheidenlijk van velden, die niet beplantbaar zijn met na
gewas, waarop na den hoofdoogst polowidjo wordt geteeld en 
waarop tweemaal pel' jaar padi wordt verbouwd. 

Uit deze gegevens, die wellicht als noot in de Handelingen 
opgenomen kunnen worden, Mijnheer de Voorzitter, ....... . 

De Voorzitter : Daartegen bestaat geen bezwaar. 1) 

De heer Götzen, directeur van Financiën : .... ... .... . ·blijkt, 
dat van de zeel' goede sawahs tenm inste 2,8% en ten hoogste 
8,6% van de geldswaardige bruto-opbrengst wordt geheven, 
terwijl voor de slechtste sawahs die percentages ondersche i
denlijk 1,8 en 3% bedragen. Ik moge hieraan nog toevoegen, 

1 ) 

niet 

dat het gentiddelde heffingspercentage, volgens berekeningen 
van het C. K. S., de laatste jaren gedaald is van 7,7'% van 
aUe inkomsten nit den Inlandschen landbouw in 1933 tot 4,6% 
in 1937. 

Evengenoemde gegevens doen ook zien, dat er op J ava en 
Madoera sawahs voorkomen met een geldswaardige bruto-op
brengst van f 20.- ha en waarvan de bebouwing dus, wanneer 
de bewerkingskosten inderdaad steeds sommen zouden bed ragen 
als door den heer Thamrin in zijn voorbeelden opgegeven, tot 
een aanzienlijk verlies voor de betrokken grondbezitters zou 
moeten leiden. Waar het geachte lid zelf heeft opgemerkt, 
dat geen enkele landbouwer, waar ter wereld ook, voor zijn 
plezier arbeidt en produceert met het docl om verliesgevende 
producten op te brengen, is hiermede bewezen, dat de produc
tiekosten niet voor alle sawahs gelijk zijn en tcvens dat die 
productiekosten met een produetiviteit van de sawahs dalen. 

In dit verband is het wel van belang, Mijnheer de Voor
zitter, nit het welbekende rapport Meyer Ranneft/Hucnder 
inzake den belastingdruk op de Inlandsche bcvolking het 
volgende te citeeren: 

"Bij lagere opbrengsten daalt natuurlijk de opbrengst 
van den arbeid op eigen grond snel. Het is echtet· dui
delijk dat ook bij opbrengsten van minder dan 15 pikoei 
geen "verlies" wordt geleden. Ook worden de "kosten " 
niet naar verhouding zwaarder; althans niet als men 
onder "kosten" uitgaven verstaat. Wel wordt dan 
minner arbeid gehuurd en wordt) als eigen arbeid wordt 
gepresteerd, die eigen arbeid heperkt en bovendien 
schraal bcloond. Zoo zou bij een opbrengst van 10 pi
koel, waarbij alleen oogsUoon en zaadpadi wordt be
taald (ongeacht het vaak moeizaam bewerk en), voor 700 
uur arbeid 7 pikoeI padi ontvangen worden à f 3.
per pikoei, d.i . 3 cent p er uur en 21 cent per "dag ar-

Zeer goede sawahs. Slechtste sawabs. 

beplant- beplnntboor beplontbanr niet beplant- beplnntbanr 
baar met met droog met padi- baar met met droog 
nagewas. nagewas. gndoc. nagewas. nagewus . 

.Regen tschap ................................................... .. .................... Lebak. Djember. Modjokerto. Toebnn . Grobognn. 
District ......................................................................... ...... Rangkas- P oeger. ],{odjosari. Si nggaban. Wirosa ri . 

bitoeng. 

Bruto·opbrengst hoofdgewas ......... .. ... ..................... .. ........... .. 41 q. 1) 43 q. 1 ) 43 Q . 1) S p. 1) 11 q. 1 ) 
idem nagewas .......... ... .. .................. ..... ............. - 15 q. 2) 34 q. 1) - 8 q. 2) 

Totaal ... .. ... . ........ .• •.••... ....... . .• 41 q. 58 q. 77 q. 8 q. 14 q . 

Pndiprijs nangonomen in het belastingvoorstel ........................ f 2,60 p.q. f 2,70 p.q. f 2,70 l'.q . f 2,50 p.q. f 2,40 p.q. 
Ge ld8wanrde vld totale bruto-opbrengst ............ .. ................... f ]06,60 J ]56,60 J 20 7,90 J 20,- f 33,60 
Vastgestelde belt\stbare opbrengst .............................. ............ 21 q. 42 q. 4-l q . 2 q. 3 q. 

(41-9) ver- [(43+8)-9) [ (43+ 10)-9) (minimum) [(1H1)-9l 
ve rlaagd tot 

27. 3) 
Ge ldswllnrde der be lnsting opbrengst ...................................... I 10,20 f 113,40 I 118,80 I 5,- I 7,20 
Geheven percen ttlgcs 

hoogste ........ .................................... ....•........••........ .. .•...• 12% 12% 13% 12% 11% 
laagste ..................................... .. ................... ......... .. ... ... 9% 4% 12% 10% 8% 

Gehevo n belasting. 
hoogste ..................................•............. ... ......... . ........•....• I 8,40 f ] 3,60 J 15,50 f 0,60 f 0,80 
laagste ......................................... .. .. .............................. f 6,30 f 4,50 f ]4,30 f 0,50 f 0,60 

Percentage vJd geheven belasting t.o.v. de bruto-opbrengst ... ..... 1,8% 8,6% 1,4% 3% 2,4% 
5,9% 2,8% 6,9% 2,5% 1,8% 

'l'oclichtingen: 1) gemiddelde opbrengsten volgens de proefoogs tgegeve os. 
2) opbrengsten matig geschat nno de hand van de gegevens ve rstrekt door de 

bevolking zelf en geverifi eerd met de cijfers van de n Jandbouwvoor-
lichtingsdienst. 

3) ac belastbare opbrengst werd verlaa.gd, omdat 32 q. te hoog voorkwam. 
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l,andl'ente-ol'donnanties Java en Madoer., Bali, Celebes en llorneo (Ond. 86). 

(Directeur van Financiën.) 
beid". Het is duidelijk dat hoe lager de opbrengst is, 
hoe meel' de neiging tot intensieve bewerking verslapt." 

Wat de door den heer Thamrin wederom naar voren ge
brachte desalasten betreft, zou ik nog willen opmerken, dat 
deze lasten bij desabeslissing worden vastgesteld en derhalve 
dool' de betrokkenen zelf wonden bepaald. Als in sommige 
gebiedsdeelen deze lasten, zooals de heer Thamrin mededeelt, 
naast de landrente een te zwaren druk op de bevolking leg
gen, is het aan haal' zelf om hierin verandering te brengen. 
Bepaaldelijk onjuist is het dan ook om, zooals het geachte 
lid doet, de zaak om te draaien en de hoogte der desalostell 
als een motief aan te voeren om verlaging van de landrente 
te bepleiten. Men moet - gelijk ik reeds in eersten termijn 
opmerkte - deze landsheffing op zichzelf beschouwen, en 
niet in verband brengen met andere, locale lasten. 

Th moge er nog even op wijzen, Mijllheer de Voorzitter, 
dat de heer Thamrin op dit punt niet consequent is geweest, 
daal' hij bij zijn vier voorbeelden de desalasten niet bij de 
bedragen, welke bij toepassing van de Verpondings- en In
komstenbelastingordonnanties verschuliügd zonden zijn, heeft 
opgeteld, terwijl zij bij een vervanging van de landrente door 
een ander belastingstelsel toch ongetwijfeld gehandhaafd 
zouden blijven. 

Het is thans het oogenblik om nog ,llader terng te komen 
op den bij de ordollnantie vastgestelden aftrek van 9 quin
talen . 

Reeds in eersteIl termijn werd medegedeeld, dat de aftrek 
van 9 quintalen per ha het aequivalent vormt van de daar
mede ongeveer overeenkomende hoeveelheid van 10 picol per 
bouwen in de Z.g. Preangernota van 1895 is besproken. 

Op blz. 50 ell 51 vall deze 1I0ta nu staat vel'meld, dat proef
nemi!lgen hebben uitgewezen, dat de kosten van bewerking 
van een sawah met een opbrengst van meer dan 20 picoi 
o\\~e.veet· f 32. \lel' houw he(h-a~cn. Vnn dit bechag werd 
f 5 per bouw als het juiste lLeqnivalent bescllOuwd van het 
ten behoeve der bebouwing verbruikte kapitaal en geheel 
van landrente vrijgesteld. 'Van de resteerende .f 27 per bouw, 
zijnde het geldswaardig bedrag van den aan de bewerking 
ten koste gelegden arbeid, werd de helft aan de landrente
heffing onttrokken. net gedeelte, dat van de heffing van 
lalldrente werd vr\jgesteld, vertegenwoordigde derhalve te
zamen een som van .f 5 + .f 13,50 = f 18,50, wat indertijd 
ongeveer de waarde was en ook thans nog is van 10 picol 
padi. De aftrek is dus niet, zooals de heer Thamrin conclu
deert, in den loop cler tijden vel'minderd. 

Integendeel, niet alleen is de thans gefÏJ<eerde aftrek van 
9 quintalen per ha, zooals ik reeds bij interruptie opmerkte, 
iets hooger dan de vroegere van 10 picol per bouw) maar 
boveniüen is in 1927 bij Staatsblad No. 163 de aftrek, welke 
tevoren voor de sawahs met een productiviteit van minder 
dan 20 picol op het halve productiviteitscijfer was gesteld, 
uniform op 10 picol per bouw gebracht. 

Merkwaardig is het, dat het in de Preangernota als be
werkingskosten aangegeven bedrag de som) die de heer 
ThamT"În hiervoor in enkele van zijn voorbeelden heeft uit
getrokken en welke volgens zijn mec1edeeling ontleend is aan 
practiikcijfers, nog overtreft. Ik moge hiel' nog aan toevoe
gen, dat de raf trek van 10 picol per bouw gebaseerd is op de 
dool' Sollewijn (lelpke verzamelde en in zijn dool' den heer 
Thamrin bedoelde studie verwerkte gegewms. 

(De heer Th a m rin: Dateerend uit de 1ge eeuw.) 
De heer 'l'hamrin deed een beroep op 1850! 
Aan het slot van zijn betoog heeft het geachte lid den 

netlo-aanslag van Java en Madoera van het jaar 1928 tegen
over dien van 1937 gesteld en is aan de hand van de prijs
gegevens van de padi tot de conclusie gekomen, dat de land
rente-aanslag over laatstgenoemd jaar naar verhouding .f 8,31 
millioen te hoog is geweest. 

Hii beeft daarbij evenwel verzuimd rekening te honden 
lIlet het feit, dat het landrenteplichtige areaal in bed"elde 

(Thamrin.) 
periode een uitbreiding heeft ondergaan, welke VOor Java. 
en Madoera niet minder dan 471 000 ha bedraagt. 

De gemiddelde netto-aanslag vau sawahs en droge gron
den tezamen beliep in 19,2& -+- f 5 per hectare tegen ± f 3: 
per hectare thans. Hieruit blijkt, dat de landrente-aanslag 
sedert 1928 per hectare met 40% is gedaald. 

Wordt dallJrbij bedacht, dat in bedoelde periode belangrijke 
irrigatieverbeteringen plaats vonden, het polowidjo-areaal 
aanzienlijk werd uitgebreid en op de landrente in tegen
stelling met andere belastingen geen opcenten worden gehe 
ven, dan kan de huidige aanslag in vergelijking met iüen VilT> 

1928 niet anders dan redelijk worden genoemd. 
De heer Thamrin heeft aan het slot van zijn rede nog een 

tweede onjuistheid begaan door aan de hand vau den val 
der rpaiüprijzen gedurende het tijdvak 1928 tot en met 1937 
met 57% een overeenkomstige verlaging van de heffingsper
eentages te bepleiten. De verlaging toch van den padiprijs 
wl)rdt geheel veriüsconteerd bij de herzieningen va'n den 
aanslag en een verlaging van de heffingspercentages tot de 
helft - gelijk in het ingediende amendement wordt voorge
steld - zou derhalve een dubbele vermindering van den 
aanslag tengevolge hebben. 

Voor een dergelijke hernieuwde en niet volcloende gemo
tiveerde verlaging van den landrente-aanslag, welke een 
inkomstenderving van rnim f 10 millioen zou beteekenen, be
staan bij de Regeering overwegende bezwaren. 

Op de ingediende moti p. behoef ik na het voorafgaande 
thans niet verder in te gaan, aangezien daaruit reeds voldoelll]e 
is komen vast te staan, dat de Inheemsche landbouwende 
bevolking in het algemeen zeker niet zwaarder wordt belast 
dan de landbouwers, wier gl'ondhczit herust op een westerschf'n 
titel. 

De Voorzitter; Hipl'lllC'de is dp /)ehéli!H1eling \'an dit onder
werp in tweeden 1C'l'mün ook van den kant van de Regeering 
beëindigd en kan tot stemming worden overgegaan. 

De artikelen 1 tot en met 6 van de ontwerp-ordonnantie, 
vervat in stuk 2 A, worden achtereenvolgens zonder hoofde
lijke stemming aangenomen, art. 6 als gewijzigd bij Nota vap 
Wijzigingen. -

De Voorzitter : Aan deo r dei s de be h a n d e
I i n g van het a men d e men t - T ham rin c. s. 0 p 
de artt. 7(1) der ontwerp-ordonnanties, 
vervat in de stnkken 2A tot en !TIet 2D 
(st. 7), 1 u i den de: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in arti
kei 7 lid (1) van de ontwerp-Iandrenteorclonnanties, vervat 
in de stukken 2A, 2B, ZC en 2D, zooals deze bij nota van 
wijzigingen zijn gewijzigd, de woorden "ten minste acht en 
ten hoogste twintig procent" te wijzigen in J)ten minste 
vier en ten hoogste tien procent". 

Verlangt de heer Thamrin het amendement alsnog toe te 
lichten of geeit het antwoord van den Regeeringsgcmachtigde 
hem wellicht aanleiding tot cen andere verklaring ? 

De heer Thamrin : Noch het een, noch het ander, Mijnheer 
de Voorzitter! Ik zal het amendement thans niet nader 
toelichten, Illaar ik ben anderzijds ook niet bevl'edigd door 
het nade"e cijfermateriaa l, dat de geachte Regeeringsgemach
tigde gegeven heeft. Het kOmt mij echter geraden voor mij.n 
amendement niet te haudllavell. Ik zou het cijfermateriaal 
van den Rcgeeringsgemachtigde gaarne aan ee n nader 
onderzoek willen onderwerpen, want de gegeven verschillen zijn 
van dusdanige grootte, dat het mij geraden voorkomt eerst 
het resultaat van dit onderzoek af te wachten , reden waarom 
ik mijn amendement intrek. 

De Voorzitter: net amendement Thamrin c.s. (stuk 7) is 
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I..Jandl'cnlc·Q1'donnantics Java en Mndoel'a. Bali, Celebes en Rot'neo (Ouel. 8 6 ). - ~{otie-Thamrin c.s. inz. moximl.llcn 
aanslag landl'ente (Ond. S6, st. 8). 

(Thamrin, Kan.) 
ingetrokken en maakt derhalve geen onderwerp van beraad
slaging meOl' uit. 

Zondcl' verdere beraadslaging en zonder hoofdelijke stem
ming worden achtCl'cenvolgcns aangenomen de ar tt. 7 t/m 21 
van de ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2A, en deze ont
werp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wijzigingen, in 
haal' geheel, en de ontwerp-ordonnanties, vervat in de stukken 
2B, 2C en 2D, eveneens als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gingen. 

De Voorzitter: Aan d " orde is de behandeling 
van de motie-Thamrin c.s. (Ond. S6, st. 8) 
luidende: 

"De VoJksl'uad, 
gehool'd de debatten, 
sp reekt. als zijn oordeel uit, dat de gronden en inkomsten, 

waarop de landrente-ordonnanties van toepassing zijn, nict 
hooger mogen worden aangeslagen dan de som van de 
aanslagen ingevolge de verpondingsordonnantic en de 
ordonnuntie op de inkomstenbelasting. " 

De heel' Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
een kOl'tc toelichting op deze motie willen geven. De geachte 
Regeeringsgemachtigde komt in zijn becijfering tot een geheel 
andere percentageberekening, dan door mij is aangelegd, het
gc<en geen HnnJej'ding tot verwonderin g beh oeft te 
geven. Evenwel komt de Regeeringsgemachtigde in z,ijn con
clusie in zake het cijfermateriaal met zichzelf in tegenspraak. 

Immers, als hij berekent, dat per saldo dc sawahs eigenlij k 
belast zijn met 5 à 6% van de belastbare opbreugst, dan is 
dit niet all een in tegenspraak met zijn vorige mcdedeeling, 
maar ook in tegenspraak met de landrente-ordonnantie. Im
mel'S in artikel 7, lid 1, wordt het heffingspercentage ten
minste 8 en ten hoogste 20 genoemd, terwijl de berekeningen 
van den geachten Regeeringsgemachtigde niet hooger komen 
dan 8%, al s hoogste percentage. 

] k kan het zooeven gegeven cijfermateriaal uit den aard 
del' zaak thans niet contl'oleel'en, doch het lijkt mij wel billijk, . 
dal hiernaar een onderzoek wordt ingesteld . Hoewel ik 
toegeef, dat de theoretische grondslagen van de verpondings
ol'don nanUe niet gelUk zün Han d ie del" landrentc, wil het 
mij anderzijds lijken vel'kecl'd te zijn om erfpachten of 
pachtsomm cn gelijk te stellen met belnstingell, zooals door 
den Regee l'illgsgemacht igdei s gedaan. Pachten zijn immers 
geen belnstingcn doch huur. 

De geachte Regeeringsgemachtigde stelde erfpacht en 
pH chtsom gelÜk :}[1I1 de landrente, wat foutief is. Ik kom dan 
ook tot dc co nclusie, dat het inderdaad wel gewenscht is een 
maximum pCl'centnge vast te stellen voor de landrentehef
fin !! tcn h('dl'ag'l~ vn n de inkomstenbelasting en verpo.ndings
hrffin~. Uit di"n hoofde handhaaf ik de motie. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Tot mijn spijt moet 
ik verklan'l1 mijn stem niet aan de motie te kunnen geven, al 
ware het alleen. omdat wij van den geachten Rcgeeringsge
JllHchtigde veMlOmcn hebben , dat de door den heel' Thamrin 
gep roduc{'crde cijfC' l's volgens welke de landrente meel' zou 
becll'ngen dali de LnkomstC'llbelas tin g en vf'l'pondings3nl1slag 
te Z11Jllen, ;ulIlvC'c hthaal' Z\j ll. 

In geval dc motie met de strekking (l Is hier wordt voor
gc~telcl wordt aangenomen, zal zulks tot gevolg kunnen hebben, 
dut de Regeering vrijheid vindt, de landrente te ver
hoo~en tot de gezamenlijke hetlra~en van inkol1lsten
belast ing en verponding samen. hetgeen toch zeker niet 
in de hedoeling van de onderteekenaars liggen kan. 
Aannemende dus, dat het.geen de Hegeeril1g zooeven 
mededeelde juist is - hetgeen toch zeer wel is aan te 
nemen, aan gez ien Zij beschikt over voldoend cijferma.teriaal 
_ zou het niel in het he!anl.! zij n van drn taul, wannee)' wij 

Handelingen. Zittingsjaar 1935-1939. 

(Roep, Van Helsdingen, e.a.) 
ons zouden accoord verklaren met een rnotie, waarvan ik de 
mogelijke gevolgen zooeven aanduidde. Het lijkt mij daarom 
beter, dat met een stemming over de motie wordt gewacht, 
tot wij de cijfers van de Regeel'ing ondel' de loupe hebben 
kunnen nemen. Geschiedt dit niet, dan zal ik tegen de motie 
moeten stemmen. 

De heel' Roep: Mijnheel' de Vool'zittel'! Ik kan niet ont
kennen, dat vooral de rede, die de heer rrhamrin in tweeden 
tel'miju heeft gehouden, met het daal'in vervatte cijfer
~xposé, op mij indruk had gemaakt.. Nu ik echter het ant
woord van de Regeering heu gehoord, meen ik vooralsnog, 

'toch meer waarde te moeten hechten aan haar gegevens dan 
aan die vau den heer Thamrin. Ik kan de motie dan ook 
niet beoordeel en zonder een uitvoerige nadere toelichting, 
een toelichting, die dan uiteraat'd weel' za l mo eten I'ef lec
teeren op het zoo juist door de Regecrin g gegeven ant
woord en de daarin geproduceerde cijfel's. Indien de heer 
Thamrin nu in de motie een onderzoek zou vragen naar den 
dl'uk van de lasten del' landl'ente, eventueel getoetst aan 
andel'e belastingen - en dat is toch eigenl~k de bedoel ing 
van ons geacht medelid - dan zon ik daarvoor voelen. Een 
dergelijk onderzoek zou ons inzicht in deze materie slechts 
kunnen verrijken. Zooals de motie thans lnidt Dlet een der
gelijke positieve uitspraak, n.l. dat de Volksraad als zijn 
oordeel nitspreekt, dat dit en dat het geval is, gaat zij mij 
onder de gegeven omstandigheden te ver. Ik zal er daarom 
mijn stem niet aan kunnen geven. 

De heel' Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Wat 
de heer Roep zeide ontneemt mij eigenl\jk de aanleiding die 
ik had, om over deze motie het woord te vragen. In de 
mondelinge toelichting op de motie gewagen de voorstellers 
wel van een nader onderzoek, doch de strekking ervan is 
anders en vraagt een zeer beslist oordeel van den Vol ksraad 
in deze materie, waartoe ons college, vooJ'al na het antwoord 
der Regeering in tweeden termijn, niet in staat is. Ik zal 
clafll'om tegen de motie stemmen. 

De heel' Kerstens: Mijnheel' de Voor7. ittor! Ook mij lijkt 
het in het ge heel niet onwaarschtjn1\jk dat, gezien het ann
gevoerde cijfermateriaal, inclel'dnad de land rente aanzienlUk 
lager zou zjjn dan inkomstenbelasting JlIll~ verponding te
zamen, lI.faar indi en zulks over de geheele linie, althans 
over een aanzien lijk deel daarvan, het gevn l zou z\jn, zou de 
motie toch wel een zonder1in~ karakter dra{!en. EI' wordt 
n.1. in g-evraa~d. dat de ~om cler nansln~('n in g-evo lge de 
\'cl'pondingsol'dollllêll1tie ('11 die op de inkomstenbelasting- niet 
hooger mag zjjn, terwi.jl over de gcheele lini e g-enolllen, 11et 
bedl'ag zeel' waarschiinliik la gel' is. Wat heeft de moti e dan 
vaar zin 1 Mij lijkt ze dan eeu gebaar, dat de Volksmacl zich 
betel' kan hespa l'en. Tk zal Cl' daarom te~rn stclllmcn. 

Oe heel' Götzen, directeur van Financiën: ~[Unhc(,I' de 
Voorzitter! Ik zou mij in l1l\jn antwoOl'd op de nadcl'e toe
aichting van den heer Thamrin willen beperken tot een her
haalde poging om het misverstand uit den weg t(> l'uimen, 
dat met betrekking tot deze aangelegenheid van den heginne 
af nnI! bij den heN' Tluunrin hl ijkt te hehhell hestnnn. 

ne heel' 'rhaml'in heeft nogmflnls gewezen op de tegen
sp l'nAk die zon hestafltl tuss(' hell de p<,rcentages 5 en 6, welke 
ann land rente word en g'rhe\'tln van de suwnhs, en de pel"cen
tag'es \'[\n art. 7 lid]. waal' staat. dat de landl'cn teheffing ten 
minste 8 en ten hoogste 20% bedraagt. 

De Regeering heeft zoowel in de ~Iemorie vall Toelichting, 
in de ~iemorie van Antwoord als in eersten termijn erop ge
wezen, dat deze per('entages ni et zood,:m ig zijn, dat. z1j recht
streeks worden ge heven Vl:lll de bruto opbrengst. Deze percen
tages vormen een onderdeel van het gehecle complex van VOOl'

zieningen, welke ten slotte leiden tot den landL'ente-aanslng. 
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Motie-Thamrin c.s. inz. maximalen aanslag landrente (Ond. S6, st. 8) . - Nadere wijziging en aanvulling voorschriften 
locale belastingen (Ond. 114). 

(Thamrin, Soangkoepon.) 
Ik herinner er in dat verband aan, dat men in de eerste plaats 
de belastingopbrengst berekent, dat daarbij wordt rekening ge
houden met de gemiddelde marktwaarde va.n de padi, dat daar
voor genomen ,~ordt de gemiddelde prijs van de goedkoopste 
drie maanden en dat ten slotte de prodnctiviteit een zeer belang
rijke factor is, waardoor de belastbare opbrengst der landrente 
zeer aanzienlijk lager wordt dan wat men in doorsnede ziet 
uls belastbaar object. Neemt men dit alles tezamen in onder
ling verband in beschouwing, dan komt men uit op de percen
tages, welke de Regeering al meermalen heeft genoemd. Een 
verdere toelichting lijkt mij overbodig, gezien ook de redevoe
ringen clie zooeven door verschillende geachte leden zijn 
gehouden. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Gezien de stem
men, clie uit het college zijn opgegaan en gehoord de nadere 
toelichting van den geachten Regeeringsgemachtigde, hebben 
de voorstellers besloten de motie aan te houden en haar dus 
thans niet verder te doen behandelen. 

De Voorzitter : De motie-Thamrin c.s. (Ond. S6, st. 8) is 
door de voorstellers aangehouden en maakt derhalve geen on
derwerp van beraadslaging meer uit. 

Aan de o ·rde is de ontwerp-ordonnantie 
tot nadere wijziging en aanvulling van 
de voorschriften betreffende de heffing 
en i n var der i n g van loc a leb e I ast i n gen (0 n d. 
114), als gewijzigd bij Nota van Wijzi
g in gen (s t. 4). 

De heer Soang·koepon : Mijnheer de Voorzitter! Het doel 
van de instelling van de locale raden hier te lande is, om 
de eigen bevolking van bepaalde, daartoe aangewezen gebie
den de gelegenheid te geven mede te werken aan de be
hartiging der locale dan wel plaatselijke belangen. Hierbij 
is men uitgegaan van de praemisse, dat plaatselijke toe
standen heter door plaatselijke organen kunnen worden over
zien en behartigd. 

Deze locale raden zUn dan de behartigers der plaatselijke 
belangen, de belangen die in nanw verband staan met het wel 
en wee der plaatselijke ingezetenen. GalLn nu de bevoegd
heden en plichten, die hiermede in verband staan, over in 
handen van het dagelijksch bestuur, dan beteekent dit feite
lijk, dat mon van den betrokken raad een ,,lIlietsdoener" 
dan wel een figurant maakt en zoodoende hebben zulke raden 
mUns inziens dan geen reden van bestaan meer. 

In de Memorie van Toelichting heeft de Regeering ver
klaard, dat het voor de leden der raden practisch niet doenlijk 
is zich op l'cëele wijze met de aanslagregeling in te laten. Ik 
kan deze meening niet deelen, omdat dit feitelijk beteekent 
het onmondig verklaren van deze leden en ik vraag mij in 
dit verband verder af, of de plaatselijke organen niet beter 
op de hoogte zijn van de plaatselijke toestanden dan b.v. een 
gouverneur, die straks als beroepsinstantie zal worden in
geschakeld. Bovendien begrijp ik niet, waarom bij de aan
slagregeling de raad en het dagelijksch bestuur minder des
knndig zouden zijn dan het dagelijksch bestunr alleen van een 
locale gemeenschap. Waaruit heeft de Rcgeering de conclusie 
getrokken, dat het dagelijksch bestuur, bestaande uit burge
meester en wetbouders, dezelfde capaciteiten heeft als bet 
dagelijksch bestunr, slechts bestaande uit een burgemeesterT 
Waarom is een burgemeester veel meer op de hoogte van de 
aanslal(regeling dan een raad plus dczen burgemeester zelfT 

De belastingaanslagen raken de belangen van de ingezete
nen, te wier behoeve de locale raden in het leven zijn geroepen 
en daarom komt het mij nict jnist voor, de vaststelling van 
de belastingaanslagen aan deze raden als behartigers del· 
locale belangen, te ont houden. Ik kan dan ook de meening 
niet deelen, wanneer de Regeering in de }.1:emorie van Toe-

(Adviseur voor de Decentralisatie.) 
lichting verklaart, dat het principieel juister is, om de vast
stelling van belastingaanslagen, waarin een daad van nitvoe
ring gezien moet worden, in handen te leggen van het college, 
dat in het algemeen met de uitvoering van raadsverordenin
gen is belast. Immers daardoor ontneemt men den leden van 
deze raden de gelegenheid om tijdig voor de belangen van 
de groep, die zij vertegenwoordigen, op te treden. Bovendien 
miskent men hierbij de preventieve werking van het toezicht 
van den raad op de gestes van de uitvoerende organen. 

In de Memorie van Toelichting zegt de Regecring voorts: 
"Beschikking door de administratie op tegen den aan

slag opgeworpen bezwaren is geen rechtspraak in eigen
lijken zin; doch meer een uitspraak volgende op een nader 
overleg tnsschen de administratie en den belastingschnl
dige. De regeling van den aanslag behoort zooveel moge
lijk door beider samenwerking haar beslag te krijgen. 
Heeft de aanvankelijke samenwerking - ingediende aan
gifte, al dan niet mondeling toegelicht - niet tot een 
voor beide partijen bevredigend resultaat geleid, dan is 
een voortgezet contact gewenscht, waartoe de reclamere
geling dient. Hieruit volgt, dat de z.g. doleantierecht
spraak bij voorkeur aan dezelfde instantie dient te wor
den opgedragen als de nanslagregeling, hetgeen dan ook 
bij de landsbelastingen het goeval is." 

Het moge dan waar zijn, dat beslissing in tegen eell aanslag 
opgeworpen bezwaren geen rechtspraak in eigenlijken zin is, 
dit neemt niet w,eg, dat het opwerpen van bezwaren ten doel 
heeft recht te zoeken en te verkrijgen en ik betwijfel, of 
men bij de voorgestelde werkwijze, een doleantierechtspraak 
door dezelfde instantie·, op de zuiverheid en de objectiviteit 
van deze instantie als beslissingneemster kan rekenen, vooral, 
wanneer men de verhouding tussehen den belastingoplegger 
als overheid en den belastingschuldige in aanmerking neemt. 

De practijk heeft trouwens afdoende bewezen, dat men niet 
spoedig aan zijn eigen beslissing tornt en dan rom zal straks 
een ingecliende doleantie uitloopen op het bekraehtigen van 
een te voren door de eerste en dezelfde instantie genomen 
beslissing. 

Dit heeft tot gevolg, dat elke doleantie het karakter draagt 
van een papieren doleantie en daardoor practisch een paskwil 
is en dus geen zin heeft. 

Het streven om de locale belangen door locale vertegen
woordigers te doen behartigen, wordt tlmns teniet gedaan 
of tot een doode letter gemaakt en de daadwerkelijke be
voegdheden van den raad gaan van lieverlede in handen van 
het college van dagelijksch bestuur over, hetgeen ook kan 
beteekenen, in handen van één persoon, den burgemeester. 

Het is mij niet recht duidelijk, waarom de Regeering van 
oordeel is, dat eeD raadslid als zoadarug niet een orgaan is van 
de betrokken gemeenschap. Waar een raad het orgaan is van 
de betrokken autonome gemeenschap, spreekt het m.i. vanzelf, 
dat ook een lid als deel ervan, als een orgaan en wel een mede
wetgevend orgaan van deze gemeenschap mag en moet worden 
beschonwd. Men neemt immers aan, dat bet hd de spreekbuis 
is van de groep, die hem als zoodanig heeft verkozen en 
afgevaardigd. 

Ik heb den indrnk gekregen, dat de Regeering bezig is met 
het omvormen van de loeale raden tot ornamenten van de 
locale gemeenschappen, hetgeen niet de bedoeling van de 
instelling dezer raden is. 

Het komt mij dan ook voor, dat deze ontwerp-ordonnantie 
in strijd is met het doel en de grondgedachte van de instelling 
der locale gemeenschappen. 

De heer Levelt, adviseur voor de Decentralisatie: Mijnheer 
de Voorzitter! Naar aanleiding van de bezwaren, welke de 
heer Soangkoepon tegen het aanhangige ontwerp heeft opge
worpen, moge ik het volgende opmerken. 

In de passage in de Memorie van Toelichting, welke ook 
reeds door den heer Soangkoepon zelf is aangehaald, wordt 
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Nadere wijziging en aanvnlling voorschriften locale bclastin!!en (Ond. 114 ) . 

(Adviseur voor de Decentralisatie.) 
erop gewezen, dat de beslissing van de administratie op tegen 
den aanslag opgeworpen bezwaren geen rechtspraak in eigen
lijken zin is, doch meer een uitspraak, volgende op een nader 
overleg tusschen de administratie en den belastingschuldige .. 

Daal'om li gt het ook in de rede, dat dat nader overleg 
van de zijde van de administratie bij voorkeur geschiedt door 
de instantie, die den aanslag heeft vastgesteld, Men zou 
ervan kunnen afwijken, indien daardoor de doleantierecht
spraak meer efficient zou worden geregeld, doch de Regee
ring is van oordeel, dat zulks geenszins het geval is, 

Nu zegt de heer Soangkoepon: men moge hier dan al niet 
te doen hebben met rechtspraak in eigenlijken zin, men 
heeft toch wel te maken met het zoeken van recht door den 
belastingschuld ige, De Regeering kan dit toegeven, doch 
daarin kan geen argument gevonden worden om de uitspraak 
bij den raad te houd en. In de stelling van den heel' Soang
koepon zou het coll ege van dagelijksch bestuur niet het 
gcschiktc college zijn voor de rechtsbedeeling, 

Dit moet de Regeel'i ng bepaald ontkennen, want in de 
wetgev ing zijn tal van voorbeelden aan te wijzen - ik wijs 
bv. op de provincie-ordonnantie - dat het college van dage
lijksch bestuur uitdrukkelijk belast is met de administratieve 
Techtspraak. 

Ik geloof, dat de bezwaren van den heel' Soangkoepon niet 
zoozeer gaan tegen de rechtspraak door een college van 
dagelijksch bestuur als wel tegen de rechtspraak dool' 's raads 
voorzitter, nl. in die gemeenschappen, waar geen college van 
dagelijksch bestuur is ingesteld . 

In dit verband moge ik er al aanstonds op wijzen, dat ver
reweg de meeste gemeenschappen wel een college van dage
lijksch bestuur hebben, nl. alle provincies en l'cgcntschnppt:>l1 
en verscheidene gemeenteraden, Verschillende gemeentcraden, 
welke nog geen college van dagelijksch bestuur hadden, zijn 
er in de laatste j aren toe overgegaan een college van burge
meester en wetllOuders in te stellen. Het geachte lid moet 
voorts wel dit in het oog houden, dat het opleggen van den 
aanslag in clen regel niet een taak is, waarmede de voorzitter 
van het college zelf zich bemoeit. Dit is iets, dat gebeurt 
dool' de ambtena ren. clie met de uitvoering do l' be1asti.ng
verordeningen belast zUn . Heeft nu de belastingschuldige 
bezwaar tegen zijn aanslag, clan dient hij een bezwaarschrift 
in en dan za l deze zaak onderworpen worden aan het per
soonlijk oordeel van bet college van dagelijkscb bestuur of 
van den voorzittel', die, naar de Regeering stellig mag ver
wachten, voldoende objectiviteit heeft om alle feitelijkheden 
van het voorgebracht geval onpartijdig te beoordeelen, 

Wij hebben trouwens eenzelfde soort recbtspraak in de 
landsadministratie. Hier wordt de aanslag opgelegd dool' 
de inspectie van Financiën. Het indienen van bezwaarschrif· 
t.en geschiedt bij den inspecteur van Financiën, het hoofd van 
de inspectie, die de aanslagen heeft opgelegd en in de prak· 
tijk zijn el' legio gevallen aan te wijzen, waarin een inspecteur 
VHn Financiën wel degelijk, naar aanleiding van ingediende 
bezwaren, den oorspl'onke1\ik opgelegden aanslag wijzigt. 

De raad is naar het oordeel del' Regeering niet het geëi
gende college om zich met de b\lZonderheden van indiv iduee· 
Ie aanslagen in te laten. Bij de toekenning van bevoegdheden 
aan autonome lichamen moet rekening worden gehouden met 
het feit, dat zich in de zelfstandige gemeenschappen nu een· 
maal drie bestuursorganen bevinden , n1. de raad, het college 
van dagel ijksch bestuur en de voorzitter, Het zou bepaald 
onjuist zijn, alle bevoegdheden bij den raad te laten. Dit is 
ook nooit de bedoeling van de instelling der autonome ge
meen schappen geweest. De hevoegdheden dienen onder de 
dl'i e bestuursorganen zoo efficiënt mogelijk te worden ver· 
deeld, zoodat ieder van hen dat deel van de taak krijgt, 
W3i]J'voor hij naar den aard van zijn samenstelling het meest 
geschikt is. De !'aad heeft de richtlijnen voor de bct,'okken 
gcmeenschap Hnn te geven, maar de verdere gedetnilleercle 
uitwel'king en de uitvoeri ng daarvan dienen over het alge· 

(Soangkoepon, ) 
mocn zooveel mogelij k aan het college van dagelijksch bestuur 
te worden overgelaten. 

Het woord ,',dagelijksch" in den term "college van dage· 
lijksch bestuur" wijst el' reeds op, dat dit college het aan
gewezen orgaan is om de feitelijkheden van de zich incidenM 
teel telkens voordoende gevallen, i.C. de incliviclueele belas· 
tingaanslagen, te beoordeelen, 

In de praktijk blijkt dan ook, dat de bemoeienis van de 
raden met de individueele aanslagen veelal niet veel meer is 
aan een formeele bekraebtiging van de voorstellen van het 
.college van dagelijksch bestuur terzake en dat de raad zich 
veelal niet begeeft in een materieele beool'deeling van het 
voorli ggende geval. 

Het beroep, dat in bet onderhavige ontwerp is toegekend 
aan de colleges van gedeputeerden en aan d~ gouverneurs 
hl de buitengewesten is een extra·waarborg voor onpartijdi· 
,ge en objectieve beoordeeling van het geschil in kwestie. Dit 
,beroep beteekent geenszius het ontnemen van bevoegdheden 
aan de autonome lichamen. Het bestuur van de autonome 
gemeensch"p legt de aanslagen op, Het bestuur van de 
autonome gemeenschap, n1. het dant'vool' het meest geëigende 
bestutu'scollege, het college van dagelUksch bestuur, beoor
deelt de bezwaren in eersten aanleg. Het college van gede
putecl'den, of de gouverneur in de buitengewesten, is tenslotte 
als beroepsinstantie aangewezen en wel, .omdat zij geen enkel 
bclang hebben bij den opgelegden aanslag en omdat ze der
halve als volkomen onpartijdige en objectieve beoordeelaars 
zijn te beschouwen, die de beste waarborgen bieden vOO'r 
een juist rechtsbedeel ing der belastingplichti gen, 

De hecl' Soangl\Ocpon zegt, dat de Rcgeel'ing erop uit is om 
aan de raden allerlei hevocgdhedcll Ic ontnemen en de raden 
te maken tot een ornament, doch dit ligt geenszins in de 
bedoeling der Regeering, Wel is de Regeering erop uit om na 
rustige overweging en getoetst aan zuiver zakelijke argu
menten te zien of de huidige verdeelin g der bevoegd
heden tusschen de raden en de colleges van dagelijksch 
bestuur juist is en of op bepaalde punten een meer 
cfficicnte werkverclceling I<Hn worden bereikt. In casu 
gelooft de Regcering, dat, afgezien va.n principieele 
argumenten, de voorgestelde regelin g zeker ook meer 
efficient is, vooral, omdat de provinciale 011 regent. 
schapsraden slechts zoo weinig malen per jaar vergaderen, 
meestal slechts drie of vier keer per jaar, zoodat ook wan
neer men de zaak zuiver uit utiliteitsoverwegingen beziet, 
deze regeling een vlotte rechtsbedeeling zal bevorderen, ter
wijl bovendien in de aan een onpa rtij dig orgaan opgedragen 
beroepsl'echtspraak voldoende waarborgen geschapen zijnJ) 
dat met volkomen objectiviteit een juiste reehtsbedeeling van 
de belastingschuldige wordt verkregen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Wat ik 
ten dezen niet begrijp is hot volgende: 
Ct. "Men stelt gemeenteraden in deze gewesten in, om de locale 

belnngen zoo intensief mogelijk te behartigen, doch de 
mogelijkheid daartoe wordt dezen ontnomen dool' de be
voegdheden buiten deze raden om aan andoren, dat zijn 
de betrokken dagelijksche bestu,'en, over te dragen. 

b. El' wordt thans als norm aangenomen, dat plaatselijke 
autoriteiten beter op de hoogte zUn van plaatsel.ijke toe· 
standen en ait is ook dool' dc praktijk bevestigd en nu 
gaat men in plaats van de gemeenteraden als beroeps· 
in stantie voor de locale belastingen den gouverneur in· 
schakelen. 

c. 1\1en is van oordeel, dat een beroep of een doleantie veel 
beLer kan wordcn beoordeeld door een andere instantie, dan 
die, welke de eerste betwiste heslissing heeft genomen, en 
nu mag men in beroep gann bij deg-enen, die ('('11 betwiste 
beslissing hehben genomen. 

Het komt mij verder voor, dat deze wijze van voorziening 
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Nadere wijziging en aanvulling voorschriften locale belastingen (Ond. 114). - Afscheid van den aftredenden Voorzitter 
van den Volksraad, Mr. W. H. van Helsdingen. 

(Adviseur voor de Decentralisatie, Roep.) 
in strijd is met de strekking en grondgedachte van de in
stelling van de locale raden. 

De daadwerkeljjke medewerking van de raden op het gebied 
van belastinghcffing wordt daarmede tot een vromen wenseh 
gemaakt. ./ 

De heer Levelt,. adviseur voor de Decentralisatie: Mijnheer 
de Voorzitter!, In tweeden termijn nog een kort woord. 
De heer Soangkoepon denkt, dat men hier een bevoegdheid 
gaat ontnemen aan de locale raden en deze gaat overbrengen 
op den gouverneur, althans in de buitengewesten, want op 
Java en Madoer. wordt <ieze bevoegdheid gebracht bij het 
college van gedeputeerden. Wanneer het geachte ljd de zaak 
zoo stelt, is dit bepaald onjnist. Er wordt hier een bevoegd
heid overgedragen van den raad op het college van dage
lijkseh bestuur. 

Inderdaad is de bedoeliug van ~ instelling der autonome 
lichamen om plaatselijke belaugen zooveel mogelijk te laten 
behartigen door plaatselijke organen. Er zijn echter in het 
gebied van de autonome gemeenschappen meer plaatselijke 
organen, nl. naast den raad het college van dagelijkseh bestnnr, 
dat moet worden beschonwd als het vertronwenseollege van den 
raad. En dan zou het toch bepaald onjuist zijn om alle bevoegd
heden zooveel mogelijk bij den raad te laten , waar men naast 
den raad een vertrouweuscollege van den raad heeft. 

(De heer Soa n g koe I' 0 n: De bet'oepsinstantie moet de 
raad zijn en niet de gouverneur.) 

Het is niet juist, wat de heer Soangkoepou daar zegt. 
Het dagelijkseh bestuur van de autonome gemeenschap stelt 
den aanslag vast. Nu kan de belastingplichtige daartegen 
bezwaren i.ndienen, vroeger over het algemeen bij den raad, 
doch nu bij het college van dagelijksch bestuur, maar daa:r
naast beeft men een hooger beroep bij een ander orgaan 
en wel het college van gedeputeerden en in de buitengewesten 
den gouverneur. In de regeling wordt dus geen bevoegdheid 
ovcrgedt'agen van den raad op den gouverneur, maar op het 
college van dagelijksch bestuur van de betrokken gemeenschap. 

(De heer Soa n g koe pon : Maar de bevoegdheid van 
den raad gaat toch over op den gouvcl'neur') 

Dat is niet juist. De bevoegdheid, die de raad vroeger had, 
wordt thans overgedragen ol' het college van dagelijkseh 
bestuur, n.l. de beslissing in eerste instantie op de bezwaren 
van de belastingplichtigen. 

\Vanneer men van die beslissing in hooget' beroep wil gaan, 
wanneer men derhalve met de beslissing van het dagelijkseh 
best uur geen genoegen neemt, komt men bij het college van 
gedeputeerden, of bij den gouverneur. Maar dat is geen 
bevoegdheid, die vroeger bij den raad berustte. 

De Voorzitter : Thans kan tot stemming worden over
gegaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wij
zigingen (st. 4), wordt zonder hoofdelijke stemming aan
genomen . 

De Voorzitter: Ik verleen thans het w oor d a a n den 
h e e r Roe 1', die d a ar 0 m h e e f t ge v r a a g d. 

De heer Roep: Hooggeachte Voorzitter! In mijn functie 
van plaatsvervangend voorzitter van het College van Gede
legeerden wenseh ik op den dag, dat U van ons afscheid zult 
nemen , gaarne enkele woorden tot U te richten. 

Dit afscheid beteekent voor U het einde van Uw Indische 
loopbaan. 

De belangrijkste feiten van Uw loopbaan trekken op dit 
moment aan ons oog voorbij . 

(Roep.) 
In Mei 1914 in Indië gekomen, aanvankelijk in de rechter

lijke macht, zien wij U reeds zes jaren later als fungeerend 
secretaris van den Volksraad optreden. 

Het zou nog zeven jaren duren alvorens de secl'ctarisfunc
tie zou openkomen en de secretariskamer definitief Uw do
mein zou worden. 

Gedurende twaalf jaren, n.l. van 1927 tot heden, hebt U 
zeer belaugrijke functies in het Indische staatsbestel bekleed, 
n.l. secretaris van den Volksraad, burgemeester van Soera
baja en Voorzitter van den Volksraad. 

Als adjunct-secretaris en secretaris van onzen Raad is U 
ons allen tot grooten steun geweest. Ik herinner aan Uw 
nota van 1920 over de toentertijd ingediende ontwerp-be-' 
stuurshervormingswet, weer later aan Uw arbeid ten behoeve
van de voorbereiding van het Reglement van Orde. Vooral 
de daarin getroffen regeling van het voorbehoud is vau or
ganische beteekenis. 

Op openbaar terrein trokkeu vooral de aandacht Uw pu
tblicaties over "De Volks raad en de Indische Staatsregeling"~ 
"Colijn contra den Volksraad" en de inleiding op "Tien jaar 
Volksraadsarbeid 1918-1928 ". 

Als Voorzitter vall den Volksraad en van het College van: 
Gedelegeerden is U voor ons geweest een welwillend en be
hoedzaam leider. 

Uw conciliante en constructieve geest slaagde er steeds in 
scherpe kantjes af te slijpen en harde woorden te verzachten_ 
Waar levensbelangen en levensbeschouwingen in onzen Raad 
dagelijks het onderwerp van openbare bespreking zijn, is het 
zoo begrijpelijk, dat temperamentvolle leden zich wel eens laten 
gaan en dan is een liard woord zoo gauw gezegd. Het is goed en 
het is noodig, dat er ergens in den Volksraad een plekje is, 
waar de leden zich kl,mnen uitspreken, waar het inzicht en het 
begrijpen van elkanders standpunt op rustige wijze wordt be
vorderd en waal' t.en slotte, ook bij handhaving Véln ieders 
inzicht en standpunt, de hand der verzoen ing kan worden 
toegestoken. Dit plekje vonden de leden in Uw voorzitters
kamer en wij zijn U daar dankbaar voor. 

Vier jaren was U Voorzitter van den Volksraad. Vier jaat' 
was U echter ook lid van den Volksraad. 

Van een lid van den Volltsraad wordt nu eenmaal vel'wacht, 
dat hij zoo nu en dan het woord voert. Wellicht is dit njet 
het belangrijkste gedeelte van zijn laak en stellig ZOtl ik het 
niemand willen aanbevelen om bij alle gelegenheden ell over 
alle mogelijke onderwerpen zijn licht te laten schijnen. Het 
altijd zwijgzame lid, wij hebben van deze overigens voortreffe
lijke figuren allen wel herinneringen, schijnt mij toch evenmin 
zijn taak op bevredigende wijze te beoefenen, niet bevredigend 
voor zich zelf en evenmin VOOI' de gemeenschap. 

De traditie in onzen Raad is nu echter eenmaal, dat, hoewel 
de mogelijkheid hiertoe bestaat, het Raadslid-Voorzitter niet 
aan de openbare beraadslagingen deelneemt. 

Er is echter nog een andere traditie en wel deze, dat de V 001'
zitter van den Raad bij het sluiten van de zittingen een be
schouwendeJ samenvattende, soms zelfs critische rede uit
spreekt. Dan hooren wij wel eens de eigen opinie van den 
Voorzittel' over bepaalde ondel'werpen van groot staal kundig, 
econom isch of cultllreel belang. 

Het is gebruik, en het wordt vrij algemeen als een goed 
gebruik aanvaard, dat de Voorzitter zich in zijn sluitingS\voor
den niet bepaalt tot uitsluitend uitingen van waardeering en 
beleefdheid jegens hen, die hierop aanspraak hebben, doch dat 
hij dan tevens zegt, hetgeen hij over enkele gewichtige aan
gelegenheden op het hart heeft, vanzelfsprekend in den vorm 
en met de beheersching, welke van hem terecht mogen worden 
yerlangd. 

U, hooggeachte Voorzitter, hebt deze traditie waardig ge
volgd, enkel en alléén geleid dool' Uw groote zorg voor de 
geestelijke en materieele gesteldheid van Nederlandseh-Indië. 

Ik sprak tot nog toe tot den Voorzitter van den Volksraad_ 
Een paar woorden nog tot U, ~nheer Van Helsdingen. 
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Afscheid \·an den aftredenden Voorzitter yan den Volksraad, Mr. W. Fr. van Ilelsclingen. 

(Regeeringsgemachtigde voor Algemeene Zaken. ) 
Indië is het land van Uw geboorte en van Uw arbeid. U 

hebt in Indië vreugde en groote smart ondervonden . 
Uw geest en Uw hart zullen zich van Indië nimmer kunnen 

loslî1nkcn. 
U gaat thans 111;101' het oude land terug en w~i allen, Jeelen 

Viln den Vollc':Il'ilad, verheugen ons met U over het wedcrzic!l 
van Uw kinderen. 

Namens ons allen wensch ik U in deze bewogen tijden ecn 
goede I'cis toc en eon weerzien van de Uwen in goede gezond· 
beid. ('1' e e Ir ene n van ins tem min g.) 

De heer Hartevelt, Regceringsgemachtigcle VQor Algemeene 
Zaken: ~Iijnhccr de Voorzitter! Nu het oogcnblik nadert, 
W,HU'Op Gij, na ecn laatste vergadering n1n dit College Ic heb
ben geleid, het nmbt, waartoe Hare )Iajesteit de Koningin U 
eell viertal jUl'en geleden heeft gerocpen, zult nederleggen, 
moge ik, gevolg ge\'endc aan een opdracht van Zijne Excellentie 
den Gouverneur-Generaal - in aansluiting aan de woorden 
van waurdeering, welke zooeven vanuit deze zaa l tot U zijn 
gesproken - ook namcns de Regeering nog het woord tot U 
l'ir:ht el1, 

Gij zegt op dezen dag een arbeidssfeer vaarwel, waarin GU 
U, nu in den loop der jaren in staat te zijn geweest vanuit 
vel'schillende gezichtshoeken de daarin bestaande verhoudingen 
g'l'Olldig te bezien, volkomen tehuis gevoeld ct en welke U na aan 
hel hart is komen te liggen. Dit beeft zonder twtifel voor U 
zijn moeilijken kant. Onder zoodan ige omstandigheden echter 
geruimen lijd te mogen wCl'ken, zijn krachten en ervaring te 
nlO~ell wijden il<ln eCIi gewichtige, midden in het maat schappe
lijk \c\'~n dczct landen voel'ende en dcrhah'e streds ni(,\I\\'(' 
en hot'il'IHle aspcctclt hiedenue taak moet l;!l'oole \'OltltlCllill~ 
schenken, ook hem die Cl' zich, als C'rnstig man, rekcnsc hnp \ ' ;,\ 11 

geeft, dat niel alles te bereiken valt wat men zich wel als 
wensehenswaard of zelfs als noodzakelijk te venvezenl(jken voor 
oogen lleeft gesteld. 

Zoo zal cen gevoel van voldoening over de periode, ' gedu
rende w('lkc nu het \'ool'zitlel'sehap van den Volksl'aad be
klred hf'lll, U stellig- niet- behoeven te ontb1'e1l:en, wflnneel' 
Uij op dat lijdpcrk lcl'ugziet. Uij zult Uw gedachtell di1~li'
over kunnen laten gaan in het besef, waal' Oll wanllerl' noo
di~, hct Uwe gedaall te hebben om bij de in deze zalen ge
houden besprekingen de atmosfeer te bewaren, die voor een 
goede behlll'tiging van de vele en veelsoortige belangen welke 
dc aandacht \'an het vel'tegenwoordigend col1('ge vragen 
ol1ontbeel'ltjk is; Uw zin voor goede samenwerking met de 
gemtlchtigden del' Regeel'ing is daarbij, naar Zij gaarne met 
waa\:üee\:\l\g el'kent, een factor van beteekenis {!'ew('('st. Uw 
eellvoud en weJwillcnd openstaan voor de ovcrweging van 
Hndel'e L' zienswijze hebben U vrienden \'erW01'\'en, die Unoode 
l'.icn gaan; de vertrouwde en rustige leiding dool' U nnll de 
vCl'!-~aderillgen van ra ad en collegc gegeven, zal - terecht -
in l'uimen kl'ing in erkentelijke herinnering worden gehouden, 

~I ijnhrcl' de Voorzitter, aan wat ik heb ge7.cg-d, vcr~unne 
U mij als prl'soonJijk woord toe te voegen, dat ik, dnnkbnat' 
voo I' Uw g'nllo bereidheid tot het geven van voorlichting, 
wnn!lcel' ik dllnl'nan behoefte gevoelde, het T11\i een vOOl'recht 
heb g'e l'el<end degcne te kunnen zijn, die U bij Uw afscheid 
van den Volksl'iwd namens de R egeering toesprak. 

(Te e l<enen vn n instem min g,) 

llaudolingoll, Zittingsjaar lfl3S-1839, 

(Voorzitter. ) 
De Voorzitter : :i\I\jne heeren! Al vorens ik de laatste VCI'

gade rinS!, di e ik in dit Collc!!e en in dit O'e,bollw heb O'eleid 
'-' " b 10' 

met een la~tst!e n hamerslag ~ lllit enkele persoonlijke woorden 
van nfscheld, tc\'ens van dnnk voor de harte lijke woorden, 
door den plaatsvel'vangendell voorzitter VUn het College vnn 
Gedelegeerden, den heel' Hoep, namens den Raad en dool' den 
Regeeringsgemuchtigde VOOI' Alg-etneenc Zaken, den heet' 
Ual'tevelt, namens de Regeel'ing en hare gema.chtigden tot 
mij gesproken, 

Viel' janr geleden weggeroep(l ll uit een weJ'ldninfr, wnnr 
ik van hnrte in opging, naar dit vel'antwoordelijke ambt in 
een sieet', die mij van voo l'afgaande jaren nog zoo bekcnd 
was, ,sprak ik de verwachting uit, dat een aangename VCI'

houdlllg den omgang met de leden, met de Regeeringsge
macht igden, met het pel'soneel en met de pel's zon kenmCl'kcl1, 
H et persoonlijk contact met de pers was steeds van aange
namen aal'd, Ovcr de goede verh ouding' Illct het personcel 
bestond niet de minste twijfel: ik ben er trotseh Ol) en za l 
het blijven, zoovele jn l'cn vfln dat COl'pS dccl te hebben uit
gemaakt, trotsch omdat het gehcele pel'soneel van hoog tot 
laag bezield is Illet den geest om de secretarie van den 
Volksraad een toonbeeld te doen zijn, om het werk van den 
Volksl'aad iede r naar zijn vermogen te steunen, Dat U, 
J\I ijnheel' De Booy, als secl'etal'is claill'b\i voorn'aat in on\'('I'
moeide werklust, plichtsbetrachting en vel'~ntwool'delijk~ 
heidsbescf mist zUn uitwerking niet. 

Ik dank hen allen zeer. 
Met groote erkentelijkheid en dankbaarheid kan ik bij 

n ijn vertrek eonsta tee,·en, dat het beroep op de leden en de 
RC'!!ee l' in!Ts1!'f'Ill<H~htig'dl'n lijd \'(,I'g:('ri's('h is ~e\\,pest: ('n hd 

rCl'heugt mij , uit de zoo jllist tot mij g'el'il'hte wool'dcn te 
Mogen opmaken, dat de gevoelens wedel'z\jusch ziin, De 
bereidwillige inschikkelijkheid en medewel'ld ng, welke ik in 
cleze jaren mocht ondervinden, zoowel van de zijde van de 
leden als van de z\ide van de Regecring, hebben de mij op
gelegde taak aanmerkelijk verli cht. Als een van de belanl'J'
rijkste elementen van die taak heb ik steeds beschouwd h~t 
bevorderen van de goede vel'llOudingcn in en rnèt het Col
lege, H et is het eel'ste v(,l'eis('hte om tot ~oede samcnwe l'kil\ !,!; 

,te komen en goede samenwerking is uitgangspu nt èn doel 
van onze vertegellwoordiging, Opwekken tot goede samen
~verking is dan ook het leidmotief geweest in al mijn WOOI'
den en daden. Het is mij een op,·eehte voldoening, dat ik 
.aaarmee zij het maal' ièts heb bereikt en dat de Rerrecl'i nO' 
door U, :Mijnheer HUl' tevc lt , hare waal'deering daal'OV;l: heeft 
doen u itsprek en , 

Mijn loopbaan wa. hecht met den Yolksl"aad yerbonden; 
ik acht het een groot \'ool'l'echt de ontwik keling' "nn I lldië's 
\'ertegenwool'digend lichaam van zoo dichtb\j te hebben mo
gen meeleven, el' a:ln te llebbcn mogen deelnemen en Ct' mede 
leiding aan te hebben mogen geven, 

Pr'ecies de helft van mijn leven bracht ik hiel' in Indië 
door; gij hebt het juist geschetst, JlIijnh eer Roep. ik zal mij 
nimmer van Indië kunnen losmaken en ik wil het ook l1i et. 

Ik eindig met een heilwenseh : dat de Volksl'ilac1, })(Iziclc1 
dool' een hoog ideaa l, onvermoeid mede urbeide voo t' het wel
zijn vn,n ons goede Indië, 

Hierm ede sluit ik de vC'l'gadering ( 10,08 UUl' v,m,) , 
(T ecl;:cllcll Y<lll illstclllllling-, ) 
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Ingekomen stukkeIl. - Voorstel-Soetardjo tot het houden van een interpellatie inz. de onderzoekingen naar het geldelijk 
beheer van regenten (Ond. 14 6 ) . 

18de VERGADERING. 

Ver g a d er i n g van Di ll' s dag 25 Apr i I 1939. 

(Bijeenroepin gsull1' : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukk en . - Voorstel-Soetardjo tot het houden 
van een interpellatie inz. de onderzoekingen naar het geldelijk 
beheer van regenten (Ond. 146). - Voorkoming prijs
opdrijving van goederen, diensten of huren, verruiming 
art. 88 ord. 31 Juli 1920 en wijziging Crisisuitvoerord onnanti e 
1933 (O nd. 147 ). - Verzoekschrift No. 8 van het tweede 
rapport del' Commissie voor de Verzoekschriften. 

Voorzitter: de heer B. ROEP. 

De presentielijst is geteekend door 15 leden, te weten 
de lrdC'!1: 

VnH Al'dennc, Blaauw. Van IIclsdingcn, Kan. Karto
wisas1 ra , K'crstens, Roep, Soangkoepon, Soetul'djo, 8081'0-

hadikocsocmo, Th aml'i n, VCl'bool11 , De Villeneuve, 'Viwoho 
en Ya Heng Kam. 

Regecl'ingsgemachtigde: de heel' Van J\rlook. 

De Voorzitter : Geachte Medeleden! Ik open deze 
vergadering. 

Ik Secretaris deelt mede , elat zijn ingekomen: 

A. Telegram van den AlgclllCcnen Secretar is houdende 
meeleeleeling, elat NIr. Jankman, thans offieier van Justitie 
te Semru'anll:! bij Koninklijk besluit van 21 dezer No. 35 is 
benoemd tot li evens voorzitter van den Volksraael voor 
den verderen duur van het loopende en voor het volgenele 
vierjarig tijdperk. 

W Ol'dt ter inzage gelegd ter seeretarie van den 'Volksraad. 

B, De volgende R egecri ng-sbri cven cn -bcsehikkin~: 
1. Knbinetsol'ieven van den Gouverneur-Generaal van 14 

en 21 April 1939 Nos. 21 en 2 tel' mlllbiec1ing van 
a. een ontwcl'p-o l'cl onnanüe tot w~izigi,ng vnn de regelin g 

vnn de bezoldiging van den. secretaris 'en het overige 
personeel van clen Volksraad (Onel. 141» ; 

b. drie ontwerp-orclo,nnanties, strekkeIlde tot 
a. het voorkomen vall prijsopdrijving van goederen, dien

sten of huren j 
IJ. eene verruiming vun artikel 88 van de ordOlUlantie 

van 31 Juli 1920 (Staatsblad No. 574); 
c. eene wijzigi11g van de Crisisuitvoerordonnantie 1933 

(Ou d. '47 ). 

ne stuld<en worden gedrukt. 

2. Besluit van den GOllvel'neur-Genel'aal van 14 April 1939 
No. 32 tot l1ndc l'(' wii:dging vall het "R eglement YOOI' d e 
toekenning' val! WcJcJltgeld en non-acLivüeitstraktement aan 
burger I ij kc landsdienaren". 

Dit besluit wordt ter inzage gelegd te l' secr etarie van den 
Volksraad. 

C. De volgende verslagen: 
1. indische verslag ]937. 
2. Bnlletin van het Koloniaal Instituut te Am sterdam. 
3. Labour Heport, 1937, No. 28. 

De verslagen worden opgenome.n ln de boekerij. 
Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(Sosrohadikoesoemo, Kerstens, De VilleJlleuve.) 
De Voorzitter : Aan cle orde is het voorstel 

van den heer Soetardjo (O nd. 14 6 ) kra c h
ten sar tik e I 69 der I n di s c h e S t a a t s r eg e -
ling tot het houd e n van een interpellatie 
inzake de onderzoekingen naar h et gelde
ijk beheer van regenten en inzakp. maat-

re g el e 11 ter ver b et e rin g v a n cl e f 1 II an c i e e
e pos i tie die r be s t u u r s a m b ten a I' e n. 

Ik merk hierbij op, dat dus aan de orele is de vraag, of 
de Volksl'aad zal besluiten tot het vragen van de inlichtingen, 
aangegeven door den heol' Soetal'djo, en dat ni et aan de 
orde is de behand eling van de vragen zelf. 

De heel' Sosrohadikoesoemo: Mijnh ec l' de Vool'zittc l'l lk 
moge naar aanleiding van het vf'l'zock om een interpcll ntie 
te mogen houden ,. het volgende nnal' V01'en hrengen. 

Om L de wa~ll'heid te zoggC'Il , :Mijnheel' de Voorzitter heb 
ik Ond. 146 met gemengde gevoelens gt.! lczcll. J\{ct gCllle'lI gde 
gevoelens, omdat ik eenel'zijds het doel, dat dc hecl' Soetardjo 
zich voor oogen heeft gesteld, zeel' wel begrijp en ik het ten 
zeerste in hem w:llIl'decI', dat hij ecn pogin g doet om de positie 
van de lnh eemsche hoofdambte.nal\cn te ver·betcren om zoo 
moge lijk te voorkolllen, dat het l'cgentencol'ps, dus de l'ugge
gl'unt V ~lll de Hegecring. straks onverhoopt een spinaal defect 
krijgt. Aan den anderen kant heb ik mij echter afgevraagd, of 
e.en 0J?enbare beha.ndeling V<l n deze zeer subtiele kwestie, sub
tIel lUet alleen voor de Regeering maal' in het bijzonder ook 
voor ele betrokkenen, de positie van bedoelde nooîdan\btena
l'en niet eercler za l benadeelen dan bevoordee\en. 

Ik heb mij afgevraagd, of niet een nndcrc weg knil worden 
ingeslagen, bijv., dM de leden van het hoofdbcstlHll' vall dell 
P.P. B. B. en de ledeJl van Jlet bestuur van de l'egenten
vereeniging Sedio Moelio de hoofden bij elkaar steken en over 
deze kwestie uitvoerig van geclachten wisselen, een nota op
stellen, waarin uitvoerig wordt uiteengezet, wat de betwa.en 
zijn en in deze nota eventu eel de noodige suggesties opnemen 
en de nota daarop aan de Regeering aanbieden bijv. dool' het 
aanvra gen van een audiëntie b~ Zijne Excellentie den Gonvet
neur-Genera"l. Ik geloof, dat cleze wijze van handelell te pre
f el'oercll is boven eon openbare behandeling van d e kwest-ie. 

VOOI' heL g"C Vll 1 Ut! LJ ~~l' SuetunJjo re~ds VU lt g(jdllCh~cll 

moeht hebben gewisseld met de betrokkenen zelf en de bet rok
kenen zeH h:gcn een behandeling -in h et openhaal' geen be
zwaar hrhhen. zal ik mU tegen het inwilligen van het verzoek 
om OC11 i"ntcl'pe\Jn1ic te mogen houden, nict verzetten. 

De heer Kerstens: Mijnheer ele Vool'zittel'! Wat ik wilde 
opmerkcn is in hoofdzaak reeds gezegd dool' den heer SOS I'O

hadikoesoemo; ik wil dan ook in hoofdzaak volstaan met mij 
b\j het betoog \',m ons geacht medelid aa n te sluiten. 

Voo ral ten nanzien van de punten twee en drie zou ik 
ochter nog l11eel' concreet d('ze v raag willen ~tellen: is VOOI' 

de beantwoording hiervnn. naar het oordeel van den heer 
Soetardjo, nu inderdanc1 een interpellatie wel de juiste w eg? 
Vooral als men in aanmerking neemt, dat in vrang twee 
zelfs sprake is van "geruchten'" 

De heer Soetnl·~ .io stelt zich c1us \'001' om c100r de Hegeer ing 
bij een int cl'pellntir t(> laten alltwool'c1en 0l) gel'UC11ten. 
Ik vl'nag mij af: is dit wel juist? 

Zondel' lllij bij voorbaat te will en vel'klm'en tegen het 
toestaan vnn de intel'Jwllatie. zon ik, in aanslu iting op llCt 
betoog van den hecr Sosrohadikoesoclllo , willen vragen: kan 
men nog' niet. een anoPl'en wep: vinden dan een intel'pellatif'? 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! Ook ik 
zou mij gaar ne aansluiten bij het betoog van den heer SOf;ro
hac1ikoesocmo en dat van den heel' K crstens. 

\Vanneel' wij nagaa n, waarvoor het interpellatier echt ge
schapC'1l is, dan is dat om inlichtingen Vfm de R eg-ee l'in g te 
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(Soangkoepon, Kartowisastro.) 
verkrijgen over urgente onderwerpen, vreemd aan de orde 
van d'en dag. Het komt mij voor, dat het dàn alleen wensche, 
lijk 1S een interpellatie aan te vragen, wanneer er binnenkort 
niet een onderwerp in behandeling komt, waarbij de zaak, 
waarom het gaat, aan de orde kan worden gesteld. 

Nu weten wij, dat wij na de vergadering van vandaag op 
recès gaan tot ultimo Mei . Gesteld, de interpellatie wordt 
toegestaa,n , dan zou dus op zijn allervroegst de onderhavige 
kwestie niet vóór ultimo l\1:ei aan de orde kunnen worden 
!,esteld. Wij weten echter ook, dat op 15 Juni a.s. de zitting 
van den Volksraad in pleno wordt geopend. Welnu, wa.t zou 
er dan meel' op den weg van den interpellant liggen -
gesteld, hij blijft bij zijn voornemen om een aantal vragen 
tot de Regeering te willen richten - dan om bij de behan
deling van de ontwerp-begrooting voor 1940, in het bijzonder 
bij de behandeling van Afdeeling IV, de noodige vragen 
tot de Regeering te richten. Het komt mij dan ook voor, 
dat het inopportuun is, de zaak thans in behandeling te 
nemen. 

Daar komt nog dit bij . De heel' Soetardjo staat zelf, blij
kens de vragen en de toelichting, die hij erbij geeft, de belangen 
del' regenten voor. Ik vraag mij af of hij, hoe goed 
zijn bedoelingen ook mogen zijn, die belangen op deze wijze 
wel juist dient. Immers, juist een interpellatie doet in een 
aangelegenheid als deze extra veel stof opwaaien. En waar 
h.~t toe\\. 'l.e\tel' de bedoe\i.ng van den heel' Soetardjo zal zijn, 
de hoogheid van het regentenambt zoo min mogelijk in op
spraak te brengen, komt het mij voor, dat een interpellatie 
zeker niet de juiste methode is om een aangelegenheid als 
deze te behandelen. Ik zou mijn geacht medelid dan ook in 
overweging willen geven, zijn voorstel alsnog in te trekken. 
Ik gelooi niet dat lIet bela.ng, dat hij hiermede voorstaat, 
daarmede het beste wordt "gediend. 

Il .. " .... " SO\\l\gkoepon·. libjllheer de Voorzitter i Met de 
wet in de hand, kunnen de dool' ons gacht medelid, den heel' 
Soetardjo, gestelde vragen door ieder gemakkelijk worden 
beantwoord. Daarom bevreemdt het mij, dat zulke vragen 
aan de Regeering worden gestele1. 

Ik kan m~i niet voorstellen, dat de Regeel'ing tel' zake 
straks anders zal antwoorden tbll de wet haal' gebiedt. 

In verband lllet de derde vraag b.v., begrijp ik niet, waal'w 
om aan het gezag van het geheele regentencorps en aan het 
vertrouwen in het bestuur in het algemeen afbreuk zal wor
den gedaan, wanneer daaruit degenen worden verw,ijderd, 
die het vereischte vertrouwen niet waardig zijn. 

Ik beschouw de innerlijke pos itie en de waardigheid der 
regenten, die traditioneel met het Nedel'lalldsch gezag in 
deze gewesten samengesnoerd zijn, als een tee re kwestie en 
daarom acht ik de bespreking daarvan in het openbaar niet 
wenschelijk. 

Ik verklaar mij daarom tegen het houden van deze inter
pellatie. 

De beer Kartowisastro: Mijnheer de Vool'zittel'i Ik zal niet 
treden in een beool'deeling van het effect, dat deze interpel
latie naar buiten zal hebben. Het onderwerp lijkt mij wel 
belangrijk genoeg om het te bespreken, ook in het hoogste 
college hier te lande. Wat voor mij eenigszins bezwaarlijk is, 
is de interpellatie te doen honden in dit beperkte college, 
juist omdat in dit college het l'egentencol'ps eigenlijk niet 
persoonlijk is vertegenwoordigd. 

Ik zon den interpellant daarom willen voorstellen, deze 
in terpellatie niet te houden in het College van Gedelegeerden, 
maar in den Volksl"aad in pleno. \Vel komen in den Hieuwen 
raad twee regenten, die eveneens lid zijn van de P . P. B. B., 
zoodat deze regenten ook de meening van den heel' Soetardjo 
zullen deel en, maar naar alle waarsehijnl\jkheid zal toch ook 
een derde regent als lid van den Volksraad benoemd worden, 
die béschouwd kan worden als vertegenwoordiger van den 

(Vam Helsdi.ngen, Kan.) 
regclltellbolld, den Sedio Moelio en die zijn visie op deze zaak 
zal kunnen geven. Ik zou het daarom een groot voordeel 
achten, wanneer ook van die zijde de zaak zou kunnen worden 
belicht en niet 'de schijn wordt gewekt alsof hier gehandeld 
wordt over een corps maar buiten dat corps zelf om. 

De heer Van Helsdingen : Uijnheel' de Voorzitter i Ik kall 
m\j zoo goed begrijpen, dat de heer Soetardjo deze vragen 
aan de Regeering heeft willen stellen en dat h'Ü niet den 
weg is gegaan, ,die door verschillende personen is gesuggew 
reerd, om gebruik te maken van het vragenrecht, of om te 
vragen om door middel van een audiëntie de zaak nader 
onder de aandacht der Regeerillg te brengen. 

Ik stel mij voor, dat de ervaring, die de heer Soetardjo 
gehad heeft ten aanzien van enkele punten, waarover deze 
interpellatie zal gaan van dien aard is geweest, dat hij teuw 
slotte zijn heil zoekt in een interpellatie. Ik doel hier spe
ciaal op de vijfde vraag. Hier zijn alle middelen, die ge
noemd zijn en alle waardevolle suggesties, die zijn voorgew 
bracht, gebruikt. Er is in de openbare vergadering bij de 
behandeling van de begrooting voor het B. B, uitvoerig over 
gesproken en er is een audiëntie aangevraagd bij den Gon
verneur-Generaal. Men weet, dat van verschillende zijden 
groote welwillendheid bestaat in deze zaak. De Regeering 
heeft toegezegd binnenkort antwoord ol' reeds liestelde 
vragen te zullen geven, maar Cl' zijn sedert de laatste be· 
handeling reeds weer acht maanden verstreken en het ant
woord is nog steeds niet gekomen. Dat in dit geval, waal' 
door de betrokken organisatie zelf zobveel aandrang is ultw 
geoefend en men op de vergaderingen dezer organisatie zelf 
besloten heeft allerlei middelen aan de leden aan te raden, om 
de levenswijze van het Inlandsch B. B. i'n het algemeell 
zooveel mogelijk te versoberen, men de hand naar de Rege.e. 
rhlg heeft uitgestrekt om hulp en df' Hcgeel'ing llOg maa,l' HltijrJ 
afzijdig blijft, of (I/thans nog steeds niets vun zich laat JlOow 
ren, kan ik mij volkomen begrijpen. dat de heer Soetnl'djo 
eindelijk dit laatste middel te baat heeft genomen om een 
definitief antwoord der Regeering op deze laatste zoo be
langrijke vraag te erlangen. 

In tusschen, ik ben niet doof voor de argumenten del' per
sonen, die voor mij hebben gesproken 'en in het bijzonder voel 
ik veel voor, de argumentatie van ons geacht medelid, den 
heer Hermen Kartowisastl'o. Ik geloof, dat een beslissing over 
het verzoek een interpellatie te mogen houden, in dit college 
minder op haar plaats is . Ik ben ook van meening, dat van 
deze korte behandeling, waarvan het Stenografisch Verslag 
onder de oogen der Regecring zal komen, toch wel eenige in· 
vloed zal uitgaan en daardoor weDic,ht voorkomen kan wor
den het houden eener interpellatie waaraan voor de regenten 
ontegenzeggelijk een pijnlijke kant .it. Ik wil daarom bij
zonder aallbevel'en de suggestie van den heer 'Kartowisastro 
om het houden der interpellatie uit te stellen tot de nieuwe 
zitting van den Volksraad l waarin uiteraard overvloed van 
gelegenheid zal zijn om over het verzoek een interpellatie 
te mogen houden te spreken en te beslissen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Het verzoek van 
ons geacht medelid, clen heer Soetardjo, heeft twee kanten. 
Is eenerzijds juist, hetgeen ons geacht medelid, de heer 
Sosrohadikoesoemo, ZQoeven naar voren heeft gebracht, dat 
over deze kwestie veel stof zal opWaaie11, aan den anderen 
kant moet gezegd worden, dat deze interpellatie, wanneer 
zij zal word'en toegestaan, ook een nuttig effect zal sOl'teeren. 
De heer Sosrohadikoesoemo zeide zooeven, dat de interpel. 
latie geen goed zal doen wan het prestige der regenten. Ik 
geloof, dat de heer Sosrohadikoesoemo niet voldoende acht 
heeft gegeven op hetgeen bereids hierover in de couranten 
is geschreven. ~Iij dunkt, aan dit prestige is niet meer te 
knagen. Inderdaad, het is beter, dat klare wijn wordt ge
schonken en dat de regenten weten welke houding de Re-
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(Thamrin, Soetardjo.) 
geerin g ee ns en voor al t el> opzichte van bepaalde kwesties 
znl aflnnemen. Dit knn hun dan tot advies dienen en tevens 
als waal'schuwing. 

Hct interpellatier€cht den Volksraad toegekend, moet men 
niet beschouwen in den geest van het iuterpellatierecht in 
Europa, waar dool' een interpellatie de regeering omver ge
worpen kun worden. Het intel'pellatie l'ccht hier is, zooals de 
hee l' Van I-Ielsdingen zoo juist uiteenzette, mcer als een vl'a
genrecht te beschouwen, maar het is meer dan het gewoo l1:. 
hond en van algemeene beschouwingen. Het heeft meer cachet 
en waar aUe pogin gen geen nuttig effect hebben gesorteerd, 
is de cen ige weg voor de leden van dit college, die nog open 
staat, om dOOI' middel van een intenpellatie de Regeering te 
vragen antwoord te geven ten aanzien van bepaalde deside
rata. 

Met ons geacht medelid, den heer Van Helsdingen, voel 
ij, cchtcr voor het argument door ons geacht medelid, den 
heer Kartowisastro, naar voren gebracht, dat, wanneer deze 
kwestie in het College van Gedelegeerden zou worden be
handeld, er geen vertegenwoordiger der reIZenten zou zUn 
om terzake hun opinie kenbaar te maken, en te zeggen, wat 
de regent en bond als zoodanig voor opvattingen heeft. 

Het hfld 1l11i juister voorgekomen, wanneer de heer Soc
tal'djo deze iJlterpeli at ie had aangevraa gd met bijvoeging 
van de vC I'k lal' Îng, dat hij het op prijs zou stellen, wanneer 
de besPI'ekin gen hiel'omtrent zouden worden gehouden in 
den Volksraad in pleno. 

Dr heer Tharnrin: ~f\inheer de Voorzitter! In tegen
~\('\\\n g 1ll(>1 \'c10 dC'l' voorgaande geachte sprekers, zou ik 
het YC l'zock tot het houden van een int erpellati e wi ll en o.ndol'. 
steunen. BI' hCC l'scht toch begrijpel ijkerwüze een zckoe l'c 
onrust bij het re gentencorps naar aanleiding van het op
t reden der Regeeri.llg tegenover enkelen hunner. Het is 
dan ook niet meer dan begrijpelijk, dat er uit de kringen 
van belanghebbenden stemmen opgaan om eens te vernemen 
wa!,," men aH n toe is. Ik geloof, dat de bedoeling van het 
"orzoek "an den hec l' Soctardjo J1Îet anders is clan te trach
teil dr t'us1 te doen wedpl'kec J'cn, ontstaan door het optreden 
va n de Rc ~c(' l'in g t on opzichte van de l'egenten on dOO I' het 
vel'spreidcn VUil bepaalde geruchten ten deze. lIet klaar
heid hi erin brengen lijkt l11,j ee,11 lofwaardig streven j het 
optreden van de Regeering zelf tegenover de regenten nood
zaakt tot een openbal'c bespreking van deze kwesti e en ik 
begr'\jp dan ook niet de schuwheid van bepaalde voorgaande 
spJ'ekel·s. nis de hec l'cn SosJ'ohadikoesoemo e.n K el'stens, om 
deze zllak openl\jl\ te bespreken en haal' dus niet min of 
meer in de doofpot te stoppen, althans ondersha nds te be
handelen. 

Het kan ni et anders dan ten goede kom en aan betrok~ 
kenen, Wal1110el' zU weten, waa raan zij toe z\jn ten aanzien 
van het l' egcCJ· ingsopt J'edcn . Uit dien hoofde kan ik mij 
volkomen de g J'ondgedachte van den interpell ant indenken. 

Intusschen wn ik echter ook het verzoek van den hee r 
Karto\vi sastro willen ondersteunen om

j 
WalIDeer et' eenma al 

een interpellati e van de voorg.estelde strekking wor-dt gehou
den, deze niet in deze beperkte sfeer te houden doch in .de 
veqtadC' J'ing van het coll ege in pl eno. M~j dunkt, dat bij 
interpellant e l' oo k geen ber.waren tege n kunn en bestaan, 
zijn verzoek zoodani~ in te kleecl en, dat, wanneer de inter
pelInti e mocht worden toegestaa n, de besprekingen ten deze 
met het oog op het aanstaande reces van het college zullen 
gesch ieden in den Volksruad in pleno. 

De heer Soetardjo-: !VI ijnheer de Voorzitter! Ik stel er prijs 
op, ah'ol'ens te an twoo,'den op de suggest ie van verschill ende 
mijner geachte medeleden

j 
om deze interpellatie niet te hou

den ill het Coll ege van Gedelegeerden doch in den Volksraad 
in pleno. te reageeren op de bezwaren van and ere mede
leden tegen de fll1nvrnge om deze interpcllali e te houden en 

(Soetardjo.) 
de wijze, waarop deze ernstige kwestie in dit college zal 
worden behandeld . 

Mijnheer de Voorzitter! Toen ik al deze bezwaren aan
hoorde, kwam onwillekeurig bij mij op een zeker gevoel van 
bevl'eemding, omdat, toen in de afgeloopen maa nden, sinds 
het geval zich heeft voorgedaan met den regent va n Bodjo
negoro, waarover zoovee l is te doen geweest en cr zoovee] 
artikelen iu de pers daaromtrent zijn verschenen , met com
mentaren, die il'riteerend waren voor de regenten, artikelen, 
die het gezag van het geheele regentencorps naar beneden 
haalden, niemand, maar dan ook letterlijk niemand zijn stem 
daartegen heeft laten booren. 

En wat zien wij nu gebeuren , nu er van onzen kant een 
pogi ng wordt gedaan, om den vel'n iet igendcn indruk, gewekt 
door een heele serie artikelen in de diverse EUI"opeesche dag
bladen tegen het regentencorps, weg te nemen ' Nu wijst me.n 
ons aan als aanranders van ele belangen van bet r egen
tencorps ! 

(De heer Soa n g koe pon: Als vernietigers van het al
gemeen belang. ) 

Mijnheer de Voorzitter! Daar komt de verdediger van bet 
algemeen belang \\'eer aan . Al sof men ni et reeds lang te 
voren in de gelegenh ei d wns om als verdediger van het alge
meen belang op te tr eelen in verband met de verschill ende 
pu blicaties tege.n ond erscheidene regenten. 

De suggestie van ons geacht medelid, den hee r Sosrohadi
koes Demo, om deze aangelegenheid - als ik het zoo mag 
zeggen - achter de schermen te behandelen, aeht ik gedeel
telijk reeds beantwoord door den neer Van R elsdingen. 

(De heer Sos r 0 had i k oe S 0 e m 0: Dat heeft betrek
king op de bank, ni et 0]> dc positie VIIIl de J'egcnh"'JI.) 

Daarom zeide ik ook, dat zijn sll g'gest ie g'ecIeeltel\ik reeds 
beantwoording had gevonden . .I.k za l dllul'op nu voJl edig 
ingaan. Het is den heer Sosrohadikoesoemo natuurlijk niet 
bekend, dat reeds bij het eerste onderzoek en de strafrechte
lijke vervolging van een der r egenten , met name dien van 
Bodjonegoro, op initiatief van de P .P.B.B. een bespreking 
heeft plaats gehad tusschen dat hoofdbest uur en het bestuur 
van den regentcnbond . Dit heeft geleid tot net indienen van 
een J'ekest dool' het uestuur' \'H II dCfI regenten bond. Het ZIJ1 

den heci' Sosrohadik oesoc'IlI o niet we ini g bev reemd en, nls hij 
nu vel'neemt, dat met dit Tekest geen enkel resultaat is 
bel'eik t. 

(De heer Van Ar de n n e: Wat hrhelsdc dat r ekrst?) 
Dit rekest hiel d in het verzoek om in het genll yall den 

reg-ent \-all B ocljoHeg'Ol'O Iliet lot s tt'nfl'('chte!ijke vf'JTolging 
over t e gaan. 

(De heer 80 a n g koe pon: Et, werd dus verzocht om 
den schuldige 'n iet te stra fEe n ; dat is toch n iet in den haak 1 

De heer Van Ar den n c: Dut heeft toch niets te maken 
met cleze interpellatie 1) 

Als mcn punt 1 aandacht ig lcest. za l men bemerken, dat 
dit wel degelijk verband houdt met dit vel"Zoek tot het houden 
van een interpellatie en ook Jl1 Ct hetgeen door den hee r 80s1'o
hac1ikoesoemo is opgemerkt. 

Mijnheer de Voorzitter! Als men weet, hoeveel er va n on
z,en kant reeds is verrieht ond ershands en dus ni et langs den 
weg van openbaarheid, en mcn weet tevens

j 
dat er ondanks 

al hetgeen op die wijze reeds is verricht, niets is bereikt, dan 
kan men zich wel indenken, dat ik tenslotte de vrijheid heb 
mocten nemen om het doel, dat wij beoogenJ middels ecn in
terpella tie t e be l'e iken, nu de zaak in een acuut st ad ium 
verkeert . 

Terecht heeft ons geacht medelid J de heer Van Helsd ingcn, 
er op gewezen, dat over deze kwestie in groot verband -
met name de kwestie betreffende de posi tie van de regenten 
- jaar in jaar uit van onv.en kant in den Volksra Ad bij de 
behandelin g der onderscheiden begrootin gen in het open
h:l1l l' is gesproken. 
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(Soetardjo.) 
Het resultaat is hekend. Het is nagenoeg nihil geweest. 

Als men dit alles bedenkt, bestaat er dan eenige reden om 
ons te verwijten, dat wij nu dezen weg opgaan? 

(De heer Soa n g koe pon: Wilt U de regenten aan de 
kaak stellen?) 

Mijnheer de Voorzitter! Deze woorden klinken wel vreemd 
uit den mond van den heer Soangkoepon. 

(De heer Soa n g koe p on: Het is het gevolg van Uw 
interpellatie.) 

Men vreest voor de gevolgen van een ()penbare behan
deling, alsof deze kwestie in behandeling wordt genomen 
door menschen, die laat ik het maar zeggen, ontoerekenbaar 
zijn, en die niet weten te onderscheiden, wat wel en wat niet 
in het openbaar kan worde.n gezegd en in welken vorm de 
zaak in het openbaar moet w()rden behandeld. Laat men toeh 
vertrouwen stelle.n in de tact van onze medeleden en niet 
bij voorbaat de vrees uiten, dat hier in het openbaar allerlei 
dingen zullen wo~den gezegd, die het gezag in dit land zou
den kunnen sehaden. Van mij neme men de verzekering aan 
dat, welke ook de aanleiding zijn zou, van onzen kant nooit 
het gezag van het regentencorps zal worden neergehaald. 

Verschillende medeleden deden de snggestie, de 'zaak van 
de strafverV'olgingen tegen regenten pas ter sprake te 
brengen bij de behandeling van de begrooting in de. aan
staande zitting v,all den Volksraad. Maar in het voorstel tot 
de interpellatie is duidelijk gewezen op het dringende karak
ter van deze aangelegenheid. In punten 1 en 2 wordt er op 
gewezen, dat na de behandeling van de strafzaak tegen den 
voormaligen regent van Bodjonegoro, een onderzoek zou zijn 
ingesteld naar het beheer van openbare fondsen door andere 
regenten. Naar ik meen, ligt het wel degelijk op mijn weg 
- en ik besehouw het dan ook als mijn plicht - om te 
trachten, aan dezen gang van ,zaken een einde te maken en 
daarom heb ik gemeend, zoo spoedig mogelijk stappen te 
doen en wel door het aanvragen van deze interpel
latie. Indien ik ermede wachtte tot de begrootingsbehan
deling, zou mij <lit licht kunnen worden aangerekend als een 
plichtverzaking, gezien het dringende karakter der zaak. 

In verband met deze kwestie is de naam genoemd van den 
regentenbond en is de vraag opgeworpen, of niet een ver
tegenwoordiger van dien bond bij de behandeling aanwezig 
zou behooren te zijn, hetgeen dan bereikt zon worden door 
de interpellatie te houden v()or den V()lksraad in pleno. 
Ik moge hiertegenover stellen - wat wellicht niet alle mede
leden weten - dat de regentenbond niet is een vakvereeni
ging in den eigenlijken zin van het woord. Uit zijn doelstel
ling blijkt, dat hij een sociale vereeniging is. Bovendien 
kan ik mededeelen, dat bij de P. P. B. B. het grootste deel 
van de regenten is aangesloten, zoodat het uit organisatorisch 
oogpunt alleszins gemotiveerd is, dat een actie van de strek
king als hier bedoeld, nitgaat van mij in mijn hoedanigheid 
van voorzitter van de P. P. B. B. 

Ten overvloede moge ik er mijn geachte medeleden op 
wijzen, dat aandachtige nalezing van de door mij te stellen 
vragen zal moeten leiden tot de erkenning van het opbou
wende karakter der interpellatie - dit speciaal aan het 
adres van den beer Soangkoepon. Ik moge opm6l"ken, dat een 
openbare behandeling, op de juiste wijze ingeleid, in bet ge
heel geen afbr~uk ·behoeft te doen aan het gezag van de 
regenten en Vf1n het I'Pgentpncorpfl.. Het te~endeel is waar. 

Mijnheer de Voorzitter! Al kan ik dus in het geheel niet 
instemmen met de voorgebrachte bezwaren , ik ben niettemin 
uit tactische overwegingen bereid, gevolg te geven aan de 
suggestie van verschillende medeleden en daarom wil ik U 
bij deze verzoeken, het voorstel tot het houden dezer inter
pellatie aan te houden tot de eerstvolgende zitting van den 
Volksraad in pleno. 

De Voorzitter van den Volksraad zal ml] dan , naar ik hoop, 
in de gelegenheid stellen in het begin der zitting deze zaak 
opnieuw aanhangig te maken. 

(Voorzitter, Soetardjo.) 
De Voorzitter : Ik zou erop willen wijzen, dat een inter

pellatie alleen kan worden gehouden, wanneer het dringend 
noodzakelijk is en het onderwerp 'buiten de orde van den 
dag om gaat. Het onderhavige verzoek om de interpellatie 
aan te houden implieeert nu feitelijk, dat de zaak niet zoo 
dringend is dat nog niet ettelijke weken zou kunnen worden 
gewacht ten aanzien van de beslissing of die interpellatie al 
dan niet kan worden toegestaan en gehonden. Ik zou dus 
den geachten voorsteller in overweging willen geven, thans 
zijn voorstel in te trekken; te zijner tijd kan het dan uiter 
aard rustig weer opnienw worden ingediend. 

De heer Soetardja: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanlei
ding van uw opmerkingen zie ik achteraf in, dat de inter
pellatie niet zou kunnen worden aangehouden, omdat zij 
voorbestemd is om te worden overgebracht van het 
C. v. G. naar den plenoraad. Aanhouding zou dus slecbts 
mogelijk zijn, indien de interpellatie werd voorbehouden en 
dat laatste is natunrlijk niet mogelijk. Daarom trek ik thans 
mijn verzoek tot het houden van een interpellatie in en 
kondig daarbij mijn voornemen aan, bedoeld verzoek opnieuw 
bij den plenoraad in te dienen. 

De Voorzitter: Het verzoek tot het houden van een inter
pellatie door den heer Soetardjo maakt derhalve verder geen 
onderwerp van beraadslaging meer uit. 

Aan de gevoerde discussie heb ik no"g een opmerking toe 
te voegen aan het adres van den heer Soangkoepon, die zich 
een interruptie heeft veroorloofd van deze woorden: Wilt U 
de regenten aan de kaak stellen'" 

De heer Soangkoepon : Inderdaad, maar alleen omdat ik 
een openbare behandeling vrees ..... ... . 

De Voorzitter: Ik zou gaarne uitspreken. 
geachte lid willen opmerken, dat hij van eeu 
dergelijke bedoeling niet mag veronderstellen. 

Hiermede is deze zaak afgedaan. 

Ik zou het 
medelid een 

Aan de orde is de beslissing' over de 
v r a a g, 0 f ten a a n zie n van deo n t w e r pen 
van drie ordonnanties strekkende tot: 
a. het voorkomen van prijsopdrijving van 

go ede r e 11 , die n s ten 0 f hu r e l1t 

b. een "e r r u i min 'g van art i k e, I 88 van de 
ordonnantie van 31 Juli 1920 (Staatsblad 
No. 574), 

c. een wijziging van de Crisisuitvoerol'-
don n a n tie 1933 (S t a a t s b I a d No. 353) . 

(Ond. 1.47), overeenkomstig artikel 17 (1) 
Reg 1 e men t van 0 r d e b ij den Go n ver n e 11 r
Generaal op ver l enging va.!l den voor de 
afdoenin g geste ld en termijn za l wOI' den 
a a n g e d ron gen. 

Gezien het spoedeischend karakter van de hier bedoelde 
voorzieningen komt het m,i voor, dat bezwaarl\]k op verlen
ging van den termijn zal kunnen worden aangedrongen. 

Zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke stemm i ng wordt 
besloten, dat ten aanzien van deze ontwerp-ordonnanties n i c"t 
bij den Gouverneur-Generaal op verlenging van den voor de 
afdoening gestelden termijn za l worden aangedrongen. 

De Voorzitter: Aan de orde is het voorstel 
tot rechtstreeksche openbare behandeling 
van voornoemde drie ontwerp-ordonnanties 
(Ond. 1.47). 
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(De Villeneuve.) 
Zonder beraadslaging ell zonder boofdelijke stemming wordt 

tot rechtstreeksehe openbare behandeling besloten. 

De Voorzitter: A a n de o r cl e i s de b e h a n cl e I i n g 
van d e ontwerp-ordonnantie strekkende 
tot h et voo rkom e n van prijsopdrijving van 
goede ,·cn, di e n sten of hur cn. (Ond. 147, st. 21\ .) 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! De ont
werp-ordonnantie stuk 2 A betreft het voorkomen van prijs
opdrijving van goederen, diensten of huren. 

Zooal. in de considerans wordt gesteld, ligt het in de be
doeling de ordonnantie van 22 November 1918 in te trekken. 

De vorige maal, dat deze materie werd behandeld, was de 
regeling bij Staatsblad 1937 No. 148, en wanneer men nu rut 
Staatsblad 1937 No. 148 opslaat, treft het reeds aanstonds, 
dat de co nsiderans vall de regeling in dit Staatsblad afwijkt 
van de considerans van het thans voorliggende ontwerp. 
Immers, in de considerans van de eerstbedoelde regeling 

'wordt nitdrukkelijk gesproken van 
"het in de tegenwoordige omstandigheden noodzake· 

l\jk achtende maatregelen te treffen", 
terwijl in de considerans van het aan de orde zijnde ontwerp 
valt t e lezen: 

"het noodzakelijk achtende maatregelen te treffen ." 
Thans wordt dus niet meer van lijn de tegenwoordi ge 

omstanrugheden" gesproken. 
Verder lezen wij in de Memorie van Toelichting: 

"De omstandigheid, dat de Regcering r eeds betrekke
l\ik s-poedig na bet buiten wCl'h:ing treden \'a n bOY(,Il

genoemde regeling" - dat is de regelin g, opgenomen 
in Staatsblad 1937 No. 148 - "eene soortgelijke ont
werp-ordonnantie in behandeling moet brengen, wijst 
nit, dat het beperken van den werkingsduur niet doel
matig is. 'J 

Ik kan het tot mijn spijt daarin met de Regeering niet 
eens zijn. 

De eerste maal, dat de Regoering met een voorstel kwam 
haar dergel\jke bevoegdheden toe te kenncn, werel daartoe 
op 5 October 1936 een ontwerp-ordonnantie ingedi<)ll d. Op 
6 October verscheen de ordonnantie in het Staatsblad. 

In 1937 werd op 1 Maart 1937 de ontwerp-ordonnantie in· 
gediend, op 9 Maart 1937 werel de outwerp-ordonnantie in 
het College van Gedelegeerden behandeld en aangenomen. 

Hieruit blijkt, dat ordonnanties als deze, als het noodig 
is, zeer spoedig in het leven h..-unnen worden geroepen. 

Dat de beide ordonnanties niet geheel aarulloten, dat er 
een tussehenperiode was, gedurende welke geen regeling 
gold, was de verkiezing van de Regeering zelve, omdat Zij 
eerst wenschte na te gaan, of het inderdaad werkelijk nood
zakel:ij k was de regeling te continueeren, Men zie hiervoo'r 
de red e van den Rcgeerin gsgemael1t igde voor Economische 
Zal,en, Handelingen Col1. v. Ged. 9 Maart 1937, blz. 301, 
r.k. 

Het in het leven roepen van een dergelijke wettelijke 
voorziening gaat dus snel genoeg; dat blijkt ook tbans weer. 
Zaterd ag werd het ontwerp ontvangen, nn reeds is het in 
openbare behandeling. 

Hct is doelmatiger om de werki.ng van een dergelijke 
regeling, die de vrijheid van handelen zoo aan banden legt .. 
automatisch te doen afloop en, omdat, wanneer dit niet het 
geval is, het gevaar ontstaat dat - en dit geldt in het blj
zonder voor de uit d e l'egeling voortkomende uitvoerin gs
voorschriften - verschillende knellende bepalingen langer 
gehanclhaafd blijven, dan door de omstanrugheden strikt 
geboden wordt. 

Het moet juist wo.rden geacht, dat de Regeering 
t elkenmale wanneer Zij de hanteering van uitzonderlijke 
bevoegdheden noodzakelijk acht, daaromtrent het oordeel 
van den Volksraad beeft in te winnen. 

RanAelfnl8n. Zittingsjnar ]938-1939. 

(Thamrin. ) 
Onder de staatkunruge verhoudingen, welke hier te lande 

gelden waardoor de Volksraad, eenmaal medegewerkt heb
bende aan de verleenin g van die bijzondere bevoegdheden, 
op de wijze va n hanteel' ing geenerlei invl oed kan uitoefe nen, 
heeft ook de Regeering zich een zekere beperking op te 
leggen, in dien zin, dat de Volksraad periodiek de gelegen
heid k,·ij gt zich uit te sp,·eken of er nog dan wel wederom 
aanleiding bestaat voor de verleeni.ng of handhaving van die 
bijzondere bevoegdheden. 

Wanneer thans een regeling wordt voorgesteld zond er be
perking van werkingsduur, gaat zulks in tegen een tot twee
maal herhaalde uitspraak van het College van Gedelegeer
den. In October 1936 werd bij amendement de oorspronkelijk 
ongelimiteerde tijdsduur van de ontwerp-ordonnantie terug
gebracht tot circa 5 maanden. In Maart 1937 werd, eveneens 
bij amendement, de tijdsduUl" vau één jaar geha lveerd. 

Ook op een ander punt houdt de Regeering geen rekening 
met een uitspraak van het College van Gedelegeerden, een 
vorige Dlaal gedaan. Ik veroorloof mij hier te wijzen op de 
amendementen in Maart 1937 teu aa nzien van verschillende 
artikelen ingediend, namelijk ten aanzien van art ikel 1 lid 2, 
artikel 2 lid 2 en artikel 3 lid 2, welke artikelen correspon
deeren met art. 1, lid 2 van dit ontwerp. Bij de amendemen
ten, die ik zoo juist releveerde, werd de zinsnede "bij of 
krachtens regeel'ingsvcl'orc1ening" gewijzigd in "bij regee
ringsverordening". En thans zien we, dat in art. 1, lid 2 
weel' van "bij of krachtens regeeringsvel'ordening" wOl'dt 
gesproken. Ik kan de noodzaak vau deze afwijkende lijn , na 
de zooeven gereleveerde uitspraken van orul college, niet in
zien. 

Vel'dcl' zou ik den geachten Regecl'ingsgemachtigdc willen 
vragen, of de Regecri ng in het al gemeen handhaaft hetgeen 
in Maart 1937 ten aanzien van de hanteering der bevoegd
heden en de zich daarbij op te leggen beperkingen, door den 
toenmaligen Regeeringsgema<>btigde bij de openbare behan
deling hier is aangevoerd en verkl aard. 

(De heer Van M ook, directem van Economische Zaken: 
Wat was dat Tl 

Ik zal dat den geachten Regeel"ingsgemaehtigc1e ~t"ab 
voorleggen, De toellmali ge Rcgecr';ngsgcmacJltigde 11ceft toen 
O.m. verklaard, dat de R.cgceri.ng de ni cuwe b\jzonderc be
voegdheden, die gegeven werden, slechts bij uitzo ndf'l'ing en 
in zeer bijzondere gevallen zou toepassen. 

Mijnheer de Voorzitter! Verder ten aanzien van art. 2 .het 
volgende. Ik lees daar: 

"Voor zoover betreft de goedcl'en, diensten of huren, 
ten aanzien waarvan geen voorzieningen zij n getroffen 
als bedoeld bij artikel 1, is het onredelijk verhoogen van 
de op of laatstel ijk vóór den in artikel 1 bedoelden datum 
voor die goederen, diensten of huren in rekening ge
brachte prijzen of vergoedingen verboden." 

Deze bepaling kwam ook in de vori ge ordonnantie voor 
en evenals nu is er straf op gesteld. Ik ,' raag mij ecbter 
af, of hier aan den rechter een taak wordt opgedragen, die 
hem rechtens wel toekomt. of wel men betrekke goederen 
onder art. 1, Of wel men late ze geheel vrij, maar het wil 
mij voorkomen dat in niet geringe mate reebtsonzekerheid 
wordt geschapen, wanneer men het oordeel of al dan niet 
onredelijke prijsopdrijving heeft pb"ts gehad, aan het oor
dtel van den rechter oved"t. 

Mijnheer de Voorzitter! Dit zijn de opmerk ingen, cli e ik 
bij deze ordonnantie wi lde maken, 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Mijn bezwaren 
tegen deze ordonnantie en ook tegen de beide andere ordon
nanties gaan in hoofdzaak parallel met de bezwaren van dcn 
vorigen spreker, nl. in de eerste plaats tegen cle zeer uit
gebreide volmachten, niet alleen aan de Regeering maar ook 
aan baar onderdeel en, en in de tweede plaats tegen den 
onbepaalden werkingsduur van deze ordonnantie, in tegen-
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(Blaauw.) 
stelling met den beperkten geldigheidsduur van vorige ordon
nanties en met de uitspraken daal·omtrent van het College 
van Gedelegeerden. 

MJjnh6er de Voorzitter! Als wij de formuleering van art. 
I lid I en 2 nalezen, dan blijkt, dat hier 'zeer uitgebreide 
v'olmaehten aan de Regeering en aan de regeeringsonder
deelen worden gegeven, een belangrijk deel van het econo
misch leven boetreffende. Immers, hier wordt niet alleen 
aan de Regeering overgelaten, welke goederen, diensten of 
huren straks geregeld moeten worden, maar ook de geheele 
prijsordening op dat gebied wordt geheel a!Lu de Regeering 
overgelaten. 

Nu is het natuurlijk wel begrijpelijk, dat in zeer abnor
male tijden uitgebreide bevoegdheden aan de Regeering 
worden gegeven, maar ik geloof toch, dat het wel nood
zakelijk iR, de bevoegdheid der Regeering om op te treden 
ten aanzien van bepaalde deelen van het economisch leven 
eenigszins te beperken. Zooals het hier geformuleerd wordt, 
leggen wij eigenlijk onze mede wetgeveude bevoegdheid ten 
aanzien van deze aangelegenheid in handen van de Regee
ring en el' is geen enkele maatregel van controle, op welke 
wijze deze maatregelen straks 2ullen worden uitgevoerd. 

Ik zie niet in, waarom de Volksraad of het CoUege van Gede
legeerde op dit belangrijk gebied geheel moet worden. nitge
schal,eld, terwijl de praktijk beeit aangetoond, dal dItzelfde 
college binnen zeer korten tijd in staat is om de maatregelen, 
die noodig worden geacht, tot stand tc brengen. Ook dus van
wege de onbepaaldheid van den werkingsduur der ordon
nantie eu de zeer ruime formuleering, die de ordonnauti~ 
hier aangeeft, heb ik bezwaar tegen deze en de heide and~re 
ordonn8Jlties. Ik zal mijn stem aan d~ze drie ordonnanties 
niet kunnen geven. 

Do hoe\' Bla.a.uw: M i.inhecl" de Vool·zilter! Toen r zQOcven 
aan het college de vraag stelde, of door ons zou worden 
nangedr"ongen op verlenging van den termijn, waarbinnen 
het college zijn beslissing kenbaar moet maken, heb ik het 
woord niet gevraagd, om althans de behand~ling van deze 
zaak thans mogelijk te maken. Dit sluit echter niet uit, dat 
ïk het moet betreuren, dat een ontwerp van een dergelijk 
vergaande strekking. dat niet ·bedoeld is als crisismaatregel, 
·op zoo korten termijn aan ons college ter heslissing is voor
~elegd en met een dergelijke korte Memorie van Toelichting. 
Jlfijn bezwaren daartegen gaan volkomen parallel met die 
mijner geachte medeleden, de lLeeren De Villeneuve en 
Thamrin. 

Het is mij opgevallen, dat vanuit dezen raad dezelfde 
bezwaren tegen dit onderwerp zijn voorgebracht door vogels 
van zoo diverse pluimage, dit natuurlijk in allen eerbied 
gezegd tegenover mijn geachte medeleden. Ik wil den heeren 
Thamrin en De Villeneuve dan Qok in zooverre tevreden 
stellen door miizelf als derde vogel van weer verschillende 
pluimage in hun gezelschtap te voegen. 

Ik wil nu in de eerste plaats het bezwaar van ons geacht 
medelid, den heer De Villeneuve, behanilelen, namelijk dat 
deze ordonnantie een zeer vergaande strekking krijgt, aan
gezien zij in de cCillsiderans ook niet meer verwijst 
naar bnitengewone omstandigheden. Dit bezwaar acht ik 
van zoo'n groot belang, dat ik meen, dat de geachte 
Regeeringsgemachtigde hieromtrent toch wel een veel ver
dere toelichting zal moeten geven dan iu de Jlfemorie van 
Toelichting staat. 

Ik het bijzonder zou ik de vraag willen stellen: Is inder
daad bedoeld aan de regeeringsverordening, en zooals arti
keI 1 verder zegt, ook krachtens regeeringsverordening, 011-

der aUe omstandigheden de bevoegdheid toe te kennen om 
maximum prijzen - want daar komt het op aan, Mijnheer 
de Voorzitter ~ vast te stçllen! Is het du.s niet meer noodig, 
dat er crisisomstandigheden of andere omstandiglieden van 

(Kartowisastro. ) 
zeer bijzonderen aard zijn, maar is de bedoeling, dat te aUen 
tijde, als naar het oordeel van den Gouverneur-Generaal 
daartoe aanleiding bestaat, max.imum prijzen kunnen wor
den vastgesteld! Wanneer dat de bedoeling is, dan zal ook 
ik tegen deze ontwerp-ordonnantie stemmen, aangezien ik de 
noodzaak niet kan inzien, dat onder normale omstandigheden 
het vrije handelsverkeer aan dergelijke vergaande beperkin
gen moet worden onderworpen. 

De bezwaren, die de heer De Villeneuve in het bijzonder 
heeft aangevoerd tegen de woorden "of krachtens", die in 
artikel I en artikel 3 voorkomen, ka n ik ten volle deel en en 
indien ik niet van den geachten Regeeringsgemachtigde een 
duidelijke motiveering krijg, waarom deze redactie pertinent 
noodzakelijk is, zal ik ten aanzien hiervan in leder geval een 
amendement indienen, om die beide woorden te .doen ver
vallen. 

Ten aanzien van art. 2 zou ik nog ecn enkele opmerking 
willen maken, die wederom parallel loopt met het bezwaar 
van den heer De Villeneuve, welke geachte spreker er al 
dadelijk op heeft gewezen, dat de beoordeeling van het 
begrip "onredelijk verhoogen van prijzen" krachtens deze 
ontwerp-ordonnantie geheel wordt gelegd in handen van den 
rechter. Daarom zon ik gaarne met een enkel woord ook 
hier in deze zaal zien omsclu'cven, wn.t de Regeel'ing althans 
verstaat ollder "onredelijk verhoogen van prijzen". 

In de tweede plaats zou ik met betrekking tot art. 2 
willen vragen, welke datum in art. 2 is bedoeld f Het gaat 
in art. 2 immers over goederen, diensten of huren, waar
omtrent geen voorzieningen zijn getroffen. Derhalve is ten 
aanzien van deze goederen ook geen enkele datnm bepaald. 
Doch niettemin wordt er verwezen naar een datum, bepaald 
in art. 1. Nu heeft art. 1 het over goederen, waaromtrent 
wel maximum prijzen zijn vastgesteld. Tot op zekere hoogte 
kan ik nu wel aannemen, dat in art. 2 een dergeJijke datlHll 
is bedoeld als in art. I is vastgesteld, doch dan komen wij 
er op die manier nog niet, omdat krachtens art. I ten aanzien 
van goederen maximum prijzen kunnen worden vastgesteld, 
zoowel plaatselijk verschillend als verschillend naar den tijd. 
Derhalve laa~ art. I de mogelijkheid open om ten aanzien 
van de goederen, daar genoemd, verschillende data vast te 
stellen, doch ook om in het eene gewest andere goederen 
aan te wijzen dan in het andere gewest, terwijl in het eene 
gewest ook een andere datum zal knnnen worden bepaald 
dan in het andere gew~st. 

Ik kan derhalve niet begrijpen, wat de datnm beteekent, 
die in art. 2 is bedoeld oen waarvoor wordt verwezen naar 
art. l. 

Ook ten aanzien van dit punt zal ik gaarne een antwoord 
van den geachten Regeeringsgemachtigde vernemen. 

Voorts zou ik een kleinen sprong willen maken naar de 
ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2B, in vel'band met 
de beteekenis van den term "onredelijk verhoogen van prij
zen ". In art. :! van stuk 2A komt de term "onredelijk ver
hoogen" voor, terwijl men het in artikel 1 van stuk 2B heeft 
over "buitengewone opdrijving van prijzen". Het komt m\j toch 
wel gewenscht voor, dat men deze twee begrippen, die elkaar 
toch, naar ik vermoed, voor een zeker deel zullen dekken, 
met elkaar in verband brengt en zoo mogelijk ten opzichte 
daarvan een zelfde omschrijving in deze twee ontwerp-ordon
nanties geeft. 

De heer Kartowisastro: Jlfijnheer de Voorzitter! Ik was al 
voornemens kort te spreken, doch nu ik de redevoeri ngen 
van verschillende geachte medeleden heb aangehoord, kan ik 
zelfs nog korter zijn, dan ik aanvankelijk van plan was. Ik 
kan mij begrijpen, dat, waar hier groote .bevoegdheden aan 
de Regeering zullen worden gegeven, er van verschillende 
kanten daartegen ·bezwaren worden geopperd. Deze bezwaren 
kan ik dan ook volkomen begriipen. 
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(Kan.) 
Aan den anderen kant echter is het toch wel zeker ge

wcnscht, dat er van regecringszijde nog een zekere nadere 
toelichting wordt verstrekt, om de i11diening van deze ont
werp-ordonnanti·es te motiveeren . 

H et is daarom te betreuren, dat, waal' het hier zulke 
belangrijke ordOllllanties betreft, de Memorie van Toelichting 
zoo beknopt is. Om onnoodig misverstand te voorkomen, 
ware het toch wel wenschelijk geweest, wanneer in de 
Memol'ie van Toelichting omstandig was belicht, welke 
motieven de Regeering er toe hebben gebracht deze ontwerp
ordonnanties, welke zulke vergaande bevoegdheden aan de 
Regecl'ing verIcenen, in te dienen. 

In de eerste plaats zou ik de Regeering derhalve willen 
vragen om ,omstandig uiteen te zetten, welke noodzaak haar 
er toe heeft gebl'acht deze ontwerp-ordonnanties in te 
dien en. Voelt de ltegeering den ernst der tijden dns zood'anig 
aan, dat de noodza.ak va.n de indiening der ontwerp-ordon
nanties daardoor verklaard wordt I Verder zon ik, in 
verband met de gevraagde verstrekkende bevoegdheid om 
den beperkten duur van de ordonnanties om te zetten in 
een onbepaalden, hct volgende willen vragen. 

Zict de Hegeering de huidige situatie dusdauig douker iu, 
dat Zij de omzetting van deze tijdelijke ordonnantie in een 
van <Ynbeperkten duur, gerechtvaardigd acht? 

Deze twee vragen wilde ik stellen. De derde vraag, die ik 
had willen stellen, is reeds voorgebracht door ons geacht mede
lid, dcn heer BIaauw, betreffende artikel 2 en het begrip: 
"onredcltjke verhooging' '. 

Illderdaad worden hier alle bevoegdhedcn gelegd in handen 
van den uitvoerder en waar het zull{c belangrijke bevoegdheden 
bct l'cH, dHllr is het wel noodzakelijk, dat do Regeering nog
maals preciseert. wat ondel' het begrip .. onredelijk" dient te 

worden verstaan. 

De heer Kan : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan mij solidai~ 
verklaren met de vele vorige sprekers, die voornamelijk be
zwaar hebben gemaakt tegen het permanent karakter van het 
thans aan de orde zljnde voorstel der Regeering. 

De motiveering del' Rcgeering om deze ordonnantie tot een 
1)Crmnncntc te maken is te vinden in de Memorie van Toe
lichting, waar staat te lczcn: 

"De omstandigheid, dat de Regeering reeds betrekkelijk 
spoedig na het buiten werking treden van bovengenoem
de regeling eeu soortgelijke ontwerp-ordol)llantie in be
handeling moet brengen, wijst uit, dat het beperken vau 
den werkingsduur in deze tijden niet doelmatig is." 

Ik geloof, dat dit argument al heel weinig hout snijdt. 
De reden waarom de Regeerillg thans met dit voorstel 

komt houdt verband met den international en toestand. Het 
is dus niet juist, dat de Regeering er nu toe overgaat om 
voor te stellen, deze maatregelen, die als crisismaatregelen 
zijn bedoeld, thans permanent te maken . Ik geloof, dat be
halve het college ook de Regeeringsgemachtigde met deze 
l'edeneel'ing zal kunnen meegaan. 

El' wordt door de Regeering carte blanche gevraagd Om 
permanent dictatoriaal op te treden ten aanzien van een deel 
van ons economisch leven. Dit kan, geloof ik, niemand goed 
praten, en niemand wcnschelijk achten. 

De Regeel'ing zal , naar mijn meening, bij nader inzien we] 
bereid gevondeu worden om het permanent karakter van 
deze ordonnantie te wijzigen. Immers de internationale toe· 
stand, die ons zooveel hoofdbrekens geeft, draagt evenmin 
een permanent karakter. De Regeering zou uus kunnen be· 
palen, dat zoolang de internationale toestand haar reden 
geeft aan te nemen , dat Zij op zeer korten termijn zal moeten 
ingrijpen, deze ord onnantie van kracht zal zijn. De motivee
ring van hetgeen thans gevraagd wordt lijkt mlj evenwel 
minder gelukkig en ik aeht het niet wenschelijk de Regeering 
een dergelijke volm acht, zonder meer toe te staan. 

(VanHelsdingen. ) 
De heer Van Helsdingen : :Mijnheer' de Voorzitter! Tegen 

het ontwerp zijn verschillende argumentcn aangevoerd, waar
over ik het een en ander wil zcggen. 

In de eerste plaats heeft de heer Blaauw min of meel' als 
een verwijt aan de Hegeering gezegd, dat een zoo belang
rijke ordonnantie niet op korten termijn aan het college 
behoort te worden voorgelegd. Ik heb mij afgevraagd of dil 
niet samenhangt met het feit, dat het college binnenkort 
op r eces gaat en of die beslissing niet mede is beïnvloed 
dool' het feit, dat vroegere ordonnanties op dezelfde wijze 
zijn tot stand gebracht. Dit neemt niet weg, dat het weu
schelijker zou zijn geweest als de Regeering dit ontwerp 
veel eerder bij den Volksraad had ingcdiend. 

Mijn tweede opmerking betreft de bezwaren die men heeft 
gemaakt met betrekking tot de considerans, onder audercn 
dat, terwijl in de vroegere considerans wordt gesproken van 
"erisisomstandigheden waarin de Regeering deze bevoegd 
heden zal uitoefenen", daarvan nu geen sprake meer is. Daar 
staat echter tegenover, dat in de Memorie van ToeliehtiJlg de 
Regeering toch wel eenige beperkingcn van de toepassin g 
dezer ordonnantie heeft gegeven. Het is ni et zoo dat' maal' 
in alle, zelfs in normale omstandi gheden de Reg~ering deze 
bevoegdheden zal hanteeren. Immers, in de Memorie vnn 
Toelichting lezen wij uitdrukkelijk: 

"Het spreekt overigens vanzelf, dat van deze ingrij
pende bevoegdheid slechts in geval van duidelijke nood
zaak en slechts voor zoolang die noodzaak aanwezig is , 
zal worden gebruik gemaakt". 

(De heer Kan: Zulks echter uitsluitend tel' beoordeeling 
van de Regeerin g !) 

Uiteraa rd, maal' wnnncCl' in de co nsideJ"élns sprake wa s 
geweest van c,·isisolllstandighedcn, dan hadden dcze crisis· 
omstandigheden ook uitsl uitend ter beoordecling gestaan van 
de Regeering. Ik mecn dus, dat men daartegen niet zulk een 
ernstig bezwaar behoeft te maken . H et komt er op aan, dat 
de Regeering het nadrukkelijk heeft gczegd en ik h eb het 
volle vertrouwen, dat een en ander door 11a3r ook in dezen 
geest in toepa,ss ing zal worden gebracht. 

Een ander bezwaar was gericht tegen de terminologie in 
het eerste en tweede lid va n l.u·tjJ\:cl 1 : "UÜ uf krachlell::; H e;· 
geeringsverordcning". Dit is van bep4alde zijde een gercgcld 
t erugkeerend bezwaar. Ik deel het niet en zal tegen de hand
having dezer terminologie dan ook geen bezwaar maken. 

Een verdere opmerking betreft de vaststelling van de "on
redelijke verhooging". Met den heer BIaauw acht ik het 
wen~ehelijk, in deze en soortgelijke ordonnanties zooveel mo
gelijk dezelfde terminologie te gebruikcn. Maar indien wordt 
gezegd - ik meen, dat de heer Kartowisastl'o het deed -
dat door deze termiuologie de zaak veel te veel aan de uit
;voerders wordt overgelaten, dan hoop ik niet, dat men onder 
'deze uitvoerders ook verstaat de rechterlijke macht. VOOI' 
iLllij ligt juist een waarborg voor een objectieve toepassin g 
vnn de ordonnautie hierin, dat de beslissing, of er onredelij
k e verhoogingen plaats vinden , niet ter beoordeeling staat 
van de administratie, doch van den rechte1', die zich dien 
aangaande kan laten voorlichten door Uidviseul"s v an allerlei 
standing en gading. Ik ~ie deNtalve in het feit, dat de rechter 
er over heeft te oordeel en, een Waal'bol'g, dat de toepassing 
dezer ordonnantie binnen red elijke gl'enzen zal worden 
gehouden. 

Tegen de permanente werking zijn verschillende bezwaren 
naa r voren gebracht, die ik niet zoo sterk aanvoel. Indi en 
echter zou worden voorgesteld om het permanente karakter 
uit de ordonnantie te eliminceren en daarvoor een termijn in 
de plaats te stellen - zulks dan in hoofdzaak gegrond op 
het feit, dat de afdoening van dergelijke spoedordonnanties 
in dit college zoo snel in haar werk gaat, gelijk de practijk 
zulks heert uitgewezen - zal ik mij tegen een dergelijk amen· 
dement niet vCl'zett'en, mits dan ook de termijn van den gel-
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(Kerstens. ) 
àingsduur niet te krap worde genomen. :Men zá.l moeten toe
geven, dat hier aan de Regeering groote, belangrijke en ingrij
pende bevoegdheden worden toegekend, maar de tijden zijn er 
dan ook naar, wij leven in groote internationale spanningen, 
jn eeu zoodnnjg ontwric-hten en verwarden toestand, dAt het 
volkomen gerechtvaardigd is, dat de Regeering dergelijke be
voegdheden krijgt en dat dan niet slechts voor een zeer korten 
termijn. Misschien zou er een tusschenweg kunnen worden 
gevonden hierin, dat de Regeering uitdrukkelijk toezegt dat 
iederen keer, dat Zij zich genoodzaakt ziet om bij Regeerings
verordening in het maatschappelijke leven in te grijpen, Zij 
daarvan uitvoerig verslag doet aan den Volksraad, zood at tel
kens iedere toepassing aan den Volksraad aanleiding kan ge
ven, om naar aanleiding van zulk een uitvoerig rapport in 
een openbare vergadering nader het woord te voeren, hetgeen 
dan vanzelf ook weer aanleiding kan zijn tot intrekking van 
de betrekkelijke ordonnantie. 

De heer Kerstens: 'Mijnheer de Voorzitter! De plaats 
gehad hebbende discussies geven mij aanleiding tot eenige 
opmerkingen, die zich zullen richten tegen die van aUe voor
afgaande sprekers met nitzondering van den heer Van Hels
dingen. Mij heeit het gefrappeerd, dat men als vanzelispre
kend nitzonderlijk noemt bevoegdheden van de Regeering 
om de prijzen te bewaken. Mij heeft ook gefrappeerd, 
dat men "vrij" noemt het handelsver'keer, waarin de 
handel zelf en eenzijdig nitmaakt, welke de vrijheid 
van dien handel voor zich zelf zal zijn. Mij lijkt het juist 
uitzonderlijk, wanneer de Regeering geen bevoegdheid heeft 
om toe te zien op de prijsvorming en mij lijkt het evenzeer 
uitzonderlijk, dat men een handelsverkeer vrij noemt, dat 
eenzijdig wordt bepaald door de economische machthebben
den. 

Dat ik het woord heb gevraagd, is dus vooral om er den 
nadnll<. op te leggen, hoe diep hebben wortel geschoten op
vattingen, die naar mijn oordeel onjuist - ik ~eg nu maar 
niet onzedelijk - en in den gro.nd der 'zaak <lnmaatschappelijk 
zijn. Mij lijkt het niet nitzonderlijk, maar regelmatig en 
normaal, wanneer er een overheidsinstantie is, die toezicht 
houdt op de bepaling van den prijs, zeker wanneer het be
treft den prijs van goederen, waarbij de geheele samenleving 
ten nauwste is betrokken, ja, waarvan zij voor haar bestaan 
zeli afhankelijk is. Dat Ijjkt mij als gezegd, normaal en niet 
nitzonderlijk. Uitzonderlijk is juist, dat een bepaalde groep, 
de belanghebbenden, de handeldrijvenden, zal uitmaken wat 
de juiste prijs is. Het zal duidelijk zijn, hoe diep dus de kloof 
is, die mijn geachte medeleden en mij ten deze scheidt. 

Een andere vraag is natuurlijk, bij wie de bevoegdheid 
moet berusten om een redelijken prijs af te bakenen. Als men 
mij vraagt, oÎ ik bet. normaal vind, dat die Tbevoegdheid bjj 
de hooge overheid berust, antwoord ik ontkennend. Juister 
zou het zijn wanneer de maatschappij zelf zich organen, C01'- 

para ties, verschafte van uit een zedelijk \bewustzijn en een 
verantwoordelijkheidsgevoel tegenover de geheele samenle-' 
ving, om dezen prijs te regelen en te bewaken. Waar dit 
echter niet zoo is en de maatschappelijke ontwikkeling nog 
onvoldoende is voortgeschreden, daar ben ik van meening, 
dat de bevoegdheid dan voorloopig nergens beter kan berus
ten dan bij die hooge overbeid. Vast staat voor mij, dat er 
een hooge instantie moet zijn,' die het oog houdt op den prijs, 
en dat zeer zeker in versterkte mate in tijden als wij thans 
beleven. 

Overigens, en dit is een opmerking die indireet bij bet 
bovenstaande behoort, verbaast het mij, dat men 'Zich zoo 
keert en zoo spartelt tegen deze z.g. uitzonderlijke bevoegd
heden van de Regeering, terwijl die zelide spartelaars ander
zijda niet liever doen dan ~ich onder die bevoegdheden 
scharen, wanneer dat in hnn belang is. Gaan wij eens na, 
h<le het in de huidige omstandigheden is gesteld met den 

importhandel van hoog tot laag, uun zal niem8.!ld mij meer 
tegenspreken wanneer ik zeg, dat die heele importbandel 
aan de hand van de overheid loopt en dnt, als men 
zon voorstellen om de Regeering te doen terugtreden, haar ' 
die bevoegdheden niet meer te laten uitoefenen, die geheele 
importhandel eveneeus van hoog tot laag, moord en brand 
zou schreeuweu, want zonder deze regeeringsbevoegdheid en 
bevoogding van de Regeering zon die importhandel zich zeli ' 
buiten staat moeten verklal'Cn om zaken te doen, althans. 
op den zelfden voet en met de zelfde bestaans- en winst
kansen als op het <logenblik. Wanneer men dus eenerzijds . 
wel vraagt aan de Regeering deze bevoegdheid uit te oefe
nen en dit langzamerband normaal is gaan vinden, begrijp. 
ik aan den anderen kant niet, dat men bezwaar maakt tegen 
een bev.oegdheid van de Regeering om tenminste den prijs. 
tot het redelijke toe te bewaken. Het gaat hier immers al
leen maar om redelijke dingen. In de ontwerpen zijn boven
dien waarborgen gesehapen om te 'zorgen, dat redelijk wordt 
verdiend aan den arbeid. 

(De heer B I a a uw: Waal' zijn die waarborgen?) 
Pie zijn zoo jui&t door den heer Van Relsdingen voor-· 

gelezen. 
(De heer B I a a uw: Dat heb ik niet gehoord.) 
Dat ligt dan aan u, dan had n beter moeten luisteren. 
~Ien heeft verd"" ·bezwaar gemaakt tegen het feit, dat de

Regeering permanente bevoegdheden vraagt en ik geloof, dat 
lHen hier een min of meer spitsvondige redeneering op heeft 
gebouwd. Men heeft het doen voorkomen, alsof ,,;permanent" 
beteekent VOOl!' alle tijden, voor eeuwig. Is dat in redelijkheid: 
echter de bedoeling van de Regeering! Natuurlijk niet. De· 
bedoeling van de Regeering met het permanente is, dat de
Regeering niet gebonden is aan een bepaalden en dan nog' 
wel zeer korten termijn van enkele maanden, m1sschien een 
half jaar. De bedoeling met IJet permanente is·, dat de Re-· 
geering, zoolang de omstandigheden het noodzakelijk maken,. 
de bevoegdheid heeft. Dat beteekent, geloof ik, permanent 
in dit geval. 

Ik kan . daarin met de Regeering volkomen meegaan. Het 
is niet zoo in de wereld, dat ten naastenbij valt aan te geven 
in hoeveel maanden - zelis uiet voor hoeveel jaren - de· 
toestanden prijsbewaking noodzakelijk zullen maken en dan 
komt het mij veel beter VOOl", dat men doet, zooals de Re
geering in het <lntwerp doet, en een permanente bevoegdheid' 
",aagt, een permanente bevoegdheid, waarva n de Regeering
overigena in de Memorie van T<lelichting nadrukkelijk zegt: 
et spreekt vanzelf, dat de bevoegdheid niet langer zal wor

len gehandhaafd dan strikt noodzakelijk is. 
De overige geachte leden hebben nog in het licht gcsteld -

met name heeft de heer De Villeneuve dit gedaan - dat her
haaldeljjk het I>ewijs geleverd is, dat het College van Gedele
geerden en de Volksraad niet alleen in staat, maar ook bereid' 
zijn, de Regeering op korten termijn de bevoegdhed"n te
geven, die Zij vraagt. 

Deze redeneering miskent belangrijke voordeel en van 
het bestaan van een regeling als door de Regeering thans wordt 
gevraagd, de preventieve werking, welke van de bevoegdheid 
uitgaat, zoo lang znlk een regeling door de omstandigheden 
nog niet noodzakelijk is gemaakt. Ik geloof toch wel, clat men 
kan zeggen, dat een regeling als thans wordt gevraagd, preven
tief zal werken in zooverre, dat zij feiten zal verhinderen, 
welke noodig zijn om de werkwijze van den heer De Villeneuve 
te volgen. De heer De Villeneuve immers zegt: laat de Re
geering met voorstellen komen, zoodra het noodzakelijk is, en 
dan op korten termijn, maar de kunst is juist om die feiten 
te voorkomen. Het is juist een zaak van goed regeeringsbeleid 
om zoodanige maatregelen te treffen, dat misbruikmakende 
organen in de maatschappij - misbruik makende van de bij-· 
zondere omstandigheden - gewaarschuwd zijn, dat de Regee
ring de noodige bevoegdheden reed's heeft. 
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(Voorzitter, Directeur van Economische Zaken.) 
Ik wil besluiten met dit deel van mijn betoog nog eens 

aldns te l'CSWTIeerCI1: 

De redeneel·ing van den heer De ViUeneuve op dit punt 
ziet een VUil de belangrijkste vóordeelen van de regeling, 
haal' pl'oventief karakter en de preventieve werking, over het 
hoofd, doet er althans geen recht aan. 

De Voorzitter: Hiermede is de behandeling van de ont
wel'p·ordonnantie, vervat in stuk 2 A, in eersten termijn 
van de zijde van den Volksraad beëindigd. 

Ik geef den leden, die op deze ontwerp-ordonnantie amen
dCI11cnten wenschen in te dienen, Ül overweging zulks zoo 
spoedig mogelijk te doen . 

Is ' de Regceringsgemuehtigde bereid, reeds direct op de 
beschouwingen van hel col lege te antwoorden ? 

De heer Van Mook, directeur van Bconomische Zaken: 
l\II{jnheer de Voorzitter! Op de besprekingen in eersten 
termijn wil ik gaarne thans onmiddellijk antwoorden. 

Mochten echter amendementen worden voorgesteld, dan zou 
ik voor het antwoord in tweeden termijn eenig uitstel willen 
vragen. 

Dc Voorzitter: Dan is het woord aan den Regeerings
gemachtigde voor h et regeeringsantwoord in eersten termijn. 

De heel" Van Mook, directenr van Economische Zaken: 
Mijnl1ccr -de Voorzitter ! Een groot deel van de hier gehouden 
redevoeringen nam' aanleiding van het eerste ontwerp, dat 
dool' de Hege{,r\ng op korten tcrm\in 18 in gediend, heeft mij, 
dat 1II0et ik eerlijk bckcl1'l1en, eenigszins vcrwonderd. ~lis
schien is dit een tekortkoming, gedeeltelijk in de formulecl'ing 
van het ontwerp, gedeeltelijk van de lV[emorie van Toelich
ting. De Regeering heeft echter, toen Zij de ontwerpen 
indienne, voor oogen gehad, dat de geachte leden van dit 
college allen wel een indruk zonden hebben van de situatie, 
waa.l'in w\i op het oogenbLik leven en dat het omschrijven, 
het karakterÎseeren van die situatie in een Memorie van 
1.~opli(·hting missehit'll, omdat deze stukken algemeen g'cpu
b\ i('('(' n.1 wOl'den, nnnoodig(' en ook onjuiste onrust zou 
w('l<lï:on in de 111aatschfippU, weshflh'e de Regeel'ing dcegelijke 
olllschrijvingen a.chterwege heeft gelaten, 

Het spreckt wel vanzelf, Miinhecr de Voorzitter, dat de 
Regccl'ing ni et op zoo korten termijn met deze ontwerpen is 
gekomen, omdat Zij op een :,.::clcgenhcid heeft zitten wachten, 
zich deze bevoegdheden te vCl'sûhaffcn. Het sp reekt wel van
zelf, dat deze ontwerpen zijn ingegeven dool' de zecl' ernstige 
lUden, waarin wij leven, de zeel' ernst ige tUden, waarover in 
d e \'elc I'ed evoeringen bijna geen woord gevallen is. Ik wil daul'
medl' niet ZI..'g'gCll, ehtt Cl' op hel oogcnblik ol1111idclcllUk gevaar 
dreigt; dat zou VOl'kOOI'(I, dat ZOlt onjuist zijn, maal' all en, die de 
intcl 'national c ontwikkelingen van de laatste maanden hebben 
gevolgd, weten, dat cr een permanente toestand van labiliteit, 
van gevaar is. 

In dergelijke omstandigheden is het voor een regeering nood
zakelijk, zich voor te bereiden op ergere omstandigheden. Men 
kan hopen en zelfs verwachten, dat die omstandigheden zich 
niet p lotseling zullen voordoen, maar een ngecring zou 011 -

\'cnmtwool'dclijk handelen, wanneer Z\j daarop ook niet ten 
voll c voorbcreid was. 

Ik kan mecledeelen, dat cleze ontwerpen slechts een klein 
gedeelte zijn van het vele, dat in de laatste twee weken is 
verl'i cht. 'Vat mijn eigen departement betreft, kan ik mede
deolcn , dat maatregelen zijn genomen om zorg te dragen, dat 
in streken, waar de voedselproductie tekort schiet, voor de 
plHatsel~ike bevolking- voedselvool'radcn zullen worden ge
vOl'md, die het mogelijk zullen maken, die streken, ook bij 
een zeer vel' gaand afsnijden van toevoeren, van het noodige 
voedsel te voorzien tegen bchoorl~ike, voor de massa der be
volking redcl\jke pl'ijzen. 

Handelingen. Zittingsjno.r 1938- 1939. 

(Directeur van Economische Zaken.) 
Ik kan mededeel en, dat ook ten aanzien van andere goe

deren soortgelijke maatregelen in uitvoering of in overwe
ging zijn. 

Ik zeide, dat deze ontwerp-ordonnanties slechts een klein 
gedeelte zijn van hetgeen in den laatsten tijd als vool·zorg is 
venicht en ik kom daarmede meteen op het bezwna r, dat 
dOOl' het geachte lid, den heer Blaauw, en tot op zekere hoog
te ook door den heer Van Helsdingen tegen dcn korten ter
m.ijn van behandeling is ingebracht. 

Deze ontwcl·pen hebben, als ik het wel heb, in vier dagen 
alle regeel'ingsinstallties doorloopen. Maal' men moet niet 
vergeten, clat het bij een dergelijke werkzaamheid vall die 
regeeringsinstanties niet alleen gaat om de vraag, of het Col
lege van Gedelegeerden of de Volksraad binnen een zekeren 
termijn beslissen kunnen, maar dat het ook gaat om de werk
kracht, de aandacht en de inspanning, die noodig zijn bij de 
regeeringsOl'ganen om dergelijke maatregelen te ontwerpen, 
in zoo goed moge jijken V01'111 te gieten - ik geef direct toe dat 
een korte tijd geen perfecten vorm toelaat - en het zOQver te 
brengen, dat ze in hct College ,-an Gedclegeerden of in dcn 
Volksraad knnnen worden behandeld. 

Ik kom hiermede al dadelijk op het punt van den beperkten 
werkingsdunr. De huidige omstandigheden zijn zoodanig, dat 
men niet van tevoren kan zeggen, wanneer men aan deze 
ordonnanties een werkingsduur van bijv. zes maanden toekent, 
dat op 25 October 1939 de regeeringsorganen en de Volksraad 
den tijd zullen hebben om zich met een verlenging bezig te 
houden. H et kan ook best wezen, dat van de ordonnantie op 
25 October 1939 in het geheel nog geen gebruik is gemaakt. 
l\laal' de onzekerheid. wanneel\ hoc en ondel' welke omsl[l11-
dig-h cdcn van deze ordonnantie gebruik moet worden gemaakt, 
brcngt med e, dat het doelmatig en practisch en blijk gevend 
van goede voorzorg is, wanneer men zorgt, dat het apparaat, 
het materiaal, de wetgeving gereed zUn om iedere omstandig
heid naar vermogen op te vangen. 

Het geachte lid, de heer Van Helsdingen, hecft cr lerecht op 
gewezen, dat de Regeering dergelijke be"oegdheden in de eerste 
plaats niet vraagt in gewone tijden cn hiervan zeker geen ge
bruik maken zal, wanneer de 1l0oc1zHnk dam'loe nid nHllwczig 
is, ~laar a ls de noodzaak daartoe aanwezig is, dan is het niel 
alleen noodzakelijk om van deze bcvoeg-dheden gebruik Ic maken, 
om in het belang der bevolking te zorgen, dat moeilUkc om
standigheden niet leiden tot speculaties, opdl'ij"ing van prijzen 
en dergel ijke meer, Il1aêH dan is het noodzakclUk, dat men ook 
\'(1n tal van andere bevoegdheden gebl'uik rlllwkt en dIJn is cr 
200'n overstelpende mate van werk, met zoo'lJ slcrk ingekl'om
pen personeel, dat mcn het inderdaad del' Hegeel'ing zccr 
moeilijk maakt, wanneer men dergelijke bevoegdheden niet ver
leent, zooals deze op het oogenblik gev raagd zijn, maal' met 
aUel'!ei tijds- en andere beperkingen, 

Ik kom hicrmede op het twcede bezwaar, dat de heer De 
Villeneuve heeft gemaakt, het bezwaar tegen de woorden "bij 
of krachtens " . Het woord "krachtens" is hiel' opzettelijk in
gevoegd, want ook het totstandkomen van ecu rcgeel'ingsveror
dening eischt een vrij belangrijken tijd en een vrij belangrijke 
mate van werk. Eeu regeeringsvel'ordening moet den Raad va.n 
Indië passeeren en wanneer men alles wil detailleeren, wat mell 
va n dag tot dag besluiten zal- want zoo kunnen de omstandig
hcdcH zijn - is dit een werkwijze, die de Hegeel'ing als vodl'
zOl'gsmaatregel voor dergelijke omstandigheden niet alleen 
niet. knn aanbevelen, maar ten stel'kste moel afraden. 

De Rcgeering is niettemin, nu gebleken is, dat mon dOl) 
achtergrond van deze ontwerpen zoo weinig in zich heeft 
laten doorwerken en zoo weinig heeft aangevoeld, bereid 
dien achtergrond een igszins naar VOl'en te brengen en bijv. 
in de considerans dezer ordonnantie enkele woorden in te 
voegen, waardoor de aanhef daarvan gelezen wordt: 

,.Dat HU , het in de bestaande omstandig'heden nood
zakelijk achtende maatregelen te treffen, teneinde prijs .. 

,. 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
opdrijving van goederen, diensten of huren te kunnen 
v.oorkomen " 

Daarmede is, l1aar ik geloof, aangedu id, dat dit niet is 
een normale ordonnantie, die de Regeering nu ook voor de 
toekomst, of, zooals de heer Kerstens ze ide, "ten eeuwigen 
dage" gehandhaafd wil zien, maar dat het is een ordonnantie, 
die inderdaad wortelt in de moeilijke omatandigheden van 
fiet oogenblik. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik wil, voordat ik dit gedeelte 
va.n mijn rede afsluit, nog even opmerken, dat inderdaad 
de zeer korte termijnstelling samenhing met het feit, dat het 
college op reces zou gaan, maar ik moge daaraan toevoegen, 
dat zooals tegenwoordig de internationale toestanden zich 
ontwikkelen, het zeer wel mogelijk is, dat op het moment, 
dat men een ordonnantie die afgeloopen is wil verlengen, het 
College van Gedelegeerden juist op reces is en dan vraag ik 
mij af, of het inderdaad mogelijk zal zijn om in één dag wettig 
tot stand te brengen, hetgeen de Regeering met deze ordon
nantie heeft bedoeld. 

Thans zal ik nog even af20nderlijk op de verschillende 
redevoeringen ingaan. Het geachte lid, de heer De Ville
neu ve, heeft gevraagd of ·zekere verklaringen, die om.trent 
d .. vorige ordonnantie gegeven zijn, op het oogenblik nog 
gelden. 

IR '\\'\\ 'na",I' 3.a\\t~id\ng daal'van verklaren, dat de Regecl'ing 
daarbij geen andere bedoeling heeft, dan dat van deze bevoegd
heden alleen bij duidelijke noodzaak en ter bescherming van 
de maatschappij gebruik zal worden gemaakt. 

Mij nheer de Voorzitter ! Ik zou nog op één punt will en 
wijzen in verband met het betoog van ons geachte medelid, 
den heer De Villeneuve. Deze geachte spreker heeft in zijn 
betoog verwezen 11aa1' de vorige prijszettingsordonnantie, die 
naar aan leiding van de devaluatie van den .gulden wel'd voor
gesteld. Doel, die parallel is toch niet geheel juist. Want 
daarbij had men te maken met een eenmalig verschijnsel, de 
devaluatie van den gulden, met gevolgen, die zich tot een 
weliswaar niet gelieel te voorzien tijdsverloop zouden uitstrek
ken, maar waaraan toch op den duur een einde zou komen. 
Thans hebben wij echter te maken met een toestand, waal'van 
wij het verloop en den tijdsduur niet lnmnen voorzien, 

Mijnheer de Voorzitter! De geachte leden, de heeren De 
Villeneuve en Blaauw, hebben bezwaar gemaakt tegen de 
ecnigszins vage terminologie van art. 2. Doch ik geloof niet, 
dat dit artikel anders geformuleerd kan worden. Iedereen 
weet, wanneer h~j niet op juridische .omschrijvingen uit is, 
wat onredelijke prijsstijgingen zijn. Het gaat in dergelijke 
omstandigheden niet om prijsstijgingen van 5 of 10%, of van 
een dubbeltje of vau twee dubbeltjes, doch het gaat in der
gelijke omstandigheden - en de heel'en, die zich clat nog 
herinneren van de periode van den wereldoorlog, zullen dat 
wel weten - om prijsstijgingen van 50 en 100%. Nu spreekt 
het van zelf, dat de Regeering zieh bij het bepalen van maxi
mumprijzen - hetgeen altijd een moeilijke en voorzichtig te 
hanteeren bevoegdheid is - l iefst zal beperken tot die goe
deren en diensten of huren, die voor de algeheele maat
schappij van levensbelang zijn. Het spl'eekt daarbij vanzelf, 
dat men niet een reeks van maximumprijzen in dergel ijke 
spannende tijden kan vaststellen, die alle mogelijke goederen 
zou omvatten, en zeker njet, wannee l' dat telkens uitvoe
rig en gedetailleerd bij regeerin gsvcrordening zou moeten 
geschieden. Doch dit art. 2 heeft alleen deze strekking, dat 
men, terwijl men aan den eenen l<ant scherp heeft willen 
definieeren, waar de grens van het strafbare ligt door een 
maximumprijs te stellen en daarmede, zoo krachtig mogelijk 
die goederen, diensten en huren limiteert, die voor de bevol
king of de overheid van groote beteekenis zijn, daarnaast 
een artikel in deze ordonnantie heeft willen opnemen, dat 
het mogelijk maakt om ook buiten deze scherpe grenzen een 
llrijsopdrijving, die de grenzen van het redelijke te buiten 

gaat, tegen te gaan. Met het geachte lid, den heer Kerstens, 
ziet de Regeering in dergelijke bepalingen een preventieve 
werking, 

Doch Zij acht ze ook zeer wel voor toepassing vatbaar, omdat 
in dergelijke tijden en bij dergelijke groote prijsopclrijvingen 
ook de rechterlijke macht zich zeer wel een meening kan vor
men nopens de vraag, of een prijsopdrijving bepaald onrede
lijk dan wel nog binnen de grenzen van het redelijke valt. 
Het gaat daarbij niet om de grens van een cent, maar om 
verschillen tusschen, laat ik zeggen, een gulden en een kWal·tjc. 

In het betoog van den heer Thaml'in heb ik hetzelfde ge
vonden, wat in het betoog van den heer De Villeneuve was 
vervat, namelijk een bezwaar tegen het geven van de bevoegd
heden, die de Regeering thans als voorzorgsmaatregel nood ig 
acht. 

Ik weet niet, of daarbij dezelfde grondgedachte deze beide 
vogels van diverse pluimage tot dezelfde conclusie heeft ge· 
leid, doch in het betoog van den heer Thamrin heb ik een 
zeker wantrouwen tegen de hantcering van deze bevoegdheid 
meenen te moeten onderkennen. 

Ik zal mij hierin niet te diep begeven, maar ik zou toch 
het geachte lid deze vraag willen stellen: wanneer op een 
gegeven moment de omstandigheden zoodanig zijn, dat de 
goederenvoorziening moeilijkheden oplevert, en als gC \'oJg 
daarvan de prijzen op de vrije markt duizelingwekkend om
hoog gaan springen, acht de heer Thamrin het dan beter, 
dat de prijsvorming wordt overgelaten aan de menschen, die 
over die beperkte hoeveelheid goederen beschikken, of acht hij 
het gewenscht, dat de Regeering dan vau unr tot uur en van 
dag tot dag de bevoegdheid heeft om te zorgen, dat die prijzen 
niet te hoog worden en dat de voorziening in die goederen 
zoo redelijk mogelijk ten behoeve van de bevolking gehandhaafd 
blijft. 

(De hec l' T ham r j TI; Dc \T:I;Ig' is in wiens beltwg de 
Regeering straks zal optrcden.) 

Als men maximum prijzen stelt, dan kan zulks nooit in het 
belang zijn van iemand, die op hooger prijs uit is. 

(De heer T h am r i n : Dat hangt ook van de hoogte der 
prijzen af.) 

J\iijnheel' de Voorzitter! Ik kan hierop nict langer ingaan, 
dat voert mij te ver. 

De heel' Blaauw heeft nog gevraagd, welke datum in artikel 2 
wordt bedoeld . Inderdaad zou men daaroyer eenigen twijfel 
kunnen koesteren, doch ik geloof toch, dat wanneer men zich 
den gang van zaken, zooals die zich in dergelijke omstandig
heden zal voordoen, voor oogen stelt , die datum niet zoo 
twijfelachtig behoeft te zijn. 

In dergelijke gevallen zal meu niet nn eens hier dan eens 
daar een maximum-prijsje vaststellen, doch zal men in het 
algemeen een reeks goederen, die essentieel zijn, tegelijkertijd 
aan de bepalingen, aan de regeeringsverordeningen die in 
artikell genoemd worden, onderwerpen en dan geldt van dien 
datnm de bepaling van artikel 2 voor die goederen, d ie daarin 
niet genoemd zijn, of niet krachtens l'egeeringsveroI'df'ning aan 
prijsbeperking zijn onderworpen. 

(De heer B I a a 11 w: Dus dat geldt onbepel'kt VOOI' alle 
mogel,jke andere goederen, diensten en huren 1) 

I nderdaad, dit geldt voor alle andere goederen, diensten en 
huren, indien de rechter meent, dat er van onredelijke prijs
opdrijving sprake is. 

Het geachte lid, de heer Van Helsd ingen, heeft cr zeel' 
terecht op gewezen, dat dit niet in handen van de administratie 
maar van de rechterlijke macht ligt. Bovendien is dit, zooals 
reeds gezegd, een al,tikel, dat overge,l1omen is uit een vorige 
ordonnantie, waarbij deze bezwaren n iet zijn gemaakt. Dit 
artikel geeft alleen een waarborg, dat niet de administratie 
moet uitrekenen, of voor alle mogeldke soorten van goederen 
maximum prijzen moeten gelden, maar dat het beginsel van 
geen onredelijke prijsopdrijving ook in ruimeren zin geha nd
haafd blijft in een dergelijken tijd. 
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Voorkoming prijsopdr.ijving goederen, diensten of huren (Ond . 147''). 

(Directeur van Economische Zaken.) 
Nu wil ik daaraan iets toevoegen, n.l. dit: de ontwikkeling 

van de maatschappij in de laatstverloopen twintig jaren, 
200we1 op het stuk van de goeclcl'cnvoorzlenlng voor de 
levensbehoeften der bcvolk ing als met betrekking tot de 
defensie, heelt met zich gebl·aeht, dat op het oogenblik veel 
meer goederen van belangrijke of van essentieele beteekenis 
zijn, clan een twintig jaur geleden - en zeker langeren tijd 
geleden - het geval was. ~iell moet daarom, wanneer men 
dergelijke bevoegdheden heeft, aan den eenen kant de moge
lijkheid hebben, om voor de allerbelangrijkste dingen, de 
rijst b.v., concreet de hoogte van den maximum prijs te 
kunnen stellen, doch moet daarbij tevens tot uitdrukking 
kunnen brengen het beginsel, dat ook in het algemeen prijs
opdrijving ni et h:an worden toegelaten. 

Hierlllede heb ik , naar ik meen, een antwoord gegeven 
op de vragen van den heel' Kurtowisastro, wiens vragen de 
Regeering heeft gebruikt als uitgangspunt van haar antwooru, 
terwijl ook de opmerkingen van den heer Kan hiermede be
antwoord zijn . Dit geaehte lid ,heeft, wat de Regeering vraagt, 
omschreven als het vragen van carte blanche. Maar dit is 
geen carte blanche. De Rcgeering zou carte blanche hebben 
gevl'aagd, indien het baar bedoeling was geweest, deze ordoJl
nantie in het leven te roepen en dan meteen maar alle rnoge
IUke regelingen te treffen . Ik meen, dnidelijk te hebben ge
ma rukt - en naar de Regeering hoopt, zal dat ook blijken 
uit de wtiziging van de considerans - dat hierbij wordt 
gevI'aagd een bevoegdheid, die op een bepaald moment en 
in bepaalde omstandigheden de Regeering inderdaad niet 
mag ont.breken. 

(De heer l{ a n: Daarop wees ik ook, juist gezien den 
internationaten toestand.) 

De Regeel'ing heeft dit ook gedaan, doch Zij meende, dat 
die toch wel algemeen bekend was. 

Den heeren Van Helsdingen en Kerstens zegt de Regeering 
dank voor lIet feit, dat zij deu achtergrond van deze zaak 
llObben belicht en dat zij hebben ingezien, dat deze maat
regelen niet gesproten zijn uit een behoefte van de Regeering 
.aan bevoegdheden zoo maar zonder meer, bevoegdheden, 
waarvan iedere l'cgeel'ing weet, dat ze uiterst moeilijk :lijn 
te vcnllltwOOl'tlen en waarvoor elke regeel'Lng :lal terug
::;oh1'ikkol1, indien z\j el' niet dool' noodzaak toe wordt ge
drongen. 

Ik zal mij niet begeven in een filosofie over de plaats 
van deze bevoegdheden in de maatschappij , doch mag mij 
wel aansluiten bij hetgeen de heer Kerstens in algemeenen 
zin heeft gezegd over de preventieve werking del' maatrege
len. Deze preventieve werking is van tweeërlei aard en zoo 
lleett de Regeering het ook gezien. De eerste is de recht
streeksche preventieve werking, n.l. met betrekking tot die
genen die, door de omstandigheden verlolü, daarvan gebruik 
zouden willen maken om ten koste van de maatschappij 
pdjzen te vragen, die inderdaad onredelijk zouden mogen 
wordcn g:cJloell1d. De tweede preventieve werking is een 
meel' algemeene, die aan al dergelijke maatregelen inhaerent 
is, n.I. dat het voor de Regeel'ing en, naar Z,j meent en hoopt 
ook VQor de 11IuatschapP\i van geruststellende beteekenis is, 
wanneer men weet dat ook omstandigheden, die als een 
bliksemstl'unl uit de lucht kunnen komen vallen, de Regee
ring' paraat vinden, uitg-erust met de bevoegdheden die Zij 
dan nooelig heeft en wèl voorbereid op hetgeen Zij clan te 
doen heeft. 

De heer Van Helsdingen heeft tenslotte gevraagd of de 
Regeering bereid is, den Volksraaclmededeeling te doen over 
haal' maatregelen in dergelijke omsta.!ldigheden, wanneer die 
z\jn p:et:l'offen. De Regeering stelt zich voor, dat in derge
l\ike tijd·cn uiteraard telkens aan den Volksraad mededee
lingen zullen worden gedaan. Of deze mededeelingen ook 
uitvoerig zullen zijn, durf ik niet te voorzeggen. 

(De heel' Ka 11: En als de gelegenheid tot mededeeUngen 
ontbreekt 1) 

(De Villeneuve.) 
Dan houdt alles op, }fijnheer de Voorzitter. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! Het is met 
groote belangstelling, dat ik het antwoord van den geachten 
Regeerillgsgemachtigde heb beluisterd. Zeer terecht heeft hij 
deze ordonnantie gesteld tegen den achbergrond del' tijds
omstandigheden, wa"rin wij thans leven. Wanneer ik dat 
niet, of althans in veel geringer mate deed, is dat niet, omdat 
ik zelf mij luet bewust ben, dat deze ordonnantie tegen dien 
achtergrond moet worden gezien, maar omdat ik deze om
standigheden welhaast als algemeen, bekend· veronderstelde. 

Dat ik bezwaren heb gemaakt ten a.anzien van eenige 
punten, vond dan ook geenszins zijn oorzaak in een 
wantrouwen tegen de Regeering, want -ook mij is het zeer 
duidelijk, dat men in bijzondere tijden als deze bijzondere 
maatregelen moet nemen en onder bepaalde omstnndighed€n 
aan de Regeering ook zeer bijzondere bevoegdheden moeten 
worden toegekend. Mijn bezwaar gillg er tegen, dat die 
bevoegdheden toc'h billtnen bepaalde grenzen, Zemel' wat 
aangaat den tijdsduur, moeten blijven. Ik blijf er bij, dat 
ik niet kan inzien, dat een beperking in tijdsduur het doel 
van de -ordonnanties op eenigerlei wijze zou kunnen schaden. 

De Regeeringsgelllachtigde heeft gewezen op de beslomme
ringen, die het medebrengt om een dergelijke ordonnantie in 
het leven te roepen . In den regel leert de ,practijk, dat het 
yerlengen ervan minder moeite en last medehrengt dan het 
voor de eerste maal voorbrengen. Hij heeft ook gewezen op 
de mogelijkheid, dat het college op zeker oogenblik op reces 
zou zijn. De termijn van het ~eces is echter een usantieele. 
Zou de tijd voor verlengingsbehandeling worden gesteld op 
of omstreeks 1 Mei of 15 April, dan is het practisch zeker, 
dat, wanneer de Regeering om ve:I"lenging vraagt, het college 
ook bijeen is. Ik kan daarom de technische bezwaren luet 
zoozeer aanvoelen en al begrijp ik, dat ze eenig gewicht in 
de schaal le!'(gen , daar tegenover staat het toch veel grootere 
belang, dat Volksraad en Regeering zich op gezette tijden 
zullen hebben te beraden, of continueering van deze toch bij
zondere bevoegdheden al of niet noodzakelijk is. 

(De heel' Van M ook, dir'ecteur van Economische Za
ken: Dat zal de Regeel'ing ook zonder gezette tijden wel 
doen, en de Volksraad eveneens.) 

Ik twijfel daaraan niet, maar wanneer men een vast ltid
stip stelt, waarop de zaak "pnieuw in behandeling moet ko
men, leent een dergelijke situatie Cl' zich wel bijzonder toe 
om de geheele aangelegenheid nog eens opnieuw in beschou
wing te nemen. 

Ik kan dus de regeeringsbezwaren tegen beperking van 
den tijdsduur tot mijn spijt niet aanvoelen. Ik besef, clat het 
noodig zal zijn maatregelen als deze te nemen , mnar ik kan 
niet inzi-en, dat die zonder eenige bepel'ki_ng omtrent den t~jds
duur in het leven zouden mogen worden geroepen. 

Dat daarmede de preventie zou worden tekort gedaan, zoo
als de heer Kerstens betoogde, bestrijd ik. De ordonnantie 
komt er. Het eenige zou zijn - wanneer men mijn suggestie 
volgt - dat de duur ervan zou worden beperkt, maar tot 
speculatie kan dat bezwaarlijk aanleiding geven, want als 
de situatie niet verandert, komt de Regeel'ing over één of 
twee jaar toch verlenging van de ordonnnntie vragen. De 
preventie, die de heer Kerstens op het oog had, blijft dus 
even goed bestaan . Ik kan niet inzien, dat eon bepaling in 
tijdsduur daaraan op eenigerlei wijze zou kunnen te]{ort 
doen. 

Ben ik dus ten aanzien van het eerste door mli genoemde 
bezwaar niet overtuigd, wel wil ik den geachten Regeel'ings
gemachtig-de torn;even, dat ziin argumenten ten aanzien van 
het tweede door m~i genoemde punt, dat b\j of krachtens 1'e
geeringsverordening uitvoeringsmaatregelen kunnen worden 
genomen, op mij wel indruk hebben gemaakt. rk kan m\j 
inderdaad voorstellen, dat de uitvoeringsmaatregelen veelal 
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(Thamrin.) 
op een buitengewoon korten termijn moeten worden geno· 
men, waarbij ieder respijt moeilijl<heden kan veroorzaken. Ik 
ben dan ook geneigd, na beluistering van de argumenten, 
die de Regeeringsgemachtigde dienaangaande heeft aange
voerd, dit bezwaar te laten vallen. 

Het derde bezwaar betreft het inschakelen van den rechter. 
Ik blijf het een eigendommelijke fignur vinden, dat naast de 
beoordeeling van de administratie, of ten aanzien van bepaal
de artikelen al dan niet van prijsopdrijving gesproken kan 
worden, de rechter wordt ingeschakeld, die ten aanzien van 
een ongelimiteerde reeks van goederen, diensten en huren, zijn 
oordeel over het al dan niet redelijke van de verhoogingen 
zal hebben te geven. Ik blijf gelaoven, dat deze fignur onge
wenscht is, dat zij tot rechtsonzekerheid aanleiding zal geven 
en dat het beter warc, indien het oordeel over de vraag, of 
al dan niet prijsopdrijving plaats heeft, en wat er tegen moet 
worden gedaan, bij de administratie blijft. 

Het is slechts ten aanzien van één punt, dat ik van zins 
ben een amendement in te dienen, ingeval de Regeering bij 
baar standpnnt blijft, dat is ten aanzien van de beperking 
van den tijdsduur, ten aanzien waarvan ik persisteer. 

De Voorzitter : Dan mag ik het geachte lid wel in over
weging geven het amendement zoo spoedig mogelijk in te 
dienen. 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Het is een goe
de gewoonte en een normale manier van debatteeren, dat men 
slechts reageert op hetgeen van andere zijde wordt opge
merkt en niet dingen gaat zoeken, welke niet zijn geformuleerd. 

Maar, ofschoon de geachte Regeeringsgemachtigde erkent, 
dat ik ten aanzien van de voorliggende ontwerp-ordonnantie 
vrijwel dezelfde opmerkingen heb gemaakt als de heer De 
Villeneuve, heert h\i het niettemin noodig gevonden te mi.jnen 
aanzien een argument naar voren te brengen, waarvan hij er 
min of meer op rekent, dat het \vel zal inslaan. 

Evenals de heer Van Helsdingen, als hij geen argumenten 
weet, met het woord "sentiment" naar voren komt, heeft de 
geachte Regeeringsgemaehtigde het blijkbaar noodig gevonden 
om het. element wantrouwen naar voren te schuiven, hoewel 
mijn opmerkingen hem daartoe geen aanleiding geven. 

De geachte Regeeringsgemaehtigde adstrueerde de rede
lijkbeid van 'zijn standpunt met mij een vraag voor te leggen, 
die niemand ontkennend 'zal kunnen beantwoorden. Het was 
deze vraag: als zich een geval voordoet van een onredelijke 
opdrijving va,n den prijs van een bepaald artikel, zou de 
heer 1.'hamrin dan niet zijn stem geven aan een ordonnantie, 
die zulks poogt tegen te gaan j 

De vra.ag wordt door den vorm, waarin zij gesteld is, 
beantwoord. Natuurlijk zal niemand bezwaar maken om in een 
dergelijk ste,·k sprekend geval zij n stem te geven aan een 
poging van de Regeering om er paal en perk aan te stellen. 
Dit zijn de uitersten, maar behalve onredelijke prijsopdrij
ving heeft men in het practische leven met fijnere nuances 
te maken, die niet '.lOO sterk spreken en waarvan men 'Zich 
afvraagt, of het redelijk en gemotiveerd is, dat de Regeering 
dergelijke drastische bevoegdheden kan krijgen. 

De ordonnantie, waal' het om gaat, gaat niet om een be
paald artikel, om een bepaald terrein. Zij kent zeer uitge
breide bevoegdheden toe, niet alleen aan de centrale 
Regeering maar ook aan de verschillende regeeringsonder
deelen, bevoegdheden op het gebruik waarvan controle en 
toezicht ontbreken. . 

De geachte Re geeringsgemachtigc1e sprak over wantrouwen. 
Ik wil dat woord niet gebruiken en ook niet herhalen, maal' wij 
hebben ook leergeld betaald, bijv. ten aanzien van de bestaan· 
de contingenteerings- en licentieeringsmaatregelen. Daarbij 
heeft de Regeering ook uitgebreide volmachten in haar bezit 
en daarbij is ook meermalen de vraag naar voren gekomen, 
of de hanteering van die bevoegdheden wel in het belang 

(Blaauw, Voorzitter. ) 
van de bevolking is geweest, en of er geen andere elemellteu 
in de wijze van hanteering meespreken. Ik geloof dat het 
een openbaar geheim is als ik herhaal, dat reeds menigmaal 
naar voren is gekomen, dat bij de bepaling der wijze van 
hanteel'ing der contingenteerillgs- en licentieeringsmaatre
gelen niet uitsluitend het bevolkingsbelang den doorslag bij 
de Regeering heeft gegeven, maar dat daarbij ook andere 
elementen, b.v. de belangen der textielindustrie in Holland, 
een woordje hebben meegesproken. 1.'en aanzien van derge
lijke elementen missen wij de waarbol'g, dat hier uitsluitend 
en alleen bet bevolkingsbelang zal gelden bij het bepalen van 
de prijzen. Juist daarom heb ik bezwaar tegen dergelijke 
verstrekkende volmacbten, waarvan de geldigheidsduur 
bovendien niet gelimiteerd is. 

In ben niet overtuigd door de Regeering, omdat Zij in ge
breke is gebleven, waarom het bij mij gaat, nl. aan de hand 
der ervaring het bewijs te leveren, dat deze verstrekkende 
maatregelen inderdaad noodig zijn. 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft den achtergrond! geteekend, 
waartegen wij deze ordonnantie moeten beschouwen. Ik kan 
verklaren, dat die achtergrond mij bekend was en dat mijn 
betoog dan ook .geen andere strekking had dan aan te toonen 
àat althans de inhoud van deze ordonnantie geen enkel spoor 
draagt, dat ze moet worden beschouwd met een dergelijken 
achtergwnd. Wanneer in den tekst of in de considerans der 
ontwerp-ordonnantie met een enkel woord daarvan melding 
was gemaakt, zou het voor ons veel gemakkelijker zijn ge
weest. Thans wordt deze ontwerp-ordonnantie ons ter beuo"
deeling voorgelegd, ik wil niet zeg·gen gebruik of misbruik 
makende van de buitengewone 'Omstandigheden, maal' in ieder 
geval heeft het ontwerp den aard van een normale regeling 
en daartegen ging mijn bezwaar. "'\Vanneer de Regeel'ingsge
machtigde in de artikelen of in de consider:lns ecn verande-
ring zou kunnen aanbrengen .. .. .... . 

(De heer Van M 0 0 k, directeur van Economische Zaken: 
Dat is gebeurd.) 

Inderdaad j Ik had juist willen vragen of de Regeerings
gemachti gde de considerans inderdaad heeft gewijzigd. 

De Regeeringsgemachtigde heeft looeven verklaal'd, als ik 
goed geluisteTd heb, dat de bedoelde achtergrond zou kunnen 
worden aangegeven in de ontwerp-ordonnantie door in de 
considerans eenige woorden in te lasschen. 

De Voorzitter: De Regeering heeft inderdaad verklaard, 
dat de considerans der ontwerp-ordonnantie is aangevuld met 
de woorden "in de bestaande omstandigheden". 

De heer Blaauw: Waal' worden die worden ingevoegd? 

De Voorzitter: Ik zal de gewijzigde considerans even voor
lezen: 

"Dat Hij, in de bestaande omstandigheden het nood
zakelijk achtende maatregelen te treffen, teneinde prijs
opdrij ving van goederen, diensten of buren te voorko
men;". 

De beer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Dat verandert 
voor mij een gedeelte van mijn beschouwingen over deze aan
gelegenheid . 

Ik mag dan zeker ook wel de toezegging van de Regeering 
verwachten, dat, wanneer die omstandigheden niet meer aan
wezig zijn, Zjj , met het verval1en van die omstandigheden, de 
ordonnantie zal intrekken. 

Ten aanzien van het tweede punt is het antwoord van den 
geachten Regeeringsgemachtigde m.i. volkomen onbevredigend 
en wel wat betreft mijn opmerking over de redactie van art. 2. 
Daarin wordt gesproken over goederen, diensten en huren, 
waarvoor geen voorzieningen zijn getroffen . . Dit betreft dus 
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allerlei andere goederen en ten aanzien daarvan zal, gezien 
de redactie va n het ar tikel, het onredelijk verhoogen van den 
prijs strafbaar zijn vanaf een bepaalden datum. 

W elke die datum is, blijft volkomen in het vage. In artikel 
:I kunnen verschillende data word eu bepaald. Nu za l ik 
eens een voo rbeeld geven . Wanneer het noodzakelijk wordt 
geacht om ten aa.nzien van de eerste levensbehoeften, waar
aan men wel in de eerste plaats kan denken, maximumprijzen 
vast te stell en voor een bepaald gewest, ingaa nde een bepaal
den datum, dan vraag ik mij ai: geldt nu ten opzichte van 
all e mogelijke andere goederen, artikel 2 va naf dien bedoel
den datum, die dan alleen geldt ten opzichte van de eerste 
levensbehoeftenY En geldt dit ook ten aanzien van alle 
andere goederen in de rest van Neder1andsch-Indië' Immers 
artikel 1 onderscheidt ten aanzien van all e mogelijke zaken. 
Et' kunnen ton aanzien van alle of bepaalde gewesten, of 
gedeelten van gewesten maximumprijzen wOl'l] cn vHstgesteld 
en mon kan dit ook doen ten aanzien van bepaalde goederen, 
diensten of hUl·en. In artikel 2 wordt in het algemeen voor 
all e andere goederen gesproken over een bepaalden datum 
en artikel 1 sp reekt ni et vall een bepaalden datum. Het lijkt 
mij noodzakelijk, daal' op overtreding van artikel 2 een be
hoo rl~ke straf staat, dat deze strafbepaling ook zoo scherp 
mogelijk wordt geredigeerd. 

Een andere opmerking, die ik ten aanzien vall artikel 2 
gemaakt heb, heert de geachte Regeeringsgemachtigde zou
even, voor zoover ik hem goed heb verstaan, niet beantwoord. 
I k bedoel de vergelijk ing, die ik maakte ten opzichte van den 
term "onredelijk verhoogen ", die hi el' in artikel 2 staat en 
"buitcn~ewone opdrijving", gebezigd in artikel 1 der ont
werp-ordonnantie stuk 2 B. 

Ik zou dcn geachten Regeel'ingsgemachtigde wiIlcn yrag-cn 
of ook de Rcgecl'ing niet inziet, dat bet gewenscht is, ten 
aanzien van dergelijke begrippen eenzelfde terminologie te 
gebruikeu\ llCtgeen in ieder geval voor den rechter, die hi el'in 
geroepen is een oordeel uit te spreken, gemakkelijker zal zijn . 

Jk vroeg zooeven nog, of, ondanks hetgeen de Regecring 
g'C'zcgc1 hreit en ondanks de wijz iging der c0l18ide1'l1 ns, het 
niet g'cwcnseht is in artikel 1, lid 2 de waal'dcn ., of kl'nch
t rn~", wnfll' 'zij staan \'001' het woord "t'cgcc l'iltgsvcl'ol'd e
ning", te schrappen, omdat het mij ni ct gewenscht lijkt het 
tnnkcn vun andere voorschriften volkomen v 1'\; 1 e laten. 
Men weet alleen waaromtrent het zal gaan, omdat het een 
bepel'king moet betreffen van de prij zen van goederen, 
diensten of huren, maar weet niet door wie, of door welke 
autoriteiten, die voorschriften gegeven kunnen worden. Ik 
geloof niet, dat wij dat kunnen aanvaarden. 

De heel' Kan: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou willen begin
nen Illet tc herhalen, dat ik het in de' gegeven omstandighe
den in de Regeerillg billijk en toejuich, dat Zij is gekomen 
met een 'voorstel om prijsopdrijving tegen te kunnen gaan, 
wanneer clit voorstel dool' het college zal worclen aangeno
lll en. 

Wanneer ik heb gesproken van een blanco volmacht, dan 
betreft dat cle omstandigheid, dat de Regeering voor onbe
paalden tijd, buiten den mede-ordollnantiewetgcver om zal 
kunnen hanclelen, hetgeen niet de bedoeling is bij clen ge
wonen loop van zaken. De Regeering heeft thans in de con
siderans een zi nsnede ingelascht, waaruit blijkt, dat Zij 
accoord gaat met de opvatting, dat Zij slechts haal' bevoegd
heid in crisisolll stand igheden zal kunnen hanteeren. Niettem in 
zou ik het nog beter achten, wanneer de l'egeeringsbevoegd
Jleid aan een bepaalden termijn zou kunnen worden gebonden. 

De genchte Regee ringsgcmachtigde zeide zooeven, dat het 
niet alt ijd even gemakkelijk zal gaan om di t College dan we] 
den Volksraad in pleno bij elkaar te krijgen voor een \'el'
l en ~rinp: van de ordonnanties, wanneer zulks noodig mocht zijn. 
Doch, :Mijnhce l' de Voorzitter, er zijn natuurlijk steeds argu-
111 cnten te vi nden VOOl' een bepaalde op\'atting. I-Iet wil mij 

JT:ulCl elill gen. Zittingsjaar 1938-1D30. 

(VMl Helsdingen.) 
echter voorkomen, dat, wanneer de Regecring een paal' maan
den van te voren zou kunnen voorz ien, dat Zij met ecu ver
lenging zou moeten kom en, Zij wet spoedig een nieuwe ver
lenging van de geldende ordonnanties zou kunnen verkrijgen. 

Zooals gezegd, motieven voor een bepaalde opvatting knn 
mon altijd vinden, doch daartegenover kunnen ook weder an
dere argumenten worden gesteld , die niet in die zelfde lijn 
gaan. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik zou mijn rede willen besluiten 
met het volgende. 

'Van neer men ons geacht medelid, den heer KCl'Stens, aan
hoort, krijgt men daarin de verklaring van het fe it, waarom 
men er in de total itaire slalen als Duil schlalld en Italië too 
gekomen is op alles en nog wat controle uit te oefenen. 

De heer Kersten. heeft op zoo 'n overtui gende manier zijn 
objectiviteitstheorie naar voren gebracht, dat men et' toe zou 
kunnen worden gebracht, het met hem eens te zijn, dat de 
Regeering eigenlijk in al dergelij ke zaken zon moeten ing.rij
pen. Onjuist is echter hetgeen de heel' Kerstens daartegen
over stelde, clat nooit in den Volksraad een stem is gehoo rd 
inzake de licentieel'illg en contin genteeri ng van de import
artikelen en hetgeen clanrmecle' samenhnngt. 

(De heer K eI' s ten s: Ik geloof stellig niel, dat ik dat 
heb gezegd.) 

Ik geloof het wel. Dat staat tege.nover de rede vall den 
heel' De Villeneuve, die zeide, dat toen cle importhandel op 
een dergelijke wijze zou zij n bevoordeeld, geen stem daar
tegen op was gegaan. Hoc het echter ook zij, men zou met 
den heer Kel'stens mede kunnen gaan, wanneer men niet werd 
afgesch l'ikt door de berich ten, die over Dnitsehlanc1 en Italië 
nu en dan in de COlll'antell te lezen zUn, el' op neer komende, 
dat het daar economisch zoo prachtig gaat, zoo dat lllen wel 
zon wenschen, dat de heer Kerstens daar voor een jaartje 
zou verblijven om eens aan den lijve te voelen de consequen
ties van de doorvoering van hetgeen hij hier bepl eit, n.l. dat 
de Regeering zich in alle econom ische aange legen heden zou 
mengen . 

Mijnheer de Voorzitter! ne heel' Kerstens zegt, dat het 
juister zou zijn, wanneer de Hcgecrillg zich met al die allll~ 

gelegenheclen bemoeide, om op die mani er ecn bepaald deel 
van de maatschappij te steun en. Doch de gevolgen daarvan 
zou de heer Kerstens eens aan dcn lij ve moeten gevoelen. 
Ik ben het nog steeds eens met de wOOl'den van den huidi gen 
Gouverneur-Generaa l, die het gevleugelde woord heeft gebe
zigd, dat men de vrijheid moet laten aan de economische 
krachten om zichzelf in evenwicht te houden. 

(De heel' K e r s ten s: K~kt U maar ee ns in de wereld 
rond, om te zien hoe dat geslaagd is.) 

Dat is zeker geslaagd, althans vóór den oorlog. Dat men 
thans een anderen weg opgaat, is geen reden voor ons om met 
den stroom mede te gaan. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Met 
eenige verwondering zal waarschijnlijk het College met mij den 
aanhef van de rede van den heel' Thaml'in hebben aangehoord 
waarbij hij mij volkomen overbodig- en ten onrechte betrok 
ken heeft in een reprimande, die hij aa n de Regeering heeft 
gegeven en die overigens gansch ni et op haar plaats was. 
:Maar \\'anneer beweze n moet worden. dat in dit college vaak 
het sentiment een 1'01 speelt, had de heer Thamrin met z\jn 
aan hef geen betcr bewij s daarvoor kunn en leveren, al gold 
dit sentiment in dit speciaa l geval mij persoonlijk. 

l\Iijnhecr de Voorzitter! Ik heb in eersten termijn al bewezen, 
dat ik er volkomen mede accoord gn, dat de Regeel'ing in deze 
bij zondere tij dsomstand igheden bijzondere bevoegd heden krijgt. 
Het is niet noodi g daarbij lang s1 il te staan. 'Vij zien overal in 
de wereld, in de meest democratische landen, dat er verschi ll en
de klanken worden gehoord om zeer ingrijpende hevoegdheden 
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aan de regeeringen toe te kennen. Het valt dan ook volkomen 
in die lijn, wanneer wij in deze hachelijke omstandigheden 
dezen weg opgaan. 

(De heer Th a m l' in: Waarom blijven de maatregelen op 
monetair gebied nog uit I) 

Ik heb in eersten termijn gezegd, dat ik mij kan begrijpen, 
dat er eenig bezwaar is tegen het permanent karakter en 
eventueel mee zal kunnen gaan met het stellen van eeu ter
mijn, doch ik stel dadelijk op den voorgrond, dat ik dien ter
mijn zeker niet kort wil nemen. Wanneer men dien stelt op 
zes maanden, een jaar of twee jaar, dan zou ik dat onjuist 
achten. Ik meen, dat een termijn van drie jaren wel 
gewenscht is. 

De heer Blaauw heeft m.i. volkomen juist kritiek uitgeoe
fend op de vage formuleering van artikel 2 ten aanzien van 
den datum. Ik zou willeu vrageu of misschien de oplossing 
daarin kan worden gevonden, dat in dat tweede artikel ge
sproken wordt over een datum welke in de regeeringsveror
dening onder art. 1 bedoeld wordt, genoemd speciaal met het 
oog op de gelding van art. 2. 

Immers, heb ik het goed begrepen, dan is in artikel 1 hoofd
zakelijk bedoeld een regeeringsverordening vast te stellen, 
die een algemeen karakter heeft en dan is het gewensebt, 
dat in die regeeringsverordening een bepaalde datum ge
noemd wordt ,"an waar af de geldigheid van artikel 2 zal be
ginnen. Misschien dat door een dergelijke aanvulling het be
zwaar van (mg geacbt med el id, den heer Blaauw, wat ik als 
rechtmatig aanvoel, zal kunnen worden weggenomen. 

De heer Kerstens heeft eenige algemeene beschouwingen 
gegeven over de maatschappelijke ordening. Het debat, spe
ciaal met den heer Kan, heeft erop gewezen, hoe ongewenseht 
het is daarop verder in te gaan. 

Ik wil even corrigeeren een interruptie van den heer 
Than11'in, die r.cide, dat voor deze bepalingen de geheele 
maatschappij, de samenleving wordt uitgeschakeld, want de 
heer Kerstens heeft gesproken van maatschappelijke organen, 
die de taak die nu aan de overheid wordt gegeven, zullen 
overnemen, en in die maatschappelijke organen is de samen
leving ook gemengd. 

(De heer Th a m l' in: Daar is geen sprake van in deze 
orJonnantie.) 

Dat spreekt vanzelf. Dat heeft de heer Kerstens ook 
naar voren gebracht cu hij heeft erop gewezen, dat waal' die 
organen niet in het leven zijn geroepen, het gewenscht is, 
dat de Regeering die bevoegdheid krijgt. 

Er is door den heer De Villeneuve in tweeden termijn 
nogmaals bezwaar gemaakt tegen de bevoegdheid om de 
beoordeeling van de onredelijkheid van de prij "",n van goe
deren, diensten <>f huren, t e leggen in handen van den 
rachter. 

Ik ben het niet met hem eens. Ik heb er op gewezen, dat de 
rechter zich alt ijd kan laten voorlichten en het daarom van 
groote beteekenis is, dat dit uiet ligt in de handen van de 
administratie, maar van een onafhankelijk orgaan, als de 
rechtelijke macht. Men moet bovendien niet vergeten, dat 
de rechter niet in geschakeld zal worden in een ongelimiteerd 
aantal zaken, waarin zij een beslissing zal hebben te nemen, 
maar dat de beslissing van de reebterlijke macht stellig 
preventief zal werken. Wanneer in een geval een beslissing 
is gevallen, dan geldt die indirect ook voor andere gevallen 
en zal men er niet licht toe overgaan het zoo vcr te laten 
komen, dat wederom een uitspraak van den rechter wordt 
uitgelokt. 

Ik wil er nog op wijzen, dat niet alleen door het bestaan 
van de ordonnantie zelf een preventieve werking plaats heeft, 
maar dat die werking ook uitgaat van het feit, dat waardee
ring door dln rechter zal plaats vinden. Muar de rechter 
wordt pas in die zaken gemengd door het initiatief van de 
administratie, die uiteraard de r echterlijke macht van over-· 
tredingen op de hoogte stelt, hetgeen noodwendig ten gevolge· 

(Kerstens.) 
zal hebben, dat betrokkene, die meent, dat tot vervolging kan 
worden overgegaan, zich eerst in verbinding zal stellen met 
het Departement van Economische Zaken teneindc te kunnen 
nagaan of de verhooging, die men om verschillende redenen 
noodig acht, ook inderdaad een redelijke verbooging is te 
aehteu. Daardoor zal samenwerking kunnen ontstaan tussehen 
de betrokkenen en Economische Zaken, wat ik zeer zou willen 
toejuichen . 

De aanvulling, die de Regeering gegeven heeft in de COll

siderans kan mij minder bevredigen. Als de Regeering het 
plan heeft de bezwaren, die in dezen raad zijn voorgebracht, te 
ondervangen, dan lijkt het mij niet juist de woorden: "in 
de bestaande omstandigheden" hier in de lassehen, want die 
woorden geven aan den tijd, waarop de ordonnant ie tot stand 
is gekomen, en wijzen dus ook niet uit, dat in soortgelijken 
tijd de maatregelen moeten worden toegepast. Wanneer dc 
Regeering de toepassing wil waarborgen en zorgen, dat zij in
derdaad in bijzondere omstandigheden zal plaats vinden, dan 
meen ik, dat het beter is de considerans te doen luiden : 

"Dat Hij, het noodzakelijk achtende om in bijzondere 
of abnormale omstandigheden maatregelen te kunnen trof
fen teneinde prijsopdrijving te voorkomen;". 

(De heer V a n M ook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik moet even opmerken, dat de wij
ziging tweeledig was, namcl\ik, dat zoowel in de bestaande 
omstandighcden als aan het eind, de prijsopdrijving van goe
deren, diensten en huren moet worden voorkomeJl.) 

Inderdaad, Miinheer d~ Voorzitter. maar naar het mij 
voorkomt wijst dit niet voldoende op de dringende nood
zakelijkheid van een dergeliik in~1"i.ipen. Ik handheaf daar
om miin voorstel, dat d" Regeering in de considerans de 
wijziging aanbrengt, die ik zooeven a.angaf: Dat Hij. het 
noodzakelijk achtende. in bijzonde,·e (abnormalc) omstandig-
heden maatregelen te kunnen tl'effen, teneinde ............ enz. 
Daarin ligt vanzelf opgesloten, dat de toepassing der ordon
nantie plaats heeft in bijzondere of abnormale omstandig
heden. 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Met inge
nom enheid heb ik geluisterd naar de r ede in eersten termijn 
van den geachten Regeeringsgemachtigde. Zij legde getui
genis af wm den grooten ernst, waarm ede de Regeel'ing haal' 
verantwoordelijkheid voelt, vernntwoordeHikheicl, niet alleen 
hij wljze van momentopname, doch ook in het perspectief 
van de verdere ontwikkeling der wereld. Ik herhaal, dc 
ernst en de warmte, waarmede de Regeel'ingsgemaehtigde 
sprak, heeft mij goed gedaan en - gerustgesteld kan ik niet 
zeggen, maar - nogmaals be.vestigd, wat ik reeds geloofde, 
n.l. dat Zij is opgewassen t.egen haar t.aak en alle 
maatregelen heeft genomen die Zij noodig acht om d·ie taak 
naar behooren te vervullen. 

Eén ding heeft mij echter eenigszins gespeten in die rede, 
n.l. d e verklaring, dat de Regeering niet zal ingaan op de 
filos(}fie van het onderhavige vrangstuk. Wanneer ik zeg, 
dat mij dit gespeten heeft, wil ik daarmee ni et zeggen, dat 
ik iets anders had verwacht, integendeel, ik had dit wèl 
verwacht, al was het alleen maar op grond van het feit, dat 
ik een dergelijke, min of meer schuwe afwijzing van het 
debat ov.er de filosofie van zulke vraagstukken méér heb 
meegemaakt van de Indische Regeering, en dan met name 
bij monde van de leiding van Economische Za ken. 

De Voorzitter: Het zou ook min of meer buiten de orde 
zijn geweest . 

De h eer Kerstens: Ik moet, met alle respect voor Uw taak, 
Mijnheer de · Voorzitter, opmerken, dat dit alleszins 
binnen de orde zou zijn gebleven, want ik meen, 
dat het van het grootste belang is bij iedere zaak, die men · 
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begint, te vragcllI: 'Vnnraan begin ik, waarom doe ik heL 
zoo, wat zijn de gronden van deze kwestie, wat is de achter
g rond van deze zaak j Ik geloof, dat dit moeilijk kan worden 
tegengesproken. En wat heb ik iluet deze formuleering nu 
gedaan j Niets ·allders dan een omschrijving gegeven van het. 
begrip: filosofie van het vraagstuk. Doordat de Regeering 
dit telkens vermijdt, is het wel niet zoo, dat ik lliet met haar 
kan meegaan - integendeel, wij komen immers in hetzelfde 
punt uit -, maar het is toch wel zoo, dat ollklaar blijft. het 
uitgangspunt van het beleid in de praktijk. Want ik wil 
natuurlijk nu niet de een of andere schemerige politiek be
pleiten en Igaan f ilosofeeren, integendeel, ik ben van meclllng, 
dat voor het volgen van ee n rea1iteitspolitiek Iliet gemist kan 
worden een zich bchoorlijk ,·ekenschap geven vau de wijs
gcerige gronden, waarop men staat bij het scheppen van de 
realiteit. 

(De heer Th a m l' in: Dan komt U niet tot overeenstem
ming met de Regeering.) 

Dau komen wij wèl tot overeenstemming, dat heeft de prak
lijk hier herhaaldelijk ui tgewezen . Maar wanneer men de 
filosofie van een vraagstuk verwaarloost, komt men tot 
gel"llststellingen als "onder de huidige omstandigheden", elan 
lwmt men tot concessies zooals de Regeeringsgemachtigde in 
feite ook nu weel" heeft geelaan dOO I· wijziging te brengen 
in de considerans, waartegen, naar m\jn meening zeer terecht, 
ele heel· Van Helsdingen zich heeft vel·zet. Ik sluit mij vol
komcn aan bij het wijzigingsvoorstel, dat de heer Van Hels 
dingen zooeven heeît gedaan. Er moet i.nderdaad staan "in 
bijzandere omstand igheden ". Dat beteekent dus niet alleen 
"in de huidige omstandigheden)l, het beteekent : in al die om
standigheden, die van b\jzondcl'cn aal'd ~ij n , in zooverre, clnt 
ze vool'ziening en bewaki.ng door de ovc!'heid noodzakelijk 
maken. 

De heel' De Villeneuve heeft vastgehouden aan zijn be
zwaar en er zelfs een amendement over ingediend, dat deze 
I'egeling ' "permanent" is. Ik heb m\j b\j het beluisteren van 
zijn bezwaar cn s laande op mijn filosofisch standpunt afge
vl'aagd, waarom ons geacht medelid toch zoo hardnekki,g 
vasthielc1 an.!l den bepcl'lden werkingsduur en ik begin te 
gelooven, dnt zijn i(leo v('el verclr!' gnat dan de 
bedoelin~ om déze ordonnantie in haar werkingsduur te be
perken. Ik geloof veeleer, dat het hem en zijn medestanders 
gaat om een idee te handhaven, deze idee, dat de hooge over-
11eiel niet beeft te maken met de wije werking in het econo
misch leven, een idee, die de heer Kan, op wien ik straks 
terug kom, ook nog eens heeft aangehangen. Het is de 
uitroeiing van deze idee, d ie mij voornamelijk leidt bij het 
bepalen van mijn standpunt ten aanzien van concrete onder
werpen als ons hier thans zijn voorgelegd. 

Het is een valsch idee, dat de hooge overheid niet te maken 
ZOu hebben rnet het vrije spel der econ0111 ische krachten j in. 
tegendee l, het is ecn der voornaamste taken van die over· 
11 eid, alle werkingcn in het maatsooappel\ik leven te con· 
troleeren en na te gaan in hun invloed op het samenlevings· 
bestel )Wl·t gezegd, op het algemeen welzijn. En dan niet 
all een te control eeren, maar waar noodi g, ook te corrigeerell; 
dat all cs behoort naar het wczen tot de taak der overheid . 

De heer Kan heeft, om m\j te genezen van m~in denkbeelden. 
mij aangeraden eens een jaar te gaan verblijven in Italië of 
Duitsch land. Wat het eerste land betreft, zou ik dat nog wel 
durven doen, maar wat Duitschland aangaat, zou de raad van 
den hecr Kan daarom zoo ondoelmatig zijn, omdat ik stellig 
geen cnkele kans zou krijgen inderdaad waar te nemen hoe de 
economische gang van zaken daar is, want ik ben overtuigd, 
dat ik dat heele jaar zou doorbrengen in een of ander min of 
meer net con een tratiekamp. 

(De heer Ver b oom: Ook zoo'n verblijf kan nog wel 
aanlokkeliik zijn.) 

Dat verblijf moge nog aanlokke]jjk zijn voor den heer Ver
boom, ik wil dat niet ontkennen, maar voor wat mij betreft 

(Voorzitter, Kerstens.) 
wilLlc ik zeggen, dat de raad van den heer Kan in de kwestie, 
die ons thans bezig houdt, ondoelmatig zou zijn. Het 
is toch waarlijk te mal om alleen te loopen, dat 
de heer Kan mij hier stelt als een propagandist 
VOOI" de totalitaire staalsidee. Als ik één ding verfoei 
en in wool"d en geschrift sedert jaren heb beslreden, 
is het wel die totalitaire staatsidee. Nochtans stelt de heer 
Kan het voor, alsof ik met het steunen van een maatregel als 
de Regeering hier thans aan onze beoordeeling heeft onder
worpen, propagandist van die staatsidee zou zijn. 

(De heer Kan : Dat zijn de eerste stappen.) 
Wanneer de heer Van Helsdingen zegt, dat uit mijn alge

meene beschouwingen in eer·sten termijn duidelijk is geble
ken, hoe verkeerd het is een dergelijk filosofisch dispuut 
aanhangig te maken, zeg ik, dat het tegendeel waar is. Het 
blijkt, hoe dringend llOodig het is dat men elkaar in deze 
meest elementaire zaken eens lee rt begrijpen. 

De Voorzitter: Ondanks die dringende noodzakelijkheid 
zou ik den geachten spreker willen verzoeken zich te beper
ken, niet om de mindere belaugrijkheid van het onderwerp, 
maar vanwege den zeel' korten tijd, die ons is toegemeten. 

De heer Kerstens : Ik zal mij gaarne aan die beperking 
onderwerpen, Mijnheer de Voorzitter. 

De heer Van Helsdingen heeft het mij verder gemakkelijk 
gemaakt en mij ongevraagd den dienst bewezen, den heer 
Thamrin namens mij te antwoorden, en tevens den heer Kau. 
Ik heb nl. niet bepleit de wenschelijkheid, dat de staat de 
economische li chamen controleert ; ik heb nadrukkelijk ge
zegd , dat het veel beter is, wanneer de maatschappij zelf: d~ 
org1:ll1en schept, die voor dit werk onmisbaar zijn. Zoolang 
cle maatschappij die lichamen echter niet heeft voortgebl'acht, 
kan niemand beter haar taak uitoefenen clan juist de hooge 
overheid. 

Ik besluit mijn rede in tweeden termijn met mij gaarne 
aan te siniten bii het ontwerp, zooals de Regeering het ons 
ter beoordeeling heeft voorgelegd en zal tegen de aangekon
digde amendementen stemmen. 

(De heer Vel· b 0 0 Hl: U maakt zich dan toch blij mei 
een doode museh. ) 

Ach , een kinderhand is gauw gevuld. 

De Voorzitter : De geachte Regeeringsgemachtigde heeft 
in zijn antwoord in eersten termijn O.Ul . gezegd, dat hij 
in het betoog van den heel' Thamrin een zeker wantrouwen 
tegen het hanteeren van deze bevoegdheid heeft meenen te 
onderkennen. De heer Thalnrin heeft hierop gereageerd. 

Ik zou mij wel willen veroorloven den geachten gemach
tigde der Regeering te verzoeken, het begrip, opgesloten in 
het woord "wantrouwen 11 of in de uitdrukking "een zeker 
wantrouwen", geheel en al buiten het debat te sluiten. 

Verder deel ik ·het college mede, dat zijn ingekomen twee 
amendementen: 

1. ' een amendement, onderteekclld door de heel'en De 
Villeneuve, Thamrin, Verboom, Kan en Elaauw (st. 4), 
luidendc : 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in 
de ontwerp-ordonnantie tot het voorkomen van pr~is· 
opdrijving van goederen, diensten of huren (st. 2 A), 
zooals deze bij monde van den Regeerin gsgemachtigde 
is gewijzigd, aan artikel 5 als 2de lid toe te voegen: 

"Zij vervalt met in gang van 1 Mei 1940"." 

2. een amendement onderteekend door de heeren B1aauw, 
Verboom en Yo Heng Kam, (st. 5), luidende: 

"Ondergeteekenden hebben de eer voor te stellen in de 
ontwerp·ordonnantie tot het voorkomen van prijsopdr\i· 
ving van goederen, diensten of huren (st. 2 A), zooals 
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Voorkoming prijsopdrijving goederen, diensten of huren (Oud. 147). 

(Directeur van Econontische Zaken.) 
deze bij monde van den Regeeringsgemachtigde is gewij
zigd, in artikel 1 lid 2 de woorden "of krachteni" te 
schrappen." 

Deze amendementen zullen worden vermenigvuldigd en 
rondgedeeld en op het geëigende moment in behandeling 
komen. 

Wenscht de Regeeringsgemachtigde thans in tweeden ter
mijn te antwoorden ? 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Gaarne, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan is het woord aan den Regeeringsge
machtigde voor het regeeringsantwoord in tweeden termijn. 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! Ik mag misschien wel beginnen met 
de geachte sprekers niet te beantwoorden in de volgorde, 
waarin zij gesproken hebben, maar met in de eerste plaats 
een antwoord te geven op hetgeen de heer Thamrin heeft 
gezegd. 

Door U, Mijnheer de Voorzitter, is bezwaar gemaakt, te
gen een bepaald woord. 

Walmeer een geacht lid zegt, dat aan de Regeering zeer 
verstrekkende bevoegdheden worden gegeven en dat hij 
daartegen bezwaar heeft, omdat uitoefening van deze be
voegdheden te weinig te controleeren is, kan ik niet anders 
conclndeeren, dan dat hij althans de nitoefening van die be
voegdheden zonder deze nadrukkelijke controle niet wenscM 
en dat hij er dus bezwaar tegen heeft om dergelijke bevoegd
heden zoo maar aan de Regeering over te laten. 

Ik zal het geïncrimineerde woord niet wederom gebruiken, 
maar hierop komt het neer. 

(1)e beer Tb am l' i Il : 1)e heel' De Villeneuve heeft het
zelfde gezegd als ik.) 

Dan heeft het geachte lid - want dat was de strekking 
van zijn betoog - gevraagd: 'be,vijs mij, dat de Regeering 
deze bevoegdheden 1lO0dig heeft en dat Zij daarbij bet bevol
kingsbelang in acht neemt en voor Dogen heeft. 

Nu moge ik erop wijzen, dat deze ordOlmantie tevens in
houdt de intrekking van de ordonnantie Staatsblad 1918 
No. 787, bij welke ordonnantie is bepaald, dat soortgelijke 
maatregelen als thans worden voorgesteld, kunnen worden ge
nomen, zelfs door den Gouverneur-Generaal, ten aanzien van 
levensmiddelen, grondstoffen voor levensmiddelen of huishou
delijke artikelen. Deze ordonnantie, welke weliswaar niet 
zooveel artikelen en andere zaken omvat als de voorliggende 
ontwerp-ordonnantie, maar die toch zeer belangrijke goederen 
om vat, is in 1918 tot stand gekomen en werkt vandaag den dag 
nog. Niettemin heeft nooit iemand het gevoel gehad, dat hier
mede aan de Regeering een te ver gaande bevoegdheid is 
gegeven, omdat, naar ik meen, niemand zich het bestaan van 
de ordonnantie bewnst was. De Regeering heeft uiteraard geen 
aanleiding gevonden, deze ordonnantie te bezigen in tijden, 
waarin de daarin vervatte bevoegdheden voor haar niet nood
zakelijk waren. 

Dit mede naar aanleiding van de bezwaren, die het geachte 
lid, de heer De Villeneuve,vl'ee:st tm met hem een aantal 
andere geaehte leden, van een onbeperkten werkingsduur 
van deze ordonnanti e. 

Nn ben ik bij de uitvoering van deze ordonnantie, die 
van 1918, destijds zelf betrokken geweest. En wat is toen 
het gebruik geweest, dat men ervan heeft gemaakt! Men 
heeft daarvan gebruik gemaakt om maximumprijzen te be
palen, op een moment dat de prijzen werkelijk verschrikkelijk 
werden opgedreven, met name die van het eerst Doodige 
levensmiddel, rijst en later ook van suiker. Die bevoegdheid 
had de Regeering toen noodio; en die bevoegdheid heeft 
Z\i, als men in de historie terug ziet, te laat gekregen. Er 

hebben toen prijsopdrijvingen plaats gehad, die veel verdel
zijn gegaan dan eigenlijk, in verband met de binnenlandsche 
conjunctuur, wenschelijk was. Wat de Regeering nu doet is, 
voorzorgsmaatregelen treffen om te voorkomen, dat een der
gelijke divergentie, als in 1918 is ontstaan tusschen de prijzen 
van de voedingsmiddelen en het inkomen van de bevolking, 
opnieuw zou kuunen ontstaan. 

Ik heb al gezegd, dat deze bevoegdheden zich verder moeten 
uitstrekken dan de vorige, omdat in deze 20 jaren vel'det~ 
ontwikkelde maatschappij veel meer goederen en andere 
dingen van essentieel belang zijn geworden voor de sameu
leving, niet alleen voor de samenleving der bevolking als 
zoodanig, maar ook voor de defensie. Dat is de reden, dat 
thans een algemeenere formuleering is gekozen dan destijds 
in 1918, toen el' bovendien niet sprake was van een oorlogs
dreiging maar alleen van naoorlog-toestanden. 

Het voorbeeld van de geldende ordonnantie wijst wel uit, 
hoe voorziehtig de Regeering met het hanteeren van dct'ge
lijke bevoegdheden is. Het feit, dat zij 21 jaar heeft kunnen 
bestaan, zonder dat men er ooit over is gevallen dat de Regee
ring zoo enorm uitgebreide bevoegdheden tot haal' beschik
king had, wijst wel uit, dat men zich waarlijk niet bevreesd 
behoeft te maken, dat dergelijke bevoegdheden buiten de 
omstandigheden, zooals die toen bestonden en misschien in 
de toekomst weer zullen kunnen ontstaan, gehanteerd zullen 
worden op een wijze, die de noodzakelijke vrijheid van handel 
in de maatschappij te zeer beperkt. 

Ik wil daarnaast een ander voorbeeld stellen. EI' is in 1919 
een ordonnantie aangenomen, waarin de mogelijkheid werd 
geschapen, personen, die over grond beschikten, te dwingen, 
daarvan een bepaald gebruik te maken, in verband met de 
voedselvoorziening. Het is misschien min of meer toevallig, 
doordat iemand el' wellicht bij toeval aandacht aan heeft 
geschonken, dat, toen de buiteng-cwol1l? omstandigheden 
vool'b\j waren in 1923 cl ('ze ordol1l1llntie werd jngctl'okken . 
Ook daarnit blijkt, dat als de aandacht op zoo'n ordonnantie 
valt - en dat zal in de toekomst zeker veel meer het geval 
zijn dan in het verleden, toen men die omstandigheden 
eigenlijk als een voorbije zaak zag - de Regeering evenmin 
zal aarzelen, een dergelijke ordonnantie in te trekken. 

Ik geloof, dat de heer De Villcneuve onderschat wat een 
termijnstelling in de ordonnantie beteekent. Het beteekent, 
dat men een willekeurigen datum neemt, een datum, die 
vallen kan in een t\jd van volslagen rust en ten gevolge kan 
hebben, dat men de ordon nantie laat afloopen, dat niemand 
er eigenHik meer aan denkt, terwijl een volgend moment. een 
maand of wat later, als de toestand ineens wat moeilijker 
wordt, men plotseling bedenkt: wij moetcn zulk een ontwerp
ordonnantie weer indienen. 

Er is dit bezwaar tegen deze gedragslijn, dat men zich 
dus telkens weer op de zaak moet bezinnen en dat altijd in 
tijden, dat iedereen tot over de ooren vol zit met werk. Op 
dat moment moet men zich bezinnen, wat allemaal wel moet 
worden klaargemaakt om op alles voorbereid te zijn. 

De datum kan eehter ook vallen in een tijd van zeer groote 
spannin~, in een tijd) waarin bijv . gemobiliseerd is en 811e 
overheids- en particuliere organen een groot deel van htm 
personeel missen . W:mneer in zoo'n tijd, wanneer iedereen 
overkropt is met werk, men er zich rekenschap van moet 
geven: wij moeten die ordonnantie verlengen en dit doen 
en dat doen, geloof ik, dat de heer De Villeneuve, wanneer 
hij zich dit realiseert, zal erkennen, dat hij met een dergelijke 
willekeurige termijnstelling iets nastreeft, dat voor zijn doel 
niet noodig is. 

De Regeering heeft verklaard, dat Zij deze bevoegdheden 
al1een behoeft voor buitengewone omstandigheden en zeer 
zeker alleen dan daarvan zal gebruik maken , en op een wUze. 
die alleen moeil ijkheden kan geven voor zoovel' moeilijkheden 
niet te vermijden zijn. 
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(Directeur van Economische Zaken.) 
Ik kom uu op artikel 2, Mijnheer de Voorzitter! Inderdaad, 

bij llader beu en van de zaak, moet ik toegeven, d",t het 
geacbte lid, de beer Blaauw, gelijk heeft, dat de kwestie van 
den datum zeel' onzeker is. Mct Uw goedvinden zal ik, als de 
moge lijkheid bestaat om na dezen tweeden termijn even de 
vcrgaOlll'lng te SChOl'.sCll , 1raclltcn eeu dmdelijkcrc îormulec
ring, missc}ücn in don geest dcr suggestie van het geachte 
lid, den heel' Van llclsciIngen, daarvoor op te stellen en van 
regccl'ingszijde aan te geven. Het is waar, dat de datum met 
zoo bepaald is als mij aanvankelijk voor oogen stond en dat 
het betel' is dit boven twijfel te stellen. 

Wat de inschakeling van den rechter hierbij betreft, de Re
gecring kan zich aansluiten bij hetgeen de hecr Vall1ielsctmgcn 
IlCen gezegd. Men moet deze bepaling zien als een moge~k
heid 0111 eVCIILucclc gaten in de l'cgecl'lllgsvcl'ol'deulllg tijdelijk 
te kUIlJlClI vullell, om te zorgen, aat men niet een l'cgeermgs
verordening behoeft te maken m zeer dringende omstandig
heden, die III allerlei kleine détails afdaalt, maal' kan volstaan 
met de belangrijkste pnnten aan te geven en aan den rechter, 
in samcnwel'Jtlllg natuurlijk met, misschien op initiatiel 
van de administratie, over te laten andere onredelijke prijsver
hoog in gen tegen te gaan. 

Wat de terlllinologie betreft, waarover de heel' Blaauw in 
eersten \cL'lUtin heolt gespl'olmn, n.1. U\"01' heL ge 1J1'1I 111: VUi l 
de woorden uoul'edel:ijk verhoogen)) in deze ordonnantie cn 
"buitengewone prijsopdr'.ijving ll in de ontwerp-ordonnantie, 
stuk 2B, er is toch nog wel eenig verschil in hetgeen men in 
beide gevallen voor oogen heeft, al betreft het dezelJ'de sfeer 
van zaken. Het onredelijk verhoogen geldt bopaaide artike
len die op een gegeven moment in prijs wOl'den verhoogd tot 
eel~ niveau, dat blliten verhouding is met wat billijk is te 
achten. De buitengewone pl'ijs~pdrijving, waarover cic ont
werp-ordonnantie, stuk ~tl spreekt, IS ecu aJgemeene toestanu, 
een toestand, die zich kan voordoen, bij afslniting van goe
derenaa nVOCl' en dergelijke meel', waat'bu de vel' gaande be
voegdheid van de onteigeningsordollllantie - het artikel zelJ' 
staal in ecn t.ILel van de onteigcllrngsol'c1onnantlC, die ook 
over buitengewone omstandigheden gaat - kan noodzakelijk 
worden en moeten worden toegepast, 

(De heel' V a 11 A l' den n e: De gevolgen blij ven in beide 
gcva\\en toch gelijk '! 

De heer K ers ten S: Daarover gaat het niet.) 
W at voor wijziging zo u het geachte lid dan in de formu

leering willen aanbrengen1 
(De heel' Van A l' cl e n n e: 1\Ien geb ruike in beide at'ti

kelen dezelfde terminolo:,;ic! ) 
Het eene betreft een toestand van prijsopdrijving, wanrl>ij 

van allel'lei zijden ged rongen wordt in de richting van hoo
gcrc prijzcll. H et andere betreft een overtreding van een 
bepaaldelI persoon, d ie een bepaalden prijs onredelijk ver
hoogt. 

( I)e heel' Blaanw: Kan de geachte Regeel'in gsgclll:lch
tigdt· het verschil aangcvcll tusschcn het begrip "onredelijk 
vcrhoo gen" en het begrip "buitengewune prijsopdrijving" ?) 

In hel eClle gcval heeH men te maken 111 ct CCII indivi
chlce lo lWlldeling' en in het ~nlClere met con algeJllecnell toe
sta lid waat'bij hetzelfde bereikt wordt, n.l. dat de prijzen 
hooge'r worden dan billUk en redelijk is te achten, in verband 
mol dell all;'Clllccllcn toestand, Ik zie dit ni et als een uitel'st 
ur}tl lI{.!l'ijk pUilt el! wil fll!fIl'llC straks o\Tel'Wegell of het ltlog'(>
lijk is hil'l' c('ni)!:e cont'onlantie aan te bren gen, maal' hrt 
ce ne begr ip betl'eIt C('1l algcmeenell toestand en het andc('(' 
gaat ov(' r eCIi delict. Jk kan mij daarom voorstellen, dat 
1IH.'1I lla<ll'lJij dool' "('l'schiJlende woorden te bezigen een betel' 
resultaat bcre ikt dan dool' te trachten de fOl'lIlulcCl'ing in 
beide gevallen gelijk te maken. 

Ik kom nu tot de redevoering van bet geach te lid, den 
heel' Kan. Ik meen, dat ik aan betgeen ik in eersten termijn 
aan zijn adres heb gezegd, niet veel meer behoef toe te 
voegen. Inderdaad is het de bedoeling, dat deze bevoegdheden 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939, 

(Voorzitter.) 
in verband met buitengewone omstandigheden worden nit
geoefend. Zij zijn ook onder buitengewone omstandigheden 
van den Volksraad gevraagd en in een ontwerp-ordonnantie 
belichaamd. 

Wat het geachte lid, den heer Van Helsdingen, betreft, 
de Regeering heeft ook zijn rede in tweeden termijn met 
instemming vernomen en zal gaarne nog even, na den tweeden 
termijn, nagaan of zijn r edactie van de considerans juister 
is dan die, welke in het regeeringsantwoord in eersten termijn 
is aangegeven. 

De strekking van beide is meen ik dezelfde. 
Mijnheer de Voorzitter! Tenslotte kom ik aan het uitvoerig 

betoog van den heer Kerstens. De Regeering zal zich toch 
niet tot het debat laten vedokken, waaritl de heer Kerstens 
haar zich zoo gaarne zag bcgC\'en, om de volgende eenvoudige 
reden. El' is n.l. geen vel'sehil van meening tu schen den 
heer K erstens eu de Regeel'ing over de algemeene vraag, 
of de Regeering de bevoegdheid kan hebben in bepaalde 
omstandigheden ook in het economische leven regelend op 
te treden, \~·a nneer die omstandigheden dat naar het inzicht 
van de Reg-eering vel'eischen, heeft Zij nimmel' geschl'oomd 
dergelijke uevoegdheden t e vl'agcn en als regel ZUil die 
bevoegdheden ook in ovcl'eenstemming Illet den Volksraacl 
aun de Regecl'ing verleend , lTetgcen mij weerhoudt van een 
debat ten deze met het geachte lid, den heel' Kerstens, is, 
dat ons vcrschil van mcening niet gaat over deze algemeene 
principi eele bevoegdheidsvraag, doch wel zou kunnen gaan 
over het programma, dat de heel' Kerstens lüt die bevoegd
heid ontwikkelen wil. 

De Voorzitter: 1k zal thaJlS pauzccren tot ongeveer kwart 
0\'('1' t\\' :.wl\'ell. De gpë!('h t e Hl' g-(,(,I'illg'sgcllIuchtigdc wil d('ze 
pauze gaarne benutten Oll! na te gn<lll of wellicht nog enkele 
wijzigingen in de ontwel'p-ordonnauties wenschelijk zijn. De 
leden van het college mag ik zeker wel nitnoodigen om dien 
tijd te gebruiken voor het onderzoek in de commissies van 
enkele onderwerpen, die op den rooster zijn aangegeven. 

De vergadering wordt te 11.45· uur v.m , geschorst en te 
12.30 UlU' 11.111 . hel'vat. 

De Voorzitter : De mU dool' den Regeel'ingsgemachtigde 
medegedeelde nadcre wUzigingcn in dc ontwerp-ordonnantic, 
stuk 2 A, luiden als volgt: 

,,1. De consiucrans wurdt gelezen: 
"Dat Hij, in de bestaande omstandigheden het nood
zakelijk achtende maatregelen te treffen, teneinde 
prijsopchijving van goedct'en, diensten of lluren te 
kunncn voorkomen;" 

H. Artikcl 2 wordt gelezen: 
BU een regeel'ingsverol'dening als bedoeld in al'tikel 
1 lid 1 kan tevens worden bepaald, dat het verbodcn 
is de op of laatste lijk VÓÓI' den bU of krachtens die 
verOl'dening' bepaa ld en datum in rekening gebraohte 
prijzen of vergoedingen VQOl' de goederen, diensten 
en huren, ton aanzien waarvan de in genoemd arti
kellid bedoelde voorzieningen niet zijn getroffen, in 
het gebied, waarbinnen die vool'r.ieningen ge]den~ 
onredelijk t e vel'hoop;ell . 

lIL In artikel :) lid '- vervallen dc woordcn: "of van 
artikel 2"," 

De behandeling van de ontwerp-ordonnantie is gevorderd 
tot de stemmingen , 

\Vcnscht icmand stenuning over de gewijzigde considerans. 
Zoo niet, dan is deze zonder hoofdelijke stemming aangeno
men en kan worden overgegaan tot de stemming over de 
artikelen, waarbij de ingediende amendementen bij de be
trokken artikelen aan de orde komen. 
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Aan de o .. de is de behandeling van het 

a men d e III ent - B I a a u w c.s. 0 par t. J (8 t . 5 ; 
zie HG blz. 131). 

De heer Vam Mook, directeur van Economische Zaken : 
Mijnheer de Voorzitter I De Regeering neemt dit amendement 
over. 

De Voorzitter: Het amendement is door de Regeering over
genomen, zoodat het geen onderwerp van beraadslaging meer 
uitmaakt en het ontwerp dienovereenkomstig gewijzigd is. 

Het gewijzigde artikel 1, zoomede de artikelen 2, 3 en 4 
- de artt. 2' en 3 als gewijzigd bij monde van den Regeerings
gemachtigde - worden achtereen volgens zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan dc orde is de behandeling 
van het amendement-De Villeneuve c. s. 
opa r t . 5 (s t. 4; zie HG blz. 131). 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou bij dit 
amendement uog een algemeene opmerking willen maken. Mij 
komt het voor dat deze wijziging, zooals ze hier wordt voor
gesteld, onvoldoende recht laat wedervaren aan den ernst 
van de sltuat1e, die lndc-rdaad zeer bijl'.ondere \-rool'zieningen 
noodzakelijk maakt. Het zou mij voorts niet verwonderen 
wanneer deze ontwerpen, zooals wij ze nu gekregen hebben, 
maar een eerste serie zouden vormen van heele reeksen nood
zakelijke voorzieningen met betrekking tot het paraat maken 
van Indië op anerlei gebied tegen de dreigingen, die zoo ruim 
in de toekomst verborgen liggen . Ik kan mij voorstellen, dat het 
voor de Regcering zeer moeil\ik wordt, wanneer op deze 
'\N~'l.~ "'-aal: vClGl'ste11cn worden ontvanp;cn, moeil~jk om met 
de noodige voortvarendheid en doorta stendheid Hanhangig 
te maken al wat noodzakelijk is, ook al gaat het op zichzelf 
ver. 

Ik zou daarom mijn geachten medeleden in waarschu
wenden zin willen aanraden, met de Regeering mede te 
werken en met name dit amendement, als het niet wordt 
ingetrokken, te verwerpen . 

De heer Yo Heng Kam : Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit 
mij gaarne aan -bij het standpunt van den heer Kerstens, die 
den nadruk heeft gelegd op het feit, dat wij deze ontwel1pen 
in lIet licht van de tegenwoordige tijdsom~tandigheden moe
ten beschouwen. 

Inderdaad, Mijnheer de Voorzitter, wij leven thans in een 
periode van internationale spanningen, in een periode, waarin 
wij niet weten hoe lang een spanning zal duren en of er 
na het eindigen van een spanning zich niet een nieuwe span
ning zal voordoen. Wij hebben in de achter ons liggende 
dagen kunnen eonstateeren, hoe snel en ongedacht de toe
standen zich hebben gewijzigd en welke ingrijpende en vèr
gaande maatregelen op economisch, fillancie;el en militair 
gebied in de geheele wereld getroffen zijn. Wij hebben ge
zien, hoe de wel'eldkaart in enkele dagen kan veranderen. 

Om kort te zijn, wij leven in een tijdperk, waarin paraat
heid, snel handelen en ingrij[>Cn een gebiedende eisch is. Ik 
juich het daarom toe, dat de Regeering dezen tijdsgeest on
derkent en o.a. deze ontwerpen heeft ingediend. Het is 
hier reeds gezegd : Gouverner c'est prévoir. De Regeering 
mag het nooit zoov"r laten komen, dat Zij, indien die bijzon
dere omstandigheden zich mochten voordoen achter de fei
ten zou aanhollen. De gemeenschap zou zulk een nalatigheid 
als een verzuim beschouwen. 

Nu wordt er in deze zaal het bezwaar geopperd, dat het 
toch wel al te ver ZOll gaan, om zoo'n uitzonderingsbevoegd
heid voor onbepaald en tijd in handen te leggen van den 

(Thamrin, Soewdjo.) 
Ci-ouverneur-Gcnel'aal. Het betreft hier immers een bevoegd
heid, die, indien zij bij voorkomende gelegenheid wordt toe
gepast, diep zou ingrijpen in het economische leven. Juist 
omdat het zoo'n bljzonderc bevoegdheid is, welke aan den 
Gouverneur-Generaal wordt toegekend, ben ik er van overtuigd, 
dat de Gouverneur-Generaal deze uitzonderlijke bevoegdheid 
niet lichtvaardig maar met voorzichtigheid en zorgvuldigheid 
zal hanteeren. 

Het komt rn~i in deze t,jden van internationale spall11ing-ün 
D()odzakelijk voor, om den Oouvcrneul'·(:ellC'l'aal teil allC'Jl tijde 
in de gelegenheid te stell en maatl·egelen te treffen zooals in 
de ontwerpen omschreven en bij wijze van spreken à la minute 
handelingen te verrichten, welke dan op de wet knnnen steunen. 

Ik zal dus tegen het amendement stemmen. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou op 
den voorgrond willen stellen, dat dit amendement volkomen 
aansluit aan de grondgedachte der geheele ordonnantie. 
Immers, ook de geachte Regeeringsgernachtiltde heeft naar 
voren gebracht, dat deze maatre~el als tijdelijk is bedoeld . 
Alleen om bepaalde redenen heeft Zij bezwaar te~en vast
stelling van een termijn. Overigens sluit deze termijn vol
komen aan bij de grondgedachte, die de Regeering had bij 
het voorstellen van deze ordoflIlantic en ik bCg'rijp danl'OIU 
tot mijn spijt ook niet de bezwaren. clie de heercn Kersten. 
en Yo Heng Kam hebben voorgebracht. Ik zie niet in, in 
welk opzicht een termijnbepaling belemmerend zou kunnen 
werken, zooals de heer Kerstens meende. De ordonnantie 
is er. en de Regeering behoeft zich ni et belemmerd te gevoelen 
bij inlasschingo van een termiin. Ook wanneer die termiin 
expireert en de Relleering acht het noodig de ordonnantie 
te verlengen. is bij wijze vfln spreken dif' verlenging eon 
kwestie van enkele minuten, vooral indien de tUclsomstandig-
IH'den zich zooclnn ig- zouden hf'bhrll ge\\'.ijzigd. c1l1t de nood
Zililk tot verlenging- nog Rtel'kf'l' g-ailt spreken. 

Wat de bezwaren van den heer Yo Heng Kam aangaat, 
vind ik, dat de internationale toestanden op eenigszins over
dreven wijze worden uitgebuit. I edereen is er zich van 
bewust. dat er een ernstige toestand bestaat, maar ook de 
heer Yo H en!! Kam kan niet vooruit bepalen of deze zich 
na een maand dan wel na twee of drie jaar zal veranderen. 
Het kan ook ziin. dat de internationale spanning binnen 
korten t1id eindigt en Clan zou een termi,in van een jaar al 
zeer ruim zijn . Ik zie dus niet in - vooral waar de !!rond
gedachte der ordonnantie zich niet verZf't tegen een termUn
bepaling - dat de Regeering dnardoor belemmerd zou wor
den in het treffen van de nooelige maatreg-elen. 

De heer Soewdjo : Mijnheer de Voorzitter! De gedachten
wisseling over de onderwerpelijke ordonnantie voert mij tot 
de conclusie, dat in feite tusschen vO'or- en tegenstanders van 
een term,jnbepaHng niet veel verschil van meening bestaat. 
Immers aan beide kanten ziet men de urgentie van den voor
IIestelden maatregoel in; doch de Regeering eenerziids verklaart, 
dat ('('n maatreQ'cl voor lanllPI'('tl h">,'mljn nooclzake11ik is. om
dat Zi-j niet gebonden wil zii n Flan ('('tl va~tgest('lcle periode; 
anderzijds zeggen de tegenstanders dilt w\i, cl(,7.f'n weg' vol
gende. op het verkeerde snoor zullen ~eraken door. zooals de 
heer Kan zeide, de Regeering een blanco-mandaat te I!even . 

Dit amendement heeft m\ins inzi ens daarom niet anders 
dan een formeele beteekenis. Ook bii het stellen van een 
term1jn blijft het de Regeering mogelijk om telkens bij het 
verstrijken daarvan de ordonnantie te cloen verlengen. Naar 
ik verwacht, zal, indien de noodzaak daartDe zich voorcloet, 
van het college geen tegenstand te verwachten zijn wanneer 
om verlenging wordt gevraagd. 

Maar een termijn van een jaar lijkt mij toch wel wat kort. 
De Regeering zou zich' dan voortdurend hebben te bezinnen op 
de noodzaak van een termijnverlenging en om nu tegemoet te 
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komen aan de bezwaren van beide zijden, zou ik de voorstel
lers willen vragen den termijn in plaats van een jaar te 
stellen op twee jaren. 

De heer Van Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Mij in 
]l Ct algemeen aansluitende aan het betoog van clen vorigen 
spreker, zou ik willen opmerken, dat ik in eersten en in 
tweeden termijn al rheb gezegd, dat ik zou medewerken aan 
een eventueele inperking van den werkingsduur dezer ordon
nantie, doch dat ik een jaar zeer besl ist een veel te korte 
terll1\jn vind .en een termijn van minstens drie jaar nooelig 
acht. 

De heer Van Maak, directeur van Economische Zaken: 
MUnhccr de Vool"zittet"! Ik heb ik eersten en tweeden tet·mijn 
reeds gewezen op de moeilijkheden, welke ecn tel'mijnstelling 
met zich kan brengen in omstandigheden, waarvan noch de 
Regeering, noch het college op het oogenblik de ontwikkeling 
kunnen voorzien. 

De Kcp;eering heeft de ontwerpen ingediend - ik meen 
dit duidelijk te hebben gemaab."t - om voorbereid te zijn op 
moei lUkhcaen. 

Nu zal niemand Cl.' aan denken om een regeling, die bijv. 
js bedoeld voor den staat van oorlog en van beleg, aan een 
termijn te binden. Als men zich ecn arsenaal van wapenen 
vQat' moeilijke tijden wil vormen, vormt men zich dat voor 
onbcpaaldcn tijd, vooral, omdat men niet weet, wanneer de 
omstandigheden zich kunnen voordoen. Iedere termijnstelling 
hij dit soort maatregelen heeft icts zeer willekenrigs. De 
termijn kan achteraf vcel tc lang blijken. Als men de sug
gestie vn n dcn heel' Van Helsdingen yolgot en den termijn op 
drie jaar stelt, kan het best zijn, dat men ovor een twee jaar 
zegt: W\Î hebben de regeling niet meor noodig. 

(De heer Van Hel sdi n gen : Dan blijft zij bestaan. ) 
De termijnstelling kan ook te kort blijken en juist ver

vallen op een moment, dat men wel wat anders aan het 
hoofd heeft dan het opzoeken van allerlei termijnen, die 
in de noodregehngen zij n genoemd. Want, ik moet er wel 
den nadruk op leggen, clat cleze maatregel niet de eenige 
zal blijven j dat meer regelingen noodig zullen zijn om aan 
de moeilijkheden het hoofd te kunncn bieden. En als deze 
regelingen dan alle vc,·schillende termijnen hebben, kan 
men zich voorstellen, dat, ·als in de buurt van een verval
datum de Illoeilükheden juist acuut zijn, de verwarring 
wel zeer groot wordt. 

Maal' , als men nagaat, dat een zij het niet z'oo verstrek
kende, maar toch even diepgaande bevoegdheid 21 jaar heeft 
bestaan, zonder dat iemand ooit heeft gezegd, dat de Regee
l'ing op het verkeerde oogenblik of in niet geëigende om
standigheden er gebruik van heeft gemaakt, wanneer) zooals 
ik zooevcn zeide, ecn vel'gaande bevoegdheid viel' jaar heeft 
bestaan en, omdat men el' op een gegeven oogenblik op 
attent is geworden, werd ingetrokken, omdat de omstandig
heden/ waarvoor de ordonnantie bestemd was, voorbij waren, 
is er toch geen aanleiding om door welken wi llekeurig ge
kozen termijn ook als het ware een soort cont.rOle boven de 
Uegeering te stellen, die all een kan uitgaan van de gedachte, 
dnt de Regeering van deze bevoegdheid, die z'ij onder be
pa alde omstandigheden en voor bepaalde doeleinden heeft, 
een gebruik zal maken, dat niet het gebruik is, dat de 
Rcgeel'ing veJ'klaard heeft, ervan te zullen maken en dingen 
zal doen, die het college niet heeft aanvaard. 

DaaJ'om moet de Regcerillg bezwaar maken tegen het stellen 
van ecn teJ'mijn voor deze ordonnanties. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! Als 
eerste ondrl'teekenaal' "an het amendement moge ik nog het 
volgende opmerken. 

Ik geloof, dat wij deze aangelegenheid sine ira ae studio 
moeten bezien. 

(Directeur van Economische Zaken.) 
Ik herhaal, wat ik zooeven in tweeden termijn heb gezegd, 

dat het hier nict gaat om eenig idee, dat de Regeering van 
deze bevoegdheden op wat voor wijze ook niet het juiste 
gebruik zou maken, maar, wat gevraagd wordt, is een stel 
bevoegdheden, dat gevraagd wordt met het oog op abnormale 
omstandigheden. En dan vraag ik mij af: is het dan zoo 
onjnist, zoo onredelijk, dat zoowel de Regeering als ons college 
zich op gezette tijden namelijk wanneer de werkingstermijn 
is afgeloopen, zich aan de overweging zetten, of het stel van 
bepalingen al dan niet continnat ie behoeft! Ik kan daarin 
n iets vreemds vinden. 

(De heer Kan: Het gebenr t in Frankrijk toch ook!) 
Het ligt iu den aard van het stel van maatregelen, dat dit 

gevraagd wordt. De maatregelen ZUil voor abnormale om
standigheden, het zijn daardoor abnormale maatregelen en 
wat is dan logischer dan dat men op zekere tijden overweegt, 
of men weder tot het normale moet terngkeeren! 

Mijnheer de Voorzitter! Wanneer wij de zaak zoo zien, 
blijft er dns eigenlijk als eenig bezwaar over de ovedast 
dien men heCdepar tement, de regeeringsmachine, bezo rgt 
tegen den tijd, dat de ordonnantie is afgeloopen. Ik weet 
zelf maar al te goed, hoezeer het overheidsapparaat en in 
het bijzonder het departement van den geachten Reg~erings
gemachtigde, overbelast is. Het zou dan ook werkelijk mijn 
doel niet zijn, den heeren nog meer werk te bezorgen dan 
zij reeds hebben, ware het niet, dat het belang, dat ik d.ar, 
tegenover moet stellen, uI. dat men zich, en ook ons coJlege, 
telken jare kan zetten aan het opnieuw beschouwen van deze 
materie, zoodanig is, dat ik de meerdere werkzaamheden, 
die daaraan verbonden zijn, ter zijde n~oet stellen. 

Ik ben het volkomen met den Regeerin gsgemachtigde eens, 
dat deze maatregel verantwoord, noodzakelijk en nuttig is, 
maar ik blijf erbij , dat het even nuttig en noodzakelijk is, 
dat telken jar e, zoowel de Regeering als de Volksraacl, zieh 
beraden of een verdere continuatie al dan niet nooclig is. 

~fen zou verder kunnen gaan spreken over den termijn, 
Een vorige maal zijn ordonnanties van dezen aard voor een 
half jaar vastgesteld . Ik kan mij voorstellen, dat die ter
mijn onder de huidige omstandigheden wel :'.e81' kort zon zijn, 
omdat wij niet vermoeden dat wij dan :'.ee1' veel verder 
kunnen zijn. In een jaar kan echter veel gebeuren en dan 
komt mij dus een tel'mijn van een jaar VOOI' deze ordonnan
tie toch waarlijk niet zoo gerin g voor, mede gezien het 
exceptioneele karakter dat deze maatregelen hebben . 

De geachte Regeeringsgemaehtigde heeft er zoo jnist op 
gewezen dat het zeer wel mogelijk is dat de termijn, dien 
den heer Van Helsdingen VOOl' oogen stond, uI. een termijn 
van drie jaar, veel te lang is. Inderdaad kan dat het geval 
zijn, maar ik zou zeggen, dat in het algemeen een termijn 
van een jaar, voor een bijzonderen maatregel, wet"kelijk niet 
als zoo buitengewoon krap is aan te merken. 

De heer Van Mook, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voo,t'lzittcl.' ! Ik zou nog een enkele opmerking 
willen maken naar aanleiding van hetgeen de heer De Ville
neuve heeft gezegd, Het is op zichzelf niet onredelijk, dat 
men op gezette tijden zich bezint over' de wenschelijkheid den 
werkingsduur van bepaalde maatregelen te continueeren, 
maar het is wel onredelij k van de Regeering te verwachten, 
dat Zij , wanneer de omstandigheden dusdanig gewijzigd zijn, 
dat voor deze maatregelen in het geheel geen noodzaak meer 
nunwezig is, niet zal komen met een voorstel om de ordoll
n<lutie in te trekken, dan wel deze maatregelen zoodanig 
slapende te laten, zooals de ordonnantie van 1918, welke ik zoo
~ven noemde, sllllP"nde is gebleven. Bovendien bestaat altijd 
gelegenheid, van cle zijde van den VolkSl"'aad, op de wensche
lUkheid van intrekking te wijzen. Ik geloof dat men, met de 
geschiedenis voor oogen, dit wel mag verwachten, èn van de 

'R..egeering èn van den Volksraad. W anneer wij weer terug-



lSde VEIWADERING - DINSDAG 25 APRIL 1939. 

Voorkoming prijsopdrijving van goederen, diensten of huren, verruiming ar t. 88 ord. 31 Juli 1920 (Ond. 147). 

(De Villeneuve, Voorzitter.) 
gekeerd znllen zijn tot tijden, die men wel eens normale 

noemt, zal el' voor deze ordonnantie inderdaad geen plaats 
meer zijn. 

Wij hebben echter in de afgeloopen jaren gezien, dat telkens 
een schoon uitzicht verduisterd kan wordeu en dat een somber 
uitzicht kan ophelderen. Wij weten niet, wanneer die nor
male tijden zullen aauhreken, maar weten wel, dat het ge
weuscht is, de voorbereiding voor moeilijke tijden zoover te 
brengen, dat men zich daarvoor in de toekomst geen zorgen 
behoeft te maken, wanneer de nood aan den man Komt. Daar
om meen ik, dat een termijnstelling in de eerste plaat~ wille
keurig is en in de tweede plaats onvoldoende recht doet weder
varen aan de bedoelingen en inzichten van de Regeering, die 
ik in eersten en tweeden termijn uitvoerig heb uiteengezet. 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de 'Voorzitter! Ik zou 
gaarne nog enkele opmerkingen willen maken. Het wil mij 
in alle bescheidenheid voorkomen, dat het argument, dat de 
Regeeringsgemachtigde ontleent aan het voortduren der 
ordonnantie van 22 November 1918 zich eigeulijk tegen hem
zelf keert, want juist doordat deze zoo lang is blijven door
loopen blijkt wel, dat als geen termijn wordt gesteld zulk 
een ordonnantie eigenlijk blijft doorloopen tot men bij toeval 
ontdekt dat zij nog bestaat. Dat is toch, naar mij voorkomt, 
voor buitengewone maatregelcn, ecn ongewenschte toestand, 
die voorkomen wordt, wanneer men het richtsnoer volgt, dat 
den voorstellers van het amendement voor oogen staat. 

De Voorzitt~r: Thans kan tot stemming over het amen
demen t worden overgegaan. Ik wil desgewenscht nog ge
legenheid geven tot .stemmotiveering. 

Wenscht iemand zijn stem te motiveeren ten aanzieu vau 
het amendement-De Villeneuve e.s.! Zoo neen, dan wil ik dit 
zelf gaarne even doen . 

Ik ben gecn bewonderaar van de pci'manentic der ontwerp
ordonnantie, vervat in stuk 2A, maar toch acht ik den termijn 
tot 1 Mei 1940, genoemd in het amendement, zeer bepaald 
te beperkt genomen. Ik zal om deze reden tegen het amen
dement stemmen. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Mag ik nog 
even mijn stem motivccl'en Y 

De Voorzitter: Ik mag dat op dit "ogenblik niet meer 
toestaan. Ik heb zooeven uitdrukkelijk gevraagd, of iemand 
zijn stem wenschte te motiveeren, met het oog op het feit, 
eTat de voorzitter, kraclltens het reglement van orde, het laatst 
zijn stem moet motiveeren. 

Wij kunnen nu tot stelmning overgaan. 

Het amendement-De Villeneuve c.s. (st. 4) wordt in stem
ming gebracht en aangenomen met 10 stemmen vóór en 5 
stemlTI en tegen. 

V ó ó r stemmen de leden: Thamrin, Kan, Soangkoepon. 
De Villeneuve, Blaauw, Verboom, Van Ardcnne, Wiwoho, 
Kartowisastro en Soetardjo. 

Te gen stemmen de leden: Sosrohadikoesoeillo, Van 
Helsdingen, Yo Heng Kam, Kerstens en de Voorzitter. 

Het aldus gewijzigde art. 5 wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen. 

De Voorzitter: Hoewel el' tijdens de beraadslagingen 
van heden in de ontwerp-ordonnantie wijzigingen zijn aan
gebracht, stel ik conform art. 60, jllncto art. 103 van hetl 
Reglement van Orde voor, haar niettemin thans in stemming 
te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

(Voorzitter, Thamrin, Blaauw.) 
De Voorzitter : A1vm'ens echter de stemming te doen plaats. 

hebben geef ik nog gelegenheid tot stemmotiveering. 

De heer Thamrin: ~Iijnheer de Voorzitter! Ofschoon 
ik nog overwegende bezwaren heb tegen het ontwerp, zal 
ik mijn stem toch aan deze outwerp-ördollnantie geven, 
tengevolge van de beperking van haal' strekking door de 
aanneming van het amendement van onze geachte medele
den De Villenenve c.s. en de wijzigingen, die op suggestie 
van den heel' B1aauw dool' de Regeering alsnog in het ont
werp zijn aangebracht. 

De ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2A, als gewijzigd 
bij monde van den Regeeringsgemachtigde en bij amende
ment, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen . 

De Voorzitter : Aan de orde is de behande-
1 i n g van deo n t w e r p - 0 r cl 0 n n a n tic, s t l' e k
ken d e tot ver I' u i min g van art i keI 88 van 
deo I' don na nt i e va 11 31 Jul i 1920 (S t a at s
blad No. 574). (Ond. 147, st. 213.) 

De heer Blaauw: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou met 
betrekking tot deze ontwerp-ordolmantie alleen maal' enkele 
vragen willen stellen. In de eerste plaats moet ik 11ierbij 
weder terugkomen op den term "bui tengewone prijsopdrij
ving", waar in de eerste ontwerp-ordonnantie werd gespro
ken van het "onredelijke verhoogen" van pl'ijr.cn of vergoe
dingen. Ten aanzien van de eerste ontwerp-ordonnantie heeft 
de Regeering verklaard, dat het onderscheid tusschen deze 
twee begrippen vermoegelijk moet worden gezocht in het 
feit, dat het onredelijk verhoogen van prijzen een individueele 
daad is, terwijl een buitengewone opdrijving van prijzen 
meer een algemeene daad is. 

Wanneer mcn nu al·tikel1 (b) bezict - het nieuwe lid la 
-, dan blijkt, dat wanneer gesproken kan worden van bui
tengewone opdrijving van prijzen daaronder ook gerekend 
kan worden: het individueele geval van weigering om te 
verkoopen, zoodat het verschil toch vermoedelijk uiet ge
zocht moet worden in de richting, waarin de geachte Regee
ringsgemachtigde dit gedaan heeft, hetgeen voor mij reden 
is om wederom in overweging te geven een gelijksoortige 
terminologie te nemen als zooeven en te lezen in plaats van 
den term: "buitengewone prijsopdrijving", de woorden: 
I,onredeLijke verhooging van prijzen ", welke term zoocvcn 
reeds is aanvaard. 

Mijn tweede opmerking geldt het volgende. neze ordon
nantie zal blijkens den tekst gelden binnen de Javasche Vor
stenlanden. Ik zou gaarne vernemen of dit gebaseerd is 0I> 
artikel 27 Indische Staatsregeling, dan wel of dit een gevolg 
is van eén overeenstemming, die met de Javasche Vorsten
hnizen is bereikt. 

Voorts wordt onder sub b gezegd: "Als lid (la) wordt in
gevoegd: ", maar er staat niet bij waar dH lid wordt inge
voegd. Ik zou om technische redenen willen aanbevelen hier 
te lezen: 

"Als lid (la) wordt ingevoegd tusschen lid (1) en 
lid (2) " . 

Men zou immers ook kunnen bedoelen: Als lid (la) wordt 
ingevoegd VÓÓr lid (1) . 

In den tekst van dat in te voegen lid (la) wordt het geval 
omschreven, waarin geweigerd wordt de tot den voorraad 
eener onderneming behoorende goederen te verkoopen . Het 
lijkt mij wel noodzakelijk om aan deze weigering toe te voe
gen; "dan wel een dusdanige prijs wordt gevraagd, die 
buiten alle verhonding is." Want om hetgeen hier bepaald 
wordt te ontgaan, zou betrokkene niet behoeven te weigeren 
te verkoopen, maar een zoo enorm hoogen prijs kunnen 
vragen, dat zulks practisch op een weigering neerkwam en 
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daarmede zou hii dan voorkomen, dat zich het in lid la 
bedoeldc geval voordeed . 

(De heel' Van M ook, direetelU' van Economische Zaken: 
In dat geval geldt lid 1.) 

Mijnheer cle Voorzitter! Lid la geeft een omschrijving 
van een gcvnl als in lid 1 onder anderen bedoeld wordt. 

(De heel' Van 111 ook, direeteUl' vau Economische Zaken: 
Inderdaad, maal' Cl' staat: "mede", zoodat ook de dool' den 
heel' Blaauw veronderstelde mogelijkheid er onder kan 
vnllen.) 

Mijnheer de Voorzitter! Het komt mij toch duidelijker 
voor, jndien niet alleen de mogeHjkheid van weigering tot 
verkoop in lid la wordt opgenomen, muur ook die van het 
vragen van een onredelijk haogen prijs. 

De heel' De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter I De hier 
gekozen constructie wijkt af van de constructie in Staatsblad 
1937, No. 148, waarin in artikel 5 wordt gezegd: 

,,(1) De artikelen 88 tot en met 92 van de Ont
eigeningsordonnontie zijn mede van toepassing op 
andere dlill de in eerstgenoemd artikel genoemde goe
deren ," 

Daarop volgt dan in lid 2 van art. 5 het tbans voorgestelde 
nieuwe lid la.. \VU zien hier, naar het Blij voorkomt, ecn 
eelligszins zonderlinge constructie, dat in het eerste lid de 
beslissing over de toepassing van de bevoegdbeid in handen 
van den Gouverneur-Generaal wordt gelegd, clie dan moet 
aordeolen of er gegronde vrees bestaat voor buitengewone 
prijsopdrijving. Uaar het tweede lid schrijft eigenlijk min 
of meer voor, wanneer de Gouverneur-Generoal die gegronde 
vroes moest koesteren, namelijk, wanneer de in het eerste lid 
genoemde bestuursambtenaren van oordeel zijn, dat Cl', inge
val de eigenaar van bepaalde goederen weigert te verkoopet1, 
VOOr die weigering geen gegronde reden aanwezig is, dan wel 
die weigering een belangrijke prijsverhooging beoogt. 

Ik 11eb mij afgevraagd, waarom deze constructie zoo ge
kozen is, on hiel' eigen1lik een soort flxum wordt vastgelegd 
\"001' d(lll ClOU\'Cl'JlCU1'·Oc,ncraal, wanneer hij dit oordeel, dat 
ecn buitengewone prijsopdrijving plaats vindt, zal moeten 
hebben. 

In de prijsopdrijvings-ordonnantie wordt de toelaatbare 
prijsopdrijving vastgesteld bij of krachtens Regeeriugsver
ordening. Maal' in artikel 88 (la nienw) zal het vaststellen 
cl ior grens geheel worden overgelaten aan den bestuurs
ambtenaar. Ik vraag mij af, of zulks een juiste methode is 
en, zoo ja, waarom dit is geschied. 

De Voorzitter: Hiet'mede is de eerste termijn betreffende 
de ontwel'p-ol'donnantie, vervat in stuk 2 B, beëindigd. 

Is de Regeeri ngsgemachtigde bereid, dadelijk te antwoorden' 

De heer Van Mook, directetU' van Economische Zaken: 
M\jnheel' de Voorzitter! Ik zou gaarne eerst even eenige 
inlichtingen willen inwinnen. 

De vCl'gadel'ing wordt gedurende korten tUd gescho~'st en 
dOElI'na hervat. 

De heer V,au Mook, directeur van Economische Zaken : 
lIIijnheer de Voorzitter! Als ik de vragen van den heel' 
Blaanw en den heel' De Villeneuve heb te beantwoorden, zou 
ik in de eerste plaats willen zeggen, dat de Regeering er 
geen bezwaar tegen heeft om den aanhef van art. 1 sub b te 
lezen als volgt: "Als lid la wordt tusscben de leden (1) en 
(2) ingevoegd: " . De Regeering was van lneening, dat het 
gebruikelijk was, dat la volgde op 1. 

' Vat aaugaat de vraag van den heer Blaauw, of men in 
lid l a niet mede zon moeten spreken van het vragen van een 
exorbitanten prtjs, antwoordt de Regeeri ng, dat wanneer 

Handelingen. Zittingsjaar ]938-1939. 

(Directeur van Economische Zaken.) 
dergelijke exorbitante prijzen zonden wOl'den gevraagd dool' 
eigenaren van goederen, die van groot belang zijn voor 
de volkshuishouding en die over cen eenigs7.ins aanmerke· 
l'ijke hoeveelheid daarv::lI1 beschil<ton, dnn zeker het geval 
van lid 1 aanwezig is, waardoor men dan niet deze nadere 
beschrijving behoeft van de grenzen van het geval "gevaar 
voor buitengewone pl'ijsopdrUving", dewUI dan inderdaad 
klaarblijkelijk en duidelijk dat gevaar aan den dag treedt 
door bet vragen van die hooge prijzen. In lid la heeft men 
willen aangeven, dat er een methode is, waarbij men geen 
hooge prijzen vraagt en toch tot opdrijving ervan medewerkt. 
Wat de aangevochten woordkeus betreft : het woord is O\'er
genomen uit den vroege l'en tekst en geeft het begrip waarom 
het hiel' gaat, naar mijn gevoelen wel duidelijk weer_ 

Het geachte lid heeft het gebl'Uik van het geïncrimineerde 
woord in lid la verbonden aan een individueelen uitleg, maar 
dat is mijns inziens niet geheel juist. De Gouverneur-Ge
neraal kan tot dezen maatregel overgaan, wanneer gegronde 
vrees bestaat voor buitengewone opdrijving van prijzen . Die 
toestand wordt hiel' geschetst en lid la geeft een speciaal 
geval aan, waarin dat oordeel zich ook zou kunnen vestigen . 

Intusschen zou de Regeering cr geen bezwaar tegen hebben, 
hier te spreken van "onredelijke verhoogi ng van prijzen". 
Het komt ten slotte op hetzelfde neer en nogmaals, de woor
den zijn biel' uitsluitend gebezigd. omdat zij in de vorige 
ordollnantie stonden. 

De gelijktijdige indiening van de drie ontwerp-ordonnanties, 
' vervat in de stukken 2A, 2B en 2e, is betrekkelijk een toeval. 
Als het geachte lid meent, dat el' verwarring zou kunnen 
ontstaan, heeft de Regcering cr geen bezwaar tegen om de 
woorden "onredelijke verhooging van prijzen " in de plaats 
van de gebruikte woorden te slollen. 

De Voorzitter: Brengt de Hegeering deze wijziging dus 
zelf aan j 

De heer Van Maak, directeur van Economische Zaken : 
Mijnheer de Voorzitter! Ik wil nog even wachten, of het geach
te lid Cl' zoodnnig prUs op stelt. dat het noodig is, nc VCl"

andering aan te brengen. 
Vervolgens heeft het geachte lid gevraagd, of de geldigheid 

vau de ordonnantie VOOl" de VOl'stenlanden berust op contract 
of op overeenkomst. 

Het gaat hier om een onderdeel van de onteigenings\vetge
ving, dat betrekking heeft op gevaar van oorlog, opstand e.d. 

Dat hier de gouverneurs van de Javasche Vorstenlallden 
speciaal worden genoemd, heeft zUn reden hierin. Vroeger 
stond in het overeenkomstigo artikel "de hoofden van ge
westelijk hf'~hlt1l·". Daarondel' is men in den loop der tijden 
allerlei autoriteiten gaan verstaan en daarom heeft men de 
bevoegdheid willen leggen bU de menschen, die plaatselijl< 
inderdaad de taak kunnen uitoefenen, de bestuursvoerende 
residenten in de buitengewesten en elders op Java en de 
gouverneurs in de J"avasche Vorstenlanden. 

Ik meen - maar ik ben in deze materie niet zoo bniten
gewoon thuis - dat de regeling van deze omstandigheid berust 
op de algemeene verhoudi.ng, die in Indië tussehen <le sou
vereine overheid en de VOl'stenlandsche zelfbesturen bestaat. 

Ik mag dan nog even terugkomen op het punt, dat het 
geachte lid, de heel' De Villeneuve, heeft gesteld, het feit 
namelijk, dat het het voorkomen heeft, als zou het oordeel van 
den Gouverneur-Generaal, dat krachtens lid 1 van artikel 1 
moet worden gevormd, gebonden zijn aan het oordeel van 
bestuursambtenaren over bepaalde omstandigheden. 

Ik geloof niet, dat het zoo behoeft te worden gelezen. De 
kwestie is, dat men een bijzonder geval, het aanhouden van 
voorraden, meende als reden te moeten stellen voor een ge
vaar voor prijsopdrijving. Men heeft hiel' dus lliet de aan 
den dag tredende verhooging van prij zen, maar wel het 
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(Voorzitter, Blaauw. ) 
ttll'ughouuen van goederen, hetgeen als gevolg een prijsopdrij
ving kan hebben. Nu zijn in het artikellid aangewezen de 
ambtenaren, die zullen hebben te beoordeelen, of een plaat
selijk aanhouden van goederen inderdaad een dergelijk en 
omvang aanneemt, dat het gevaar voor prijsopdrijving ont
staat. Maar, het geachte lid moet niet vergeten, dat de 
bestuursambtenaar is een ambtenaar, dienende onder de 
bevelen van den Gouverneur-Generaal , dus dat het niet nood
zakelijk is, om hiel' aparte zinnen in te lasschen, teneinde 
duidelijk te maken, dat de Gouverneur-Generaal niettemin 
in laatste instantie zelf zijn oordeel velt. Men heeft alleen 
willen aanwijzen een antoriteit, die ten slotte het oordeel 
over den toestand aan de Regeering zal mededeelen . 

Het geachte lid heeft voorts gevraagd, waarom de Gou
verneur-Generaal hevoegd is verklaard. Deze materie leent 
zich zeer slecbt tot regeling bij regeeringsverordening. Men 
moet bepaalde voorraden aanwijzen, op bepaalde voorraden 
beslag leggen en handelingen uitvoeren. Daarbij is inder
daad het executieve orgaan het meest aangewezen orgaan 
om de aal)wij zingen te geven en het beslag te leggen. Boven
dien mag ik er nog wel op wijzen, dat deze regeling overeen
stemt met de bestaande regeling, welke hierdoor komt te 
vervallen. 

De Voorzitter: Ik deel mede, dat de ontwerp-ordonnantie 
bij monde van den Regeeringsgemachtigde in dier voege is 
gewijzigd, dat de aanhef van art. 1 sub b wordt gelezen als 
volgt: 

"b . . Als lid (la) wordt tusschen de leden (1) en (2) 
jngevoegd: " 

Wij zijn nu gevorderd tot den tweeden termijn van de 
zijde van het college. Wenscht iemand het woord te voeren j 
Zoo neen, dan is de beraadslaging gesloten. 

'Hoew el ti;) d.eus de beraadslagingen van heden in de 
ontwerp-ordonnantie een wijziging is aangebracht, stel ik 
conform art. 60 juncto art. 103 van het Reglement van Orde 
voor, haar niettemin thans in stemming te brengen. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp-ordonnantie (stuk 2 B), als gewijzigd bij 
monde van den Regeeringsgemachtigde in art. 1 sub b, wordt 
zonder h·oofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde is de behandeling 
van de ontwerp-ordonnantie tot wijziging 
van cl e er i sis - u i t v 0 e r 0 r cl 0 n n a n tie 1933 
(S t a a t S b I a d No. 353) . (0 n d. 147, st. 2 C.) 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! Stond ik bij de 
twee vorige ontwerp-ordonnanties over het algemeen op het 
standpunt, dai men daar ecn beetje te ver ging in de beper
king van de persoonlijke vrijheid, ten opzichte van de ont
werp-ordonnantie, vervat in stuk 2 C, komt het mij voor, dat 
zij Vaal" een gedeelte niet ver genoeg gaat. Dat gedeelte be
tl"ef t art. 1 sub D, waarbij kJ-achtcns art. 4 der 
Crisis-uitvoel'ol.'donnantie bepaalde goederen worden uit
ge7..onderd van de werking van art. 1. Maar in 
art. 1, lid 1, der Crisis-uitvoerordonnantie wordt vermeld, 
dat in dringende omstandigheden, zoom ede wanneer het lands
belang zulks om andere redenen vordert, bij of krachtens rc
geel·ingsverordelting de uitvoer kan worden verboden dan wel 
aan bepcrkende bepalingen kan worden onderworpen. Dat 
kan echter niet gebeuren ten opzichte van de goederen, in 
"rt. 4 onder a en b genoemd. Wat de overige goederen be
treft, die genoemd onder c, d en e, kan ik mij voorstellen, 
dat de Regeering deze van de beperkende bepalingen wil uit
zonderen, maar ik kan mij voorstellen, dat juist in dringende 
omstandigheden en walm eer het landsbelang het vordert zelfs 

(Directeur van Economische Zaken, Blaauw.) 
de goederen, genoemd ondcl' a en b van verderen ui tvoel' moc
ten worden uitgezonderd. 

Ik zou den geachten Regeeringsgemachtigde dus willen vra
gen, wat de reden is, dat de goede l'en, genoemd onder a en b, 
van een eventueel uitvoerverbod kunnen worden uitgezonderd. 

De heer Van Mooi<, directeur van Economische Zaken: 
Mijnheer de Voorzitter! De Regeering heeft gemeend, deze 
twee uitzonderingen te moeten opnemen, omdat het hiel' be
treft goederen, die ind erdaad van andel'en zijn dan van 
Nederlandseh-Indië <>f zijn ingezetenen. Het betreft goe
deren, die b.v. aangebracht zijn tot overscheping op andere 
schepen voor een verder vervoer naar elders buiten Neder
landsch-Indië. Het kan voorts goederen betreffen, die hier 
zijn aangebracht voor tcntoonstellingen, die dus van andere 
landen komen, of goederen die hier in Nederlandsch-Indië 
regelmatig een bewerking ondergaan, omdat hier cen instal
latie is die deze bewerking kan verrichten, en die dan wcer 
teruggevoerd worden naar den eigenaar, die de goederen hier
heen heeft laten brengen. 

Het gaat hier ltiet 0111 dusdanige belangrijke quanti of 
soorten van goederen, dat de Regeering het noodig heeft 
geacht, inbreuk te maken op het recht van derden buiten 
Nederlandsch-Indië, voor goederen, die hier op die wijze, min 
of meer toevallig liggen . Daar komt nog iets bij, Jll. dat 
de transactie met goederen, die hiel" nader bewerkt worden 
en dan weer teruggezonden worden naar buiten, vermoede
lijk, als men een bepaling opnam, waal'bij uitvoer van deze 
goederen verboden zou kunnen word·en, in de toekomst zou 
bemoeilijkt worden en zulk een mogelijkheid tot een uit
voerverbod dus zou kunnen veroorzaken, dat deze werkzaam
heden, die tenslotte in dit land inkomen opbrellgcn, hier 
niet meer zouden worden verricht 

Voorzoover het is 11a te gaan betl'eft het hiel' dus niet goe
deren van zoodanige hoe veelh ei d of zoodunig belnng, dat 
een uitvoervel~bod daarvoor in eenigszins belangrijke mate 
zou bijdragen tot de voorziening in de behoeften van Ned.
Indië. 

De heer Blaauw : Mijnheer de Voorzitter! De geachte 
Regeeringsgemachtigde heeft erop gewezen, dat de bedoelde 
goederen in het ·algemeen niet behooren aan de ingezetenen 
van Ned.-Indië en dat dit vermoedelijk een der redenen 
is geweest, dat deze van het uitvoerverbod worden uitge
schakeld. Maar omtrent de andere g<>ec1eren, die hier in Ned.
Indië aanwezig zijn, heeft de Regeering geen enkelen wnal'
borg, dat zij het eigendom zijn van ingezetenen van N ed.
Indië. Het lijkt mij dan ook niet juist, daarin den maalstaf 
voor het uitvoerverbod te zoeken. De maatstaf wordt, zooals 
in den aanhef van artikel 1, lid 1 is vermeld, gevormd dool' 
de dringende omstandigheden en het landsbelnng en wan
neer deze omstandigheden aanwezig zijn lijkt het mij van 
geen belang aan wie de goederen, die toevallig in Ned , ~ 
Indië aanwezig zijn, toebchoorcn, 'Vauneer het landsbelang 
dat vordert moeten ze lis die goederen van den uitvoer uit
geschakeld kunnen worden. 

(De heer K ers ten s: Ook wanneer het tentoonstellings
goederen betreft 1) 

Zelfs wanneer het tentoonstellingsgoederen betreft, indien 
het landsbelang dit zou vorderen. 

Bovendien staat in artikel 1,' lid 1, dat ten aanzi en van 
die goederen uitvoerverboden "kunnen " worden gegeven, 
maar er staat niet, dat het moe t gebenren. In alle om
standigheden kan dus worden bekeken welk belang het 
zwaarste weegt en indien dit het landsbelang zou zijn wil ik 
zelfs aanvaarden, dat ook de goederen, die in art. 4 ond er 
a en b worden genoemd, worden getroffen dool' het uitvoer
verbod. Th zou daarom den geachten Regeeringsgemachtigdc 
in overweging willen geven de punten a en b van art. 4 te 
doen vervallen. 
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(Dir. van Economische Zaken, Voorzitter, Soangkoepon.) 
De heel' Van Mook, directeur van Economische Zaken : 

Mijnheer de Voorzitter ! De Regeering wil nogmaals opmer
ken dat de goederen, waarom het hier gaat of gaan kan, 
niet' van zoodaruO' belang zijn dat zij onder deze uitvoer
verboden zouden b behoeven te' worden opgenomen. Het is 
daarom ook lüet gewenscht de ordonnantie verder te laten 
strekken dall noodzakelijk is. Intusschen wil de Regeering 
nogmaals overwegen, of inderdaad hierop nog een beperking 
behoort te worden aangebracht, maal' Zij zou er toch bezwaar 
tegen hebben om op het oogenblik reeds de bedoelde bepa
lingen uit het ontwerp weg te nemen, daar zooals ik reeds 
heb gezegd, dit vel' strekkende gevolgen zou kunnen hebben, 
11.1. dat bepaalde ruwe producten, die hier in de Indische 
fabrieken worden veredeld en daarna weer worden terug
gezonden aan den eigenaar, dan hiel' niet meer zouden komen 
en voortaan dus cIders dit werk zou worden verricht. Maar 
vooral heb ik cr bezwaar tegen die punten uit het ontwerp 
te schrappen, omdat de Regeering nog wel eens nadrukkelijk 
zou willen overwegen of een dergelijke uitbreiding der uit
voerverboden in dringende gevallen noodzakelijk zon kunnen 
blijkeIl. Voor zoover de overwegingen tot dusver zijn gegaan 
en de zaak is bezien, is zelfs in dringende gevallen die nood
zaak niet aanwezig. 

De Voorzitter: Tltalls kan tot stemming worden overge-
gaan . ill ! - , 

De ontwerp-ordonnantie, vervat in stuk 2 C, wordt zonder! 
hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s cl e bch all d e
ling van de conclusie op verzüekschl'ift 
No. 8 van het tweede rapport van de 
Commissie voor de Verzoekschriften: 

8. Verzoek, gedagteekend Soekaboemi 11 September 1937 
van Hoedosoewarno, om toekenning van pensioen C.q. her
plaatsing. 

Rcgecl'ingsbl'icvcn van 23 Februari 1938 No. 375jC en 23 
Juni 1938 No. 129]/C met bijlagc hebbcn op dit verzoek be
trekking. 

De commissie stelt \'001' t.a,v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemde regeeringsbrieven, hiervan mededeeling 
te doen. 

De heer Soangkoepon: Mijn.heer de Voorzitter! Hoedo
socwamo hecft reeds 23 dienstjaren achter den rug en ge
durende al dien tijd heeft hij stecds zU n werk zoo goed 
mogelijk verricht en was hem nimmer gebleken of aangezegd, 
dat hij te kort was gesc}lOlen in de voldoening van zijn vel'-
1,lichtingen jegens het land. Hij heeft aangaande zijn dienst
werk nooit bepaalde aanmerkingen van zijn chc.f gehad, welke 
hem zijns inziens voor zÜn werk ongeschikt zouden kunnen doen 
verklaren. Daarom voelde hij dit plotseling ontslag als ecn 
zwaren slag'. Hij voelde dit als een donderslag bij helderen 
hcmel. ' , ' 

I-Iet is hem dan ook nimmer bekend of te voren bekend
gemaakt, dat hij hl den belastingdienst mindel' goed stond 
aangeschreven. Nimmer is het hem gebleken, dat h\i onvol
doende op de hoogte was van de finallciecle omstandigheden 
van de verschillende in z~in ressort gevestigde belasting
plichtigen j hij meent dan ook steeds de commissie van aanslag 
tijdens hanr zittingen op behoorlijke wijze en naar zijn ve1'
lnogen zoo goed mogelijk te hebben i11- en voorgelicht. 

Ik moge in dit verband de aandacht vestigen op de Oill

sta,ndigheid, dat een mantl'i VOOt· de belastingen een mensch 
is evenals wij allen en daarom komt het mij voor, dat het 
van hem te veel is geëischt, wanneer wordt gevraagd, dat 

hij precies op de hoogte moet zijn van den iinancieelcll toe-

(SOangkoePOlll,) 
stand van elken belastingplichti!;e in zij n gebied. Ik zeg te 
veel geëischt, omdat hiervoor immers mede de commissie van 
den aanslag is aangewezen. Ook mag men niet vergeten, dat 
ten aanzien van Chineesche belastingplichtigen ook nog de 
Chineesche wijkmeester een stem i.n het kapittel heeft. Hier,bij 
moge voorts nog worden verklaard, dat deze mantri voor de 
belastingen alleen bemoeienis heeft met de kleine aanslagen. 

Ook moest hij eenmaal den contr<lleur van het Binnen
landsch Bestuur te Soekaboemi, den heer L. A. M. Visser, voor 
een belastingaanslag naar Tjitjoeroeg vergezellen, het ambts
ressort van zijn ambtgenoot !KartawÎ!'edja, die op dat mo
ment op dienstreis was met den betrokken adjunct-controleur 
voor de belastingen. Voor dezen belastingaanslag behoorde 
echter Kartawiredja te worden medegenomen. Niettegen_ 
staande hij hierop gewezen heeft, werd hij daartoe toch ver
plicht. Waar Tjitjoeroeg niet tot zijn ressort behoorde, is 
het begrijpelijk, dat hij niet goed op de hoogte was van den 
financieelen toestand van de belastingplichtigen in dat 
gebied. 

Verder werd hij op cen dag, dat hij in het onderdistrict 
Baros moest zijn, namens den controleur van Soekaboemi op
geroepen voor het halen van door dezen fu nctionaris ge tec
kende of vastgestelde kohieren dcr belastingen. 

Inderdaad is hij dus tweemaal aangetroffen op plaatsen, 
welke niet overeenstemden met dic, waarbij hij zich volgens 
den rooster van zijn werkzaamheden had moeten bevinden. 
Doch in deze beide gevallen had dit plaats op last van de 
boven hem gestelde machten of autoriteiten. Bovendien hebbcn 
deze beide gevallen plaats gehad zonder staglHttie te veroor
zaken in de hem opg-cd l'agell dienstverrichtingen. Het is dan 
ook uitgesloten, dnt hU tCI' zake waarschuwingen heeft gehad. 
El' was gecn enkele rcden om hem op de een of andere w.ijze 
te waarschuwen. Het is hem nimmer bekend, dat hij zich van 
zijn plicht niet behoorlijk heeft gekweten. 

Hij erkent, dat hlj particuliere schulden had 'en nog heeft, 
doch dit was geheel veroorzaakt door onvoorziene omstan
digheden. In cle allereerste plaats raakte hij in schulden 
dool' de plotselinge, verplichte sala.riskol'ting aOOT het land, 
waal'bij zijn maa,ndelijksche bezolcliging op eens van f 60 
tot f 45.50 werd teruggebracht. Gaat lIlen verder nu, dat 
hij vijf schoolgaande kinderen heeft, waarvool' l1ij maande
lijks f 16.50 aan schoolgeld moet ,betalen, dan spreekt het 
vanzelf, dat hij moeite had om met zijn gezin van de rest 
van zijn bezoldiging ·ad f 29 pel" maand rond te komen. Hij 
had nimmer kunnen vOOl'zien, dat 'z ijn bezoldiging op deze 
wijze zou worde.ll verminderd. rrronwens niemand zou dit 
ook vooruit hebben kunnen weten. 

Maar dit ongeluk was voor hem blijkbaar niet het een ige. 
In dezen toestand werd zijn kind 'zwa.al' z iek CJl moest onder 
doktersbehandeling worden gesteld, welke behandeling even
wel niet hielp. Het kind verloor tijd'ens die behandeling het 
leven, terwijl eenigen tijd later zijJl echtgenoote ziek werd, 
waarop eveneens de dood volgde. 

Reeds hij het overlijden van zUn kind had hij gecn cent 
in huis en er moesten voor het kind toch begrafeniskosten 
worden uitgegeven. Daarom had een goede kennis van hem, 
Achmad Ripai, klerl\: van den Landl'aad te Soekaboel1li, voor 
hem f 18 geleend van een zekercn Jo Kim Hoo, dien hij in 
het gehecl niet kcnde. TUdens die gebeurtenis behoorcle Jo 
Kim Hoo in het geheel niet tot zijn ambtsressol't, zoodat hij 
geen bemoeienis had met den aanslag van dezen belasting
plichtige. 

Verder moest hij de doktersrekening en de begrafenis
kosten zijner cchtgenoote betalen, waarvoor hl! een ]eening 
van f 60 aanging bij een Arabischen geldschieter S.alim bin 
Moebarak, welk bedrag hij, benevens f 40 rente, moest af
lossen in maandelijksche termijnen van .f 7.50. Voorts was 
hij f 10 sehuidig aan Tan Po Nio, welk bedrag hij moest 
terug betalen in vijf maanclelijksche termijnen van f 3. 
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Verzoekschrift No. 8 van het tweede rapport der Commissie voor de Verzoekschriften . 

(Soangkoepon. ) 
Bij een toko Mas te Soekaboemi had hij f 8 schuld, reeds 

voor het overlijden zijner echtgenoote, voor het aankoopen 
van een gouden ring. 

Bij den geldschieter Horstink te Soekaboemi moest hij een 
leeDing sluiten van f 25, welk bedrag hij in zes maandelijk. 
sche termijnen van f 5 moest aflossen. Al deze personen: 
behooren tot de belastingplichtigen met den zoogenaamden 
grooten aauslag, zoodat hij derhalve met hun belastingen geen 
bemoeienis had. 

Na zijn tewerkstelling te Soekaboemi had hij inderdaad be
moeienis met den aanslag van Y 0 Kim Hoo, waarbij hij voor
stelde om diens belasting voor het jaar 1937 tot f 15 te 
verhoogen. In het jaar 1936, dit is dus tijdens zijn plaatsing 
buiten het ressort van Soekaboemi, was deze belasting op f 6 
per jaar vastgesteld. De commissie voor den aanslag heef. 
zijn voorstel ten deze goedgevonden en de aanslag bleef der
halve gehandhaafd. Het is hem dan ook niet bekend, dat hij 
ooit de hem door zijn chef gegeven opdrachten onuitgevoerd 
liet. Hij heeft zich steeds behoorlijk van zijn plicht gekweten. 

Dat hij schulden maakte, was een gevolg van, force majeure. 
Rij kon zulks onmogelijk vermijç1en. 

Hoedosoewarno is nimmer op de hoogte gesteld van zijn 
tekortkomingen, welke aanleiding tot zijn ontslag zonden 
kunnen geven. Ik vraag mij in dit verband af, waarom hij 
n iet in de gelegenheid werd gesteld om zich terzake te ver
dedigen op grond- van artikel 8 der Straffen- en Beroeps
ordonnantie (Staatsblad 1935 No. 441) . 

Het komt mij voor, dat adressant, gezien de door hem 

(Voorzitter.) 
ondervonden moeilijkheden en teleurstellingen des levens, 
veeleer een welwillend en steun dan ontslag verdiende. Ik 
moge daarom de Commissie voor de Verzoekschriften voor
stellen aan de Regeering in overweging te geven, adressant 
te rehabili teeren door hem in zijn vroegere fnnetie te her
stellen . 

De Voorzitter: Ik kan den heer Soangkoepon antwoorden, 
dat de Commissie voor de Verzoekschriften de gemaakte 
opmerkingen zal overwegen en in een volgende vergadering 
daarop van antwoord zal djenen . 

Geachte medeleden! De agenda is hie.rmede afgehandeld en 
ik wil nog een kort woord spreken. 

Ik ben in de eerste plaats verhengd te mogen constateeren, 
dat het college wederom getoond heeft in staat en bereid te 
zijn, op zeer korten termijn belangrijke wetsontwerpen goed 
te behandelen. 

In de tweede plaats dool ik mijn geachte medeleden mede, 
dat na afloop van deze vergadering het reces ingaat, hetwelk 
zoo ongeveer tot 30 Mei a.s. zal duren. Ik verzoek den leden, 
die de stad verlaten, aan het secretariaat van den Volksraad 
hun adres op te geven, opdat zii bij een eventneele spoed
vergadering te bereiken zijn. 

Ik wensch mijn geachte medeleden genDegelijke dagen en 
een pleizierig reces toe. 

De vergadering W<lrdt te 1.35 nur n.m. gesloten. 



141 

19de VERGADERING - DINSDAG 30 MEI 1939, 

\'.111 den Voorzit.teI' il1 verband met zijn benoeming tot Voorzitter van den Volksraad. - Redevoeringen in verband 
Illet den natuul'ramp op Timor, de viering van het 25-jal'ig bestaan vall de militail'e luchtvaart en het 

overlijden van generaal Snijders. 

19de VERGADERING, 

Ver g a cl C l' i n g v 8 n D j n s cl a g 30 lVI e i 1939. 

(Bljeenl'oepingsuur: 9 voormiddag.) 

Rede van den Voorzitter in verband mct zijn benoeming 
tot Voorzitter van den Volksraad. - Redevoeringen in verband 
met de natuurramp op Timor, de viering van het 25-jarig 
bestaan van de militairc luchtmacht en het o\'erlijden van 
generaal Snijders. - Ingekomen stukkeIl. - Mededeeling vau 
llcn Voorzitter omtrent de nadere samenstelling van de Com
missie tot onderzoek van de geloofsbrieven van nog niet toe
gelaten leden. - \Vijziging en aanvulling Volksraadpositie
regeJiJlg enz. (O nd. 71). - Voorzieningen i.v.m. de afscl1affing 
van den naam VHIl afdeeling voor residcntsressorten op Java 
en Madoel'a (O nd, 144), - Wijziging regeling bezoJdigingen 
Volksraadspcl'soneel (Ond, 14 ii) , - Verruiming toezicht 
ovel' de gedragingen del' practizijns en wijziging van de uit
oefening van dat toezicht (Ond, 1:19), - Verzoeksehrift 
No, S "all het twecde rapport der Commissie voor de Verzoek
,elll'ii'lcn, - Del"1c> I'appol'( del' Commissie voor de Verzoek
schriften. 

Voorzitter : de heer MI', J, A, JONKMAN, 

De IJI'esentielijst is geteekend dool' 16 leden, te weten 
de leden: 

Yan Al'dcnnc, B laauw, Van Helsdingen, Jonkman, Kan, 
Kal't owisast 1'0, Kerstens. Roep, Soangkoepon, Soctardjo, 8081'0-
hadikoesoemo, 1'hamrin, Verboom, De Villeneuve, ' Viwoho en 
Yo Heng Kam. 

Regeeringsgemaohtigden de heel'en : Enthoven, Hartevelt, 
Vel'lloeff en De Waal, 

Oe Voorzit t er : (leachte Medeleden ! Ik opeu deze verga
dcring . 

. Alvorens tot de afhandeling van onzen VOOl' vandaag vast
gCf:;telden. 1'oostel' vun werkzaamheden uver te gaan, moge ik 
een oogcnblik Uw aandacht vragen voor mijn ben 0 e min go 
tot I i d, te ven s Voo I' zit tel' van d e u V 0 I k s
J' êl ad,' a n ~ ede r I a n d s c h - 111 d i ë, zoowcl voor den 
duur van het aanstaande vierjnl'ige tijdperk als voor den nog 
overgebleven t lid \'an de afloopende periode, 

\~ÓÓl' a lles is het mij ecn behoefte, hiel' mijn hoogst ee L'bi c~ 
digen délllk uit te slH'eken voor he t vertrouwen, bij deze benoe
ming dool' H. M, de Koningin in mij gesteld, 

Het feit, dat de henoeming van den YolksL'aadsvool'zittcr be
hool,t tot die benoemingen, welke de Indische Stnalregeling 
aan de Kroon heeft voorbehouden, herinnert mij niet alleen aan 
de onafhankelijke positie, dool' de wet in ons staatsbestel aan 
den Volk,,'aad toegekend, doeh heeft voor mij ook _ in hel 
bijzonder om het staatkundig aanzien eener benoeming tot 
Volksraadsvoorzitter - een meer persoonlijke beteekenis, welke 
ik U aan de hand van een tweetal uitspraken vun prof. Van 
Vollen'hovcn moge bclichten, 

Hij ee,n rede c100r dezen in 1932 voor de Bataviasche 
studente n gehoucl <,n o\'el' "de poëzie in het recht" heeft hij 
gezegd: 

"l\[en zie niet voorbij, wat een waarde het ontzag, de 
eerbied en d e aanhankelijkheid jegens beproefde inzet-
1 ing-en }whhen IUlJl - zooals ieder d<'lt inziet - voor de 
pl,lills "1111 het lIuis \'a n Oranje in 's Lands bestel." 

DHI inzich l en die gevoelens deelende, heb ik - ondHnks 
vel'standel ijke overweging van de ministerieele verantwoor
c1elijl<heid - toch in mijn hart da.nkbaal' mij rekenschap 
ervan gegeven. dat mUn benoeming blijkens het mij daarvan 
uitgereikt besluit dool' \ Vilhelmina, bij de gratie Gods 

ITandelingon. Zittjllg~jflar 1938-]939. 

(Voorzitter, ) 
Koningin del' Nederlandcn, Prinses van Oranje-Nassau enz, 
enz, goed gevonden is, 

En opziende tegen de moeilijkheden, Hnn deze nieuwe tunk 
verbonden, staat mij een anderc uitspraak van pl'of. VUIl 

Vollen hoven voor den geest, WlHI!' dcze JIJ een Gids-nrtikel 
van 1913 over Clysbert K",'ol van Hogendorp wijst op de 
"onuitputbare schatkamer van nationale kracht", welke in 
Nederland Oranje wezen kan, Uit deze schatkamer hoop 
ook ik - VOor mijn taak - te kunnen putten om de moeilijk
heden, welke mij wachten, te oH't'winnen. 

Zeel' erkentelijk, Mijne H ecren, ben ik den Yolksl'aad, dat 
het College mij wederom wel een plaats heeft willen geven 
op de aanbeveling, welke het met het oog op de vervulling 
van het voorzitterschap heeft opgemankt. Dat mijn benoe
ming toch - en ik doel ook hicl' op staatkund ige ovcrwe
gingen - onder mijn gcachte medeleden aan Indou esische 
zijde teleurstelling wekken moest, hegl'ijp en respecteer ik 
volkomen, Naast hun overtuiging heeft cchtel' - ook \'01-
gens mijn inzicht - een nndere overtuiging recht van beshwll. 

1tfet groote waardeering moge ik hier nl mijn hoog geachte 
ambtsvoorgangel's herdenken, verzekerende, dat ik het voor
beeld, door hcn g.egeven, zoo goed mij moge lijk is volgen 
zal en dat ik de voorlichting, welke verscheidenen hunner 
mij na mÁjn benoeming reeds hebben geschonken en nog wel 
zullen willen schenken, gaarne tel' harte nemen zal. 

Tcnslotte dank ik mijn zeel' geachte medeleden, de heeren 
Koesoemo Oetoyo en Roep, voor den arbeid, welken zij als 
plaatsvervangende voorzitters onderscheidenlijk va n den 
Volksraad en van het College \"111 Gedelegeerden lusschen 
het nÎtreden V,lIl mUn lantsten HllIhts\'ooqmng-el' en' mijn 
optl'eclcil wel hebben willen \'c l'I'icht en. 

Aldus, Uijne H eeren, ben ik in Uw midden tel'uggekeerd, 
in de hoop, Uw samenwerking en die van den t1ieuwen Volks
raad te verwerven tot vervulling van de taak waarvool' wij 
zijn gesteld , 

(1' eek e 11 en\' a n ins t e In min g.) 

Alvorens verder tot cic bl'h<ll1d(llin~:!' del' in/.!'f'koltlcn .r.;lllhkcn 
OVC1' te gaan, moot ik de a <I n d ft C h t ,." ag c n \. 0 0 " 

een drietal recente gebeut·tenissell, clie llezf' 
aandacht \'el'dienen. 

Aangezien aUc drie dezo gCbCUltl'lIis~cl1: ue natllUl'nllnp 
in Timor, de viering vun het 25-jal'ig- h('staan ",lil de "Militaire 
Luchtmacht en de herdellking dcl' daal'bij ge"llIen diegct's, 
en het o\-crl\jden Yall gencraal Snijders, OIiS stellen tegen
ovel' den dood. yerzoek ik U zich van uw :letels te willen 
verheffen en mijn woorden staande aan te hooren. 

In clen tijd, Mijne H ceren, dat het College op reces was, 
heeft een \'el'schrikkelijke natuUJ'l'amp het oostelijk gedeelte 
van het ~ederlandseh dcel van het ei land Timor, in het 
bijzonder in de buurt van het landschap Beloe, getroffen, 
Ik weet te spreken namenS' U allen en namens den geheelen 
Volksraad, wanneer ik onze diepe deelneming betuig voor 
de menscheulevens, ctie daarbij zUn te betreuren 011 de groote 
rnaterieele schade, welke is aangericht. 

Ik weet ook namens U allen te spreken, WHnneer ik hier 
een woord van dank spreek voor de belangstel1ing, dool' 
verschillende leden del' Eerste Kam er aan deze Ind ische 
natuluramp geschonken. 

Het tweede feit, dat ik al noelllde, is de herdenking ,-an 
het 2fi-j:n>ig bestaan dcl' Lncht\'tlal'h1fd('('lin~ nw het 
Koninklijk NedeL'hmdseh·lndiseh legcl'. Ook de Yolksl'è.lHd 
biedt haar, en boven haar den Legel'collllllandunt, zij n geluk
wenschen aan. Ook wij zijn erkentelijk, in het belang vaLl 
de landsverdediging, voor de ontwikkeling en de kracht van 
dit nieuwe wapen. Ook b\j ons lecft de ernstige verwachting, 
dat ook dit wapen, zoo goed mogel\jk uitp;crust en geoefend, 
en dool' moed, beleid en trouw bezielrl, indien het ooit nooelig 



142 

19de VERGADERING - DINSDAG 30 MEI 1939. 

Red"'oeringen in verband met den natuurramp op Timor, de viering van het 25-jarig bestaan van de militaire luchtvaart 
en het overlijden va n generaal Snijders. - Ingekomen stukken. 

(Regeeringsgema.chtigde voor Algemeene Zaken.) 
mocht zijn, - wat God verhoede - voor de verdediging van 
land en volk tot en met het uiterste zijn plicht zal vervullen. 

Zij, die bij dit wapeu dienen, stellen hun leven echter niet 
alleen in tijd van oorlog ter beschikking. In tijd van vrede 
ontmoet de dienstvervulling bij dit wapen wellicht grooter 
levensgevaar dan in eenig ander beroep. 

H et is daarom, dat de viering van dit 25-jal'ig bestaan ge
paard moet gaan met het eeren van de nagedachtenis van, hen, 
dio voor de ontwikkeling van hun wapen gevallen zijn. 

Wij hebben bovend ien eerbiedig een laatsten groet te brengen 
aan generaal COl'nelis Jacobus Snijders. Weliswaar lag het 
zwaartepunt van zijn werkzaamheden in Nederland, doch als 
opperbevelhebber van land- en zeemacht gedurende den gan
schen wereldoodog heeft generaal Snijders de vrede en de 
zelfstandi~heid bewaard niet alleen voor het Rijk in Europa, 
doch tegelijk voor het geheele Koninkrijk. 

Bovendien heeft hij bij zijn arbeid in het belang "l"an de 
Nederlandsehe luchtvaart in het bijzonder bijgcdm~en tot de 
ontwikkeling zoowel van het luchtverkeer tusschcn Kcclcrland 
en Indië als van het luchtverkeer binnen Indië en van Indië 
nit. Aldus heeft ook Nederlandsch-Indië zich aan te slni ten 
bij de laatste hulde, generaal Snijders betnigd. 

Te zijner ccre moge ik in deze vergaderzaal herinneren aan 
de bewoordingen, waarin het Koninklijk Beslu it van 9 Novem~ 
ber 1918 hem op de meest eervolle wijze ontslag uit den mili
taÎl'en dienst verleende: de bijzondere dank werd hem betuigd 
voor de uitnemende diensten., door hem aan H. 111. de Koningin 
en aan den Lande in verschillende gewichtige betrekkingen en 
in buitengewoon moeilijke Olustand4:heden bewezen. 

Herdenken wij dus, l\Iijne Heeren, naast hen die getroffen 
zijn op Timor, in de tweede plaats de militaire vliegers die 
voor Vorst en Vaderland het leven hebben gelaten en in de 
derde 1)laats generaal Snijders, die na een lc\'en. welbesteed 
in dienst van net Kon inkrijk, uit. ons midden is heengegaan, 
en laten wij ons werk hervatten , bereid en vastberaden ieder 
voor OllS deel, naar onze wijze en naar onze krachten, -het ver~ 
heven voorbeeld der vliegers en ,generaal Snijders te volgen 
onder alle omstandi~hcdE'n. 

De heer Hartevelt, Regeeringsgemachtigde voor Algemeene 
Zaken: Mijnheer de Voorzitter! Gaame sluit ik mij namens 
de Regeering aan bij de gevoelvolle woorden door U, 
Mijnheer de Voorzitter, zoo juist aan de ernstige natuurramp, 
welke Timor getroffen beeft, aan de dood en van onze militaire 
luchtmacht en aan wijlen generaal Snijders gewijd. Diepe 
deel nemi ng heeft ook de Regeering vervnld bij het vernemen 
van de ramp, die Timor getroffen heeft. Zij stemt in met de 
gedachten, l\1ijnheer de Voorzitter, omtrent het wezen van 
ouze militaire luchtmacht en de haar opgelegde taak, door U 
uitgesproken, en eert met U de dooden, die de arbeid bij deze 
luchtmacht reeds gevergd heeft. Ook Uw woorden, lIIijnheer 
de Voorzitter, omtrcnt generaal Snijders maakt Zij tot de hare. 

De Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De \"olgende Regeeringsbrieven en ~beschikkingen: 
]. Knbinetsb rieven van den aonverllenr~Genel'aal van 26, 

26 en 28 April en ,'an 8 Mei 1939 Nos. 9. 20. 20 en 4, t er aan
bieding van: 
a. drie ontwerp~ol'donnanties tot instelling van de groeps~ 

gemeenschap Palembang, tot regeling van de verkiezing 
van de vertegenwoordigers del' volkshoofden in den 
Palembang~raad en tot 881l\'ulling en wijziging van de 
groepsgemeenschapsordonnantie (Ond. 140) ; 

b. een ontwerp~ordonnantie tot w\jziging en aanvulling van 
de ordonnantie tot regeling van de armen zorg (Ond. 1(0) ; 

c. een ontwerp~ordonnantie tot wijziging van de schepen~ 
o,-donnantie 1935 (Ond. 1(1); 

d . een ontwerp-ordonnantie, strekkende tot wlJZIgmg en 
aanvulüng van het pensioenreglement voor bijzondere 
leerkrachten (Ond. 153). 

2. Brief van den lsten Gou vernemellts Secretaris van 
9 Mei 1939 No. 838/B, ter aanbieding van een mededeeling 
betreffende den arbeid van de Commissie voor de Ecol1omi~ 
sche samenwerking 1938 (Ond. 1(2) . 

De stukken zijn gedrukt. 

3. Kabinetsbrieven van den Gouvel'neur~Oeneraa l van 
20 April 1939 Nos. 26 en 28 en van 8 en 13 Mei 1939 Nos. 22 
en 40, houdende mededeeling, dat zijn vastgesteld: 
a. de ordonnantie tot nadere wijzigulg en aanvulling van de 

voorschriften betreffende de heffing en invordering van 
locale belastingen (Ond. 114); 

b. de o-z:donnanties tot herzienint'l' en hernieuwde afkondi
ging van onderscheidenlijk de .. landrente-ordonnantie 
1927", de "Bali-] andl'ente~ordol1nantie". de "Celebes
landrente-ordonnantie" en de "Bol'n eo-landl' ente~ol'don
nantie" (Ond. S6 ) ; 

c. de ordonnantie houdende vaststelling van een ongeval
lenregeling (Ond. 37); 

d. de ordonnanties strekkende tot 
a. het voorkomen vnn prijsopd rijving van goederen, 

diensten of huren; 
b. een verruiming van artikel 88 van de OrdOllllanUe van 

31 Jun 1920 (Stbl. No. 574) ; 
c. een wijziging van de crisis~uitvoerordonnantie 1933 

(Ond. 147). 
4. Brief van den 1sten Gouvernements Secretaris van 11 

Mei 1939 No. 866a1B betreffende de voortzetting van de im
porteurslicentieering t.a.v. verschil lende groepen van metaal
waren. 

5. Besluit van den Gouverneur-Generaal V<lIl 20 April 
1939 No. 27 tot nadere wijziging en aanvulling van de 
B.B.L. 1938. 

6. Als voren van ~2 April 1939, No. 16, houdende inter
neering van Sendang. 

7. Als voren van 24 April 1939 No. 16, houdende mach
tiging, krachteus artikel 105 J . S., aan den directeur van 
Verkeer en Waterstaat om te beschikken over de "l> de be
grooting voor 1939 opgebrachte fondsen vaal' clen aanleg 
van startbanen op het vliegveld Kemajoran. 

8. Als vor en van 26 April 1939 No. 18, houd ende verbod 
tot het drukken, uitgeven en verspreiden van het te Batavia 
verschijnend Chineesch dagblad .. Sin Po" (C hinecsche editie) 
voor den duur van 8 dagen. 

9. Als voren van 27 April 1939 No. I, houdende aan tce
kening, dat de heer Mr. J. A. Jonkman, benoemd tot lid 
tevens Voorzitter van den Volksraad, op 27 April 1939 ten 
overstaan van de;n Gouvernenl'~Generaa l den voorschreven 
ambtseed heeft afgelegd. 

10. Als voren van 8 1.1ei 1939 No. lz, houdende benoeming 
van leden voor den nieuwen Volksl'aad. 

11. 11 Is vOren va IJ 9 Mei 1939 No. 15, houden de vaststel
ling van een regeerillgsvel'ordenillg, ter uitvoering van arti
kel 18, 2de lid van het "Reglement op het verIeenen van 
pensioen aan weduwen van niet-Europeesche burgerlijke 
ambtenaren" . 

12. Als voren van 13 Mei 1939 No. 52, houd ende benoeming 
van Dr. C. Coolhaas, Prof. Dr, Ir. C. P. Mom en Dr. Ir. 
G. Otten tot lid van den Natul1rwetellschappelijkcn Raad van 
K ederlalldsch-Indië. 

De sub 3 t lm 12 genoem,de stukken worden ter i.nzage ge~ 
Ie gd ter secretarie van den Volksraad. 

B . De volgende ter kennisneming ontvangen bescheiden: 
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Ingekom en stukken - l\[ededeeling van den Voorzitter omtrent de nadere samenstelling van de Commissie tot onderzoek 
Vflil de geloofsbrieven van nog niet toegelaten leden. - Wijziging en aau\"ulling Volksraadpositicr"cgeling enz. (Ond. 7 1 ) . 

1. VIQol'loopig o\'erzicht van de Landsmiddelen over :Maart 
1939, aangehoden door de generale thesaurie. 

2. Bmi ll1it n1l1 dcn Directeur van Billnen landsch Bestuur 
van 21 April 1939 No. BR 6/4/24, houdende aanteekoning, dat 
van de bij vel·schillende besluiten uit de opbrengst van het 
bUzonder uitvoerrecht op bevolkingsrubber beschikbaargesteldo 
bed ragen in totaa l f 2356.20 onverbrnikt zijn gebleven en in 
's l .. ands kas gestol't. 

3. Brief van den Directeur van Economische Zaken van 
22 Api·i1 1939 )[0. 6593/A ter aanbieding van een opgave van 
de dool' het d~pal'tel11ent nm Economische Zaken uitgegevell 
puhlieaties in 1938 t/m Jlaa rt 1939. 

,I. :\feded~ling \·an den heer G. A. W. Ch. de Haze Win
kelman van 29 A_pril 1939, dat h\j z\1n mnbt van gouverneur 
\·all de Groote Oost heeft "a1,,·aard . 

5. Besluit nlll den (:ouH'rneur van Borneo van 10 ?l1:ci 
1939 No. BB/Al 1j316, honclencle ,",lststelling van de indeelin g 
van de residenties Westel'afdeel ing van Borneo en Zuider- en 
Oosterafdcelin,g- vHn Borneo, 

6. Brief. van den secretm'is van den Kolonisatieraad van 
15 Mei 1939 ;.10. 126/1119, ter aanbieding van een 62-tnl exem
plftren VBn het \'erslag van den Kolonisatieraad over 1938, 

7. Bl"ict nlll W. Rijkee van 5 April 1939, ter aanbieding 
van een exemplaar va n het werkje "Ste1nJnen en stemmijlgen 
ui t de c1esll". 

8. ~lotie nlll een besloten vergadering van Inheemschc in
tellectueelen te H octanopan nopens toekenning van h et actief 
kiesrecht Hao koet'ia-, ncgeri-, looat- en kampocll.ghoofden. 

9. ~rot ie van eeH volksvergaderin g te Soekoel' (~fanado ) 
betreffende de Y('~I'hetel'ing vun het yolksinkollwll in cle )[jna
hassa, 

10. " el"zoeksc/lI·ifl van een 50-tal Atjehers, houdende \·el·· 
zoek tot wederinstelling van het sultanaat Atjeh. 

11. Afschrift van een verzoekschrift van werk/oozen aan 
den GOllVel'nelll'-Genel'aal, gedagteekend ~leester-Cornelis 15 
" lei 1939 inzake hct werkloozenvraagstuk. 

12. A fse/u'i ft Vlll1 een vel'zoekschrift, gedagteekend Batn
via.-C. 24 Jl1ntUll'i 19:39, V,lll nmbtelHlI'en bU het I'eproductie
h(>(1r~jf vnn <!PIl tnpngl';\fis(,llf'll dienst flflll den OOUVel'l1(,\ll'

Generaal , betreffcnde hun posiliel'egeling. 
l 3. Afschrift vall een verzoekschrift, gedagteekenc1 Soera

kat·ta 15 Mei 1939, van het hoofdbestuur van de P. P . D. P. 
aan den Gouverneur-Generaal, onder anderen om intensiever 
bestrijding van de prostitutie en verklaring van den Vrijdag 
tot een vrijen dag voor de penghoeloe's bU de landraden . 

De stukken wOl'den tel' inzage gelegd ter secretarie van 
·den Volksl'and. 

c. 
1. 

Indi ë 
2. 
3. 

tOVC l' 

De yolg'ende verslagen: 
Alg'clll('efl \'(,l'slag van het onderwijs in Nederlandseh-· 
ovel" het sehooljaal" 1936-1937. 
l~ e l's l e Yf'J'SJIlg' van de kampongvel'betel'ingscollllllissic . 
VeJ's lag VIlIl de postspaarbank in Nec1el'landseh-Inclië 

1938. 
4. Vel'slag nln de informeele besprekingen betreffende de 

\rel'ecnvoudiging' "<lil het duul'teon derzoek te Bntavia en het 
"cl'g'cltjl,cncl dUUI'teonderzoek ten behoeve van de stand
pluntstoelngell ('ld('I':-; in den al'chi pel. 

De verslag'<'11 worden opgrnomcn in de boekerii vfln den 
Volksraad. 

De Voorzitter: Ik deel het College mede, dat - zoonIs U 
kort!(clcden selll·ifteliik is bericht - deC 0 m mi s s i e tot 
onderzoek van de geloofsbrieven van de 
nog to e te IH ten leden van den nieuwen 
Volkst'anel nuclei' dool' mij i s same n geste ld 
uit de heel'en De Villeneuve, Yo Hen~ Kam en ~foeli a. 

(Soangkoepon.) 
Aan de orde is de behandeling van een 

v ij f talon t w e l' IJ e n van 0 I' don n a n tie s 0 n der
scheiden l ijk strekkende tot; 
Ct, nadere wijzjging on aanvulling van de 

"V 0 I k s r a a d pos i tie I" e ge l i n g 1926" (1 n dis c h 
Staatsblad 1926 No. 453); 

b, nadere aanvulling van de Provincie
or cl 0 n n a n tie (S t a a t s b I a d 1924 No. 78) ; 

c. 11 a del' e a a n v u I I i n g van cl eSt a d s ge m e e 11 t e, 
ordonnantie (Staatsb lad 1926 No. 365); 

d. nadere aanvulling van de Uegentschaps
ordonnantie (Staatsb lad 1924 )[0.79) ; 

e. n a der e a a n v 1I I I i n g van cl e IJ 0 ca l e Ra den -
or do II na n tie (S t a at s b I a d 1905 No. 181); 

een . e II a n cl e r o. IJl. ll1 e t bet l' e k kin g tot cl e 
pen S lO e n S a a n S p l' a k c 11 v a 11 h C 11 , 11 11 11 wie b ij 
van 1'egeel'ingswege vastgestelde regie
men ten zoo cl a n i g e a a n s p rak e nwo l' den v e r
le end. (Ond. 71.) 

De heer Soangkoepon: Myllh ee l· de Voorzi tter! Het is 
voor mij eeu moeilijke taak de voorli ggende ontwerp-ordonnan
ties ~n beschouwing te nemen, omdat de ontwerpen gelden 
l'egellTlgen, rakende de positie van de leelen van onzen raad, 
waartoe ik zelf uehoor, want allicht wordt mij daardoor st raks 
het verwijt naar bet hoofd geslingerd, dat ik hierbij voor mijn 
eigen belangen spreek. 

Ik YTaag mij echter in dit verband af, of het clan zoo ver
keerd is, om in het onderwel'pclUke g-eval voor eigen belanll'cn 
te pleitell. neze n,.18g moet ik ontkennend beantwoord~n, 
omdat. nlshelwal'e als een natuun\'et geldt , dat zij, di.e zich
zelf met kunnen helpen, ook niet in SltHlt zul len zUn 311clel'en 
te helpen . 

Hierbii komt nog de omstandigheid, dat deze ontwerp
ordonnanties krachtens de wet ons tel' overweging zijn aan
geboden. 

Ik zal t rHchten hied)ij zoo objectief mogenjk te zijn j ik zal 
niet aa n Q'e\(' 11 hol' c1l'ze kwestie door de "Rcrrccl'lnrr l)l'ecics . e e 
Ull.'lIt te worden geregeld, ik zal HIerhts de wonderlUke VCl'

andel'ing in de wanl'clecl'ing nll1 de posit ic \'<1n de Volksl'uacls
leden van "toen" cn "nu" in nadere beschouwing n emen, 

Wat aangaat de ontwerpen b t/m e kan ik my mct de Regee
ring vereenigen. Ten aanzien van de onhverp-ordollnantie, 
strekkende tot nadere wijziging en aanvulling van de Volks
l'aadpositieregeling 1926 zon ik het \'olgende onder de aan
dacht der Regeel'ing willen brengen, 

'Vanneet' ik deze ontwerp-ordonnantie onder de ooO'en 
krijg dan overstelpt mij weemoed, eell weemoed, die bU ~nij 
het gevoel verwekt, alsof ik hoc lnngel' hoe meel' van de 
Regeering verwijderd sta. Ik heb het gcvoel, alsof de leden 
van den Volksl'and geen meclrwel'kel's van de "Regeering zijn 
doch tc~enstanders, vijanden. 

!î< spra k van "weemoed ", l\'f\jnheel' de Voorzitter omdat 
de Regeering vóór het jaar 1927 ande l'e en betere ma~tstaven 
heert \langenomen voor de waardeel'ing van degenen, die in de 
positie van volksvertegenwoordigers in onzen raad hebben 
verkeerd. Zoo was de Regecl'ing toen van oordeel, dat: 
(I. aan de Volksraadsleden o.a. den titel van Hoogedel

gestrenge behoorde te worden vel'leend en als gevolg 
daarvan aan de uit hun midden gekozen gedelegeerden, 
wiel' waardigheid gcl~ikgesteld wordt met di e- van hoofd
ambtenaren en een meel' r epl'esentatief kat'uktel' draagt. 
ecn maandelUksche toelngc van .f lOOO diende te worden 
toegekend j 

b. deze leden in het genot nln een zit t ing'g'cld van .f 30 voor 
eiken zittingdag moesten wOl'cl en gesteld j 

c. YOOI' eiken zittilq.rdilg' f 2 VOOl' v{,l'voe t'skosten naar het 
Yolksl'aadsgeuollw Bloest wOl'den g'ege~-ell;-
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d. voor de leden, die buiten Batavia-C. wonen, bovendien een 

vergoeding van verblijfkosten van tusschen f 10 en f 15 
per dag, gedurende de Volksraadzittingen, moest worden 
uitgekeerd; 

e. VOOr landsdienaren, leden van den Volksraad, de tijd ge
durende het lidmaatschap V/lJl den Volksraad, zoomede het 
lidmaatschap van het College van Gedelegeerden, ten volle 
meegeteld moest worden als diensttijd, geldig voor wedde
verhooging en pensioen j 

j. de maandelijksche toelage, toegekend aan de landsdienaren, 
leden van het College van Gedelegeerden, moest gelden als 
bezoldiging voor de toepassing van de pensioenreglementen 
voor burgerlijke en militaire landsdienaren, zoomede van de 
reglementen voor de weduwen- en weezenfondsen vao bur
gerlijke en militaire landsdienaren. 

Deze faciliteiten zijn den Volksraadsleden verleend ter ver
zekering van hun onafhankelijkheid, welke noodig is voor de 
vervulling van hun taak, overeenkomstig artikel 59 der 
Indische Staatsregeling. 

Dat in het lidmaatschap van den Volksraad veel voetangels 
en klemmen liggen heeft de Regeering volmondig erkend door 
het doen bestaan van artikel 66 der Indische Staatsregeling. 

Thans, d.i. twaalf jaar later, komt de herwam'deering van 
deze waardigheid van de leden ·op een andere en slechtere 
manier tot uiting. Zoodoende wordt: 
a. de titel van Hoogedelgestrenge voor de leden van het College 

van Gedelegeerden op f 800 per maand gewaardeerd, terwijl 
dezelfde titel voor burgerlijke ambtenaren volgens de B.B.L. 
1938 op f 900 per maand wordt getaxeerd; 

b. het zittinggeld van f 30 wordt verminderd en veranderd 
in een jaargeld van f 2 100 ; 

c. het bedrag van f 2, per dag voor transportkosten wordt 
afgeschaft, 

d. de verblijfkosten van de leden, die bniten Batavia wonen, 
wordetl vel'minderd en el' wordt op bekjllibbeld; voor 
enkele van onze geachte medeleden wordt deze vergoe
ding tot mijn leedwezen omgezet in gerechtelijke ver
volgingen; 

e. de maandelijksche toelage van de leden van het College 
va.u Gedelegeerden wordt niet meer aangenomen als 
grondslag voor de berekening van het pensioen voor ge
wezen landsdienaren, die dit lidmaatscbap op grond van 
artikel 18 der Volksraadpositieregeling hebben aanvaard. 

U ziet, Mijnheer de Voorzitter, dat de leden van den 
Volksraad inzake de waardeering van de zijde der Regee
ring aan lager wal zijn geraakt. 

Door de verandering ' van artikel 23 van de bestaande 
Volksraadpositieregeling 1926 op de door de Regeering voor
gestelde wijze, treft men de meeste Inheemscbe leden van 

-bet College van Gedelegeerden, die te voren landsdienaren 
waren, het sterkst, omdat deze leden Îll hun ambtelijke loop
baan nimmer, of heel zelden een bezoldiging van f 800 per 
maand zullen hebben genoten. 

Door dit voorstel van de Regeering wordt bij mij 
de indruk gevestigd, dat deze regeling in het leven wordt 
geroepen , om de lnheemsche leden van den Volks raad te doen 
beseffen, dat zij in dezen raad een toontje lager moeten 
zingen dan hun geachte Noderlandsche medeleden; op de 
mind erwaal'di ge standing vnn (1f' Tnhppm~whp, lc(lf'n mopt ook 
in onzen raad op deze wijze een stempel worden gedrukt; 
ook in onzen raad moet het rasonderscheid worden gehand
haafd, al tracht meu dit op de een of andere wijze te camou
fleeron . 

. Ik kan mU niet aan den indruk onth'ekken, dat de Regee
rlllg het land heeft aan de lnheemsche leden van den Volks
raad. 

De Voorzitter: Ik verzoek het geachte lid zich te willen 
matigen bij het maken van een tegenstelling tusschen den 
Volksraad en de Regeering. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Het gaat 
hier om mijn indrnk, dien ik hier bekend wil stellen. 

In de Memorie van Antwoord heeft de Regeering O.a. het 
volg.ende gezegd: 

"Voorop dient te worden gesteld, dat naar het oordeel 
der Regeering met de voorzieningeTl, welke reeds in d 
Volksraadpositieregeling voorkomen, aangeVlIld met die,. 
waarvan thans opnemi.ng in die regeling wordt voorgesteld , 
een alleszins bevredigende oplossing is verkregen, wijl de 
'landsdienaren en andere personen, aan wie van lands~ 
\Vege pensioenen kunnen worden verleend, door de aan· 
vaarding van het lidmaatschap van den Volksraad of van 
het College van Gedelegeerden met betrekking tol hun 
pensioensvoornitzichten geen nadeel zullen ondervinden " . 

Maar de Regeering miskent blijkbaar het best aan van an
dere nadeelen, welke verbonden zijn aan het aanvaarden van 
het lidmaatschap van den Volksraad. Zij vergeet, welke na
deelige gevolgen bijv. ons geacht medelid, de heer Jahja , als 
landsdienaar heeft ondervonden als gevolg van de juiste ver
vulling van zijn taak en plichten als lid van den Volksraad. 
De verhouding en de maatschappelijke verplichtingen van een 
Volksraadslid, zelfs van een ex-Volksraadslid, ten opzichte 
van onze gemeenschap zijn immers geheel and ers gewol'den 
dan die van een gewoon burger. Er zijn vel e mOl'eele, zede
lijke en maatschappeltjkc verplichtingen, waara an een Volks
raadslid zich niet IH1Jl onttrekken, zonder schade te doen aan 
het prestige en het aanzien van het lidmaatschap van den 
Volksraad. 

Ik betreur daarom het afwijzend standpunt der Regeering 
ten aanzien van de onzerzijds gedane suggestie om na een be
paalden zittingsdunr van b.v. vier jaren als gedelegeerde de 
in deze functie geuoten inkomsten te la~en gelden als pensioen
grondslag, hetgeen het tornen aan de reeds toegekende en 
verkregen rechten van de leden van het College van Gedele
geerden en dientengevolge de "erIllindering van de .waar
deering der posi tic van deze gedelegeerden in onze maat
schappelijke sameuleving weer eenigermate zou vergoeden. 
Deze ontwerp-ordonnantie kan dus gevoeglijk als een posi tie
verslechtering van dd leden - vooral van de Inhcemsche leden 
van den Volksraad ...:.. worden beschouwd. Hebben de Volks
raadsleden het verdiend, om met speldeprikken te worden 
behandeld' 

Nu de positie van de leden van den Volksraad op velerlei 
wijze is neergehaald, vraag ik mij af, of· dat alles niet van 
nadeeligen invloed kan z~jn op de verrichtingen vall de leden 
van den Volksraad . Zou dit alles niet tot onverschilligheid 
cn moedeloosheid van de leden kunnen leiden, afgescheiden 
nog van de omstandigheid, dat daardoor de arbeid in den 
Volksraad als een ondankbaar werk moet worden aangemerkt t 

"Ten aanzien van de opmerkingen met betrekking tot 
de toekenning van een afzonderlijk pensioen aan gedele
geerden van den Volksraad, zij medegedeeld, dat het 
vraagstuk betreffende het verleenen van dergelijke pen
·sioenen, welke ook aan de leden van dit college, die geen 
aanspraken op pensioen van Overheidswege hebben, zou
den moeten worden verleend, buiten het kader van de 
onderhavige voorgestelde voorzieningen valt." 

Aldus de Regeering. 
Ik beaam dit, Mijnheer de Voorzitter, doch het treffen van 

een pensioenregeling voor alle leden van den Volksraad naar 
analogie met die van de leden van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal in Nederland is zeker billijk en rechtvaardig. 

In dit verband moge ik hopen, dat de Regeerillg deze 
kwestie in nadere beschouwing zal willen nemen . 

Waar aan de leden van het vertegenwoordigend lichaam , 
de Tweede Kamer der Staten-Generaal in Nederland, ook 
pensioenen worden toegekend, ligt het mijns inziens in de 
lijn, dat de Regeering aan mijn suggestie gevolg zou geven. 
Het moge waar zijn, dat de Tweede Kamer een parlement 
is, terwijl de Volksraad daarentegen slechts een adviescollege 
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(Va.n Helsdingen, Roep, Kerstens.) 
is, de inlcnsitejt, het karakter en de omvangrijkheid van den 
arbeid del' beide lichamen ten opzichte van het dienen der 
algemeene belangen zijn dezelfde. 

Den a [trede nden leden van de Tweede Kamer is bij 
artikel 92 del' Grondwet een pensioen van .f 150 's jaars voor 
elk jaar, gedlll'ende hetwelk zij lid del' Kamer waren tot een 
maximum van .f 3000 verzekerd. 

'Vam'om zou zulk een regeling wet in het leven kunnen 
worden geroepen, indien men ten minste tegenover de leden 
van den Volksraad rechtvaardig wil zijn! 

~!(o~e mijn hoop door de Regeering tot verwezen lijking 
worden gebl·acht. 

De heel' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter. Het 
was niet mijn voornemen bij dit onderwerp te. spreken, maar 
de rede van ons geachtmedelid, den heer Soangkoepon, dwingt 
mij - en ik twijfel er niet aan of ik doe zulks ook namens velen 
mijner medeleden, misschien namens het geheele college, 
- liler openlijk een woord van protest te uiten tegen de 
wijze, waarop de heer Soangkoepon dit onderwerp hier heeft 
behandeld, ................. . 

(De heer D e V i I Ie n e u v e: Zeer juist! ) 
.. ............. een woord van protest ten aanzien van de wijze 

van voorstelling van de materieele positie van de leden van 
den Volksraad, waarbij volkomen nllskend is de diepe en groote 
crnst van de crisis, waarvan niet alleen de leden van den 
Volksraad, maal' alle ambtenar en en de geheele Indische samen
leving, den wem'slag hebben ondervonden. 

(De heel' Soa n ~ koe pon: Ik heb alleen feiten gecon
stateerd.) 

Het zou allerminst voor den Volksraad pleiten, wanneer 
hij niet van harte gaarne had meegewerkt om ook de finan
cieele positie van zUn leden achteruit te brengen, waar de 
f inancieele omstand igJJed en van het land zulks vereischen . 

Tn de' tweede plaats zou ik een woord van protest willen 
nitell ttlrt hetJ'ekking- tot de verklaring omt l'ent den indruk, 
dien dr hrel' SOHIig-koepoll meende te hehben vel'1<I'cg'cn. van 
ue lH\\ldinp:; van c\C' R!.'p;(,{,l'ing tPI1 opzichte V:ln de leden van 
den Volksl'nad, waal' hij daul'bti specia.al op den vOOJ'grond 
heeft gesteld, dat de houdin~ van de Regeering tegenover 
de Europeesche leden anders zou zijn clan tegenover de ln
heemsche leden en de Inh eemsche leden in het bijzonder niet 
bij de Regeering gewild zouden zijn. Ook tegen dit lnatste 
woord wensch ik een ernstig protest uit te spreken. 

De heel' Roep : Mijnheer de VoorzitteJ'! Ik sluit mij vol
komen aan bij de trekking van de woorden vfln den l1eer 
Van Helsdingen. Indien de heer Soangkoepon zich beperkt 
had tot het ten gehoorc brengen van zal,c}\jkc mceningsv€'l'
schillen, hadden wij claaJ'over onze gedachten kunnen lnten 
gaan en kunnen overwegen in hoeverre de heel' Soangkocpon 
het daarbij al dan niet bij bet rechte eind heeft gehad. I-Iet 
geachte lid heeft zich echter veroorloofd hierbij onaan~e
name opmerki ngen en nog al vrij scherpe verwIJten onzake1:uk 
tot de Regcel'ing te richten, clie mijns inziens niet op hun 
pI aa ts waren. 

~f(jnheer de Voorzitter! Ik sluit mij, zooals gezegd, ten 
zeerste aan bii het protest in deze van den heer Van 
Helsd ingen. 

De heel' Ker stens : Mijnheer de Vool'zitter! Het eerste punt, 
dat ik in besprekin~ wilde hl'cn~cn is reeds op l:l ïdocnde wijze 
behandeld dool' de beeren Van HeIsdingeIl en Roep. Ik kan 
derhalvc volshllln met te verldarcn, dat ik mij btj de WOOI'
den van beide leden aansluit. 

Het tweede punt, dat ik naar voren wensch te brengen, 
betreft ecn inlichting waal'mede de Rcgeering mij zou veI'
plichten. In de Memorie van Antwoord op pag. 2 staat n.l. 
het volgende te lezen : 

Handelingen. Zittingsjaar Hli\S-1939. 

(Kan, Soangkoepon.) 
"wat bevordering tot keuzebetrckkingcn aangaat, ligt 

het in de bedoeling daarmede eveneens rekening te hou
den, en wel in dier voege, dat ged urende de vervulling 
van de functies van Volksraadslid of Gedelegeerde de 
materieele voorcleelen, inclus ief clie op het terrein del' 
pensioenen, van - beneden zekere grenzen gelegen -
promoties, die blijkens het gepasseerd worden van be
langhebbenden mogelijk zonden zijn geweest, worden 
toegekend. " 

Omtrent deze passage zou ik nu gaarne een inlichting van 
de Regeering ontvangen. De inlichting, die ik vraag, is van 
tweeledigen aard. Ik zou in de eerste plaats willen vragen, 
of de bevordering tot keuze betrekkingen in dit verband ook 
dan mogelijk is, wanneer het vervullen van het lidmaatschap 
van den Volksraad of van het College van Gedelegeerden 
daarbij in den weg staat aan het toonen van de praktische 
bekwaamheid voor die keuze·ambten . El' zUn immers keuze
benoemingen - ik denk hierbij aan die van kolonel -, die 
niet kunnen plaats hebben, wanneer de belanghebbenden niet 
dool' praktische bewijzen van bekwaamheid, b.v. bij militaire 
manoeuvres, in staat zijn, die bekwaarll.heid voor de keuze
betrekking aan te toonen. Is het nu ook mogelijk, zoo zou ik 
in dit verband willen vragen, om tot een dergelijke keuze
betrekking benoemd te worden, ook al kan men geen bewijzen 
van praktische geschiktheid voor het goed vervullen van dat 
ambt geven' 

In de tweede plaats zou ik willen vragen, wat de Regeerill g 
precies bedoelt met de mogelijkheid, dat de materieele voor· 
deelen worden toegekend van promoties beneden zekere 
grenzen gelegen. ZUn die zekere grenzen nauwkeurig bepaald 
eu olllsehl'C\'cn en zoo ja l welke zÜn die gl'cllzcn dan 1 

De heer Kan: Mijnheel' de Voorzitter! Ik voel mij ge
drongen eveneens te verklaren, dat ik mij niet kan vereenigen 
met de naar het mij voorkomt averechtsche conclusie, waar
toe de indrukken van de.n heel' Soangkoepon hem hebben 
geleid. 

(De hee,' Soa n g koe pon: Tk heb slechts feiten gecon
stntccl'cl en gr'en conclllsies getJ'ok ken.) 

Die feiten zijn gebaseerd op zoogcnaumcle indrukken en 
naar het mD voorkomt avel'echts vool'gestelc1. 

De Voorzitter: ,Venscht de Re~(,(,l'illgsgemachtigde voor 
. \lgcllIee,ne Zaken thalls dadelijk te nnlwoorclen1 

De heel' Hartevelt, Regeeringsgelllachtigde \'vor A lgemeene 
Zaken: )[ijnheel' de Voorzittcr! [k zou hierop gaarne in den 
loop van dezen ochtend antwooL'den. 

De Voorzitter: De Regccl'ingsgemRchtigde wenscht wat 
later in den ochtend te nntwoorden i deJ'halve '\'ordt de be
IU1lldeiing \'an dit onderwcrp voo I' ('enigcn tUd geschorst. 

Aan de orde is d e behandeling van de 
on t w e r p - 0 r cl 0 n n a n t i 0, hou cl e 11 cl e voo r z ie n i 11-
ge n i n ver band met d e a f s e h af fin g v a 11 

den naam van afdeeling voor l'esidents
ressol'ten op Java en Madoera. (Ond. 14'1. ) 

De heel' Soangkoepon: Mijllheel' de Voorzitter! Zooals U 
bekend is, zijn de huidige I'esidenten-afdeeJingshoofden in de 
gouvernementslanden op Java en l\fadocra feitelijk en in wer
kelijkheid de voormaUge assistent-residenten in die gebieden. 
Bij de invoering \'an de bestuursbcl'vol'millg op Java cu 
l\iadoera, verkregen deze ass istent-residenten den titel van 
resident·afdeelingshoofd . In wezen zijn deze functionarissen 
het volkomen evenbeeld van de assistent-residenten in d~ 
buitengewesten. 
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(Roep.) 
Indien de Regeering zou voortbouwen aan de door haar zelf 

uitgestippelde lijn der bestuurshervorming, dan zouden ook de 
huidige assistent-residenten in de buitengewesten den titel 
moeten voeren van resident-afdeelingshoofd, doeh de voort
durende veranderingen in de regeeringsinzichteu, voor wat 
betreft de bestuurshervorming in de buitengewesten, hebben 
tot gevolg, dat de bestuurshervorming aldaar van hooger orde 
is beschouwd en d.arom konden zij niet gelijkgesteld worden 
met die van Java en Madoer.. Daarom ook behoort de om
vorming van de betrekking van assistent-resident tot die van 
resident-afdeelingshoofd niet meer te worden bewerkstelligd. 

De bestuurshervorming in de buitengewesten heeft andere 
eischen en normen aanvaard als die van Java en Madoera. 
De residenten aldaar nemen een hoogere positie in dan die 
van afdeetingshoofd en zijn dus hooger geplaatst dan de resi
denten-afdeelingshoofden van Java, omdat het ressort van de 
residenten in de buitengewesten in werkelijkheid de oude 
residentie blijft, t erwijl de tegenwoordige residenten in her
vormde gebieden van Java en Madoera in werkelijkheid de 
z.g. residenten nieuwe-stijl zijn. 

De verwezenlijking van het regeeringsvoorstel zou tot gevolg 
hebben, dat de vroegere assistent-residenten van Java en Mà
doera zonder noodzaak gelijkgesteld worden met de vroegere 
residenten z.g. residenten-oud en-stijl. De vroegere assistent
residenten of residenten nieuwe stijl zonden daardoor gelijk
ges.t~ld \' ... o\'d~n. l11~t d~ oudere, thans in een nieuw kleed te 
voorschijn komende residenten van de buitengewesten, Z.g. 
residenten-ouden stijl. Door de voorgestelde naamsverande
l"ing 1lebben de voormalige assistent-residenten van Java en 
Madoera in werkelijkheid een ongemotiveerde promotie tot 
residenten-ouden stij l gemaakt: 

De residenties op Java en Madoera zijn de vroegere afdee
lingen j de residenties van de buitengewesten daarentegen de 
v\'ClIt\!,e.r 1n dit geb\ed. genoemde oude l'('sidcntiën en daal'om 
kunnen de beide benumingen niet gelijk en gelijkwaardig 
worden verklaard. 

Zoo lang de drie gewesten in de buitengewesten nog niet 
tot provincies zijn verheven, komt het mij veel beter voor, 
om deze vergelijkende kwesties voorloopig uit te stellen . 

Ik wenseh daarom de bestaande benamingen behouden te 
_zien en verklaar mij tegen deze ontwerp-ordonnantie. 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof dat de 
heer Soangkoepon een vergissing begaat, waar hij zegt, dat 
het karakter van de bestuurshervormin,g in de buitgewesten van 
hooger orde is dan die op Java. Ik geloof, dat dat niet juist 
is en dat het karakter van de bestuur;fuervorming op Java 
ju wezen precies gelijk is aan dat van de bestuurshervorming 
in de buitengewesten. 

Nu zegt het geachte lid, dat op Java de huidige residenten 
eigenlijk zouden zij n : residenten-nieuwe stijl, terwijl op de 
buitengewesten de oude ressorten van de residenten zijn ge
handhaafd en er dus wel aanleiding is om den titel van resi
dent aan den hoogsten bestuurder van zoo'n ressort aldaar 
te blijven verleenen. 

lVIaar ik zou er op willen wijzen, dat deze Z.g. resident.ies 
nieuwe stij l op Java en lVladoera, die te voren assistent-resi
denties waren, al weel' lang zijn achterhaald en opnieuw her
vormd. 

(De heer Soa n g koe pOll: Maar die gebieden zijn 
toeh in dien vorm blijven bestaan.) 

Ik wilde er juist op wijzen, dat deze gebieden in di en vorm 
van 1925 niet zijn blijven bestaan; de geachte Regeeringsge
machtigde zal dit aanstonds beter kunnen uiteenzetten dan ik. 
Na de bestuurshervormiug hadden we de residentie Blitar ... .. . 
bestaat niet meer, Kedjri . . ..... ... . . . bestaat niet meer, In-
dramajQe ....... .... .. bestaat niet meer, Garoet ...... ... ... be-
staat niet meer, Tasikmalaja ...... bestaat niet meer j en zoo 

(Reg. Comm. v. d. Bestuurshervorming, Soangkoepon.) 
zou ik het rijtje nog verder kunn en afwerken. Hierin is de 
vrij ernstige fout gelegen, die de heer Soangkoepoll ten deze 
maakt. 

(De heer Sos r 0 had i ko e s 0 e m 0: Ma ar dan toeh 
uitgezonderd Buitenzorg. ) 

Ik wilde er juist op wijzen, dat de tegenwoordige resi
denties op Java en Madoera wat haar territoir betreft, precies 
dezelfde residenties zijn als die vóór de jnvoel'jng del' be
stuurshervorming, met uitzondering' alleen van de residentie 
Buitenzorg, die er om zeel' bij zondere redenen bij gekomen 
is. Het oude gewest der Preanger Regentschappen was zoo 
uitgebreId, dat daar de splitsing in de bestuursvoering werd 
gehandhaafd j de vroegere assistent-residentie Buitenzorg is 
dus inderdaad tot residentie gepromoveerd. Maar dat is 
dan ook het eenige en zeer ineidenteele geval. 

Het spijt mij, dat de heer Soangkoepon mij niet inter
l'1lmpeeTt, .dat is anders zoo Zijtl gewoonte. Mag ik daar 
misschien uit afleiden, dat dit bij groote uitzonder ing dan 
de eerste keer is in de tien, twaalf jaar die ik den heer 
Soangkoepon heb meegemaakt, da.! hij eens kan erkennen, 
zich inderdaad te hebben vergist j 

(De heer Soa n g koe pon: Ik weet nog zoo niet of 
U het wel hij het rechte eind hebt.) 

Daar wachtte ik al op, Mijnheer de Voorzitter, het is altijd 
interessant om met den heer Soangkoepon te debatteel'en. 
Ik kan hem echter de verzekering geven, dat de zaak inder
daad, wat het territoir betreft, zoo is als ik het hier zeg. 
Aan dit vraagstuk zijn natuurlijk ook nog andere kanten, 
maar daar ·heeft mijn geacht medelid het niet over gehad. 

De hC€r De Waal, Regeeringscommissaris voor de Bestuurs
hervorming in algemeenen dienst: J\{ijnheer de Voorzitter ~ 
De beantwoordin g van de sp rekers iJl eersten termijn is voor 
m ij zeer gemakkel ijk doordat inderdaa.d, gelUk de heel' Roep 
l'oeds betoogde, de heel' Soangkocpon is uitgegaan van een 
onjuiste veronderstelling, n.l. dat de ressorten van de resi
denties op Java en Madoera in de gouvernementslanden in 
hoofdzaak dezelfde zouden zijn als die van de oude assistent
residenten. Terecht wees de heer Roep er op dat, in het al
gemeen gesproken, deze ressorten meer overeenkomen met die 
van de residenten van vóór de bestuurshervorming j voor het 
meerendeel zijn ze zelfs precies gelijk. 

Ik zou hieraan nog enkele details kunnen toevoegen. Zoo 
b.v.) dat vóór de bestuurshervorming als regel het ressort dat 
afdee1ing werd genoemd, overeen kwam met één regentschap. 
Er waren enkele afdeelingen, die méér regentschappen om
vatten. Het kwam ook voor, dat een regentschap meer dan 
één afdeel1ng omvatte, maar in het algemeen kon men zeggen, 
dat afdeeling en regentschap samenvielen. 

Bij de bestuurshervorming van 1925 werd dit iets anders. 
Er werden grootere afdeelingen gecreëerd, residenties, die ook 
afdeelingen heetten; zij omvatten gemiddeld twee regentsehap
pen. Maar na de hersehikking van het jaar 1931, waarop de 
heer Roep terecht heeft gewezen, is werkelijk de toestand terug
gekC€rd, dat de afdeelingen ongeveer overeenkomen met de 
oude residenties, d.W.z. dat nu een residentie ongeveer ge
middeld vier regentschappen omvat en dus viermaal zooveel 
als het ressort, waarvan de heer Soangkoepon meent dat het 
ressort van een residentie is. 

De heer Soangkoepon : Mijnheer de Voorzitter! Ik moge er 
allereerst op wijzen, dat ni et ik heb gezegd, dat de bestnlll"s
hervorming jn de buitengewesten va.n hoogel'e orde is, doch 
dat dit door de Regeering zelf is gezegd. Gaat men de ge
schi edenis der bestuurshervorming na, dan blijkt, dat de be
doeling was, dat hier op Java de afdeelingen zouden worden 
omgevormd tot residenties. Daarom werden de v roegere as
sistent-residenten resident-afdeelingshoofd. Daar boven staat 
dan de gouverneur. Indien. zooals de heer Roep betoogt, de 
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(Roep, Reg. Commissaris voor de Bestuurshervorming. ) 
lijn vun de bestuurshel'vorming geen verander ing heeft 011-

.del'guHIl, zouden ook de betrokken bestuul'sambtenaren in de 
buitengewesten dus tot l'esidcnt-afdeeli ngshooïd zijn aange
stelcl. Dat nu is juist niet gebeurd, want zij z~jll tot nu toe 
assistent-res ident gebJevcn en de teg'enwool'dige residenten 
zijn 11Îet tevens afdee lin gshooïd. Wanneer inderdaad de be
stuLH'shel'vol'lll..Îllg in de buitengewesten langs de lijnen van 
die op Java en ~1:adoel'a zou zijn gegaan, zouden alle assis
tent-residenten in de buitengewesten ook resident-afdeelings
lJOofd zij n geworden en dat is niet zoo. 

(De beer Ro e p: Dat is op J ava en Madoera tocb ook niet 
gebem d.) 

Ik beeloel, dat de Regecrin g dus voor wat de buiten gewes· 
ton hetl'eft, geen gevolg heeft gegeven aan ha ar plannen. 

De inzichten del' Rcgccl'illg ten opzichte van de bestuurs
hervorming in de buitengewesten zijn dus veranderd. Alle 
assistent-residentcn op J ava werden resident-afdeelingshoofd, 
de controleurs werdeu allen bevorderd tot assistent-resident. 
De bcstuurshcl'vormil1g in de buitengewesten zon Sumatra 
verdeel en in drie prov incies. Dat is niet de lijn der bestuurs
hervo,·ming, zooals de heer Roep die meent te zien gevolgd. 
In afwijking van het oorspronkelijke plan is Sumatra niet 
'ill drie gouvernementen verdeeld, doch één gouvernement ge
worden. 

(De heel· R oe p: Het karakter der hervorming is daar
dOOl· niet gewijzigd. 

De hecl' V a 11 H e l s cl i n ge il: In die w{jz iging va ll 
inzichten van de Rcgecl'in g heeft de Volks raad ook zijn deel 
gehad.) 

1\1. i. is een vcrandel'ing van drie gouvernementen tot' één 
eon verandering van het karakter der hervorming. De Regee
ring had hier ten opzichte van de buitengewesten denzeliden 
ma. ts taf moeten aanleggen. De ressorten de·r afdeelingen ech
ter zijn vergroot niet op grond van de bestl.lursbervorming, 
doch op g t'ond van bezujnigjngsoverwegingen. Nu zou ik gaar-
11(1 IlOp: van de Regccl'ing vernemen, hoeveel residenties er 
op J'ava en Sumatra bestonden vÓÓr en hoeveel ná de best uurs
hervormi ng zijn gecl'eëel'd. 

1)(' he(ll' Roep vindt (Ir l'E' si denh:'11 hiel' van een hoogere 
orde. Tl, zou de Regec l' Îng- en den heel' Roep willen vragen. 
waarom . wa.!l1leel' een l'esid(,l1t op Java en ~'1ado('ra een 
koninklijke onderscheiding krijgt, die het officiel"sehap in de 
Orde van Oranje-Nassau is, terwij l de resident in de buiten
gewesten Ridder in de Orde van den Nederlandsehen Leeuw 
wo,·dt. Het heeft toch geen zin, dat een resident in de 
buitengewesten een hoogere onderscheiding krijgt dan een 
resident op Java1 

Het lijkt mij intusschen beter af te wachten , tot het gou
, 'crnem ent Sumatra in feite zal werken. dan komen wij beter 
tot het maken van de door mij beoogde vergelijking. 

De heer Roep: "l.iijnhee l" de Voorzitter! Ik zie gaarne af 
van nieuwe pogingen om den heel' Soangkoepon tot ecn ander 
inzicht te brengen. 

De beer De Waal, Regeerulgscommissaris voor de Bestuurs
hervorming in algemeenen dienst: l\fijnbcer de Voorzitter! 
Ik heb all een te antwoorden op een dool' den heer Soang
koepon gestelde vraag namelijk: Hoeveel residenties waren 
et' in de gouvernementslanden van Java en l\ladoera vÓÓr en 
hoeveel zijn er thans, na de bestuurshervorming. l\fijn ant
woord hi erop is ]5 en 17. Hi eruit volgt, dat de ressorten 
vrijwel geliJk zij n gebleven . 

De heer Soangkoepon: En de Kon inklijke onderschei
dingen! 

De heer De Villeneuve : D.at staat aan H.]\'[. de Koningin 
ter beoordeeling. 

(Soangkoepon, Soetardjo, Voorzitter.) 
De beer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Ik zal geen 

hoofdeLijke stemming vragen, maar ik zag gaa rn e aungetee
kend, dat ik geacht wil worden tegen het ontwerp te hebben 
gestemd. 

De Voorzitter: Hiermede is de beJ"aadslaging over dit ont
werp geëi nd igd. 

De beer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
even mijn stem motiveeren. 

Oppervlakkig beschouwd, scbijnt de aanhangige ontwerp
ordonnantie el' een van fOl'meelen aard, maal' zij is dat niet. 
In tegenstelli ng tot de analoge regeling VOOl" de buitengewesten 
is de aanhangige regeUng el' een van meer principieelen aard. 
Deze maatregel vormt met vele van zijn voorgangers, die voor 
het eerst omstreeks 1931 zijn geboren, een samenstel, dat 
ernstig afbreuk heeft gedaan aan de daadwerkelijke verwezen
lijking van de ontvoogdingsgedachtc ten opzich le van het In
donesisch bestnur. 

In 1918 voor het eerst in het regentschap Tjiandj oc l· in
gevoerd, heeft deze ontvoogding met de invoering van de be
stullrshervorming en de daarmede gepaard gaande bestuurs· 
reorganisatie op Java en ~Iadoera een dusdanig peil van ont
wikkeling bereikt, dat in verschillende regentschappen het 
I ndonesiscb bestuur met den regent aan het hoofd nagenoeg 
zelfstandig is geworden. De medew.erking van het Europeesch 
bestuur werd in die regentschappen tot een minimmn terug
gebracht. 

Daarop is een stroom van reactionaire maatregelen gevolgd, 
d ie de verwezenlijking' van "let Ncdcl'landschc ontvoogd ings
idenal nagenoeg teniet heeft gedaan. 

Een van deze maatregelen nu wns deze. De assistent~ 
resident ouden stijl, die niet de chef, doch de "oudero 
broeder" van den regent was, kreeg bij de reorganisatie den 
titel van resident - met een kleine r, zooals men het noemde 
- en het toezicht over twee regentschappen. Het ressort van 
dezen resident met de kleine l' bleef de Ilaam lIafdeeling" 
behouden. 

Eén vnn de zoûeven bedoelde reactionaire maatregelen nu 
bestond hierin, dat men het ressort van den resident, tot 
op enkele na, uitbreidde tot den omvang van het ressort van 
den ,·esident ouden stU I en bU elke installatie van een nieu
wen regent liet men dezen in het openbaar zeggen, dat de 
resident zijn chef, dus Iliet - meer - zijn oudere broeder 
was. De onderwerpelijke maatregel nu heeft geen andere 
beteekenis dan om te dienen als slui tstuk van de opeenvol
gende maatregelen, die, tegen de ontvoogdingsgedaehte in, 
moeten dienen om den resident op Java in zijn oude positie 
te herstellen. 

De Voorzitter: Het geachte lid vergeet, geloof ik dat hij 
slechts zijn stem Illotiveel'en zou. Zijn rede zou bij de bchun
deling in eersten termijn meer op haal' plaats zijn geweest. 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil all een 
motiveeren, waarom ik mijn stem tegen het ontwerp zal 
uitbrengen. 

De Voorzitter: Iedere rede dient per slot van rekening 
om de later uit te brengen stem te motiveeren. 

De heer Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Waal" ik, 
gel ijk genoegzaam bekend, een warm voorstander ben van de 
ontvoogding van het Indonesisch bestuur, en jaar in , jaa.r u it, 
daarnaar beb gestreefd, kan ik dus onmogelijk vóór de aan
hangige ontwerp-ordonnantie stemmen. 

Ik zal echter geen hoofdelijke stemming aanvragen en 
volsta ermede, tot U, Mijnbeer de Voorzitter, onder protest, 
het verzoek te richten, te doen aanteckenen, dat ik geacht 
wil worden tegen het ontwerp te hebben gestemd. 
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(Soangkoepon, Thamrin.) 
De Voorzitter: Wenscht een van de andere leden hoofde

lijke stemmingY 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou ook 
gaarne aangeteekend willen zien, dat ik geacht wil worden 
tegen te hebben gestemd. 

De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdelijke stem
ming aangenomen, onder aanteekening dat de heeren Soe
tardjo en Soangkoepon geaeht willen worden tegen te hebben 
gestemd. 

De Voorzitter: A a ll deo r dei s de be h a n del in g 
der ontwerp-ordonnantie tot wijziging van 
de regeling van de bezoldiging van den 
secretaris en het overige personeel van 
den Vol k s l' a a d (S t a a t sb I a d 1938 No. 152) 
(Ond. 14ii ), als gewijzigd bij Nota van Wijzi
g i n gen (s t. 6) . 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! El' is over het 
in deze ontwerp-ordonnantie vervatte onderwerp een vrij nit
voerige gedachtenwisseling in de stukken geweest, zoodat ik 
hoop, met korte aanteekeningen te kunnen volstaan. Ik zal 
daarbij uiteraard geen punten releveeren, waaromtrent min of 
meer overeenstemmi.ng is verkregen tusschen de Regeering en 
den Volks raad en zul dus niet ingaan op het verschil in in
zicht tusschen de Huishoudelijke Commissie van den Volks
raad en de Regeering ten aanzien van de bezoldiging van het 
hoofd van den Stenografischen Dienst, ook al omdat ten deze 
reeds min of meer een compromis-regeling is bereikt. waarbij 
dool' de Regeering erkend is, dat in bepaalde gevallen aan 
het hoofd van den Stenografischen Dienst een gratificatie zal 
lmnnen worden toegekend, instede van zooals dool' de Huis
houdelijke Commissie van den Volksraad voorgeste!!l, het eind
salaris met f 25 te verhoogen. 

Geen overeenstemming is verkregen tusschen de inzichten 
van den Volks raad en de Regeering ten aanzien van de wijzi
ging van het salaris van den secretaris van dit college conform 
de wijziging, welke de beginwedde van den eersten gouver
nements-secretaris in Augustus 1938 heeft ondergaan. Van 
de zijde van den Volksraad, meer in het bijzonder door de 
Huishoudelijke Commissie, is in een brief aan den Gouverncul'
Generaal met nadruk naar voren gebracht, dat de wedde van 
den secretaris van dit college steeds gelijkgesteld is met die 
van den eersten gouvernementssecl'ctaris en de secretarisscu 
van departementen. Ik lees in den betreffend en brief de vol
gende aanteekening van de Huishoudelijke Commissie: 

"Evenals te voren" - aldus de nota van toelichting 
ddo. 4 Maart 1938 - "is het tractement van 's Raads 
secretaris gelijk aan dat van den 1sten Gouvernements
secretaris, gesteld op f 900 - f 1 100. " 

Dit is min of meer het hoofdargument waaromtrent ver
schil van inzicht tusschen den Volksraad en de Regeering 
bestaat. De Regeering heeft in haar antwoord op den brief 
van de Huishoudelijke Commissie min of meer de juistheid 
van deze stelling ontkend. Immers, de Regeering zegt, dat 
de Huishoudelijke Commissie weliswaar ultdrukkplijk nRar 
voren heeft geschoven en vastgelegd, dat de posities van den 
eersten gouvernemcntssecretal'is en den secretaris van den 
Volksraad niet alleen in 1938 maar ook vóór dien tijd zijn 
gelijkgesteld, maar dat van de zijde van de Regeering deze 
gelijkstelling nooit is erkend. 

Dit is wel een. merkwaardige argumentatie, als men weet, 
hoe nauwkeUl'ig de Regeering reageert op alle verkeerde pa
rallellen ten aanzien van bezoldigingen) die van de zijde van 
den Volksraad naar voren zijn gebracht. Wij hebben zelfs 
ten aanzien van de minste betrekkingen steeds een prompte 
reactie van de Regeering gezien, wanneer van de zijde van 

(Thamrin.) 
den Volksraad onjuiste vergelijkingen werden gemaakt en het 
gaat dus niet aan, een jaar later van de zijde der Regeering 
te verklaren, dat, ofschoon dit argument dool' den Volksraad 
naar voren is gesehoven, een en ander nooit dool' de Regeering 
is erkend, omdat Zij nooit bevestigd heeft, dat bedoelde ge
lijkstelling gereehtvaardigd was. M. i. is het door de Regooring 
gebezigde argument niet doorslaand. 

In de tweede plaats zegt de Regeerillg, dat het moeilijk is, 
de salarisregeling van den secretaris van den Volksraad gelijk 
te stellen met die van den lsten gOllvernements secretaris, 
met het oog op de eventueele gevolgen, welke daaraan ver
bonden zouden moeten zijn. 1.k veronderstel dat de Regee
ring op het oog heeft een eventuee le releveering van de be
trekldng van secretaris van ecn departement, als gevolg vau 
het eventueel verhoogen van het beginsalaris van den 
secretaris van den Volksraad. Als dit inderdaad een goed 
argument was, dan had de Regeering dit eerder moeten be
denken, nl. bij het releveeren van het ambt van eersten gon
vernements secretaris, want ook voordien is het ambt van 
eersten gouvernements secretaris gelijkgesteld met dat van 
secretaris vau een departement. ]~erst in den loop van den 
tijd, iu Augustus 1938, is dit ambt gereleveerd 7-onder irr 
acht te nemen de eventueele gevolgen hiervan ook VOOr an
dere ambtenaren, die tevoren in dezelfde groep hebben ge
zeten als de eerste gouvernements secretaris. Ook dit argu
ment kan ik dus niet als doorslaand aanmerken. 

Dan volgen nog andere argumenten) nevenargumenten, van 
de zijde del' Regeering, om de stelling houdbaar te maken, 
dat releveering van het salaris van den secretaris van dea 
Volksraad gevolgen zou moeten hebben voor andere ambte
naren, die in dezelfde groep thuis behooren. Ik teek en dan 
als eerste nevenargumeut aan, dat de Regeering van oordeel 
is, dat het ambt van eersten gouvernements secretaris be
langrijker is vanwege de grootet'e verantwoordelijkheid dau 
het ambt van secretaris V<lll den Volksraad. Dit argumenf 
kan echter niet zwaar wegen, als wij zien, hoe ten aanzien 
van andere groepen een grootere verantwoordelijkheid nimmer 
heeft gevoerd tot verhooging van de salarissen van ambtena
ren, die in dezelfde groep zitten. 

Ook het tweede nevenal'gument der Regeering, als zouden 
de aard en de omvang der werkzaamheden aan een bepaalde 
betrekking verbonden gewicht in de schaal moeten leggen bij 
het bepalen van het salaris, moet min of meer als onjuist 
worden gekwalificeerd, uit hoofde van het niet in aanmerking 
nemen van dergelijke verschillen bij salarissen van andere' 
hoofdambtenaren. 

Tenslotte zou ik nog willen wijzen op het unieke van de 
betrekking van secretaris van dit college, omdat er m.in of 
meer andere en hoogerstaande eischen gesteld moeten worden 
aan een dergelijken functionaris, waardoor deze betrekkin g 
niet vergeleken kan worden met andere ambten in de regee
ringsbetrekkingen. 

Zooals reeds in de stukken is naar voren gebracht, heeft 
de secretaris van dezen raad aan andere eischen te vold oen, 
eischen, die men niet of nauwel~jks kan stellen aan de betr'ck
kingen, die tot nu toe in dezelfde groep zijn gerangschikt. 

Ik zou el' voorts nog op willen wijzen, dat bijv. de funetie 
van griffier van de Tweede Kamer ook anders gewaardeerd 
en gerangschikt wordt dan hiel' te lande. lnuners, de functie 
va,n griffier van de Tweede Kamer, die min of meer is gelijk 
te stellen met de functie van secretaris vau dit college, staat 
daar op een dusdanig peil, dat zij vergeleken kan worden met 
de positie van onderdirecteur van een departement hiel' te 
lande, zood at ik maar wil zeggen, dat de vereenzelviging van 
de betrekking van secretaris van dit college met die van 
secretaris van een departement hier niet in aIte opzichtert 
op gaat. 

(De heer Van Helsding e n: Wordt in Nederland de 
griffier van de Tweede Kamer in functie gelijkgesteld met dell 
seeretaris-generaal der departementen 1) 
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(Soangkoepon, Voorzitter. ) 
Ja, Mijnheer de Voorzitter! De vraag van den heel' Van 

Helsdingen kan bevestigend worden beantwoord, omdat de 
bezoldiging van griffier der Tweede Kamer op gelijk niveau 
staat als die van secretaris-generaal. 

Mijnheel' de Voorzitter! Ik meen hiermede in het kort de 
argumenten naar voren te hebben gebracht, waarom de Regee
ring in dit opzicht geen juist inzieht heeft. Indien de Regee· 
ring bij haal' standpunt blijft, dat Zij niet genegen is de 
inzichten van dit college te ondersteunen, ben ik voornemens 
om terzake een amendement in te dienen, beoogende de bezol
diging vall den seeretaris vall dit college, evenals die van den 
eersten gouvcl'nements secretaris, te brengen op een begin
salaris van f 1000 en een eindbezoldiging van f 1100. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Wanneer 
ik de argumenten van den Volksraad en van de Regeeri n~ 
ten aanzien van de waal'cleering van .(Ie betrekkingen van 
sec l'ctads en hoofd van den Stenogra,fischen Dienst van ons 
College tegenover elkander afweeg, gevoel ik mij wel zeel' 
tel eurgesteld . 

Ik ben te'[emgesteld, Mijnheer de Voorzitter, omdat ik het 
aanvoel, alsof do Regecl'ing, evenals bij de rege1 ing van de 
"positie Vall de Volksraadsleden, dool' clie waal'c1eel'ing het 
aanzien cn de standing van den Volksraad wil neerhalen. 
Het is alsof de Regeering spijt heeft van het bestaan van 
den Volksra nd ! 

De Voorzitter: Ik wil even opmerken, dat dergelijke ver
onderstellingen werkelijk geen zin hebben . Het betreft hi el' 
toch een indruk, clie onmogelijk jUlst kan zijn. 

De heel' Soangkoepon: :i\'Iijnheer de Voorzitter! Ik heb te 
dezen aanzien alleen maal' mijn gevoelen naar voren gebraeht. 
Mag ik dat gevoelen dan hiel' niet vertolken! 

De Voorzitter : Zeker, doch binnen zeker~ grenzen. 

De heel' Soangkoepon : Ook al is dat gevoelen juist 1 

De V oorzitter: Uw nu weergegeven gevoelen kan imm ers 
niet juist zijn. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Vool'zitter! Bij de 
behandeling van de positie van hoofd van den Stenografischen 
Dienst heeft de H.egeering ons verwezen naar de terzake in 
ons College gehouden besprekingen van 31 Maart 1938. 

Nu de Regeel'ing haal' standpunt van 31 Maart 1938 heeft 
gehandhaafd, bctcckcncn de argumenten van ons CoUege ten 
a.anzien van de posities van secretaris en hoofd van den Steno.. 
grafisehen Dienst van den Volksraad na dien tijd voor haal' 
niets. De na het jaar 1938 aangevoerde argnmenten hebben 
de Rcgeel'ing blijkbaar niet kunnen vermurwen ten opzichte 
van de waal'deering dezer beide functies. 

Bij de bespreking van de bezoldiging van het boofd van 
den Stenografischen Dienst in bet jaar 1938 was het in wezen 
mijn bedoeling niet om de functie van dit hoofd met die van 
hoofdcommissaris van politie te vergelijken, doch slechts om 
een vergelijking ie releveeren ten aanzien van de waat'dec
ring dcr Regeering van beide functies, overeenkomstig do 
dool' haal' zelf nitgedaehte en tot stand gebrachte bezoldigings
regelingen. 

Ik ga daarbij dus uit van de dool' haar zelf aan genomen 
beginselen. De onderlinge verhouding van de verschillende 
lands betrekkingen, neergelegd in de B. B. L. 1925 was het 
resultaat van een gedegen onderzoek, waarop men mijns in
ziens gerust kan bouwen. In dit verband betreur ik het dan 
ook,dat men niet meer kan rekenen op het trouwe volgen 
van deze regeeringsbeginsel en. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(Reg. Gem. voor Algemeene Ambtenaarszaken.) 
De arbeid van. het hoofd van den Stenografischen Dienst, 

die geleid heeft tot een voortdurende bezuiniging in 's lands 
uitgaven, is voor de Regeering blijkbaar van geen beteekenis . 
Dit hoofd treedt op als leider va.n een technisch apparaat van 
den Volks raad , dat van groote beteekenis is voor den voort
gang van de verrichtingen van onzen Raad . Ik vraag mij 
daarom af, waarom deze positi e ni et gelijkwaardig kan wor
den verklaard aan die van administrateur van een del' depar
tementen voor algemeen bestuur. 

Het behoeft mijns inziens geen betoog, dat het werk van 
het hoofd van den Stenografischen Dienst moei lijker en be
langrijker is dan dat van een referendaris bij een departe
ment van algemeen bestuur. 

Het niet rekening houden met de bestaande innerlijke ver
houding van de betrekking van het hoofd van den Steno
grafischen Dienst met die van de aan hem ondergeschikte 
landsdienaren, komt mij niet juist voor; want daardoor heeft 
de Regeering geen bepaald nitgangspunt om tot een conclusie 
te komen, zoodat een debat hierover daardoor tot geen 
enkel resultaat kan leiden. 

Ten aanzien van de bezoldigingsregeling van den secreta.ris 
van den Volksraad heeft het 1'egeeringsstandpunt mij nog 
meel' verbaasd. De Regeering erkent, dat de Volksraad tot 
de R.eg·eering en Hooge Colleges hi el' te lande behoort, dus 
een hooger lichaam of instelling is , dan de departementen 
van algemeen bestuur j Zij et·kent Cel'st, dat het ambt van 
secretaris van den Volksraad gelijkwaardig is aan dat van 
eersten gouvernementssecretaris, van de Algemeene Secretarie 
van het gouvernement van Nederlandsch-Indië, welke erken
ning Zij thans langs onbegrijpelijke omwegen ongemotiveerd 
heC'ft teruggenomen. Iederecn el'kent, clnt de positie van 
secretaris "an den Volksraad, dus van een "crtegenwool'digcnd 
lichaam, veel beJangl'ijker is, dan die van een departements
secretaris en een iedel', die in staat is een vergelijking te 
trekken tusschen de functie van een secretaris van een depar
tement van algemeen ·bestuur en die van den secretaris van 
den Volksraad, weet en begrijpt, dat het werk van den 
secretaris van den Volksraad veel moeHijker en zwaarder is 
dan ' dat van de secretarissen van anc departementen van 
algemeen bestuur, omdat dcze het maar voor het zeggen 
hebben, terwijl de secretaris van den Volks raad feitelijk alles 
moet weten en alles moet cloen. Desniettegenstaande vel'k1aart 
de Regeering beide functies gelijkwaardig. 

~laar, Uijnheer de Voorzitter, het heeft geen nut hierbij 
meer argumenten naar voren te brengen, omdat dit gelij k 
zou staan met balken naar Noonvegen te zenden. Het gaat 
mijns inziens niet meer om aanvaardbare overwegingen en 
argumenten, doch s lechts om het niet willen zonder meer. 

Ik heb het gevoel, dat de waardeering van deze functies 
van secretaris en hoofd van den Stenografischen Dienst bij 
den Volksraad in nauw verbllnd staat met het streven van 
de regeel'lngsorganen, om de positie van den Volksraad op 
een lager niveau te stellen . 

De hel'wam'deering VHn de Volksraadpositieregeling, zoo
als door de Regeering voorgestelel, e1e vermindering van de 
jaarwedde van den Voorzitter van e1en Volks raad en de be
handeling en bejegening der leden van den Volksraad door 
de Regeering en haar organen, wtjzen wel in deze richting. 
Wanneer dit inderdaad het doel is van de Regeering, dan 
heeft Zij haal' zin gekregen. 

Ik vraag mij alleen af of de algemeene belangen op die 
wijze juist worden gedienel . 

De Voorzitter: Is de Regeeringsgemachtigde bereid daele
lijk te antwoorden? 

De heer Verhoeff, Regeeringsgemachtigde voor Algemeene 
Ambtenaarszaken : ~iijnheer de Voorzitter! Waar bij de be
antwoording en afhandeling van dj( onderwerp niet bepaald 
haast is, zal de Regeering het zeer op prijs stellen, indien 
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(Soangkoepon. ) 
de beantwoording een week zou kunnen worden uitgesteld, 
opdat er gelegenheid zal zijn tot nauwgezette overweging 
van hetgeen hier is opgemerkt. 

De Voorzitter : Dan wordt de verdere behandeling van dit 
onderwerp verschoven naar de volgende week. 

De vergadering wordt te 10.13 uur v.m. geschorst en te 
10.28 uur v.m. hervat. 

De Voorzitter: Aan 'de orde is de behande. 
lin g van de ontwerp·ordonnantie tot ver· 
r u i min g v a u het toe zie h t '0 V e l' cl e g e cl r a· 
gi n gen der practizijns en tot wijziging van 
cle uitoefening van dat toezicht (Ond. 
139), a I s g e wij z i g d b ij Not a van W ij z i gin gen 
(st. 6) . 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Het doel 
van deze ontwerp·ordonnantie is, om het toezicht over de 
gedragingen der practizij.ns, zooals dat is neergelegd in arti· 
kei 192 van het Reglement op de rechterlijke organisatie 
en het beleid der Justitie hier te lande, t e verruimen. D. 
Regeering is thans van oordel dat dit artikel in de praktijk 
niet in alle opzichten voldoet. 

Zooals de Regeering in de Memorie van Toelichting heeft 
verklaard, heeft de praktijk aangetoond, dat zich herhaaldelijk 
gevallen voordoen, waarin het noodzakelijk blijkt te zijn, dat 
kan worden opgetreden tegen onbehoorlijke gedragingen jegens 
partijen en haar practizijns en voorts tegen handelingen, welke 
jn strijd ZÜn met de standseer. 

Het gaat er hierbij dus om, een onpartijdige rechterlijke 
beslissing over ongewenschte gedragingen der practizijns te 
verkr'\jgen en juist in clit verbaud komt het mij zeer wonderlijk 
voor, dat aan deze practizijns de gelegenheid wordt geboden 
om in zaken betreffende hun praktijken mede een oordeel 
te vormen. Deze bijzitters zullen straks dus praktisch de 
advocaten van hun groep worden, ten einde de belangen van 
deze groep of haar leden te behartigen. Zij, d .w.Z. de bijzitters, 
zullen daarin zeker slagen, omdat zij deel uitmaken van de 
rechtsprekende rechters. Wanneer het doel der Regeering 
met het tot standbrengen van deze ontwerp·ordonnantie is de 
behartiging der belangen der rechtzoekende partijen, kan 
ik mij zeker aansluiten bij de leden, die in het gedelegeerden. 
verslag te kennen hebben gegeven, dat zij de wenschelijkheid 
van de toevoeging van advocaten aan de rechterlijke colleges 
als bijzitters niet inzien. 

Evenals deze leden ben ik van oordeel, dat deze colleges -
ook zonder deze bijzitters -, in alle opzichten bevoegd kunnen 
worden verklaard tot de uitoefening van het toezicht op de 
balie. 

Ik ben dit oordeel toegedaan, omdat de bevoegdheden van 
de practizijlls ' begrensd zijn door wettelijke bepalingen o.a., 
bij artikel 185 van de rechterlijke organisatie, dat luidt: 

"De advocaten zullen tevens zijn procureurs. De aard 
dezer bediening en de daaraan verbonden werkzaamhe· 
den worden bij de wettelijke bepalingen op de burger. 
lijke rechtspleging en op de strafvordering geregeld." 

Wanneer nu de aard van deze bediening en de daaraan 
verbonden werkzaamheden bij wettelijke bepalingen zijn 
geregeld, is het mijns inziens onaannemelijk, wanneer de 
Regeering zegt , dat de betrokken colleges niet altijd vol· 
doende op de hoogte zij n van de gebruiken der balie, want 
dit beteekent immers, dat deze colleges niet op de hoogte 
zijn van deze wettelijke bepalingen' Het is mogelijk, dat de 
balie gebruiken heeft, die niet in de wettelijke bepalingen 
zijn omschreven, doch hiermede mogen de betrokken colleges 
mijns inziens geen rekening houden. 

(De Villeneuve.) 
De Regeering heeft inderdaad en terecht gelijk, wanneer 

Zij zegt, dat de rechterlijke macht toch niet altijd voldoende 
op de hoogte is van de gebruiken der balie, wat geleid heeft 
tot beslissingen, die in deu kring der belanghebbenden als 
onjuist werden aangevoeld; maal' llierbij geldt m.i. niet het 
gevoel, doch het antwoord op de vraag: "Wat zeggen de 
wet en de wettelijke bepalingen'" Ik vraag mij verder af, 
of de rechterlijke macht hierbij beslissen moet in dien zin, 
dat de balie met die beslissingen tevreden moet zijn. Indien 
dit de bedoeling del' Regeering is - hetgeen ik betwijfel -
dan is daarvoor de totstandkoming van deze ontwerp .. 
ordonnantie de aangewezen weg, doch dit beteekent niet de 
verruiming van het toezicht op de gedragingen der practizijns. 
Deze ontwerp·ordonnantie heeft derhalve in werkelijkheid 
ten doel, om de balie tevreden te stellen en de Regeering 
heeft dit m.i . bevestigd) wanneer Zij in de Memorie van Toe· 
lichting o.a. zegt: 

"Om aan dit bezwaar, dit is dus het bezwaar, dat de 
balie niet tevreden is, tegemoet te komen, ware voor de 
behandeling van zaken betreffende bedoeld toezicht de 
samenstelling der rechterlijke colleges uit te breiden 
met twee bijzitters, gekozen uit de bij elk college toc· 
gelaten pl'actizij ns. Op deze wij ze wordt de deskun· 
digheid der colleges afdoende gewaarborgd." 

Inderdaad, zou ik hierbij willen toevoegen, in het belang 
van de balie en hun leden, maal' niet in dat van de recht· 
zoekenden. Want aan de bij? itt.,·, zal dan de gelegenJl eid 
worden geboden om in I,et belang van de leden van hun 
groep invloed uit te oefenen op de beslissingen van de rechts. 
colleges, waarvan zij zelf deel uitmakelL Dit is ook verklaar· 
baar, wanneer men de juiste waarde weet te schatten van 
het doel en streven van elke vakvereeniging - dus ook cle 
vakvereeniging van pl'actizijns - in onze rnaatschappcl\jkc 
sam enleving i de bescherming dcl' behll1gen van elk lid der 
vereeniging is immers de ce l'ste plicht van zulk ecn ver
eeniging ? 

Indien de Regeering een verruiming van het toezicht op de 
gedragingen van practizijns wil bewerkstelligen, had Zij m. i. 
eerst een enquête behooren in te stellen naar de bezwaren van 
de rechtzoekenden, wier zaken middels de practizijns bij den 
bevoegden rechter zijn voorgebracht. Daarmede weet Zij dau 
precies, of er al dan niet verwaarloozing der belangen van hun 
cliënten of ander plichtsverzuim hebben plaats gehad. Wanneer 
deze enquête reeds heeft plaats gevonden, vertrouw ik wel, dat 
die niet tot de conclusie kan voeren, zooals die belichaamd 
is in deze ontwerp-ordonnantie, want met deze ontwerp-ordon
nantie zal de Regeering juist het tegendeel verkrijgen van wat 
Zij met de verruiming van dit toezicht heeft beoogd. Voor deze 
verruiming van toezicht is m.i. veel beter, om bij de berechting 
van elke zaak bij de Raden van Justitie of het Hooggerechtshof 
de betr()kken partijen mede te doen verschijnen, doch niet uit· 
sluitend de betrokken procureurs, zooals dit in de ar tikelen 
106 en 1W van het Reglement op de Rechtsvordering gevor
derd is, terwijl de rechters hun lijdelij ldleid daarbij behooren 
te verlaten. De controle op de daden der practizijns word t 
daardoor zeer vergemakkelijkt, hetgeen immers het doel van 
het bestaan van artikel 192 van het reglement op de rechter· 
lijke organisatie en het beleid der Justitie in deze landen is. 

Ik zie in de uitbreiding van de samenstelling van de I'echts· 
colleges, zooals deze door de Regeering in deze ontwerp·or· 
donnantie is voorgesteld, veeleer na· dan voordeel in het belang 
van het dienen en uitoefenen van een onpartijdig recht en 
een onpartijdige rechtspraak. 

Om deze redenen heb ik bezwaar tegen de totstandkoming 
van deze on twerp-ordonnantie. 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! Bij het 
aanhooren zoowel van het laatste betoog, als ook van de vorige 
betoogen, welke hedenmorgen door ons geacht medelid, den 
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(De VilJeneuve.) 
heel' Soangkoepon, zijn gehouden, schoot mij het Latijnsche 
gezegde in de gedachte : multum non multa. 

(De heel' Soa n g koe pon: Wat beteekent dit I) 
Dit beteekent, dat men het moet zoeken in de kwaliteit en 

niet in de kwantiteit van de woorden, die men spreekt. 
Het aan de orde zijnde onderwerp gaat mij zeer ter harte. 

Ik heb het voorrecht gehad, gedurende een vijf tiental jaren 
tot de balie hier te lande te mogen bebooren en ik kan ver
zekeren, dat het voorliggende ontwerp door mij met groote 
vrengde is begroet. In mijn jarenlange practijk is mij herhaal
delijk gebleken, welke lacunes er schuilen in de thans geldende 
bepalingen, waardoor de balie in een aangelegenheid, die baar 
zoo nauw ter harte gaat als het toezicht op haar gedragingen, 
llaar belangen n iet op voldoende wijze relief kan verleenen, 
niet op voldoende wijze bij de rechterlijke colleges, waarbij de 
balie werkt, kan doen doordringen. 

Dit ontwerp geeft, naar het mij voorkomt, een zeer gelukkige 
oplossing. Reeds jarenlang is er van de zijde van de balie voor 
gewerkt, een verbetering in den huidigen toestand te verkrij
gen. Oorspronkelijk heeft men gedacht aan de oprichting van 
een organisatie van de balie, zooals deze in Nederland bestaat, 
met een deken aan het hoofd, met een eigen rechtspraak. Ik 
meen, dat de Regeering el' verstandig aan gedaan heeft met 
het Hollandsehe systeem niet over te nemen, maar daarvoor 
een eigen Indisch stelsel in de plaats te stellen, dat zal bestaan 
nit het toevoegen van bijzitters aan de rechterlijke colleges 
in die gevallen, waarbij het om zaken gaat, waarbij de balie 
js betrokken. 

Nu zegt OI1S geacht medelid, de heel' Soangkoepon wel: 
men o<,hoo1't toch in wrttelijke bepalingen yast te l eggen, 
wnt de balie op een gege\'cn moment moet doen en wat zij 
heeft na te laten, maar ik geloof, dat de Regeering er zeer 
aardig in geslaagd is te dien einde een wettelijke basis aan te 
leggen. Immers, in het voorliggende ontwerp vinden wij in 
artikel I sub D, dat een wijziging beoogt van artikel 192 van 
het Reglement op de Rechterlijke Organisatie, een omschrijving 
van de gevallen, waarin de colleges - die dus uitgebreid wor
den met bijzitters - bevoegd zijn. Wij lezen dan sub D : 

"De co ll eges zijn bevoegd om de prnctizijns in geval 
van verwaarloozing del' belangen va n hun cliënten, van 
onbetamelijke gedragingen jegens partijen of hare prac
tizijns en voorts van alle handelingen in strijd met hun 
ambtspLicht en met de eer van den stand del' practizijns 
of wel bii betoonde oneerbiedigheid aan het co ll egoe of 
deszelfs leden of eenige andere rechterlijke autoriteit." 

Dat is de basis, maal' met deze bepaling alleen kan men 
Cl' niet komen . De l"cchtspractijk is cen zeer ingewikkeld 
mecllunisme cn men moot Cl' dan ook gertlimen tijd in werk
zaam zijn, ,·oordat men de vcrschillende adagia en imponde
rabilia voldoende weet te WAardeeren en te schatten . 

Juist daarom komt het huidige systeem mij zoo gelul<kig 
voor, omdat met deze regeling, die het nieuwe artikel 192 zal 
geven als uitgangspnnt, het voor de colleges, daarbij in eigen 
boezem voorgelicht door twee, naar ik mag aannemen hoog
staande practizijns, mogelijk zal zijn, de gedragingen vml de 
jlractiziins te beoordeelen en, waal' het noodig is, ook te 
veroordeelen. 

Juist de opname van een algemeene gedragslijn in de wet 
en verder de uitwerking daarvan b\i de c'Olleges komt mij een 
uitzonderlijk goede en gelukkige oplossing voor en ik ben 
el' daarom van overtuigd, dat deze wijziging voor de geheele 
r echtsbedeeling in Nederlandsch-Indië van groot belang zal 
zijn. 

Ben ik het dus in het al gemeen geheel eens met den opzet 
van dit ontwerp, er is een enkel pun.t waarop ik nog gaarne 
de aandacht van de Regeering zou willen vestigen en dat 
betreft in het bijzonder het gedeelte dat gaat over de wraking 
en de verschooning van de bijzitters. In het Gedelegeerden
verslag is de suggestie gedaan om bij de gronden van de 
wraking op te nemen het geval, dat een kantoorgenoot van 

den betreffenden bijzitter in de zaak betrokken is. Nn 
hebben wij een oneigenlijk verschooningssysteem in de 
rechtsvordering, want als een lid van de rechterlijke macht 
meent, dat hij op een van de gronden, die in de. wet voot' 
zijn wraking zijn aangegeven, ni et aan de beraadslagingen 
kan deelnemen, heeft hij dat zelf te zeggen - dat is dns 
eigenlijk de verschooning - en dan moet het college daar
over uitspraak doen. Als wij dat in het bekende handboek 
van Van Rossem over de rechtsvordering ad artikeL 31 Ned., 
gelijk aan het Indisch artikel 36, nalezen, zien wij dan ook, 
dat de betrokkene zelf, dus de rechter - in deze m.m. de 
bijzitter - niet over eigen wraking of verschooning kan 
oordeelen, dat dit oordeel vergeven is aan het rechterlijk 
college. 

Nu voert de Regeering tegen de suggestie, in het Gedele
geerdenverslag gedaan, het volgende aan: 

"De beantwooTding toch van de vraag, of het al dan 
niet gewenscht is, dat de -bijzitter zitting zal nemen in 
een zaak, waarin een kantoorgenoot is betrokken, wordt 
geheel beheerscht door deze andere, of de bijzitter alsdan 
geacht moet worden persoonlijk belang te hebben bij 
het geschil (art. 35, 10 Rv.). De beantwoording hi ervan 
kan, naar het inzicht van de Rilgeering, beter geval voor 
geval tel' beslissi ng van het rechterlijk college worden 
overgelaten. " 

Ik geloof, Mijnheer de Voorzitter, dat het antwoord van 
de Regeering en de opmerking in het Gedelegeerdenverslag 
eenigszins Langs elkaar heengingen, want ook indien een 
bijzondere wrakingsgrond wordt opgenomen, waaruit duide
lijk naar voren komt, dat in~cval ecn kantool'genoot bU dl' 
zaclk betrokken is, zulks cen gc,·"t "Hl wJ'nking zê.ll zÜn, zal 
hl elk geval het rechtel'1ijk college, gegeven het systeem, dat 
eenlllaal in de wet is neergelegd\ 0\'01' de wraking, cusu quo 
de verschooning, hebben te oordeel en. 

Maar met de verwijzing naar den eersten wrakingsgrond 
zijn wij er nog niet heelemaal. Het lijkt mij , dat men in 
het systeem der Regeering wel een zware verantwoordelijk
heid op het college legt. Wanneer men een kantoorgenoot 
heeft, kunnen daarbij twee vormen zich voordoen, 111. 
dat twee of meel' ach'oeMcll een partnership aangaan o'f, dat 
men een medewerker op kantoor neemt, die dus niet jJl de 
associatie wordt opgenomen, maar die toch op het kantoor 
werkzaam is. Ik kan mij niet voorstellen, dat cr zich een 
geva l kan ,·oordoen, wnal'bij zLl lk een medewerker bctJ'Oldten 
is, doch waarbij 11 iet yall eon belang gesproken kan wOl'den 
\"all den che!' "é.lll het kantoor. A Is de hem·on partners zij n, is 
dit wel zecr evident. 1\laa1' ook WLlnneer hel een junior betreft, 
zal zu lk een genll, waarbij ecn junior om zoo te zeggen op het 
stoepje geroepen wordt om zich te verantwoorden, missch ien 
daden heeft gedaan waarvoor een correctie noodig is, toch 
direct ook den sta nd en de standing van het betreffende kan
toor raken, zoodat het geval daarom ook wel degelijk van groot 
belang is voor dengene, bij wien deze junior werkzaam is. 

(De heer Th a m l' in: Maar de juniores werken toch 
onder leiding van de seniores 1) 

Dat is zeker duidelijk. De opmerking van den heer Thamrin 
versterkt nog mijn argument. Juist wanneer de junior 
werkt onder leiding van de seniores, is het zeer duidelijk, 
dat de senior belang heeft bij de da.den van zijn junior. 

(De heer Th a m I' iJl: De seniores zijn venmtwoordelijk 
voor de juniores.) 

Daarom geloof ik, dat men beter zon doen dool' 11 iet het 
college voor de moeilijkheid te plaatsen om te beoordeel en of 
zich de eerste wrakingsgrond van art. 35 R.V. voordoet, 
maar waal' het practisch zeker is, in èlk geval, dat een 
kantoorgenoot bij een zaak betrokken is, el' voor een bijzitter 
een belang moet zijn, dit in de wet te doen opnemen 
en daarmede deze moeilijkheden te cOUpeerCll. Men komt 
des te gereeder daartoe, ind ien men de andere wrakings
gronden voor den rechter in artikel 35 van het Reglement 
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(VMl Helsdingen. ) 
op de Rechtsvordering beziet. Daarin vindt men genoemd 
gevallen van bloedverwantschap, dat men voogd of curator 
is, allemaal gevallen dus, dat men zeer nauw betrokken is 
bij dengene, wiens zaak men te berechten heeft. 

(De heer Soa n g koe pon: Innige vriendschap!) 
Mijnheer de Voorzitter ! Ik meen deze opmerking ge

voeglijk voorbij te kunnen gaan, want als deze mogelijkheid 
zou kunnen gelden, zou het al heel moeilijk zijn om als lid van 
een rechterlijk college recht te spreken. Wij mogen in het 
algemeen aannemen, dat al is men nog zoo zeer bevriend, 
onze rechterlijke macht hoog genoeg staat om in gevallen, 
dat een vriend bij een zaak betrokken is, toch aan die vriend
schapsbanden niet de minste aandacht te schenken en een 
volledig objectief oordeel te geven. 

Maar er is een groot verschil tusschen vriendschapsbanden 
en deze zeer zakelijke banden, waarop .wij hier het oog heb
ben als wij spreken over kantoorgenooten. Ook da.ar zijn 
het in den regel gelukkig vriendschapsbanden, maar 
anderzijds toch ook zakelijke banden en wanneer men dan 
ziet de andere mogelijkheden, die art. 35 opsomt, meen ik, 
dat het ter vermijding van interne c",mlicten nuttig zou 
zijn de door mij bedoelde kwestie a priori als een wrakings
grond en dus via artikel 36 van het Reglement op de Rechts
vordering in het ontwerp als een verschoo.ningsgrond op te 
nemen. 

De heel' Va;n Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter! Blijkens 
de Memorie "an Toelichting en de Memorie van Antwoord 
heeft de Regeering zich bij het rechtstoezicht op de practi
zijns voor drieërlei keuze gesteld gezien. In de eerste plaats 
voor een zoodanig stelsel, dat het toezicht uitsluitend uitge
oefend wordt door eigen organisaties, zooals in Nederland 
het geval is. Mijns inziens terecht heeft de Regeering dit stelsel 
verworpen, omdat de toestanden hier te lande op het gebied 
van de l'echtsbecleeling geheel verschillend zijn van di e in 
Nederland. 

Het tweede stelsel was, dat wij zouden krijgen handhaving 
van den bestaanden toestand, waarbij het toezicht wordt 
uitgeoefend door de rechterlijke colleges zelf. Ook daar
tegen heeft de Regeering bezwaren gevoeld, omdat van de 
zijde van de balie bedenkingen werden gemaakt, dat in de hui
dige regeling aan de balie zelf uiet de minste gelegenheid 
werd gegeven hun inzichten voor te brengen. Nu had men 
bij deze regeling weer de keuze tusschen de rechterlijke macht 
zonder voorlichting van de balie, die de Regeering dus nu 
terecht verwerpt en de rechterlijke macht met voorlichting 
van de balie, waarbij dus eenige adviseurs als bijzitters zijn 
genomen om bij dit rechterlijk college van advies te dienen, 
zood ra een zaak van toezicht wordt behandeld. 

Het derde stelsel, met voorlichting, heeft de Regeering ge
kozen, n.l. een soort gemengd toezicht, dat het rechterlijk college 
zelf zal uitoefenen, maar daarbij uitgebreid met enkele leden uit 
de practizijns aangewezen. Die gemengde colleges moeten dan 
dat toezicht uitoefenen. Aan beide stelsels, dus voor het stelsel, 
waarbij de bijzitters een stem en dat waarbij zij een zuiver 
raadgevende stem hebben, zijn voor- en nadeelen verbonden. 

Ik acht de voordeelen van het ééne stelsel in vergelijking 
met de nadeelen van het andere, uiet van zoo'n groote be
teekenis of ik wil met het regeeringsvoorstel wel mede
gaan. Alleen komt bij mij de vraag op, waarom de Regee
ring zoo bij voorkeur den mijns inziens misleidenden naam 
ki est van "bijzitters". Wanneer men ergens een college met 
bijzitters heeft, heeft men veeleer daarbij de gedachte, dat 
bijzitters uiet meer hebben dan een adviseerende stem. 
Noemt de Regeering daarentegen deze personen leden, dan is 
iedere twijfel over de vraag, of zij bij besluiten stem, dan wel 
alleen een adviseerende stem hebben, volkomen uitgesloten . 
Ik zou de Regeering dus willen vragen, om in de Nota van 
Wijzigingen en in alle andere alinea's, waarin gesproken 
wordt van "bijzitters", zonder meer te spreken van "leden", 

(Directeur van. Justitie.) 
zoodat het in art. I onder C ontworpen, nieuw ingevoegde 
eerste lid daardoor komt te luiden: 

"Bij dit toezicht wordt de samenstelling van de colleges 
uitgebreid met twee bij het college toegelaten practizijns 
als leden. " 

Wanneer dan voorts overal het woord "bijzitters" wordt 
vervangen door "leden," zal er in het geheel geen twijfel meer 
rijzen over de vraag, of deze leden ook aan de beslissing wer
kelijk deel zullen nemen door het uitbrengen van hun stem 
vóór of tegen. 

De Voorzitter : Is de Regeeringsgemaehtigde voor Justitie 
bereid hierop dadelijk te antwoorden! 

De heer Enthoven, directeur van Justitie: Gaame, Mijn
heer de Voorzitter. 

De eerste spreker over dit ontwerp was de heer Soangkoepon. 
Dit geachte lid heeft zich bepaald tot een pleidooi van princi
piëele strekking, waarin hij heeft meenen te kunnen aantoo
nen, dat er voor deze wijziging in het toezicht geen aanleiding 
is . , 

Er zou volgens dit geachte lid misschien aanleiding kunnen 
bestaan tot verbetering, doch dan na een enquete onder de 
jnsticiabelen, de rechtzoekenden en naar aanleiding van dOOI" 
die rechtzoekenden in te brengen bezwaren tegen de bestaan
de regeling. Nu is het voor de hand liggend, dat, wanneer 
de Regeering het een en ander overweegt, Zij dan uitgaat 
van bekende bezwaren. Bekend zijn aan de Regeering sedert 
eenige jaren de bezwaren van den kant van de balie, dat 
de regeling van het toezicht niet voldoet. Met betrekking 
tot de belangen van de rechtzoekenden is dat nu juist niet 
gebleken. En dan is het toch zeker niet te verwonderen, 
dat de Regeering el' niet toe is overgegaan en ook thans 
nog geen aanleiding vindt daartoe over te gaan, om ten deze 
een enquete ln te stell en bij de rechtzoekenden, die niet 
klagen en volstaan heeft met. zich slechts op de hoogte te 
stellen van de bezwaren van de balie, die wel heeft geklaagd 
en naar aanleiding van die klachten met een regeling terzake 
komt. 

Nu heeft de heer Soangkoepon al gezegd : maar wat de 
Regeering thans doet is eigenlijk niets anders dan de balie 
tevreden stellen; de balie heeft geklaagd en nu wordt er 
voor haal' iets gedaan. 

Mijnheer de Voorzitter, dat de balie heeft geklaagd is toch 
zeker geen reden om ten deze af te zien van een verbetering 
in de regeling, indien mocht blijken - en dat is gebleken -, 
dat die klachten ten deele gegrond zijn. Dit nu is het gevalt 
Nn kan men wel zeggen, dat de rechter, die op het oogenblik 
belast is met het toezicht, toch op de hoogte is van 
de betrekkelijke bepalingen en dus ook met betrekking 
tot het toezicht op de balie, geheel deskundig moet worden 
geacht. Doch dan miskent men daarmede, hetgeen ook dool' 
den heer de Villeneuve is aangevoerd, dat het bij het func
tionneeren van de balie toch om meer gaat dan alleen om 
wettelijke bepalingen en dat men hierbij heeft en misschien 
ook nog meer moet verkrijgen een traditie, een goede traditie, 
zooals die te dien aanzien in Nederland bestaat. En de 
klachten gaan juist in die richting, dat het bestaande toezicht 
niet bevordert een groeien, een verbeteren van een goede tra
ditie, die bij de balie zoo wenschelijk is. Dat dit het geval is, 
wordt erkend door ons hoogste rechtscollege. Men kan dus 
wel aannemen, dat de Regeering niet op losse gronden heeft 
aangenomen, dat de balie ten rechte ten deze heeft geklaagd. 
Ook het hoogste rechtscollege meent, dat verbetering betref
fende het toezicht door den rechter op de balie uitgeoefend 
wenschelijk is. Daarbij hebben de balie en het Hof zich niet 
gesteld op het standpunt, dat dit is toe te schr~ven aan on
wil van den rechter. Ook de balie is van meening, dat de 
rechterlijke macht ten deze van goeden wil is en niet staat 
tegenover de balie, doch dat het hier de kwestie is, dat nu 
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(Directeur van Justitie.) 
eenmaal de traditie, de goede gebruiken in den advokaten
stand, aan de leden Van de rechterlijke colleges niet voldoen
de bekend zijn. 

Het betreft hier dus niet eenvoudig een tegemoetkomen aall 
klachten allecn, niet een voldoen slechts aan verzoeken ten deze 
van de balie, doch het betreft hier een voorstel tot verbetering 
van de betrokken regeling, die niet alleen voor de balie van 
belang is doch eveneens voor de rechtspraktijk in het algemeen, 
een belang van zoo hooge orde, dat een wijziging van het toe
zicht daarop op hct oogenblik te motiveeren is. 

Ik sprak van Jloen belang". De geachte spreker, de 
heer De Villeneuve, heeft de keuze van de Regeering toe
gejuicht, omdat die de balie beter in staat zou stellen haar 
belang te behar tigen. Ik wil dit niet tegen spreken, doch ik 
zou dan het woord lIbelang" willen nemen in misschien 
eenigszins anderen zin , da.n de heer De Villeneuve heeft gedaan. 
Ik zou willen doelen niet zoozeer op concreet geldelij k belang. 
als een gl'ootere clientèle, on hooger honorarium , doch zou wil
len doelen op het belang van den advocatenstand, dat 
bevorderd wordt door de traditie, waarover ik sprak. 

(De heer De V i 11 e n e u v e : Zoo heb ik het ook bedoeld .) 
Dat geloof ik gaarne, Mijnhee r de Voorzitter! Ik wil el' 

echter op wijzen, omdat het woord "belang" zou kunnen 
word en gebruikt in een andere beteekenis, namelijk, dat het 
zou gaan om het behartigen van het matcrieelc belang van 
de balie en het dus niet alleen geldt voor belanghebbenden, 
mant' ook dat het voor de rechtzoekenden Vall groot belang is. 

De rechten en de plichten van de balie kunnen niel worden 
vastgelegd, zooa ls de hec l' De ViHeneuve zeide, in bepalingen, 
bel\omlens dan, dat richtlijnen gcgc\'en worden in deze 
nieuwe regeling. :1\[a31' het toezicht, zooals de Hegecrin g ûch 
dat voorstelt, volgens de nieuwe bepalingen, zal er toe 
kunnen bijdragen, dat dit zeer hooge belang van justitiabelen 
e11 balie beide, beter tot zijn recht komt. 

Het woord "belan g" is door den tweeden spreker nog 
met betrekking tot een ander punt genoemd en wel lot een 
punt , dat van zoodanjge beteekenis is, dat het voor hem 
nanl eicling is, 0111 met de voorgestelde regeling niet geheel 
tev rcden t. e z~in. Het betreft hie l' het niet tegemoetkomen 
UOOl' de Rcgcc\'\n g: aan de suggcst ie, om al~ aÏzondcl'l~jkc 
wrakings- {)t vCl'schooningsg l'ond voor de b\j-zittcl's in het 
college op te nemen het feit, dat de betrokkene is een kantoor
genoot van den bijzitter. 

Nu llCeft de Regeering in haar antwoord gezegd: laat men 
hie l' liever geval voor geval beslissen en zich richten naar 
wat nu reeds in die gronden \'an wraking en \'cl'schooning' 
staat, dat is, het pcrsoonlijk belang van den Illan die tot 
deelnemin g aan deze rech tspraak is geroepen. 

De heel' De Villeneuve zegt, ma ar dat is altijd het geval, 
wanneer hie l' een advocaat in het college va n den raad van 
Justit ie mede moet beslissen over een kla cht tegen een 
ka ntoorge noot, dan heeft hij daal' persé altijd belang bij. 
:Maal' wnnneer men dat bela.ng van den advocatenstal1d 
VO Ol'Op stelt, dan geloof ik, dat practisch bij ecn juiste rccht
spraak over de balie, van een bestraffing van m,isdrugin gen, 
ieder advocaat, ieder lid der balie, belang heeft. Dat 
mag niet zijn en is ook niet geweest voor de Regeering een 
red en om de deelname van de advocaten zelf aan deze 
rechtspraak uit te s luiten, zelfs niet om aan deze bijzitters 
een besl isscnde stem te onthouden. 

(De hee l' '1' h a 11"1. I' i 11: Dan krijgen zij ecn zeel' moeilijke 
positie. 

De heer K ers ten s : Goed. Zij moeten er wat voor over 
hebben.) 

In tegenstelJi ng met den heer Soangkoepon stelt de Rcgee
ring vertrouwen in de balie a1s geheel, als instituut. In e1k 
corps, in e1ke groep van bedrijfsgenooten, vindt men natuurlijk 
menschen, die zich niet in alle opzichten correct gedragen, 
vindt men zwarte schapen, doch als geheel en in de ba1ie ook, 
mag men in de deelnemenden aan de rechtspraak vertrouwen 
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stellen. Daarom is het zeker niet ondenkbaar, dat de klachten 
over een misdraging van een advocaat inderdaad ook mogen 
worden medebeoordeeld dool' een kantoorgenoot. 

Men hoeft dan niet dadelijk te denken aan een klacht over 
behartiging van belangen, er zijn andere punten, die in de 
regeling onder toezicht worden gesteld. Het kan gaan om on
eerbiedigheid tegenover rechterlijke autoriteiten, om handelin
gen in strijd met de eer van den stand der practizijns e.d. In al 
deze gevallen is van concreet materieel belang van den kantoor
genoot geen sprake, al heeft deze kantoorgenoot, evenals de 
geheele balie, er belang bij, dat de delinquent wordt herinnerd 
aan de verplichtingen, die hij aan zijn stand heeft. Wat de 
heel' De Villeneuve voorstelt, lijkt de Regeering dan ook 
minder gewenscht, omdat men dit materieele bela ng op 
zichzelf wil laten beslissen en daarnaast niet wil stellen als 
afzonderlijken versehooningsgrond het feit, dat de betrokkene 
behoort tot hetzelfde kantoor. 

Volgens den heer De Villeneuve ligt de beslissing toch altijd 
nog bij den rechter, maal' de rechter zal alleen kunnen beoor
deelen, of er al dan niet een bijzonder belang bestaat. De vraag 
echter, of de betrokkene behoort tot het kantoor van den bij
zit ter is een vraag, waarover geen verschil van meening 
mogelijk zal zijn. De rechter zal in dit geval dus moeten 
accepteeren, dat waal' het een kantoorgenoot betreft, el' dus 
reden bestaat tot verschooning of wraking. De standing van 
het betrokken kantoor zal gebaat bmnen zijn bij een deel. 
neming jnist van een kantoorgenoot aan de correctie van den 
delinquent in die gevallen, waarin van een persoonlijk materieel 
belang geen sprake is. 

(De heel' Van TI e l s din ge n: Mam' dat kan aan
leiding geven tot moeiJijke posities.) 

De positie kan moei lUk z~jll, maat' dat is onvc I'mijde1ijk in 
een maatschappij als de Ned.-Ind ische, waat'in in het algemeen 
de verhoudingen nauwer zij n, waar men dichter op elkaar 
staat, ook in de balie, dan b.v. in Nederland. Dit is een van 
de r edenen, waarom een systeem a Is het Nederlaudseh., waarbij 
de balie zelf deze geheele rerhtspraak in handen heeft, in 
Ind ië niet passend is. 

De heel' Van Helsdingen heeft zich aangesloten bij de keuze 
ocr Regec rinf!', al wns c]C' keuze tusse he ll twee vllI'ia ties in het 
tusschensysteem voor hem een bes liss in g, die nu ni et zoo voor 
de hand lag. Dat is clan de vuriatie va n ad viseurs of Illede~ 
beslissers. De heer Van lIelscl in gcn vraagt, waarom men 
deze menschen bijzitters noemt. \Vanneer men buiten twij
fe l wil stellen dat men te doen heeft met menschen, die een 
beslissende stem hebben, zou het toch betel' zij n, hen leden 
te noemen, zegt hij. Mijnheer de Voorzitter! Ware dit 
bezwaar dadelijk bij het Gedelegeel'denverslag voorgebracht, 
dan zou de Rcgeering zonder twij fel hebben overwogen, of men 
dan op deze wijze nog beter zou kunnen tegemoet komen aan 
het opgeworpen dubium dan thans is geschied . 1\'I831' in het 
Gedelegeel'denyel'slag werd opgemerkt, dat ui t den tekst der 
ordonnantie niet duidelijk bleek, of hi el' nu een beslissende 
stem is gegeven of niet. 

(De heel' Van Hel s cl i n gen: Juist dool' de keuze 
van het woord "bijzitter".) 

Aan dit bezwaar is de Rcgecl'ing tegemoet gekomen dOO l' de 
wijziging, welke intusschen anders luidt dan het geachtc lid 
thans voorstelt, De Regecrin g geeft daarin v01komen zeker
heid, Immers, volgens de Nota va n wijzigingen wordt het 
eerste 1 iel als volgt gelezen: 

" Bij dit toezicht wordt de samcnstelling \'an de coll eges 
uitgebreid met twee bij het col1ege t{)egelaten practizijns 
als bijzitters." 

Hieru:t is niet anders te lezen, dan dat deze bij zitters in 
het coll ege worden opgenomen en dus medebesl issen. De term 
"bijzitters " kan onder deze omstandigheden geen misverstand 
meel' laten en is nu eenmaal bij de wording vun dit ontwerp 
min of meel' traditioneel geword en. 



H,4 

19de VERGADERING - DINSDAG 30 MEI 1939. 

Verruiming toezicht over de gedragingen der practizijns en wijzigiug van de uitoefening van dat toezicht (Ond. 13 9). 

(Soangkoepon. ) 
Het zou echter niet juist zijn om de advocaten, die bij de be

handeling van een disciplinaire zaak mee-beoordeelen, leden 
van het college te noemen. Dat zijn ze ten slotte niet, ze zijn 
en blijven bijzitters, outsiders, die geroepen worden om in 
het college aan de betrokken rechtspraak deel te nemen . 

Ten slotte is de zaak ook niet van overgroot belang. Het 
voornaamste is, dat vaststaat, dat hier aan deze advocaten 
bij de d·isciplinaire rechtspraak een beslissende stem wordt 
gegeven en dat staat na de wijziging in de Nota van Wijzi
ging naar de meening der Regeering voldoende vast. Mijn 
conclusie is dus, dat de Regeering geen termen kan vinden 
om naar aanleiding van hetgeen door de drie sprekers is 
aangevoerd, alsnog bijzondere wijzigingen of aa nvullin gen 
van het ontwerp voor te stellen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Zooals 
bekend is, worden de beslissingen van den rechter bij den Raad 
van Justitie en het Hof alleen gebaseerd op de stukken. Nu 
wordt in de wet .bepaald, dat de handelingen en de verrich
tingen van de advocaten en al wat daarmede verband houdt, 
in een regeling worden vastgelegd. 

Als op die wijze bepaalde bezwaren van de balie bestaan, waar
mede door den rechter geen rekening werd gehouden, dan ligt 
het toch op den weg van de overheid om die bezwaren in een 
bepaling bijeen te brengen. Nu hebben de advocaten, wanneer 
hun fouten worden onderzocht, zelf mede de gelegenheid om die 
eigen fouten te constateeren en daarover te beslissen cn dat 
gaat m.i. een weinig mank. Als het gaat om verruiming van 
het toezicht op deze advocaten, moet er voor d.e . Regeering 
aanleiding ~ijn dit in ·een regeling te bewerkstelligen. Er 
dienen dan ook bepaalde gevallen te zijn, die wijzen op de 
noodzaak van zoodanige bewerkstelliging. 

Nu heeft de Regeeringsgemachtigde betoogd, dat er door 
de balie zooveel bezwaren zijn aangevoerd en dat het goed is, 
dat de leden lnm eigen belangen bepleiten. 

(De heer De V i 11 ene u v e : Niet allecn van de zijde van 
de Regeering, maar ook van het Hooggerechtshof.) 

Ik heb dus gelijk, wanneer ik zooeven zeide, dat het dan 
niet gaat om een verruiming van het toezicht op de advocaten, 
doch om tevredenstelling van de balie. Dit is een streven, 
waartegen ik niets vermag te doen, maar mijn opinie is, dat 
door deze bijvoeging van bijzitters de belangen · der recht
zoekenden uiet beter worden behartigd en het toezicht niet 
wordt verbeterd. 

(De heer Th a m rin: Het geldt een zuiver ambtelijk 
college.) 

Het is nooit juist om belanghebbenden te laten medespreken 
over de belangen van de eigen groep. 

(De heer Van Hel sdi n geil: Dus U veroordeelt de 
geheele regeling in Nederland 1) 

Het gaat voor mij om de regeling hier te lande. In deze 
ontwerp-ordonnantie zie ik bezwaren voor de Indische maat
schappij. Wat voor de een goed is, is daarom nog niet goed 
voor den ander. 

"\Vij hebben nu een vakvereeniging van advocaten, die, 
evenals andere vereenigingen, verplicht is te waken voor de 
materieele, stoffelijke en geestclijke pelangen harer leden. 
Met dit denkbeeld voor Dogen wordt nu een autoriteit in
geschakeld bij een rechterlijke beoordeeling van een zaak, 
waarbij deze bijzitters zelf zijn betrokken. 

De Regeering heeft gezegd, dat wij vertrouwen moeten 
hebben. Dat is een zeer mooie zaak, maar hoe gaat het in 
de praktijk ? Daarom gaat het juist. Men kan wel zeggen, dat 
men vertrouwen moet stellen in de menscheu, maar, als er 
onder de mcnschen personen zijn, die het vertrouwen niet 
waard zijn, moeten wij dat dan maar accepteeren 1 

Als het de bedoeling der Regeering is, het toezicht te ver
ruimen, moet de Regeering eerst een enquête instellen om te 
onderzoeken, of er werkelijk tekortkomingen zijn geconsta
teerd, verwaarloozing van belangen van belanghebbenden, 

(De ViJleneuve. ) 
enz. en of zulks sporadisch dan wel veel voorkomt. Eerst dan 
kan men beoordeelen, of er behoefte bestaat aan verruiming 
van het toez icht. Bestaat er geen behoefte aan verruiming 
van het toezicht, dan zou ik willen vragen, waarom de voor~ 
liggende ontwerp-ordonnantie is ingediend. 

Nu kan men ook wel zeggen: de rechterlijke colleges we
ten niet, hoe de werkkring van de advocaten is, maar .de l e~ 
den van de r echterlijke colleges behoeven toch ook met op 
hun kantoor te blijven zitten, z'ij kunnen een onderzoek in~ 
stellen en op grond van de resultaten daarvan een oordeel 
vellen. 

Ik blijf echter van oordeel, dat het, als verruiming van 
het toezicht op de aclvocaten noodzakelijk is, zeker niet in 
de voorgestelde richting moet worden gezocht. Dan moet 
men het zoeken in een andere richting en daarom beveel ik 
het instellen van een enquête aan, dan kan de Regeering 
zien, welke ontstellende feiten zich hebben voorgedaan. 

De heer De ViJleneuve: Mijnlleer de Voorzitter! Ik hen 
in de eerste plaats den geachten Regeeringsgemacht igde 
erkentelijk voor de interprctatie, welke hij zooeven aan 
mijn woorden heeft gegeven, in het bijzonder voor de 
beteekenis, welke de Regeeringsgemachtigde heeft willen 
hechten aan het door mij in eerste instantie genoemde 
woord "belan gen", Inderdaad zie ook ik hier niet in de 
eerste plaats cle materieele belangen van de balie; het gaat 
wel degelijk om ideëele, algemeene belangen. Bij de rechts
bedeeling in civilibus zijn dagelijks twee groepen met elkaar 
in contact. De eerste groep is de balie, tot wi e het publiek 
zich in eerste instantie wendt; de tweede groep is de rechter
lijke macht, die haar oordeel over de voorgelegde gevallen 
geeft en dan kan men zonder meel' niet zeggen, gcJijk de 
heer Soangkoepon doet, laat de rechtel'lijke ma cht clan maar 
zonder meel' op de stukken recht docn en haar oOl'dee) uit~ 
spreken. Juist Ül zeer subtiele zaken, als waarom het hiel' 
veelal gaat, is interne vool"l ichting, als door de Regeering 
wordt beoogd, en niet alleen voorlichting, maar ook een 
zekere mec1ezeggingschap en dus van verantwoordelijkheid, 
naar mijn stellige overtuiging van het grootste belang. 

Wel verre dus van de belangen van de jnstitiabelen te 
schaden, worden deze hierbij ten zeerste gediend en niet alleen 
de belangen van de justitiabelen, maar zeker ook die van een 
stand, die nog terecht genoemd mag worden het nobile offi
cium. Daarom gaat ook de vergelijking, die ons geacht mede
lid,. de heer Soangkoepon, met een vakvereeniging maakt, niet 
op. Ook al zullen de advocaten zich vermoedelijk langzamer
hand wel vereenigen in vereenigiugen, toch kan men zulke 
vereenigingcll niet zonder meer met vakvereenigingen gelijk
stellen. Advocaten zijn, als ik het zoo mag zeggen, inderdaad 
wel hoofdarbeiders, maar men kan hun vereenigingen toch 
niet als werknemersvereeniging betitelen, als hoedanig wij 
toch in den regel vakvereenigingen 'beschonwen. In de eerste 
plaats beoogen advocatenvereenigingen de nobele doelstellin
gen, die dit ambt met zich brengt, hoog te houden en verder 
te dragen. In dit opzicht is dan ook de gegeven oplossing Ül 
alle opzichten toe te juichen. 

Het spijt mij, dat de geachte Regeeringsgemachtigde niet 
is ingegaan op de suggestie, welke ik heb gedaan om de wra
kings- C.q. verschooningsgronden aan te vullen als ik heb ver· 
zocht. 

Ik heb even gedacht aan de indiening van een amendement, 
maar zal dit nalaten, en wel op dezen grond, dat anders juist 
aan het persoonlijke belang, dat bij kantoorgenooten onder
ling zou bestaan, te veel relief zou worden gegeven. 

Ik neem aan, dat de bijzitters, waartoe de Gouverneur~ 
Generaal vooraanstaande leden van de balie zal benoemen, 
voldoende besef van de op hen rustende verplichting en ver
antwoordelijkheid hebben, dat zij in het algemeen, in gevallen 
waarin het belang van een kantool'genoot en dus een voor hen 
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(Van HeJsdingen, directeur van Justitie.) 
geldend persoonlijk belang, betrokken is, zich van deelname 
zullen onthouden, althans zullen vragen, daarvoor verschoond 
te mogen worden. 

H:et is op dien grond dat ik dan ook met den uitleg van 
den geachten Regeeringsgemachtigde genoegen wil nemen en 
overtuigd ben, dat de zaak in de praktijk wel zal marcheeren. 

De heer Van Helsdlngen: Mijnheer de Voorzitter! Een 
korte opmerking slechts. De geachte Regeeringsgemachtigde 
heeft verklaard, dat, wanneer mijn bezwaar in het Gcdele
geerdenverslag was opgenomen, de Regeering wellieht had 
ovcrwogen, de redactie anders te doen luiden. Ik meen, dat 
juist de nu ontworpen redactie het het gemakkelijkst maakt, 
van bijzitters leden te maken. Bij de oorspronkelijke redactie 
zou het inderdaad onelegant zijn geweest, maar waar hier 
nu staat dat bij het toezicht het college uitgebreid wordt met 
oenige stemhebbende "b\jzitters", zou tegen de door mij aan
gegeven wijziging geen bezwaar bestaan. 

Ik wil den geachten Regeeringsgemachtigde in herinnering 
bl·engen , clat elders in de Rechtelijke Organisatie "bijstaan
dors " geen stem hebben en de bijzitters hierbedoeld voortaan 
stem zul1en hebben. 

De heel' Enthoven, directeUr van Justitie: !Mijnheer de 
Voorzitter! De nadere opmerkingen, die de heer Soangkoepon 
beeft gemaakt, geven geen aanleiding tot uitvoerige beschou
wingen. Ik mag wel volstaan met t.e zeggen, dat de Regeermg 
geen belangentegenstelling ziet tûsschen de balie en de recht
zoekenden. De balie is er juist om de belangen van de recht
zoekenden te l)ehartigen. :Nlaar het is zeel' goed denkbaal' dat 
een advocaat de belangen van een cliënt zeer goed behartigt 
en daarbij toch handelt in stdjd met de eet' vall ZUil ambt. 

(Dc hee r 80 a n g koe pon: Als men daarvan uitgaat heeft 
men eigenqjk niets aan art. 192.) 

Uitbreiding van bet toezicht ten aanzien van de belangen· 
behartiging van de rechtzoekenden is niet noodig, want dit 
staat reeds in de regeling en blijft erin staan. Wanneer klaen· 
1en over de -behartiging van de belangen van cliënten aan
leiding zijn tot ondel'zoek, kunn en ook thans r eed::; straffen 
worden opgelegd. 

'Vat wel noodig was, was, dat we1'(l aangeduid, wat kan 
vallen onder plichtsverzuim. Dat was tevoren dubi eus en met 
name of dan onder plichtsverzuim, waar dit stond naast de 
behartiging vall de belangen van cliënten, zou vallen een zeer 
goede behartiging van de belangen van de cliënten, maal' in 
strijd met hetgeen een goede traditie bij de balie vel'cischt. 
Die uitbreiding is hiel' tot stand gebracht. ]\'1en kan ni et vol
houden, dat hier geen uitbreiding plaats heeft en dat is dan 
het geval op dat gebied waar bleek, dat er behoefte aan 
bestond. 

De heer De Villeneuve heeft medegedeeld, dat hij van een 
amendement ten aanzien van het bij een zaak betrokken zijn 
van een kantoorgenoot heeft afgezien. 

De Regeering is daarvool' erkentelijk en meent, dat gerust 
mag worden afgewacht, of in de praktijk nog verdere bezwaren 
zullen blijken te bestaalL Ik wil alleen nog opmerken, dat een 
bezwaar tegen de bedoelde voorziening ook is, dat de wet het 
begrip "advoeatenkantoor ll als zoodanig niet kent. :Men vindt 
dat begrip nergens in de wet. Dit bestaat wel in de praktijk, 
maul' Ol' zijn ook nog andere verhoudingen tusschen de ad
vocaten, buiten die vall kantoorgenoot, waarbij de een belang 
heeft bij de gedragingen van den ander. 

De heel' Van Helsdingen heeft medegedeeld, dat hij meent, 
dat een wijziging, als door hem gevraagd, zeer goed zou aan
sluiten bij de wijziging, die bij Nota van "\Vijzigingen is aa11-
g-ebl'ucht. Da t kan zijn, maar het is toch minder eigenaardig, 
dat men de bijzitters aanmerkt als leden van het college. 
Zij nemen wel deel aan de behandeling van bepaalde zaken 
van discipJinail'cn aard, doch maken overigens geen deel uit 
van het ' college. Zij zijn daarvan geen lid . 

(Regeeringsgemaehtigde voor Algemeene Zaken.) 
(De heer Soa n g koe]J 011 : Maar"e hebben ioch sielll

rech t.) 
De R.egeering neemt intussehen aan, dat de heer Van 

Helsdingen met den tekst, zooals deze thans luidt, genoegen 
wil nemen en Zij is daarvoor erkentelijk. 

De Voorzitter: Wij kunnen thans tot stemming overgaan. 

De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bij Nota van Wijzi
gingen, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen, 
onder aanteekening, dat de heel' Soangkoepon geacht wil 
worden tegen te hebben gestemd. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s de voo r t zet tin g 
der b e handeling van ee n vijftal ontwerpen 
van 0 r don n a nt i e s 0 n der s e hei den I ij kst re k
kende tot: 
a·, nadere wijziging en aanvulling van de 

"V 0 Ik s l' a a cl pos i t i e l' eg e I i n g 1926" (I n dis c b 
Sta a t s b I a d 1926 No. 453); 

b. nadere aanvulli ng van de Provi nei e 
ordonnantie (Staatsblad 1924 No. 78); 

c, na de l' e a a n v u 11 i n g van deS ta d s gem e e 11 t e
or don n a n tie (S t a a t s b I a d 19~6 No. 365); 

d. nadere aanvulling van de Regentschaps" 
ordonnantie (Staatsblad 1924 No. 79); 

e. n a der e a a n v u II i J] g van deL 0 c a I eR a d e n
ordonnantie (Staatsblad 1905 No. 181); 

een en ander O.m, met 'betrekking tot de 
pen s i 0 e n s a a n s p t' Cl keil van h e n, n a n wie bij 
van re gee l'in gswege vastgestelde regle
men ten zoo cl a n i ge a 11 n Sp I' a ken wor cl e n v e f
leend. (Ond. 71.) 

De behandeling is gevorderd tot het l'egeeringsantwoord in 
eersten termijn. 

De heer Hartevelt, Regeeringsgemaclltigde VO-o1' A1gemeene 
Zaken: :l\1ijnh ecr de Vool'ziite1'1 Nnnr an n} eiding nm de 
wijziging en aanvulli llg' \ ' i:H1 de Volksl'aadpositiC't'cgeling heeÎt 
in de eerste plaats de heer Soangkoepon het woord gevoCl·d. 
Zonder in te gaan op de vermelding van zijn weinig gunstige 
indl'uk van d e waal'deel' ing, welke de R egeerin g VOOr den 
Yolksraac1 heeft - uit het College zelf, Mijnheer de Voor
zitt l'l' . zijn ;drrccls stemmen opgegaan, die de onjuistheid en 
ongemotiveerdheid daarvan hebben aangetoond -, moge ik 
na ar aanleiding van zijn betoog slechts opmeJ'ken, dat het in 
gr'Ûote hoofdzaak bUlten het bestek van het nu behandelde punt 
om gi ng. Het is allerminst de bedoeling) bij deze gelegenheid 
de positie van den Volksraad en z:ijn leden in vollen omvang in 
bespreking te brengen. 

Overigens, 1\tIijnheel' de Voorzitter, indien het onclerhavige 
onderwerp ergens blijk van geeft, dan is het slechts van be
langstelling voor de positie van de leden van dit College, 
welke de Regeering hiermede bedoelt verder af te ronden. 

De door den heer Soangkoepon nog weer aangeroerde vraag 
betreffende het pensioen voor Volksraadsleden als zoodanig, 
ligt - naar de Regeering ook reeds bij de Memorie van Ant
woord verklaarde - buiten het kacler dezer regeling. 

Thans de vragen van den heer Kerstens, die de Regeering 
zooveel mogelijk zal trachten te beantwoord en. De heer 
Kerst.ens heeft in de eerste plaats gevraagd: of bevordering tot 
kenzebetrel<king ook dàn mogelijk is, wanneer de vervulling 
van het lidmaatschap van den Volksl'aad een beletsel vormt 
om de geschiktheid te beoordeelen. 

(De heer K ers ten S: In de praktijk. ) 
:Mijnheer de Voorzitter! In de ]'1emOl'ie van Antwoord is 

geze!!cl. dat - beneelen zekere grenzen, waarover straks - : 
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(Soangkoepon. ) 
"de materieele voordeelen, inclnsief die op het gebied 

der pensioenen, van promoties die, blijkens het gepaseerd 
worden van belanghebbenden mogelijk zouden zijn geweest, 
worden toegekend." 

Ik citeer dit, Mijnheer de Voorzitter, omdat ik er mede 
wil aantoonen, dat hct leveren van het bewijs van ge
schiktheid voor benoeming in een bepaalde functie tijdens 
het Volksraadslidmaatschap een zaak is, die staat naast het 
onderwerp, dat wij thans behandelen. Thans gaat het alleen 
om het tot stand brengen van aanvullende regelingen ten 
aanzien van de pensioensaanspraken van ambtenaren-Volks
raadsleden, en de Regeering zou zich gaarne tot dat onder
werp willen beperken. 

Ten aanzien van alle mogelijk gebleken promoties beneden 
de reeds genoemde grenzen worden de materieele voordee
leu toegekend; t€on aanzien van de mogelijk geworden pro
lUoties, welke daarboven liggen, niet. 

In de tweede plaats heeft de heer ;K:erstens gevraagd wat 
precies bedoeld wordt met de Jlzekere grenzen", waarvan de 
Regeering in de Memorie van Antwoord spreekt. 

Deze grenzen zijn niet volkomen scherp te trekken, men 
zal wat dat betreft de Regeermg eenig vertrouwen moeten 
schenken. 

Om de gedachte te bepalen, zou ik dan het volgende willen 
zeggen: Er zijn keuzebetrekki ngen, welke elk in haar soort 
mln oÎ meel' ee.n "eenmans.Îl1nctie" zijn, waarbij meer dan 
bij andere functies het accent op de persoonlijkheid komt te 
liggen, persooulijke eigenschappen meer dan bij andere een 
1'01 van beteekenis gaan spelen. Voorbeelden kunnen moeilijk 
worden genoemd; het gaat bovendien bij deze funeties om 
vel'houdingen, welke niet in alle administraties gelijk liggen. 
Een usauce zal zich op dat gebied ongetwijfeld vormen. De 
Regeering zal in deze materie geen eng standpunt willen in
nemen. 

De heel' Kerstens heeft bovendien nog gevraagd, op welke 
wij ze de toekenning dier voordeelen geschiedt. Daarop kan 
worden geantwoord, dat in eventueele gevallen een beschik
king zal woraen genomen, waarbij wordt bepaald, welke de 
inkomsten van den betrokkene zouden zijn geweest, ware 
hij in actieven dienst gebleven . 

Mijnheer de Voorzitter! Ik hoop, dat de heel' Kerstens in 
hetgeen ik heb gezegd, gevonden heeft, wat hij wenschte te 
weten. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter ! Toen ik hier 
deze kwestie besprak, ben ik daarbij uitgegaan van de uit
werking, die de betrokken regeling op mij persoonlijk heeft 
gehad. Ik heb toen alleen het feit geconstateerd, hoe twaalf 
jaar geleden de toestand ten deze was en hoe hij nu is. Ik 
heb slechts getracht mijn inch'uk precies weer te geven en 
wanneer ik de feiten niet had gesteld zoo als is geschied, zou 
ik tegenover de Regeering hebben gehuicheld. 

Nu hebben de heeren Van Helsdingen en Roep tegeu de 
door mij uitgesproken woorden geprotesteerd, doch de grond 
van hun protest is mij niet volkomen duidelijk, want ik heb 
hiel' alleen feiten geconstateerd, die zich volgens den dool' 
mij ten deze verkregen indruk voordeden. Wenschen de betrok
ken leden dan niet, dat hier de waarheid wordt gezegd? Ik 
begrijp derhalve hun protest niet. Ik wil hier b.v. eens een 
vergelijking maken en wel met betrekking tot het gebeurde 
met Albanië. Albanië heeft haal' lot ondergaan en protes
teeren over het ingrijpen van Italië helpt derhalve niet meer . 
Intusschen komt J oegoslav ië protesteeren, omdat Albanië 
klaagt over de door haar ondervonden behandeling. Zoo 
ben ik tegenover den heer Van Helsdingen in de positie van 
Albanië. 

(De heel' D e V i 11 ene u v e : Een zeel' mank gaande 
vergelijking !) 

Mijnheer de Voorzitter! Het gevolg van de getroffen rege-

(Kerstens, Reg. Gem. voor Algemeene Zaken.) 
ling terzake is, dat - ons geachte medelid, de heel' Van 
Helsdingen, kan in dit College zelf coustateeren, dat geen 
van de hiel' aanwezige Inheemsche leden als landsdienam 
meel' dan f 800 verdient - de betrokken personen, zooals ik in 
eersten termijn heb aangegeven, daardoor worden gedupeerd,. 
Nu hebben sedert het hestaan van het College de leden van 
het College van Gedelegeerden het inzake hun pensioenrege
ling gereleveerde reeht. Ik zou derhalve de Regeering willen 
vragen, om, wanneer Zij werkelijk niet de bedoeling heeft ten 
deze een onderscheid te maken tusschen de verschillende 
leden, in ieder geval de leden te laten behouden wat zij reeds 
bezitten en niet hun voordeelen telkens te gaan verminderen. 
Tot het terugnemen van de verkregen voordeelen bestaat 
mijns inzieus totaal geen aanleiding, tenzij men daarbij de 
bedoeling zou hebben de betrokkenen speciaal te treffen. En 
dit laatste betreft dan het weergeven van een indruk, dien ik 
van die regeling heb gekregen . Ik heb daarom speciaal tot de 
Regeering willen zeggen : tracht in den vervolge dien indruk 
van mij bij het treffen van bepaalde re gelingen, weg te nemen_ 
Ik wil aannemen, dat dit niet in de ,bedoeling heeft gelegen 
van de Regeering, en zeker niet tijdens de regeerperi ode van 
den huidigen .Landvoogd, doch laat Zij dan toonen, dat het 
ook beslist zoo niet is. De door mij gebezigde woorden hebben 
slechts ten doel gehad in deze richting de aanwijzing te geven,. 
dat de door de Regeel'ing ten deze gevolgde weg niet juist was. 
Het protest van de heeren Van Helsdingen en Roep lijkt mij 
dan ook misplaatst, want ik heb hier slechts mijn eigen indruk 
weergegeven . Op deze manier zou men ook kunnen protestee
ren tegen het feit, dat de zon schijnt, wanneer zij althans niet 
door wolken is bedekt. Ik verklaar derhalve nogmaals het 
geuite protest tegen mijn woorden ni et te begrijpen . 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik ben wat 
het antv,roord op de twee laatste vragen betreft, geheel bevre
digd. 'Vat de eerste vraag betreft heeft het regeeringsantwool'd 
mij echter niet geheel voldaan. Als ik het goed heb begrepen, 
heeft de Regeering medegedeeld er van uit te gaan, dat een. 
ambtenaar, die zitting neemt in den Volksraad dan wel in 
h~t College van Gedelegeerden, gepasseerd wordt. Zij gaat 
dus niet uit van de vraag, hoe de positie zou zijn geweest, als 
de betrokkene geen lid van den Volksraad was geweest en hij 
dus zijn practische geschiktheid wel had kunnen bewij zen. 

Als ik dit juist verstaan heb, blijft er voor mij iets onbevre
digends in dit antwoord, namelijk dat men zich, hoewel men tot 
aan zijn intrede in den Volksraad volkomen geschikt was voor 
een keuze~betrekking, de bevorderiug daartoe ziet ontgaan, 
omdat men nn eenmaal tengevolge van het V oLksraadslidmaat
schap niet in staat was ~ijn practische geschiktheid te bewijzen 
dool' de uitoefening van zijn ambt gedurende bepaalden tijd, 
al~ bij voorheeld - ik heb het in eersten term ijn reeds genoemd 
- het dragen van een hooger commando in het leger. Misschien 
kan de geachte Regeeringsgemachtigde mij hierover nader in
lichten. Mocht dit niet mogelijk zijn, dan zal ik mij daarbij 
neerleggen. 

De heer Hartevelt, Regeeringsgemachtigde voor Algemeené 
Zaken : Mijnheer de Voorzitter ! Slechts een enkel woord. 
Ik geloof, dat hetgeen ik in eersten termijn mededeelde in 
het algemeen wel het standpunt der Regecring heeft weer
gegeven. Ik geloof, dat hier in ZQover wellicht misverstand 
schuilt, dat het in casu niet gaat om het verkrijgen van een 
benoeming op grond van bepaalde geschiktheid. Hier wordt 
een grens gelegd tUSSChCll bepaalde hoogere en lagere keuze
betrekkingen. Het automatisch doen doOrlOOP",l van de aan 
die hooge re keuze betrekkingen verbonden materiecle voo 1'

deelen lijkt de Regeering niet redelijk. 

De Voorzitter: Hiermede is de beraadslaging over deze· 
ontwerp-ordonnantie beëindigd, zood at tot st.emming kan 
worden overgegaan. 
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Verzoekschrift No. 8 van het tweede rapport der Com missie voor de Verzoekschriften. - Derde rappol'I del' 
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(Kan, Soangkoepon.) 
De ontwerp-ordonnantie wordt zonder hoofdel.ijke stemming 

aangenomen. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de voo rt· 
zetting der behandeling van de conclusie 
op vcr z 0 e k s c h I' i f tNo. 8 van het t wee d e 
I' a p por t der Co m mis s i e voo I' de Ver z 0 e k
schriften: 

8. V.rzoek, gedagteekcnd Soekaboem i 11 September 1937 
V(111 Hodosocwarno, om toekenning van pensioen C.q. her
plaatsing. 

RegeeringsbI'ieven van 23 Februari 1938 No. 375/C en 
23 Juni 1938 No. 1291/C met bijlage hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en aclressant, ouder toezending van een 
afscht'ift van genoemde regeeringsbrieven, hiervan mededeeling 
te doen. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Ver
zoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Als gevolg van de op
merkingen, welke het college in zijn laatste vergadering heeft 
mogen aanhoorcn van den hecr Soangkoepoll, deelt de COIll
missie voor de Verzoekschriften thans mede, dat zij bereid is 
de conclusie op verzoekschrift No. 8 van het tweede rapport 
te doen luiden als volgt: 

"De commissie stelt voor de Regeering mededeeling te 
doen van de opmerkingen van den heer Soangkocpon, 
mel \'cl'zock mede te willen deelen or ecn en nndcl' de 
Hegccl'ing aanleiding geeft tot een andere beslis!oij"ng ten 
gunste van udl'essant, " 

De g"vijzigde conclusie der commissie, betreffende verzoek
schrift No. 8 van het tweede rapport, wordt zonder hoofdelijke 
stemming goedgekeurd, 

De Voorzitter: Aan de orde i s de behandeling 
van het dcrde rapport van de Commissie 
voo I' de Vcr zo ck s c h l' i f ten. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Verzoek
schriften : Mijnheer de Voorzitter! In dit rapport zijn twee 
l'"kesten (Nos. 18 en 19) opgenomen, welke van zeel' ouden 
datum zijn. De ontworpen conclusies zijn destijds nogmaals in 
studie genomen en door bijzondere omstandigheden is de afdoe
n ing sterk vertraagd. Hoewel aan de verzoeken niets meer 
te doen was, zijn zij om formeele redenen met de oude con
clusies op dit rapport gebracht. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e b e h a n de l i n g 
van d e conc lusi e op verzoekschrift No. 1: 

1. Verzoek, gedagteekend Buitenzorg 18 November 1937, 
van Dool 11 bin Manislom vel'hooging van pensioen. 

Regeeringsbrief van 3 Augustus 1938 No. 1566/C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t,a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Rcgeeringsbrief, hiervan mededee
Iing te doen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Bij het 
,'egeeringsschrijven van 3 Augustus 1938 No . 1566/c is erkend , 
dat adressant bij de overname door het land op 1 November 
1913 van do daari n bedoelde lijn, met meeletelling van zijn 
diensttijd vóór die overname, inderdaad bij zijn pensionneel'ing 
een totaleu diensttijd had van 31 jal'en en 1 maand. Nu luid t 
artikel Ivan Staatsblad 1915 No. 148 nis volgt: 

Handelingen, Zittingsjaar 1938-1939. 

(Kan, Soangkoepon,) 
"Voor hen, die op 31 October 1913 verbonden waren 

aan den dienst van de l ijn Batavia-Buitenzorg del' Neder
landsch-Indische Spool'\vegmaatschappij en mct ingang 
van 1 November 1913 in Nederlandsch-Indischen dienst 
zijn overgegaan, zal bij de bereken in g van hun di ensttijd, 
geldig voor pensioen, in aanmerking komen de tijd , dool' 
hen onder genot van doorloopende inkomsten in dienst 
van genoemde Maatschappij doorgeb,'ach t met uitzonde
ring van den tijd, gedurende welken buitenlandseh verlof 
is genoten , 

Het bedrag van het pensioen wordt berekend naar den 
in Gouvernementsdienst doorgebrachten tijd en de in dien 
dienst genoten inkomsten. 

Ten aanzien van hen, die gepel1 sionnecrd wordcn met 
toepass ing van het reglement op het vel'leenen van pen
sioenen aan Europeesehe burgerlijke ambtenaren telt de 
tijd, doorgebracht iu dienst van de Nederlandsch-Indi
sche Spoorwegmaatschappij VÓÓr het bereiken van den 
vo l1 en ouderdom van achttien jaren, ni et mede bij de 
berekening va'l den voor pensioen geldigen diensttijd. 

Over de inkomsten, genoten gedurende den diensttijd 
bij genoemde Maatschappij worden gecne bijdragen ten 
behoeve van de Indische bmgerlijke pensioenen gevor
derd ", 

Als gevolg van deze bepaling behoort m.i. deze diensttijd 
volledig te worden gehonoreerd. Uitsluitend als grondslag 
van het toe te konnen pensioen mag de bezoldiging vun 
adressant tijdens zijn dienst bij de Ned.-Ind. Spoorweg Maat
schappij niet worden aangenomen. 

Ik bell dus nlll oordeel, <Int adressant's v(' .. zoek op ~l'ond 
van dit staatsblad behoOl,t te, ja moet worden ingewilligd . 
Tk moge de Commissie VOO I' de Vel'zoeksch,'iften derhnlve 
voorstellen, de Regeering in overweging te geven, dit ver
zoek van adressant in herbehandeljng te nemen en het ver
zoek in te willigen. 

De heel' Kan, Voorzitter van de Comm issie voor de Ver
zoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! De Commissie heeft 
ct' geen bezwaar tegen om hetgeen ele heel' Soangkocpon 
naar voren brcngt ten aanzien "an dit \'cl'zockschrift tel' 
kenn is te brengen van de Regeel'ing. 

lk moge van dczc gelegcnhcid echter gebl'llik maken om 
er den heel' Soangkoepon op te wijzen, dat hij bij de Secre
tarie van den Volksraad wel wat laat is gekomen met de 
mededeeling, dat hij over dit vel'zoekschrift het wool'd zon 
voeren. Het is gebruikelijk, dat. deze mededeeling enkele 
dagen vóór de behandeling plaats yindt, opdat de commissie 
zich op haal' antwoord kan beraden. Hopelijk za l dc hecr 
Soangkoepon zich in den vel'volge aan dit gebruik houden, 

De heer Soangkoepon: Uijnhcer de Voorzitter! Do Pink
stel'dagen wat'en oorzaak, dat ik mij niet aan het gebruik 
heb kunuen houden. Aan de studie van deze verzoekschrif
ten heb ik mijn vrije dagen bestceel. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Ver
zockschl'iften: :Mijnheer de Voorzitter! De cOllllnisie neem t 
gaarne nota van dp. (>J'kenning van zijn fout door het geachte 
lid. 

De conclusie der commissie, als aangevu ld dool' den Voor
zitter del' cOlllmissie, wordt zonder hoofdelijke stemming 
goedgekeurd. 

De Voorzitter: A ft n deo r dei s d e be h a n del in g 
van dec 0 nel u s i e 0 p vel' zoo k s c h rif tNo. 2: 

2. Verzoek, gedagteekend Koetol'edjo 15 Juli 1938, van 
v l'ouwe Masripah, orll toekenning van onderstand. 
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Derde rapport der Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Soangkoepon, Kan. ) 
Aangezien de bepa lingen inwilliging van het verzoek niet 

toelaten stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressante hiervan 
mededeeling te doen. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De 
moeilijkbeden van adressante, als echtgenoote van den over
leden landsdienaar Mas Soemodihardjo, zijn vele. Waar zij 
verder analphabeet is en niet gezegend met de technische 
kennis voor ons maatschappelijk leven, behoeft het geen 
betoog, dat zij van lieverlede in een zorgelijken toestand kwam 
te vervallen. Daarbij heeft zij nog drie minderjarige kinderen 
en een oude vrouw te verzorgen. Zij is hulpeloos en versto
ken van alle noodige hulp. 

Kan de Regeering hierin geen hulp verleenen tot leniging 
van het leed van deze arme verlaten familie! 

Haar echtgenoot had bij diens overlijden een diensttijd 
van twintig jaren en vijf maanden en bovendien heeft deze 
echtgenoot gedurende meer dan acht jaren, nl. acht jaren en 
vijf maanden, als onbezoldigd magang, dus belangeloos ge
werkt, zoodat adressante 's echtgenoot Mas Soemodihardjo 
vol gens de ter zake gemaakte berekening met een totalen 
diensttijd van 28 jaren en 10 maanden den lande heeft 
gediend. 

Ik vraag mij af, of de moeilijkheden van adressante, als 
een behoeftige weduwe van een landsdienaar voor de Re
geering geen aauleiding gcven om met toepassing van het 
bepaalde in lid XII van Bijblad 13988, d.i. "de r egeling van 
de toekenning van onderstand aan weduwen van Inlandsche 
landsdienaren" deze arme weduwe te helpen. 

Ik denk, dat dit mogelijk is, indien de Regeering of de 
Landvoogd medegevoel heeft voor het lot van de arme 
verlatenen. 

Ik moge daarom de Commissie voor de Verzoekschriften ver
zoeken, om dit onde-rwerpclijk verzoek op basis vall het 
zooeven genoemd Bijblad 13988 der Hegeering in overweging 
te geven. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Ver
'Zoekschriften : Mijnheer de Voorzitter! De conclusie der 
commissie luidt, dat, aangezien de bepalingen inwilliging van 
het verzoek ni et toelaten, de comm.:issie voorstelt, over te gaan 
tot de orde van den dag. Zij heeft er echter geen bezwaar 
tegen, aan de Regeering mededeeling te doen van de opmer
kingen van het geach te lid ten gunste van adressante, doeh 
niettemin kan de conclusie door de commissie moeilijk worden 
gewijzigd. 

De heer Soangkoepon : Ik meen, dat, hoewel de commissie 
gelUk heeft, toch uitdrukkelijk moet worden verwezen naar het 
'Zooeven door mij genoemde Bijblad No. 13988. 

(De heer Th am l' in: Dat kan hier niet worden toe
gepast.) 

Jawel, als de Regeering maar wil, kan dat wel. 
De conclusie der commissie wordt zouder hoofdelijke stem

ming goedgekeurd, met inachtneming van de toezegging van 
deu Voorzitter der commissie. 

De Voorzitter: A a n deo l' dei s iJ P. b e h a n d e -
I i u g van dec 0 n C I u s i e 0 p d e ver z 0 e k s c h l' ÎÎ
ten sub 3: 

3. Eeu tweetal verzoeken, gedagteekend Medan 20 Septem
ber 1937 en Belawan 18 Juli 1938, van G. Rouwenhorst, om 
mooetelling van den in verplichten krijgsdienst doorgebrachten 
tijd (mobilisatietijd) voor periodieke weddeverhoogingen vol
gens de B. B. L. 1938. 

Aangezien de Regeering bij de behandeling in den Volksraad 
van de ontwerp B. B. L. 1938 nogmaals uitdrukkelijk van Haar 
afwijzend standpunt ten aanzien van de medetelling van 

(Soangkoepon, Kan.) 
mobilisatiejaren als diensttijd voor de toekenning van wedde
verhoogingen heeft doen blijkeu (vgl. zitt. 1937-'38 Ond. U O 
- st. 6, blz. 28), stelt de comn:Lissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant 
hiervan mededeeling te doen. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Adres
sant heeft in zijn ambtelijke loopbaan nadeelen ondervonden 
als gevolg van de vervumng van verplichten staatsdienst 
in het belang van zijn vaderland en deze nadeelen zijn dus 
rechtstreeksch gevolg van het dienen van het algemeen 
landsbelang. 

Zulke diensten behooren mijns iuziens niet alleen door de 
Regeering, maar mede door elk lid ,mzer maatschappij te 
worden geëerbiedigd en gewaardeerd. 

Waar bovendien voor de bepaling van de materieele positie 
van andere landsdienaren mede rekening wordt gehouden 
met zulke verplichte diensten, komt het ~ niet juist voor, 
dat de Regeering zich voor de door adressant aangevoerde 
argumenten ongevoelig heeft getoond. Aangezien het hier 
feitelijk geldt het strev'en naar rechtvaardigheid tegenover 
een staatsburger, die zich 1n het belang der landsverdediging 
heeft opgeofferd, zou het zeker op den weg del' Regeering 
liggen om adressant in zijn verzoek tegemoet te komen. 

Het zou zelfs veel beter zijn, indien zulke diensten onge
vraagd door de Regeering werden gewaardeerd. Gaarne geef 
ik daarom de commissie in overweging om der Regeering 
voor te stellen, het onderwerpelijk verzoek in naderc behan
deling te nemen en het daarheen te leiden, dat het ver
zoek van adressant worde ingewilligd. 

De heer Kam, Voorzitter van de Commissie voor de Ver
zoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! De Regeering heeft 
ten aanzien van het verzoek van adressant reeds een afwij
zende houding aangenomen en de Jl€el' Soangkoepon heeft 
zoo even zelf verklaard; wij kunnen het wel vragen, maut' 
als de Regeering het niet wil, gebeurt er niets. 

De Commissie voor de Verzoekschriften meent dan ook, 
dat het geen zin heeft, om hetgeen de heer Soangkoepon 
zooeven te berde bracht ter kennis van de Regeering te 
brengen. 

De heer Soangkoepon zal zich er dus wel mede vel'eenigen, 
dat de conclusie op dit verzoekschrift ongewijzigd wordt 
gelaten. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voo'rzitter! Is het 
niet mogelijk om mijn inzicht over de waal'deering van den 
mobilisatietijd ter kennis van de Regeering te brengen 1 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Ver
zoekschriften : De Regeering' heeft reeds beslist, Mijnheer 
de Voorzitter. 

De conclusie van de commissie wordt zonder hoofdelijke 
stemming goedgekeurd. 

De Voorzitter : Verzoekschrift No. 4 wordt op verzoek van 
den heer Soetardjo aangehoudeu tot een volgende vergade
ring. 

De Voorzitter : Aan de orde is de behandeling 
van de conclusies op de verzoekschriften 
Nos. 5 tfm 15: 

5. Verzoeken, gedagteekend Pangkalpinang 20 December 
1937 en 22 Januari 1938, respectievelijk van Machmoed bin 
Abdoel Kajim en Hladji Abdulrahim e.a., om een uitkeering 
uit de rubbergelden ten behoeve van den bonw van een moskee. 

Regeeringsbrief van 18 Augustus 1938 No. 1682JB heeft op 
dit verzoek betrekking. 
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Derde rapport der Commissie voor de Verzoekschriften. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressanten, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mede
deeling te doen. 

6. Verzoek, gedagteekend Taloek Amboen, Sinoeroet 16 
Juli 1937, van Hadji Abdoel Manau en Alwl, om erkenning 
van hun aanspraken op den gala!' l,Soetan Tellgah Harl". 

Regeeringsbrief van 5 October 1938 No. 1969/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien vau het verzoek over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief , 
hiervan mededeeling te doen. 

7. Verzoek, geclagteeekcnd Radja-Tengah 2 November 
1937, van Ngkonai, houdende bezwaren tegen een vonnis van 
een inheemsche rechtbank. 

Regeel'ingsbrief van 5 October 1938 No. 1970/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant, onder toe, 
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbl'ief, 
hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Soesoek (Karolan
den ) 9 October 1937, van Anggap marga Peranginangin, 
houdende bezwaren tegen een vonnis van een illheemsche 
rechtbank. 

Regeerin gsbrief van 7 Juli 1938 No. 1382/A heeft op dit 
verzoe1 .. betl'ekking. 

De commissie stelt voor ten aa nzicn van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeli.ng te doen . .. 

9. Verzoek, gedagteekend Boenoeradja 12 Juli 1937, van 
Si 'L:lpnng mal'ga Karo Karo, 'betreffende een grondkwestie. 

Regee ringsb rief van 6 Juli 1938 No. J369/A heeft op dit 
\1cl'zoC'k betrekking. 

De commlssie stelt VQOt' ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbri ef, hier
van mededeeling te doen. 

]0. Verzoek, g'edagteekend Semal'ang 29 l\1aart 1933 van 
Ir. Be 'rial Tjong, Tan Kong Ham en Li Tjwan Tien, betref
fende de toepassing van de Semal'angsche terl'eincnbelasting
verordening . 

Hegeeringsbrief van 1 September 1938 No. 1779/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek is tegemoetgekomen stelt de 
commissie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededee
ling te doen. 

Il. Verzoek, gedagteekend Amboina 24 Mei 1934 van 
P. A. ~iaulany, om toel{enning van wachtgeld. 

ltegeel'illg'!Surieven van G October 1934 No . 2442/0 en 
10 September 1938 No. 1815/C met bijlagen hebben op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Hegeeringsbrieven met 
bijlagen, hiervan mededeeling te doen . 

12. Verzoek, gedagteekend Toli-Toli 19 Maart 1937 van 
M. Nasir en J. Tahirong, om instelling van een kieskring Mid
<Jen-Celebes. 

(Soangkoepon.) 
Regee ringsbrief van 12 September 1938 No. 1831/A heeft 

op dit verzoek betrekking. 
De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 

de orde van den dag en adressant, onder toezending van eeu 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeliug 
te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Kota Gedang 30 Augustus 1938, 
van Sjarifah, om toekenning van weduwenonderstand. 

Aangezien de bepalingen inwilliging van het verzoek niet 
toelaten, stelt de commissie voor t.a.v. het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan mede 
deeling te doen. 

14. Verzoek, gedagteekend Batoe Horpak 21 December 
1937, van Hadji Joesoef e.a., houdende o.a. bezwaren tegen 
de verplaatsing van een kampong. 

Regeeringsbrief van 26 September 1938 No. 1928/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t .a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededee
ling te doen. 

15. Verzoek, gedagteekend Rante-Pao 30 December 1936, 
va n M. K. Rawung, om uitbetaling van gemaakte reiskosten 
en om herplaatsing. 

Hegeeringsbrief van 27 September 1938 No. 1929JC heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t .a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezend ing van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

De conclusies der commissie betreffende de vel'zoeksclll'if
ten Nos. 5 t Jm 15 worden z(mdel' beraadslaging en zonder 
hoofdelijke stemming goedgekeurd . 

De Voorzitter: 
Jing van de 
No. 16: 

.Aan de orde 
conclusie op 

is de bellllnde
very.oekschrift 

16. 1 ~:(,11 twC'etal ve J'zoek en, gedagteekend Tjoel'oep 4 -en 
12 April 1938, van Hadji Abdul Malik, houd ende bezwaren 
inzake den aanslag en de inning van z~in inkomstenbelasting. 

Regeeri ngsbr ief van 3 October 1938 No. 1957fB heeft op 
dit verzoek betl'ekking. 

De commissie stelt VOO I' ten aanzien vfln het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zendLng van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
hiervan mededeeling te doen. ' 

De heer Soangkoepon : Mij11heer de Voorzitter! De klacht 
van adressant heeft betrekking op het innen van inkomsten
belasting, voordat hij zijn aanslagbiljet had ontvangen en het 
vorderen van directe betaling van nog niet vel'schulcliO'de 
belasting over een geheel jaar, dus zonder rekening te h~u
den lUet de vastgesteld e en toegestane betalingstermijnen. 
Dit wordt bevestigd door den brief van den controleur van 
Redjang vall 14 Maart 1938 No. 2358/8. 

Dit is dus in strijd met de verklaring van de Regeering, 
neergelegd in haal' schrijven van 3 October 1938 No. 1957/B. 

De Regeering zegt in dit schrijven: 
"Bij die gelegenheid bood hij" - adressant - "aan 

zijn inkomstenbelasting en de verschuldigde margabela s~ 
ting bij ontvangst van de leensom terstond te voldoen." 

Hier is dus geen wolkje aan de lucht. 
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Derde rapport der Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Kan, Soangkoepon, Thamrin.) 
?llaar, wanneer dit juist is, zou het dan verklaarbaar zijn, 

dat zulk een vr~willige daad van zulk een goed burger aan
leiding kan geven tot het indienen van een klacht 1 Als men 
iets vrijwillig doet, gaat men el' toch niet over klagen? Ik 
vraag ni~ af, of deze hadji Malik wellicht krankzinnig is, om
dat een daad als ik zooeven schetste, alleen door een krank
zinnige verricht kan worden. Te oordeelen naar de bewoor
dingen van zijn rekest is hadji Malik echter kerngezond; hij 
is niet krankzinnig en behoort volgens de Regeering tot de 
zeer goede ingezetenen van Pasar Tjoerocp. 

lndien dit jnist is, welke z~n dan de redenen, die aanleiding 
hebben gegeven tot het verplichten tot en aannemen van ver
vroegde betaling van een nog niet eens vastgestelde en dus 
niet verschnldigde inkomstenbelasting! Ik zon zeggen, dat de 
betrokken autoriteiten zich hiermede schuldig zouden maken 
aan het strafbare feit "knevelarij ", omschreven in artikel 425 
van het wetboek van strafrecht. 

Ik moge daarom de Commissie voor de Verzoekschriften ver
zoeken der Regeering in overweging te geven om de betrokken 
gezaghebbenden op grond van het door mij genoemde artikel 
van het wetboek van strafrecht te doen vervolgen. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Verzoek
schl'iften: Mijnheer de Voorzitter I Het komt m~ voor, 
dat het betoog van den heer Soa!ligkoepon berust op ver
onderstellingen. 

(De heer Soangkoepon : Neen I) 
De heer Soangkoepon neemt immers aan, dat rekestrant 

niet krankzinnig is en daarom geen fout kan hebben begaan. 
Daarom heeft de Regeering naar het oordeel van ons geacht 
medelid, ook ongel~k, maal' de heer Soangkoepon zal het 
toch wel met de commissie eens zijn, dat de Volksraad op 
deze gronden niet nader kan terngkomen op het verzoek
schrift, waarop door de Regeering reeds afw~zend is· beschikt. 

"De commissie -rekent er dus op, dat de heel' Soangkoepon 
de conclusie op dit verzoekschrift zal willen aanvaarden. 

De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De Regee
ring heeft gezegd, dat adressant zijn belasting vr~wiJJig heeft 
v·olclann en mp.n kan vrm een llOT'maal mensch toch niet 
V'erwachten, dat h~ over iets, wat h~ vrijwillig gedaan heeft, 
gaat klagen. 

(De heel' Kan : Maar el' zijn rare kostgangers op de 
wereld. ) 

De brief van den controleur bevestigt, dat de belasting 
vrijwillig vold.aan is. 

En nu mag men volgens het artikel van het wetboek eigenlijk 
niet de belasting invorderen, die in wezen nog niet vastgesteld 
is. Dat zeg ik niet, maar de wet. Wanneer dat zoo is, laat 
men dan betrokkenen vervolgen . 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de V E"l"~ 
zoekschriften : M~nheer de Voorzitter. De Regeering zal van
zelf in de Handelingen van het college lezen hetgeen de heer 
Soangkoepon heeft opgemerkt. De commissie gevoelt er niets 
voor, dit nog speciaal onder de aandacht van de Regeering 
te brengen, wat Z~ in andere gevallen gaarne doet. 

De heer Tbamrin: Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof, 
dat het wel noodig is, even uiteen te zetten, hoe de kwestie 
zich heeft voorgedaan. Betrokkene beklaagt zich erover, 
dat hem een belastingschuld wordt ingehonden vóór het 
aanslagbillet is nitgereikt. Naar aanleiding van dat bez,vaar 
van adressant is uit den aard der zaak door de commissie 
aan de Regeering om inlichtin ge n gevraagd. Nu zegt de 
Regeering, dat, toen de betrokkene een leening sloot bij de 
Volkscredietbank, hij zelf aanbood, de belastingschuld, die 
hij nog had, te laten inhouden. Dit aanbod is bevestigd 
volgens de verklaring van den dato ek van Tjoeroep en den 
gemeenteschrijver, die daarbij aanwezig waren . Nu gaat het . 

(Soangkoepon, Kan.) 
toch niet aan, achteraf een klacht in te dienen, als zou de 
inhouding van de belastingschuld onrechtmatig zijn geweest. 
Waar de commissie zulke positieve inlichtingen van de Rcgee
ring heeft gekregen, kan zij niet anders doen dan die inlich
tingen aan adressant overbrengen en het aan hem overlaten 
of h~ zijnerzijds nog bew~sgronden tegen de bedoelde posi
tieve verklaring kan aanvoeren. 

Ik geloof, dat onder de gegeven omstandigheden voor de 
commissie geen andere conclusie mogelijk is. 

De conclusie der commissie wordt zonder hoofdel~ke stem
ming goedgekenrd. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s d e be h a n del i n l!
van dec 0 n c I u s i e 0 p ver z 0 e k s c h I' i f t 1\0. lï: 

17. Verzoek, gedagteekend Simanosor 15 Januari 1938, 
van Baginda Soetan marga Pasariboe c.s., houdende bezwaren 
tegen de erkenning van Soetan Naparas als td. wd. koeriahoofd 
van AnggoJi-Simanosor. 

Regeeringsbrieven van 4 October 1938 No. 1962/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan lot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hicrvan mededccling 
te doen. 

De conclusie der commissie wordt zonder beraadslaging en 
zonder hoofdelijke stemming goedgekeurd. 

De Voorzitter: A a n deo I' dei s de be h a n del i n g 
van d e eon cl n s i e 0 p ver z 0 e k s c h r if tNo. 18 ; 

18. Verzoek, gedagteekend Makassal' 17 Maart 1934, van 
A . Dend311g, inzake de dool' 11C111 van de zijde van den con
troleur van Palopo ondervonden bejegening. 

Regeeringsbrief van 17 December 1934 No. 3013/A met twee 
b~lagen heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van den RegeCl'ingsbricf met de bijlagen, hiervan 
mededeeling te doen. 

De heer Soangkoepon: :M.~nlleer de Voorzitte!'! Uit de 
desbetreffende stukken heb ik den indrnk gekregen, alsof de 
controleur van Makale-Rantcpao ten opzichte van deze kwestie 
op een willekeurige wijze is opgetreden. 

Uit diens brief van 9 November 1934 No. 7578/11 blijkt, dat 
deze bestuursambtenaar conservatoir beslag op de goederen 
van Dendang heeft gelegd. 

Uit de door de Regeering verstrekte inlichtingen is niet 
voldoende gebleken, of adressant al dan niet een zelfbestuurs
onderhoorige is. In het bevestigend geval vraag ik mij af, 
waarom het leggen van dit consel'vatoir beslag niet op last 
van de betrokken rechtbank heeft plaats gehad! 

Waaraan ontleent deze bestuursambtenaar zijn bevoegdheid 
tot het doen leggen van conservatoir beslag op de goederen 
van adressant! Of is deze controleur van Makale-Rantcpao 
tevens zellbestuursrechtbank van het gebied, waar adressant 
zijn domicilie heeft! 

Ik zou daarom de Commissie voor de Verzoekschriften willen 
verzoeken, om voor de afhandeling van deze kwestie, der 
Regeering in overweging te geven deze vragell nog te willcn 
doen beantwoorden. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Vcr· 
zoekschriften : M~nheer de Voorzitter. De commissie heeft 
geen gelegenheid gehad deze zaak nader te bezien, doordat 
zij overrompeld is dool' het verzoek van den heer Soang-
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Derdp rFipport nr1' Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter . ) 
koepon. Zij zou daarom willen voorstellen, de behandeling 
van dit verzoekschrift nan te houden tot een volgende ver
gadering. 

De Voorzitter: Op verzoek van de Commissie voor de Ver
zockschl'iHen wordt de verdere behandeling van verzoekschrift 
No. 18 aangehouden tot de volgende vergadering. 

Aan de orde is de behandeling van de 
con e 1 u s i es 0 p d e ver z 0 e k s e h 1" i ft e nN o s. 19 
t/m 50, 

19. Vel·zoek, gedagteekend Kediri 7 Juli 1932, van P. G. 
eh. 'Brouwer, om toekenning van een schade100sstelling en 
pCl1sioensvcl'hooging. 

Regee ringsbrieven van 23 December 1932 No. 3443/C en 23 
September 1935 No. 2309/C met bijlagen hebben op dit ver
zoek betrekking. 

De commissie betreurt, dat de Regeering geen aanleiding 
heeft kunnen vinden aan het verzoek tegemoet te komen. Zij 
stelt voor t.a.v. het vcrz{)ck over te gaan tot de orde vlln den 
dag en adressant, onder toezending van een afschrift van ge
noemde Regccl'ingsbrievcn, hiervan mededeeling te doen. 

20. Verzoek, gedagteekend Madioen 26 Mei 1937, van Atmo 
Il, om toekenn ing van onderstand. 

Regeeringsbrieven van 12 Februari 1938 No. 317/C, 29 
November 1938 No. 2313/C hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift va n genoemde RegeerÎngsbl'ÎC\'cl1, hiervan medcdee
ling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Sragen 25 Januari 1938, van 
R. M. T. Kartowardono en R. Sastrosoemarto, respectievelijk 
voorzitter en secretaris van de aldaar gevestigde vereeniging 
"K.t'idowaloejo", om plaatsing van een gouvernementsarts in 
llCL regentschap Sragen dan wel opdracht van de werkr.aam
heden van den dienst dol' volksgezondh eid aan den in dai 
regentschap va nwege het Soenanaat gevestigden medicus. 

Regeeringsbrief van 13 December 1938 No. 2407/A heeft op 
di t verzoek betrekking. 

D e comm issie stelt voor: 
a. der Regeering te verzoeken om voor zoover de omstandig

heden zulks toelaten, te Sragen alsnog een Gouv. Indisch 
arts te plaatsen, 

b. t.a.v. het verzoek over te gaan tot de orde van den dag 
en adressanten, onder toezending van een afschrift van 
genoemden Rcgeeringsbrief, van een en ander mededeeling 
te doen. 

22. Verzoek, gedagteekend Rambipoedji 18 J anuari 1938, 
van P . Ph. A. Ponehevanne, inzake verwijdering van zijn 
dochter van de Europeesche lagere school te Dj ember. 

Regeerillgsbrief van 14 December 1938 No . 2416/A heeft op 
dit vel·zoek betl·ekking. 

Aan g'czicn de voorzittcr del' EUl'opeesehe schoolcommissie 
te Djcmbcl' door de Regccring is ui tgenoodigd om op een 
event ueel hernieuwd verzoek van nilrpssnnt om wedel'toela
t ing van zij n dochter op vorengenoemde school een gunst ige 
beschikking te ncmcn, stelt de commissie voor ten aanzien 
van het v erzoek over tc gaan tot de orde van den dag en 
adressant, onder een toezending van een afschrift van genoem
den Regeeringsbricf , hiervan mededeeling te doen. 

23. Verzoek, geda gteekend Kerindjing 22 April 1938, van 
Zahroni bin Hadji Deris, betreffende het hem verl eend ont
slag als doesoe nhoofd. 

Regeeringsbri ef van 14 December 1938 No. 2419/A heeft 
op dit verzoek betrekl<ing. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen . 

24. Verzoek, gedagteekend kampong Lingga 28 Augustus 
1936, van Si Nawa, houdende bezwaren tegen de voldoening 
vun gerechtskosten aan een Inh eemsehe reehtba.nk. 

Regeeringsbrief van 24 December 1937 No. 2686b/A met 
bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien, onder vernietiging van het von.nis, herbehan
deling van de zaak is gelast, stelt de commissie voor ten 
aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde yan den 
dag en adressant, onder toezending van een afschrift va n 
genoemden Regeeringsbrief, hi ervan mededeeling te doe,n. 

25 . Verzoek, gedagteekend Poerbolinggo 8 October 1938, 
van Karsoeu, om toekenning van pensioen. 

Aangezien de bepalLngen zich verzetten tegen inwilliging 
van het verzoek, stelt de commissie voor ten aanzien van 
het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adres
sant, hiervan mededeeling te d (}€n. 

26. Ongedagtcekend verzoek VUil A . A . Kolmus, om toe
kenning van pensioen of onderstand bij wijze van pensioen. 

Regeeringsbrieven van 22 Juli 1937 No. 161O/C en 5 Oeto
bei· 1938 No. 1973/C met bij lagen hebben op dit verzoek 
betrekking . 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemde Regeerin gsbr ieven met bijla
geil, hiel'van mededeeling te doen. 

27. Verzoek, gedagteekend 's-Gravenhage 22 Juli 1938, 
van lil'. H. L. van Bloemen " Taanders, om verhooging van 
zijn pensioen . 

Regeeringsbrief van 21 December 1938 No. 2461/C heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De cOlllmissie stelt V OO I' teil nnm~ien V:l H het verzoek over 
te gHan toL de onle van den dag en adressant, onder toezen
ding van een a fschrift va n genoemden RcgeeringsbJ'ief, Jlicl'
VHIl Illededeelillg te doen. 

28. Verzoekschriften resp. geclagteekend kampong Sing
gamanik 22 Juni en 31 Juli 1936, van Bangkoemalem, hou
dende bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche recht
bank. 

Regeeringsbrief van 15 December 1937 No. 2611/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan to t de orde van den dag en adressant, ondcr toe
zending van een afschrift van genoem den Uegeel'ingsbl'ief, 
hiervan mededecling te cloen. 

29. Verzoek, gedagteekend Bandoeng 20 Januari 1938, van 
het Bestuur van den Nedel'landsch Indische n P ensioen bond, 
om teruggave van de in 1937 bewcl'ksl eIl igde kortingen op de 
pensioenen. 

Regeeringsbricf van 23 Decclllbcl· 1938 No. 2482/C met. bU
lug-e heelt op dit \'C' I'zock betrC'kk ing. 

De commissie stelt VOO1' t.a.v. hel verzoek ov~r te gann tot 
de orde \'un den dag en adl'essanl, onder toezending van ccn 
afschrift \'an genoemden Regcel'ingsbl'ieE met bijlage, hiervan 
lIlededeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagteekend Salatiga. 23 December 1937, va n 
'V. Singcrling om toekenning van onderstnnd b\j wi,j ze van 
pensioen . 

Regecl'ingsbl'icf van 24 December 1938 No. 2492(0 hceft op 
dit verzoek bet rekking'. 
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Derde rapPoT't dm- Commissie voor de Vel'zoekschriften. 

(Voorzitter. ) 
De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over tc gaan tot 

de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededee
ling te doeu. 

31. Verzoek, gedagteekend Poerbalingga 3 Februari 1936, 
van Tirtascntana, om toekenning van pensioen of onderstand . 

Regeeringsbrief van 7 December 1937 No. 2561/C heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hi ervan mede
deeling te doen. 

32. Verzoek, gedagteekend kampoeng Tig. Binanga 
7 November 1936, van Si Kota marga Sembiring, houdende 
bezwaren tegen een vonnis van een inheemscbe rechtbank. 

Regeeringsbrief van 3 Januari 1938 No. 4/A beeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t .n.v. het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mede
deeling te doen. 

33. Verzoek, gedagteekend Negeri Dolok 5 Mei 1937, van 
Djoeam Poerba, om benoeming tot lid van de kercpatan van 
N egeri Dolok. . 

Regeeringsbrief van 8 J anuari 1938 No. 63/A heeft op dit 
verzoek betrekking. . 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief hiervan 
mededeeling te doen. 

il4. Venoek, gedagteckend Pasisir 3 October 1936, van 
Moehamad Noerdin bin Moehamad Djawi, houdende bezwaren 
tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 12 Januari 1938 No. 92jA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t .a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

35. Verzoek, gedagteekend Goeroen Toea 9 Augustus 1937, 
van H. Marijam binti H. Moehammad Tahir, houd.ende 
bezwaren tegen een executie. 

Regeeringsbrief van 15 December 1937 No. 2610jA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressante, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regecringsbrief hiervan mededeeling 
te doen. 

36. Verzoek, gedagteekend Soekanaloe 11 Augustus 1937, 
van Nengget, betreffende zijn rechten op het oeroenghoofd
schap. 

Regeel'Ïngsbrief van 29 Januari 1938 No. 234jA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

37. Verzoek, gedagteekend Kampong Peroepoek 14 Au
gustus 1937, van 'Van Alansjoer, om benoeming tot zelf
bestuurder. 

Regeeringsbrief van 31 Januari 1938 No. 240jA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien adressant door tewerkstelling op een bestuurs, 
kantoor in de gelegenheid zal worden gesteld zijn geschikt
heid voor de waardigheid van zelfbestuurder te bewijzen stelt 
de commissie VOOr ten aanzien van het verzoek over te gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Regecl'ingsbrief hiervan mede
deeling te doen. 

38. Verzoek, gedagteekend Beganding 5 Januari 1935, van 
Saät, om benoeming tot radja oeroeng vau Tiga P antjoer. 

Regeeringsbrieven van 5 Augustns 1935 No. 1914/A, 18 
Juni 1937 No. 1361/A met bijlagen hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde vau den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven 
met bijlagen, hiervan mededeeling te cloen. 

39. Verzoek, gedagteekend Boehit 1 Mei 1937 van O. 
Hoemandan, houdende verzoek om vergunning tot stichting 
eener nederzetting. 

Regeeringsbrief vau 7 l!'ebruari 1938 No. 276/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan adl'cssants bezwaren is tegemoetgekomen 
stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regceringsbrief, hiervan 
mededeeling te doen. 

40. Verzoek, gedagteekend Baroes 20 Augustus 1937, van 
Abbah, inzake een adatovertreding. 

Regeeringsbrief van 8 Februari 1938 No. 282jA met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressante, onder toezending van ccn 
afschrift van genoemden Rcgeeringsbricf bicrvan mededeeling 
te doen. 

41. Verzoek, gedagteekend Patemon 22 November 1934, van 
I Goesti Ktoet Soeta, om O.a. herplaatsing in 's Lands dienst. 

Regeeringsbrieven van 17 September 1935 No. 2254jA, 23 
Augustus 1937 No. 1854jA mct bijlagen hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor t .a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met bijlagen, hier
van mededeeling te doen. 

42. Verzoek, gedagteekend Kaban Dj.he 6 Jali 1937, van 
Si Nompar, houdende bezwaren tegen een vonnis van een in
heemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 18 Februari 1938 No. 353jA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. bet verzoek O\'er te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Rcgeeringsbrief hiervan mededeeling 
te doen . 

43. Verzoek, gedagteekend Kabandjahe 27 :\To\'Clllber 1935, 
van Si Naboeng mal'ga 1\!Ieliala, betreffende de benoeming van 
ecn kamponghoofd. 

Regceringsbrieven van 17 Juli 1936 No. H SO/A, 22 April 
1938 No. 831/A met bijlage heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor: 
a. de Regeering in kennis te stellen van de dool' het com

missielid, den heer Soangkoepon, gemaakte opmerkingen; 
b. t.a.v. het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 

adressant, onder toezending van een afschrift van genoem
de Regeeringsbrieven met bijlage, hiervan mcdedeeling 1e 
doen. 
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Derde rapport del' Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter. ) 
44. V cl'zoek, geaagteekend Kandibata 18 Augustus 1936, 

van Si Pokih, houdende bezwaar tegen de aanstelling van een 
twceden penghoeloe in zijn karnpoeng. 

Rcgeeringsbl'ief van 18 Mei 1937 No. 1087/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor: 
a. de Regeering in kennis te stellen van de door het commis

sielid, den heel' Soangkoepon, gemaakte opmerkingen; 
b. t.a.v. het verzoek over te gaan tot de orde van den dag 

en adressant, onder toezending van een afschrift van ge
noemden Regeeringsbrief hiervan mededeeling te doen . 

45. Verzoek, gedagteekend Soerabaja 2 Mei 1938, van 
Raden Djojopoespoko, gewezen chauffeur van een Rijks
bestuurder van Jogjakarta, om toekenning van pensioen. 

Aangezien de Volksraad in de onderwerpelijke aangelegen
heid geen tusschenkomst kan verleen en, stelt de commissie 
voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde 
van den dag en adressant hiervan mededeellng te doen. 

46. E cn tweetal verzoeken gedagteekend Kare 5 October 
1936 en 13 Januari 1937, van Taozara ma do Lase, houdend e 
bezwaren tegen een vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringshrief van 18 Juni 1938 No. 1258jA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De comm issie stelt voor ten aanzien vau het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending vall een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeelin" te doen. 

47. Verzoek, gedagteekend Kabandjahe 29 Juni 1937, van 
Si Ngcm bun en Si Ngcl'ah, houdende bezwaren tegen een 
vonnis vnn een inbeernsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 21 Juni 1938 No. 1278jA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeerillgsbrief hiervan mededecling 
te doen . 

48. Verzoek, gedagteekend Panjaboengan Tonga 20 Augus
tus 1934, van M. Iskandar Panoesoenan, betreffende zijn 
ontslag als Koeriahoofd. 

Regeeringsbrievell van 21 J anuari 1936 No. 153jC , 23 
Augustus 1937 No. 1855jA met bijlagen hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De commissie stelt voor: 
a. de Regeering in kennis te stellen van de door het commissie

lid, den heel' Soangkoepon, gemaakte opmerkingen; 
b. t.a.v. het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 

adressant, onder toezending van een afschrift van genoemde 
Regeeringsbrieven met bijlagen hiervan mededeeling te 
doen. 

49 . Verzoek, gedagteekend Tegal 21 Juni 1938, van G. 
Pruissen, betreffende een belastingaangelegenheid. 

Regeeringsbrief van 2 December 1938 No. 2338/B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t .a.v. het verzoek over te gaan 
tot de orde van .den dag en adres ant, onder toezending van 
een afschrift van genoemden Regeeringsbrief hiervan mede
deeling te doen. 

50. Verzoek, gedagteekend Buitenzorg 8 Juni 1938, van 
het hoofdbestuur del' Perserikatan Normaalschool, om hand
having van de normalisten aan de RLS. 

Aangezien de Regeeri ng bij Haal' voornemen blijft om één 
del' normalisten op de H . 1. S. te vervangen door een R1.K.-er, 
(vgl. zitt. 1938-'39, H 866-867), stelt de commissie voor 
t.a.v. het verzoek over te gaan tot de orde van den dag en 
adressant, onder toczendin~ n lll bovenaangegeven bladzijden 
del' Handeli ngen Y<In den Volksl'uad, hiel'van medcdeeling te 
doen. 

De conclusies op de verzoekschriften Nos. 19 tjm 50 worden 
achtereenvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming goedgekeurd . 

De \"cl'gac1el'ing wordt te 11.54 UUl' v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. - Wijziging regeling bezoldigingen Volksraadspersoneel (Ond. 145 ). 

20ste VERGADERING. 

Ver g a der i n g van Din s dag 6 Jun i 1939. 

(Bijeenroepingsnur : 9 voormiddag.) 

Ingekom en stukken. - Wijziging regeling bezoldigiI4!en 
Volksruadspersoneel (Ond. 1.45). - Verzoekschriften Nos. 4 
en 18 van het derde rapport der Commissie voor de Verzoek
schriften. - Vierde rapport der Commissie voor de Verzoek
schriften. 

Voorzitter: de heer Mr. J. A. JONKMAN. 

De presentielijst is geteekend door 16 leden, te weten de 
leden: 

Van Ardenne, Blnauw, Van Helsdingen, Jonkman, Kan, 
Kartowisastro, Kerstens, Roep, Soangkoepon, Soetardjo, 
Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, De ViJleneuve, 
Wiwoho en Yo Heng Kam . 

Regeeringsgemachtigde: de heer Verhoeff. 

De Voorzitt er: Geachte Medeleden! Ik open deze verga
dering. 

Do Secretaris deelt mede, dat zijn ingekomen: 

A. De volgende Rc geeringsh .·ieven en -beschikkingen: 

1. ](abinetsbrief van den Gouvel'nel1l'~Cenerilal Yilll 26 
Mei 1939 No. 22 tel' aanbieding van 
a. een ontwerp-algenleenen maatregel van bestuur tot nadere 

aanvulling en wijziging van de reglem enten van de We
duwen- en Weezenfondsen voor Nederlandsch-I ndische 
landsdienaren en van het Europeesch locaFi l pensioen
reglement; 

b. een ontwe l'p-ordonnanti e tot wijziging van het niet-Euro
pees eh 10caal pensiocl1I'cglement (Ond. 1;)5) . 

De stukken worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrief van den Gouverneur-Generaal van 30 Mei 
1939 No . 1 houdende mededeeling, dat zUn "astgesteld de 
ordonnanties tot 
a. nadere wijziging en aa nvulling van de Volksl'aadpositie-

regeling; 
b. nadere aanvulling van de proviJlcie-ordoJ111antie; 
c. nadere aanvulling van de stadsgemeente-ordonnantie j 
d. nadere aanvulling van de regentscbapsordonnantie; 
e. nadere aanvulling van de locale raden-ordonnantie 
(O nd . 7 1 ) . 

3. Besluit van den Gouverneur-Generaal van 8 Mei 1939 
No. 22 bepalende, dat het Koninklijk besluit van 20 April 
1939 No. 69, houdende hoofdbeginselen een er ongevallenrege
ling voor Nederlandseh-Indië, zal worden afgekondigd door 
plaa tsin g in het Staatsblad van Nederlandseh-Indië. 

4. A Is voren van 23 Mei 1939 No. 19 houdende aanwijzing 
van Tl'. A. R . H. Brouwer als lid van de "Centrale Commissie 
van Advies voor verdere besteding van inkomsten uit het 
bijzonder uitvoerrecht op bevolkingsrubber ". 

5. Als voren van 25 Mei 1939 No. 22 hondende ontheffing 
van D.·. B. Vrijburg als lid van den Kolonisatieraad. 

6. S('hr~iven vHn 5 Juni 1939 van den Lcg-cl'commandant, 
houd ende dankbetuiging, mede namens de Militaire Lueht.
vaal't, voor de gevoelvolle woorden, door den Voorzitter van 
dcn Volks.·alld in de vergaclering van het College van Gede
legee.·den van 30 Mei 1939 aan de Militaire Luchtnart in 
verband met haal' jubileum gewlid. 

Hn,ndelingen. Zittingsjaar ]938-1939. 

(R. G. voor Algem. Ambtena8ol'szaken.) 
De sub 2 tlm 6 genoemde st"kken worden ter inzage ge

legd ter secretarie van den Volksraad. 

B. De volgende ,ter kennisneming ontvangen bescheiden: 

1. Besluit van den Directeur van Binnenlandsch Bestuur 
van 19 Mei 1939 No. BR 6/5/10, houdende aanteekening van 
de uit de opbrengst van het bijzonder u itvoerreeht op bevol
kingsrubber beschikbaar gestelde bedragen, welke onverhruikt 
zijn gebleven en in 's Lands kas zijn gestort. 

2. Cireulaire van het Hoofd van den dienst der Volks
gezondheid van 22 Mei 1939 No. 16214/A betreffenae indiening 
van verzoekschriften om tegemoetkoming in de kosten van 
verpleging en geneeskundige behandeling volgens de restitutie
regeling in Staatsblad 1934 No. 689. 

3. Motie van de afdeeling Tegal van de Persarikatan 
Pensioenan Boemipoetera houdende protest tegen invoering 
van straatbelasting in de gemeente Tega!. 

4. Brief, ogedagteekend Pontianak 19 Mei 1939, van W. M. 
Nieuwenhuysen ter aanbieding van een afschrift van zijn 
brief aan den Resident der Westerafdeeling van Borneo be
treffende de goedkeuring van de begrooting van ontvangsten 
en uitgaven van het Plaatselijk Fonds te Pontianak. 

5. A fsehrifl van een brief, gedagteekend Tondano 19 Mei 
1939, van P. A. Will emse, houdende klachten over het op
treden van de politie. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van 
den Volksraad . 

De Voorzitter: _~ a n deo r dei s d e voo r t zet tin g 
del' he h a n d el i n g y a n cl eon t w e r p - 0 l' d 0 11-

nanti e tot wüziging van de l'egc ling van 
de b ezo ldiging van den secretaris e n h et 
overige personeel van den Volksraad 
(Staatsblad 1938 No. 152) (O nd. 1<1.5), als ge
w ij z i gd bij Not a van Wij z i gin gen (s t. 6). 

De behandeling is gevorderd lol het reç:e ... ingsanl woord in 
Cf'I'Xll'lI tct'mijn. 

De heer Verhoeff, Re~eet'i n gsgelllachti g-d(' VOO I' Algemeene 
Ambtcnaal'szaken: l\[\jnhecr de VoorziUcl'! lIctgene waarover 
bU de thans aan de ol"(le zijnde ontwcrp-ordonnant ie de be
raadslaging gaat ZÜn niet de zaken, welke dat ontwerp thans 
beoogt te regelen, n.l. eenige w~jzigingcn te brengen in do 
scha len IV en V en in de staten V en VII van de bezoldigings
regeling van het personeel des Volksraads, doch heeft betrek
king op wedderegelingen voor ander dan het bij die staten en 
ehalen betrokken personeel. In discussie toeh zijn alleen ge

bracht de positiel'egeling van het hoofd van den Stenogl'afi
schen Dienst en die van den secretaris van den Volksraad. Hoe 
dit zoo is geloopen, mag ik in verband met den inhoud van 
het Gedelegeerdenverslag als bekend veronderst.ellen. Ik zal 
op deze zijde van de zaak dus niet ingaan, doeh wil er niet
temin op wijzen, dat het m.i. te betreuren zou zijn indien 
eventueel de afdoening van de in de ontwerp-ordonnantie voor
gestelde wijzigingen zou worden opgehouden door genoemde 
zaken, welke feitelijk daarbij niet aan de orde zijn gesteld. 
De Regeering vraagt zich dan ook af, of l. et, zó6 de Volks
raad op beide genoemde punten bepaalde wenschen wil zien 
verwezenlijkt, niet meer aanbeveling zou verdienen deze na de 
afdoening van dit ontwerp afwnderlijk aan de orde te stellen. 
Ik lneen dit te gel'ecder t,e mogen zeggen, omdat een voor
nemen in dezen zin door het ,geachte lid, den heel' Soangkoepoll, 
werd uitgesproken in de vcrgadering van dit College van 
31 Maart 1938 (v.z.v. betreft de wedderegelin g voor den Ste
nografisehen Dienst ) en ook tot uiting kwam in den door den 
heer Thamrin bedoelden brief van de Commissie voor Huis
houdelijke Aangelegenheden, waarin is te lezen, dat die com-
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missie voor de wijziging van de wedderegeling van 's Raads 
secretaris in dit stadium van behandeling van het nemen van 
stappen ZOll afzien - dus geen amendement zou voorstellen -, 
indien de Regeering bij de indiening Van het onderhavig ont
werp - onverhoopt zegt die commissie - geen gevolg zou 
geven aan haar voorstel betreffende die wedderegeling. 

Mijnheer de Voorzitter! Overgaande tot de bespreking van 
de beide pnnten, welke ik zooeven noemde, wil ik beginnen 
met, met den heer Thamrin, tp constateet·en. dat de wedde
regeling voor het hoofd van den Stenografischen Dienst 
feitelijk geen geschilpunt meer is, nu op andere wijze dan 
langs den wej: van een tijdelijke bezoldigingsverbetering een 
oplossing kan worden gevonden om tegemoet te komen aan de 
wenschen van vele leden om de tijdelijke verzwaring van de 
taak van dezen functionaris t.Z.t. te erkennen. De meening 
van den heer Soangkoepon, dat de op kostenbesparing gerichte 
arbeid van het hoofd van den Stenografischen Dienst voor de 
Regeering van geen beteekenis zou zijn, zal dan blijken onjuist 
te zij n geweest. 

Het meeningsverschil t.O.V. het andere punt, n.l. de wedde
regeling va" 's Ra nds secretaris is tot mijn leedwezen nog niet 
iveggeruimd. Mijnerzijds wil ik daartoe alsnog een poging 
doen, al vrees ik, dat ik in verband met de nitvoerigheid van 
de Memorie van Antwoord op dit punt niet veel nieuws in 
bet midden zal kunnen brengen. 

Ik behoef, Mijnheer de Voorzitter, haast wel niet te zeggen, 
dat het standpunt van de Regeering t.O.V. deze wedde in 'geen 
enkel opzicht verband kan houden met een mindere appreciatie 
van het werk van ilen Volksraad en deszelfs secretaris, een 
veronderstelling, welke de heer Soangkoepon - tot mijn leed
wezen bovendien in aanmerkelijk scherperen vorm dan ik thans 
gebruik - tot uiting bracht. 

Hoofdargument van de voorstanders om voor den secretaris 
",I\. cleI\. V Q\ksraacl een weclderegeling van f 1000 - f 1 100 
voor te stellen is gelegen in het feit, dat sinds geruimen tijd 
diens salaris gelijk was gesteld aan dat van den eersten gou
vernementssecretaris en dat bij de voorstellen van Maart 1938 
tot invoering van de nieuwe wedderegeling voor het Volks
raadspersoneel, de toen door de Huishoudelijke Commissie in 
dien zin gegeven toelichting, waarbij is u itgegaan van de over· 
weging, dat beide betrekkingen geheel gelijkwaardig zijn, niet 
door de Regearing is gewraakt. De beer Thamrin zegt dat 
als de Regeering toen deze concordantie onjuist had gevon
den Zij het toch zeker wel zou hebben gezegd, wijl de Regeering 
op onjuiste vergelijkingen op het bezoldigingsterrein steeds 
prompt weet te reageeren. 

Mijnheer de Voorzitter ! Ik laat in het midden of dit 
laatste inderdaad zoo is, doch de omstandigheid dat zulks i.c. 
ni e t zou zijn gebeurd, zegt mijns inziens weinig. De betrek
king van eersten gouvernements-secretaris is de eerste van 
de administratieve betrekkingen, opgenomen in Staat 67b van 
de B.B.L. 1938, welke alle in die r egeling tot aan de wijziging, 
welke o.m. daarin bij besluit van 5 September 1938 No. 13 
(Staatsblad No. 517) werd gebracht, beloond werden met 
j 900 tlm f 1100. Dat deze betrekking de eerste is en op 
dien grond gemakshalve telkens is genoemd in salaris
ontwerpen, beteekent natuurlijk niet, dat zij de specifieke 
betrekking bij uitnemendheid zou wezen van de hoogere 
ambten in de administratie, n.l. die waaraan een eindwedde 
van f 1100.- is verbonden. Veeleer is als zoodanig te noemen 
het ambt van departements-secretaris en het ware dan ook 
scherper geweest indien als vergelijkingsobject dit ambt zou 
zijn gebezigd . Praktisch verschil maakte zulks ecbter destijds, 
dat is vóór de totstandkoming van genoemd beslnit, niet, wijl 
hoofdzaak voor de Regeering was, dat de Volksraads-secre
ta ris een wedde van f 900 - f 1100 ZOll genieten. 

Naar aanleiding van een door den Volksraad bij de behan
deling van de B. B. L.-voorstellen uitgesproken wenscb -
de Memorie van Antwoord handelt hierover uitvoeriger, 

(Thamrin.) 
Mijnheer de Voorzitter - werd na het totstandkom en van 
die voorstellen nog eens onderzocht of bet wenschelijk was 
voor sommige topfuncties het salal'isverloop te wijzigeh. Dit 
onderzoek vond plaats nadat in Maart 1938 cle salarisrege
ling van het Volksraadspel'soneel tot stand was gekomen. 
De instanties welke bij dat ondel'zoek wal'en betl'okken heb
ben dus ook rekening gehouden Illet de salarisl'egeling vau 
den Volksraadssecretaris. Dat zij meenden voor de betl'ek
king van den eersten gouvernements-secretaris wèl, doch yoor 
de andere secretaris-betrekkingen met eindbezoldigingcil van 
f 1100, waaronder die van den Volksraad, geen wijziging te 
moeten voorstellen, vond zijn oorzaak in de zienswijze, waar
mede de Regeering zich vereenigde, dat - gelijk de Memo~ie 
van Antwoord zegt - de aan de betrekking van eersten 
gouvernements-secretaris verbonden arbeid en verantwoor
delijkheid van hooger gehalte en omvangrijker waren dan 
die van de ambten waarmede de betrekking aanvankelijk 
was geassitnileel'd. Het College van Gedelegeerden mag er 
van overtuigd zijn, dat in de instanties, welke deze zaak in 
beschouwing namen, wel degelijk pel'sonen zijn geweest, die 
zoowel met het werk van departements-secretaris als dat van 
eersten gouvernements-secretaris als dat van Volksraads
secretaris goed op de hoogte waren en de taken, welke deze 
ambten den bekleeders ervan opleggen, juist kunnen taxee
reu. De Regeering is er dan ook thnns nog ten volle van over
tuigd, dat de taxatie zooals die uit de bestaande weddever
houdingen blijkt, juist is te achten en Zij meent een nadere 
wijziging op dit terrein lUet klem te moeten ontradClL Noch 
in het Afdeelingsverslag, noch in de redevoeringen van de 
vorige week, heeft Zij argumenten gevonden, welke Haar 
zouden nopen terug te komen v.an haar zienswijze, dat gelijk
stelling in bezoldiging van de departements-seeretarissen en 
den secretaris des Volksraads en een eenigszins daarboven 
uitgaande regeJing voor den eel'sten gouvernements-secl'cta
ris de positie van Volksraads-secl'ctal'is onrecht zou aandoen. 
De daartoe te berde gebrachte argumenten zijn reeds allen 
behandeld in de Memorie van Antwoord; ik zal, Mijnheer de 
Voorzitter, dus niet in berhal ing treden. Op één, nog uiet 
besproken punt wil ik even ingaan, n.l. dat in Nederland de 
betrekking van griffier van de Tweede Kamer gelijk is ge
steld aan die van secretaris-generaal, gelijk de heer Tham
rin naar aanleiding van een interrnptie mededeelde. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik geloof niet, dat dit gegeven 
veel toe of af doet aan een juiste beoordeeling van de onder
havige aangelegenheid. De Indische verhoudingen in de 
administratie en de positie van den Volksraad zijn mijns 
inziens zoo weinig vergelijkbaar met instanties in Nederland, 
dat uit daar bestaande verhoudingen betreffende bezoldigin
gen van diverse hoofdambtenaren niets ten opzichte van 
specifiek Indische verhoudingen is af te leiden . 

De Regeering meent bepaaldelijk een wijzi gi ng van de 
voorliggende ordonnantie te moeten ontraden. 

De heer Thamrin: Mijnh ee r cle Voorzitter! Ik geloof, dat 
ik in navolging van de Regeering, kort kan zijn, mede vall
wege het feit, dat van de zijde der Regeering feitelijk geen 
nieuwe gezichtspunten naar voren zijn gebracht. Het ant
woord der Regeering toch bevat alleen een versterking en 
een herhaling van hetgeen reeels in de Memorie v.an rroelich
ting en in de Memorie van Antwoord naar voren is gebracht. 
Er zijn echter wel enkele kleine, nieuwe argumenten ge
noemd, die een nadere bespreking noodig maken. 

In de eerste plaats vraagt de Regeering zich af of dit 
voorstel om de wedde van den secretaris op hooger niveau 
te stellen, wel op het juiste moment wordt ingediend, aange
zien een eventueele aanneming van een amendement -
volgens den geachten Regeeringsgemachtigde - de afkon
diging van deze ontwerp-ordonnantie zou ophouden. 

Ik stel daartegenover gaarne mijn meening, dat juist b.\j 
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deze aangelegenheid eventneel verandering moet worden 
aangebracht en een betere wedderegeliug moet worden ge
vraagd voor de geheele categorie, dns voor wat betreft de 
wedderegeling van het Volksraadspersoneel, inclusief den 
secretaris. Hierbij ligt voor de hand, dat indien el' andere 
voorstellen zijn, die op deze materie betrekking hebben, dit 
het juiste moment is om die voor te brengen. 

Ecn ander argument van den geachten Regeeringsgemach
tigde om de wcddevel'llOoging van den eersten gouvernements
secretaris op hooger peil te stellen, dan dat van andere secre
tUl'issen, dic teV{lren - geLijk de gcachte Regeel'ingsgemachtig
de zelf Iieeft erkend - geruimeu tijd op één peil stonden, zou 
gelegen zijn in het feit, dat deze gouverllcmcntssecl'etaris bet 
eerst genoemd wordt in den salarisstaat. 

(De heel' Vel' ho e f f, Regeeringsgemachtigde voor A1ge
meene Ambtenaarszaken : Dat is niet door mij gezegd. Dat 
die betrekking het eerst genoemd werd in den staat is uit 
den aard del' zaak geen reden om aan die betrekking een 
hooger salaris te verbinden. De volgorde in den staat is 
overeenkomstig de volgorde op de begrooting en heeft dus niets 
mct de belangrijkheid te maken.) 

Ik dank den Regeeringsgemachtigde voor deze nadere toe
lichting. Ik had inderdaad den indruk, dat vanwege het 
feit, dat deze betrekking het eerst genoemd is, zij ook hooger 
gewaardeerd zou moeten worden. 

De Regeering houdt vol, dat het ambt van eersten gouverne
lnentssccl'etaris hooger gewaardeerd moet worden, dan het ambt 
van seeretal' is van den Volksraad, uit hoofde van het onder
zoek dOOI' bepaalde dcsl<Llndi~en gedaan. 

Ik heb in eersten tet'mUn l'eeds naar voren gebracht, dat 
het hiel' geen in alle opzichten gelijkwaardige betrekkingen 
betreft, omdat er aan de betrekking van eersten gouvernements
secretaris andere eischen gesteld moeten worden dan aan het 
ambt vall secretaris van den Volksraad. 

Uit het feit dus, dat bepaalde instanties de functie van eersten 
gOllvcl'nementssecretaris hooger stellen dan die van secretaris 
van den Volksraad mag toch niet worden afgeleid, dat 
i.ndcl'Claad omvang en l\al'cl of de verantwoordelijkheid der 
W\!rK1..Uam.\'\euen van den secretari.s van den Volksl'aud rni.ndcr 
zouden zijn, alleen omdat andere eischcn zijn te stellen aan 
laatstgenoemd ambt. Het betreft hiel' dus een verschil in 
waardccring tusschen de Regeering en mij. Ik blijf volhouden 
dat, gezien de e ischen die aan den secretaris van den Volks
raad zijn te stellen, zijn ambt zeer zeker niet lager mag worden 
aangeslagen dan dat van eel'sten gOllverncment.f$ scm'etaris. 

Dan heeft de Regeel'ingsgemachtigde de vergelijking van 
het ambt van secretaris van den Volksraad met dat van 
griffier van cle Tweede Kamer gewraakt. Ik geef natuurlijk 
toe, dat de vergelijking niet in alle opzichten treffend is, 
et' zijn verschillen in omstandigheden tusschen beide functIes, 
daal' deze nu eenmaal niet in alle opzichten parallel gaan. 
Desondanks kUllllen zij elementen bevatten die een maatstaf 
zijn voor de waardeering van het ambt van secretaris van 
beide hooge colleges, in Indië eu in Nederland. Men ziet 
dan, dat in Nederland het ambt van griffier van de Tweede 
Kamer, dat dan gelijk zou staan met dat van secretaris van 
den Volksraad, zelfs hooger wordt gewaardeerd dan de 
functie van departementssecretaris hier te lande. Maar al 
moge dun een vergelijking van de toestanden hl Nederland 
en die in Indië niet in alle opzichten zijn te trekken, ik houd 
toch vol, dat het ambt van secretaris van den Volksraad toch 
minstens kan worden vergeleken met dat van griffier der 
Tweede Kamer, wa,nt dat is toch een gelijksoortig ambtenaar 
in een de l' hoogste landscolleges in Nederland . 

Het spijt mij, dat ik de Regeering niet heb kunnen overtui
gen tot mijn zienswijze en ik zou U, Mijnheer de Voorzitter, 
daarom willen verzoeken, het U door mij reeds ter hand ge
steld e amendement als ingediend te willen beschouwen. 

(Soa.ngkoepoll, R. G. voor Algem. Ambtenaarzaken. ) 
De heer Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! De Regee

ring verklaarde, dat Zij bij de hehandeling der bezoldiging 
van het personeel van den VoLksraad niet de bedoeling heeft 
gehad, daarin een mindere waardeering van de positie van dat 
personeel tot uitdrukking te brengen. Nu was de bezoldigings
regeling van 1~25 er een, die de verschillende betrekkingen in 
's lands dienst volgens rangorde en rangschikking in een he
paalde verhouding tot elkaar stelde. Nu komt de Regeering 
met een herwaardeering. Indien deze herwaardeering nu niet 
te kort wil doen aan de waarde der verschillende betrekkingen, 
dienen voorheen gelijk gewaardeerde betrekkingen toch met 
een gelijk percentage te worden verhoogd of verlaagd. Wat 
doet de Regeering echter! Betrekkingen, die voorheen gelijk 
waren bezoldigd lnet die van hoofd van den stenografischen 
dienst van den Volksraad, zij n thans omhoog gebracht, terwijl 
andere, die er vroeger beneden waren, er geLijk mede werden 
gesteld . Voor genoemde betrekking werd het maximum met 
f 25 verminderd ten opzichte van vroeger gelijkwaardig ge
achte betrekkingen. 

Nu zegt de Regeering, dat het hier niet een kwestie is van 
mindere waardeering, doch voor mij is het dat wel, omdat 
de betrekking wat waardeering aangaat, wordt gesteld op 
een bedrag van f 25 pel' maand minder dan als juist moet 
worden aangenomen. 

De secretaris van den Volksraad wordt op gl'ond van de 
B. B. L. 1938 gelijkgesteld met den eersten gouvernements 
secretaris, doch in haar antwoord komt de Regeering onver
wachts met een andere gedachte, nl. dat de secretaris van 
den Volksraad lager in rang is dan de andere f nnctionaris. 
Niettemin heeft de Regeering- erkend, dat de Volksraad be
hoort tot de zg. Hooge Colleges, dat hij in ambtelijke stan· 
ding hooger is dan een departement. Nu begl'ÜP ik niet goed, 
hoe de secretaris van een departement, wat dus lager in amb
telijke standing is dan de Volksraad, toch wordt gelijkgesteld 
in rang met den secretaris van het hoogere college, i.c. den 
Volksraad. 

Wat betreft de vergelijking tusschen den griffier der 
Tweede Kamer en de secretaris van den Volksraad, merk ik 
op, dat het hiel' niet gaat om een vergelijking in stanclin~ 
tusschen de beide ambtenaren, doch om de vel'gelijking VlIl! 

het. amut van griffie!' del' Tweede Knme}' met een gelijk
waardig ambt in Nederland, èn de vergelijking tusschen het 
ambt van secretaris van· den Volksl'aad met een gelijkwaardig 
ambt in Nedel'landsch·lndië. 

De heel' Thaml'in ze ide ZQoeven het sp\jtig te vinden, dat 
hU de Regeering niet van de juistheid van zijn standpunt 
had kunnen overtuigen. Ik betreur dit eveneens, maar meen, 
dat het geen zin heeft nog verder te debatteeren, wW er 
geen zuivel' uitgangspunt tot een debat is. Ik bepaal mij er 
toe te onderstrepen, dat de Regeering den eersten gouverne
mentssecretaris gelijkstelt met den secretaris van den Volks
raad, terwijl- Zij tegelijkertijd den Volksraad kenmerkt als 
een Hoog College en zegt, dat het luer niet gaat om een 
kwestie van waardeering. 

Het lijkt erop, alsof hier wordt gedacht: "Ik gevoel wel 
liefde voor U, maar wi l u toch niet hooger, doch lager waar
deeren dan u il} werkel~kheid is". nat lijkt mij geen juist 
standpunt. 

De heer Verhoeff, Regeeringsgemachtigde voor Algemeene 
Ambtenaarszaken : Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij in mijn 
antwoord in tweeden termijn bekorten; ik geloof, dat het 
debat over de_zaak wel langzamerhand is uitgeput na de zeer 
Îliguande schriftelijke behandeling en de uitvoerige rede in 
eersten termijn zoowel van den he.er Thaml'in als van de 
overige sprekers. Ik zal mij daarom bepalen tot enkele punten 
en vragen van meer concreten aard . 

Daaronder ontmoet ik in de eerste plaats de opmerking 
van deu heer Tharnl'in, dat hij onder de "kleine" argumenten, 
die de Regeering nog naar voren heeft gebracht, aangetroffen 
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had de vraag, of het op het oogenblik wel het juiste tijdstip 
is om de bezoldigingsregeling van den secretaris van den 
Volksraad te herzien. De heer Thamrin meent van wèl, want 
hij zegt: De Regeering heeft over de geheele materie van deze 
wedderegeling de aandacht van den Volksraad gevraagd. Ik 
geloof, dat dit niet juist is, want de zaak waarover de Regee
ring de aandacht heeft gevraagd, betreft enkele wijzigingen 
woals die zijn belichaamd in de ontwerp-ordonnantie zelf en 
die zijn besproken in de toelichting. 

Daaronder nu heb ik niet kunnen aantreffen een wijziging 
van de positieregeling van dezen functionaris. Ik geloof, dat 
ik goed zal doen, hier niet meer te treden in een beschouwing 
van de waardeering der verschillende ambten van eersten 
gouvernement$secretaris, departementssecretaris en secreta
ris van den Volksraad . 

Zij zijn practisch gesproken gelijk bezoldigd; men heeft 
alleen een subtiel verschil aangebracht, een verschil, dat men 
ook bij andere betrekkingen wel eens aantreft . Zoo wil ik er 
de aandacht op vestigen, dat bijv. vroeger de betrekking van 
onderhoofd van den Pandhuisdienst en de betrekking van 
onderhoofd van den Dienst der Opium- en Zoutregie gelijk 
bez<;>ldigd werden. Bij de laatste salarisherziening is echter een 
klein verschil in de bezoldigingen aangebracht in dezen zin 
namelijk, dat het aanvangssalaris van het onderhoofd van de 
Opium- en Zoutregid f 100 hooger is gesteld dan de aanvangs
bezoldiging van het onderhoofd van den P andbuisdienst ; de 
eindbezoldigingcn zijn ccbter gelijk. Men heeft hier dus een 
soortgelijke constructie als men heeft bij het salaris van den 
eersten gouvernementssecl,'etaris en den secretaris van den 
Volksraad ; het College ziet, dat er ook in dit opzicht niets 
nieuws onder de zon is. 

Nog één punt, dat.d~ heer Tha.nri n aangevoerd heeft, wil 
ik evel! behandelen, namelijk de vergelijking met de salarissen 
van HoUandsche functionar issen. De heer Thalnrin ziet 
in de salarissen van Hollandsche functionarissen wel degelijk 
een aanwijzing, hoe in Indië de salarissen geregeld moe
ten worden van gelijknamige functionarissen of van fnnc
tionarissen, die de heer Thamrin met Hollandsche func
tionarissen vergelijkbaar acht. Maar nu is het toch wel zeer 
merkwaardig, dat in Holland geen betrekking bestaat, welke 
vergelijkbaar is met die van eersten gouvernementssecretaris ; 
hier heeft men met specifiek Indische omstandigheden reke
ning te houden. 

De heer Soangkoepon heeft eveneens dit punt naar voren 
gebracht, maar ik geloof, dat ik met het antwoord, dat ik den 
heer Tha.mrin hierop gegeven heb, kan volstaan. 

De heer Soangkoepon is voorts nog even teruggekomen 
op de bezoldiging van het hoofd van den Stenografischen 
Dienst. De heer Soangkoepon heeft de bezoldigill gsregeling 
van 1925 als uitgangspunt genomen en toen heeft het den heer 
Soangkoepon min of meer verbaasd, dat de verhoudingen. 
die in de bezoldigingsregeling 1925 lagen, thans niet meer 
aanwezig zijn. Ik geloof echter, dat de geheele maatschappij 
evolueert en dat vele verschuivingen, die in den laatsten tijd 
in de waardeering van verschillende ambten hebben plaats 
gevonden, aan veranderde tijdsomstandigheden moeten worden 
toegeschreven. 

De heer Soangkoepon zegt nu wel, dat men geen uitgangs
punt meer heeft, maar ik zou den heer Soangkûepon in over
weging ,,~lIen geven, om, als hij er den tijd voor heeft, het 
verslag van de Bezoldigingscommissie eens na te lezen en na 
te gaan, op welke wijze de B. B. L. 1938 destiîds in den Volks
raad is toegelicht. Ik geloof, dat de heer Soangkoepon dan 
voldoende stof kan vinden om zijn eigen vragen te beant
woorden. 

Tenslotte nog een punt, waarvan het eigenlijk wat vreemd 
is, dat ik er nog op moet ingaan. 

De heer Soangkoepon zegt: de Volksraad behoort tot de 
"Regeering en Hooge Colleges", is derhalve van hoogere 

(Voorzitter.) 
standing dan de departementen en dus moet de secretaris van 
den Volksraad een hoogere bezoldiging hebben dan een secre
taris van een departement. 

(De heer Soa n g koe pon: Dat zegt de Regeering; niet 
ik alleen. ) 

Nu zou ik den heer Soangkoepon toch wel in overweging 
willen geven, de eerste begrootingsafdeeling eens te bestu
deeren, dan zal btj zien, dat onder de "Hooge Colleges" ook 
vallen de Raad van Indië en de Algemeene Rekenkamer, doch 
dat de bezoldiging van den secretaris van den Raad van Indië 
en die van den secretaris van de Algemeene Rekenkamer, aan
zienlijk lager zijn dan het salaris van een secretaris van een 
departement. 

De Voorzitter : Hiermede is de beraadslaging over bet 
ontwerp ook in tweeden termijn beëindigd. 

Aan de ord e is d e b ehan d e lin g van het 
amendement, voorg este ld door de h eere n 
Thamrin, Soangkoepon, Kerstens e n Blaauw 
(s t. 7), 1 u i den d e : 

, iOnde~geteekenden hebben de eer voor te stellen in de 
-' ontwerp-ordonnantie tot wij ziging van de regeling van de 

bezoldiging van den secretaris en het overige personeel 
van den Volksraad de volgende wijzigingen aan te bren
gen: 
Ie. Aan artikel I wordt toegevoegd: 

"D. De bezoldiging, vermeld in staat I , wordt ge-
wijzigd in 1000-1100 (1 X 100)." 

2e. In artikel 11 worden de woorden "wat het bepaalde 
in artikel I onder A betreft" gewijzigd in: "wat het 
bepaalde jn artikel I onder A en D betreft". 

To e I i c h tin g. 
Het amendement heeft ten doel de a a. IJ va 11 g s bezol

diging van den .secretaris, overeenkomstig het \'oorstel van 
de Commissie voor de huishoudelijke aangelegenlleden, te 
verhoogen van f 900 tot f 1000, ten einde zijn wedde we
derom in overeenstemming te doen zijn met die van den 
1sten Gouvernements-secretaris, wiens salaris - waarbij in 
Maart 1938, evenals tevoren, aansluiting is gezocht -
in Augustus 1938, terugwcrkend tot 1 Januari 1938, op 
f 1000 - f 1100 (i.p.v. f 900 - f 1100) is gebracht. 

Neemt men aan , dat de verantwoordelijkheid voor de 
goede werking van de Alge.neene Secretarie grooter is 
dan die voor een juiste functionneering van de kleiner!! 
secretarie van den Volksmad, dan heboeft dit geenszins 
- zooals de Regeering meent - te leiden tot een verschil 
in aanvangshewldiging. Verantwoordelijkheid voor een 
kleiner apparaat of ressort voert elders n i et tot onder
scheid in bezoldiging. 

De Regeering is voorts van oordeel, dat het ambt van 
departements-secretaris, wat aard en permanenten omvang 
der werkzaamheden betreft, eenigszins boven de functie 
van secretaris van den Volksraad uitgaat, zoodat - gelet 
op de bijwndere positi e van laatstbedoelde I! hoofdambte
naar, welke het verschil in werkzaamheden compenseert 
- gelijkstelling van d ez e twee betrekkingen Haars 
inziens juister moet worden geacht. 

Ook hi ermede zijn de voorst"lIers \·an het amendement 
het niet eens. 

De taak van verschillende departements-secl'etarissen is, 
naar ondergeteekenden meenen te weten, mede door de 
aanwezigheid van diverse andere hoofdambtenaren van 
beperkten aard. Zoo zou de arbe id van sommige departe
ments-secretarissen voornamelijk op het tenein der perso
nalia liggen. 

De taak van 's Raads secretaris, die snel, nauwkeurig en 
tactvol moet arbeiden, is daarentegen zeer veelzijdig, even 
als die van den 1sten gouvernements-secretnris. Dat · de 
positie van secretaris van het hoogste vertegenwoordigenrl 



169 

20ste VERGADERING - DINSDAG 6 JUNI 1939. 

W~ziging regeling bezoldigingen Volksraadspersoneel (Ond. 14i'i ) . 

(Roep, Sosrohadikoesoemo, Kan.) 
college financieel hoog mag worden gewaardeerd, blijkt 
nit )lCt feit, dat in Nederland de griffier der Tweede 
Kamer eenzelfde bezoldiging geniet ( f 8100 p. j.) als de 
thesaurier-generaal en als een secretaris-generaal, ver
gelijkbaar bij een onderdirecteur hier te lande." 

De heer Roep: Mijnheer de Voorzitter! Ik zou eigenlijk 
meel' een stemmotivecring willen geven. Aangezien mijn op
merkingen echter aanleiding zullen kunnen goven tot opmer
kingen van anderen kant, wil ik di engenen mijner medeleden 
deze gelegenheid niet ontnemen. Ik wil dan het volgende 
zeggen. Naar mijn inzicht is de behandeling van het amen
dement en het amendement zeltl bniten de orde. H et feit, dat 
de Regeering twee bepaalde wijzigingen in de bezoldigings
regeling van het personeel van de secretarie .van den Volks
raad voorstelt, impliceert m.i. niet dat de herziening van de 
bezold igingsl'egeling van bet personeel van de secretarie van 
den Volks raad in haar geheel aan de orde is gesteld. Immers, 
als men bij deze gelegenheid het salaris van den secretaris van 
den Volksraad herziet, is er geen enkele reden waarom ook 
niet de bezoldiging van andere functionarissen van de secre
tarie vall den Volksraad zou kunnen worden herzien. Zulk 
een herziening schijnt mij thans echter niet aan de orde. 

Ik zou hiervoor gaarne de volgende vergelijking willen tref
fen. Indien de Regeering een paar wijzigingen vall het Bur
gerlUk Wetboek aan de orde stelt, kan de Volksraad evenmin 
hei gel1eele Burgerlijk Wetboek in beschouwing nemen. 

Ik meen dus, dal.. op het oogenbHk een I.H:l~prekjug vun 
de salarisregeling van den secretm'Îs van den Volksl'aad 
builen de ot'Clc is en zal dus om staatsrcchteUjk-pul'lementairc 
redenen nUjn stem niet aan het amendement kunnen gevcn. 

De heel' Sosrohadikoesoemo: Mijnheer de Voorzitter ! Ik 
zon het volgende willen zeggen met betrekking tot dit amen
dement. Waal' de geachte. onderteekenaars van het amende
ment mijns inziens niet h ebben overvraagd, dat wil zeggen, 
dat zij niet hebben voorgesteld om de positie van den secr e
taris van den Volksraad gelijk te stellen met die van den 
thcsauriel'-g-eneraa! in Indië en den ondcrdirecteur van een 
departement, zal ik voor dit amendement stemmen. 

De heer Kan: Mijnheer de Voorzitter! Alhoewel ons ge
acht medelid, de heer Roep, in zekeren zin gelijk heeft, kan 
ik niet inzien, dat wij van de geboden gelegenheid geen ge
bruik zouden mogen maken om een o.i. onjuiste terugbl'en~ 
ging van het salaris van den secI'etar is hiel' te rspraké te 
brengen en te t rachten dool' dit amendement een wijziging 
te verkrij gen . Ik heb de rede van den geachten Regeerings
gemaclüigde met belangstelling gevolgd. Overtuigd heeft 
de Regeeringsgemachtigde mij niet, dat cr reden heeft bestaan 
om het sa la ris van den secretar is van den Volksraad te ver
lagen. Hetgeen is aangevoerd, dat 's lands financiën het 
noodzakelijk hebben gemaakt om over het algemeen de 
salarissen wat lager te stellen, is natuurlijk aannemelijk, maal' 
niet, dat ook gebroken moest worden met de eens aangeno
men normen inzake de verhouding tusschen Volksraad en 
andere organen der Regeering. Het heeft ons reeds leed 
gedaan, dat de aanvankelijke verschillen tusschen de depar
tementshoofden en den Voorzitter van den Volksraad bijv. in 
de salarisregeling zijn te niet gedaan. ,\Tij hebben destijds 
tevergeefs op verandering aangedrongen. Het ging daarbij 
niet om het meerdere bedrag, want bet was meen ik maat' 
f 50 pel' maand, maal' het ging el' juist om in dat verschj} 
vast te leggen den voorrang, dien de Volksl'aadvool'zitter 
zou gcnieten boven de depal'tementshoofden. 

Nu g'aat men weder breken met het ,I eens aangenomen 
beginsel, dat qua positie - niet met betrekking tot het 
kantoorwerk - de secretaris van den Volksraad gelijk te 
stellen is Illet den eersten gouvernementssecr etaris. Ik ben 
ook ni et over tuigd dool' hetgeen de geachte Regeeringsge-

IIundelingen. Zitti ngsjaar 1938-1939. 

(Verboom, Voorzitter.) 
machtigde te berde heeft gebracht, dat de Tweede Kamer 
in geenen deele gelijk is te stellen met den Volksraad . Het 
is goed, dat er telkens aan herinnerd wordt, dat van de twee 
vertegenwoordigende lichamen dat van 68 millioen zielen verre 
achter staat b~ dat van Nederland met 8 millioen inwoners. 
Het is eehter niet overtuigend gebleken, dat het vertegen
woordigende lichaam in Ned.-Indië achter moet worden 
gesteld bij de Staten-Generaal in het moedel'iand. 

Mijnh eer de Voorzitter! Het is om di e r eden, dat ik mijn 
stem zeker aan het amendement zal geven. 

De heer Verboom : Mijnh eer de Voorzitter! Ik kan mij 
geheel aansluiten bij het betoog van den heel' Roep en za l 
dns ook om formeele en staatsrechtelijke redenen tegen het 
amendement stemmen. Ik heb reeds verschillende mal en te 
kennen gegeven, dat het mij wenschelijk voorkomt om in d it 
opzicht de lijn strak te honden . 

Ter voorkoming van misverstand wil ik nog verklaren, 
dat ik het met de regeling, zooals die in het amendement 
is neergelegd, op zichzelf eens ben en daaraan dus, wanneer de 
r eeds door mij genoemde bezwaren niet golden, mijn stem 
zou kunn en geven . 

Ik ben het met die regeling voornamelijk eens naar aan
leiding van de gronden, -die in de toelichting van het amen
dement, voorkomende in de eerste eh'ie alinea's, zijn aange
voerd. 'regen de alinea 's 5 en 6 van de toelichting heb ik 
daarentegen bezwaar. Ik geloof, dat daarin de zaak wel wat 
overdl'even wordt voorgesteld. Ik meen' O.m ., dat het voldoen
de zou zl;fn geweest, wanneer verklaard was, dat de taak 
van de verschillende depa rtementssecretarissen van beperk
tcren aard is dan de taak van den secretaris van clen Volks
raad cn dat hct dus niet noodig was geweest over die taak 
van de departementssecretarissen nader in bescllOuwing te 
.treden. Ik geef toe, dat ik dit. wellicht niet precies kan beoor
deelen. Wanneer echter werkelijk juist zou 'zijn, hetgeen in 
de toelichting van het amendement hieromtrent te lezen 
staat, zou d it naar mijn meening aanlei(l:ing moeten zijn om 
die functie van departeme.ntssecretaris maal' liever op te 
heffen. 

Do Voorzitter : l\fa g ik den geachten spr eke!' el' even op 
wijzen, dat hij waarschijnl ijk den ouden tekst van het ontwerp
amendement voor zich heeft? 

De heel' Verboom : Mijnheer cle Vool'zittel'! :Mijn opmerkin g 
slaa.t wel deg'eljjk op den nicl1wcn tekst. In de laatste alinea 
lecs ik, dat de taak van 's Raads secretaris daarentegen zeer 
veelz~jdig is. Daarmede hen ik het volkomen eens. Ik zie echter 
niet in waal'om aan die vel'k laring nog moesten worden toe
gevoegd de woorden: 

"die snel, nauwkeurig en tactvol moet arbeiden," 
want ik geloof, dat deze eisch aan iederen ambtenaar en zeker 
aan iederen secre,tHl'is moet worden gesteld. 

De Voorzitter: Mijnerzijds wil ik thans een formeele op
merking maken. 

Het geachte lid, de hccr Roep, heeft, wanneer ik hem goed 
heb verstaa.n, ni et uitdrukkelijk een bepaald voorstel van 
orde ingediend. Het zou misschien wel aanbeveling verdie
nen - de heeren Roep en Verboom hebben tezamen bezwaren 
van staatsl'echtelijken aard tegen het am endement - een 
tweeledige stemming te houden, één OVel' een voors lel van 
orde, of het amendement al dan niet toelaatbaar is en één -
indien het College het we l toelaatbaar acht - vel'volgens over 
het amendement zelf. 

1\lijncrzijds wil ik verklaren, dat ik gaal'n e erken, dat men 
formeel, op staatsrechtdijke gronden, van meening kan ver
schillen omtrent de toelaatbaarheid van het amendement. Ik 
heb echtcr van mijn kant ten deze geen bezwaar naar voren 
gebracht, omdat, naar het m ij voorkomt, de considerans van 
het <mtwcrp zoo ruim is gesteld, dat de bezoldiging van den 
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secretaris, die daarin het allereerst is genoemd, hier wel in 
bespreking kan komen, terwijl bovendien bij de schriftelijke 
behandeling en de mondelinge bespreking de bezoldiging van 
den secretaris zelfs een grootere behandeling heeft gehad dan 
de voorgestelde punten. 

Het wil mij persoonlijk voorkomen, dat dit amendement -
voorzoover men over dit punt ten deze van meening kan ver
schillen - niet ontoelaatbaar kan worden geacht. Om de 
stemming ten deze zuiver te houden, wil ik echter voorstellen 
de stemming te spli tsen in één over de t.oelaatbaarheid van 
bet amendement en eventneel één Over het amendement zelf, 
indien dat aan de orde zon komen. 

Ik verzoek dus den geachten sprekers bij de verdere beo 
handeling met deze splitsing wel rekening te willen honden. 

De heer Verhoeff, Regeeringsgemachtigde voor Algemeene 
Ambtenaarszaken ; Mijnheer de Voorzitter! Ik zal mij uit 
den aard der zaak niet mengen in de discussie omtrent de 
al dan niet toelaatbaarheid van het amendement. Naar aan
leiding van Uw opmerking evenwel, dat de considerans van 
de ordonnantie de toelaatbaarheid wel mogelijk maakt, om
dat daarin de secretaris van den Volksraad als nnmmer een 
is genoemd, zou ik er toch wel op willen wijzen, dat het voor 
de Regeering vaak bezwaarlijk is, indien Zij in dergelijke 
technische ordonnanties als de regeling van de bezoldiging 
van het personeel van den Volksraad enkele wijzigingen gaat 
aanbrengen, die wijzigingen in de considerans zelf neer te 
leggen. De considerans zou dan ongeveer even uitvoerig 
worden als de bepaling van de ordonnantie zelf. 

(De heer S 0 a n g koe pon: Het staat ook in den ge
leidebrief der Regeering. ) 

Mijnheer de Voorzitter! De eenige <>pmerking, die ik nog 
ZOll willen maken, betreft de redevoering van het geachte lid, 
den heer Kan. Ik geloof, dat dit geachte lid mij niet juist 
begl'e)?en neeft, indien hij concludecl't, dat het ook iinancieele 
overwegingen z-ijn, die ertoe hebben geleid, het salaris vall 
den secretaris van den Volksraad te verlagen. 

In de eerste plaats moet ik opmerken, dat in technisch en 
zin geen verlaging heeft plaats gehad. Het aanvangssalaris 
van den eersten gouvernementssccrctol'is is verhoogd; dat van 
de andere secretarissen niet, doch in de stukken, die over deze 
zaak zijn gewisseld, beb ik geen enkel argument gevonden, 
waaruit zou blijken, dat zulks gebeurd is uit financieele over
wegingen . 

Verder is de heel' Kan teruggekomen op hetgeen ik in 
eersten termijn heb gezegd en hij heeft daaruit geconcludeerd. 
dat de Regeering min of meer meent, dat de positie van den 
Volksraad minder is dan die van de Tweede Kamer der 
Staten-Generaal. 

Ik geloof, dat ook deze conclusie niet te trekken is uit 
hetgeen de Regeering in eersten termijn naar voren heeft 
gebracht. De Regeering toch heeft toen het volgende gezegd: 

"De Indische verhoudingen in de administratie en de 
positie van den Volksraad zijn mijns inziens zoo weinig 
vergelijkbaar met instanties in Nederland, dat nit daar 
bestaande verhoudingen betreffeude de bezoldigingen 
van diverse hoofdambtenaren niets ten aanzien van 
specifiek Indische verboudingen ,,- uiteraard zijn dit 
bezoldigiugsverhoudingen, Mijnheer de Voorzitter - " is 
af te leiden." 

Ik heb dit later in tweeden termijn nog even toegelicht, 
door te zeggen, dat voorzoover mij bekend was in Nederland 
geen betrekking te noemen was, die vergelijkbaar was met 
die van lsten gouvernementssecretaris. 

De Voorzitter: Wenscht de heer Thamrin ziin amende
ment nog nader te verdedigen' 

De heer Thamrin: Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! Ik 
wilde mij eigenlijk beperken tot de opmerkingen van de 

(Voorzitter, Blaauw.) 
heeren Roep en Verboom, waarbij ik mij bij U kan aansluiten, 
doch ik zou ten aanzien van de opmerking, dat de considerans 
zoo ruim is gesteld, nog het volgende willen zeggen . Daarin 
toch staat, dat de regeling niet alleen betreft het overig 
personeel van den Volksraad, doch daarin staat ook vermeld. 
dat de bezold·iging van den secretaris van den Volksrufld 
geregeld moet worden. 

Ten overvloede wordt het nog eens herhaald in artikel I 
van de ordonnantie, waarbij nog eens wordt gestipuleerd 
"De regeling van de bezoldigingen van den Secretaris en het 
overige personeel van den Volks raad ". 

Indien de heer Roep gelijk had met zijn opmerking, dat 
wij ons zouden moeten beperken tot hetgeen de Regeering 
heeft voorgebracht, dan geloof ik, dat de Volksraad te veel 
gebonden zou zijn. Er zijn in het verleden taUooze voorbeelden waaruit blijkt, 
dat de Volksraad wel degel~k de bevoegdheid aan zich heeft 
getrokken om ook andere amendementen, passend in het kader, 
bij een gelegenheid als deze in te dienen. 

(De heer Roe p : Noemt U die voorbeelden dan eens.) 
Ze zijn zoo talloos dat het geen zin heeft, er thans een 

enkele van aan te halen. De vergelijking van den hccr Roep 
raakt werkelijk kant noch wal. NatuUt'lijk is het juist, dat 
men, wanneer cr een kleine wijziging van een artikel van Jlet 
BUt'geriijk Wetboek aan de orde is, niet het geheele BUt'gerlijk 
Wetboek aan de orde moet stellen. Dat wetboek bevat vel'· 
schillende hoofdstukken en het zou verkeerd zijn, om, wau
neer er een amendement over het procesrecht aan de orde is . 
tevens te gaan spreken Over het erfrecht. Indien de heel' 
Roep gelijk had door te stellen, dat een bepaalde wijziging van 
de salarisregeling van het personeel, de verhoudingen ten aan
zien van andere groepen van hetzelfde personeel zou verstoren, 
dan zou dus de Volksraad het recht missen, de verstoring: 
dier verhoudingen te herstellen en dat is iet.s, dat ik niet kan 
aannemen. 

Ik geloof dus met U, Mijnheer de Voorzitter, dat zoowel 
om formeele als om staatsrecbtelijke redenen het amendement 
volkomen past in het kader van het behandelde onderwerp. 

De Voorzitter : Wanr de beer Thaml'in de consinel':.ms 
slechts ten deele heeft geciteerd, wil ik die nog verder voor· 
lezen. De omschrijving is, naar het mij voorkomt, niet zoo 
algemeen als de geachte Regeeringsgemaclüigde meent en 
er bestaat geen vrees, dat de taak der Regeering zon worden 
bemoeilijkt, indien de thans voorgestelde procedure ZOll 
worden gevolgd. Er staat: 

"Dat Hij, de regeling van de bezoldiging van den 
secretaris en het overige personeel van den Volksraad 
willende wijzigen en aanvullen .... .. .. .. ..... " 

en dan komt het: 
lt ....... . ... .. .. eenerzijds wegens in de B . B. L. 1938 voor 

gelijkstandig personeel gebrachte veranderingen, 
anderzijds enz. " 

Hier is, naar het mij voorkomt, wel degelijk een nadere 
begrenzing gegeven, waarbinnen ook de bezoldiging van den 
secretaris valt. 

De heel' Blaauw : Mijnheer cle Voorzitter! Waar ik miin 
spreekbeurt beschouw als den eersten termijn omtrent Uw 
voorstel van orde, meen ik gerechtigd te zijn daaromtrent 
ook enkele opmerkingen te maken. Ten eerste kan 
ik mij met betrekking tot Uw meening omtrellt de toe
laatbaarheid van het amendement volkomen aan Uw zijde 
scharen, :Mijnbeer de Voorzitter! U hebt gezegd, dat men in 
bepaalde omstandigheden in twijfel kan verkceren of een 
amendement al dan niet toelaatbaar is, maal' ik geloof niet, 
dat zulk een geval zich hier voordoet. Wanneer een conside
rans zoo strikt is vastgesteld, dat men krachtens die conside
rans binnen een bepaald terrein moet blijven, dan is het in
derdaad juist, dat men daar niet buiten kan gaan. ~faar in 
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(R. G. voor Algem. Ambtenaarszaken, Thamrin.) 
zecr vele gevallen - wij zien het bij onderwerpen, dool' de 
Regccl'ing voorgebracht, bij herhaling - is de considerans niet 
mcer dan een nlgemeene aanduiding van de algemecne 1'i oh· 
t ing, waarin de verschillende wijzigingen zijn voorgedragen. 
NaaI' ik meen. hebben we hier een dergelUk geval. 

Tevens wtl ik er op wijzen, dat ook de Regeering bU herha· 
ling voorstellen aan den Volks raad h.eeft ingediend en dan 
na de indiening, zonlder te reageeren op het Afdeelings- of 
<ledelegeerdenverslag van den Volksraad', uit zicbzelf nadere 
wijzigingen heeft aangebracht, wijzigingen, di.e veelal omgaan 
builen de artikelen, die de Regeering als wUzigingen had 
vool'gesteld en zulks zonder dat de considerans gewijzigd 
wordt. Wanneer dan de Regeering op deze manier wijzi. 
g in gen aanbrengt, zie ik ni et in, dat ook de Volksraad daar
toe niet de bevoegdheid zou bezitten. 

Tenslotte heb ik in de Memorie van. Antwoord geen enkel 
Hl'gnmcnt van de Regeering kunnen lezen waaruit zou blijken, 
dat .ZU .zelf bij de schiftelijke .bellandeling, een wijziging van 
de sala risregelin g van den secretaris van den Volksl'aad buiten 
de 'orde zou achten. Ik zou hieruit d" conclusie willen trekken, 
dat althans bii de schriftelijke behandeling de wijziging van 
de sa larisregeling van den secretaris van den Volksl'aad ook 
dool' de Regeering werd geacht te vallen binnen de pcrken 
van het ontwerp. 

( I)e heer K ft n: Zeel' juist.) 

De heer Verhoeff, Regeeringsgemachtigde voor Algemeene 
Ambtenaarszaken : lIfijnheer de Voorzitter! Ik wil slechts één 
opmeJ'king maken, en wel naar aanleiding van hetgeen voor
komt in de toelichting op het amendement. Ik maak deze 
opmerking, opdat later niet· zal kunnen worder, gezegd: Do 
Regeering heeft niet gezegd, dat dit naar haar meening niet 
juist zou zijn . 

In de tweede al inea der toelichting lees ik in den laatsten 
zin: 

"Verantwoordelijkheid voor een kleiner apparaat of 
ressort yoert elders n iet tot onderscheid in bezoldi· 
ging." 

Ik meen el' op te rnoetcn wijzen, dat dit in zUn f11gPTnecnheid 
stenig niet jUlst is. )Ien heeft b.v. een inspecteur van 
Financiën, en een idem eerste klasse te Bandoeng en Batavia 
met drie verschillende bezoldigingsregelingen, hetgeen natuur
lijk samen hangt met verschil in belangrijkhe id Vall ressorten 
waarvan zU het hoofd zijn. In tweeden termijn zciele ik al, 
dat el" meel" dergelijke verschillen zijn, b.v. tusschen het 
ondel'hoofd van den Pandhllisd ienst en bet onderhoofd van de 
Opium- en Zoutregie, welker bezoldigingsregeling eveneens een 
kleine onderlinge afwijking vertoont. 

De heel' Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Een enkele 
tcgcnopmerking tegenover hetgeen de geachte Regeerings
g·cllIaehtigcle dHar voorbrengt. Om te bewijzen, dat de door 
hcm uit dc toelichting aangehaalde z.in niet juist is, heeft 
hij de ambten van inspecteur van Financiën en inspecteur 
"Hn lj'inanc iën eerste klasse genoemd. Ik doelde op een ander 
geva l. Zoo worden b.V. residenten en gewestelijke secretaris
sen uniform gesalarieerd, wnarbij niet in aanmerking wordt 
g-cl1omen de omvang del' ressorten van betrokkenen. Derge
lijke voorbeelde n stonden mij voor oogen bij het neerschrijven 
van mijn toeli chting j men moet uiteraard gelijke functies 
neillen om de juist heid det' stelling te kunnen onderschl'ij
ven, en niet twce verschillende ambten, die verschillende 
werkzaamheden en verantwoordelijkheden hebben . 

De heer Verhoeff , Regeerin gsgemachtigde voor Algemeene 
Ambtenaarszaken : Mijnheer de Voorzitter! Ik heb gezegd, 
-dat de zin. dien ik voorlas, in haar aigeIneenheid niet juist 
is . De toelichting van den heel' Thamrin maakt ha ar voor de 
0001' hem bedoelde voorbeelden van resident wèl juist. 

(Voorzitter, Soetardjo.) 
De Voorzitter : De beraadslaging is thans gesloten . 
Ik zal thans in stemming brengen de vraag, of het amende· 

menVl'hamrin c.s. al dan niet toelaatbaar is te achten. Het 
betreft hier dius een voorstel van orde <wentueel van de zijde 
van den heel' Roep door anderen gesteund, dan wel van mij 
zelf, omdat d\it, naar het mU voorkomt, de stemming zuiver 
zal houden. Eventueel kan een wo&!nig voorstel door drie 
leden worden gedaan, doch ik meen het als Voorzitter zelf te 
mogen dOen, hetgeen mij het eenvoudigst lijkt. Ik doe dus 
dit voorstel van orde tot beslissing .van de fOI1neel.,sliaatsl'eeh· 
telijke zijde van het amendement. 

A.an de 
voorst e l 
Thamrin 

ord'e is d e .stemm i ng over het 
.van or\]' " ()m het amendement. 
e.s . . we l toe I a atb a a I' t e ver k I are n. 

Het voorstel van ord~ wordt in stemming .gebracht en rêlUIl

genomen met 12 stemmen vóór en 4 stemmen tegen. , 

V Ó ó r stemmen de leden: Thamrin, Sosrohadikoesoemo, 
Van Helsdingen, Kan, Soangkoepon, Kerstens, Blaauw, ](arto· 
wisastro, Wiwoho, Van Ardcnne, Soetardjo en de Voorzitter. 

Te ge n stemmen de leden: Y 0 Heng Kam, Roep, Verboom 
en De Villenellve. 

Het amendement·Tbamrin c.s. (st. 7), wordt in stemming 
gebracht en met algemeene stemmen aangenomen. 

Aan de stemming wordt deelgenomen door de leden: 
Van HeJsdingen, Roep, Kan, Soangkoepon, Vel'boom,Kel'stens, 
Blaauw, De Villeneuve, Kartowisastro, "\Viwoho, Van Ardenne, 
Soetardjo, Yo Heng Kam, Thamrin, Sosrohad ikoesoemo en 
de Voorzitter. 

De Voorzitter : Hoewel er tijdens de beraadslagingen van 
heden in de ontwerp-ordonnantie wijzigingen zijn aange
bracht, stel ik conform artikel 60, jnncto artikel 103 van het 
l~eg- l em ellt van Orde voor, haal' niettemin thans in stemming 
te l)l"cl1{!en. 

Daartoe wordt besloten. 

De ontwerp·ordonnantie, als gewiizigd bij Nota van Wijzi. 
ginge n en bij het amcndement-1.1hamrin c.s ., wordt zonder 
hoofdelijke stemmi ng aangenomen. 

De Voorzitter: Aan de orde i s de behandeling 
van dec 0 nel u s i e 0 l' ver Z 0 è k s c h l' i ft No. 4 
van het derde rapport van de Commissie 
voor d e Verzoekschriften: 

4. Verzoek, gedagteekend Rembang 3 November 1937, 
van ]\fas Kartodikoesoemo, om toekenn.ing van pensioen of 
onderstand dan wel herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 9 Augustus 1938 No . 1617/C heeft op 
dit verzoek betrekkin g. 

D e commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ov('r 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
din g van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

De heel' Soetardjo : Mijnheer de Voorzitter! De vorige 
week is dit vel'zoekschrift op mijn verzoek aangehouden . 
Inmiddels heb ik nader inza ge genomen van de gewisselde 
stukken en op grond van hetgeen ik hierin heb gelezen vind 
ik thans geen aanl eiding om nad er op de ]nvest ie in te gaan. 
Ik zie dus verder van het woord af. 

De conclusie del' commissie betreffende verzoekschrift 
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Verzoekschrift No. 18 van het derde rapport del' Commissie voor de Verzoekschriften. - Vierde rapport der Commissie 
voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter, Kan, Kartowisastro.) 
No. 4 van het derde rapport der Commissie voor de Ver· 
zoekschriften wordt zonder hoofdelijke stemming goedge· 
keurd. 

De Voorzitter : Aan de orde is de voortzet· 
ting der b ehandeling van de conclusie op 
ver z 0 e k s c h r i ft No. 18 van het der der a p. 
por t van deC 0 m m i s s i e voo r d e Ver z 0 e k· 
sch riften: 

18. Verzoek, gedagteekend Makassar 17 Maart 1934, van 
A. Dendang, inzake de door hem van de zijde van den con· 
troleur van Palopa ondervonden bejegening. 

Regeeringsbrief van 17 December 1934 No. 3013/A met twee 
bijlagen heeft op dit verzoek betrekking. 
. De commissie stelt voor t .a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van den Regeeringsbrief met de bijlagen, hiervan 
mededeeling te doen. 

De behandeling van de conclusie op dit verzoekschrift 
is gevorderd tot het antwoord van den Voorzitter der COlU· 

missie in eersten termijn . 

De heer Kan, Voorzittcr van de Commissie voor de 
Verzoekschriften: Mijnheer de Voorzitter! Naar aanleiding 
van de door den heer Soangkoopon in de vorige vergadering 
gemaakte opmerkingen zou de Commissie voor de Verzoek· 
schriiten haar conclnsie te dezer zakc gaarne terugnemen. 

De Voorzitter : De conclusie der commissie betreffende 
verzoekschrift ;10. 18 van het derde rapport word t terugge· 
nomen, zoodat dit verzoekschrift voorloopig wordt aange· 
houden. 

Aan d e orde is de behandeling 
vi erde rapport van d e Commissie 
V e rzoekschriften; conclusie op 
sc h rif tNo. 1 : 

van het 
voor de 
ver z 0 e k· 

1. Verzoek, gedagteekend Semarang 28 Juni 1938, van 
Raden Soenarjo, om toekenning van onderstand bij wijze van 
pensioen. 

Regeeringsbrief van 10 November 1938 no. 2114/C hceft op 
dit verwek betrekking. 

De commissie stelt voor t .a.v. het verzoek over tc gaan tot 
dc orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoGmden Regeeringsbrief, hiervan mededee· 
ling te doen . 

De heel' Kartowisastro : Mijnheer de Voorzitter! Naar aan· 
leiding van dit verzoekschrift wu ik 11et volgende willen op· 
merken. 

In de eersoo plaats zij n in den brief van dcn eersten gouver· 
nementssecretaris van 10 November 1938 de gr<lI1den mede· 
gedeeld, waarop de afwijzenUe beschikking van de llilgeering 
berust. 

In dezen brief wordt v,erklaard, dat rekestrant minder reglll· 
maHge handelingen zou ,hebben gepleegd, ten tweede een po
ging ·tot oplichting zou hebben ged'aan en ten derde op eigen 
verzoek voor de keuringscommissie zou zijn getrokken. 

V04lens mijn inlichtingen is er echter tijdens de 10000baan 
van bctmkkene geen sprake ,geIlleast van minder regelmatige 
handelingen, althans betrokkene was er zich niet van bewust 
en van de ;l'ijde van ,zijn chef is hij cl' nimmer op ,gewezen. Ik 
heb hier bij mij verschillendc ,afschriften van stukken, die bij 
rekestrant berusten en waarin wordt verklaard, dat rekes
trant tijdens zijn diensttijd op het bureau van de waterstaats· 
afdeelin,g te Semarang goed zijn best heeft gedaan, althans 
voor zijn werk ,gesch ik! werd verklaard. 

Ik heb een verklari ng van 30 J uni 1923 van een ingenieur 
der B.O.W., dat de heer Soenarjo als klerk op dat bureau goed 
voldoet. In een tweede verklaring, van 17 Juni 1926, "an den 
hoofdingenieur van den Waterstaat te Semarang, wordt ver
klaard, dat de heer Soenarjo een zeel' geschikt en bruikbaar 
persoon is, terwijl op zijn ijver en gedrag niets viel aan te 
merken. Een derde verklaring van 22 Juli 1926 van het hoofd 
van de 2e Waterstaatsafdeeling Varkevisser, houdt in dat de 
heer Soenarjo het werk, waarmee hij belast werd, naar behoo
ren heeft verricht. Tenslotte nog ecn verklaring "an 27 
December 1934 van den hoofdcommies D. M. Lefrandt, waarin 
gezegd wordt, dat de heer Soenarjo voor zijn betrekking zeer 
geschikt is, dat hij ijverig is en er op zijn gedrag niets valt aa n 
te merken. 

Op grond van deze overwegingen, Mijnheer de Voorzitt.e!', 
is het voor mij niet aannemelijk, dat er dingen zijn gebeurd in 
zijn loopbaan, welke wijzen op minder regelmatige handelingen. 

In de tweede plaats wordt gezegd, dat hij een poging zou 
hebben gedaan tot oplichting. Als hiermede gedoeld wordt 
op hetgeen ik hierna zal zeggen, dan werpen de mij tel' beschik
king staande gegevens toch een heel ander licht op de ondcr
havige kwestie. Deze man had een groot gezin, ging gebukt 
onder zeer zware financieele lasten, waardoor hij genoopt was. 
schulden aan te gaan . Tenslotte kwam hct zoovc!', dat hU 
genoodzaakt werd deze schulden te doen regelen dool' cen 
advocatenkantoor. Daarbij heeft hU de fout bcgaan om zijn 
salaris te laag op te geven. Instede van 180 pel' maand, heeft; 
hij opgegeven f 140 per maand. 

(De heer Kan : Aan wien heeft hij dat zoo opgeg'even!) 
Aan den advocaat. 
Hij heeft dc kwestie toevertrouwd aan het advocatenkantool' 

van Mr. Bouman te Semarang. 
(De heer S 0 eta I' d jo : Was dit te laag opgeven van zijn 

salaris opzettelijk of dool' een ,-ergissing, ik bedoel doordat 
hij rekening hield met inJlOudillgen f) 

Destijds was f 180 per maand zUn zuivel' inkomen, maaI~ 
later was zijn inkomen inderdaad lager door de toepassing 
van inhouding daarop. Maar een feit blijft, dat hij op een 
gegeven moment de fout beeft begaan om een lager sal",'i1> 
op te geven dan hij verdiende. 

In dien tijd, in het jaar 1936, werd hij erg ziekelijk en 
verzuimde zeer vaak zijn werk. Dit is waarschijnlijk aanlei
ding geweest, dat hem de wenk werd gegeven om zijn ont
slag aan te vragen. Hij heeft hierbij nogmaals een fout be
gaan, n.l. door dit ontslag op eigen verzoek aan te vragen. 
Uit onbekendheid met de bepalingcn heeft hij dit "edaan, 
waardoor tenslotte niet op hem toepasselijk konden worden 
verklaard de bepalingen van pensioen, dan wel wachtgeld 
bij wijze van pensioen . Dat was ook een del' motieven, waar
op de afwijzende beschikking der Regeering berustte. 

Volgens de Regeering heeft de heel' Soenarjo op 15 Juni 
1937 aan de Regeering verzocht zich aan ccn geneeskundig 
onderzoek te mogen onderwerpen, maar dat is niet waar~ 
want ik heb hier een afschrift van een oproep van den kcu
ringsraad te Semarang voor mij ligg'C ll , waarin gezegd wordt 
dat hij voor de commissie wel'd getrokken, in opdracht van 
het hoofd van den Provincial en 'Vaterstaatsclienst te Se ma· 
rang, zoodat het uitgesloten is, dat dit op 11 Juni 193ï op 
eigen verzoek van den heer Soenal'jo is geschied. 

Er zijn dus verschillende omstandigheden, die ik nog even 
zal samenvatten, die bij dit verzoek in aanmerking dienen 
te worden genomen. Ten eerste: doordat adressant zoo zieke
lijk was en daardoor zijn werk vaak moest verzuhllen, heeft 
hij tenslotte gevolg gegeven aan den wenk van zijn chef 
om zelf ontslag aan te vragen . Dat door zijn chef daardoor 
een zoodanige harde maatregel op hem moest worden toege
past, in dien zin, dat de bepalingen omtrent pensioen, of 
onderstand bij wijze van pensIoen op hem niet yan toepassing 
konden worden verklaard, lijkt mij erg hard en vooralon· 
billijk, omdat gebleken is, clat adressant, zoowel vóór als 
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(Kan, Soetardjo.) 
ten tijde va ll zijn ontslag - hetgeen is gebleken uit de 
geneeskundige verklaring van den geneeskundigen raad -
ziek was en reeds voor den dienst had moeten zijn afgekelll'd. 
Wanneer deze persoon had geweten, dat hii geen pensi oen 
of ondel'stand zou hebben kunnen krij gen, - enkel en alleen, 
omdat hij zelf ontsla g had aangevraagd - had hij nimmer 
de ontslagaanvl'age zelf in gedi end . Daarom komt het mij 
billijk voor, dat de Regeering hier een ander standpunt tegen
over adressant inneemt en hem wel een onderstand, bij wijze 
Vfl ll pensioen, toekent. 

Mljnheer de Voorzitter! Ik wil nog even als laatste punt 
nallhalcn, dat door de Regeering als beginsel is aangenomen, 
dat aan achteraf geproduceerde geneeskundige verklaringen 
geen retro-activiteit mag worden verleend. Het beginsel op 
zichzelf beschouwd, kan juist zUn, doch, waar hier de om
stoll(ligheden zoodanig zijn, dat het wel gemotivee l'd is van 
dit beginsel af te wijken, voor dit speciale geval, wil ik de 
commissie voor de verzoekschriften verzoeken, de Regeering 
nogmaals te vragen, of het niet mogelijk is haar zienswijze 
ten deze te wijz igen en aan dezen man alsnog onderstand, 
bU wljze van pensioen toe te kennen , althans te bewerk
stelligen, dat hem eenige financieele tegemoetkoming wordt 
verleend. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commissie voor de Ver
zoe kschriften: Mijnheer de Voorzitter! Wij hebben zoocven 
uit de ,'ede van on8 geacht medelid, (jen heel' Kartowisastro, 
de erkenning kunnen hooren, dat de persoon in kwestie 
verschillende fouten heeft bega an. Het is naar aanleiding 
, 'un die overweging, dat de commissie besloten heeft de 
concl usie op te steUen , zooals die thans bij het Coll ege is 
ingediend. Dc heer Kartowisastro heeft ten deze 0 [' ver
schill ende onjuistheden, zooals het hem voorkwam, betref
fende oplichting en minder oirbare handelingen, die door 
adressant vol ll'ens de Regeering zouden zijn begaan, gewezen . 
De commissie kan niet medegaan met den geachten spreker, 
waal' deze de bezwaren van de Regeering ten deze ni et Vfin 
zoo groot belang ncJlt om in een kwestie als deze nnn het 
geneeskundig certificaat geen l'etro-a ctiv iteit te geven. Dr 
R cgeering; beschikt over een grooten staf van arnbtcnarcl1, 
waarvoor bepaalde lijnen moeten worden getrokken. \Vnnneer 
de Regee l'in g eens van die IUnen zou afwijken, zou dit echter 
een antecedent scheppen, heel moeilijk in de praktijk tot 
uitvoering te brengen 'bij zulk een grooten staf van ambte
naren. 

Mijnheer de Voorzitter! De commissie handhaaft derhalve 
haar conclusie, maar heeft el' geen bezwaar tegen - zooals 
hier meer gebruikelijk is - om de r ede van den heer Karto
wisnstro in het belang van adressant ter kennis Vfm de Re
geering te brengen. Ik hoop, dat het geachte lid met dit 
voo rstel van de commiss ie accoord zal gaan. 

De heel' Soetardjo: Mijnheer de Voorzitter! Ik wil be
gi nnen met te verklaren, {lat ik mij niet geheel kan vereeni
gen met de dool' de Commissie voor d e Verzoekschriften ge
tl'dkken c.onclusie. 

Uit .de uiteenzettin,g van den ,heer Kartowisastr.o - welke 
uiteenzetting op mij grooten indruk heeft gemaakt - blijkt weer, 
hoc in .dergelijke roken dOOI' de .overheid gewoonlijk te formeel 
wordt gehandeld. Men ,gaat.af ,op de feiten en houdt te weinig 
I'ckenLng met de omstandigheden, waaronder de feiten zich 
hebben voorgedaan . Ik maak .mij sterk, dat de Regeel'ing, in
dien Zij op.de Ihoogte was gew'cest van de .onlstandighcdcn, 
waa l·in adre"",nt verkeCTd heeft, in deze anders wu hebben 
gehlandeld. 

Inderoaad is het juist, gelijk ode llilgeerin,g zegt, en ook 
dool' de conunissie voor d e verzoekschriften nog eens worxlt 
geadstrueerd, dat een besliss in g van den keuringsl'aad niet 
ongedaan kan worden gemaakt. Doch vergis ik mij ni et. dan 
is er in de regelingen betl'effende het toekennen van onder-

Hn.ndelingen. Zittingsjaar 1938- ]939. 

(Kartowisastro, Kan. ) 
standen, ook ecn bepaling, volgen welke het mogelijk is voor 
de Regeering van de voorschriften af te wijken. 

Ik zou in ve~band met de bijzondere omstall"i"igheden waarin 
betrokkene 11eeft verkeerd, mij willen scharcn Jlall .de zUde 
van d en heer ,K.artow.isa.stl'o en ,el' bij de commissie op twiUen 
aandringen haar conclusie te herzien en tevens er bij de Re
gering op aan te dringen in dit geval een uitzonderin g te 
mal<en en verder in de toekomst in alle dergelij ke gevallen 
meer rekening te houden met de omstandigheden, waarin de 
betrokkene hee ft verkeerd. 

De heer Kartowisastro: Mijnheer de Voorzitter! Ik moge 
in de eerste plaats den heer Soetardjo dank zeggen voor den 
door hem gegeven steun. Ik verklaar mti bereid om de mij 
tel' beschikking gestelde schrifturen over deze aangelegenheid 
over te leggen aan de commissie voor de verzoekschriften, 
zoodat zij kennis kan nemen van hetgeen daarin is vermeld . 

'lU is ni t de rede van den Voorzitter van de Commissie 
voor de Verzoekschriften gcblcken, dat hU groote waarde 
hecht aan de dool' adressant gemaakte fouten . Ik heb zooev"n 
reeds gezegd, dat van minder rechtmatige handelingen eigen
lijk geen sprake is, gezien de verschillende getuigschriften, die 
zijn geproduceerd. Ik geloof ook niet, dat men hier spreken 
kan van een poging tot oplichting, dam' het hiel' toch een 
zuiver particulierc kwestie betreft. 

Het betreft hiel' een kwestie van een ambtenaar, die zich 
buiten diensttijd en buiten den dienst om gewend heeft tot 
een advocatenkantoor, met het verzoek zijn zaken voor hem 
te willen regelen. 

Het gaat hiel' dus om cen jlêll'ticulie l'e ilan gelegenheid tus
schen een advocatenkantoor en een umbtcnacu, zonder dat 
hicrin de dienst gemengd werd. Het was een poging van dien 
ambtenaar om zich financieel te herstellen en te saneeren. 
Daarhij heeft dcze persoon het advocatenkantoor, huiten den 
dienst om, minder goed ingelicht. 

De gl'oote kwest ie wa~rom het hiel' gaat is, dat de Regee· 
ring' nI s eenig motief voot' haal' afwijzin g en weigering van 
ond el'stand aanvOCl't het fr it , dolt SOCJl~lI'jo up e i~e n verzoek Dm 

keurin~ zon hebben gevraagd en dit is in het geheel ni et juis t. 
Ik heb hi el' voor mij li gge n cen afschl'ift VU il den oproep van 
den keul'ingsruad, waarin sbwt, dat de keuring gescJliedt in 
opdracht van het hoofd van den Provincial en Waterstaat van 
Midden-Java. Ik moge nogmaals den nadruk leggen op de 
omstandigheden, waarin Raden Soenarjo verkeerde, toen hij 
gevolg gaf aan de hint van zijn chef om ontslag te vragen . 
Hij heeft dat all een gedaan omdat hij niet op de hoogte was 
van de regeling en in de mee ning verkeerde, dat hij anders 
geen onderstand of pensioen ZOLI krijgen. 

Ondel' deze omstandighed en doe jk op mijn geachte mede· 
leden een beroep om een andere beslissing te verkrijgen dan 
die, welke de Commissie voor de Verzoekschriften heeft 
geformuleerd. 

De heer Kan, Voorzitter van de Commiss ie VOOl' de Vcr
zoeksch riften: Mijnheer de Voorzitter! Ik weet niet, of ik 
mij niet duideltik heb lutgedl'ukt, maa r de hecr Kartowisustro 
heeft mij bl\ikbaur niet goed begrepen. jk heb gesproken 
OVCI' een erkenning door den hee l' Soenarjo van gelllaakte 

fouten en daarnaast heb jk gezegd, dat de heer Kal'towisast l'o 
een ander bee ld heeft gegeven omtrent de beweerde opli ch
ting'. De fout slaat dus niet op hetgeen hem ten laste word 
gelegd betreffe,nde de oplichting maar op fouten , welke 
dool' onkunde inzake de bepalingen zijn gemaakt. lIet 
maakt wel degelijk een groot verschil uit, indien het juist is, 
wnt de Regeel'in g in haar schrijven heeft medegedeeld, n.l. dat 
betrokkene zich uit eigen beweging heeft onderworpen aan 
het geneeskundige onderzoek. Waarop ik den nadruk heb 
geleg-d was, da t de Regeel'În g gelÖk heeft waal' Zö zegt, dat 
dergelijk e verklal'ingen geen l'etro-activiteit mogen hebben. 
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20ste VJ<;lWAUJ<;HlNG - Dll'ISDAG 6 JUNI 1939. 

Vierde rapport der Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Thamrin, Kartowisastro.) 
Ik heb verklaard, dat de commissie geen bezwaar heeft om 

hctgeen de heer Kartowisastro hier heeft voorgebracht ter 
kennis van de Regeering te brengen. Ik verzuimde daaraan 
toe te voegen, dat tevens de vraag zal worden gesteld, of 
de Regeering naar aanleiding daarvan geen reden vindt om 
op haar beslissing terug te komen. 

De heer Thamrin: Mijnheer de Voorzitter! Als de lleeren 
Soetardjo en Kartowisastro bun verzoek tot wijziging der 
conclusie handhaven en daarvan een voorstel maken, zou ik 
gaarne nog een en ander in het midden brengen. 

De Voorzitter: Nemen de heeren Kartowisastro en Soe
tardjo genoegen met het medezenelen van hun beschouwingen 
en de daarop betrekking hebbende stukken aan de Regeering ' 

De heer Kartowisastro : Mijuheer ele Voorzitter! Ik zou 
gaarne de conclusi e van de commissie willen zien gewijzigd 
en maak daarvan een voorstel. 

De Voorzitter: Dan is het woord aan den heer Thalllrin. 

De heer Thamrin : Mijuheer de Voorzitter! Van een her
behandeling van dit verzoekschrift verwacht ik weinig resu]
taat, daar de behandeling door de commissie vrijwel vo]]edig 
is geweest. De punten, door den heer Kal'towisastro na8r 
yoren gebracht, zijn niet nieuw, ze komen stuk voor stuk 
voor in het rekest van den betrokkene en zijn ter kennis vau 
de Regeering gebracht . De commissie heeft, na de afwijzen
de beschouwing der Regeering haar de vraag gesteld, of 
de genomen beslissing voor den betrokkene niet tot onnoodige 
hardheid leiden zou . Voorts is de Regeering gevraa gd of 
Zij aanleiding vindt om ten behoeve van betrokkene van de 
bestaande bepalingen af te wijken. Op deze twee concreet 
gestelde vragen der commissie heeft de Regeering ontken
nend geantwoord en zoo zijn dus alle opmerkingen, door 
den heer Kartowisastro hier gemaakt, reeds ter kennis van 
de Regeering gebracht, Ila door de commissie in beschouwing 
te zijn genomen. Gezien de bewoordingen van den regee
ringsbrief verwacht ik dns geen heil van een herbehandeling. 
Uit den aard der zaak bestaat er geen bezwaar om de hier 
gehonden beschouwingen alsnog ter kennis van de Regeering 
te brengen. 

Nu is herhaaldelijk de klacht geuit, dat de afdoening van 
verzoekschriften door de commissie zoo lang duurt en nu cr 
door de commissie alle moeite wordt gedaan om deze verzoek
schriften af te doen, zou het voorstel van den heer Kartowi
S8St1'0 weer leiden tot aanhouding van een verzoekschrift, dat 
meer dan èen jaar oud is. 

Ik zou nog even willen reageeren op de opmerking van 
ons geacht medelid, dat betrokkene niet op eigen verzoek zou 
zijn gekeurd. Betrokkene heeft in zijn vCl'zoekschriit daarop 
heelemaal niet gereageerd en de mededeeling der Regeering is 
hier zeer positief. De betl'ekkelijke passage meldt, dat op 
15 Juni 1937 Radèn Soenarjo op eigen verzoek - hierop valt 
dus de nadruk - aan een geneeskundig onderzoek is onder
worpen. 

(De heer Kar t 0 wis ast I' 0: Dat is niet waar, dat wist 
de Regeering niet.) . 

Betrokkene zelf beroept zich niet op het feit van de keuring. 
Het was voor hem geen aanleiding om daarmede zijn stand
punt te argumenteeren. Als wij hiel' als commissie een 
dergelijk;e pertinente mededecling van de Regeel'ing krij gen, 
kan de commissie toch geen ander standpunt innemen, tenzij 
met nadel'e bewijzen wordt gekomen omtrent de onjuistheid 
yan de regeeringsmededeeling. De heer Kartowisastro is in de 
gelegenheid dezen regeeringsbrief te lezen cn ik vraag mij af, 
of er eenig bewijs is, dat de inhoud als onjuist moet worden 
gezien. Ik zou cr op willen aandl'ingen dit ,-el'zoekschrift 

(Kartowisastro, Voorzitter e.a.) 
thans af te handelen. :M:ocht de Regeering naar aanleiding 
der hier geleverde beschouwingen reden yinden om daarop na
der in te gaan, dan staat zulks Haar vrij, maal' ik vind, dat 
herbehand eling door de commissie overbodig is en geen ander 
resultaat kan hebben dan oponthoud in de afdoening van dit 
meer dan een jaar oude verzoekschrift. 

De Voorzitter: Heeft de heer Kartowisastro rceds ecn 
andere conclusie op dit verzoekschrift geformuleerd! 

De heel' Kartowisastro : Mijnheer de Voorzitter! Ik kan 
mij begrijpen, dat de commissie deze zaak gaarne wil afdoen . 
Het was ook niet haar schuld, dat zij geen andere conclusie 
kon voorstellen. Ik heb deze zaak aangesneden, omdat 11n 
nieuwe gezichtspunten naar voren zijn gekomen, die een 
ander licht werpen op de zaak en die tevoren noch aan de 
commissie, noch aan de Regeering bekend waren. De heer 
Soenarjo kon zich daarop niet eerder beroepen, omdat hij 
niet wist wat de Regeering eigenlijk tégen hem had . 'Vaar 
nu de Regecring ten slotte concrete zaken voorbrengt, heeft 
de heer Soenarjo die ook concreet bestreden en zijn meening 
gestaafd met verschillende bewijzen . 

Ik zou daarom het college in overweging willen geven om 
de conclusie zoodanig te wijzigen, dat aan de Regcering 
wordt verzocht om naderc inli chtingen naar aanleiding ,·an 
het luer voorgebrachte dool' verschillende leden, en haar de 
vraag te stellen of Zij daarin geen aanleiding kan vinden 
om terug te komen op haar beslissing en aan verzoeker een 
geldelijke tegemoetkoming te verleenen in den vorm van 
een onderstand of anderszins . 

(De heer Kan, Voorzitter der Commissie voor de Verzoek
schriften: Dat heb ik toch zooevcn al "oorgesteld. ) 

Dat was voorgesteld, omdat nog geen nieuwe punten 
bekend waren . Dat is nu wel hct gc,·al cn de heer Soenal'jo 
heeft de in den regeeringsbl'icf genoemde beschuldigingen 
bestreden. 

(De heer Kan, Voorzitter del' Commissie voor de Verzoek
schriften: Ik heb voorgesteld te vra gen, of de Regeering 
geen 1l.n nl eirling zou kunnen vinden op haar beslissing terug 
te komen. ) " 

De Voorzitter : De heer Karlowisastro stelt voor, de eon
clusie op verzoekschrift No. 1 te wijzigen en in drie deelen te 
splitsen, nl. ten eerste om nadere inlichtingen te vragen, ten 
tweede te vragen of er voor de Rcgeering geen termen aan
wezig z1jn om haar standpunt te wijzigen, ten derde of alsnog 
een geldelijke tegemoetkoming kan worden verl eend. 

Harerzijds heeft de commissic voo l'gesteld, de bcstaande 
conclusie aan te vullen met de mededecling, dat de beschou
wingen van den heer Kartowisast l'o en den heer Soctardjo aan 
de Regeering zullen worden bekend gesteld, met de vraag, 
of alsnog naar aanleiding hien'an de Regeering geen tet'men 
kan vinden om terug te komen op haar beslissing en adressant 
eenigel'matc tegemoet te komen. 

De conclusie, voorgesteld door de heeren Kartowisastro c.s., 
is van de verste strekking cn wordt derhalve het eerst in 
stemming gebracht. 

De heer Roep : Mijnheer de Voorzitter! Ik zon gaarne mijn 
stem even willen motiveeren. 

Ik zal vóór de gewijzigde conclusie van de Commissie voor 
de Verzoekschriften stemmen , omd.at deze conclusie ann ne 
Regeering reeds de volle gelegenheid geeft om, als Zij op 
een of and ~r punt mocht hebben gedwaald, dit te herstellen. 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ik sluit 
mij bij de stemrootiveering van den heer Roep aan . 

De heer Kerstens: Ik eveneens, Mijnheer de Voorzitter! 
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20ste VERGADERING - l)I:-lSDAG 6 JUNI 1939. 

Vierde rapport dcl' Commissie voor de \cl'zoekschl'i tten. 

(Voorzitter.) 
De conclusie, voorgesteld door de heel'en KartowisHst l'O C.S., 

wordt in st emmi ng geb racht en verworpen met 4 stemmen 
vóór en 12 stemmen tegen. 

V ó ó r stemmen de leden : Yo Heng Kam, Sosrohadikoe
socmo, Knl'towisastl'o en Soet al'djo. 

1.' e g e Tl SLemmen de leden: Thaml'in, Van Helsdingen, 
Roep, Kan, Soangkoepon, Verboom , Kel'stens, Blaauw, De 
Villeneuve, 'Viwoho, Van Ardenne en de Voorzitter . 

De conclus ie der commissie, als gewijzigd dool' den Voor
zitter del' commissie, wordt zonder hoofdel ijke stemming aan
genomen. 

De Voorzitter: A a n deo r dei s d e b e h a n del i n g 
va n de co nclusi es op de verzoekschriften 
Nos. 2 tlm 73: 

2. Verzoek, gedagteekend Laoe-G oemba 15 October 1937, 
van Si Balai, houdende bezwaren tegen een tweetal vonnissen 
van een inheemsche rechtbank. 

Hegeerin gsbl·ief VU il 14 Arc i 1938 No. 991/11. heeft op dit 
verzoek bet rekking. 

De comm issie stelt voor La,v. het verzoek over te gaa n tot 
de orele van dcn dag en adressant, onder toezending van ccn 
afschrift vall genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling 
te doen. 

3. \' crzoek, gedagtcckcntl 'rjimahi 18 Decembel' 193ï. \ ' (Ill 

111. :\!. S il ooy, om toekcllning \'a n onderstand C.q. IlC l'pl l.Wlsillft. 
Regeerin gsbrief va n 16 Januari 1939 No . .101/<': hecH op dit 

verzoek betrekking. 
De commissie stelt voor La.v. het verzoek over te gaan tot de 

orde vaJ' den dag en adressant, onder toezending van een af
sch rift van gelloemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te 
doen. 

J . Yel'zol!k, gedagteekend Palembang 1 August LI S 1938, n111 

H adji ~l,," ,ocr lJin Kiagocs Hadji Djénal q.q. , houdende be
zwaten tegen de oprichting van eCIl l'ubuerÏaul·iük. 

Hügccl'ill g'Sbl'icf van 16 Januari 1939 No. lOO/E heeft op dit 
"cl'zoek bet l'ckking. 

Ue cOlllm issie stelt VOOl' La.v. het verzoek o\'el' tc g .. HlIl tot 
oe ol'de \ 'Ull den dag en adressant, onder toezending \'(111 con 
afschrift vu n genoemden Hegeeringsbrief, hiel'\'j.ln medcdeelillg 
te docn. 

5. Yel'zoek, g-cdagteekelld Batav ia-Ccntl'um 19 ~Ii1:ll't 
19:38, vnH Hasid i, om toekenning VUil pensioen of onderstand. 

Hegee l"illgsbl·icf van 31 Deccmbe l· 1938 1\0. 2536/C heeft 
op dit ve l'zoel( uetl'ckkillg, 

Atlll gezic lI aan het verzoek is t egemoet gekomen stelt de 
commissie VOOl' ten aanzien van het verzoek over t e gaan 
tot de orde van den dag en adressant, onder toezending van 
een afschrif t van genoemden RegecringsbrÎef, hiervan niecle
deelillg te doen, 

6. Ver zoek, gedagteekend Ternate 29 Augustus 1937, van 
A. E. Passancu, houdende klachten over het passe nstelsel 
in de resid entie Molukken en bezwaren t egen een hem door 
het ma gistraatsgerecht te Djailolo opgelegde geldboete. 

Regcerin gsbri ef van 9 Januari 1939 No. 490}A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek o\"er 
t e gaa n to t de orde van den dag en adressant, onder toe
zendin g van een afschrift van genoemden Regecl'ingsbJ'ief. 
hiervan mededeelin g te cloen. 

7. Verzoek, gedagteckend BalldoCllg 10 Mei 1937, van 

M. L. Chr. Braakman, om opneming in va sten dienst van 
den Lande met vrijstelling van de kell;ringseischen. 

Regeeringsbrief van 16 November ]938 No . 2243/C heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie' stelt voor ten ilanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift · van genoemde n Hegeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

8. Verzoek, gedagteekend Segnlaherung 20 April 1938, 
van Moestaram, hondende klachten over een districtshoofd. 

Regeeringsbrief van 5 December 1938 No. 2352/11. heeft op 
dit verzoek betrekking. 

Aangezien volgens de meded eeling in genoemden Regee
ringsbrief een terzake inO'esteld onderzoek heeft uitgewezen, 
dat het tot de Regeering gericht rekest van gelijke strekking 
als een anoniem geschrift moest worden beschouwd en de 
daarin omschreven kla.ehten ongegrond waren, stelt d e com
missie voor ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de 
orde van den dag. 

9. Verzoek, gedagteekend Bintoehan 6 Februari 1937, van 
Tadjao, A. Halllid, A. Manap, R ldja Asa ll en Djinali, hou
dende klachten over ecn d ernn ng. 

Regeerillgsbrief van 12 November 1937 No. 2419/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzi en van het verzoek ovel' 
te gaan tot de orde van den da g en ndl'cssa nten, onder toe. 
zendi ng: "all een afsclu'j Et va n ~e Il OCIIH..l rll R eg('e l' ill~sb1"i('Î, 
hiC'l'\'a n lllC'dedeeling te doen. 

10. Verzoek, gcdagteekend Sumosir 14 Maart 1935, van 
O. Radja. Maoeli , hondende bezwaren tegen een vonnis van 
een inhcemsche rechtbank. 

Regecringsbrief van 6 Novem ber 1935 No. 263+a/A met bU. 
lage hceft op dit verzoek betrekking. 

De eOlllmi,c.;s i(' stelt VOOI' La .\'. Iwj' vC I·zock on'/' te ganIJ lot 
do orde \ëlll d en dêlg l'1! ildl'l'SS(IIII , ondt, J' toc7.ll nding' "<.lil Cl' ll 

uî~ehl'iH nlll genoelllden Rcgec l'illg'sb l'icf, hÎCJ'\ 'Ull 1II1.xlcdccling 
te doen. 

11. 'rl'l'zack, gedagteekend Bandoellg- 31 J uli 1938, VéHl 

J. {;. J autze, bctl'ef'fC'lIde Zijll 01l1 s1ag-. 

Aangezien het l'ekcst vun ndl'cssil nt g'CCIl nieuwe geziehts. 
PUllll' ll opent, stelt de cOllllnissie \'001': 
a. het rekest te l' kennis te brengen van de dienstleid ing del' 

S. S.; 
b. t .a.\'. liet verzoek o\'e1' te gaan tot de orde van den dag; 
c. adressan t mede te deelcn, dut \'e l'd crc vc rzoekschriften no

pens d e ondcrwerpelijke uangeleg'cnheid buiten behandeling 
zullen word en gelat en. 

12. Yerzoek, gedagteekcncl Tjiumis 29 December 1936, vu n 
Raden Goernit.a Koesoema Socbrata, om herplaats ing c.q. 011-
dOl·stand. 

Regeeringsbrief van 20 April 1937 No. 834"IC met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie st.elt voor t.a.v. het verzoek over te gaa n tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending VHn een 
afschrift van gCllOcmden Regeeringsbt'icf, hiervan mededee-
1 ing te doen. 

13. Verzoek, gedagteekend Tandjoeng Priok 24 Juli 1938, 
van Saädi, om toekenning van pensioen c.q. onderstand. 

D c cOJmnissie stelt VOOr ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag cn adrcssant mede te deelen, 
dat hij zich voor de ondcrwerpelijke aangelegenheid heeft te 
wenden tot den stadsgemeentcl'uad van Batavia. 



176 
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VieTde rapport del' Commissie voor de Verzoekschriften . 

(Voorzitter. ) 
14. Verzoek, gedagteekend Kp. Beganding· (Karolanden) 

25 Maart 1936, van Si Tinggi merga Karo-Karo, om te worden 
benoemd tot radja oeroeng. 

Regeeringsbrief van 29 Juni 1936 No. 1333/A met bUlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbriet met bijlage, 
hiervan mededeeling te doen. 

15. Verzoeken, gedagteekend Nandjoengan resp. 7 Maart 
1934 en 24 Januari 1935, van Hadji Joesoef, betreffende de 
behandeling van een vordering door een inheemsche rechtbank. 

Rcgeeringsbrieven van 16 Februari 1934 No. 400/A en 
15 J uH 1935 No. 1736fA met bijlagen hebben op dit verzoek 
betrekking. 

De c01runissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven met bij
lagen, hiervan mededeeling te doen. 

16. Verzoek, gedagteekend Singkawang 13 April 1934, 
van Bong Hoi Tjhong, 0111 tusschenkomst inzake een grond
kwestie. 

ll.egeeringsbrid van 25 September 1935 No. 2335fA heeft 
op dit verzoek betrekking. 

Aangezien aan het verzoek om tusschenkomst is tegemoet 
gekomen, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder 
toezending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

11 . Venock, gcdagteekencl Pariaman (S. W. K.) 12 No· 
vember 1938, van Noerhacli 'l'haib, om toekenning van ecn 
weezenonderstand. 

Aangezien voor de weezcn van lnheemsche landsdienaren 
nog geen voorziening bestaat en adressante bovendien reeds 
meerderjarig is, stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adressante 
h.i ervan mededeeling te doen. 

18. Verzoek, gedagteekend Poerworedjo 7 Januari 1938, 
van Bok Adjeng Djiteng, om toekenning van onderstand. 

Regeedngsbrief van 15 November 1938 No. 2237/0 heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het \'cl'zoek over 
te gaa n tot de orde van clen dag en adressante, onder toe-
7.cnding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

19. Verzoek, gedagteekend Madioen 13 November 1938, 
van Raden Sastroadiwinoto, om toekenning van onderstand. 

Aangezien de bepalingen inwilliging van het verzoek niet 
toelaten, stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek 
over te gaan tot de orde van den dag en adressant hiervan 
mededeeling te doen . 

20. Verzoek, gedagteekend Siboehoen 17 Mei 193ï, vall 
Dja Lompo, betreffende een erfpachtskwestie. 

Regeeringsbrief van 26 Augustus 1938 No. 1752/B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressn nt, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

21. Verzoek, gedagteekend Kota Tengah 7 Juni 1937, van 
een negental onderhoorigen van het Zelfbestuur van Kapa
noehan (Oostkust van Sumatra ), houdend e bezwaren tegen 

het wd. Landschapshoofd inzake de vordering van heeren
dienst. 

Regeeringsbrief van 26 Augustus 1938 No. 1751/B heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afsehrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

22. Verzoek, gedagteekend Soegih Waras 15 August",; 
1936, van Kamaloedin bin Pangeran Wiralaksana, houdende 
bezwaren tegen zijn ontslag als pembarap. 

Regeeringsbrief van 25 Augustus 1938 No. 1741fA heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek OV E'l" 

te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afscbrift van genoemden Regeeringsbrief, hier-
van. mededeeling te doen. -

23. Verzoeken, gedagteekend TJintongnihoeta 7 Mei 193ï 
en 8 Juli 1937, van Gomok en Willem Hoetasoit, houdende 
bezwaren tegen de vernietiging van een vonnis van eeu in· 
beemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 22 Juni 1938 No. 1281fA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag r-n adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regecringsbrief. 
hiervan mededeeling te doen. 

24. Verzoek, gedagteekend Leupoeëng 23 Mei 1938, van 
Teukoc Sjamsoeddin, houdende verzoek om wed eraanstelllng 
tot waarn emend Imeum van de zelfstandige Moekim Leupoeëng 
in Ol'oot.AtjeJl. 

Regeeringsbrief ,·nn 18 Janu" ,· i 1939 No. 122/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over' 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding Val) een afschrift van 'genoemden Regeel"ingsbl'ief, hjer
van mededecling te doen. 

25. Verzoek, gedagteekend Koetaägoeng 25 Januari 1938r 

van Hadji Ahmad Kasim bin Hadji Mohamad Tahir, houden
de bezwaren tegen betaling van oelasan voor een door hem 
geoccupeerden pepertuin. 

Regeeringsbrief van 12 October 1938 No. 20l7/B heeft op 
dit ve,'zoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over· 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toc· 
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

26. Verzoek, gedagteekend Aek Kota Batoe 24 October 
1937, van Baginda Moeda c.s., houdende bezwaren tegen 
door. het Zelfbestuur van Bila genomen bestuursmaatregelen. 

Regeeringsbrief van 7 November 1938 No . 2196fA heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

27. Verzoek, gedagteekend Kaban Djahé 17 Maart 1938, 
van Si Pasa, houdende bezwaren tegen een vonnis van een 
inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrief van 2 November 1938 No. 2166fA heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van 11Ct verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe-
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zcndin g van een afschrift van genoemden R egeeringsbri ef 
hi ervan mededeelin g t e doen. 

28. Verzoek, gedagteekend Langoan 15 December 1937, 
van Mindret Sembel, houdende bezwar en t egen een beslag. 
leggin g. 

Regeerin gsbrief van 19 October 1938 No . 2080fA heeft 
op d it ver zoek betrekking. 

De commissie stelt voor t en aanzien van het verzoek over 
te ga an tot de orde van den dag en adr essa nt, ond er toezen· 
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbl'ief, hier
va n mededee1ing te doen . 

29. Ver zoek, gedagteekend Sam poen (landschap Soeks, 
Ka rolanden ) 21 Juli 1935, van Si Besta , over een benoeming 
tot penghocJoc. 

RegeCl'ingsbrieven van 1 April 1936 No. 693fA en 15 Mei 
1937 No. 1074/A met bijlage hebben op di t verzoek betrckkin g. 

De com missie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
vu n een afsc hrift van genoemde Regeeringsbrieven met bij-
1 a~e, h1crvan medcdeeling te doen. 

30. Verzoek, gedagtcekend Bintoehan 18 Augustus 1937, 
vs n A bd. Ba rich gelal' Mas Kar tawidjaja, houdende bezwar en 
tegen een vonnis van eon iuheemsche recht bank. 

Regeerillgsbrief van 7 Maart 1938 No. 502c/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt YOOI' ten aanzien van het verzoek over 
t e p:~'an \ 0\ de orde van den dag cn adressant, onde l' toezcnd ing 
nl ll ecn afschl'i[t van genoemden HcgecJ'i ngsbl'ief, hie rvan 
mededeeling te doen. 

31. Verzoek, gedagteekend Kabandjahé 16 Maart 1937, van 
Si Bali, houdende bezwaren tegen een vonnis vp.n een inheem
Rchc ,·echtbank. 

Rcg'ecringsb"icf van 11 Maart 1938 No. 525fA heeft op di t. 
ve l'zoek hct l',ekkin g. 

j) l~ cOlll mÎHsie slelt VOOl' t.a.v. het vCl'zoek o\'e l' te gaa n tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezend ing n1ll een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier van meel edee
Jing te doen. 

32. Verzoek, gedagteekend Tjingkom 28 Juni 1937, van Si 
Boek c.s, inzake een grondkwest ie. 

Regeeringsbl'ief van 26 Apri l 1938 No. 846fA heeft op di t 
ve t'zoek betrekking. 

De comm issie stelt voor t.a .v, het verzoek over te gaan tot 
de orde van den da g en adressanten, onder toezending van 
een a fsc hrift va n genoemden Regeeringsbrief, hiervan mede
d eeJi ng te doen. 

33. Ver'zoek, gedagteekend Dj oehar 30 Augustus 1937, van 
Bangkoekin a lias Pa Sampoeran, houdende bezwal'en tegen 
een vonnis van een inh eemsche r echtbank. 

RegcCl'in{.(,hl'icf van 13 lIIei 1938 No. 979fA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commiss ie stelt voor La,v. het verzoek over te gaan tot 
de orde ,'un den dag en adressan t, ond er toezending van een 
afschl'ift vn n genoemden Regeel'ingsbricf , hier van n"l cdedee
ling te doen. 

34. Ver'zoek, gediagt"ekend Hiligawoni 13 Octoher 1936, 
van Loösi en KaJ emba, houdende bezwaren tegen een vonnis 
va n een inh eemsche rechtbank. 

Regeer iltgsl"'ieI van lï Mei 1938 No. 1025fA heeft op dlit 
verzoek bet t'ekkin g, 

De comm issie stelt v.o.Qr ten aanzien van h~t verzoek o.ver 
te g UHn lot de of'de va n den dag en adr,essanteu, onder to.e

Handelinge n. Zittingsj aar 1938-1939. 

zending IVan een afsehl'ift Vla ll genoemden Regeel'ingsbrief hier
vanl med edeelin,g te doen. 

35. Verzoek, gedag t.eekend Pal'baba 8 Juli 1937, van Ama 
ni Angat Sitorung, houdende bezwal'en tegen een vonnis van 
een inheemsche r echtbank. 
Regeerin.,~brief van 8 Jlul i 1938 No. 1390fA l1eeft op dit 

verzoek betrekking, 
De comm issie stelt voor 'tien a.a nzien van b et verzoek over 

te gaan tot de olxle van den d ag en a'dressan t, 'onder toezen
di ng van -een afschrift Van genoemden R~eeri1lo~briefJ hier· 
van mededeeli'ng t.e doen. 

36. Verzoek, gedagteekeltd Tandjong P l'iok 18 Juli 1938, 
van vr ouwe Midah, om toekenn ing van onderstand. 

Aangezien tle Volksl'aad in het .onderhavige geval, waarin 
aan een p'ar ticuLic l'e maatschapp ij om onderstand wordt vel'· 
zocht, ,geen tusschcnk'omst kan verlecnen., stelt de commissie 
vQor ten aa nzien van het "Verzoek over te guun tot d e orde 
van d en dag en ad.'rcssan te hier van mcdedeeung te doen. 

37. Verzoek, ged agteekend T"ogeh 23 October 1935 van 
Djoes it gela ,' Uatoek Rad.ia Hoehoem, houd ende bez \~a ren 
tegen de inlU ving nl ll de streek Tanah Darat bij het land
schap IV Kota di H ilir . 

Regeeringsbrieven van 21 Juli 1938 No. 1488fA en 16 De· 
cember 1937 No. 2616fA hebben op dit verzoek betreklcing. 

Aangez:ien aan de bezwaren van adressant is tegemoetge
komen, s telt de commissie voor te n aanzien va n het verzoek 
0\"('1' te ~:J:1Il tot de ol'dc ,';l n dell dag en adressant, onder 
toezending" n lll ('CII afsc hrift nlll ge noemde Hcgeer ingsb l'ic
ven, h iervan mededeeling te doen. 

38. Verzoek, gedagteekenel Si aboe 16 J anuari 1938, va n 
eenige inwoners van Siaboe, B onan-Dolok, Simaninggir en 
Hoeraba (Padangsidempoean ), houdende bezwaren tegen de 
oprichting van een pasar te Simangambnt, 

Regeeringsbrief van 3 Augustus 1938 No. l567fA heeft op 
dit verzoek betrekking. . 

De co mmissie ste lt vOQr t eil aa nzien va n het verzoek over 
te gaa n t ot de orde van den cl ag en nd['cssa nte n onder toe
zending van een afschrift va n genoemden Reg~erin gs bl'i ef, 
hiervan mededeelin g te doen. 

39. Verzoek, gedagteekenc1 P ensntian 18 Juni 1937, van 
Kemadi bin Doentje, betreffende een grond kwest ie. 

Regeeringsbrief van 24 Augustus 1938 No. 1727fA heef t op 
dit verzoek betrekkin g. 

De commissie st elt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
d ing va n een afschrift va n genoemden R egeeringsbri ef hier
va n mededeelin g te doen. 

40. Verzoek, gedagteekenel Kampoeng Soesoeh 10 Juli 
1936, va n Si Asoerell mel'ga Sembil'ill g, betreffende een op
volgingskwestie in de Karolanden. 

Regeeringsbri ef van 10 Mei 193ï No. 1006fA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De comrniss ie stelt VQQr : 
a, de Regeer illg in ke nnis te s1ellen van de door het com

missielid, den heel' Soangkoepon, gemaa kte opmerkin gen ; 
b. ten aanzien va n het verzoek over te gaa n tot de orde van 

den da g en adressa nt, ond er toezend in g van een afschrif t 
van genoemden Rcgcel' ingsbrief, hiervan mededeeling te 
doen. 

4] . Ver zoek J geclagtee1<en cl Bcrastepoe 
16 Juni 1937, van VI'ou we Badat, houdende 
een vonnis van een inheelllsche r echtbank. 

(Kabanel jahe) 
bezwaren tegen 
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Regeering.brief van 11 Octoher ]937 No. 2204/A heeft op 

dit verzoek betrekking. 
De commissie stelt voor: 

a. de Regeering in kennis te stellen van de door het com
missielid, den heer Soangkoepon, gemaakte opmerkingen; 

b. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 
den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeling te 
doen. 

42. Verzoek, gedagteekend Malang 11 Maart 1938, van Tan 
Ping Tjiat, voorzitter van de vereeniging Chnng Hwa Hui, 
afdeeling Malang, om vernietiging van de door den Provin
cialen Raad van Oost-Java vastgestelde verordening tot ver
hooging van het aantal opcenten op de verponding. 

Regeeringsbrief van 19 Januari 1939 No. 134/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemden Regeeringsbrief hiervan medcdeeling 
te doen. 

43. Verzoek, gedagteekend Pernantin (Karolanden) 25 
Juni 1935, van Si Djalang, betreffende een benoeming tot 
penghoeloe. 

Regeeringsbrieven van 1 April 1936 No. 694/A en 24 April 
1937 No. 883/A hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschrift van genoemde Regeeringsbrieven, hiervan mededee
}ing te doen. 

44. Verzoek, gedagteekend Goenoeng Sitoli 16 September 
1932 , van een 9-tal auto-eigenaren en -handelaren, Om ver
betering van autowegen in de afdeeling Kias (Tapanoeli ) . 

Regeeringsbrieven van 10 Maart 1933 No. 755a/B en 26 
November 1937 No. 2509/B hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressanten, onder toe
zending van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven, 
hiervan mededeeling te doen, 

45. Verzoek, gedagteekend Bogarawi 25 Januari 1934 (ten 
rechte 1935), van Fohachi, houdende bezwaren tegen een 
vonnis van een inheemsche rechtbank. 

Regeeringsbrieven van 17 September 1935 No. 225'5/A en 
26 November 1937 No . 2511!A met bijlage hebben op dit 
verzoek betrekking. 

Het betreurende. dat aan haar verzoek om toezending van 
een afschrift van het over de onderwerpelijke aangelegenheid 
bandelend schrijven van den gezaghebber van Zuid-Nias niet 
is voldaan, stelt de commissie voor ten aanzien v'all het ver
zoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant. 
onder toezendi ng van een afschrift van genoemde Regeerings
brieven met bijlage, hiervan mededeeling te doen. 

46. Verzoek, gedagteekend Batavia-Centrum 2 Mei 1938, 
van Raden Soemadi om herplaatsing. 

Regeeriugsbrief van 18 Januari 1939 No. 121;C heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe· 
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
hiervan mededeeling te doen. 

47. Verzoek, gedagteekend Sapal'oea 8 April 1938, vall 
J. L. ]'1anusama, om herziening van zijn pensioen in dier 
voege dat mede als voor pensioen medegeteld tweederde ge
deelte van den dool' hem als volkshoofd doorgebraehten tijd. 

Regeeringshrief van 29 .Tuli 1938 No. 1544;C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

De commissie s'telt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afsehrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen, 

48. Verzoek, gedagteekend Paninggaran 25 Juli 1936, 
van Mas Ngabehi Hadiwasito betreffende zijn ontslag. 

Regeeringsbrieven van 4 Augustus 1937 No. 1711/C en 11 
Jnli 1938 No. 1420/C met bijlagen hebben op dit verzoek be
trekking. 

'De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemde Regeeringsbrieven 
met bijlagen, hiervan · med.edeeling te doen. 

49. Verzoek, gedagteekend Lingga (Karolanden) 19 Juni 
1937, van Nangkoeh, o.a. inzake zijn niet-erkenning als peng
hoeloe van Roelflah Djahé. 

Regeeringsbrief van 8 Maart 1938 No. 506/A heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor: 
a. de Regeering in kennis te stellen van de doo,' hel com

missie-lid, den heer Soangkoepon gemnakte opmerkingen; 
b. ten aanzien van het verzoek over te gaan tot de orde van 

den dag en adressant, onder toezending van een afschrift 
van genoemden Regeeringsbrief hiervan mec1edeeling te 
doen. 

50. Verzoek, gedagteekend Kampoeng Gadjah 19 Mei 
]937. van Topan, houdende bezwaren tegen een vonnis van 
een inheemsehe rechtbank. 

Regeeringsbrief van 20 November 1937 No. 2472/A heeft 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van· een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

51. Verzoek, gedagteekend Tjilatjap 26 October 1937, van 
Sawikarta·, betrefferlde zijn bij den resident van Banjoemas 
inged iende kl1;chten . 

Regeeringsbrief v",n 16 Jan",ari 1939 No. 98/A heeft <lp dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en ladressant, onder tOC2l€Il
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
vall medede€ling te doen. 

52. Verzoek, gedagteekend Djember 13 October 1938, van 
J. E. de Liser de Morsain, om rehabihtatie. 

Regeeringsbrief van 23' Januari 1939 No. 165b/C l,eeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van l1et verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, 'Onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief hiervan me
dedeeling 00 doen. 

53. Verzoek, gedagteekend Singapore 25 Decembel' 1938, 
van vrouwe Oei Lian Nio, houdende klachten tegen een 
notaris. 

Regeeringsbrief van 8 Februari 1939 No. 274/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief 
hiervan mededeeling te doen. 

54. Verzoek, gedagteekend Empangae 31 December 1937, 
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van Darise e.a., houdende klachten ovcr onregelmatigheden 
in het landschap Sidenreng. 

Regeeringsbrief van 27 Jannari 1939 No. 188/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commiss ie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaa n tot de orde van den dag en adressant, ond er toe
zending van een afschrift van genoemden Regecl'ingsbrlef 
hiervan mecledeeJing te doen. 

55. Verzoek, gedagteekend Rantepao 5 Maart 1938, van 
,y, Mangundap, houdende bezwaren tegen een vonnis van 
een inheemsche rechtbank. 

RegcCl'ingsbricf van 30 Januari 1939 No. 213/A heeft op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovcr 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onde,' toe
zending van een afschrift van genoemden Regecl'ingsbrief 
hiervan mededeeling te cloen. 

56. Verzoek, gedagteckend Kota Gedang 1 Juni 1938, van 
:Mohamad Arnin gelnl' Soetan Poetih, om Q.a. toekenning vall 
pensioen. 

Regee"ingsbrief van 2 Februari 1939 No. 224/C heeft op dit 
,'cl'zock bctrekkj,lg. 

De commissie stelt voor t.a.v. het verzoek over te gaan tOt 

de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
afschl'ift n1 11 genoemden Regeeringsbrief, hiervan mededeeJing 
te doen. 

57. Ycrzoek, gedagleekend Bali-:\[atl'tlmau (Mt" COl'llclis) 
9 September ]935, nlll ~[<lS Sast t'osoC'wondo, betreffende zUn 
<rntslag. 

RegeeringsIJl'ie\'en van 8 Januari 1936 No. 50/C, 8 October 
1937 No. 2191a/C en 3 Februari 1939 No. 229/C hebben op 
dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt vOOr t.a.v. het verzoek over te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van een 
ilfschl'ift '-all genoemde Rcgeedllgsbrieven, hiervan meeledee
Eng te doen. 

58. Verzoek, gcc1agteekend l\Ir. Comelis 14 Februari 1939, 
va11 \Val'timun , om toekenning van onderstand. 

Aclllgezien de bepalingen zich tegen de inwilliging van het 
verzoek verzetten stelt de commissie vQor t.a.v. het verzocl, 
over te gaan tot de orde nm den dag en adressant hien'an 
mededeeling te doen. 

59. Verzoek, gedagteekend Padang 13 Januari 1938, van 
7.aitoen gelal' Soetan Maharadja, houdende bezwa.ren tegen 
het hem verleend ontslag uit den dienst van de gemeente 
Padn Ilg, 

Rcgecl'ingsbricf va n 14 Februari 1939 No. 314/C heeft op 
dit verzoek betrekking, 

De comm issie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gua n tot de ord e van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeerin gsbrief, 
hicrvan mcclcclceling- te doen. 

60. Verzoek, I'(cclugtcekencl Tegal .12 lVIei 1937, van R. 
Joseph, om hel'plaatsin g. 

Heg-eering"sbl'ieven van 18 Juni 1938 1\~o. 1261jC en 10 Fe
bruari 1939 :-10. 305/C hebben op clit vel'zoek betrekking. 

De cOlllm issie stelt voor ten aanzien van het verzoek ovel' 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, ond er toe
zending van een afschrift van genoemde Regeeringsbl'ieven, 
hiel'yun mededccling te doen, 

61. Verzoek, gedagteekend Djatibarang-Brebes 5 Augus
tus 1938, van Hadji Hasandoem c.s., inzake een grondbelas
ti ng. 

Regeeringsbri ef van 24 Februari 1939 No. 399/B heeft op 
clit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het \"el'zoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van gcnocmden Hcgeeringsbdef, 
hiervan mededeeling te doen. 

62. Verzoek, gedagteekend Buitenzorg, Hambalang 27 
Deeember 1937, vall Samied c.s., betreffende de uitgifte vall 
gronden in erfpacht. 

Regeeringsbrief van 27 Februari 1939 No. 419fl3 h~eft de 
op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, ollder toezen
ding van een afschrift van genoemdcn Regeel'ingsbrief hier
van mededeeling te doen. 

63. Verzoek, gedagteekend Gondang 16 Mei 1938, van 
Soeadi Tjokrojoedho, houdende bezwaren tegen het hem ver
leend ontslag. 

Regeerillgsbrief vlln 1 Maart 1939 No . 426/C heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien va.n bet verzoek over 
te gaan tot de orde vall den dag en adressant, onder toe
zending van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, 
hiervan mededeeling te doen. 

64. Verzoek, gedagteekend Tjipatat 9 Januari 1939, van 
S, A. B cerman, om pJaatsing, 

Regeering-shrief "all 6 ]\[aarl 1939 No. 445a/C met bijlage 
heeft <..op dit "(,"zoek bet l'elddn~ . 

De commiss ie stelt voor La.\". het ve rzoek O\'er te gaan tot 
de orde yan den dag en adl'cssant, ondcr toezending van een 
afschrift van genoemd en Rcgeeringsbrief, hiervan mededee
ling te doen. 

65. Verzoek, gedagteekend Pangkalpinang 3 Maart 1938, 
vall Dasiman, om restitutie van on verschuldigd betaalde 
slachtbelast ing enz. 

Rl'grcl'illgsJn'iel' nlll 13 M'!:"'I 1939 l\'o. ~S]/B Jl cefl op dil 
,'e rzook betrekking-. 

Aangezien aan de wensehell \'an adressant geheel wordt te
gemoetgekomen, stelt de commissic \'001' La.v. het verzock ovcr 
te gaan tot de orde nm den dag en adressant, onder toezen
d ing "an een a fschl'i ft \'an genoemdcn Regeel'ingsurief, hier
van mededeeling te doen, onde,' anntcekening, dat betrokkenen 
zich, in het belang "an con snelle afdocn ing, rcchtstreeks tot 
den resident van Bangka en Billiton kunnen wenden. 

66. Verzoek, gedagteekend l\.ludioen 16 September 1937, 
van Simoen IJ om toekenning van pens ioen of onderstand. 

Regeeringsbrieven van 1 )iaart 1938 No. 462/C en 13 Maa ,·t 
1939 No. 482/C hebben op dit verzoek betrekking. 

De com missie stelt voor t.a.v, het verzoek oye1' te gaan tot 
de orde van den dag en adressant, onder toezending van ccn 
afschrift van genoemde Regccl'ingsuricven, hiervan medeclce
lin g te doen. 

67. Verzoek, gedagteckend 'rrcnggalck 3 F CUrllHl'i 1038, 
van 'V. Groene'i"eld, om herplaatsing in 's l .lands dienst. 

Regeeringsbrief van 17 MaaLt 1939 No. 509/C met bijlage 
heeft op dit \'erzoek betrekking. 

De comm issie stelt VOOI' ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag ('n adl'essant, onder toezend in g 
van een afschrift \"1:111 genoemden Regccringsbri ef met bijlage, 
hiervan medcdeeling te doen. 

68. Verzoek, gedagteekend Soenge i Tarab 14 ~faa,'t 1939, 
van Ojong- gelal' Datoek ]\'[adjo Sctio, om tOt'kenning van 
onderstand. 
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Vierde rapport der Commissie voor de Verzoekschriften. 

(Voorzitter. ) 
Aangezien de bepalingen zich verzetten tegen inwilliging 

van het verzoek stelt de commissie voor ten aanzien van het 
verzoek over te gaan tot de orde van den dag en adressant 
hiervan mededeeling te doen. 

69. Verzoek, gedagteekend Paloh 1 J anuari 1938 van vrou
we Potjoet Aisjah, om toekenning van onderstand en vrijstel
ling van belasting. 

Regeeringsbrief van 23 Maart 1939 No. 544fA heeft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hiervan 
mcdedeeling te doen. 

70. Verzoek, gedagteek~nd Koetaradja 5 Juli 1937, van. 
Teukoe Sabi bin Almarhoem T. H. Oebit, houdende bezwaren 
tegen een hem afgenomen verhoor. 

Regeeringsbrieven van 10 Februari 1938 No. 300/A en 
24 Maart 1939 No . 556/A hebben op dit verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemde Regeel'ingsbrieven hier
van mededeeling te doen. 

71. Verzoek, gedagteekend Idi 3 November 1937, van 
Makam, om toekenning van pensioen of herplaatsing. 

Regeeringsbrief van 24 Maart 1939 No . 558/C met bijlage 
heeft op dit verzoek betrekking. 

Aangezien adressant wegens algeheele afkeuring niet meer 
voor herplaatsing in aanmerking kan worden gebracht, doch 

overigens eenigermate aan het verzoek is tegemoetgekomen, 
stelt de commissie voor ten aanzien van het verzoek over te 
gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezending 
van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief met bij lage, 
hiervan mededeeling te doen. 

72. Verzoek, gedagteekend Amboina 26 Augustus 1938, van 
vrouwe S. Sopakuwa, weduwe van J. Mairuhu, om toekenning 
van onderstand. 

Re.geeringsbrief van 25 Maart 1939 N{). 561/C heeft op dit 
verzoek 'betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de orde van den dag en adressant, onder toezen
ding van een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier
van mededeeling te doen. 

73. Verzoek, ged'agtookelld Pelawan 19 Augustus 1938, van 
vr-ouwe Si Anah e.a., inzake de ontvoering van een meisje. 

Regeeringsbrief van 29 Maart 1939 No. 578/A hooft op dit 
verzoek betrekking. 

De commissie stelt voor ten aanzien van het verzoek over 
te gaan tot de {)rde van den dag en adressante, onder toezen
ding ~n een afschrift van genoemden Regeeringsbrief, hier· 
van mededeeling te doen. 

De conclusies op de verzoekschriften Nos. 2 t/ln 73 w{)rden 
achteroonvolgens zonder beraadslaging en zonder hoofdelijke 
stemming aangenomen . 

De vergadering wordt te 10.33 uur v.m. gesloten. 
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Ingekomen stukken. - AHnvulling en wijziging ordonnantie tot regeling van de armenzorg (Ond. 150) . - \Vij ziging en 
aan vulling van het pensioenreglement voor bij zondere leerkracht en (Onel. 153) . 

21ste VERGADERING. 

V e r g a el e rin g van Din s da g 13 Jun i 1939. 

(Bij eenroepin gsuur : 9 voormiddag.) 

Ingekomen stukken. - Aanvulling en wijziging ordonnan
tie tot regeling van de armenzorg (Ond. 150) . - Wij ziging 
en aanvulling van het pensioenreglement voor bijzondere leer
krachten (Ond. J5:1) . - Wijziging Schepenordonnanti e-1935 
(Ond. 151) . 

Voorzitter : de heer Mr. J. A. JONKMAN. 

De presentielijst is geteekend door 16 leden, te weten de 
leden: 

Van Ardenne, Blaauw, Van H elsdingen, Jonkman, Kan, 
Kartowisastro, Kerstens, Roep, Sonngkoepon, Soetnrdjo, 
Sosrohadikoesoemo, Thamrin, Verboom, De Villeneuve, Wi
woho en Yo Heng Kam. 

Regecl'ingsgemacht igdcn de l1eeren: L angelel' en , .. cl'hocff. 

De Voorzitter: Geachte Medeleden! Ik open deze ver ga
dm-in g . 

De Secretaris deelt mede, dat Zijl1 ingekomen: 

A. De volgende Rrge(, l' ingsbl'lc\'cn: 

1. Kabinclsbl'ic\'cn \"1:111 den Oouvc l'llcm'-lieneraal n ll1 1, 
3 en 7 Juni 1939 Nos. 10, 8 en 8 ter aanbieding ,·an 
(t . een zestal ontwerp-ordonnanties, waaronder ontwel'p-ordon

nantie inzake de Inlandsehe maatschappij op aandeelen 
(Ond. 159); 

b. een onhrerp-a lgemeenen maatregel van bestuur tot wijzi
g- in g ell aan n lHing va n het "toelatin gsbesluit vr eemde 
milita il'e luchtnw l't uigcll Nederlandsch-Indië, Suriname en 
C nI'a ~ao " (O nd. 11.7); 

c. l'('n on\\Yl'l'p-on1 onnant ie tot regeli ng \'a n den uÎh'(lel' van 
plantmateria al ran cacao (Ond. 11>8) . 

De stukken worden gedrukt. 

2. Kabinetsbrieven van den Gouvern eur-Generaal van 
30 Mei en 2 Juni 1939 No. 13 en 31 houdende mededeelin g, 
dat zijn vastgesteld 
(I.. de ordonnantie houdende wij ziging en aanvulling van de 

regelingen omtrent in-, uit- en doorvoer, lossing, bezit en 
ver voer van en handel in vuurwapens, buskruit en muni t ie 
(Olld. 72) ; 

b. de ordonnantie tot verruiming van het toezicht over de 
gedrag ingen der praktizijns en tot wij ziging van de ui t
oefenin g van dat toezicht (Ond. 139). 

3. Brief van den l sten Gouvernements Secretaris van 
30 :Mei 1939 No. 1062jB ter aanbieding van een exemplaar 
van het verslag van den Raad van Beheer van de gemeen
schappelijke Mijnbouwmaatschappij Billiton over 1938. 

4. Brief van den l sten Gouvernements Secretaris ter aan
bieding van het dool' den beheerder van het Madoera Wel
vaart sfonds, den Gouverneur van Oost-Java, uitgebracht ver
slag over 1938. 

De sub 2 en '" genoemde stukken worden ter inzage gelegd 
t Ol' secretarie "an den Volksraad . 

B. De vol gende tel' kennisneming ontvangen bescheiden: 

1. Voorloopig overzicht van de Landsmiddelen over April 
1939, aangeboden dool' de Generale-Thesaurie. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(Soangkoepon.) 
2. Brief van den Burgemeester van P alembang van 16 ~Iei 

1939 No. 49/15 tel' aanbieding van een uittreksel u it de notulen 
vun de vergadering van den stadsgemeentel'Had van P alembang 
van 26 April jJ. betreffende de regeling del' f inancieele ver
houding. 

3. Motie waarbij wordt aangedrongen op wederopenstelling 
van de haven van Gorontalo voor de vaart van cn Daa r het 
buitenland middels schepen onder vreemde vla g. 

4. Motie houdende protest tegen de uitgravingen van de 
graven der begraafplaa ts Kawi-Kawi (Batavin-C.) . 

5. Brief van de Koninkl. Ned.-Ind. Motor Club van 2 Jun i 
1939 No. 8286/A ter aanbieding van een ex. van het statis
tisch overzicht betreffende de bewegingen van de motor
verkeersmiddelen te land in Nederlandseh-Indië gedurende 
het eerste kwartaal 1939. 

De stukken worden ter inzage gelegd ter secretarie van den . 
Volksraad . 

C. De \'olgende boekwerken ; 

1. IIAnnuairc de Documentat ioll Coloniale Comparée, 
Année 1937 Vol. IU". 

2. Jaarverslag van het Algemeen Syndicaat van Suiker
fabrikanten in Nederlandseh-Indië over 1938. 

3. Jubilenmnitgave van de A.1I'LS. Afd. B te Jogjakarta. 
De boekwerken worden opgenomen in de hoekerij van den 

Volksl'aad. 

De Voorzitter: A a n cl e 0 r cl e i s cl e b e 1t a n cl e
I i n g van d eo n t w e r p - 0 r cl 0 n 11 a n ti e t ot w ij
z i g in g en a anvulling va n d e o rdonnant i e 
tot r eg e I i n g van d e a r In e n zo r g (S t a a t s b I a d 
1934 No. 26 ). (0 n d. 150.) 

Deze ontwerp-ordonnantie word t zond el' bCl'aadsla gin rr en 
zonder hoofdelij ke stemming aangenomen . 

De Voorzitter: A a n cl e 0 r d ei s d e b e h a n d e
I i n g v a n deo 11 t w e l' p . 0 l' cl 0 n n H n t i c, s t l' C k
k e n de t o t wijz i gi n g e n aa nv ullin g va n he t 
lIP C 11 s i oc n l' e go I e In e n t vo o l' b U zon cl e l' e 1 c e l'
k r ac ht e n " . (O nd. 11>:1. ) 

De heer Soangkoepon : ~Iijn heer ele Voorzitter ! Naar aan
leiding van de tel' za ke va n de zijde va n ons college gedane 
suggestie heeft de Regeering in de Memori e van Antwoord 
gezegd, dat de openbare volksonderwijzers tot de desabea mb
t en en de bijzondere volksonderwij zers to t de plaatselijke 
krachten moeten worden gerekend en het in verband daar
mede niet op haar weg ligt om voor hen eell pensioenregeling 
te treffen. Dit standpunt bev reemdt mij, omdat de volks
onderwijzers in werkelijkheid behooren tot de organen, die 
het algemeen belang in deze gewesten behartigen. De leer
krachten hebben een deel van de overheidstaak op zich ge
nomen. Immer volgens artikel 182 der I. S. zorgt de Gou
vernetu-Generaal voor het oprichten van scholen ten dienste 
van de Iulandsche bevolking. 

Het moge dan waar zijn, dat de openbare volkoonderwij zers 
tot de desabeambten en hun bijzondere ambtgenooten to t de 
plaatselijke krachten behooren, di t neemt niet weg, dat do 
voorziening in deze behoefte tot de regeeringstaak behoort en 
daarom komt het mij niet juist voor, dat met de belangen van 
deze ni et ui t de al gemeene ka s bezoldigde landsdienaren door 
de Regeering geen rekening zal worden gehouden. 

'Yaar de Regecring steeds sl'reeft naar het scheppen van 
pensioenregelingen, zelfs v(lor particulieren, komt het mij in-
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Wijziging en aanvulling van het pensioenreglement voor bijzondere leerkrachten (Ond. l ii3 ). - Wijziging Schepenordon
nantie-1935 (Ond. l iil ). 

(Kerstens, Van Helsdingen.) 
consequent voor, indien Zij niet hetzelfde doet ten aanzien 
van de volksonderwijzers. 

Gezien het minillUlal inkomen van deze groep van leerkrach
ten, is het uitgesloten dat zij van dit inkomen iets op zij 
kunn en leggen voor hun ouden dag en daarom hebben, ja, 
verdienen zij mijns inziens een welwillenden steun op het ge
bied van pensioen van regeeringszijde. 

Ik moge daarom hopen, dat de Regeering zich het lot van 
deze groep vau onderwijzers zal aantrekken; want hooge 
ouderdom met armoede is nog veel erger dan een aanhoudende 
doodsstrijd. 

De hee,' Kerstens : Mijnheer de Voorzitter! Ik zou gaarne 
mijn dank uitspreken voor de welwillende toezegging in de 
Memorie van Antwoord, dat de Regeering niet alleen zal 
bevorderen, dat de keuringsvoorschriften zoo soepel als binnen 
het kader van die bepalingen mogelijk is, zullen worden toe
gepast, doch ook, dat Zij bereid is om met betrekking tot het 
verleenen van dispensatie van de keul'ingseischen in mogelijke 
gevallen van afkeuring een welwillend standpunt in te nemen. 

Deze laatste toezegging lijkt mij daarom van zooveel belang, 
omdat er in de voorgaande uitspraak toch wel een addertje 
ollder het gras schuilt. Er staat innners, dat: 

"de keuringsvoorsebriften zoo soepel als binnen het 
kader van die bepalingen mogelijk is worden toegepast." 

Dat beteekent dan, dat, walIneer het binnen het kader van 
die bepalingen niet mogelijk is) de keuringsraad geen ont
heffing van gezondheidseischen kan verleenen. Daarom is 
juist die tweede bepaling zoo waardevol, n.l. dat er dispen
satie mogelijk is en het verleenen van die dispensatie wel
willend zal worden bekekeu. 

Ik herhaal, dat ik dankbaar ben voor deze door de Regee
ring gedane toezegging. 

Mijnheer de Voorzitter! In de tweede plaats zou ik van den 
~ea.chten Rcgcel'ingsgemaehtigde nog een kleine opheldering 
willen vragen. 

In de laatste alinea van de eerste pagina van de Memorie 
van Antwoord (roneo) staat het volgende te lezen: 

"Ingevolge het pensioenreglement voor bijzoudere leer
krachten is de toetreding van leerkrachten bij niet-gesub
sidieerde particuliere onderwijsinrichtingen - na de tot
standkoming van de voorgestelde aallvulling van de rege
ling dus mede bij niet-gesubsidieerde partieuliere Hol
landseh-Inlandsehe, Schakel- en vervolgscholen - tot de 
pensioenfondsen mogelijk, indien de betrokken scholen 
naar het oordeel van den Directeur van Onderwijs en 
Eeredienst voldoen aan dezelfde eisehen en waarborgen 
voor deugdelijk onderwijs als in de voor de overeenkom
stige gesubsidieerde scholen van kracht zijnde subsidie
regelingen zijn vastgesteld." 

Dit is op zichzelf een waardevolle verklaring en ook daar
voor zeg ik de Regeering dank. Maar ik zou hieraan de 
vraag willen vastkuoopen, hoe de pensioenbijdragen nu WOl'

den gestort. Hij , die toetreedt tot het fonds, moet een 
premie van 2% betalen, terwijl het bij de andere pen
sioemegelingen regel is, dat de overbeid de resteerende 13% 
slort. Mijn vraag is nu, wie deze resteerende 13% zal moeten 
storten wanneer iemand toetreding tot de pensioenfondsen 
vraagt. Zal dat de overheid doen, znllen de schoolbesturen 
het moeten doen, of is het mogelijk - ook dàt zou nog een 
denkbare eOllstructie zijn - dat die 13% moeten worden be
taald, althans kunllen worden betaald, door de toetredende ge
gad igden . Bij ne gp.darhtenwisseling in de commissie van het 
College is op dit punt een moeilijkheid onderkend, waarop 
in de Memorie van Antwoord niet de gewenschte toelich
ting wordt gegeven. Ik zou deze tbans gaarne mondeling 
van den geacbten Regeeringsgemachtigde vernemen. 

De heer Va.n Helsdingen : Mijnheer de Voorzitter ! De 
heel' Soangkoepon heeft er bij de Regeering op aangedrongen, 

(De Villeneuve.) 
dat Zij alsnog een regeling zal treffen onder anderen voor de 
volksonderwijzers. In de M~morie van Antwoord verklaarde 
de Regeering, 

"dat de openbare volksonderwijzers tot de desa-beambten 
en de bijzondere volksonderwijzers tot de plaatselijke 
krachten moeten worden gerekend, in verband waarmede 
het niet 'Op den weg del' Regcel'ing ligt om voor hen een 
pensioenregeling te treffen." 

Met deze opmerking kan ik in zekeren zin accoord gaan, 
maar minder met den zin, die daarop volgt : 

"Ten deze beperkt haar taak zich tot het geven van 
voorlichting en medewerking met betrekking tot het tref
fen van pensioenvoorzieningen, waartoe de betrokkenen 
door overleg en samenwerking collectief zullen moeten 
overgaan. " 

Deze pensioenregeling, ook voor deze minimaal gesalarieerde 
krachten, lijkt mij zeer gewenscht en ik zou de Regeel'iJlg wil~ 
len vragen, nu niet te volstaan met lijdelijk afwachten tot 
eventueel haar medewerking gevraagd wordt voor het treffen 
van pensioensvoorzieningen, doch dat Zij zelf het initiatief zal 
nemen om de betrokken ressorten er toe te brengen, voor de 
volksonderwijzers een dergelijke regeling te treffOll. 

Mijn tweede opmerking betreft dezelfde stof, die de heer 
Kerstens reeds naar voren bracht, den inkoop in het fonds, 
waarover in de ontwerp~ordonnan1ic met geen woord wordt 
gerept. Et, mag worden venvacht - nu in dit ontwerp geen 
afwijkende regeling is opgenomen - dat degenen, die tot het 
fonds toetreden, aan dezelfde bepalingen zullen worden onder
worpen die ook voor vroegere regelingen bestaan. Nu is mijn 
vraag of, nu de Regeering geen bijzondere maatregelen tr.eft 
voor deze toeh ook laag gesalarieerde beambten, deze regehng 
niet een fictie zal worden voor een zeer groot aantal van hen 
die niet in staat zijn, de inkoopsom te betalen ook al heeft 
de Regeering zich een zoo soepel mogeltike toepassing, met 
name een langcren termijn van afbetaling, voorgeste ld. 

Ik zou de Regeering dan ook willen vragen of Zij deze 
aangelegenheid, die voor de betrokkenen van zoo buiten
gewone beteekenis is, niet nog eens onder de oogen zon willen 
zien en of er dan niet zoodanige maatregelen kunnen worden 
getroffen, dat het voor deze laag gesalarieerde krachten 
gemakkelijker wordt om zich in het fonds in te koopen. 

De Voorzitter: Hiermede zijn de besprekingen omtrent 
deze ontwerp-ordonnantie in eersten termijn van de zijde van 
den Volksraad beëindigd . 

Is de Regeeringsgemachtigde bereid, dadelijk te antwoor
den? 

De beer Verhoeff, Regeeringsgemacbtigde voor Algemeene 
Ambtenaarszaken : Ik zou gaarne eenig uitstel willen ver~ 
zoeken, Mijnheer de Voorzitter. 

De Voorzitter: Dan zal bet antwoord hedenmorgen op 
een nader te bepalen tijdstip plaats hebben. 

Aan \le orde is de behandeling van de 
ontwerp - ordonnantie tot wijziging van de 
Sc h epe nor don n a n t i e-1935 (S t a a t s b I a d No. 66 ) 
(0 n d. Uil) a I s ge w ij z i g d bij Not a va 11 W ij
z i g i n g (s t. 6) . 

De heer De Villeneuve: Mijnheer de Voorzitter! Het is 
eerst gisteren, dat het definitieve Gedelegeerdenverslag en 
de Memorie van Antwoord mij hebben bereikt en eerlijk 
gezegd zou ik dan ook gaarne wat meer tijd hebben 
gehad om deze materie, waarin ik leek ben, nader voor te bc~ 
reiden. Eehter begrijp ik aan den anderen kant wel, dat het 
wensehelijk is, zooveel mogelijk voortgang aan de werkzaam
beden te geven en ik heb er dan ook naar gestreefd mij zoo 
goed mogelijk verder te oriënteeren naar aanleiding van de 
in de Memorie van Antwoord verwerkte opmerkingen. 
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Wijziging Schepenordonnantie-1935 (Ond , JiH) , 

(De Villeneuve,) 
Iu het gedelegeerden verslag i, opgemel'kt, rlltt deze W~ ZI 

gingsordonnantie eenigszins den verkeerden kant uitgaat en 
wel door in stede van ni t een centraal punt bepaalde direc
tieven te geven voor de bevordering van de veiligheid voor 
de prauwvaart op zee, de regeling geheel wordt overgela
ten aan de locale overhedcn, El' wordt in het Gedelegeerden
verslag geklaagd over het ontbreken van een basis ten deze 
in de wij zigingsordOllnantie. 

Nu zegt de Regeering in de Memorie vau Antwoord, dat 
die ba is er wèl is, want dat hiel' is beoogd om aan de locale 
verordeningen, die op dit gebied bestaan en die eigenlijk een 
wettel\iken grondslag missen, aangezien zij uitgaan boven het
gcen de Schepenordonnant ie-1935 terzake voorselll'ijft, een 
wettclUko basis te geven. 1\a81' mijn besche iden meening gaat 
het echter niet daarom en ik geloof, dat de Rcgcering on het 
Oedelcgecl'd envCl'slag eenigszins langs elkander heengaan. 'V nt 
beoogd is aan t e geven, is, dat bij een r egeling van een materie 
a ls dezc, die toch cen grootc mate va n detailkennis en tcch-
11ische kennis, zoom ede inzicht in de gehecle pr3uwvaart o\"er 
den archipel ve l'cischt, het in hooge mate wenschelijk zon 
z\jn zoo min mogelijk aan de locale autoriteiten oven' te latcn 
en zoo stcrk mogelijk de zaak bU de ccntrale ovcrh cid tc con
centl'eel'cn, hetgecn toeh wel zeer urgcnt mag worden geacht. 

Nu zegt de R egeel'ing: KUk eens naar het totaal aantal 
ongelukken en Zij geeft daarover c\jfers, waa ruit blijkt , 
clnt in viif jaar I Ud ongeveer 403 menschenlevens te be
treuren zij n geweest. Inderdaad, op een totaal aantal van 
ruim 93000 prauwen vormt het getal van 403 doodelijke 
ongevallen op het eerste gezicht niet zoo'n schrikwek
l((md cijf(!l', maar' da~ll'bij moct in de ee rste pl<lèlts won.lcn 
bezien, dat el' ook cen zeel' ~root aanta l mcnsehcnlevcns in 
g~I'aat' hehben v~l'keel'd, dus het fe it, dat met doodelijken af
loop slechts 403 ong-cyallcn zij n Yool'g'ckomen , zegt m ij ni ct 
7.00 erg ,'cel. Boyendicn 1S bij det'gel~jlce ongevo.llen vee ver
loren gegaan en lading, allemaal zaken d ie tocb ook hun waarde 
hebben en door een verscherpt toezicht goeddeels bewaard zou
den zij n gebleven, Ik concludeer dus en houd vol, dat een een
(t'aiJf \'el'/)clol'o foczÎ('ht op de pJ'élllW\';lill't rfïïriën teJ' zou 

Zij ll d<J IJ incidellt cc le regelingenJ di e men op het oogenblik 
aan de loca le instant ies ovcrlaa t. 

Ik zou c l' voorts op will en wijzen, dat de ordonnantie voor 
Oost~Java, welkc de Regcc l'in g al s voorbeeld annhaalt , b,\'. 
niets VC I'Jllcldt ten aa nzien va n l'eddin gslllidclelen, die bij vel'
voel: nln personen pcr prauw n1(l ecn ccnigszins g J'ootel'en om~ 
\'ang aanwezig' moeten zijn, De RegeeJ'ing zegt nu wel III de 
l\lelll or ie nln Ant woord, dat mcn in een prauw all cl'lei stukken 
hout vi nd t en Cl ' wordt gewezen op rondhoutcn, plankcn, 
luikj es, pagnaien e.d., waarJllede Jll en, als ZOO'11 vaartuig om
slaat, nog een goede kans zou hebben om dool' zoo 'n voorwerp 
te pnl,kcn, zich in lw1 I ('\'f'n tp honden, maa l' ik heb 
mij nfgev l'nagcl, of üeze opme l' l, in g wel e l'n st.ig is be
cloeld , wn n t als dit werd tocg'opa st op de sc hec pvaart met 
ijzeren schepen, g-cloof ik toch, dat de autori te iten , die zulke 
scherpe maat regelen op dit gebied toepassen en installd hou
d en, Cl' h.\'. nimm cl' mede ncroord zouden kunn en gaan, wnn~ 
I1 C(' 1' mr n zou stc ll <' ll dat cen sc hip v'o ldocnde l'eddingsm iddelen 
aan bool'd heef t, indien el' mnar g roote dekladingen hout o r 
dergelijke aa n boord zij n . Ook in dat geva l zou men n ,l. 
kunnen betoogen, da t, wanneer zoo ' n schip omslaat of te 
g l'ondc gnat, Y(:lcl balken op het water zull en dr ijven, zoo
dat de opvarenden, de bema nning en de passagie rs zich 
daaraan voldoende kunnen vastgrijpen, Daarom heeft dan ook 
de opmerki ng in dit \'C'l'band in d e l\telllol'ie Y:m An twoorcl 
vervat, mij - hct sp ijt m\j , dat ik hct zeg'gen moet - a ller
minst bev J'edigd. 

Ik zon in di t ver band ook willen wijzen op hetgeen de ge
acht e R eg-eeringsgemacht igde in zijn betoog op 10 Aug ustus 
1938 in den Volksraad gehoud en, ovel' een bepaald geva l 
n eeit gezegd, H et ging daal' om de ontneming van een diplo
Jn.a VOor de kleine scheepvaart aan een lnheernschen stuurma n. 

D e geachte R egeel'ingsgemachtigdc, Hoofd inspecteur voor 
Scheepvaart, heeft toen betoogd, dat het niet aanging om te 
zeggen, dat men bedoelden Inheemschen stuurman een vaar
tuig veilig kon toevertrouwen, omdat hij zestig malen de over~ 
steek Java- Borneo had gemaakt, zonder eenige fout te maken, 
Primo volgt hieruit, dat onafhankelijk van de grootte van bet 
vaartuig, het Hoofd van den Dienst van Scheepvaart de aan
wezigheid van en de kennis van de behandeling van de in
strumenten tot plaatsbepalen noodzakelij k acht bij het varen 
verder dan 30 mijl van land, maar bovendien, dat een zest igtal 
oversteken, zooals deze man gemaakt heeft, zonder dat een 
ongeval was vool'gclwmen, t och blijl,bnar ni et voldoende is om 
hem \ '001' evcntll eele ongenllien te kunnen behoeden. Dit wat 
betreft dit plint, Mijnhee r' de Vool'z iller, 

Ik zou verder een opmel'king willen maken ovcr hct peilen 
ovcr de hand, Ook daal'ol'er komt in hct Gedelegee rden
vel'slag c<:,n opmerking voor en ook in de 1remorÎe van Ant
woord wordt hicrover een en a nder gezegd . li et is ecn onder
werp, waarnlll mij gebleken is, dat het in desku ndige kr ingen 
zecl' de aandacht heeft. Daarom I'c l'oorloof ik mij op dit plint 
nucle I' te rug te komen. 

l\let bet l'eld\Î ng to t de u itvoeriger toelicht ing, welke de 
R egeer ing in de :McJllorÎe van Antwoord geett op het nieuwe 
onderdeel a van l id 3 nUl artikel 16, Lw, ten aanzien van de 
bedoeling van he t "zooveel mogelijk " gebruik maken n1n het 
peilloostel, moge in de eerste plaats geeonstaleel'd worden, dat 
ook de Regeering erkent, da t zich tijdens de navigatie om
stand igheden J.al1lllen voordoen, waarin het. pcilen mct het 
g'anghare peiltocstel ni et meel' mogelijk is tC'\' \'~\'kl'ijging vun 
ecn juiste plaatsbepaling op het YCl'eiseh te oogenblik. 

lIct klinkt, dit in aanmeddug IlCIlH:Hà, eelt/cl' wCÎuig uver
tuigend in de Memorie van Antwoord te lezen, dat in dergelijke 
()m~l;lndjghcdcn het pei len 0\'01' het toestel heon een meerdere 
mate van nauwkeurig heid waarborgt, dan het peilen over de 
hand, door iemand, die zich daarin heeft bekwaamd, In het 
midden la tend de vraa g of cen peili ng over de hand teil rechte 
gekwali ficeerd mag worden als hoogslens een a.a'1l\vij'l\ng voor 
de plaatsbepa lin g, kan aan een p eiling ovel' hct toestel hecn 
toch zeker gcen g l'ooter ma te van nauwkeltl'igheid worden toe
gekend, eerder minder, omdat in het laatste ge\'a l het toestel 
voor dcn ooscrvateur ccn sta-in-d en-weg is, 

Dc uitsprank, dat p eilcn over de hand hoogstens a ls ecn 
aanwijzing voo I' het plaat s bepal en ka n diencn cn dus met de 
llood ige r eser ve moet worden beschouwd, is - naar mij is 
verzekerd - in slrjjd met jarenlan ge prakt\j lc Aan deze uit
sp raak zou ee rst waardc kunnen wOJ'den toegekend, indi en de 
R egeel'ing met bcwjjzen kon stavcn, dat pl antsbepalin gcll uit 
peil ingen ovcr d c hand bepaa ld onbetL'ouwllè1ar of ol1\'oldoC'nde 
nauwkeul'i g' bleken te z~,j ll, 

Nanst een jarcnlange p raktijk staa l, ebt p,'ocfondel'vindelijk 
amlgctoond kan worden, dat met peilen ovel' de hand C'on
zelfd e g raad nlll n auwkeurigheid be l'ei kt kOll worden a ls onder 
gel~jke omstand ig heden door peil en met hct toestel. 

Dnt bij de MHrin e en bij mot Illlllle g-enof'lllcle Stoomvaart
muutsehappijcn a ll een g·cpci ld wOl'dt met het 11eil1oestel kan 
niet meel' zijn dan een aanw~jzing, dat zirh blj de marine en 
b\j deze JllHut schappijen geen omstandigheden \'oordoen, waa l'
jn behoefte bestaa t aan een andcre methode, 

De omstandigheden, waaronder de schepen in de g' l'oote 
vaa rt va ren, zijn in meerdere opzichten verschill end van 
die btj\'. bij de K . p, ~r.J wiel' schepen evenals d ie d er marine 
weliswaar ook b\j nacht en ontij in alle gedcelten van den 
archipel varen, manl' wi er schepen meer dan die der marine 
gebonden zij n aa n de e ischen vnn een di enstr egeling, 

De uitspraak del' Regeering jn de l\1:emol'ie van Antwoord, 
dat een pe iling over de hand nimm er in de plaats zal mogen 
tred en va n een toestelpeiling in alle gevall en , waarin de 
laatste mogelijk is, moge op zichzelf duidelijk genoeg ziin, 
maar in aanmerking nem end de zeer twijfelachtige waarde, 
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welke door de Regeering toegekend wordt aan het z.g. peilen 
over de hand, zal er in de kringen van de belanghebbende 
zeevnrenden een groote mate van onzekerheid te dien aanzien 
.worden geschapen. Met in het vooruitzicht de mogelijkheid, 
dat een officieele iILStantie, bijv. de Raad van Scheepvaart, 
een over de hand genomen peiling als een onjuiste beslissing 
zal aanmerken, wordt ongetwijfeld geen goed gedaan aan 
een onder bepaalde omstandigheden onontbeerlijke peilings
methode. 

Mijn bezwaren betreffende de onderhavige 88nvnlling van de 
Schepenordonnantie zijn niet gericht tegen de erkenning, dat 
gebruikmaking van een instrument, dat tot de voorgeschreven 
ui trusting van een schip behoort, de voorkeur verdient boven 
het niet gebruiken van zulk een instrument. Wel echter rich· 
ten mijn bezwaren zich tegen de ongemotiveerde miskenning 
van een methode van plaatsbepaling, waarvan niet bewezen is, 
dat de nauwkeurigheid daarvan twijfelachtig is. 

De heer Van Helsdingim: Mijnheer de Voorzitter! De 
eerste opmerking, die ik zou willen maken, gaat parallel aan 
die van den heel' De Villeneuve, n.l . dat wij het moeten betreu· 
ren, dat de Memorie van Antwoord zoo laat is binnengekomen. 
Ik wil ten deze echter nog iets verder gaan. Ik betreur het 
ook, dat in de Memorie van Toelichting verschillende gege· 
vens niet z:ijn opgenomen, die thans wel in de Memorie van 
Antwoord z\in bekend gesteld . Wann eer die gegevens reeds 
in de :i\iemoric "an 'T'oelif'ht ing waren bekend gesteld, geloof 
ik, dat in verschillende opzichten het Gedelegeerdenverslag 
wel anders zou hebben geluid. 

In het Gedelegeerdenverslag is gewezen op de min of meer 
gewrongen constructie van de hier voorgestelde regeling en 
men heeft daarin sterk aangedrongen op een centrale rege· 
ling, een centraal toezicht van de Overheid ten deze. Nu heeft 
de Regeerin g hie rtegen aangevoe rd, c1nt deze regeling noodig 
was, omdat Cl' al ve rschillende regelingen van de provincie 
en resiclentskeul'cn bestaan, die geen wettelijken grondslag 
hebben; het was noodig, dat aan die in de lucht hangende 
regelingen toch ecn wettelijke basis werd gegeven. lVlet de 
leden, in het Gedelegeerclenverslag aan het woord, sta ik 
op hetzelfde standpunt, dat het toez icht inderdaad zooveel 
mogelijk centraal dool' de Overheid moet worden geregeld. 
of, indien dat niet kan, dat de Overheid dan toch a l1hans 
eenige algemeene richtlijnen geeft, waarbij de provinciale 
en andere regeli ngen zich kunnen aansluiten, waarop zij zich 
verdcl' kunnen ontwik kelen. Die algcmeenc regelen bestaan 
hiel' op het oogenblik niet. Ik erken met de Regeerin g, da t 
de onderscheidene toestanden in den archipel het noorlza
kelijk maken, dat Cl' ee nige soepelheid is ten aanzien va n 
die verschill ende regelingen en de Regcering zich dns, 
wanneer het een centr ale regeling zon worden, beperken moet 
tot het geven van eenige algemeene regelen, doch zeker niet 
te diep in d e details moet gaan regelen. Dat neemt echter 
ni et weg, dat el' mijns inzi ens een zeker e ervaring voor 
noodig is 0111 te goeder tijd te komen tot een cent rale reg('
ling op dit gebied . Ik wil di t voorstel dan ook wel aanvaar· 
den doch uitsluitend als een noodmaatregel, opdat, wanneer 
de Regeering de noodi ge ervaring ten deze heeft opgedaan, 
Zij kan komen met een op ervaringsfeiten steunende regeling, 
die zoo soepel van karakter is, dat inderdaad de autonome 
r essorten daarop voort bouwen de, toch behoorl~ke richtlijnen 
daarin hebben voor hun vast te stellen regelen op dit gebied. 

De vrees is geuit, dat het overleg, dat gevorderd wordt met 
den Hoofdinspecteur van de Scheepvaart, wel eens tot moeil\ik
heden aanleiding zou kunnen geven, omdat er tenslotte geen 
enkel verband bestaat tusschen Gedeputeerden en den Hoofd
inspecteur van Scheepvaart. De practijk wijst uit, dat dit 
overleg klaarblijkelijk niet dio moeiltjkheden in het leven heeft 
geroepen, want de Regeering wijst er in de Memorie van 
Antwoord op, dat verschillende der reeds bestaande regelingen 
juist in overleg met en· met inachtneming 'van de aanwijzin. 

gen van den Hoofdinspecteur van Scheepvaart zijn tot stand 
gekomen. Het is m~ aangenaam, dit te verncmen. Maar ik 
zon de Regeering wiJlen vragen of, indien zich het feit mocht 
voordoen, dat gedeputeerden zich niet houden aan de aan
wijzingen van den Hoofdinspecteur van Scheepvaart, de Re
geering zoodanige maatregelen zal nemen, dat inderdaad de 
zekerhcid zal bestaau, dat het toezicht zoo volledig mogelijk 
zal worden uitgeoefend. Dit immers is èen voorwaarde tot 
een bevredigende oplossing van dit vraagstuk. 

Mijnheer de Voorzitter! In dcn Volksraad heb ik in "orige 
zittingen meermalen naar voren gebracht de Itjst van ongeluk
ken met prauwen waarbij verliezen aan menschenlevens te 
beu'em'en waren. Nu moet ik zeggen, dat de staat, die de 
Regeering in de Memorie van Antwoord heeft overgelegd, 
inderdaad meevalt, dat de toestand niet zoo ernstig is als de 
persberichten ons hebben doen vermoeden. Maal' het blijft 
noodzakelijk, dat er maatregelen worden getroffen ell al is 
het aantal dan betrekkelijk gering, el' is dan toch nog altijd 
een groot aantal ongelukken gebeurd, waarbij niet all een 
menschenlevens te betreuren zijn geweest, maal' ook goederelI 
verloren zijn ·gegaan. Ik juich dan ook de totstandkoming 
van deze - hoezeer nog onvolkomen r egeling - gaarne toe 
en zie haar als gevolg mede van den dool' m\i nitgeoefenden 
aandrang. Een woord van dank is hiervoor zeker op zijn 
plaats. 

In haar antwoord wlj st de R egeering er op, dat het niet 
noodig is, dat de prauwen drijfmiddelen aan boord hebben 
omdat ze toch zoo vele voorwerpen aan boord hebben, die 
blijven drijven. De Regeering wijst el' voorts op, dat houten 
prauwen, in tegenstelling tot prauwen van staal, niet zinken. 
Ik wil daarover een practische vraag stellen: of inderdaad het 
feit, dat een prauw uiet zinkt, een zoo waardevolle omstandig. 
heid is. Moeien we niet aannemen dat dergelijke prauwen, 
die toch gewoonlij k een gladde kiel hebben, Je menschen geen 
gelegenheid bieden, er zich aan yast te klampen? I s de toe
stand niet zoo, dat de lllonschcn cr zich hoogstens enkele uren 
aan kunnen vast houden 1 Dit geeft toch geen waarborg voor 
een behoorlijke redding. Het zal wellicht nooelig zijn, de een 
of andere voorziening Ie treffen waardoor de drenkelingen zich 
gemakkelijk kunnen vastklampen aan eon omgeslagen prauw. 

Mijn laatste opmerking is de \'olgende. In het Gedele
gccl'denvcrslag is op den voorgrond gesteld, dat men deze 
regeli ng toejuichte, doch er is dam' tevens voor gewaarschuwd, 
cr tegen te waken, dat dc te nemen maalt'egelen op het bedrijf 
zó6 zware lasten zouden leggen, dat de ontwikkeling zou worden 
belemmerd. l\len heert hi el' de tegenstelling : eencl'zij ds het 
feit, dat menschenlevens en goederen moeten worden beveiligd 
en anderzijds de eisch dat een hed t'ijt', dat een zoo belangrijken 
welvaartsfactol' va n de Inheemsche sa menleving vormt, niet te 
zwaar moet worden belast en dat men zich in elk geva l dien t te 
hoeden voor een te groot perfect ionisme. De Regeering meent, 
dat daarvoor geen gevaar bestaat en dat de getroffen maat
regelen volstrekt geen te zware lasten op het bed rijf leggen. Ik 
ben echter een igszins huiverig, om deze verkla ring zonder meer 
aan te nemen. Ik heb voor mij liggen het juist verschenen "Ver
slag van den beheerder van het l\ladoel'a 1Nelvaa l'tsfond s, den 
Gouverneur van Oost-Java, over het jaar 1938 ", en lees 
daarin onder anderen, nadat de gOllve l'neul' de verschillende 
redenen heeft opgesomd, die <HlIl leiding hebben gegeven tot de 
verarming van het eiland ~Iadoe l'a: 

" ...... . .. een prauwvaart zeer achteruit gegaan, mede 
door de strengere eischen, gesteld dool' de Zeilvaartuigen
verordening Oost·Java (die gelukkig niet volledig is 
gehandhaafd ) doch sinds kort ......... enz. ". 

Vooral dat tusschenzinnetje heeft ons dus wel wat te zeggen; 
er blijkt wel uit, dat de Regeering dus uiterst voorzichtig 
moet zijn en trachten moet, den gulden middenweg te bewan
delen. De veiligheid der vervoerde personen en goederen ver
eiseht natuurlijk voorzieningen, maar men zorge, niet te ver 
dOOl; te dr~ven en te veel te perfectionneeren, waardoor een 
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belangrijke factor van de welvaart der lnheemsche bevolking 
belangrijk zou worden geschaad. 

Ik vrees nu, dat de verordeningen die in Oost-Java zijn 
getroffen, toch wel degelijk een ernstigen klap voor de 
prauw vaart vormen. Ik zou nog dit willen vragen: Uit den 
staa t van ongelukken bi ijkt niet, met welke prauwen de 
ongelukken hebben plaatsgevo nden. Hebben deze in hoofd. 
zaak plaatsgevonden in die gewesten, waar een dergelijk 
toezicht op de prauwen nog luet bestaat, of komen zij ook nog 
herhaaldelijk voor in die gewesten waar znlk toezicht wel beo 
staat! In het eerste geval zou dat een bewij s te meer zijn hoe 
noodzakelijk het is, dat nog eenig toezicht wordt uitgeoefend. 

De heer Thamrin : Mijnheer de Voorzitter! Nu in de 
Memorie van Antwoord nadere mededeelingen voorkomen 
omtrent omvung en aard der te nemen maatregelen tegen
over de pl'anwvaart, is een groot deel van mijn oorspron
kelijke ongerustheid weggenomen. Ik maakte mij nl. eenigs. 
zins bezorgd, da.t men in zijn streven om de veiligheid van 
lll cl1sc hen en goederen te verzekeren , zoo vel' zou gaan, dat 
de kosten die daarvan het gevolg zouden zijn, niet meer te 
(h'agen zouden kunnen worden geacht door de prauw vaar!. 
Wie eenigszins bekend is met die Inheemsehe prauwvaart -
en ik kan Cl' eenigszins over medespl'eken, omdat onze orga
nisatie zich daarmede inderdaad bezig houdt - zal over
tuigd zijn, dat dool' de noodlijdende positie der prauwvaart 
in het algemeen het zeer moeilijk is maatregelen te treffen, 
die eenigszins belangrijke financieele conseqnenties met zich 
zouden medebrengen. Ik ben daarom verheugd uit de Me· 
morie van Antwoord te hebben kunnen lezen, dat het uit
ga.ngos-punt VOOt' 1H~t treffen van maatregelen voo r de prauw
vaat't is, dat die beknopt en eenvoudig zijn en geen fin<ln
eieele consequenties zullen medebrengen. 

Elke vergelijking met de stoomvaart, zooals de heer De Vil
,eneuve die trok, gaat volkomen mank. Immers, men moet 
de veiligheidsmaatregelen voor de stoomvaart niet als maatstaf 
nem en voor de pl'auwvaart, omdat zoowel aard als constructie 
('11 uill.'usting' del' prauwen van geheel andere soort zUn. Boven
dien gaai de pl'ilUWV81H't, die zich op menschenVel'VOCl' toelegt 
in den HI'chipel, ni et OVl'l' ill'sl<m den als die de stoomvaart be
vaal't. 

(De heer Van Ar den n e , Die kleine afslanden kunnen 
lo('h ook gevaHl'l\jk zijn.) 

Ju , maal' men kan ook in een riviertje vel'drinken, zoodat 
het gevaar \'.Ul de J)rauwvaart niet uitsluitend Illag worden 
gezien in den afstand, maal' ook in den aard del' v'-lul'tuigen. 

Hoewel dus als gezegd, een groot deel van rntjn ongel·tJ~theid 
is weggenomen, ben ik niet overtuigd van de noodzaak \-an 
decentralisatie voor de maatregelen uit hoofde van de al'gu
menten, die de Regeering heeft aangevocrd voor de bepleit ing 
dier decentralisatie_ Imm ers, er is als pleidooi daarvoor in de 
}'femorie vun Antwoord aangevoerd, dat cr sedert eenigen tij d 
reglementen op het vervoer ter zee enz. - het is een titel van 
4 of 5 regels, die ik niet heelemaal zal voorlezen - bestaan, 
die steeds goed hebben voldaan en dat het in de bedoeling 
l igt, overeenkomstige verordeningen voor andere gebiedsdeelen 
voor te schrijven. Als het niet anders is dan het invoel'en van 
overeenkomstige voorschriften voor andere gebiedsdeelen, dan 
zie ik daarin meel' een argument voor centralisatie dan voor 
decentral isatie. 

(De heel' Van Hel sdi n gen , Overeenkomstig is nog 
niet hetzelfde als gelijk en gelijkvormig.) 

Het eenige verschil is, dat de niet-eenvormigheid zou be
staan uit de verschi llende soorten van prauwen en beladings
maxima en als l11en doOI' plaatselijke autoriteiten is ingelicht 
over den inhoud en de soort del' prauwen, kunnen die be
ladingsmaxima even goed door de centrale autoriteit worden 
gel'egeld. Dan behoeft zU niet overgelaten te worden aan 
lagere autoriteiten, Bovendien zegt de :Memorie van Ant
woord. dnt nll(' maatregelen. dil(' betrekking hebb en op de 

Handelingen. Zittingsjnnr 1938- 1939, 

(Kerstens, ) 
prauwvaart, in overleg lUet den betrokken Hoofdinspecteur 
van de Scheepvaart genomen zullen moeten worden. Ook 
dit is weer een argument voor central isatie, waar toch de 
praktijk aantoont, dat de plaatselijke instanties niet in staat 
znllen zijn om de noodige vei ligheidsmaatregelen in te voe· 
ren. Het laatste argument, dat de Regeering voor decen· 
tralisatie heeft aangevoerd is, dat men toch verschillende 
politioneele veiligheidsmaatregelen reeds heeft overgedragen 
aan de plaatselijke instanties, Het gaat hier niet om de uit· 
voel'ingsmaatregelen, maar om de l'egelingsbevoegdbeid . 

(De heel' De V i II ene u v e: Zeel' juist,) 
'Vaal' bij de regelingsbevoegdheid Vllll deze uitsluitend 

technische materie ook volgens de Regeering toch zal moeten 
worden uitgegaan van een centrale instantie, daal' zie ik niet 
in, - ook gezien de argumenten der Regeering - dat daar
uit argumenten zouden zijn te putten voor decentl'aJisatie 
van deze materie. 

Ik heb vergeten zooeven mede als argument aan te voeren, 
dat kostbaar materiaal voor de prauwvaal't niet noodig is, 
ook al in verband met de cijfers, die zijn overgelegd van het 
aantal prauwongelukken. Ik noteer hier, dat in vijf jaar tijds 
slechts 21 prauwongelukken hebben plaats gehad van de 93 000 
prauwen. Natulll'l~jk betreuren wij allen zecr het verlies van 
de menscheulevens, dat daarlllede gepaard is gegaan, maal' 
ik vraag mij af, of dit verlies aan menschenlevens een gevolg 
is geweest van het gebrek aan drijvende ntiddelen. Ik zou 
willen vragen of er geen andere oorzaken zijn geweest, waar
van dit groote verlies aan menschenlevens het gevolg is geweest, 
Ik voor mij geloof niet, dat die mcnschenl evcns ver10ren zijn 
g'eg'Mlll alleen uit gebrek aan dl'ljn'ncle middelen. Ook dool' 
deze cijfers kom ik tot de concluSÎC', d,lt hcf ze<'l' zeker niet 
gewenscht is, zoolang nog ni et vaststaat, dat het gebrek aan 
drijvende middelen de oorzaak is van dit grootc verlies, om 
kostbaar materiaal in te voeren voor de beveiliging van goe
deren en menschen bij de prauwvaart 

Ik zou tot slot deze vraag willen stellen . Ik heb tot dusver 
zoowel bij de plaatselijke instanties als bU de centrale overheid 
<lllccn bepalingen en voorschriften gelezen ten aanzien van 
de pI'anwvaart. Ik zou wil len vl'agen of cr ni et bepaa lde 
maatrcgelen kunnen wOl'den g-enO IlH'1l I('!' bevordering en mo
del'nisecring van de prauwvaart. Ik zou dan willen vragen 
of de betrokken instunt ic ook haal' aandurht zou willen wUdcn 
<-lrtn het feit op welke wijze, die 11I'auwvaal't ~cmodel'niseerd 
of {!cmotol'i seel'd zou kunnen wordt'lI, opdat zij zich meol' en 
beter kan aanpassen <-lan deze tijden en ook aantrekkelijke l' 
wordt voor het vervoer V(lll ~o('d(, l'('n en mensehen. 

De heer Kerstens: MUnheel' de Voorzitter! Ook ik moet 
de medcdeelillg vooraf laten gaan, dat ik volslagen leek ben op 
het terrein, dat hiel' dool' ons wordt betreden, maal' toch heb 
ik aanleiding gevonden in de gewisselde stukken en in de 
gedachtenwisseling om een paal' opmerkingen te maken j 
mell wordt verzocht deze opmerkingen dan maar te beschou
wen als gedachten die gerezen zijn in een leekenvel'stand. Ik 
geloof, dat wij het er allen over eens zijn, dat de Overheid den 
pEcht heeft minimale veiligheidseiscben te stellen voor deze 
prauwvaart, zoo goed als dit geschiedt ten aanzien van alle 
andere vormen van verkeer. Doeh ik meen wel. dat er reden 
is om te waarschuwen tegen te veel perfectionisme op dit 
gebied, m.a.w. ik geloof, dat er roden is om Cl' aan te herin
neren, dat er ten aanzien van zoovele vormen van organisaties 
in de samenleving slechts eischen moeten worden gesteld, die 
behoOl'en tot het z.g. lnheemsche niveau. Wanlleer ik nu naast 
verzwaring van de eischen, die reeds door de Regeering worden 
gesteld, nog hoor pleiten voor centralisatie van het regeerings
toezicht, dan vrees ik daarvan niet alleen een verstarring van 
die eischen, doch bovendien als consequentie van die verstar
ring, een verzwaring van deze eischen. 'Vij zu ll en goed doen 
hiervoor op te passen. 
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Mijn vrees voor verzwaring van die eischen, tengevolge van 

centralisatie, is er niet minder op geworden, doch er eerder 
door vermeerderd, toen ik den heer De Villeneuve zij u pleidooi 
hoorde voeren ten bate van de arme Inheemsche schepelingen, 
die als maar gevaar loopen van te verongelukken bij de prauw
vaart. 

Mijnheer de Voorzitter! Het zal ook U zijn opgevallen, dat 
de heer De Villeneuve begon met te zeggen, dat hij een leek 
was op dit gebied . Toch bracht hij heel wat technische kennis 
naar .voren en wanneer ik het op zoo 'n grooten afstand goed 
heb gezien, las hij de betreffende passages zelfs voor. Dit is 
een reden te meer om mij erover te verbazen, dat de heer 
Thamrin zich op dit punt in gezelschap van den heer De Ville
neu ve bevind t. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik ben wel in zekeren zin de be
waker mijns broeders, maar dat gaat toch niet zoover, dat ik 
ervoor zou moeten zorgen, dat de heer Thamrin niet in 
zeven slooten tegelijk loopt. In het algemeen kan hij zichzelf 
daar zeer goed tegen beveiligen. Doch, toen ik hem zooeven 
hoot'de sprekeu, schoot mij het klassieke citaat te binnen: 
Quandoque dormitat bonus Homerus, of wel: Ook Homerus 
sliep wel eens. Ik geloof, dat de heel' Thanrriu zich in verkeerd 
gezelschap begeeft, wanneer hij met den heel' De Villeneuve 
ten deze centralisatie van het toezicht bepleit. Ik herhaal, 
dat dit zou zijn een centralisatie, die bijna zeker een verstar
t\.n~ ~n dus ve-rzwal:lug van de eischen zou beteekenen, daar 
de hoofdinspecteur van Scheepvaart, die dan de aanwijzingen 
zou moeten geven aan de locale ressorten, onmogelijk even 
nauwkeurig op de hoogte zou kunnen zijn van de speciale 
omstandigheden, die in het een of andere gebied of ressort 
gelden, ter bepaling van de eischen, die men aan de prauw
vaart kan stellen, als de colleges van Gedeputeerden enz., die 
regionaal met dat toezicht en met het scheppen van de veilig
heidsmaatregelen zijn belast. 

(De heel' Th a Illr in: Die zUn in dit opzicht juist on
deskundig.) 

Die kunnen in dit opzicht even ondeskundig zijn als de 
departementsambtenaren, die hi el' de kwestie centraal in 
Batavia zonden Illoeten beoordeelen. Doch de betrokkenen 
kunuen zich dan niet alleen plaatselij k laten voorlichten, 
doch zichzelf ook plaatselijk op de hoogte van de zaak stellen. 

Mijnheer de Voorzitter! Deze kwestie gaat mij nog om 
audere redenen bij zonder ter harte. Ik herhaal, dat ik 
geporteerd ben voor een zoo goed mogelijke ueveili ging van 
de levens van hen, die bij de prauwvaart zijn betrokken, doch 
aan den anderen kant zou ik geen enkel beletsel in den 
weg willen zien gelegd aan de ontwikkeling van de Inheem
sche prauwvaart. Deze Inheemsche prauwvaart Immers krij gt 
met de jaren een belaugrijker economische functi e. 

Ik herinner mij nog de debatten bij de vorige algemeene 
beschouwingen in de afd'eelingen over den opbloei van bet 
Inheemsche economische leven. 

Er is toen door deskundige Inheemsche leden met nadruk 
gewezen op hel bedenkelijke feit, dat de ontplooiing der eigen
lijke huisindustrie, de kleine Inheemsche nijverheid, welke 
mooie cijfe.s van vooruitgang vertoont, werd benadeeld en 
geremd door de hooge KP.M.-tarieven bij .de verscheping van 
de voortbrengselen, die de Inheemsche nijverheid b.v. naar den 
overwal van Sumatra en andere deelen van de buitengewesten 
zond. Met nadruk hebben deze deskundige kenners van het 
Inheemsch economisch leven gezegd, dat bevordering en sti
mu]eering van de Iuheemsche prallwvaart, die veel lagere ta
rieven, ook vrachttarieven, aanlegt dan een maatschappij als 
de KP. M. ui teraard moet vragen, een belangrijke factor was 
voor de welvaartsbevordering en de economische expansie van 
de Inheemsche bevolking. 

Wanneer dit dan zoo is, wil ik mijn waarschuwing her
halen tegen het leggen van te groote lasten t er beveiliging 
van de prauwvaart. Ik herhaal ook, dat ik een zoodani ge te 

(Van Ardenne, Verboom. ) 
groote belasting verwacht van de centralisatie van het toe
zicht. 

Ik kom thans tot mijn conclusie. Ik geloof - de hee l'en 
Thamrin en Vau Helsdingen hebben mij daarvool' nog argu
menten aan de hand gedaan - dat het toezicht, zooals het 
bij deze uieuwe voorstellen nader wordt geregeld , al zeel' 
ver gaat iu het leggen van lasten op de Inheemsche pt'auw
vaart. 'Welnu, als dat zoo is, laten we dan zeker uiet verder 
gaan en de Inheemsche economie, de ontwikkeling van de 
Inheemsche nijverheid, als steunpilaren van de Inheem
sche welvaart, zoo goed mogelijk bevordereu in plaats 
vau af te remmen, en dat kau gesebieden dool' de prauw
vaart, binnen eeu redelijk kader van eischen op het stuk 
van de veiligheid, zich te laten ontwikkeleu ten dienste van 
de Inheemsche economie. 

De heel' Van Ardenne': Mijuheer de Voorzitter! Hoewel 
dankbaar, dat de Regeering aandacht heeft gewijd aan het 
gedeelte in het Gedelegeerdenverslag, waarin staat, dat de 
redactie van het nieuwe lid 2a vau artikel 16 den indruk wekt, 
dat de veiligheid van schip eu lading wordt gesteld boven die 
der opvarenden, zoo kan de wijziging dier redactie mij toch 
geen bevredigiug schenken. Dat gedeelte van het bewuste al'
tikel zal voortaan luiden : 

"tenzij uit een oogpunt van vejJ igheid voo!.' SCllip, op
varenden en lading daHnr~ln moet worden afgeweken, 
moeten bij vertrek va n een haven of een reede, degenen 
die het eerst de wacht bet rckken, voldoenden rusttijd beb
ben genoten. I J 

Het is mij in verband met de nieuwe redactie onmogelijk' 
een geval te stellen, dat van dit principe kan worden afge
weken en ik kan dus met die wijziging medegaan. indien deze 
bedocling inderdaad voorzi t, 111.<1.\\", dat altijd bedoelde rust 
moet w{)rden gegeven, En mochtcn dergelijke gcvaflcll in
derdaad bestaan, dan lUkt het m1} voldoende, ecn wacht te 
plaatsen buiten het varende personeel el1 althans buiten dat 
gedeelte, dat het eerst aan bod is om dienst te doen. Mij 
lijkt het alsdan noodig bedoeld artikel te doen luiden: 

Bij vertrek van een haven of reede moeten degenen, die 
het eerst de wacht betrekken, voldoenden rusttijd hebben 
genoten. 

Door deze redactie is het tevens onmogelijk geworden, dat 
bij eventueel voorkomende gebeurtenissen verschil in appre
ciatie omtrent de beteekenis hiervan zou kunnen ontstaan, 
waarom ik de vraag moge stellen of de Regeering deze redactie 
kan overnemen, 

De heer Verboom : Mijnheer de Voorzitter! De heel' 
De Villeneuve heeft al gewezen op de zeer late indiening van de 
Memorie van Antwoord; hij heeft zich daarbij neergelegd en 
dat zullen wij op het oogenblik wel aIJen moeten doen, zooals 
we hier zitten. Maar ik zou er toch op wiJlen wijzen - juist 
omdat wij all en hi er een zeer verantwoord elijke funetie 
bekleed en en op een gegeven oogen blik orn zoo te zeggen 
door de Indische gemeenschap ter verantwoording kunnen 
worden geroepen over ons werk - dat het onmogelijk is om 
op deze wijze de zaken te behandelen, zooals dat uithoofde 
van onze functie terecht van ons kan worden geëischt. 

De stukken zijn met een speciale bode besteld, maal' ik was 
niet thuis en heb ze pas g istermiddag half vier in mijn bezit 
gekregen. Mijn tijd was ook verder zeer bezet, zood",t het mij 
onmogelijk is geweest de stukken behoorlijk te bestudeeren. 
Dat betreur ik zeel', omdat duidelijk uit de discussies is ge· 
bleken, dat het hier om belangrijke zaken gaat. 

Ik zal mij door een en ander moeten beperken tot een 
enkele opmerking; het geldt hi er immers een zeer moeilijke 
stof, zoo moeilijk, dat ik zonder behoorlijke voorbereiding 
geen kans zie de zaak zoo uitvoerig te behandelen als ze 
verdient. Daarom thans alleen de opmerking, dat ook ik mij 
ten zeerste heb verbaasd - om het zoo voorzichtig mogelijk 
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uit te drnkken - omtrent de passage in de Memorie van 
Antwoord, welke al door den heer De Villeneuve is geciteerd, 
en waarin wordt gezegd, dat het heelemaal niet noodig is, dat 
voor zeilprauwcn dl'ijfmiddelen, zwemvesten of reddingsboeien 
zouden worden voorgeschreven. Ik kan mij voorstellen, 
dat men ten slotte tot een dergelijke conclnsie komt, maar 
jk vind de motivccl'ing daarvan toch wel zecr weinig steek
houdend - alweer om geen sterker woorden te gebruiken. 
Bovendien wordt gezegd, dat een omgeslagen pranw zeli 
nimmer zinkt. Ik neem dit direct aan, maal' zou toch 
wilJen zeggen dat, behalve dat een prauw omslaat, hij ook kan 
lek slaan. Daarvan zijn voldoende voorbeelden aan te wijzen, 
vooral wanneer de lading uit cement, suiker of andere zware 
goederen bestaat. De prauw slaat lek en zinkt dan wel dege
lijk, zoodat er geen sprake van is, dat men kan beschikken 
over de reddingsmiddelen, welke hier zoo royaal worden 
uitgedecld. 

Ik herhaa l, ik kan mij voorstellen dat men het standpunt 
inneemt, dat ten aUllzien van de kleinere Inlandsche bedrijven 
andere veiligheidsmaatregelen moeten gelden dan ten aanzien 
van de gl'oote westersche bedrijven, maar er js m.i. een groot 
verschil tusschen beperkte maatregelen of heelemaal geen 
maatregelen, zooals hiel' het geval zou zijn wanneer men de 
toelichting- der :M:cmol'ic va n Antwoord aam'aardt. 

De heel' Kerstcns heeft uitvoerig gesproken over de pl'UUW

vaart en de Inheemsche industrieën. Ik zal daar thans niet 
op ingaan; het lijkt mij, dat dat beter kan gebeuren bij de 
komende begrootingsbehandeling. Ook wij hebben nitcraard 
voor deze onderwerpen groote belangstelling en daarom wil 
ik th;JI1S. uitsluitend {'OO l' d(! goede Ot'de, zeggen, dal bij mij 
t'n mijn IlIcde-ft'aeticgenootcn in den VO\kS1'33c1 ~ J'ootc twijfel 
is g-cl'czen, of zoowel de pl'ë:luwvual't als de lnhccl1lschr 
inuustl'ieën inderdaad voor dit land zoo 'n gl'oote wclvuiut 
beteekenen als men b .Y. uit de woorden van den heel' Ket'stens 
zou kunnen afleiden. Ook dit zeg ik thans zoo voorzichtig 
mogelijk; ik herhaal dat ik voornemens ben daarop bij de 
begrootingsbehandeling nader terug te komen. 

De heel" Roep: Mijnheer de Yoorzittel'! .Tn het algemeene 
kool' !ncc1czingcnclc, moet ook ik zegg'cll, dat deze stukken 
wel wat la at /lUn ontvangen. Mijn opmerkingen zullen dus meel' 
in algemeene richting gaanJ omdat ik uiteraard geen technici 
heu kunnen raadplegen. Ook wij zijn erkentelijk, dat regclcn 
wOl'den getroffen om de prauwvaal't veiJiger te maken. Gaat 
men uit nlTI de gedachteJ dat één menschcnlc\'en nlll buitell
gewoon hooge waarde iSJ dan moet ik ecrlijk bekennen dat , tocn 
ik in de 1IlclIlol'Ïc van Antwoord de opsomming las Yè.m vcrloren 
gegane menschenlcvens, ik daarvan toch wel zéér onder den in
druk was. Ik mee l1 1 dat het er ruim tweehonderd wUI'en in 
slechts enkele jarcn en vind dat een vrij hoog en belangt'ijk 
cijfer. 

( De hec l" V a 11 A 1" den n e: Dat zijn allecn de bekcnde 
gevallen.) 

Dnt zUn inderdaad alleenJ zooals de hee l' Van Ardenne 
tcrecht zegt, de bekende gevallen. Daarbij komt, waar de heer 
De Villeneuve reeds op wees, dat een zeel' aanzicnlUk verlies 
aan goederen wel met de vele ongelukken gepaa rd zal zUn 
gegaan, wat voor deze economisch zwakke eigenaars cn ver
voerders toch ook inderdaad een zware slag moet worden 
geacht. 

Nu bevat dit nieuwe lid 5a, dat de Regeering 
wenscht in te voeren eigenlijk - ik ben dat met sommige 
sprekers geheel eens - practisch geen enkelen grondslag. 
Wel bcpaalt dit nicuwe lid 5a, wie bevoegd zal zijn om regelen 
te treffen, namelijk principieel wordt die bevoegdheid tot 
regelen hier gelegd bij de provinciale raden, waar die bestaan, 
en verder bij de hoofden van gewestelijk bestuur. De uit
werking van dit nieuwe lid 5a zou dus zijn, dat de in dit 
lid genoemde autoritei teu formeel geheel bevoegd znUen zijn 
om deze materie, voor zOQvor noodig, te regelen. Ik wil er 

dan op wijzenJ dat deze autoriteiten, vooral de provinciale 
raden - let wel, niet de colleges van gedeputeerden, maar 
de provinciale raden -, teclmisch mijns inziens geheel ondes
kundig zijn om deze materie te regelen en om daarvoor doel
treffende verordeningen vast te stellen. 

Nn zegt de ordonnantie wel, dat overleg zal plaats vinden 
met den hoofdinspecteur van Scheepvaart, zeker, maar het 
gevolg daarvan zal zijn, dat waar die bevoegde instanties 
technisch geheel ondesknndig zij,n, de hoofdinspecteur van 
Scheepvaart practisch ongeveel· altijd zal zeggen, hoe de ver
ordening er zal behooren uit te zien. Dit zal moeilijk te 
vermijden zijn. 

(De heer Th a m rin : Het wordt alleen een iOl·meele 
decentralisatie.) 

Zooals ik reeds heb gezegd, de zaak zal dus hierop neer
komen, dat de provinciale raad eenvoudig zal hebben vast 
te stellen datgene, wat de hoofdinspecteur van Scheepvaart 
in de verordening nnttig en gewenscht ach t. Ik zou in dit 
verband het volgende willen vragen. Er staat in dit nieuwe 
lid 5a, dat bij de uitoefening van het toezicht op de uitvoering 
van de verordeningen van de verschillende provinciale raden 
- verordeningen die alle weer anders znllen lniden, omdat 
zij eeuigszins zullen moeten aans1uiten aan de verschillende 
omstandigheden, - zoo veel mogelijk gebruik zal worden 
gemaakt van de havenmeesters en de als zoodanig dienstdoen
de ambtenaren. Uit den aard der zaak zijn deze ambtenaren 
niet ondergeschikt aan de provinciale raden. Als nu b.v. de 
provinciale raad van Midden-Java of de gouverneur van Bor
neo, verordeningen en kemen Oll dil lenein mal,en , moelen dau 
de 11<lVCnmcesters en de als :wod:ln ig- clicllstcloelllle ,llllbtr
naren, cHe zich bevinden buiten 11(11 tCfTjtoi)' \'f/J1 (I('n 1';J:Jd 
'·UIl ?ilidden-Java of buitcl! I,eL tClTiLoil' van oen gouvel'lIcUJ' 
van Borneo, - laat ik dus zeggen de havenmeester van 
:i\ianado of een dienstdoend havenmeester ergens in r:ri
mor, of wel een havenmeester op een ander eiland -, moeten 
(lie personen dan rekening hond en met die verordeningen 
van den provincialen raad van :Midden-Java en de keuren van 
den gouverneur van Borne01 

]~l' zullcn in dic loea1e "<'l'ordeningen cn in die keuren van 
de gouyerneur::> toch allèrlei bepalingcn vool'komen, b.v. om
trent lading en passagicrs cn omtrent de vC l'eischte aanwezig
heid van een en ander. 

Hoe staat het lUl met het verband tusschen de op de uit
voering toezicht houdende ambtcn:u'en, die in de ee l'ste 
plaats geen ondergesch ikten zijn nlll den provincialen raad, 
die de verordening vaststeltlof van den betrokken gouyel'
neur, die de keur vaststelt en welke toczichthoudende personen 
bovendien veelal niet wonen in het l'eSSQl'l van de genoemde 
autoriteiten en deze autorlteiten ? Het komt mij voor, dat het 
wel zeer moeilijk voor de betrol,;:}\:cn ambtenaren za l worden 
om op die prauwvaat't dan, overeenkomstig de daarop toe
passelijke verordeningen en keuren, een daadwerkelijk toe
zicht te houden. 

Dit alles leidt mij tot de gedachte, dat het - of men het 
nu uitvoerig of minder uitvoeri g doet - toch goed is, dat 
men in een basisol'donnantie de g rondslagen vastlegt van het 
toezicht, en van de minimale cischen, welke aan de pl'auwvaal't 
worden gesteld. Met de uitvoering van die ordonnantie hebben 
dan aUe ambtenaren, die hierbij verder betrokken zijn nit den 
aard der zaak wel bemoeienis, omdat zij dan door een ccntraal 
wetgevend product, n.l. de ol·donnantie, onmiddellijk in dat 
toezicht ook formeel worden ingeschakeld. 

Ik zou ook even willen wijzen op het njenwe artikel 34a. 
Dat is van een bijzondere cn zeer vergaande elasticiteit. Het 
luidt: 

J,Alles wat verder noodig is ter uitvoering van de voor· 
schriften bij en krachtens deze ordonnantie gesteld," 
- ik zou het geachte lidI den Jwer Blaauw, wel willen 
wijzen op de woorden: "bij en krachtens deze ordonnan-
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tie" - "wordt, voor zQover daarin niet op andere wijze 
is of wordt voorzien, geregeld door den hoofdinspecteur." 

De hoofdinspecteur krijgt hier dus ook al weder een zeer 
s·roote bevoegdheid en de vraag komt dan onmiddellijk naar 
voren, volgens welke beginselen die hoofdinspecteur dan 
bepaalde nieuwe voorschriften zal geven. Welke richtlijnen 
zullen daarbij door hem in acht moeten worden genomen j 

Wat de economische beteekenis van de prauwvaart betreft, 
meen ik, dat die vrij groot is. 

Ik meen ook met den heer Kerstens, dat, ook al gaat men 
deze stof centraal regelen, - wat dan blijkbaar niet de 
wensch van den heer Kerstens is -, deze voorschriften niet 
te veeleischend zullen mogen zijn, daar zij anders belemme
rend en te zwaar voor dit economisch .nog zwakke transport
middel zullen worden. 

De Regeering erkent ook wel - dat heb ik in de eerste 
pagina van de Memorie van Antwoord gelezen; het wordt 
daar met een enkel zinnetje aangeroerd - dat dit transport
middel economisch zwak IS. Ik zou nog gaarne op het volgende 
willen wijzen en ik zou dit speciaal onder de aandacht van 
ons geacht medelid, den heel' Kerstens, willen brengen, die 
zegt, aat de prauwvaart niet te zwaar mag worden belem
merd door alle mogelijke voorschriften - wat ik geheel met 
hem eens ben - maar ik zou er mijn geacht medelid op 
willen attendeeren, dat hij dit het beste zou kunnen bereiken, 
dool' bcpnalde rjchtlijnen en directieven vast te leggen in een 
ordonnantie. 

Want, Mijnheer de Voorzitter, noch het nieuwe lid 5a, 
noch het nieuwe artikel 34a geven waarborgen tegen te zware 
verplichtingen, die het gevolg knnnen zijn van de verorde
ningen der provincies en van de keuren van de betrokken 
gouverneurs en vooral ook van nadere voorschriften krach
tens artikel 34a, die door den hoofdinspecteur kunnen wor
d .. n uitgevaardigd. De regeling van het toezicht wordt in 
dit systeem pl'actisch geheel aan den hoofdinspecteur over· 
gelaten. De toezichtregelingen, dat z~in dan de verordenln· 
gen, de keuren en ook de uitvoeringsvoorschrifte n, zullell 
in de praktijk worden overgelaten aan den hoofdinspecteur. 
Ik vrees - en ik hoop, dat de heer Kerstens die vrees deelt 
- dat bij de tot het vaststellen van verordeningen en keuren 
bevoegde autoriteiten de tendenz zal bestaan, en ook bij den 
hoofdinspecteur, om steeds méér eischen en zwaardere voor~ 
schriften voor de prauwvaart uit te vaardigen. Immers, deze 
autoriteiten - de provinciale raad, de gouverneur en de hoofd
inspecteur van Scheepvaart - zijn practisch aan geen enkel 
directief gebonden. Nn lijkt het mij toe, dat de prauwvaart be
langrijk genoeg is om het toezicht in een moeder-ordonnantie in 
bepaalde richtlijnen, bepaalde grondregelen vast te leggen. 
De locale overheid en de gouverneur kunnen dan, voor wat 
betreft de door hen vast te stellen vero rdeningen en keuren, 
worden gebonden aan bepaalde directieven, die in een moeder
ordonnantie zijn vastgelegd. 

Ik neig er op het oogenblik toe om aan deze ordonnantie, 
hoezeer mij zulks leed zou doen, mijn stem ni et te geven. 

De overweging, dat t.z.t. deze stof wellicht nog centraal 
zou kunnen worden geregeld, weegt voor mii niet zwaar. 
Zij heeft voor mij meer theoretische dan practische waarde. 
Natuurlijk kan men later de zaak anders regelen, maar gaan 
wij met deze ontwerp.ordonnantie, die mijns in ziens op een 
onjuisten grondslag. stelmt, in zee, dan zitten we er de eerste 
vijfentwintig jaar aan vast en ik voor mij heb daarom voors
hands groot bezwaa r tegen deze ordonnantie. 

De Voorzitter: Mijnerzijds wil ik nog een enkele opmer
king maken. Verschillende geachte leden hebben bezwaar 
gemaakt tegen de overhaaste behandeling van dit onderwerp. 
Ik deel dat bezwaar volkomen en ik zou dan ook onder 
normale omstandi gheden dit onderwerp vandaag niet op den 
rooster hebben gezet, ware het niet, dat het afloopend karak
ter van dit coll ege en de komende eerste gewone zitting er 

(Hoofdinspecteur van Scheepvaart.) 
toe leidden, zooveel mogelijk all es af te doen wat nog kan 
,vorden afgedaan. 

Is de Regeeringsgemachtigde bereid, direct in eersten ter
mijn te antwoorden j 

De heer LangeIer, hoofdinspecteur van Scheepvaart: 
Gaarne, Mijnheer de Voorzitter! 

Mijnheer de Voorzitter! Ook de Regeering drukt haar 
leedwezen ni t over het feit, dat de Memorie van Antwoord 
laat is toegezonden geworden; Zij is het College erkentelijk, 
dat het nochtans zijn volle aandacht aan deze materie heeft 
willen geven. 

Mijnheer de Voorzitter! De maatregel, waarom het hier 
in hoofdzaak gaat, betreft het toezicht op de prauwvaa r t 
en de peilingen. Nu is het met deze prauwvaart in het 
algemeen een ingewikkeld geval. Aan de prauwvaart, die 
hier een zeer belangrijke plaats inneemt, zijn als het ware 
verschillende facetten. Het bedrijf is weinig kapitaalskrllch
tig, de prauwen z\jn hier historisch tot in bun tegenwool'digen 
vorm gegroeid. In bet algemeen kan men zeggen, dat ze zeer 
behoorlijke zeeverbindingsmiddelell vormen, al hebben ze niet 
de zeewaardigheid van grootere schepen. Ongelukken ge
beuren speciaal in den Westmoesson, dan worden prauwvoer
ders overvallen dool' valwinden en blijkt de prauw niet te 
kunnen presteeren wa.t er van ""erd verwacht. 

Ook speelt het overladen van prauwen daarbij een rol. De 
belading heeft speciaal de aandac ht gehad in de Oost-Java
verordening, die aan het College als bijlage van de Memorie 
van Antwoord is overgelegd; hetzelfde punt wordt behandeld 
in de andere regionale verordeningen, die daaraan min of 
meer parallelloopen. Het overladen heeft ook dit nadeel, dat 
terwijl de prauwvoerders reeds een scherpen concurrentie
strijd voeren , een gedeelte hunner nog des te meer bniten 
verdienste geraakt, doord at de voorhanden lading over een 
kleiner aantal prauwen wordt verdeeld dan anders het geval 
zou zijn . Omgekeerd is het gevolg, dat, indi en meer prauwen 
in bedrijf kunnen worden gesteld, ook een groot.,· aantal 
menschen lading kunnen krijgen. 

Men eischt van de prauwvaart, clat zij zoo veili g mogelijk 
zij en het is duideltjl<:, dat men alleen dan de uiterste veili g
heidsmaatregelen kan nemen, wanneer die betaald kunn en 
worden. Het behoeft al niet veel te kosten, of het wordt 
voor de prauwvoerders reeds te kostbaar. W anneer men zou 
voorschrijven, dat veel reddingboeien moesten worden ge
bruikt, wanneer inrichting met luchtkasten e.d. werd voor
geschreven, dan zouden dat hooge en dure eischen worden en 
zou men de vraag moeten stell en of dat in verband met het 
beperkt aantal ongevallen, hoe betreurenswaardig overi gens 
ook, wel gemotiveerd zou zij n. 

Ook moeten wij de prauwvaa rt zooveel mogelijk bevor
deren; dat is billijk en in het belang van deze gewesten. 
'Vanneer wij te hooge eischen stellen aan de prauwvaart, 
dan zullen velen daaraa n wegens gebrek aan kapitaal niet 
kunnen voldoen. Het komt dus in het kort hierop nee r, 
dat aan de pl'auwvaart verschi ll ende kanten zijn, di e min 
of meel' tegenstrijdig zijn. \Vil men maatregelen in een be
paalden zin nemen, dan worden deze wederom beperkt door 
andere omstandigheden, die het wenschel\jk maken die moat· 
regelen niet te ver door te voeren. Zoodoende is het toezicht 
op de prauwvaart, dat twee jaar geleden scherper is belicht 
en naar voren gekomen - het geachte lid, de heer Van 
Helsdingen heeft de zaak toenmaa ls uitvoeri g ingeleid in 
den Volksraad - ook aan een bepaalden omvang gebonden. 

Mijnheer de Voorzitter! Het is ook goed er hjer op te 
wijzen, dat de prauwvaart over den geheelen arch ipel vel'· 
spreid is en zich geenszins ophoopt in de hoofdhavens. De 
Dienst van Scheepvaart heeft in 25 hoofdhavens beroeps
haven meesters ; voorts z~jll Cl' nog 220 dienstdoende haven· 
meesters, hooft<lzakelijk ambtenaren van de in~ en uitvoer· 
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rechten, ook en kele bestuursam btenaren, en dat zijn dus geen 
zeelieden van huis uit, maal' door hlUl plaats aan de haven 
hebben zij wel een zekere ervaring op dit gebied gekregen. 

Kwam nu de pl'anwvuat't alleen aan die havens, dan zou 
het toezicht gemakkelijker zijn, dan het in werkelijkh eid is, 
want de pl'uuwvaurt komt aan elk kuststrookje, waur een 
prauw kan komen en dat is ZQowat overal in den archipel. 
Een groot p1'8UWcentl'um vindt men in Zuid-Celebes waal' 
slechts één bCl'oepshavenm eester aanwezig is, voorts eeni ge 
dd. ha ven meesters. De prauwvaart daar oefent haal' bedriif 
uit op de gell eele kust van Celebes; in het sleehte jaargetijde 
worden de prauwen op het strand gebaald j worden de winden 
gunsti g, dan varen de prauwen weer uit. 

'Vil dus voldaan worden aan nun of meel' hooge eischen 
in de regional e voorschriften, dan is nog de vraag: wie za l 
in deze d e control e uitoefeneu I Dat zal vaak zoo goed moge
lijk moeten gebeuren dool' het desahoofd, het l,amponghoofd 
en jn g l'oote l'e )ul\rens door de havenm eesters. Dat zal dan 
ook in het nl gemeen worden een toezicht, dat steekproefs
gew Uze l êIl word en gehoud en. 

.Lk onderstreep dit alles even om aan te toone l1 , hoe 
moeilijk het is om in het al gemeen VOOr een ied er bev redj
ge nde regelingen te treffen en hoe moeilijk het is om het 
veiligheidstoezieht ten volle te verzekeren. Gesteld dat de 
Regeel'ing dit toezicht zou willen opvoeren en dat Zij hi er
voor een groot aantal ambtenaren zou willen aanstellen, dan 
moct mcn daa l'voor toch de beschikking hebben over min of 
meel' deskundige personen en dat alles zou veel geld kost en . 

'Vat de Regeering- bcoo~t te doen, is te l'eageel'en op de 
a\ gemeene noodzakelijkheid, 7.00a18 die zich YOOl'doet. in 
toenemende mate nanr gelan g dje nooclzakenjkh eid g'l'o('it. 

Mijnheer de Voorzitter! Ik heb dit als algemeene in
leiding gezegd, omdat het mij opgevallen is, dat verschill ende 
sprekers, die hier het woord hebben gevoerd over dit onder
werp, niet steeds alle dezelfde inzichten waren toegedaan . 
Ik sc hl'ijf dit dnnl'nnn toe, dat juist de prauwvaal't zooveel 
verschillende kanten heeft, waardoor de een lll eer ge'jmpres
s iollce l'è1 is c100 1' deze zijde, de ander dool' di e zijde. H et is 
dus, nlle:-. b\j ell::nflr niet zoo gemakl::elijk, den jui ste n midden
we~ te zoeken. 

~iljnh ee t' de Voorzitter! 'roen een jnar of twee geleden, 
het geaehte lid, de heel' Van Helsdingen, het toezicht op de 
prauwvaart in het bijzonder naar voren bra cht, is van Regee
ringsz ijde het volgende gedaan . De hoofdinspecteu r van 
Scheepvaart heeft zieh tot alle bestuurshoofden gewend van 
die ge biedsdeelen, welke nog geen regionale regelin g van 
prauwtoezieht hadden - dit waren bijna alle gewesten: 
alleen Oost-Java en 'l'imor hadden toenmaals zulk een r ege
lin g - met de vraag om zulk een regeling in te tellen, 
waa rbU de Oost-Java I' egel in g als voorbeeld werd nangebo
den. Dit heeft tot heel wat correspondentie aanleiding gege
ven, want het bleek al aanstonds dat ecn regelin g, die voor 
het eenc gewest geschikt was, voor een and er gewest niet 
kon dienen. Zoo schrijft b.V. de Oost-Java regeling een 
maximum-aantal perso nen en ladingsgewicht per kubieken 
meter inhoud voor, terwijl deze regeling voor Celebes niet 
kan gelden en mcn daal' is overgegaan tot het aanbrengen 
van een uitwateringsmerk, dat den maximum diepgang aan
geeft lot welken de prauw mag worden afgeladen. De prauwen 
in de streek va n Celebes toch zijn van geheel anderen bouw 
en co nstructie dan die in Oost-Java. De bedoeling is het 
even bedoeld ui twateri ngsmerk dool' kleine loca le commissies 
te laten vaststellen en toekennen; deze omstandi gheid belicht 
hoe moei lijk een central e regeling te ontwerpen is. 

Zou men ind erdaad thans een centrale regeling willen 
vaststellen, dan zou die b.v. slechts in groote lijn kunnen 
aa ngeven dat gelet zal worden op belading, doch de daarvoor 
aan te leggen maatsül.f zou centraal nog ni et aan te geven 
·zijn. 

Handelingen. Zittingsja.ar 1938-1939. 

Mijnheer de Voorzitter! De geda cht e va n het geachte lid, 
deu heer Van Helsdingen, om de regional e regelin gen te 
beschouwen als een eersten stap, de werkin g daarvan af 
te wachten 0111 daarna te komen tot centnd e voorschriften 
en anllwijzingen, lijkt de Hegeering een zee l' aanvaardbare. 
Zij wil den Raad daarom in overweging geven de aangelegen
heid uit dezen gezichtshoek t e bezien en met de thans voor
li ggende regeling tot nader orde genoegen te nemen. De 
nooelige stappen zijn reeds gedaa n ; ele aangelegenh eid wordt 
geleidelijk verder afgewikkeld en, na opgedane erva ring, ZHI 

va nzelf blij keil of eo nerete algemeen toepasselijke regelen 
gevonden konden wOl~len, 

(D e heel' Th a m rin: W el ken termijn acht de Regeerin g 
daarvoor nooelig ') 

Dat zal wel een jaar of twee duren. Mijnh eer de Voorzitter. 
1\lcn is thans reeds een behoor1ijk ei nd gevorderd, maal' Cl' 

valt nog een en ander te doen en bovendien: de verschillende 
regelingen moeten nog doorwerken. 

Bij de stalen scheepvaart is dit a!les eenvoudiger de 
stalen schepen zijn meel' gebouwd nuur algem een model ; 'mon 
kan daarbij putten uit de ervaring opgedaan elders ook 
in het buitenland . Hi er komt bij, dat b.v. de vigee;'ende 
bouw- en veili gheidsvoorsch riften voor stalen schepen reeds 
lang dool' de reedel's cn bOUWWC1'\'cn werden toegepast j het 
belichamen van die voorschriften in een wettelijk en vorlll is 
dus in hoofdzaak een klass ificatie geweest vall bekende en 
beproefde re.gelen, in zekeren zin redactiewerk . Een opbou
wend werk, zooals het samenstell en van gedetaill eerd e yeiJia
heidsvoorschl'iften voor de pl'anwvaart, met al ha ar variabele 
"ormen, in deze gewesten komt we in ig' cIdpI 'S "001' en is dun 
ook uit dien hooide niet eCI1\·oucli g-. 

( De hecr Roe p: H eeft men dfln geen pnlUW\'lIRl' t ill 
a~~dere Oostersehe landen, woa ls Britsch-Jndië, de Philip
Punen enz. I) 

Hiervan is op het H oofdkantoor van Scheepvaart Mijnheer 
de Voorzitter, waal' men in het a\gemeen vrlj behoor\ijlt is 
geso rtee rc~ in de scheepvaul'tsvool'schr iften del' omli ggende 
landen , met veel voorhanden. Mijn indl'uk is dat tel'zHkc 
van de prauwvaat't in het. oml igp;end buitenlnnd - de 
E ngelsehen spl'ekC'!l V:lll \'C'ssrls of pl'Î nl itive build _ niet 
"eel voorschriftell g-eg('\'('l1 ZUil, 

l\fijnheer de Voorzitter. Aanbevolen moge dus worden met 
het regionaal opgezette toezich t voorshands genoegen te 1lemen 
en aan te zien, hoe en wannee l' zich daaruit centrale voor
schrif ten en regelen zullen afteekenen, die dan in de ordon
nan tie zouden kunnen worden vastgelegd. 

Dan is, Mijnheer de Voorzitter, in dit College uitvoerig 
gesproken over reddingsmiddelen voor de pl'auwvaart. Ook 
dit is geen eenvoudi g punt. Terecht heeft het geachte lid, 
de heel' Thamrin, er op gewezen da t de prauwvaart geen direct 
vergelijk met de stoomvaart toelaat, en dit geldt bepaa ldelijk 
ook voor de reddingsmiddelen, Het zou eenvoudig zijn om 
voor te schrijven dat voor elke opvarende een zwemvest aan
wezig moet zijn; echter kost zulk een zwemvest al spoedig 
3 à 4 gulden en, waar prauwen met 60- 100 opvarenden geen 
zeldzaamheid zijn, zou h iel' al aanstonds een verplichting van 
vrij zwaren financieel en omva ng worden opgelegd. Echle,' kan 
men een een"oudiger reddin gsmic1 cl f' 1 voorsch rij ven: samen. 
stellen van 4---6 bamboedrij ver s, met touw onderling vel'
bonden; dan komt echtel' de moeil ijkheid van deugdelijk onder
houd en vernieuwing; zelfs de deugdelijkste zwemvesten gaan 
geleidelijk achteruit, te snell er Wl:lIlneel' el' onvoldoende zorg 
aan besteed wordt. En nu komt wcel' aanstonds de moeiJijk
heid va1l contröle, toezicht, naar vOI'en. De prauwen waarom 
het hier gaat, Mijnh cer de Vool'zitte l', varen in hoofdzaak 
op een Z.g. "kleinen pas", die eens pel' .in<l l' geviseerd moet 
worden door een dienstdoend ha venmcestel' j welnu, l\iijnheer 
de Voorzit.ter, aan deze viseCl'ing wordt I'eeds op onvoldoende 
wij ze uitvoering gegeven, doordat de prauwen zich in an-
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voldoende mate voor viseering melden, hetgeen d us onder
streept hoe moeilijk het is, naleving van de voorschriften door 
de prauwvaart af te dwingen. Wel ligt het alrceds in de 
bedoeling om voor prauwen met motor zoodanige reddings
middelen voor te schrijven; hier kunnen hoogere eischen wor
den gesteld, omdat de cigenaar die een motor kan betalen _. 
waarmede al spoedig een 1500 gulden gemoeid zal zijn -
geacht kan worden ook de noodige veiligheidsmaatregelen te 
kunnen bekostigen; bovendien zal een prauw, waarin cen min 
of meer zware motor is opgesteld, minder zekerheid van te 
blijven drijven geven dan een prauw zonder motor. 

Mij nheer de V oorzi tter! Het geach te I id, de heer De 
Villeneuve, beeft in zijn rede gerefereerd aan hetgeen namens 
de Regeering in Angustus 1938 ter zake van veiligheid is 
medegedeeld bij het maken van den overstcek Java-Bandjer
masin. Hier moge worden ongemerkt, l\1:ijnheer de Voorzitter, 
dat het toenmaals een belangJ'ijk grooter en mechanisch voort
bewogen vaartuig betrof, geheel iets anders dus dan prauw
vaart. In het algemccn kan als regel wOJ'den gesteld dat, hoc 
grooter een schip of vaartuig is, hoe beter en uitgebreider de 
rcddingsmiddelen kunncn zijn. 

Het geachte lid, de heer Roep, beeft, sprekende over den 
regionalen opzet van het toezicht, opgemerkt dat dit toch in 
hoofdzaak zal meebrengen, dat de hoofdinspecteur van Scheep
vaart de regeling maakt. Ik kan verzekeren, l\1Unheer de 
Voorütter, dat veel overleg is en wordt gepleegd mct de vcr
sch illende bestuurshoofden en dat in dc tot stand gekomen 
regelingen veel aanwezig is, dat juist op uit de gewesten ver
kregen inlichtingen en aanwijzingen is gebaseerd. Voorts: 
nimmer heeft het overleg eenige moeilijkheid opgeleverd; de 
gevormde regelingen zijn steeds tot stand gekomen in volledige 
onderlinge overeenstemming tusschen het betrokken best uurs
hoofd en den hoofdinspecteur. Nimmer hecft behoefte bestaan 
aan de mogelijkheid - welke ccn der geachte leden wCllschc
lijk achtte - dat hct Kantoot' van Scheepvaart bij niet-over
eenstemming naar zijn inzicllt een maatregel zou kunnen for
ceeren. 

In dit College, Mijnheer de Voorzitter, is de vraag gesteld 
of hct inderdaad mogelijk is, dat opvarenden zich op een om
geslagen prauw kunnen bergen. Dit komt inderdaad vaak 
voor, Mijnheer de Voorzitter; menigmaal worden omgeslagen 
prauwen in zee aangetroffen, waar de opvarenden bovenop 
gcklommen zijn. Voorts valt aan te nemen, en de praktijk 
wijst niet anders uit, dat omgeslagen prauwen, niet zinken, 
doch blijven drijven, - aangezien zij van hout zijn gebouwd. 
:Men zou b.v. kunnen voorschrijven, dat de prauwen van 
grijplijnen voorzien moeten zijn, zooals dat voor reddingsboo
ten voorgeschreven i. Doch zonder voldoend toezicht sta ik 
sceptisch tegenover nakoming van zoodanig voorschrift, te 
eerder als ik zie hoe er aan reddingsbooten, ook in eigen boe
zem, wel eens iets ontbreekt. 

Mijnheer de Voorzitter. Hct geachte lid, de heer Van 
'Helsdingen, heeft een verslag van den gouverneur van Oost
Java te berde gebracht, waarin tot uitdrukking zou komen, 
dat op de prauwvaart in dat gewest, bij strikte toepassing der 
bestaande voorschriften, te zware druk zou liggen. Van deze 
aangelegenheid is mij iets bekend, Mijnheer de Voorzitter; het 
gaat hier om de vraag of inderdaad de hand te houden warc 
aan (b.v. ) het bestaande voorschrift dat per m" prauwinhoud 
ten hoogste 2 passagiers of 500 kg lading mogen worden ver
voerd, dan wel of meer kan worden toegestaan. l'er zake 
bestaat eenig meeningsverschil tusschen de betrokken instan 
ties. Van direct finantieele lasten is in deze ech ter geen 
sprake, mogefijk wel van indirecte. Deze aangelegenheid is 
indel'daad den laatsten tijd meer naaI' voren getreden, omdat 
het prauwtoezicht thans - meer dan vroeger het geval was -
doorwerkt. Ook de Roepelin heeft zich deze zaak aangetrok
ken en tracht daarbij richtlijnen te vinden. 

Dan heeft het geachte lid de vraag gesteld, of het bekend 
is met welke prauwen in hoofdzaak de ongelnkken gebeuren en 

of zulks geschiedt in de gewesten waar geen toezicht is, dan 
wel ook elders. Mijnheer de Voorzitter. Hierop kan worden 
medegcdeeld, dat die ongelukken met aUe soorten prauwen en 
overal voorkomen. Dit is, wat de verspreidheid del' ongeluk
ken betreft, oó'k verklaarbaar, indien men overweegt dat in 
het bijzonder de Makassaarsche prauwen hun reizen maken 
door den geheelen archipel, van Singapore tot in de Molukken. 

(De heer Van Hel sdi n gen: De bedoeling van mijn 
vraag was niet, te weten, waar de ongelukken plaats hebben 
gehad, maar of er prauwen bij betrokken warcn die niet of 
wel ondcr toezicht stonden. ) 

Hierop, Mijnheer de Voorzitter, kan wordcn geantwoord, . 
dat niet bepaald is gebleken dat, waar toezicht is ingesteld , 
aanstonds een vermindering van het aantal prauwongelukkcn 
viel waar te nemen. De ongelukken komen zoowel voor in de 
gebiedsdeelen met als zonder toezicht. Echter mag de verwach
ting worden uitgesproken dat, naarmate het toezicht meel' 
algemeen wordt en langer zal hebben doorgewerkt, ook een 
gunstiger beeld zal worden verkregen . Hierbij moge worden 
bedacht, dat de verscherping van het toezicht van betrekkclijk 
jongen datum is. 

Het geachte lid, de heer Thamrin, 1I1ijnheer dc Voorzitter, 
heeft nog de vraag gesteld of alleen gebrek aan drijfmiddclel1 
de oorzaak is van de gevallen van ,'erdl'inking. Mijnheer de 
Voorzitter, in een niet onbelangrijk HHnla l gevHllen zijn ook 
nachtelijke aanvaringen met schepen daarvan de oorzaak. En 
dan blijkt wel bijna steeds, dat hier de schuld ligt bij de prauw, 
die verzuimde het voorgeschreven witte licht te tooncn of 
waarop - de zeilen neergehaald zijnde - zelfs de uitkijk 
sliep. Zooals bekend, was dit ook tot voor eenige tientallen 
jaren, bij de visseherij op de Noordzee geen onbckend \'er
schijnsel, waarin s indsd ien dool' int crnHt io1l3H l politietoezicht, 
belangrijke vel'betering is gekomen. Let men el' op, hoe v~H1k 
pmuwen zonder do vool'gesehl'cYen li chten w01'den mmgctl'of
fen - niet alleen de aange,-al'ene, !lUWt' ook de "cIe, die op 
zekeren afstand door stoomschepen worden gepasseerd - dan 
blijkt wederom boe moeilijk het valt, bij de prauwvaart zelfs 
aan de meest essentiëele voorschriften van veiligheid de hand 
te doen honden. 

Hetzelfde lia van dit College, Mijnheel' de Voorzitter, heeft 
aangedrongen op maatregelen ter bevordering van moderni
seering en motoriseering van de prauwvaal't. Mijnheer de 
Voorzitter, in dit verband moge worden gewezen op con recent 
dagbladbericht, dat de eerste Roepelin-motorp,'auw van Java 
naar Balldjermasin is overgevaren, waaruit blijkt dat in dit 
opzicht reeds vorderingen worden gemaakt. Op het Hoofd
kantoor van Scheepvaart wachten gereedliggende voorschrif
ten voor deze gemotoriseerde prauwvaal't slechts op het tot
standkomen van de thans besproken ordonnantie, om - krach
tens het nieuwe artikel 34a - te kunnen worden vastgesteld; 
zij zijn wat zwaarder dan die voor de zeilvaart en uiteraard 
veel lichter dan VOOI' schepen van gl'ooter kaliber. 

Mijnheer de Voorzitter. Het geachte lid, de heer Kerstens, 
wil de Regeering antwoorden, dat Zij ten volle zijn meening 
is toegedaan, waal' hij in zijn rede waarschuwde tegen teveel 
perfectionisme. Het geachte lid wees op het gevaar van de 
kans op verzwaring en verstarring van eischen; het eerste 
kan de Regeering bcamen, tcrwij l de mogelijkheid van het 
tweede niet wordt ontkend. 

Ook het geachte lid, de heer Verboom, Mijnhcer de Voor
zitter heeft bijzondere aandacht voor de reddingmiddelen ge
vraagd. Geenszins zou de Regeering de waarde daarvan willen 
onderschatten. Doch Zij wees er op, dat reeds in niet on
bevredigende mate drijfmiddelen voorhanden zijn; mede is 
tijdens deze vergadering gewezen op de groote moeilijkheid 
om naleving van voorschriften op cl it en ander gebied -
men denke slechts aan wat zooevell is gezegd mot betrekking 
tot het voeren van lich ten - te fOl'ceeren. 

Hetzelfde lid van dit College, Mijnheer de Voorzitter, heeft 
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als ik hct wel hrgrepen heb, getwijfeld of een lekgeslagen 
prauw wel zou blijven drijven. Ook dit is inderdaad het ge
val, Mijnheer de Voorzitter. 

(De heer D e V i 11 ene u v e : De lading zal wel vast
gesjord zUn.) 

Wat de ladilw betreft, Mijnheer de Voorzitter, het is moge
lijk dat deze v~ker of minder vaak wordt vastgesjord; bij 
het gering percentage aan pl'uuwongelukken, kan het ladin g
verlies inderdaad niet groot zijn. 

(De heer Ver b oom: Zinken houten prauwen dus nooit I) 
Mijnheer de Voorzitter. Dat houten prauwen zouden zin

ken, acht ik onmogelijk, tenzij zij zouden worden gebouwd 
van b.V. ebbenhout, wat nimmer geschiedt. Vaak ontvangt 
het lIoofdkantoor van Scheepvaart berichten dat drijvende 
prauwen in zee worden aangetroffen, gevaarlijk liggend VOOl' 
de scheepvaart. Aan de drijfmiddelen, die op prauwen wor
den MlJlgctroffeu, dient nog, voor de grootere soorten, te 
worden toegevoegd een licht bootje, dat wordt meegcYocl'd en 
eenige personen bergen kan. 

(De heer Ver b oom: Ik begrijp, dat drijvende prauwen 
in zee wOl'den aangetroffen, maar ik heb gesproken over de 
gezonken l)l'auwen, Een houten schip, dat lek slaat, zal toch 
in vele geva llen zinken; dat ziet men dan niet. ) 

~lijnheer de Voorzit ter, lIet is wellicht denklnHlr, dat een 
van zwure llOutsoort gebouwde prauw, die omslaat of lek 
slaat ZOll zinken, doch mij is daarvan geen geval bekend. Wel 
komt het voor dat een lekgeslagen pranw uit elkaar wordt 
geslagen, maar dAn drijven toch weer de brokstukken, Ook 
de lading, die in deze gewestcn vervoerd wordt·, is als regel 
licht. 

Uijnhee,· de Voo,'zilter. lTet geachte lid, de hecr Roep, 
heeft nog een opmerking gemaakt O\'er het gebruik \'Ull h .. 1\'el1' 
meesters voor toezicht buiten het gewest, waal' ccn prauw 
thllis behoort.. Het geachte lid vraagt of die havenmeesters 
wel te gebru iken zijn bij een toezicht, dat berust op regionale 
l'egelingen. J\lIocllt hieraan twijfel rijzen, l\-fijnheer de Voor
zittel', dan kan al llanstonds ats oplossing ge1den, dat een ge
constateel'de overtl'eding wOl'dt gerapporteerd. al dun niet vit! 
het Hoofdkantoor van Sehecpnta l't, aan de betrokken regio
nale instantie, Op het oogellblik wordt ook wel op deze wijze 
gcwel'kt; zoo wordt dool' den havenmeester van Pontianak 
toezicht uit ~rcoe rend op en gerapporteerd over de talrijke Oost
tT~lva-pnl.uwen, di e op "Vest-Borneo varen. Bij eon gecentra
liseerd toezicht zou een en ander mogelijk in zooverre wat 
cCJlvoudig-er kunnen loopen, 

~li.inhee .. de Voorzitter. Ik meen hiermede van het onder
W(,!'f) ntoezicht op de prauwvaart " te mogen afstappen. Ik 
hoop alle sprekers ter zake te hebben beantwoord. Alvorens 
IIU op het onderwerp "peilingen 11 over te gaan, zou ik gemaks
hah'o gaarne cpnigp- opmerkingen van kleineren t\idsomvang 
bca n t woorden . 

11, on lmoet dali in de eerste plaats het geachte lid, den 
heer Van Ardenne, die gesproken heeft over het aanvullend 
a,·tikel , dat handelt over de rust aan boord van schepen en 
die de daarin voorkomende reserve er gaarne uitgenomen zou 
zien. B edoolde reserve, :l\1ijnheer de Voorzitter, kan toch naar 
de meenÎng der Regeel'ing niet gemist worden, Men denke 
aan het geval, dat voor de wacht in zee op de brug slechts 
één officicl' beschikbaar 1s, die den voorgeschreven minimum 
rusttijd genoten heeft, terwijl alle anderen na een zwaren dag 
van laden on lossen, tel' ruste zijn gegaan j wordt nu de be
doelde officier plotseling ziek on is el' inderdaad een groot 
belang aan het vertrek van het schip verbonden, dan is het 
goed, dat de mogelijkheid open blijve een der andere officieren 
op de brug te plaatsen. Een belang, dat dit schip vertrekt 
kan gelegen zijn in hulp d ie op zee geboden moet worden, in 
een noodzakelijken aanvoel' van voedsel e.d. Dergelijke geval
len mogelijk te maken is alleen de bedoeling der gemaakte 
reserve; hierbij worde opgemerkt, dat dezelfde redactie, dus 
met dezelfde rcserve, in het overeenkomstig Nederlandsche 

voorschrift wordt aangetroffen. Dc Regeering moge dus het 
geachte lid in overweging geven, met de tel' beool'dee1ing aan
geboden redactie genoegen te willen nemen. 

Dan heeft het geachte lid, de heel' Roep, aandacht gevraagd 
voor artikel 34a van het ontwerp en geconstateerd, dat dit 
artikel te groote bevoegdheden geeft aan de daarin genoemde 
autoriteit. Het geachte lid vraagt dan, welke richtlijnen bij 
de hanteering van dit artikel dienen te worden gevolgd. De 
Regeering, lIiijnheer de Voorzitter, is van meening dat het 
niet zoo gemakkelijk is, om hierbij bepaalde richtlijnen of 
regelen te geven, te minder waar het hier om zeer gevarieerde, 
maal' overigens eenvoud ige zaken gaat. Ik heb hiel' vóór ffi\i 
liggen ecn l ijstje van aangelegenheden, die vroeger dool' 
mijn voorgangers, en ten deele ook dool' mij zelf, uit hoofde 
van artikel 131 van het Schepenbesluit zijn geregeld. liet 
zijn alle regelingen, die te maken hebben met de Schepen
ordonnantie en de Schepenverordening, z.g. Bekendmakingen 
Schepentoezicht ; zij dragen een letter als aanduiding. 

Regeling A wijst de zg. regelingsambtena,'en aan, dat zijn 
ambtenaren, die een bepaald schip voor hun rekening krijgen 
om daar toezicht op uit te oefenen. Regeling B verstl'ekt aan 
de ' l'egelingsambtenarcn aanwijzingen omtrent de wijze vDn 
onderzock nlll schepen, de intervallen, WninO}) dat onderzoek 
moet plaats hebben en tal van andere aanwijzingen van meel' 
technischen aard, waarvan het te vcr zou voel'en, ze in df! 
ordonnantie Ol de verordening zelf op te nemen. Regeling C! 
geeft aanwijzingen omtrent de aanvragen van cert ificaten van 
deugdelij kheid van schepen; regeling D handelt over de eer · 
tificaten van uitwatering, regeling E over de veiligheidscerti. 
f ica1en en cc rtificaten van vrijstelling'. l'C~cling F over dl~ 
radio-\·eiligheidsc·cl'tiricatcn, l>cgelill~ U OY('l· de passagiers~ 
certificaten. Dit ztjn du~ alle i.H.lministnltieyc l"l~gcJingCJl, din 
geen bepaalde veiligheidsmaatregelen inhoud en, maar in het 
algemeen normaal uitvoering geven aan de bedoeling van de 
Schepen verordening. Regeling H betreft de motorvei ligheids
voorschriften, een regeling, die tot stand ls gekomen 111 over
leg met de betrokken scheepvaartmaatschappijen en verschil
lende nanwtjzingen gecft omtrent veilighcidslTInatl'egelcn bU 
het gebruik van motoren. Hegeljng I is een résumé vall vel'
plichtingen der kapiteins in verband met de scheepvaal'tvool'
schriften j zij regelt o.m. de verplichting om na elk ongenll 
een rapport in te dienen en stelt het model van dat. ,·apport 
vast. 

Het geachte lid moge hieruit zien, dat dit zuiver eenvou
dige uitwerkingen zijn van bepaalde voorschriften. Ditzelfde 
beoogt de bevoegdheid, die den hoofd inspectcur wordt toe
gekend, een bevoegdheid welke in dezelfde bewoordingen is 
vervat in de Pelgrims- en de Emigr'81lten-ordonnanties, dool' 
den Volksraad verleden jaar goedgekeurd, als uitvloeisel 
waarvan in de sfeer van de betrokken ordonnanties vel'schil
lende regeli ngen zijn gemaakt, die ook Weel' kleinigheden 
regelen. 

Ten slotte, ~fijnheer de Voorzittcr, moge ik thans een en 
ander mededeel en over het "peilen", Met Uw goedvinden wil 
ik hierb\f gaarne een kleine demonstratie geven, waal'toe ik 
hier een eenvoud ig sloepskompas heb medegebracht - ecn 
groot scheepskompas mede te brengen, ware moeilijk geweest j 
het idee is uiteraard hetzelfde -, waarop het peiltoestel met 
keep- en draadviziel' is opgesteld . 

Dit toestel nu, Mijnheer de Voorzitter, wordt als volgt ge
bruikt. ~ien kUkt door de keep en brengt den d,'oad in bedek
killg met TlCt te peiten voorwerp; men heeft hierbij 5 punten 
in ééne lijn: het oog, de keep, het kompas-centrum, de dl'aad 
en het te peilen voorwerp j dit kompas-centrum is een zcel' 
belangrijk punt, omdat de graad-ve,'deeling daarvan uitgaat. 

Een ander peiltoestel, dat vaak wordt gebezigd, is het 
prisma peiltocstel. Daarbij kijkt men door een sel1Uin staande 
buis en ziet het te peilen voorwerp dOOl; een prisma heen; 
mede doordat het prisma de lichtsterkte van het te peilen 
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voorwerp verzwakt, is dit toestel bij het peilen van weinig 
lichtsterke voorwerpen minder handig - als zoodanig noem 
ik b.v. eilandjes aan de kim in donkere nacht - en heeft de 
zeevarende de neiging het dan tel' zijde te stellen en te trach
ten de peiling op andere wijze, zgn. over de hand, te nemen. 
Het prisma peiltoestel is in hoofdzaak geschikt bij het peilen 
van schel'p gemarkeel'de punten, zooals kustlichten. 

Bij het gebruik van het peiltoestel met keep- en draadvizier 
zou men als het ware drie toestanden kunnen onderscheiden. 
Ten eerste het normale gebruik, waarbij men door de keep 
ziet en detl! draad met het te peilen voorwerp in bedekking 
brengt; dit geschiedt als het .te peilen voorwerp normaal dui
delijk te zien is. De tweede toestand is dat bet voorwerp niet 
beIder genoeg meer is om door de keep te kunnen worden 
gezien; alsdan zal men de peiling kunnen nemen door 0 ver 
het keepviziel' en 0 v e r het draadvlzier heen naar het voor
werp te kijken ; men kan na geoefend te zijn ook dan eeu 
betrouwbare over het kompas-ceutrum loopende - eu dus 
een zuivere l'ichtingaflezing waarborgende - peiling nemen. 
De derde toestaud is dat het VOOl'werp zoo lichtzwak is dat 
het ook niet meer 0 ver het toestel is te zien; dan is het 
wellicht mogelijk het nog met het vrije - niet door een toestel 
gehinderd - oog te zien eu dan heeft men dus het geval dat 
de overdehand-peiling nog mogelijk is; d.w.z. : men richt het 
oog over kompas-centrum en voorwerp, waarbij men zich met 
de ger\ehte hancl aan die lijn accomodeert, en de peiling af
leest. 1\1en is nu met zijn lijn van waarneming niet zoo vast· 
gekoppeld aan het kompas-centrum, waardoor de mogelijkheid 
van een waarnemingsfout (parallax) ontstaat; bij zeer vele 
zeevarenden is bedoelde waarnemingsfout bijzonder klein, zij 
kunnen met het overdehand-peilen inderdaad zeer goede resnl
ta ten bereiken j dit neemt niet weg dat de ovel'dehand·peiHng 
een zekerheid - de gebondenheid aan het kompas-centrum -
mist, die de peiling met keep· en draadviziertoestel wèl bez it. 
'Vanneer men dus een ovel'dehand·peiling necml in cl i e 
gevallen, dat men n iet meer met het toestel kan peilen, is het 
verstandig eerstbedoelde peiling met reserve te aanvaarden; 
dit is wat de Regeer ing in de Memorie van Antwoord bedoelt, 
"I. Zij daal' van "aanwijzing " spreekt. De praktijk heeft 
uitgewezen dat geroutineerde overdehand·peilers veelal vaste 
afwijkingen op hun peilingen moesten toepassen; men kan 
hier van persoonlijke correcties spreken j voor diverse per· 
sonen liepen die correcties uiteen j ook werd wel geconstateerd 
dat de persoonlijke correctie zich na zekeren lijd wijzigde; 
een en ander houdt ongetwijfeld een element van onzekerheid 
in het resultaat van de overdehand-peiling in; dergelijke per
soonlijke fouten zij n bij de peilingen met keep en draad uit
gesloten. 

Daar nu, Mijnheer de Voorzitter, het prisma-peiltoestel het 
peilen over de hand onwillekeurig bevordert, doordat het, 
wegens mindere lichtsterkte - door het prisma heen - van 
het te peilen voorwerp spoediger ter zijde moet worden gesteld, 
is het begrijpelijk waarom de groote scheepvaartmaatschappij 
hier te lande deze toestellen geleidelijk door de eenvondige 
keep- en draadviziertoestellen vervangt. 

Het is dus, Mijnheer de Voorzitter, goed om bij het peilen 
van het volgende systeem uit te gaan: zoolang men ·het voor
werp behoorlijk kan zien, peile men door het keep- en 
draadtoestel ; bij afnemend zicht peile men er noodgedwongen 
o ver 11 een j is ook dit niet meer mogelijk, dan kan men, 
daarin geoefend zijnde, trachten nog over de hand te peilen, 
doch men legge zich dan - het zicht is nu immers zeer slecht 
geworden - bij de aanvaarding vau die peiling de noodige 
reserve op. Hieruit volgt tevens dat, als reeds gezegd, het 
prisma-toestel, in het bijzonder voor de vaart in die streken 
waar minder kustlichten staan, minder geëigend is dan het 
ande:re j ook volgt er uit dat het zeer zeker aanbeveling kan 
verdlenen te trachten zijn geoefendheid in het overdehand 
peilen te behouden. Het is dus ook geenszins de bedoeling 

(R. G. voor Algemeene Ambtenaarszaken.) 
der Regeering om het overdehand peilen uit te sluiten, doch 
deze peilingswijze ware niet toe te passen - anders dan voor 
oefening - in die gevallen waarin een peiling met het toestel 
kan worden vel'kregen. 

Het gaat hiermede, Mijnheer de Voorzitter, als met het 
gebrnik van log en sextant. Bepaalde men vroeger de vaart 
van het schip met handlog en zandlooper, thans krijgt men 
zijn snelheidsgegeven met patentlog en electrische log. Be
paalde men vroeger zijn standplaats uit zonshoogten gemeten 
met een bouten instrument, Jacobsslaf geheeten, sedert lang 
is men övergegaan tot de minder fijne octant en de fijne 
sextant. Niemand zal er over denken tot de oude instru
menten terug te gaan. 

De Regeering moge dan aanbevelen dat het College de 
hier ontwikkelde zienswijze overneemt en zich met het ont
worpen artikel, waarin de woorden "zoo veel mogelijk" nog 
ruimte voor - alsdan met reserve te aauvaaruen - over
dehand-peilingen laten, Kan vereenigen. 

Ik meen, Mijnheer de Voorzitter, dat ik hiermede all" 
sprekers heb beantwoord. 

De Voorzitter: De beraadslaging over dit onelerw et"]} 
wordt voor eenigen tijd geschorst en zal straks worden her
vat. 

Aan de orde is de voortzetting del' be
h a n del i n g van d eo nt Wel' p ~ 0 r don n a n tie, 
strekkende tot wijziging e n aa nvullin g 
van het "P e n s i 0 e n reg 1 e m e u t voo r b ij Z 0 n
dere leerkrachten". (Ond. 153.) 

De beraadslaging is gevorderd tot het antwoord der Regee
ring in eersten termijn. 

De heer Verhoeff, Regecringsgemachtigde VOOI' Algemeene 
Ambtenaal'szakcn: -:\fijnhecl' de Yool'zittel'! Over de wen
schelijkheid van een pensioensyoorzicning voor de volkson· 
derwijzers in het algemeen, dat zijn dus in hoofdzaak de 
onderwijskrachten aan de ,niet-particuliere volksscholen, 1S 
gesproken door de geachte leden, de hceren S03ngkoepon en 
Van Helsdingen. Ik geloof, elat ik mij bij de behandeling 
van dit punt van het debat mag bekorten. 

Deze zaak, welke feitelijk buiten de onderhavig te treffen 
regeling staat, kan worden vergeleken lIlet de vraag of over· 
heidszorg met betrekking tot het pensioen noodig en mogelijk 
is ten aanzien van overige voornamelijk in het desavel'band 
werkzame personen. Men ziet hierui t dus, dat het vraag· 
stuk in wezen ee.n veel wijder aspect heeft dan indien het 
alléén voor de volksonderwijzers kan worden gesteld. 

De heer Soangkoepon beeft in verband met de mogelijkheid 
van een overheidspensioen voor volksonderw.ijzers nog een 
vergelijking gemaakt en gezegd, dat de Regeel'ing er toch 
ook naar streeft, dat ook voor particuliere wet'knemers een 
pensioensregeling wordt getroffen. Hierbij kan worden op
gemerkt, dat met betrckking tot de particnlieren de Regee
ring niet zelf voor de pensioensvoorzieningen zorgt. Ook 
voor de volksonderwijzers zal de Regeering ,n iet voor een 
pensioen kunnen zorgen, doch Zij is bereid, VOOl' zooveel dit 
in haal' vermogen ligt, VOOl' de totstandkomin.g van de noo
dige organisatie voorlichting en hulp te geven. Het is mij 
bekend, Mijnheer de Voorzitter, dat deze zaak thans bij de 
betrokken instanties in beraad is. Hiermede is tevens de 
vraag van den heer Van HelsdingeIl, die erop aandrong, dat 
de Regeering terzake het initiatief zou neme.n, beantwoord. 

Ik kom thans tot de andere punten, welke zooeven dool' de 
geachte leden Kerstens en Van Helsdingen in behandeling zijn 
gebracht. 

Het deed de Regeering genoegen te hebben mogen consta
teeren, dat de heer Kerstens voldaan was met de toezegging 
in de Memorie van Antwoord met betrekking tot het keuren 
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- en eventllcele dispcnsutie van keuringseisehen - '"au de 
Inhcclllschc particuliere leerkrachten, die, als deze {)l'donnantie 
wordt aangenomen, deelgenoot in het lnlandschc ambtenal'cn
pC1lsiocnfonds kunnen worden . 

Dit geachte lid heoft vorder nog een vraag gesteld, waarop 
hU het antwoord niet in de Memorie van Antwoord heeft kun
non ,·inden. Ik geloof, dat in dat opzicht de schuld niet bij 
de :Mcllloric van Antwoord ligt, want daal'ju wordt volledig 
gereageerd op hetgeen ten aanzien van Inhecmsche leerkrach
ten bU het niet gesubsidieerd bijzonder 'Ûuclerwijs is gevraagd 
in het Gcdclcgeerdenvel'slng. 

De heel' Kerstens vl'llagt dan thans, hoe de pensioenen van 
deze ongesubsidieerde Inlandsehe leerkrachten zullen worden 
gefinnneieerd. Dit gebeurt op dezelfde wijze, Mijnheer de 
Voorzitter, als plaats heeft voor de leerkrachten bij het niet
gesubsidieerd bijzonder onderwijs, die reeds op grond van het 
bepaalde in artikel 1, 2de lid, sub b, onder het pensioenre
glement werden gebracht, n.l. dat van de betrokkenen de 
gewone bijdrage van 2% wordt gevorderd, terwijl hetgeen de 
pensioenen meer kosten dan als bijdragen van de deelge
nooten wordt ontvangen, ten laste van de fondsen komt, dat 
wil zeggen indirect ten laste van den Lande, 

'l'en slotte heeft de heer Van Helsdingen nog verzocht, om 
den inkoop van den aon de opneming in het fonds voorafge
ganen diensttijd van de lnheemsehe particuliere onderwijzers, 
onder de oogen te willen zien. 

Mijnheer de Voorzi tter! Ik kan naar aanleiding hiervan 
slechts opmerken, dat deze krachten, evenals ieder ander aan 
wic pensioensaanspl'a ken worden toegekend, voor hun VOOl'

af'guanden diensttijd zullen moeten contribueel'cn. Ik geloof 
\\\ct, dat dit voor de belL'okkcncn zoo bez\VHat'lijk zal zijn als 
de heer Van Helsdingen meent. Ook de tijdelijke landsdie, 
naren staan bij de opneming in vasten dienst - al hebben 
zij vaak een langen t ijdclijken diensttijd - voor den plicht 
van jnkoop. De betrokkenen zullen zich moeten realiseeren, 
dat de getroffen voorziening voor hen van g t'oote waarde is 
011 de va n hen gevorderde bijdragen bij lange na niet voldoen
de zUn voor de bekostig-ing daarvan. 

J)e Voorzitter: HieL'm ede is de beraacls laging over dit 
ondenverp in eersten termijn beëindigd. 

De heel' Soangkoepon: Mijnheer de Voorzitter! Ik zeg 
de Regeering ten zeerste dank voor haal' mededeelingen. In 
ilr\\,; I(· htill~ van crn nadel'e regeling moge ik het lot van de 
hier bedoelde volksonderwijzers in haar welwillende aand acht 
aanbevelen. Ook ik weet, dat Keulen en Aken niet op een 
dag gebouwd zijn . Ik hoop alleen, dat een nieuwe regeliug 
de tenden? zal hebben van verlichting van het lot dezer 
menschen . 

De heer Kerstens: Mijnheer de Voorzitter! Ik moge er
mede volstaan, de Regecring hartelijk dank te zeggen voor 
haar antwoord, dat lI1ij volkomen heeft bevredigd. 

De hee L' Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Ook 
ik zeg den Regecl'ingsgemachtigcle dank en wel voor de toe
zegging, dat de R egcel'ing zelf het initiatief zal nemen. tot 
het trcfren yun cen rc~('lillg voor de pensionneel'ing van 
vol ksondel'wijzers. 

MeL betrekking tot het andere door mij voorgebrachte punt 
ontken ik geenszi ns de redelijkheid, dat men een zekere bij
drage bel aalt voor clen inkoop in het fonds. :)!\jn vraag was 
1.111 ('('n, o[ nift zal blijken, dat die inkoop voot' deze laag ge
sn.llll'ieel'de krachten veel te zwaar zol z~in en of 
de Regeering niet ernstig wil nagaan, of voor hen op die 
manier de regeling niet zuiver fictief zon kunnen worden. 
Ik vraag dus geen oogenblikkelijke voorziening, doch alleen dat 
de Regeering nauwlettend zal nagaan, of er t.a.v. deze groep 
n iet zeel' groote bezwaren r\izen. 

Handelingen. Zittingsjaar 1938-1939. 

(De Villeneuve,) 
ne Voorzitter: B.iennede zijn de beraadslagingen over dezo 

ontwerp-ordolUlantie beëindigd en l;;:an tot stemmi ng worden 
overgegaan. 

De ontwcl'p-ol'Clonnant ie wordt zonder hoofdelUke stemming 
aangenomen. 

De vergadering wordt te 11.4ï uur v.m. geschorst en te 
12.03 uur n.In. hervat. 

De Voorzitter: A 'a n deo I' dei s d e voo r t zet t i n g 
der bch a 11 d e li n g van deo Jl t w e r p - 0 I' don n a n, 
tic tot w .li z i gin g van d c Sc h epe Jl 0 r don n a n
tie-1935 (Staatsblad No. 66 ) (Ond. löl) , a l s 
gewijzigd bij )lota van Wijziging (st. 6). 

De beraadslaging is gevorderd tot den tweeden termijn van 
de zijde van den Volksraad. 

De heer De Villeneuve : Mijnheer de Voorzitter! Bij het 
aan..hoorcn van het zeer uitvoerige betoog' van den geachten 
Regeeringsgemachtigde ben ik tot de conc lusie gekomen, dat 
de. argumenten, die hij vóór het eerste punt del' discussies 
aa.nvoerde, nl. ai hel gewenscht is in deze materie centrali
satie dan wel decentralisatie toe te passen, meer voor decen
tL'alisatie dan voor eeLltratisatie spraken. 

De geachte Regeeringsgemachtigde is begonnen te zeggen, 
dat het bij de prauwvaart wenschelijk is om in zekere mate 
tot concurrentiebeteugel ing te geraken, en te zorgen dat de 
p rauwen niet te zwaar beladen worden. VOOl'ts betoogde hij , 
dnt de regeling van de pl'auwvaart een geheel nieuwe materie 
is, die in het Oosten, VOOt' zoover hem bekend, elgenl~ik haal' 
w.cerga nog niet heeft en dat hier dus opbouwend werk moest 
worden verricht. Voorts zeide hij nog, dat in de te treffen 
maatregelen een groote opvoedende kracht zit. 

Naar het mij voorkomt, zouden al deze argumenten el' 
veeleer toe moeten leiden, om een centrale regeling te ont
werpen, terwijl verder b\j de uitvoering gebruik kan worden 
g'cmankt van de inzichte n dcr locale insta.nties. Ik wUs nog 
op het feit, dat hiel' tel' sprake is gebracht de verordening, 
die op dit gebied voor Oost-Java bestaat, en waarbij eenerzijds 
dc heer Van Helsdingen er op heeft gewezen - aan de ha nel 
van het Madoera-welvaartsfondsverslag - dat die verordening 
ongunstig op de prauwvaart heeft gewerkt, terwij l ik Cl' 
daarentegen op gewezen heb dat in de verordening geenerlc i 
voorschriften voorkomen over r eddingsmiddelen. Het wil mij 
voorkomen, dat al deze omstandigheden eigenlijk een betoog 
voor een centrale regeling zijn. Dat men daal'bij niet naar 
perfectionneCl'ing moet streven, is ook mij duidelijk. Inder
daad, M,inheer de Voorzitter. de drangluucht van de meestl' 
prauwvoerders is gering en daarmede zal ter dege rekening
moeten worden gehouden. Ik heb dan ook niet betoogd, dat 
men een r egeling moet treffen, waarmede de prauwvaart 
ernstig zou kunnen worden geschaad, maar dat een goede 
regeling gewenscht is en dat bepaqlde directieven door de 
centrale overheid moeten worden gegeven, welke ;inist en 
ul'g'cnt zijn. 

'Vonnecr don de geachte Regeel'in gsgemachtigde er op 
wijst, dat er een aantal locale commissies zijn, die op het 
oogenblik plaatselijk kunnen beoordeelen wat in deze moet 
gebeUL'en. dan geloof ik toch dat de geachte Regeeringsge
machtigde in deze de regeling en de uitvoering ietwat ver
wart. Ik ben het el' mee eens, dat zeer zeker moet worden 
l'cli:ening gehouden lllet de locale omstandigheden, maal' dnt 
sluit toeh zeer leker niet uit, dat richtlijnen en goede richt
l\jnen door de centrale overheid gegeven kunnen en moeten 
worden m.a.w. dat de centrale regeling bij de centrale over
heid berust. ' VanneN' dan bij de uit\'ocring met loca le 
omstandigheden rekening wordt gehouden, dan zal dit 
systeem van centrale regeling niet leiden tot verstarring' 
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zooals de heer Kerstens opmerkte, maar integendeel zal 
aldus een gl'oote mate van verwarring worden voorkomen. 
Zooals gezegd, blijft het mij dus gewenscht voorkomen, 
dat hier door de centrale overheid regelend wordt 
ingegrepen. Nu is de geachte Regeeringsgemachtigde zoover 
hieraan tegemoet gekomen, dat hij heeft toegezegd - als ik 
hem wel begrepen heb - dat, al naarmate de situatie zich 
zal ontwikkelen, de mogelijkheid van het vaststellen van 
richtlijnen door de Regeering nader zal moeten worden 
overwogen. 

Ik zon den geachten Regeeringsgemachtigde willen vragen, 
om zoo mogelijk die toezegging in een ietwat stringenten 
vorm te doen, zoodat niet alleen de mogelijkheid wordt over
wogen, maar dat de Regeering zich er van stonde af aan mee 
zal bezighouden om zoo spoedig mogelijk tot een aantal vas
te maatstaven en vaste richtliinen in deze te geraken, waar
bij dan nit den aard der zaak bij de nitvoering de noodige 
vriiheid aan de locale ressorten kan worden gelaten, maar 
waarbij dus de principes - en dàt zijn ongetwijfeld een vrij 
groot aantal - door de Overheid worden vastgesteld. 

Om nu weder eens terng te komen op de reddingsm,iddelen, 
heeft de geachte Regeeringsgemachtigde betoogd, dat zwem
vesten in het algemeen toch wel duur zijn en dat wel met 
eenvoudige bamboe-constructies kan worden volstaan. Het is 
niet mijn bedoeling geweest die dure reddingsmiddelen 
VOOI' het niet-kapitaalkrachtige gedeeltc van de be
volking als stringent VOOl' te schrijven, doch ik meell, dat 
juist zoo 'n goedkoop middel als de geachte Regeerfngsge
machtigde noemde, hiervoor dan toch wel degelijk door de 
een trale Overheid zou kunnen worden voorgeschreven. Op 
die manier zou jnist het opvoedende werk, dat de geachte 
Regeerjngsge1llllchtigde zOQzeer op den voorgrond heeft 
geschoven, nam' het mij vool'komt, betel' tot .paar recht 
komen. 

Ik zou dus niet zoover willen gaan als de heel' Roep, dic 
eigenlijk bezwaar heeft tegen de geheele ontwerp-ordonnan
tie. Bezwaren heb ik er van mijn kant ook nog wel tegen. 
Doch ik wil wel genoegen nemen met de toezegging van de 
Regeering, dat naar het formuleeren van bepaalde voor
schriften, richtlijnen in deze geheele materie, gestreefd zal 
worden . 

Mijnheer de Voorzitter ! Thans nog een enkel woord over 
de peiling over de hand. Het is inderdaad juist, dat ik op 
dit punt leek ben, zooals ik in het begin van mijn betoog 
ook heh te kennen gegeven. Ik geloof mij dan ook niet te 
behoeven schamen, dat ik eenige notities, die ik na voorlichting 
van deskundige zijde had opgemaakt, hier heb voorgelezen. Ik 
heb dat in deze zaal wel eens meer zien gebeuren en ik geloof 
zelf, dat het in het algemeen het debat ten goede komt, wan
neer men in technische zaken de gedachten, die men daarover 
I,eeft, van te voren behoorlijk formuleert en van het schrift 
"Voorleest. 

Uijnheer de Voorzitter. Na de demonstratie, die de geachte 
Regeeringsgemaehtigde heeft gegeven en zijn zeer technische 
uitlegging van de kwestie in het algemeen, nog ecn enkele 
opmerking ! H€t is niet de bedoeling van mijn betoog geweest 
om hier de stelling te verdedigen, dat peilingen over de hand 
de voorkeur verdienen, dan wel een volkomen perfect middel 
waren. Ik bedoelde met mijn hetoog, dat, waar in de prak
tijk dit middel, in het bijzonder voor den Indischen dienst 
van groot praktisch nut is geweest en, naar mij verzekerd 
werd van deslrnhdige zijde, ook nog steeds is, het niet zonder 
meer in discrediet moet worden gebracht. Ik begrijp volkomen, 
dat, wanneer men in staat is een goed peilingstoestel te ge
bruiken, dit de voorkeur verdient boven ecn ietwat slappere 
methede. Maar daar staat toch tegenover dat in gevallen, dat dit 
peilingstoestel tengevolge van bepaalde omstandigheden min
der goed te gebruiken is, dan wel niet tot directe resultaten 
kan leiden, men een middel, dat men door ervaring kan 
verwerven, zooals de peiling ovet' de hand, - die dan toch 

(Van Helsdingen, Thamrin e.a.) 
in de praktijk, zooals !11ij verzekerd is, over het algemeen tot 
gnnstige uitkomsten leidt - niet zonder meel' als ondeug
delijk tel' zijde mag stellen, Juist ter wille van de zeevarenden, 
die van dit middel nog zeer veel gebruik maken - en daar 
behoort dan in de eerste plaats, naar ik meen te weten, het 
K. p, M, personeel toe -, is het wenschelijk, dat men dergelijke 
middelen niet aan de navigatie ontneemt en daaraan hun 
volle waarde, gegeven de omstandigheden, blijft toekennen, 

De heer Van Helsdingen: Mijnheer de Voorzitter! Uit het 
regeeringsantwoord blijkt mij , dat cle Regeering de prauw
vaart als een zeer belangrijk middel van hestaan van de 
lnheemsche bevolking beschouwt, dat Zij daarvoor de noo
dige zorg heeft, voorts dat Zij ook oog heeft voor de gevaren 
van te groote perfection eering op dit punt en dat Zij Cl' 
daarom voor wil waken, dat er te zware lasten op deze prauw
vaart worden geJegd. Deze ruiterlijk e verk1aring- van den 
Regeeringsgemachtigde heeft mij hoop gegeven, dat inder
daad in die richting wordt gewerkt en derhalve eell ,,"ui den 
middenweg zal worden gevonden tusschen eenerzijds een 
soort waarborg voor het verloren gaan van menschenlevens 
en goederen en aan den anderen kant het schenken van de 
noodige aandacht aan de bron van welvaart, die in dit middel 
is begrepen. 

Waar ik in eersten termijn reeds gezeg'd heb, dat ik de 
voorkcuL' zou geven aan een centrale regeling, maar op het 
oogenblik deze stof voor een dergelijke centrale regeling 
nog niet rijp acht, en ik "daarom dezen maatregel alleen kan 
zien als een noodmaatregel - misschien nog beter gezegd: 
als een overgangsmaatregel - en de Regeeringsgemachtigde 
ons bovendien heeft toegezegd, dat hij mijn suggestie over
neemt en zal trachten binnen korten termijn op grond van 
de verkregen ervm'ingen regelen vast te stellen van meer 
algemeen en aard, dank ik de Regccl'ing voor deze overname 
van 1TI1jn sUg'g-cstie en zal mUn stem aan het ontwerp geven. 

De heel' Thamrin : Tk zal thans zoo\'eel mogel ijk kort 
trachten te 7.~jn, omdat ook in dezen term\i n de Regeeringsge
machtigde de noodlijdendheid van de prallWvanrt heeft er
kend en derhalve ook van meening is, dat geen bezwarende 
maatregelen voor de pl'all\VVamt gcwenseht zUn. Ik zal ook 
mijn bezwaren tegen de voorgestelde dccentralisatie niet langer 
handhavcn naar aanleiding van de toczegging "all de Regec
ring, dat dit een voorloopige maatregel is en gezien ook de 
momenteele gegevens van de Regeering, die het onmogelijk 
maken om vanuit ecn centraal punt richtlijnen yast te stellen. 

Ik moet nog even terugkomen op wat de heer Kerstens naar 
voren heeft gebracht. De heer Kerstens maakte zich bezorgd, 
dat ik wat betreft mijn voorkeur voor centralisa tie boven de
centralisatie met den heer De Vill cneuve in één schu itje zou 
varen. Hij gaat er van uit, dat centralisatie zou impliceeren 
een verzwaring van de veiligheidsmaatregelen t.a.v. de prauw
vaart. Deze visie lijkt mij niet de juiste, omdat ik een derge
lijke verzwaring van maatregelen niet afhankelijk acht van den 
vorm centralisatie of decentralisatie en Cl' evengoed bezwaren~ 
de maatregelen kunnen worden getroffen door middel van re
gionale voorschriften, Ik geloof dan ook niet, dat de bezorgheid 
van den heer Kerstens op haar plaats is, alleen omdat ik toe
vallig met den heer De Villeneuve in hetzelfde scbuitje heb 
gevaren. 

De heer Van Ardenne: Mijnbeer cle Voorzitter! Ik heb in 
eersten termijn betoogd dat, zooals de redactie van het artikel, 
waarover ik het had, thans luidt, el' bijna geen geval te 
bedenken zal zijn, dat de bemanning geen rust zal bebben. 
Ik beb mij afgevraagd, of het inderdaad de bedoeling van de 
Regeering is, het daarheen te leiden. Waar dit zoo schijnt 
te zijn, ga ik geheel accoord met cle redactiewijziging. 

De heer Roep: M'ijnheer de Voorzitter! De geachte Regee
ringsgemachtigde is zijn betoog begonnen met te wijzen op 
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tegenstrijdige inzichten, die vanuit ons college naar voren 
zouden zijn gebracht. :M:aal' dan moet ik er toch op wijzen, 
dat wat de cardinale punten betreft, mij van tegenstrijdige 
IDzichten niet veel is gebleken. Ik meen integendeel, dat ten 
aallzien van het voornaamste waar het hiel' om gaat, een 
groote eenstemmigheid bestaat, n.l . dat zoowel de Regeering 
als het college meerdere veiligheid in de prauwvaal't wen· 
sehen. zonder het p,'auwvaartbedrijf ernstig te bezwaren. 
Naar ik meen is clit, in het kort gefol'l11ulcClxl het voor· 
llaamstc, en hi el'omtrent bestaat tllsschcn het college en de 
Regecl'ing vollccli~e o\"(~l'eenstemllling. 

Nu heeft de Rcgecringsgemachtigde er op gewezen, dat hel 
zoo moeilijk is, dat alles centraal te regelen, want dat Cl' aller
lei soorten schepen zijn, lange schepen, korte schepen, smalle 
schepen en dat het daarom beter is, een en ander locaal te 
bekijken. Maal' de Regceringsgemachtigde gaf zclf reeds een 
criterium aan, aan de hand waarvan, indien daarop wordt 
voortgebouwd, naar het lnij voorkomt, vanuit een centraal punt 
toch wel regelend zou kUl1nen worden opgetreden, Hij zeide: 
hoe grooter het draagvermogen en dus eigenlijk hoe grooter 
,een schip wordt, des te eerder en des te meer kunnen er meer 
of minder uitvoerige voorschriften worden gegeven. Hij voeg, 
{Ic daaraan toe dat dit "00'· kleine prauwen minder noodig 
is, die 100])en wein ig gevaar en als cr wat dreigt te gebeure1l 
kunnen zc gemakkclijk op bet strand worden gezet. 

A [gezien nu vnn deze kleine prauwen, doch uitgaande van 
de gcdachte, dat de mat e der voorschriften kan toenemen 
naar de mate van het draagvermogen \'an het sch ip, komt 
het mij toch voor, dat {lan toeb wel voor heel Indi ë, en zeker 

f;'ew(l . .,II!('II'(Ïz(' ('('11 Jd<J."isifie;.lt;c \ ';IIJ dt' ;lilll\\('zig-f' 1)1';111\\' (111 

\'an\\\\ N ' \\ ('\"n \ \' :1:1 \ \)lmt kan pi nnts \'indl'll. Or g'(';\('htc' 
!{ eg'Nll'illgsl-!.'t'llla(·hti~dc kijkt bedenkelijk, l\lUllh('(lJ' <Ir "001'* 
zitte!', 11111111' de IJllmvezighe id van bepaalde pl'HliWell knil toeh 
worden geconstateerd, I s men daarvan eenlllaa l op dc hoogte, 
dan }<an men toch, dunkt mij, naar gelang van het dl'aag* 
VC t'lIlogen en de grootte der verschillende prauwen , ook gaan 
klassifi cee,·en. Naar gelang van deze klassif.icatie kunnen 
dan de voorsch riften zwaa!'Cler of licbtcr worden g-cmnakt. 

Nog eens Icl'IIgkomende op de kwestie een1"nlJisalie of deeen-
11,d isHli l\ wUs ik ct' op, dat de l\lcmoric nlll Alltwoord zc~l! Llat 
de vei li gheidseisrhen veolal in hoofdzaak zul1en uitgaan van 
dl'J1 hoof(linspc('!r Ul'. Indi en dat zoo is, schijnt het mij toc, 
dat, als de hoofclÎnspcc:!clll' bepaalde criteria zon aangcven, 
het betcl' is zu lks bij onlonnnnt ie te docn, wam·hij dan de 10-
enle <ll1lol'iteitell kUBllen ,,'orden g'C'raa(lpleegd. na! is dus het 
om~('ke('el'de \'<In Will de Regerl'ing' YOOl'stelt, nl. dat die loeah' 
<llltol'itciten \'eilighriuseisrhrll zullen 1!.l<111 \'aststellell en daul'* 
bij ovcrleg p lege n met den hoofdinspecteur. 11('1 zwnal'tepunt 
nlll de hcoordcelil1g' li gt hij dien functionaris en datll'om lijkt 
het mU zui\'('lI'c1er die \'ei lig-heidse ischen hij ol'donnllnl ie, zoo 
Iloodig: pl'O\'inrÎ e- of gewestgewijze, te rCl!elel1 ('n de Hegcerinl!, 
(',q. den hoofdinspecteul' , het ndvies te doen inwinnen Vill1 

de locale ovcl'll cden. 
De l\'femol'ie van Antwoord zegt verder, dat dc locale en 

regionale behoeften en mogelijkheden zich veehll in hoofdzaak 
zullen moeien bnseel'cn op aanwijzi ngen van de bedoelde in
stanties vel'!\l'egcn CII daarom lijkt het m~l l'eëeler, dat deze 
instanties dan ook dit speciale gedeelte van de stof I'egelen, 
wfllll'/Jij dan de hoofdinspecteur van sch eepva31't en eveneens 
de directeu r van Binnenlandsch Bestuul' zouden kunnen WOI'* 
den geraadpleegd, Ik noem dezen laatste, omdat de I'cgeling 
van dit deel van deze materie moet zijn gebaseerd op regionale 
mogelijkheden en de economische omstandigheden in de st re
ken, waal' de prauwvoerders leven, en dus daarbij ook het 
advies vnl1 den directeur van Binnenlandseh Bestuur van 
belang is. 

Dc geachte Rcgeeringsgemacbtigde beeft ons een beeld ge
scbetst van een gl'oote prauw, die van ~fakassar uitvaart naar 
Singapore en terug en verder Daar Nieuw-Guinea, nu zou ik 
llClll willen vl'agen, welke bepalingen op die pra.uw worden 

(Verboom.) 
toegepast. Zal dat eventueel zUn een \'oOl'schrift , dat vervat 
is in de keur van den gouvel'neUl' V<-ln Celebes? 

(De heel' La n gel er, hoofdinspecteur van scheepvaart: 
Inderdaad.) 

Ik zie ook den heer Van IIel sd ingcn in stemmend knikken cn 
zou dan verder willen vragen, wie het toezicht uitoefent op de 
naleving van deze keur van den gouverneur van Celebes bij 
znlk een maandenlange reis buiten Cclebes. 

(De heer La n gel er, hoofdinspeetcur van scheepvaart : 
Die keur wordt algemeen bekend gesteld. ) 

Men zal toch nict de illusie koestcren, dat cen keur van 
dezen gouverneur nauwlettend WOl'(lt Ibeschouwd in Tji latjap , 
op de Oostk-ust van Sumatra, op de :Mcntawei*eilanden enz. ' 
Wie dat doet, vergist zich, zou ik zeggen, niet in den goeden 
wil, maar in de capaciteiten van de voor dit toezicht bestemde 
,'eelal eenvoudige beambten in de buitengewesten. Ik kan 
Vl'\lWel zeker zeggen, dat van de toepassing van zoo'n keut' 
buiten het gebi ed van dezen gouVel'lleLU' voor 90% niets 
te recht komt. 

De geachte Regeeringsgemachtigde heeft, toen ik vroeg in 
hoeverre de havenmeesters en dienstdoend e havenmeesters be
voegd zUn toezicht op de naleving van verordeningen en keu
ren uit te oefenen, indien zij werkzaam zijn buiten het terri· 
toir waar die verordeningen en keuren worden afgekondigd, 
geantwoord, dat die bevoegdheid hem eenigszins qucstieus 
leek. Nu zou ik er op willen ,wijzen, dat het geheele systeem 
van d eze ordonnantie en straks va n ne nit.voel·ing op de 
bevoegdheid van genoemde functionarissen is gebaseerd. In 
het nieuwe Hel 5(1 wordt !.!('RlwokC'n \'un \'el'o\'(\en\\\\!.C':n C':n 
keuren, die Cl' zu ll el1 kOIl!('" ('11 d"" \'o lg-t ...... 

.. zullende "OOI' J1('i j()(';t.jr Jli C11 al H'Ut dilê.u·mcdc \'c l'lJimd 
houdt, zoovee l mogel\jk g'eIJl'ui k \Vol'(len ~elllaakt \j1l1 <1(' 
diensten van de havenmeesters en als zoodanig diellsl* 
doende ambtenaren." 

Hieruit blijkt, dat het geheele systeem van de ordonnantie 
en van bet toezicbt, dat gevorderd zal worden, voor een zeer 
belangrijk deel berust op de bevoegdheid van deze haven mees-
1 e l'S en dienstdoende havenmeester!':, 

iIlUnll ccl' oe \' oOl'zittcl'! LT y.ldt cr wel kunnen VooI'stellen, 
dat ik nog steeds niet lmitengc\\'oon enthousiast ben ove{' 
deze ordonnantie. 1k zou IIlU willen vel'ool'loovell, een \,(,l'zoe1, 
,11l11 de Reg'('er ing te docn cn wel om deze ol'donnnntie "001'* 
loopig aatl t(' honden en de gcmankte opmerkingen in ove1'
wC'U,'illg' te willell Hemell en den 1'and te l. \jllC'1' tUd nadcl' 
hicl'omtl'rnt llJedrclecling te doell, wnarhi,i dan eventuecl 
nadf'1' k:lll wOl'lh'1l overwogen, of tr ~('Icgcnel' tijd aan dt' ll 
\rolksraatl e{lll ~!'('\\'ijzigde Ol'clOlllllJntic dool' de R rg'ecrin g 
za l worden aa ng-ehod(lll. Omdat ik mij erhtel' niet heel veel 
illusies omtl'ent dc inwillig-ing y(lll dit vel'zoek IlIlJnk, _ 
omdat yele mijner geachte medeledcn bij zichzelf hebben 
gcdflcht. IlU ja, we zullen JlI('t dit zaflkjc IIlflal' in zee gaan -
omd at il< dus weinig hoop heb, dM dit verzoek za] worden 
ingewilligd, zou ik toch nog e('n flnde l' vCl'zoek aan de Regee* 
I'jng willen doen, n,l. dit, of Zij ll1\j de toezegging zou willen 
doen, dat Zij in de komende maanden de in dezen raad ge* 
maakte opmerkingen nacler zn l willen overwegen, en indien 
de Regeel'ing deze cleugc1elUk oordeelt, dan voorultloopende, 
op êlllel'lei mogelij);:e provinc iale verordeningen, gewestelijke 
keuren, enz., Zij een wijziging van deze ordonnanti e aan den 
raad zal willen voorleggen, eventueel a1s het kan binnen niet 
te langen tijd en daaronder versta ik dan een of twee jat'en. 
Tnd ien ik deze toezegging kan krijgen, dan zal ik mij verder 
tegen deze ordonnantie niet verzetten. 

De heel' Verboom: Mijnheer de Voorzitter! Ten aanzien 
van het eenige punt, dat ik in eersten tel'mijn besproken 
heb en dat in rechtstrcel<sch verband staat tot de ordonnan
tie, heb ik wel een zcer onbcvl'edigend Ullt.woord gekregen j 

vandaar, dat ik er dan ook nog op terug kom. 
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De geachte Regeeringsgemachtigde heeft zelf gezegd, dat 

het tenslotte betrekkelijk eenvoudig zou zijn om een voor
schrift uit te vaardigen, waarbij de prauwen verplicht waren 
eenvoudige reddingsmiddelen aan boord te hebben. n, vraag 
mij af : als dat alles inderdaad zoo eenvoudig is en zoo weinig 
geld kost, waarom gebeurt dit dan niet. Nu blijft de zaak, 
zooals zij is, m.a.w . beschikt men dus aan boord van die 
prauwen in het geheel uiet over reddingsmiddelen. 

(De heer Roe p: Maar de prauwen blijven drijven. ) 
Behalve de prauwen dan, die zinken of in den grond 

geboord worden. Hier geldt zeker niet het bezwaar van 
perfectionisme. Het is overigens wel merkwaardig, dat in dit 
geval van de zijde der Regeering gewaarschuwd wordt tegen 
te groot perÏectionisme, terwijl zulks in andere gevallen 
meestal van de zijde van den Volksraad gebeurt. Dit kan 
ons wellicht verheugen, maar ik vraag niettemin: waarom 
worden hier geen eenvoudige reddingsmiddelen voorgeschre
ven? 

(De heer Van Hel sdi n gen: Er blijft dan niet veel 
ruimte over voor het goederenvervoer, als U zooveel reddings
gordels wilt laten meenemen.) 

Dat is een nieuw argument, dat nog niet in discussie was 
gebracht; men zal mij ten goede houden dat ik hierop thans 
niet iuga I 

~lijnheer de Voorzitter . De geachte Regeeringsgemachtigde 
heeft gezegd: het toezicht hierop is zoo moeilijk en cr is toch 
uiet de hand aan te houden. Doch wanneer wij dit tot stelsel 
zouden maken, wat zouden wij dall voor regelingen kunnen 
treffen t .a.v. het verkeer te land b.v.? Ook daar treft men 
ook tal van voorschriften, die niet altijd worden nageleefd 
en waaraan niet altijd even gemakkelijk de hand kan worden 
gehouden, terwijl die regelingen toch in verband met de 
veiligheid zeer noodig zijn. Ik moet erkennen: die bewuste 
passage in de Memorie van Antwoord heeft mij persoonlijk 
zeer onaangenaam getroffen. Ik begrijp eigenlijk niet, dat 
van den kant van de Inheemsche leden geen ernstige bezwa
ren daartegen zijn gemaakt. Het mag dan wel zijn, dat het 
aantal ongelukl<en betrekkelijk gering is, doch het aantal doo
den, dat er bij valt, is toch zeer groot en ik acht het heel 
weÎllÎg in overeenstemming- zou ik haast zeggen - met 
de piëteit, die te dien aanzien dient te worden betracht, 
dat Cl' in dit verband verklaard wordt: wij gebruiken in die 
gevallen maar in het geheel geen reddingsmiddelen, want die 
menschen kunnen zich altijd nog wel aan het een of ander stuk 
hout vastklampen. Daarmede is dan blijkens de Memorie van 

(Hoofdinspecteur van Scheepvaart, Voorzitter. ) 
Antwoord de zaak voor de Regeering afgedaan. Ik kan mij 
uiet voorstellen, dat dit voor de Regeering zelf een zeer
bevredigende oplossing is en ik blijf derhalve aandringen 
op zeer eenvoudige voorzieningen op dit punt. 

(De heer Roe p: Ik slnit mij hierbij aan.) 

De heer LangeIer, hoofdinspecteur van Scheepvaart: . 
Mijnheer de Voorzitter! De Regeering wil gaarne verklaren, 
dat Zij zich ernstig zal bezighouden met het onderzoek naar
de mogelijkheid om zoo spoedig mogelijk een algemeene en 
principieele regeling in het leven te roepen met betrekkiug 
tot het toezicht op de pranwvaart. De reddingsmiddelen zul
len daarbij eveneens binnen den gezichtskring worden ge-
trokken. Vooruitloopende daarop, zal reeds ' aanstonds door ' 
de Regeering op dit punt speciaal de aandacht worden ge
vestigd van die ressorten, met wie momenteel reeds regio
nale regelingen zijn getroffen, of in behandeling zijn. 

De Regeering geeft ook gaarne de toezegging, die door' 
het geachte lid, den heer Roep speciaal is gevraagd, om alle 
punten, die bij de behandeling van deze ontwerp-ordonnantie' 
naa r voren zijn gekomen, op zoo kort mogelijken termijn in 
nadere overweging te nemen. Ik kan hieraan nog toevoegen, 
dat het juist de bedoeling van de Regeering is om deze materie 
zoo goed mogelijk te regelen. Ik heb vanochtend getracht 
een duidelijk exposé te geven van de moeilijkheden, die 
zich in dit opzicht voordoen en die nog duidelijker naar vo
ren zouden treden, wanneer men inzage kon nemen van de 
diverse correspondenties, die het Hoofdkantoor van Scheep
vaart daaromtrent heeft gehad. 

Hoe het ook zij, de aandacht van de Regeering hlijft op· 
deze materie gevestigd en Zij zal er naar streven om dit toe
zicht - zonder daarbij te vervallen in een onpraktische perfec
tioneering - zoo hoog mogelijk op te voeren. 

De Voorzitter: Hiermede is de beraadslaging over dit 
ontwerp beëindigd. Wij kunnen thans tot de stemming over
gaan. 

. De ontwerp-ordonnantie, als gewijzigd bii Nota van Wijzi
ging, wordt zonder hoofdelijke stemming aangenomen. 

De Voorzitter: Ik shu t deze laatste vergadering van het 
College van Gedelegeerden in zijn huidige samenstelling en. 
daarmede bet afloopend vierjarig tijd perk van den Volksraad 
(12.37 uur n.m. ). 


